
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 13671 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Γυµνάσιο Ορεστιάδας, το 76ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Αθήνας, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Μαρκοπούλου, το 2ο
Δηµοτικό Σχολείο Καρπάθου,  το 14ο Γενικό Λύκειο Αθήνας,
το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Κουφαλίων Θεσσαλονίκης, το Δηµο-
τικό Σχολείο Ξηρολόφου Θεσπρωτίας «Αρχαία Ελέα», το 12ο
Δηµοτικό Σχολείο Πόλεως Ρόδου, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
Φιλιππιάδας Πρέβεζας, το 4ο Γυµνάσιο Νεάπολης Θεσσαλο-
νίκης, το 2ο Γυµνάσιο Ευκαρπίας Θεσσαλονίκης και από το
Δηµοτικό Σχολείο Νέας Πέλλας, σελ. 13539, 13541, 13545,
13548, 13555, 13563, 13573, 13579, 13583, 13590, 13592,
13603, 13607 

3. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Συνέχιση της συζήτησης και ψηφοφορία επί της προτά-

σεως δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, που υπέβαλαν οι
Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων «ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΗΜΑ
ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ-ΠΡΟΟΔΕΥ-
ΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Σωκράτης Φάµελλος, «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ»
κ. Αλέξανδρος (Αλέξης) Χαρίτσης, «ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ»
κυρία Ζωή Κωνσταντοπούλου και οι Βουλευτές των Κοινο-
βουλευτικών τους Οµάδων, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του
Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής, σελ.
13533- 13653 

4. Ονοµαστική ηλεκτρονική ψηφοφορία επί της Ειδικής
Ηµερήσιας Διάταξης:, σελ. 13616-13670 

5. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ. 13617-13652 

6. Ανακοινώνεται ότι κατόπιν του αποτελέσµατος της διε-
ξαχθείσας ονοµαστικής ψηφοφορίας  η πρόταση δυσπιστίας
κατά της Κυβέρνησης, που υπέβαλαν οι Πρόεδροι των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων «ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Νι-
κόλαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ-ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ»
κ. Σωκράτης Φάµελλος, «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Αλέξανδρος
(Αλέξης) Χαρίτσης, «ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» κ. Ζωή Κων-
σταντοπούλου και οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών τους
Οµάδων, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142
του Κανονισµού της Βουλής, απορρίπτεται, σελ. 13653 

7. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 13533, 13536, 13537,
13539, 13540, 13541, 13545, 13547, 13548, 13549, 13552,
13553, 13555, 13556, 13558, 13559, 13560, 13561, 13562,
13563, 13565, 13566, 13568, 13569, 13570, 13571, 13573,
13574, 13575, 13578, 13579, 13581, 13583, 13586, 13587,
13590, 13592, 13594, 13596, 13599 

8. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 13562 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων του/της

Δευτέρας 1 Απριλίου 2024, σελ. 13671 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 13599 - 13616

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 13589 - 13593

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 13593 – 13599
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 13567–13583
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 13549 - 13567
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 13617 - 13672
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 13533 - 13549

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 13535, 13536
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 13599, 13613, 13614
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 13545
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 13594, 13595, 13596,13597, 

13598, 13599
ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ Γ. , σελ. 13536
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 13551, 13552, 13573, 13574
ΒΡΟΥΤΣΗΣ Ι. , σελ. 13537
ΔΕΝΔΙΑΣ  Ν., σελ. 13543, 13544, 13545
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 13574
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 13554
ΔΟΥΔΩΝΗΣ Π. , σελ. 13565
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 13571, 13573, 13578, 13582
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 13554
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 13542
ΚΑΣΙΜΑΤΗ Ε. , σελ. 13570, 13571
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 13544, 13559, 13560,13561, 

13579, 13594, 13597, 13612
ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ Κ. , σελ. 13533
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 13569, 13570
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 13566
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 13590, 13592, 13594,13603, 
13611, 13612

ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 13539
ΛΙΑΚΟΣ Ε. , σελ. 13548
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 13568
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ., σελ. 13609, 13610, 13611,13612, 

13613, 13614, 13615, 13616
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 13546, 13547
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 13555, 13556
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 13553, 13583
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 13540, 13551
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 13545, 13559, 13581,13612, 

13614
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 13567, 13568
ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ  Γ. , σελ. 13563
ΠΑΠΑΣ Θ. , σελ. 13541
ΠΑΠΠΑΣ Π. , σελ. 13534, 13610, 13611,13613, 

13614
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 13577, 13578
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 13575
ΣΚΕΡΤΣΟΣ Χ., σελ. 13556, 13558, 13559, 13560
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ., σελ. 13547, 13550, 13551, 13552
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 13570
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 13585, 13586
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 13549

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 13545, 13581, 13582,13583, 
13586

ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 13552
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 13560, 13603, 13604,13605, 

13607, 13609, 13610,13611, 
13614, 13615

ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 13586, 13587, 13588
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 13561, 13576, 13577

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 13552, 13562
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 13583, 13586, 13587,13590, 

13592
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 13594, 13596, 13599
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 13579
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 13562, 13579
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 13561, 13562, 13563
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 13540
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 13559, 13561, 13562, 13563
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 13562
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 13571
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 13568, 13569, 13570,13571, 
13573, 13574, 13575,13578, 
13579, 13581, 13583

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 13552, 13553, 13555,13556, 
13558, 13559, 13560,13561, 
13562, 13563, 13565,13566, 
13577

ΛΙΑΚΟΣ Ε. , σελ. 13548
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 13548, 13556, 13559, 13561
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 13548, 13549, 13562, 13563
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 13556
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 13617, 13653, 13672
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 13552
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 13545, 13559, 13561,13566, 

13581
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 13556, 13559
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 13581, 13599
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 13560, 13561, 13577,13578, 

13579
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 13562
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 13533, 13536, 13537,13539, 

13540, 13541, 13545,13547, 
13548, 13549

ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 13556, 13566
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 13562, 13603, 13604,13607, 

13609, 13610, 13611,13612, 
13613, 13614, 13615, 13616

ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 13562, 1358
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 13559, 13563, 13604, 13607
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 13561, 13616
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 13556

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 13562

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 13612
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ., σελ. 13596, 13598
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ., σελ. 13599
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 13604, 13610
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 13596
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 13546
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 13596
ΚΥΡΙΑΚΗΣ Σ. , σελ. 13586

ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 13585, 13586
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 13586
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 13559
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ  Θ. , σελ. 13560, 13561, 13604
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 13604, 13613
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 13556
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 13610, 13613
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 13604
ΦΩΤΗΛΑΣ Ι. , σελ. 13585, 13586
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 13561, 13585, 13586,13587, 

13588, 13592, 13595,13604, 
13605



Αθήνα, σήµερα στις 28 Μαρτίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συνέχιση της συζήτησης και ψηφοφορία επί της προτάσεως
δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, που υπέβαλαν οι Πρόεδροι
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ.
Νικόλαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ»
κ. Σωκράτης Φάµελλος, «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Αλέξανδρος (Αλέ-
ξης) Χαρίτσης, «ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» κ. Ζωή Κωνσταντοπού-
λου και οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών τους Οµάδων
σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του Κανονι-
σµού της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τον προγραµµατισµό και την
οργάνωση των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και στο πλαίσιο της
οµόφωνης απόφασής µας, η ονοµαστική ψηφοφορία θα διεξαχ-
θεί γύρω στις 20.00’ µε 21.00’ το βράδυ. Εποµένως, στις 13:00’
θα ξεκινήσει ο κύκλος των πρωτολογιών ή δευτερολογιών των
Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων µε αντίστροφη σειρά και στις
15:00’ περίπου θα ξεκινήσουν οι οµιλίες των Προέδρων των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων, επίσης µε αντίστροφη σειρά. 

Εισερχόµαστε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών.
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Κατσαφάδος. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου, ξεκινώντας

την τοποθέτησή µου, να αναφερθώ πρώτα και κύρια και να κα-
ταθέσω τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια, τη βαθύτατη οδύνη µου
απέναντι στους συγγενείς των πενήντα επτά θυµάτων της τρα-
γωδίας του δυστυχήµατος των Τεµπών, σε όλους αυτούς τους
ανθρώπους που κουβαλάνε έναν σταυρό, που είναι λογικό µπρο-
στά στη δυστυχία και στο βαρύ πένθος τους να τοποθετούνται
και να λένε το οτιδήποτε. Οι µόνοι που έχουν δικαίωµα να τοπο-
θετούνται και να λένε οτιδήποτε είναι µόνο οι συγγενείς των θυ-
µάτων, που τόσο άδικα έχασαν τη ζωή τους εκείνη την ηµέρα,
πέρυσι, στις 28 Φεβρουαρίου. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία το σε-
βάστηκε απόλυτα, αναγνωρίζοντας και καταλαβαίνοντας όλη
αυτή την τραγωδία την οποία βιώνουν. Αυτό, όµως, είναι δυστυ-
χώς που προσπάθησε να εκµεταλλευτεί η Αντιπολίτευση, να πα-

τήσει πάνω στα τραγικά συναισθήµατα που έχουν όλες αυτές οι
οικογένειες και να προσπαθήσει να δηµιουργήσει ψευδείς εντυ-
πώσεις, για να µπορέσει να αποκτήσει πολιτικά οφέλη. 

Είναι η πρώτη φορά που το κάνει η Αντιπολίτευση; Φυσικά και
δεν είναι. Είναι η πρώτη φορά που η Αντιπολίτευση κατηγορεί τη
Νέα Δηµοκρατία ότι στα χέρια της έχει αίµα αθώων ανθρώπων
όπως ακούσαµε χθες; Φυσικά και όχι. Να σας θυµίσω -και αυτή
είναι µια τραγική ειρωνεία για τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ οι
οποίοι έχουν µπει και αυτοί σε αυτό το µονοπάτι- ότι το 2012,
πάλι οι ίδιοι άνθρωποι προσπάθησαν να παίξουν µε το συναί-
σθηµα και όχι µε τη λογική. Τι µας έλεγαν; Πόσοι άνθρωποι είχαν
οδηγηθεί στην αυτοκτονία, πόσοι άνθρωποι επειδή δεν είχαν δυ-
νατότητα να θερµάνουν τα σπίτια τους, να ζεσταθούν, είχαν καεί.
Αυτά δεν µας έλεγαν; Ή µήπως τα ίδια περίπου δεν µας έλεγαν
και κατά τη διάρκεια της πανδηµίας του κορωνοϊού, όταν προ-
σπάθησαν να εκµεταλλευθούν το κίνηµα των αντιεξουσιαστών,
όταν µιλούσαν για ξεστοκάρισµα εµβολίων; Και την ώρα που η
Κυβέρνηση προσπαθούσε να βάλει κάποια µέτρα, για να µπορέ-
σουµε να περιορίσουµε την τραγωδία του κορωνοϊού, µας έλε-
γαν ότι καταπατούµε το Σύνταγµα. 

Ξέρετε, όµως, στις κρίσεις, στις δυσκολίες, στις τραγωδίες,
στα δυστυχήµατα, ο ρόλος του Βουλευτή µέσα στο Κοινοβούλιο
και έξω από αυτό είναι να µιλάει µε όρους ειλικρίνειας, να λέει
αλήθειες και να µιλάει µε τη λογική και όχι να εκµεταλλεύεται το
συναίσθηµα. 

Αυτό, όµως, δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αν-
τιπολίτευσης, προσπαθείτε να κάνετε. Είναι ο εύκολος δρόµος,
αλλά είναι ένας δρόµος ολισθηρός, ένας δρόµος ο οποίος δεν
βοηθάει στην ουσιαστική αναζήτηση και στην εύρεση της αλή-
θειας και δεν βοηθάει και τη δηµοκρατία, όπως λέτε στην πρό-
ταση µοµφής που κάνετε, στην οποία βάζετε θέµατα γύρω από
το κράτος δικαίου. 

Ποιος βάζει, άραγε, θέµατα γύρω από το κράτος δικαίου; Ένα
κόµµα το οποίο βρίσκεται στη θέση της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, το οποίο αδιαφορεί και έρχεται πάρα πολλές φορές σε
αντίθεση µε τις αποφάσεις των δικαστηρίων. Γιατί αυτό το οποίο
πρέπει να τονίσουµε και να πούµε είναι ότι όποιος σέβεται τη δη-
µοκρατία αναγνωρίζει τον καταλυτικό ρόλο που έχει η δικαιο-
σύνη απέναντι σε αυτήν. 

Η δικαιοσύνη, η ανεξάρτητη δικαιοσύνη, είναι αυτή η οποία
αποτελεί τον θεµατοφύλακα της λειτουργίας της δηµοκρατίας
σε µια χώρα. Όµως, υπάρχουν κάποια κόµµατα εδώ που τη δι-
καιοσύνη τη χρησιµοποιούν αλά καρτ. Γιατί δεν µπορώ να κατα-
λάβω πώς γίνεται εισηγητής στη συγκεκριµένη πρόταση µοµφής
να είναι ένας άνθρωπος, ο όποιος αµετάκλητα έχει καταδικαστεί
για τι; Για την προσπάθεια την οποία έκανε να ποδηγετήσει τα
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µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Και µπορεί ο πρώην Πρωθυπουργός
της χώρας, ο κ. Τσίπρας, να κάθεται και να µας λέει ότι ήταν
λάθος να «κρεµάσουµε» δέκα ανθρώπους στα µανταλάκια, ήταν
λάθος ο διαγωνισµός που κάναµε γύρω από τις τηλεοπτικές
άδειες, αλλά δεν έχει τη δυνατότητα η χώρα να ξαναβιώσει
άλλες τέτοιου είδους αυταπάτες, όπως είχε πει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς και η τραγωδία των
Τεµπών είναι αποτέλεσµα ανθρώπινων λαθών. Εάν θα µπορούσε
να µην είχε γίνει αυτή η τραγωδία, εάν είχε ολοκληρωθεί η 717,
πιθανόν, αλλά πρώτα και κύρια για το τραγικό αυτό δυστύχηµα
ευθύνη έχουν συγκεκριµένοι άνθρωποι οι οποίοι είχαν βάρδια
εκείνη την ηµέρα και δεν έκαναν σωστά τη δουλειά τους.

Ο κ. Καραµανλής ήρθε χθες εδώ και από αυτό εδώ το Βήµα
έθεσε τον εαυτό του και είπε: Φέρτε ένα συγκεκριµένο κατηγο-
ρητήριο, πείτε ότι επειδή η 717 δεν είχε ολοκληρωθεί, αυτό οδή-
γησε στην τραγωδία και στο θάνατο των πενήντα επτά
ανθρώπων. Αιτιολογήστε το και εδώ είµαι, δεν θα κρυφτώ πίσω
από την ασυλία µου. 

Ούτως ή άλλως, πώς µπορεί ένας Βουλευτής να κρυφτεί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πίσω από την ασυλία του; Αφήστε,
λοιπόν, την ανεξάρτητη δικαιοσύνη να επιτελέσει το έργο της.
Εάν προκύψουν κατά τη διάρκεια της έρευνας που κάνει στοιχεία
ή αποχρώσεις ενδείξεις, οι οποίες βαραίνουν έναν πολιτικό, ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά ότι θα διαβιβαστεί η δικογραφία στη Βουλή
και τότε η Βουλή θα αποφασίσει εάν θα άρει την ασυλία του συγ-
κεκριµένου Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου. 

Είναι τόσο απλά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πράγµατα
αλλά εσείς δεν ενδιαφέρεστε για την αλήθεια. Σας ξαναλέω, το
µόνο, το οποίο δυστυχώς σας ενδιαφέρει, είναι να παίξετε µε τα
συναισθήµατα όχι µόνο αυτών των ανθρώπων, που τόσο άδικα
έχασαν τους δικούς τους ανθρώπους, αλλά και να συµπαρασύ-
ρετε ένα µεγάλο κοµµάτι της ελληνικής κοινωνίας, προκειµένου
µέσα από αυτή τη διαδικασία, πάνω στο θυµικό, στην οργή και
στην αγανάκτηση, να κερδίσετε κάποια πρόσκαιρα µικροκοµµα-
τικά, µικροπολιτικά οφέλη εν όψει των ευρωεκλογών τις οποίες
θα έχουµε το καλοκαίρι. 

Είναι όµως ένας λάθος δρόµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Δεν ξέρω πώς µπορεί να χαρακτηρίσει κάποιος την πρόταση την
οποία έκανε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης περί πα-
ρατηρητών. Σήµερα η χώρα µας δεν είναι µπανανία. Όσο κι αν
θέλετε κάποιοι να πείσετε τον ελληνικό λαό ότι η χώρα µας ανή-
κει στις χώρες της Λατινικής Αµερικής, η χώρα µας είναι µια
χώρα η οποία έχει ισχυρή φωνή, έχει ισχυρή θέση, ισχυρό ρόλο
στην Ευρώπη, στην καρδιά της Ευρώπης και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Είναι µια χώρα που όλοι οι δείκτες της οικονοµίας πη-
γαίνουν ανοδικά. Είναι µια χώρα η οποία έχει κερδίσει και την οι-
κονοµική και την πολιτική σταθερότητα. Εµείς πάνω σε αυτό το
πλαίσιο θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε και να προσπαθούµε
για το καλύτερο για το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας για το
καλύτερο για την Ελλάδα και τους Έλληνες πολίτες.

Αυτό όµως το οποίο θα πρέπει να κάνετε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι κάποια στιγµή να κάνετε και την αυτοκριτική σας.
Εµείς την κάνουµε καθηµερινά. Δεν λέµε ότι όλα τα κάνουµε
σωστά. Και λάθη έχουµε κάνει γιατί όποιος δουλεύει κάνει λάθη.
Αυτό το οποίο θα πρέπει να καταλάβετε, είναι ότι έχει περάσει η
εποχή της πάνω και της κάτω πλατείας, γιατί όλα αυτά τα συναι-
σθήµατα και όλες αυτές οι ψευδαισθήσεις τις οποίες δηµιουρ-
γήσατε στον ελληνικό λαό τις πλήρωσε και τις πλήρωσε µε πάρα
πολύ βαρύ τίµηµα. Αυτό ο ελληνικός λαός δεν το έχει ξεχάσει
και αυτό φαίνεται στα αποτελέσµατα των εκλογών. 

Προφανώς, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, θα καταψηφίσω τη συγκε-
κριµένη πρόταση µοµφής, γιατί πιστεύω ότι η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη αποτελεί την εγγύηση, την εγγυήτρια
δύναµη, για να συνεχίσει η χώρα να βαδίζει σταθερά και αταλάν-
τευτα στον δρόµο της προόδου και της ανάπτυξης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κατσαφάδο.

Τον λόγο έχει ο κ. Πέτρος Παππάς από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία.

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να οµολογήσω ότι εννέα

µήνες µετά την επανεκλογή της Κυβέρνησης µε µια ευρεία πλει-
οψηφία από τον ελληνικό λαό, δεν περίµενα να βρισκόµαστε στο
Κοινοβούλιο να συζητάµε µία πρόταση δυσπιστίας έναντι της Κυ-
βερνήσεως. Δυστυχώς όµως τα σοκαριστικά γεγονότα που βγή-
καν στο φως της δηµοσιότητας, τα πεπραγµένα και οι εξαιρετικά
σοβαρές παραλείψεις αυτής της Κυβέρνησης µάς αναγκάζουν
να ασκήσουµε αυτό το ύστατο µέσο ελέγχου που προβλέπει το
Σύνταγµά µας. 

Η κορυφαία αυτή κοινοβουλευτική διαδικασία δεν γίνεται για
να πληροφορηθεί η Κυβέρνηση από εµάς τα ανοµήµατά της,
ούτε για να καλλιεργηθούν εντυπώσεις µε παιχνίδια αντιπερισπα-
σµού, κορώνες και φανατισµούς. Γίνεται για να µάθει η κοινή
γνώµη τους λόγους και τα επιχειρήµατα των κοµµάτων της δη-
µοκρατικής Αντιπολίτευσης, στη βάση των οποίων θεωρούµε ότι
πρέπει να αρθεί η εµπιστοσύνη µας και η εµπιστοσύνη των πολι-
τών από την Κυβέρνηση στο σύνολό της. 

Στους πολίτες, λοιπόν, απευθυνόµαστε, αυτούς οφείλουµε να
ενηµερώσουµε µε σαφήνεια και γνώση λόγου για τα µείζονα θέ-
µατα που δηµιουργούν βαθιά ρήγµατα στην αρχή του κράτους
δικαίου και στη χρηστή και δηµοκρατική διακυβέρνηση της
χώρας. 

Τα δεδοµένα, λοιπόν, έχουν ως εξής: Τον περασµένο Ιούνιο
εξελέγη µια Κυβέρνηση που έλαβε πλειοψηφία 41% από ένα
εκλογικό σώµα που απείχε σε ποσοστό 46%. Οι µισοί,, δηλαδή
σχεδόν πολίτες αποφάσισαν τον περασµένο Ιούνιο να µην πάνε
να ψηφίσουν. Ο Πρωθυπουργός αµέσως µετά τα αποτελέσµατα
δήλωσε ότι οι πολίτες µε την ψήφο τους έκλεισαν µε ηχηρό και
ώριµο τρόπο οριστικά έναν τραυµατικό κύκλο ψέµατος και τοξι-
κότητας, υπονοώντας ότι η κοινωνία αποφάνθηκε και για τις ευ-
θύνες της Κυβέρνησης στην τραγωδία των Τεµπών, ότι η
κοινωνία µεταβόλισε την τραγωδία των Τεµπών. 

Και όµως σήµερα, µόλις εννέα µήνες αργότερα, επιβεβαιώνε-
ται ότι ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνησή του δόµησαν έναν
τροµακτικό κύκλο ψέµατος και τοξικότητας, εξαπατώντας όλη
την Ελλάδα για την τραγωδία των Τεµπών, µεθοδεύοντας µια
πρωτοφανή σε έκταση, µέγεθος και ταχύτητα συγκάλυψη. Και
λέω ότι επιβεβαιώνεται γιατί ήδη το είχαµε δει να συµβαίνει
µπροστά στα µάτια µας από την τρίτη ηµέρα του δυστυχήµατος.
Είδαµε όλοι στους δέκτες µας τη βιαστική εκχέρσωση του ση-
µείου της τραγωδίας, την αποµάκρυνση των πειστηρίων, την αλ-
λοίωση του πεδίου και αργότερα µάθαµε όλοι από ποιο κέντρο
αποφάσεων δόθηκε η εντολή. Αυτό που δεν ξέραµε όµως και
αποκαλύφθηκε µόλις προχθές, σοκάροντάς µας όλους, είναι οι
µεθοδευµένες και απολύτως συντονισµένες ενέργειες συγκάλυ-
ψης από την πρώτη ώρα της τραγωδίας. Και ενώ τα βαγόνια των
µοιραίων τρένων άχνιζαν ακόµη από τη βίαιη σύγκρουση και ενώ
τα νεκρά σώµατα των άτυχων συνανθρώπων µας δεν είχαν
ακόµα ανασυρθεί από τον τόπο της τραγωδίας, φαίνεται να λει-
τούργησε από τις πρώτες ώρες ένας σκληρός, ψυχρός και συν-
τονισµένος µηχανισµός συγκάλυψης των µεγάλων κυβερνητικών
ευθυνών και µετάθεσής τους σε έναν µόνο άνθρωπο στο πρό-
σωπο του σταθµάρχη. Είναι προφανές σε όλους ότι έγινε αλλοί-
ωση των ηχητικών αρχείων, ώστε να δοθούν στη δηµοσιότητα
παραποιηµένες συνοµιλίες και να χειραγωγηθεί η κοινή γνώµη
για να αναδειχθεί υποβολιµαία το ανθρώπινο λάθος και να υπο-
βαθµιστεί η πολιτική ευθύνη. 

Και αν δεν αρκούν αυτά για να αποκρυσταλλωθεί η εικόνα του
ήθους και της ποιότητας των κυβερνώντων, επιτρέψτε µου να
επισηµάνω τα εξής: Σε ένα κράτος που η Κυβέρνηση φέρεται να
παρακολουθούσε τον Αρχηγό του τρίτου σε δύναµη πολιτικού
κόµµατος στη Βουλή, το µισό πολιτικό προσωπικό της χώρας,
τους Αρχηγούς του Στρατού, επιχειρηµατίες και δηµοσιογρά-
φους, την ίδια ώρα ήταν ένα κράτος ανίκανο να παρακολουθήσει
ως όφειλε την πορεία των τρένων, την παράνοµη διαρροή προ-
σωπικών δεδοµένων χιλιάδων ψηφοφόρων από το Υπουργείο
Εσωτερικών στο κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας και από εκεί στο
γραφείο µιας τουλάχιστον Ευρωβουλευτή και ποιος ξέρει στα
γραφεία πόσων «ηµετέρων» ακόµη. 

Λάθος παρακολουθήσεις κάνατε, κύριοι και κυρίες της Νέας
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Δηµοκρατίας. Αντί να παρακολουθείτε τα τρένα και τις διαρροές
δεδοµένων παρακολουθούσατε το µισό πολιτικό σύστηµα. Είστε
µια Κυβέρνηση ανίκανη να παρακολουθήσει τη ραγδαία άνοδο
της αισχροκέρδειας στην αγορά, µια Κυβέρνηση που έχει βάλει
ταφόπλακα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και τιµολόγιο στη δηµό-
σια υγεία. Είστε µια Κυβέρνηση ανίκανη να παρακολουθήσει και
να εµποδίσει την εισβολή µιας ορδής Κροατών στο κέντρο της
Αθήνας, να εµποδίσει τον θάνατο ενός νέου συνανθρώπου µας
παρ’ όλες τις προειδοποιήσεις. Είστε µια Κυβέρνηση που επτά
µήνες µετά τον «Ντάνιελ» δεν έχει αποκαταστήσει τη σιδηροδρο-
µική σύνδεση Αθήνας – Θεσσαλονίκης, που χωρίς δισταγµό φο-
ρολογεί από το πρώτο ευρώ τους ελεύθερους επαγγελµατίες,
που κρατάει δεκάδες χιλιάδες συµβασιούχους σε οµηρία. Είστε
µια Κυβέρνηση που αφήνει τους κατοίκους της Θεσσαλίας για
µήνες στο έλεός τους. Τα πεπραγµένα σας, τα έργα και οι ηµέ-
ρες σας στην Κυβέρνηση καταρρακώνουν το κράτος δικαίου, τα-
πεινώνουν την Ελλάδα στους ευρωπαϊκούς θεσµούς, κηλιδώνουν
τη διαφάνεια, τη δηµοκρατία, την ευνοµία.

Μας εγκαλείτε γιατί ζητάµε αυξηµένη παρατήρηση στις επερ-
χόµενες εκλογές και ότι εξισώνουµε την Ελλάδα µε τριτοκοσµι-
κές χώρες, διότι επιστρέφουµε στις ζοφερές µέρες των
πολιτικών προγόνων σας της ΕΡΕ και στις εκλογές του 1961. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, ακριβώς για
να µη φτάσουµε ξανά σε εκείνες τις ηµέρες και να µη γίνουµε
µια τριτοκοσµική χώρα ή µια χώρα που ψήφιζαν τα δέντρα και οι
νεκροί, ζητάµε την επιτήρηση γιατί µας δώσατε δυστυχώς πολ-
λές αφορµές. 

Απαντήστε µας τα εξής: Εγγυάσθε ότι δεν θα υπάρξει ξανά
προεκλογική διαρροή προσωπικών δεδοµένων σε ψηφοφόρους
του εξωτερικού ή µήπως και του εσωτερικού αυτήν τη φορά; Εγ-
γυάσθε ότι δεν θα παρακολουθείτε τους πολιτικούς σας αντιπά-
λους για να εξασφαλίσετε πληροφορίες και εκλογικά πλεονεκτή-
µατα; Και αν το εγγυάσθε υπάρχει κανείς που να σας πιστεύει;

Κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ, εσείς τους πιστεύετε; Ο Αρχη-
γός σας, ο κ. Ανδρουλάκης, τους εµπιστεύεται; Είναι άραγε µόνο
η υποψία νοθείας ο λόγος να αµφισβητεί κάποιος την αξιοπιστία
και την εγκυρότητα µιας εκλογικής διαδικασίας;

Παραπλανήσατε τον ελληνικό λαό λέγοντας ότι είστε άριστοι. 
Κυρίες και κύριοι της Κυβερνήσεως, ο µόνος τοµέας στον

οποίο έχετε πραγµατικά έχετε αριστεύσει, είναι η τέχνη των υπο-
κλοπών, των συνδέσεων και των παράνοµων παρακολουθήσεων,
είναι η τέχνη της χειραγώγησης της κοινής γνώµης. Εκεί, πραγ-
µατικά, πήρατε «άριστα». Σας ένοιαζε τι κάνουν οι Αρχηγοί του
Στρατεύµατος, οι Υπουργοί σας, οι πολιτικοί σας αντίπαλοι και
όχι οι πολίτες αυτής της χώρας που περίµεναν από εσάς αξιοπι-
στία, αξιοπρέπεια, αξιοκρατία και αντ’ αυτών έλαβαν τιµολόγια
χειρουργείων, αντικλεπτικά στο λάδι και ταξίδια αναψυχής στην
όαση της Σίβας µε λεφτά του Έλληνα φορολογούµενου. Γι’ αυτό
η παρούσα Κυβέρνηση δεν µπορεί να παραµείνει άλλο στη θέση
της. Δεν τρέφουµε αυταπάτες ότι θα σας δείξει τον δρόµο της
εξόδου η πρόσκαιρη πλειοψηφία που διαθέτετε σε αυτήν εδώ
την Αίθουσα. Είµαστε βέβαιοι όµως ότι θα το κάνει σύντοµα ο
κυρίαρχος ελληνικός λαός.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Παππά. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χαράλαµπος Αθανασίου.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυ-

σπιστίας είναι το ισχυρότερο και πλέον ακραίο µέσο κοινοβου-
λευτικού ελέγχου που είναι στη διάθεση της Βουλής και πιο
συγκεκριµένα στη διάθεση της Αντιπολίτευσης. Πρέπει να περι-
λαµβάνει τα θέµατα για τα οποία θα διεξαχθεί συζήτηση η οποία
αναφέρεται στη γενική πολιτική της χώρας σύµφωνα µε το
άρθρο 82 παράγραφος 1 του Συντάγµατος, στο οποίο σαφώς
ορίζεται ότι η κυβέρνηση καθορίζει και κατευθύνει τη γενική πο-
λιτική της χώρας σύµφωνα µε το Σύνταγµα και τους νόµους. 

Η προβλεπόµενη από το Σύνταγµα και τον Κανονισµό της Βου-
λής τριήµερη συζήτηση στο Κοινοβούλιο που προηγείται της ψη-
φοφορίας αποτελεί το κυριότερο στάδιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου, αν αναλογιστεί κανείς ότι για την πρόταση της εξετα-

στικής επιτροπής αρκούν ενδείξεις διαχείρισης της πολιτικής
εξουσίας, ενώ και για να στηριχθεί η πρόταση δυσπιστίας απαι-
τείται να αποδεικνύονται κακοί και επιβλαβείς για το δηµόσιο
συµφέρον κυβερνητικοί χειρισµοί και επιλογές.

Σύµφωνα µε όσα προανέφερα, ας δούµε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εσείς που υπογράψατε την πρόταση δυσπιστίας, ποια
είναι η βαρύτητα των θεµάτων που θίγετε µε την πρότασή σας
και αποτελούν µεθοδευµένη και εγκληµατική συγκάλυψη των
ενόχων. 

Κάτω από την οµπρέλα ενός γενικού αφορισµού, επικαλούµε-
νοι την υποβάθµιση του κράτους δικαίου και την ανυπαρξία του
κοινωνικού κράτους, αναφέρεστε εν πολλοίς αορίστως στην τρα-
γωδία των Τεµπών, στο δήθεν σκάνδαλο των υποκλοπών, στη
διαρροή και χρήση προσωπικών δεδοµένων Ελλήνων ψηφοφό-
ρων του εξωτερικού, στην αισχροκέρδεια και την ακρίβεια στην
υγεία και τη δηµόσια εκπαίδευση.

Όσον αφορά την τραγωδία των Τεµπών, µια εθνική τραγωδία
που µας συγκλόνισε όλους και εξακολουθεί να συγκλονίζει ολό-
κληρη την ελληνική κοινωνία, µια τραγωδία που αποτελεί ανυπο-
χώρητο αίτηµα της ελληνικής κοινωνίας να υπάρξει άµεση και σε
βάθος διαλεύκανση των ποινικών ευθυνών κάθε εµπλεκόµενου.
Αυτό δεν κάναµε ως Κυβέρνηση; Αυτό δεν ζήτησε από την πρώτη
στιγµή ο Πρωθυπουργός, ζητώντας στις 7 Μαρτίου 2023 την
ανάθεση της υπόθεσης στο υψηλότερο δυνατό ανακριτικό επί-
πεδο; 

Παράλληλα δεν ορίστηκε διοικητική επιτροπή προκειµένου να
διεξαχθεί πραγµατογνωµοσύνη για τα αίτια, το πόρισµα της
οποίας ήταν η αιτία που κινήθηκε η ποινική διαδικασία από τη δι-
καιοσύνη; Και ήδη σήµερα ερευνάται η υπόθεση και µάλιστα µε
πρωτόγνωρη ταχύτητα αν αναλογιστεί κάποιος αντίστοιχες τρα-
γωδίες για τις οποίες δεν έχουν αποδοθεί ακόµη ευθύνες. 

Δεν ανέλαβε άµεσα και µε υπευθυνότητα την αντικειµενική πο-
λιτική ευθύνη ο κ. Καραµανλής ως Υπουργός και παραιτήθηκε;
Κι έρχεστε και µιλάτε µε την πρότασή σας για συγκάλυψη; Δεν
συµφωνήσαµε αµέσως και στηρίξαµε το αίτηµα του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας για σύσταση εξεταστικής επιτροπής; 

Και µπορεί να είχαµε διαφορετική προσέγγιση για τη σύστασή
της, όσον αφορά στους λόγους που επικαλείτο το Κοµµουνιστικό
Κόµµα, αλλά συµφωνήσαµε για την αναγκαιότητα της διερεύνη-
σης, πολύ περισσότερο που διά του Πρωθυπουργού ζητήσαµε
άµεσα δικαστική έρευνα. Κι εµείς συναινέσαµε στην εξεταστική
επιτροπή για να συγκεντρωθούν οι εκατόν είκοσι Βουλευτές,
αφού τόσοι απαιτούνται σύµφωνα µε το αναθεωρηµένο άρθρο
68 του Συντάγµατος, εν όψει του ότι το ΠΑΣΟΚ είχε δηλώσει ότι
δεν θα την υπερψηφίσει και συνεπώς ήταν απαραίτητες οι ψήφοι
µας.

Ακούστηκε εδώ κατά κόρον ότι η Νέα Δηµοκρατία στο πλαίσιο
της συγκάλυψης και της ατιµωρησίας δεν συναίνεσε στη σύ-
σταση κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρ-
κτικής εξέτασης που ζητούσαν ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ. 

Πριν απαντήσω, αν και σε κάποια συζήτηση αναφέρθηκε σχε-
τικά ο κ. Βορίδης, ας δούµε πότε συστήνονται κατά το Σύνταγµα
και τον Κανονισµό της Βουλής οι πιο πάνω επιτροπές: εξεταστική
και προκαταρκτική.

Η σύσταση και λειτουργία εξεταστικών επιτροπών προβλέπε-
ται από τα άρθρα 68 παράγραφος 2 του Συντάγµατος και 144
επόµενα του Κανονισµού της Βουλής και αντικείµενό τους είναι
η εξέταση ειδικών ζητηµάτων δηµοσίου ενδιαφέροντος που, βέ-
βαια, συναρτώνται µε παραβιάσεις της ποινικής νοµοθεσίας, µε
συνέπεια να πλήττονται κοινωνικά αγαθά και να είναι επιζήµια για
το δηµόσιο συµφέρον. Ότι πρέπει να παραβιάζεται η ποινική νο-
µοθεσία προκύπτει και από τα άρθρα 145, 146 και 147 του Κανο-
νισµού της Βουλής όπου γίνεται λόγος για τη διενέργεια
ανακριτικών πράξεων. 

Η σύσταση κοινοβουλευτικής επιτροπής για τη διενέργεια
προκαταρκτικής εξέτασης κατά το άρθρο 86 του Συντάγµατος
και 153 επόµενα του Κανονισµού της Βουλής προϋποθέτει –το-
νίζω, προϋποθέτει- τέλεση ποινικών αδικηµάτων από Υπουργούς
ή Υφυπουργούς κατά την άσκηση των καθηκόντων τους σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 περί
ευθύνης υπουργών. 
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Ας δούµε τώρα ποια είναι τα αδικήµατα που µε τις προτάσεις
σας ζητήσατε τη σύσταση κοινοβουλευτικών επιτροπών για τη
διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης. 

Μιλάτε στις προτάσεις σας για απιστίες, για παράβαση καθή-
κοντος και τελευταία ακούγεται και το αδίκηµα της απάτης που
συνδέονται µε την κακή εκτέλεση της σύµβασης 717, µε την
οποία πλήττονται και τα οικονοµικά συµφέροντα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, δηλαδή για ζητήµατα καθαρά οικονοµικά-λογιστικά,
αλλά τίποτα για ανθρωποκτονίες. Κυρίως για τις ανθρωποκτονίες
δεν αναφέρεστε ότι γίνεται συγκάλυψη;

Ας υποθέσουµε όµως ότι εµείς κάναµε κακή εκτίµηση και
απορρίφθηκαν οι προτάσεις σας. Τώρα, µετά το πόρισµα της
εξεταστικής επιτροπής, είχατε τρεις δυνατότητες. Πρώτον, η
εξεταστική επιτροπή να µετατραπεί σε προκαταρκτική αν διαπί-
στωνε ποινικές ευθύνες µελών της Κυβέρνησης πράγµα που δεν
προέκυψε. Δεύτερον, εσείς να καταθέσετε πρόταση για σύσταση
προκαταρκτικής επιτροπής και τώρα ακόµα. Δεν το κάνετε όµως
και δεν θα το κάνετε γιατί δεν έχετε πού να τη στηρίξετε, αφού
δεν προέκυψαν ποινικές ευθύνες ούτε για τον Καραµανλή ούτε
για οποιονδήποτε άλλο διατελέσαντα Υπουργό. Τρίτον, να προ-
σφύγετε στην κατάθεση πρότασης δυσπιστίας, όπως πράξατε,
µια πρόταση που η αδυναµία της είναι έκδηλη. Γιατί; Γιατί µη
έχοντας έστω και ενδείξεις για να στοιχειοθετήσετε ποινικές ευ-
θύνες, καταφεύγετε στην αοριστολογία της δήθεν υποβάθµισης
του κράτους δικαίου, διανθίζοντας την πρότασή σας µε ζητήµατα
που κατ’ επανάληψη αποτέλεσαν αντικείµενα κοινοβουλευτικού
ελέγχου. 

Όσον αφορά την σύµβαση 717, ο διαγωνισµός πραγµατοποι-
ήθηκε το 2014 και η σύµβαση υπογράφτηκε στις 26 Σεπτεµβρίου
2014, µεταξύ της κοινοπραξίας στην οποία κατακυρώθηκε και
του κύριου του έργου, της ανώνυµης εταιρείας «ΕΡΓΑ ΟΣΕ». Η
συνολική προθεσµία κατασκευής του ήταν είκοσι τέσσερις
µήνες, ήτοι µέχρι 26 Σεπτεµβρίου 2016.

Κατά την περίοδο 2015 ως 2019 παρατάθηκε τέσσερις φορές
η συνολική προθεσµία του έργου. Έτσι ως τον Ιούνιο του 2019
δεν είχε υλοποιηθεί η σύνταξη –προσέξτε- του πρώτου ανακε-
φαλαιωτικού πίνακα εργασιών ούτε η υπογραφή της πρώτης
συµπληρωµατικής σύµβασης εργασιών, χωρίς τα οποία δεν µπο-
ρούσε να ολοκληρωθεί το έργο. Όλα αυτά προκύπτουν από έγ-
γραφα της δικογραφίας. 

Όταν αναλαµβάνει ο Καραµανλής, θέλει να ολοκληρωθεί η
σύµβαση 717, αλλά βρέθηκε προ αυτής της κατάστασης. Ή
έπρεπε να κηρύξει έκπτωτη την κοινοπραξία, ανεξαρτήτως υπαι-
τιότητάς της ή να παρατείνει τη σύµβαση και η τελευταία λύση
ήταν προτιµότερη, συµφέρουσα για να ολοκληρωθεί το έργο. 

Συνεπώς, σε τι εγκαλείτε τον Καραµανλή; Μπορεί να ευθύνεται
ταυτόχρονα γιατί έδωσε παράταση εκτέλεσης της σύµβασης και
παράλληλα ότι δεν ολοκλήρωσε η σύµβαση; Απαντήστε, αλλά τι
απάντηση να δώσετε σε αυτήν την αντίφασή σας; 

Να σηµειωθεί εδώ ότι το Ελεγκτικό Συνέδριο µε την απόφαση
του αυξηµένης σύνθεσης τµήµατός του, την 1314 του 2018,
έκρινε ότι δεν κωλύεται η υπογραφή της συµπληρωµατικής σύµ-
βασης, τη διαδικασία της οποίας ο Καραµανλής ολοκλήρωσε. 

Διευκρίνιση για την εµπλοκή στην υπόθεση της ευρωπαϊκής ει-
σαγγελίας θέλω να κάνω τώρα, διότι υπάρχει σύγχυση και συνε-
πώς εξαγωγή λαθών συµπερασµάτων. Αναφέροµαι στη γενική
εισαγγελέα. Αφορµή µου δίνει η περικοπή στην πρόταση δυσπι-
στίας που φέρεται ως δήλωση µέλους της Κυβέρνησής µας -νο-
µίζω του κ. Γεωργιάδη-, λέγοντας ο κ. Γεωργιάδης: «Δεν δεχό-
µαστε κοµισάριους ή δερβέναγες που θα έρθουν να µας πουν τι
θα κάνουµε ή δεν θα κάνουµε στη χώρα µας».

Ανεξαρτήτως τού πώς ειπώθηκε, τη θεωρώ κατ’ ουσίαν ορθή.
Θα µπορούσε όµως να ήταν λίγο πιο κοµψή. Αλλά τι να κάνουµε;
Ο Γεωργιάδης καµµιά φορά µιλάει λίγο ωµά αλλά έχει δίκιο και
ακούστε γιατί.

Γιατί την έκανε αυτήν τη δήλωση ο κ. Γεωργιάδης; Διότι η Γε-
νική Ευρωπαία εισαγγελέας –προσέξτε, µιλάµε για τη Γενική Ευ-
ρωπαία εισαγγελέα, η οποία έκανε τις δηλώσεις, η κ. Λάουρα
Κοβέσι, προερχόµενη από τη Ρουµανία- φέρεται να δήλωσε ότι
για την υπόθεση παρεµποδίζεται η έρευνα της εισαγγελίας ανα-
φορικά µε την ενδεχόµενη έρευνα κατά του Καραµανλή.

Θεωρώντας η κ. Κοβέσι ότι ο κανονισµός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 2017/1939 του Συµβουλίου, η σχετική µε τη σύσταση
της ευρωπαϊκής εισαγγελίας, υπερισχύει του Συντάγµατός µας
και συγκεκριµένα του άρθρου 86 του Συντάγµατος, σύµφωνα µε
το οποίο η υπόθεση ήρθε στη Βουλή και δεν εισήχθη στη δικαιο-
σύνη, κατά την άποψή της. 

Ανεξαρτήτως του ότι ο κανονισµός του οργάνου για τη λει-
τουργία της εισαγγελίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης ρυθµίζει δια-
δικαστικά θέµατα και δεν υπάρχει καµµία ιεράρχηση εν σχέσει
µε το Σύνταγµά µας, στην προκειµένη περίπτωση υπερισχύει το
Σύνταγµα και ορθώς η υπόθεση για τους Υπουργούς εισήχθη
στη Βουλή.

Η κ. Κοβέσι, η Γενική Ευρωπαία εισαγγελέας, δεν έχει καµµιά
απολύτως εξουσία -το τονίζω- καµµιά απολύτως εξουσία όχι
µόνο για την ποινική δίωξη Υπουργού αλλά και για την περαιτέρω
πορεία της υπόθεσης. Απορώ πώς ακούστηκαν εδώ, στην Αί-
θουσα αυτή, τέτοιες διαφορετικές απόψεις από Κοινοβουλευτι-
κούς Εκπροσώπους και από Αρχηγούς κοµµάτων, ειδικά από
κόµµατα τα οποία έχουν καλούς νοµικούς. 

Θα γίνει κι αντιληπτό αν προσθέσω, σε µισό λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε, γιατί αυτά είναι σηµαντικά και για την περαιτέρω πορεία
της υπόθεσης γενικότερα, το εξής. Όσον αφορά όµως στα άλλα
πρόσωπα, εκτός των Υπουργών, που εµπλέκονται στην υπόθεση,
πρέπει να διευκρινιστούν τα ακόλουθα. Για τα θέµατα αυτά, δη-
λαδή την ποινική δίωξη, την ποινική διαδικασία, την πορεία της
υπόθεσης αρµοδιότητα έχει αποκλειστικά το οικείο µόνιµο τµήµα
της ευρωπαϊκής εισαγγελίας, που εδρεύει στο Λουξεµβούργο
και συγκροτείται από τέσσερις εισαγγελείς, τρεις από άλλες
χώρες και ένας κατά περίπτωση είναι από τη χώρα που ελέγχε-
ται, δηλαδή Έλληνας, που χειρίζεται την υπόθεση 717 κατά το
µέρος που πλήττονται τα συµφέροντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τελειώστε παρα-
καλώ, κύριε Αθανασίου.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στο µόνιµο αυτό τµήµα της ευρωπαϊκής εισαγγελίας δεν συµ-

µετέχει η κ. Κοβέσι. Το τµήµα αυτό, το µόνιµο, της ευρωπαϊκής
εισαγγελίας χρεώνει τις υποθέσεις που αφορούν τα συµφέροντα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη χώρα µας, στον Έλληνα εντεταλ-
µένο εισαγγελέα. Συνεπώς, δεν έχουν καµµία απολύτως θέση
όλα αυτά τα οποία ειπώθηκαν και από στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ και
αυτά που ακούστηκαν, κύριε Πρόεδρε, και από Αρχηγούς χθες.
Και καλό θα είναι να διαβάσετε και την ανακοίνωση που έκανε η
Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων χθες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Αθανασίου.
Θα δώσω τώρα το λόγο στον κ. Γεώργιο Βρεττάκο και στη συ-

νέχεια στον Υπουργό κ. Βρούτση. 
Κύριε Βρεττάκο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυ-

σπιστίας που συζητάµε αυτό το τριήµερο είναι ξεκάθαρο ότι δεν
έχει ουσιαστικό πολιτικό περιεχόµενο. Είναι άλλη µια προσπά-
θεια που γίνεται από την Αντιπολίτευση να δηµιουργήσει ανατα-
ραχή εν όψει και των επερχόµενων ευρωεκλογών προκειµένου
να αποκοµίσει πολιτικό όφελος. 

Όσον αφορά τον ΣΥΡΙΖΑ, παλιό και νέο -και το λέω γιατί τρία
από τα κόµµατα που υπογράφουν την πρόταση δυσπιστίας προ-
έρχονται από τον ΣΥΡΙΖΑ και τις διασπάσεις του- δεν περιµέναµε
κάτι διαφορετικό. Αυτό ξέρουν να κάνουν. Έτσι αναδείχθηκαν
πολιτικά. Δεν έγιναν κυβέρνηση µέσα από τη σοβαρή πολιτική
πρόταση. Έγιναν κυβέρνηση από την εκµετάλλευση του πόνου
και της αγανάκτησης των ανθρώπων, έγιναν από το µνηµόνιο-αν-
τιµνηµόνιο, από τις πλατείες των αγανακτισµένων, από τα ακραία
τοξικά συνθήµατα. Υποσχέθηκαν στους πολίτες ότι θα κυβερνή-
σουν ως «πρώτη φορά Αριστερά» και θα αλλάξουν και τη χώρα
και µάλιστα λέγανε ότι θα αλλάξουν και την Ευρώπη.

Αλλά τελικά τι είδαµε, ειδικά ως προς το κράτος δικαίου το
οποίο είναι βασική αναφορά αυτής της πρότασης δυσπιστίας;
Προσπάθεια ελέγχου των αρµών της εξουσίας, όπως οι ίδιοι λέ-
γανε, προσπάθεια χειραγώγησης των µέσων µαζικής ενηµέρω-
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σης προκειµένου να κλείσουν κανάλια και εφηµερίδες που λέ-
γανε πράγµατα που δεν τους άρεσαν. Γι’ αυτόν τον λόγο µάλιστα
έχουµε και δύο Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ καταδικασµένους, εκ των
οποίων ο ένας, ο κ. Παππάς, είναι βασικός εισηγητής της πρότα-
σης δυσπιστίας. 

Σκευωρίες για δέκα πολιτικά πρόσωπα για το δήθεν σκάνδαλο
της «NOVARTIS», κάτι που το οµολόγησε και ο ίδιος ο πρώην
Πρωθυπουργός, ο Αλέξης Τσίπρας, ότι το χειρίστηκαν λάθος. 

Παράλληλο Υπουργείο Δικαιοσύνης, όπως είπε ο πρώην
Υπουργός Δικαιοσύνης του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Κοντονής, µε ωµές πα-
ρεµβάσεις και προσπάθειες παρέµβασης στη δικαιοσύνη. 

Προσπάθεια να βάλουν στη φυλακή δηµοσιογράφους που
αυτά που τους έλεγαν δεν τους άρεσαν. 

Μετατροπή της ΕΡΤ σε κάτι ως γραφείο Τύπου του ΣΥΡΙΖΑ. 
Αυτοί είστε, λοιπόν, αλλά για κακή σας τύχη κάνατε τόσα

πολλά που δεν τα ξεχνάµε εµείς, αλλά πάνω από όλα δεν τα ξε-
χνάει η ελληνική κοινωνία. Άρα από τον ΣΥΡΙΖΑ δεν είχαµε να πε-
ριµένουµε κάτι άλλο και από τις διασπάσεις του.

Όµως το ΠΑΣΟΚ που υπήρξε ιστορικά ανά περιόδους ένα σο-
βαρό κόµµα, που µαζί και µε τη Νέα Δηµοκρατία κράτησαν τη
χώρα στην Ευρώπη, είναι πολύ λυπηρό να έχει φτάσει στο ση-
µείο σήµερα να προσπαθεί να γίνει ΣΥΡΙΖΑ στη θέση του ΣΥΡΙΖΑ.
Δεν έχουν καµµία εναλλακτική πρόταση διακυβέρνησης και επεν-
δύουν και αυτοί στην αναταραχή, τη σκανδαλολογία, την τακτική
«πες-πες πολλά και στο τέλος κάτι θα µείνει». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι ότι η Αντιπολί-
τευση σε αυτή την πρόταση δυσπιστίας συµπεριφέρεστε σαν
λύκοι που θέλετε να δηµιουργήσετε αναµπουµπούλα για να χα-
ρείτε. Διψάτε για ένταση, για πόλωση, για οργή και δεν κάνετε
τίποτα άλλο από το να προσπαθείτε να προκαλέσετε αυτά τα συ-
ναισθήµατα στην ελληνική κοινωνία. Και για να το κάνετε αυτό
δεν σέβεστε ούτε στο ελάχιστο τη µνήµη των πενήντα επτά αν-
θρώπων που χάσανε τόσο άδικα τη ζωή τους στο τραγικό δυστύ-
χηµα που έγινε στα Τέµπη. Επενδύετε στον πόνο και στη θλίψη,
στην αγανάκτηση των συγγενών των θυµάτων που έχασαν τους
δικούς τους ανθρώπους και έχουν κάθε λόγο οι άνθρωποι να
είναι αγανακτισµένοι. Και το κάνετε µόνο και µόνο για να σώσετε
την πολιτική σας υπόσταση. 

Δεν έχετε κανένα άλλο ουσιαστικό επιχείρηµα να αντιπαρατε-
θείτε στην Κυβέρνηση στο πεδίο της πραγµατικής πολιτικής. Δεν
έχετε ουσιαστική εναλλακτική πρόταση και τι κάνετε; Ένα εµπό-
ριο πόνου µε ακραίες προκλητικές πράξεις που προσβάλλουν
τους νεκρούς, όπως είπατε το πανό που αναρτήθηκε στα κεν-
τρικά γραφεία του ΣΥΡΙΖΑ, ένα άθλιο πανό που αναφερόταν
στους νεκρούς, ένα πανό που το χαρακτηρίζει µόνο µια λέξη και
αυτή η λέξη είναι ντροπή. 

Μιλάτε για συγκάλυψη την ώρα που είναι σε εξέλιξη η υπό-
θεση στην ελληνική δικαιοσύνη η οποία ερευνά όλα τα ζητήµατα
και όλες τις πτυχές αυτού του τραγικού δυστυχήµατος. Και
ερωτώ ποιος θα απονείµει δικαιοσύνη; Εµείς θα το κάνουµε
αυτό; Εσείς εδώ της Αντιπολίτευσης; Κάποιο λαϊκό δικαστήριο;
Εάν δεν το κάνει το ίδιο το σύστηµα της δικαιοσύνης µας, ποιος
θα το κάνει; 

Δεν σας είδα το ίδιο ευαίσθητους για την υπόθεση στο Μάτι
όπου είχαµε εκατόν τέσσερις νεκρούς και υπόθεση, ενώ η πυρ-
καγιά είναι το 2018 τελειώνει τώρα, έξι χρόνια µετά, σε πρωτό-
δικο στάδιο. 

Εµείς ως πολιτικό σύστηµα οφείλουµε να κάνουµε ό,τι µπο-
ρούµε προκειµένου η δικαιοσύνη να απονέµεται πιο γρήγορα.
Και αυτό κάνουµε µε το νοµοσχέδιο το οποίο περάσαµε κατά
προτεραιότητα η δίκη για τα Τέµπη θα ξεκινήσει άµεσα. Αλλά θα
πρέπει να συµφωνήσουµε ότι το κράτος δικαίου που ζούµε, η δι-
καιοσύνη που κρίνει ποιος είναι αθώος και ποιος είναι ένοχος,
είναι τα δικαστήρια και όχι τα λαϊκά δικαστήρια. 

Μιλάτε για ποινικές ευθύνες των Υπουργών, µε κύριο τον κ.
Καραµανλή. Θέλετε, λοιπόν, να µας πείτε ότι υπάρχει αιτιώδης
συνάφεια ενός δυστυχήµατος που προκάλεσε ανθρωποκτονίες
από εγκληµατική αµέλεια µε την καθυστέρηση ολοκλήρωσης της
σύµβασης 717 για τη σηµατοδότηση και την τηλεδιοίκηση στους
συρµούς. Ξεχνάτε, λοιπόν, ότι οι σιδηρόδροµοί µας λειτουργού-
σαν χωρίς αυτά τα συστήµατα για εκατόν πενήντα χρόνια. Τι ση-

µαίνει αυτό; Ότι θα έπρεπε να πηγαίνουν στην αντίθετη κατεύ-
θυνση για να τρακάρουν τα τρένα; 

Επίσης ξεχνάτε ότι σε όλη την Ευρώπη µόλις στο 13% υπάρ-
χουν τέτοια συστήµατα που παράγουν αυτόµατο φρενάρισµα,
αυτόµατη πέδηση χωρίς τον ανθρώπινο παράγοντα. Τι σηµαίνει
αυτό; Ότι οι συρµοί µπαίνουν στο αντίθετο ρεύµα και τρακάρουν
τα τρένα; 

Η αλήθεια είναι ότι αν δεχτούµε το σκεπτικό ότι επειδή άργησε
µια σύµβαση να ολοκληρωθεί ο Υπουργός έχει ποινική ευθύνη
για ανθρωποκτονία, τότε -συγχωρέστε µε- θα πρέπει να έχουν
ποινική ευθύνη και οι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ που δεν ολοκλήρω-
σαν το «112» στο Μάτι, µε αποτέλεσµα να έχουµε εκατόν τέσσε-
ρις νεκρούς, θα πρέπει να έχουν ποινική ευθύνη για ανθρω-
ποκτονία από αµέλεια όσοι δεν ολοκλήρωσαν τα αντιπληµµυρικά
έργα στη Μάνδρα µε αποτέλεσµα να έχουµε είκοσι τέσσερις νε-
κρούς, θα πρέπει να πάνε για ανθρωποκτονία όλοι όσοι έχουν
ευθύνη για την καθυστέρηση ολοκλήρωσης βασικών οδικών αξό-
νων, όπως είναι παραδείγµατος χάριν ο ΒΟΑΚ στην Κρήτη, µε
αποτέλεσµα να έχουµε τραγικά θανατηφόρα δυστυχήµατα
στους δρόµους και να χάνονται εκατοντάδες συνάνθρωποί µας
κάθε χρόνο και ούτω καθεξής. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι αυτός ο λαϊκισµός της σύνδεσης
της πολιτικής ευθύνης µε την ποινική πρέπει να έχει κάποιο όριο.
Αν συνέβαινε αυτό που υποστηρίζετε, τότε όσοι κυβέρνησαν θα
έπρεπε να είναι στις αίθουσες των δικαστηρίων. Το κράτος µας
έχει προβλήµατα πολύ σοβαρά. Προσπαθούµε, λοιπόν, συνεχώς
να τα διορθώσουµε, να ολοκληρώσουµε τα µεγάλα έργα και
αυτό είναι που κάνουµε. 

Πολιτικές ευθύνες υπάρχουν και υπάρχουν και από όλο το πο-
λιτικό σύστηµα, και από εµάς αναλήφθηκαν µε την παραίτηση
του Υπουργού, του Κωνσταντίνου Καραµανλή, που έγινε την ίδια
µέρα. Όµως είναι άλλο οι πολιτικές και άλλο οι ποινικές ευθύνες. 

Τώρα -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- όσον αφορά το επι-
χείρηµα ότι η Κυβέρνηση έκανε ιδιαίτερη προπαγάνδα προκει-
µένου να µπορέσει να πείσει την κοινή γνώµη ότι έγινε κάποιο
ανθρώπινο λάθος. Αυτό, πραγµατικά, το επιχείρηµα είναι εκτός
τόπου και χρόνου. Είναι ξεκάθαρο ότι έγινε όχι ένα αλλά επτά
διαδοχικά ανθρώπινα λάθη τα οποία οδήγησαν δυστυχώς τα
τρένα να µπούνε στην αντίθετη κατεύθυνση. Αυτό το οµολογεί ο
ίδιος ο σταθµάρχης ο οποίος σήµερα είναι προφυλακισµένος.
Αλλά πλην του σταθµάρχη όλοι, ακόµα και όλα τα κόµµατα της
:Αντιπολίτευσης, όλη η κοινωνία, έχει καταλάβει ότι εκεί έγινε ένα
τραγικό ανθρώπινο λάθος. 

Άρα, λοιπόν, για ποιον λόγο κάναµε προπαγάνδα, για να πεί-
σουµε για τι; Για κάτι που το αποδέχονται όλοι; Αυτό είναι εκτός
τόπου και χρόνου και στερείται κάθε λογικής. 

Εµείς, λοιπόν, αυτό που λέµε είναι να λάµψει η αλήθεια, όλα
στο φως. Αυτό όµως µπορεί να γίνει -και να συµφωνήσουµε σε
αυτό- µόνο από την ανεξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη, ώστε στη
µνήµη όλων αυτών των ανθρώπων που έχασαν τόσο άδικα τη
ζωή τους, αυτών των πενήντα επτά ανθρώπων, να αποδοθούν οι
ευθύνες εκεί που αναλογούν. Και από την άλλη εµείς, ως πολι-
τικό σύστηµα, ως Κυβέρνηση, να κάνουµε ό,τι περνάει από το
χέρι µας ώστε ποτέ ξανά να µη ζήσουµε µια τέτοια αντίστοιχη
τραγωδία, ένα τέτοιο αντίστοιχο δυστύχηµα.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, την πρόταση δυσπιστίας γιατί στερεί-
ται ουσιαστικού πολιτικού περιεχοµένου και ο µόνος της στόχος
είναι να δηµιουργήσει αναταραχή και οργή στην κοινωνία. Δεν
θα το καταφέρετε γιατί η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δη-
µοκρατίας θα είναι και πάλι παρούσα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βρεττάκο.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Βρούτση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε τρεις λέξεις επιχείρησε και επιχειρεί και θα επιχειρεί µέχρι σή-
µερα αργά το βράδυ, που θα γίνει ονοµαστική ψηφοφορία, συ-
νολικά η Αντιπολίτευση να επιβάλλει τη δική της αντίληψη για τα
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πράγµατα, τρεις λέξεις οι οποίες επιτρέψτε µου να σας πω ότι
δηλητηριάζουν πραγµατικά και τη δηµοκρατία και τη δικαιοσύνη
και το πολιτικό µας σύστηµα. Τρεις λέξεις: έγκληµα, µονταζιέρα
και συγκάλυψη. 

Και καλά, εγώ «καταλαβαίνω» -σε εισαγωγικά- εκ µέρους του
ΣΥΡΙΖΑ τέτοια λογική και τέτοια τοποθέτηση. Από το ΠΑΣΟΚ
όµως δεν το περιµέναµε, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ. Μια
άλλη πολιτική συγκρότηση το ΠΑΣΟΚ που ταυτίζεται σήµερα
απόλυτα µε τον ΣΥΡΙΖΑ, κάτι το οποίο βλέπουν οι πολίτες και ο
καθένας βγάζει τα συµπεράσµατά του. 

Αλλά µπαίνω στην ουσία της συζήτησης. Τρεις λέξεις: έγ-
κληµα, συγκάλυψη, µονταζιέρα. Ποια είναι η πραγµατικότητα; Η
πραγµατικότητα είναι ότι πρόκειται για ένα γεγονός, που σε επί-
πεδο πολιτικής διαδικασίας συµπυκνώνεται στην απόλυτη πολι-
τική υποκρισία. Απόλυτη πολιτική υποκρισία. Άλλες λέξεις που
χρησιµοποιήθηκαν: τυµβωρυχία. Στην πράξη αυτό το οποίο επι-
χειρεί σήµερα συνολικά η Αντιπολίτευση είναι να κερδοσκοπήσει
πάνω σε ένα τραγικό δυστύχηµα. 

Ας βάλουµε τα πράγµατα στη σειρά και από την αρχή. Γιατί
τέτοιες στιγµές, σε τέτοιες κορυφαίες διαδικασίες αξίζει να τα
βάζουµε τα πράγµατα από την αρχή, να ξαναθυµόµαστε τις σχέ-
σεις µας, πού είµαστε και πώς λειτουργούµε. 

Παραδοχή πρώτη. Νοµίζω ότι σε αυτό που συµφωνούµε και
δεν υπάρχει καµµία αντίρρηση, πέρα από τις επιµέρους πολιτικές
διαφορές, είναι ότι όλοι, όλοι µα όλοι και όλες, όλες οι πολιτικές
πτέρυγες υποκλινόµαστε µε σεβασµό απέναντι στη µεγάλη
θλίψη του τραγικού δυστυχήµατος, απέναντι σε αυτά τα παιδιά
τα οποία έχασαν τη ζωή τους στους συγγενείς και στις οικογέ-
νειές τους. Υποκλινόµαστε όλοι. Και εδώ δεν υπάρχει κανένας ο
οποίος να πιστεύει ότι έχει περίσσευµα µεγαλύτερης ευαισθη-
σίας και µεγαλοσύνης απέναντι στα αισθήµατα, κανένας. Όλοι
µε την ίδια ευθύνη και µε την ίδια θλίψη υποκλινόµαστε µπροστά
στους συγγενείς αυτών των ανθρώπων αυτών των παιδιών που
χάθηκαν. 

Όµως και η δεύτερη παραδοχή η οποία νοµίζω ότι µας βρίσκει
σύµφωνους -το πιστεύω και αυτό- είναι ότι από το 1974 έχουµε
πετύχει στην πατρίδα µας κάτι µοναδικό, κάτι ξεχωριστό, κάτι
που µας κάνει όλους περήφανους, έχουµε πετύχει να έχουµε µια
εξαιρετική δηµοκρατία, µια δηµοκρατία η οποία δεν αµφισβητή-
θηκε ποτέ και από κανέναν, µια δηµοκρατία την οποία υπηρέτη-
σαν και υπηρετούν για πολλά χρόνια κόµµατα κυρίαρχα στην
πολιτική ζωή του τόπου, όπως η Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και
ο ΣΥΡΙΖΑ, οι συγκυβερνήσεις. Αµφισβήτησε κανείς τη λειτουργία
της δηµοκρατίας µας ή το επίτευγµα από το 1974 µέχρι σήµερα;
Κανένας. 

Δυστυχώς όµως υπάρχουν φωνές που µετατρέπονται σε κραυ-
γές για πολιτική σκοπιµότητα, που δηλητηριάζουν αυτή τη δηµο-
κρατία. Δεν µπορεί να εξηγηθούν αλλιώς οι λέξεις που
χρησιµοποιήθηκαν από κάποιον υποψήφιο Ευρωβουλευτή του
ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος επικαλέστηκε και έκανε έκκληση στην εισαγ-
γελέα της Ευρώπης να έρθει να καταλύσει εδώ την Κυβέρνηση,
να ρίξει την Κυβέρνηση. Και το χειρότερο που ήρθε επιπρόσθετα
να ακουστεί είναι ότι ο ίδιος ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, κ. Κασσελάκης, είπε το αµίµητο ότι πρέπει να διεξαχ-
θούν άµεσα εκλογές µε διεθνή επιτήρηση, ρίχνοντας τη χώρα
µας στα τάρταρα των χειρότερων τριτοκοσµικών χωρών. 

Αλήθεια, το πιστεύουν αυτό όλοι οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ
και κυρίως το ΠΑΣΟΚ το οποίο συνυπογράφει µια τέτοια πρό-
ταση µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ, πιστεύει στα αλήθεια ότι η χώρα µας
θέλει µια τέτοια αντιµετώπιση; 

Δεν έχουµε κατακτήσει τη δηµοκρατία, κύριοι του ΠΑΣΟΚ; Και
τουλάχιστον αυτό θα περίµενα από το ΠΑΣΟΚ να βγει να το κα-
ταγγείλει, να διαχωρίσει τη θέση του, να πει ότι εδώ συζητάµε
άλλο ζήτηµα, το οποίο είναι διαφορετικό, έχουµε τη δική µας
άποψη. Μπορεί να συνυπογράψαµε µε τον ΣΥΡΙΖΑ µια πρόταση
δυσπιστίας, αλλά όχι κύριε Κασσελάκη να ρίχνετε τη χώρα µας
στα τάρταρα τριτοκοσµικών χωρών. Και πρέπει να το πείτε εµ-
φατικά, να διαχωρίσετε τη θέση σας. Ειδάλλως ταυτίζεστε µε τον
ΣΥΡΙΖΑ. Αµφισβητείτε τη δηµοκρατία την οποία κυβερνήσατε
µέσα σε αυτό το περιβάλλον, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, και νοµίζω ότι
αυτό είναι µια πολύ σηµαντική στιγµή για το ΠΑΣΟΚ που σε αυτό

το κορυφαίο θέµα της δηµοκρατίας και της ύπαρξής της πρέπει
να πάρει θέση.

Και τρίτη παραδοχή η οποία νοµίζω είναι αδιαµφισβήτητη κι
αυτή, είναι η θέση µας ότι αυτή η δηµοκρατία, την οποία έχουµε
κατακτήσει θεσµικά στη χώρα µας, έχει έναν βασικό πυλώνα. Ο
βασικός πυλώνας λέγεται δικαιοσύνη, λέγεται ευνοµούµενο κρά-
τος δικαίου, κράτος δικαίου το οποίο είναι κατάκτηση της δηµο-
κρατίας µας. Κανείς δεν το έχει αµφισβητήσει. Κανείς δεν µπορεί
να το αµφισβητήσει. Έχουµε περάσει πολλές δοκιµασίες, δύσκο-
λες στιγµές µέσα στην ελληνική Βουλή. Κανένας δεν αµφισβή-
τησε ποτέ το κράτος δικαίου.

Τι επιχειρείται όµως σήµερα; Επιχειρείται ευθεία αµφισβήτηση
του κράτους δικαίου. Το ερώτηµα το οποίο µπαίνει σε ένα τέτοιο
ζήτηµα, όπως αναπτύσσεται, είναι: Υπάρχουν εργαλεία εκ µέ-
ρους της Κυβέρνησης που έµειναν αναξιοποίητα στη διαδικασία
διαλεύκανσης του δυστυχήµατος; Η απάντηση είναι πως όχι,
εξαντλήθηκαν όλα τα εργαλεία. 

Τι εργαλεία διαθέτει η Κυβέρνηση; Πρώτον, τη δικαιοσύνη µε
την έννοια ότι είναι θεσµικός πυλώνας της δηµοκρατίας µας. Άρα
όλο το θέµα της διαλεύκανσης του δυστυχήµατος αυτήν τη
στιγµή το βλέπει η δικαιοσύνη. Και το δεύτερο είναι η εξεταστική
επιτροπή. 

Υπάρχουν άλλα εργαλεία; Εννοείται πως όχι. Άρα από τη
στιγµή που εξαντλήσαµε όλα τα θεσµικά εργαλεία ως Κυβέρ-
νηση τι άλλο µένει; Τίποτε άλλο. Άρα αυτή η συζήτηση που σή-
µερα διεξάγεται κάτω από τους όρους «σκευωρία», «µοντα-
ζιέρα», είναι µια ευθεία αµφισβήτηση της δικαιοσύνης. 

Για να δούµε όµως τα πράγµατα µε κάποια συγκεκριµένα θέ-
µατα, τα οποία µπήκαν ως κυρίαρχα στην ατζέντα της Αντιπολί-
τευσης στην πρόταση δυσπιστίας. Πρώτον, αµφισβητείται το
θέµα της σύµβασης 717, της επίµαχης σύµβασης. Με την επί-
µαχη σύµβαση η Κυβέρνηση, ο Υπουργός τότε έδωσε παράταση
στη συγκεκριµένη σύµβαση, κάτι το οποίο νοµίζω ότι αν δεν το
έκανε -ξέρετε όλοι και δεν αµφισβητήθηκε από κανέναν- θα ήταν
µια τραγική στιγµή για τον ίδιο και για την Κυβέρνηση, γιατί θα
λέγανε «κοιτάξτε, άφησε χωρίς σύµβαση ανεξέλεγκτο το θέµα
των σιδηροδροµικών γραµµών, χωρίς φωτοσήµανση» και όλα τα
υπόλοιπα.

Αλλά δυνητικά λέτε ότι από τη στιγµή που δεν ολοκληρώθηκε
η σύµβαση 717 είχαµε αυτό το µοιραίο γεγονός. Αυτό είναι αλή-
θεια. Είχαµε ένα µοιραίο γεγονός, δυστυχώς, µε πολλά θύµατα,
δυστυχώς, που όλοι µε την ίδια ευαισθησία τα βλέπουµε, δυστυ-
χώς, αλλά την ίδια στιγµή λέτε ότι αν είχε ολοκληρωθεί δεν θα
είχαµε αυτά τα δυστυχήµατα, δυνητικά. 

Ωραία, και τώρα προς τον ΣΥΡΙΖΑ: Ο εισαγγελέας και νοµίζω
οι ανακριτικές αρχές έβγαλαν το συµπέρασµα ότι αν υπήρχε ο
αριθµός «112», αν υπήρχε, δεν θα είχαµε τα θύµατα στο Μάτι.
Δηλαδή αυτήν τη στιγµή βλέπουν από τον ΣΥΡΙΖΑ δύο µέτρα και
δύο σταθµά. Δυνητικά, λοιπόν, εάν το «112» που έφερε η κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας το 2019 λειτουργούσε τότε επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν θα είχαµε τα θύµατα στο Μάτι. 

Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή το «112» για εσάς δεν αποτελεί ένα
ζήτηµα για το οποίο θα έπρεπε να κάνετε µια στοιχειώδη αυτο-
κριτική; Έρχεστε και µιλάτε για δυνητικά για τη σύµβαση 717,
ότι δεν έχει ολοκληρωθεί, αλήθεια; Αυτό είναι ο ορισµός της υπο-
κρισίας.

Το «112», γιατί δεν είχε γίνει επί ΣΥΡΙΖΑ; Μπαίνει ένα ερώτηµα.
Απάντησε κανείς από τον ΣΥΡΙΖΑ σήµερα για τα θύµατα στο
Μάτι, γιατί δεν είχε γίνει αυτή η σύµβαση να υπάρχει ο αριθµός
«112», που οι ανακριτικές αρχές είπαν ότι αν είχε υπάρξει δεν θα
είχαµε αυτά τα θύµατα; 

Δεύτερον, αναφορικά µε τη δίκη στο Μάτι: Ξέρετε πάρα πολύ
καλά αλλά ο κόσµος δεν το ξέρει, ο κόσµος δεν το γνωρίζει, ότι η
δίκη  για το Μάτι διεξάγεται σήµερα µόλις σε πρώτο βαθµό, έξι
χρόνια µετά -τώρα γίνεται η δίκη για το Μάτι!- και γίνεται µε από-
φαση της Κυβέρνησης και µε επιτάχυνση της ίδιας της Κυβέρνη-
σης. Αλλά την ίδια στιγµή πάλι µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
η δίκη για τα Τέµπη θα γίνει άµεσα µέσα σε ένα πολύ σύντοµο
χρονικό διάστηµα. Και το επίµαχο σηµείο είναι ότι –προσέξτε- επί
ΣΥΡΙΖΑ η δίκη για το Μάτι δεν είχε αίθουσα για να διεξαχθεί δίκη.
Και η δίκη για τα Τέµπη µε παρέµβαση της Κυβέρνησης, του
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Υπουργού και του Υφυπουργού της Δικαιοσύνης, γίνεται άµεσα
στη Λάρισα σε ειδική αίθουσα που έχει διαµορφωθεί. Αυτό είναι
συγκάλυψη; Είναι συγκάλυψη από µία Κυβέρνηση απέναντι σε ένα
τραγικό γεγονός; Δείχνει συγκάλυψη;

Είναι και το ζήτηµα το οποίο χθες ανέφερε ο κ. Φλωρίδης και
το οποίο είναι εντυπωσιακό. Και εµείς που το ψηφίσαµε δεν µπο-
ρούµε να ξέρουµε την κάθε πλευρά της παραγράφου που έρχε-
ται σε ένα κοµµάτι που λέγεται Ποινικός Κώδικας σε ένα νοµικό
τµήµα. Είναι αλήθεια ότι πράγµατι µε διατάξεις που υπήρχαν από
τον ΣΥΡΙΖΑ, δεν µπορούσαν οι ανακριτικές αρχές να έχουν
πλήρη εικόνα του απορρήτου των τηλεπικοινωνιών και αυτό έγινε
µε διάταξη την οποία έφερε αυτή η Κυβέρνηση, αυτή η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, και δόθηκαν στο φως, υπό την
έννοια ότι δόθηκαν στις ανακριτικές αρχές όλα τα στοιχεία µέσω
της άρσης του απορρήτου. Και το πιο εντυπωσιακό από αυτά
που είπε ο κ. Φλωρίδης είναι ότι αυτή τη διάταξη που έδωσε τη
δυνατότητα στις ανακριτικές αρχές να πάρουν τα στοιχεία διά
µέσου της άρσης του απορρήτου για το τι συνέβη το µοιραίο
βράδυ, ο ΣΥΡΙΖΑ καταψήφισε το συγκεκριµένο άρθρο. Ουαί υµίν
Φαρισαίοι!

Αυτό, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποδεικνύει στην
πράξη πως ούτε συγκάλυψη υπάρχει ούτε µονταζιέρα υπάρχει
και το έγκληµα το οποίο λέτε, ήταν δυστυχώς ένα τραγικό δυ-
στύχηµα το οποίο συνέβη τότε. Και είµαστε όλοι µε τον ίδιο σε-
βασµό και θλίψη απέναντι στις οικογένειες που έχασαν τα αθώα
αυτά παιδιά. Και όλοι ευχόµαστε να µην ξανασυµβεί ποτέ στην
πατρίδα µας. 

Κλείνω ως εξής. Η δηµοκρατία και η δικαιοσύνη είναι κυρίαρχα
στοιχεία στην πατρίδα µας εδώ και χρόνια. Τα έχουµε κερδίσει,
τα έχουµε κατακτήσει. Είµαστε περήφανοι και για τη δηµοκρατία
και εγώ προσωπικά και η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας και
όλοι οι Βουλευτές είναι περήφανοι. Γιατί αυτή η παράταξη που
λέγεται Νέα Δηµοκρατία από το 1974 έχει φέρει µια δοµική αλ-
λαγή στο πολίτευµα της χώρας, έχει καταστήσει τη δηµοκρατία
κυρίαρχη. Κανείς δεν µπορεί να την αµφισβητήσει, ούτε τη δι-
καιοσύνη η οποία κάνει σωστά τη δουλειά της. Κάνει όπως ξέρει
τη δουλειά της και ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι και για το συγ-
κεκριµένο ζήτηµα κανείς δεν θα εµποδίσει τη δικαιοσύνη να ρίξει
φως, να µάθουµε την πλήρη αλήθεια. Γιατί η παράταξη αυτή ως
βασικό της αξίωµα έχει: φως σε όλα, αλήθεια παντού, η δικαιο-
σύνη να κάνει τη δουλειά της σωστά. 

Με αυτές τις λέξεις πιστεύω ότι ο λαός θα καταλάβει και ότι
αυτή η πολιτική τυµβωρυχία που επιχειρείται συνολικά από την
Αντιπολίτευση όχι απλώς δεν θα περάσει αλλά θα γυρίσει ανά-
ποδα εναντίον αυτών που σήµερα την έφεραν. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο

Γυµνάσιο Ορεστιάδας.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Κωτσό Γεώργιο από τη Νέα

Δηµοκρατία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, κατ’

αρχάς θα ήθελα να εκφράσω για µία ακόµη φορά τα θερµά µου
συλλυπητήρια αλλά και τη συµπόνια µου στις οικογένειες των
θυµάτων του τραγικού δυστυχήµατος των Τεµπών και να τους
διαβεβαιώσω ότι η Κυβέρνησή µας θα κάνει στο µέγιστο βαθµό
το καθήκον της προκειµένου να διερευνηθούν σε βάθος τα αίτια
του δυστυχήµατος αλλά και να αποδοθούν οι όποιες ευθύνες σε
όποιο επίπεδο και αν βρίσκονται. 

Συζητούµε σήµερα, όµως, µια πρόταση δυσπιστίας που έχουν
καταθέσει τα κόµµατα της αριστερής πτέρυγας του Κοινοβου-

λίου που αφορά το συγκεκριµένο δυστύχηµα. Και εδώ εγείρονται
δύο ερωτήµατα. Το πρώτο: γιατί τώρα, µάλιστα τη στιγµή που
υπήρχαν πιο πρόσφορα θέµατα στο παρελθόν να κατατεθούν
προτάσεις δυσπιστίας και έρχεται αυτή η πρόταση δυσπιστίας
µετά από ένα δηµοσίευµα συγκεκριµένης εφηµερίδας και δηµι-
ουργεί συνειρµούς; 

Και το άλλο ερώτηµα είναι: Για ποιον λόγο κατατίθεται αυτή η
πρόταση δυσπιστίας, όπου ξέρετε ότι ο αντικειµενικός στόχος
των προτάσεων δυσπιστίας είναι να κλονιστεί η Κυβέρνηση, να
ανατραπεί η Κυβέρνηση και φαντάζοµαι ότι όλοι σας καταλαβαί-
νετε ότι τέτοιο θέµα δεν υφίσταται; Η Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νέας Δηµοκρατίας είναι αρραγής. Άρα δεν υπάρχει τέτοιο
ζήτηµα. Το ξέρει και ο ΣΥΡΙΖΑ, το ξέρει και το ΠΑΣΟΚ, το ξέρουν
και τα άλλα κόµµατα που κατέθεσαν την πρόταση δυσπιστίας.
Άρα ποιοι είναι οι βαθύτεροι λόγοι, οι µύχιοι πόθοι, οι ουσιαστικοί
στόχοι αυτής της πρότασης δυσπιστίας; 

Από τη µία πλευρά ο κ. Ανδρουλάκης εκµεταλλευόµενος το
γεγονός ότι απουσιάζει από το ελληνικό Κοινοβούλιο ο Αρχηγός
του ΣΥΡΙΖΑ, προσπαθεί να εξελίξει τον εαυτό του ως φυσικό
ηγέτη της αριστερής πτέρυγας του Κοινοβουλίου. Το θέµα είναι
αν οι άλλες πολιτικές δυνάµεις της Αριστεράς τον αποδέχονται.
Από την άλλη πλευρά ο κ. Κασσελάκης προχώρησε πολλά βή-
µατα µπροστά και µάλιστα σε συνέντευξή του στην «Εφηµερίδα
των Συντακτών» έχει απαξιώσει στον µέγιστο βαθµό, έχει λοιδο-
ρήσει στο µέγιστο βαθµό µια κορυφαία κοινοβουλευτική διαδι-
κασία, όπως είναι η πρόταση δυσπιστίας ,και ταυτόχρονα έχει
απαξιώσει και τις υπογραφές των συναδέλφων του που υπέγρα-
ψαν αυτή την πρόταση δυσπιστίας. 

Τι είπε; «Πρόταση µοµφής κατά της Κυβέρνησης. Θα δείτε µια
κοκοροµαχία σε σχέση µε το ποιος θα την πιστωθεί. Μια διαδι-
κασία - σόου που δεν θα καταφέρει τίποτε αναφορικά µε την
ουσία». Και το καταθέτω στα Πρακτικά ως µνηµείο απαξίωσης,
λοιδορισµού µιας κορυφαίας διαδικασίας ούτως ώστε και ο ιστο-
ρικός του µέλλοντος να µπορεί να δει τις σκέψεις του Προέδρου
του ΣΥΡΙΖΑ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κωτσός καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βεβαίως είναι γεγονός ότι µέσα από όλη αυτή τη διαδικασία
και εκµεταλλευόµενοι το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, οι πο-
λιτικές δυνάµεις επιχειρούν µια πόλωση. Προσπαθούν να επανα-
λάβουν το πείραµα του 2010 - 12 όταν ο Τσίπρας δηµιουργούσε
τις πλατείες εκµεταλλευόµενος πάλι τον πόνο τότε των πολιτών
αναφορικά µε τη δύσκολη οικονοµική θέση που είχε βρεθεί η
χώρα µας. Ξέρετε όµως, όταν η ιστορία επαναλαµβάνεται, συνή-
θως είναι παρωδία. Αυτό προσπάθησε να στήσει ένα τµήµα του
πολιτικού κόσµου και το 2023, να φύγει ο Μητσοτάκης. Αλλά η
ελληνική κοινωνία είχε µια τελείως διαφορετική εκτίµηση. Και βέ-
βαια φτάσαµε και στο σηµείο στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ να λέει
«ευχής έργον είναι να ρίξει την Κυβέρνηση η Ευρωπαία εισαγγε-
λέας». Έλεος!

Βέβαια ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ το τερµάτισε. Ζήτησε στις επι-
κείµενες εκλογές να υπάρχουν διεθνείς παρατηρητές. Ξέρετε
αυτή η διαδικασία γίνεται µε την ευθύνη του ΟΑΣΕ, του Οργανι-
σµού Ασφαλείας και Συνεργασίας της Ευρώπης. Να σας θυµίσω
ότι στις τελευταίες χώρες που υπήρξαν παρατηρητές ήταν το Κα-
ζακστάν, το Αζερµπαϊτζάν και το Ουζµπεκιστάν. Αυτό πιστεύετε
ότι είναι η Ελλάδα σήµερα; Αυτή την άποψη έχει ο Αρχηγός σας
για την Ελλάδα σήµερα; Αυτή την Ελλάδα οραµατίζεστε;

Ξεχνάτε εξάλλου ότι ο «ECONOMIST» έχει κατατάξει τη χώρα
µας στις είκοσι πιο προηγµένες χώρες αναφορικά µε τη δηµο-
κρατία. Και ξέρετε, συνάδελφοι, ο καθρέφτης σας δεν είναι η κοι-
νωνία µας, δεν είναι η δηµοκρατία µας. Και είναι πολύ κοντά σας
–σε σας το λέω- οι εκλογές του 2023 για να ξεχάσουµε ότι στην
πατρίδα µου στην Καρδίτσα συνελήφθησαν συνεργάτες υποψή-
φιου Βουλευτή για παράβαση της εκλογικής νοµοθεσίας. Προ-
σπαθούσαν να εξαγοράσουν Ροµά! Αυτοί είστε και µας κουνάτε
και το δάχτυλο!

Ο ελληνικός λαός όµως ζητάει υπεύθυνη Κυβέρνηση, υπεύ-
θυνη στάση απέναντι κυρίως στους συγγενείς, στους φίλους και
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στους ανθρώπους που έχασαν τους δικούς τους ανθρώπους σε
αυτό το τραγικό δυστύχηµα. Και δεν µπορεί η θλίψη των ανθρώ-
πων να βαφτεί µε κοµµατικό χρώµα, αγαπητές και αγαπητοί συ-
νάδελφοι. Ήρθε η ώρα η δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της
απρόσκοπτα, απερίσπαστα, ήρεµα, να ερευνήσει τους πάντες
και τα πάντα ρίχνοντας φως στην υπόθεση που πιστεύω ότι όλοι
µας επιθυµούµε. 

Αλίµονο αν οι δίκες γίνονται στα ραδιόφωνα, στα τηλεοπτικά
πάνελ, στα social media ή από πολιτικούς. Την ευθύνη για την από-
δοση της δικαιοσύνης την έχουν οι δικαστές και κανείς άλλος. 

Προσπαθούν πάλι κάποιοι να χτίσουν ένα αφήγηµα συγκάλυ-
ψης που, δυστυχώς, αναπαράγεται από µέσα κοινωνικής δικτύω-
σης και δηµοσιογράφους, οι οποίοι προφανώς παραπλανώνται
από την προπαγάνδα της Αντιπολίτευσης που κάνει πολιτική
πάνω στις πλάτες των θυµάτων. Είµαι πεπεισµένος όµως ότι
πολύ γρήγορα θα λάµψει η αλήθεια και οι υπαίτιοι θα τιµωρη-
θούν πραγµατικά. 

Ξέρετε οι περισσότεροι εδώ µέσα είµαστε και γονείς, πολλοί
δε από εµάς από τη Θεσσαλία. Αυτό το τρένο χρησιµοποιούσαν
τα παιδιά µας για να πάνε για τις σπουδές τους στη Θεσσαλο-
νίκη. Πολύ δε περισσότερο όταν η πόλη µου, η Καρδίτσα, θρηνεί
δυο θύµατα, τον Τασούλη και τον Βάγιο. Σε µια µικρή κοινωνία –
ξέρετε- γνωριζόµαστε όλοι. Ως εκ τούτου πρώτα ως Έλληνας
πολίτης, µετά ως γονιός και ως πατέρας αλλά και ως εκπρόσω-
πος του Κοινοβουλίου, πιστεύω ακράδαντα ότι η αλήθεια θα λάµ-
ψει, πραγµατικά, µέσα από τη δικαστική διερεύνηση. 

Γνωρίζω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει µια δυσανεξία µε τη δικαιοσύνη.
Εξάλλου είναι πρόσφατες οι δηλώσεις του πρώην Υπουργού Δι-
καιοσύνης του ΣΥΡΙΖΑ ότι είχε στηθεί παρακράτος στο Μαξίµου
την εποχή του, ενώ ταυτόχρονα στις τάξεις του έχει και δύο κα-
ταδικασµένους Υπουργούς, ο ένας µάλιστα Υπουργός Δικαιοσύ-
νης, ο άλλος που είχε να κάνει µε το κράτος δικαίου, µε την
κατανοµή των τηλεοπτικών αδειών. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι, ασκούµε γόνιµη κριτική που αρµόζει
στους εαυτούς µας. Έχουµε ενσυναίσθηση της πολιτικής ευθύ-
νης που αναλάβαµε. Δεν είµαστε µόνιµοι σε αυτά τα έδρανα και
το γνωρίζουµε. Αλλά όσο βρισκόµαστε εδώ θα υπηρετούµε την
αλήθεια, το συµφέρον και το δίκιο του ελληνικού λαού όπως
εξάλλου έκανε διαχρονικά η παράταξή µας. Είµαι απόλυτα πε-
πεισµένος ότι η δικαιοσύνη θα λάµψει και η Κυβέρνησή µας προς
αυτή την κατεύθυνση θα καταβάλει κάθε δυνατή προσπάθεια.

Για όλα τα παραπάνω καταψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κωτσό. 

Τον λόγο έχει η κ. Κατερίνα Νοτοπούλου.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΗ: Να λέτε και τους δύο, τρεις επόµενους,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Βέβαια, στη συνέ-

χεια θα είναι ο κ. Παππάς, µετά η κ. Κανέλλη και µετά ο Υπουρ-
γός κ. Δένδιας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είχα την ελπίδα πριν ανέβω στο Βήµα πως οι Υπουρ-
γοί της Νέας Δηµοκρατίας και κυρίως οι πρώην Υπουργοί της
Νέας Δηµοκρατίας που εµπλέκονται στο δυστύχηµα των Τεµπών,
θα ζητούσαν έστω για τον εαυτό τους τη διερεύνηση πιθανών
ευθυνών τους. Περίµενα έστω και τώρα την τελευταία στιγµή να
σεβαστούν τη µνήµη των θυµάτων, το αίτηµα των συγγενών τους
και ολόκληρου του ελληνικού λαού για δικαιοσύνη. 

Είχα µια ελπίδα ότι θα ακούγαµε µία απάντηση, ανθρώπινη
απάντηση, στα τραγικά και αµείλικτα ερωτήµατα: Ποιος έδωσε
την εντολή για τη µεταφορά των χωµάτων µαζί µε τα στοιχεία
της τραγωδίας τις πρώτες κιόλας ώρες µετά το δυστύχηµα πριν
καν βρεθούν οι σοροί των ανθρώπων; Ποιος έδωσε την εντολή
για το µπάζωµα; Στην επιτροπή που ενέκρινε το µπάζωµα συµ-
µετείχαν οι Τριαντόπουλος, Πλεύρης και Αγοραστός. Ποιος
έδωσε και σε ποιους τα ηχητικά στοιχεία; Ποιος ευθύνεται για τη
µονταζιέρα µε τους διαλόγους που έσπευσε ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός να επικαλεστεί στο διάγγελµά του ακριβώς για να φτιά-
ξει αυτό το αφήγηµα του ανθρώπινου λάθους; 

Το µονταρισµένο υλικό, κύριοι συνάδελφοι, διέρρευσε την
επόµενη µέρα της σύγκρουσης. Τα ηχητικά ντοκουµέντα δόθη-
καν στην Ελληνική Αστυνοµία τρεις ηµέρες µετά τη µοιραία σύγ-
κρουση. Θέλουµε µια απάντηση στο γιατί στην εξεταστική
επιτροπή δεν κλήθηκαν τρεις κρίσιµοι µάρτυρες. Γιατί η Κυβέρ-
νηση αρνήθηκε δύο προτάσεις για σύσταση προανακριτικής επι-
τροπής για τα Τέµπη; Γιατί δεν απαντά κανείς επιτέλους τι
κουβαλούσε η άλλη αµαξοστοιχία και τα εύφλεκτα υλικά; Τόσοι
άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους από τη σύγκρουση. 

Ήλπιζα πως ανθρώπινα θα δίνατε µία απάντηση αντί να ανα-
µασάτε το non paper της πιο αδίστακτης Κυβέρνησης. Θα περι-
µέναµε να µας πείτε γιατί ο κ. Καραµανλής µε δική του απόφαση
έσπευσε να δώσει εκατοµµύρια αποζηµιώσεις για το διάστηµα
που επί ΣΥΡΙΖΑ είχαν κινηθεί οι διαδικασίες για έκπτωση του ανα-
δόχου της 717. Γιατί κρύβετε ότι η 717 είναι σύµβαση της κυβέρ-
νησης Σαµαρά, δική σας κυβέρνηση, µε Υπουργό Χρυσοχοΐδη;
Γιατί κρύβετε ότι δεν είχε τα απαιτούµενα υλικά για τις συσκευές;
Γιατί κρύβετε ότι ακόµη κι αν τελείωνε η 717, δεν θα είχε ο σιδη-
ρόδροµος σύστηµα τηλεδιοίκησης και φωτοσήµανσης, όπως
λέει το Ελεγκτικό Συνέδριο, η ΕΔΕΛ και ο εισαγγελέας; 

Δεν µας είπατε όµως, αφού δεν τελειώσατε την 717 σε τέσ-
σερα χρόνια, αφού δώσατε συµπληρωµατική δύο χρόνια µετά,
γιατί δεν επιδιορθώσατε το παλιό σύστηµα τηλεδιοίκησης της
Λάρισας; Γιατί δεν διατηρήσατε το δευτεροβάθµιο κέντρο ελέγ-
χου της Καρόλου; Γιατί δεν ενεργοποιήσετε το GSMR; Γιατί δεν
πήρατε πρόσθετα µέτρα για την ασφαλή λειτουργία του σιδηρο-
δρόµου; Αφού δεν υπήρχαν τα συστήµατα ασφαλείας, γιατί δεν
µειώσατε τις ταχύτητες των συρµών ή τα δροµολόγια; Γιατί δεν
βάλατε περισσότερους έµπειρους σταθµάρχες; Γιατί δεν κάνατε
προσλήψεις αλλά περιοριστήκατε στο ρουσφέτι; Γιατί δεν δια-
σφαλίσατε την ασφαλή λειτουργία τους σε διπλή γραµµή; Δεν
µας είπατε γιατί αυτά τα µέτρα δεν τα πήρε ο κ. Καραµανλής,
αλλά µετά το δυστύχηµα τα πήρε ο κ. Γεραπετρίτης; 

Δώστε µας µια απάντηση. Πείτε την αλήθεια. Πείτε αυτά που
λέγατε νωρίτερα, πριν το δυστύχηµα, δηλαδή για την υποβάθ-
µιση του σιδηρόδροµου, έτσι ώστε να δώσετε σε ιδιώτες τη συν-
τήρηση και τη λειτουργία του σιδηροδρόµου. Γι’ αυτό δεν κάνατε
προσλήψεις και αφήσατε το σιδηρόδροµο να λειτουργεί από χί-
λιους τετρακόσιους εργαζόµενους µε επτακόσιους. 

Αυτές είναι οι ευθύνες του εγκλήµατος, πράξεις και παραλεί-
ψεις. Αυτές προσπαθείτε να κρύψετε.

Είχα την ελπίδα ότι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που
έβγαιναν τις προηγούµενες ηµέρες στα κανάλια και µιλούσαν,
διατύπωναν απόψεις για την άρση ασυλίας του κ. Καραµανλή,
θα είχαν το πολιτικό σθένος, θα είχαν το ηθικό σθένος και εδώ
µέσα στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου να πουν το ίδιο. Γιατί, κύ-
ριοι συνάδελφοι, όταν σαν ωστικό κύµα εξεγείρεται η συλλογική
συνείδηση της κοινωνίας, τότε δεν χωρούν κοµµατικές συνειδή-
σεις, κοµµατικές γραµµές, µικροπολιτικά συµφέροντα. Δυστυ-
χώς όµως ακόµα και αυτές οι απόψεις που διατύπωσαν κάποιοι
από εσάς προφανώς έγινε κατ’ εντολή των επικοινωνιολόγων του
Μαξίµου. 

Ένα χρόνο µετά το δυστύχηµα των Τεµπών, το έγκληµα των
Τεµπών, η Κυβέρνηση αντί να ρίξει άπλετο φως στην υπόθεση,
αντί να διερευνηθούν ευθύνες, αντί να αποδοθούν ευθύνες αφού
θα διερευνηθούν τα αίτια, συσκοτίζει, επιχειρεί να αποποιηθεί
των δικών της ευθυνών. Από την πρώτη στιγµή κατασκεύασε το
αφήγηµα του ανθρώπινου λάθους βασισµένο στη µονταζιέρα,
όπως αποκαλύφθηκε, και φυσικά της διάχυσης ευθυνών σε
βάθος χρόνου, σε διαχρονικές παθογένειες, όταν κυβερνούσατε
ήδη τέσσερα χρόνια, όταν ήσασταν στο τέλος της θητείας σας. 

Ένα χρόνο µετά 1,5 εκατοµµύριο πολίτες µαζί µε την υπο-
γραφή τους ζητούν άρση ασυλίας, αλλαγή του νόµου και εσείς
ούτε εφαρµοστικούς νόµους δεν φέρνετε για λαϊκή νοµοθέτηση.
Ολόκληρη η ελληνική κοινωνία ζητά να χυθεί άπλετο φως. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ καταθέτει το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής στον ει-
σαγγελέα. Η Αντιπολίτευση, τα κόµµατα του προοδευτικού
χώρου, καταθέτουµε πρόταση δυσπιστίας για τη µεθοδευµένη
προσπάθεια συγκάλυψης της υπόθεσης των Τεµπών και τη συ-
στηµατική από εσάς παραβίαση του κράτους δικαίου. 

Ο Υπουργός της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, Χρήστος Σπίρτζης, αι-
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τήθηκε από τον Πρόεδρο της Βουλής σύµφωνα µε το Σύνταγµα
τη σύσταση ειδικής επιτροπής µε τη συµµετοχή ανώτατων δικα-
στών για τη διερεύνηση τυχόν ευθυνών του για να διευκολυνθεί
το έργο της δικαιοσύνης σύµφωνα µε το αίτηµα των συγγενών
των θυµάτων. Δεν είµαστε όλοι ίδιοι. 

Παρακολουθήσαµε τον κ. Καραµανλή µε ανοιχτό στόµα για µία
ακόµη φορά, αυτό το µνηµείο κυνισµού, αναισθησίας, αναλγη-
σίας, αυτή την πρόκληση στην κοινή λογική και το συλλογικό αί-
σθηµα. Τι µας είπε ο Καραµανλής; Δεν καλύπτεται –λέει- από την
βουλευτική ασυλία αλλά από το νόµο περί ευθύνης Υπουργών.
Και εσείς αντί να δεσµευτείτε σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συν-
τάγµατος για τη διερεύνηση από τη δικαιοσύνη των ποινικών ευ-
θυνών εµπλεκόµενων Υπουργών µε βάση τις µηνύσεις συγγενών,
να δεσµευτείτε δηλαδή για την αποδοχή προανακριτικής δύο
ηµερών, τι κάνατε; Τι κάνατε; Τον χειροκροτήσατε; Αυτοί είστε!
Αυτοί επιλέγετε να είστε!

Είχα την ελπίδα από τους αρµόδιους Υπουργούς της Κυβέρ-
νησης Μητσοτάκη πως θα ζητήσουν διερεύνηση ευθυνών για την
παράδοση προσωπικών δεδοµένων στοιχείων των Ελλήνων του
εξωτερικού στη Νέα Δηµοκρατία, για το γεγονός ότι βρισκόµα-
στε στην εκατοστή έβδοµη θέση στην ελευθερία του Τύπου, για
το γεγονός ότι οι ανεξάρτητες αρχές εµποδίζονται από το να κά-
νουν το έργο τους, για το γεγονός ότι µε ευθύνη του ίδιου του
Πρωθυπουργού παρακολουθείται το µισό πολιτικό σύστηµα πα-
ράνοµα µε το «Predator». 

Μάταια, φυσικά, το περίµενε, γιατί είστε ακριβώς η ίδια Κυβέρ-
νηση που επιλέγει να διαλύει το ΕΣΥ και να µην έχουν πρόσβαση
οι πολίτες σε υπηρεσίες υγείας και σε αξιοπρέπεια, να τσακίζετε
τα ελληνικά νοικοκυριά µε την ακρίβεια και την αισχροκέρδεια,
να κάνετε κουρελόχαρτο το Σύνταγµα για να παραδώσετε την
ανώτατη εκπαίδευση σε ιδιώτες.

Είστε η ίδια Κυβέρνηση που οδήγησε το Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο να εκδώσει ψήφισµα για το κράτος δικαίου και την ελευθερία
του Τύπου στην Ελλάδα, ενώ στην επιτροπή αναφορών το έγ-
κληµα των Τεµπών παραµένει µια ανοιχτή υπόθεση.

Είστε εσείς, τα «γαλάζια» παιδιά, που δηλώνετε ενοχληµένοι
από την Ευρωπαία εισαγγελέα που καταγγέλλει εµπόδια στη διε-
ξαγωγή της έρευνας για την αλήθεια, στους Ευρωβουλευτές που
ασκούν θεσµικά τον ρόλο τους, στους Βουλευτές του ελληνικού
Κοινοβουλίου, ενοχληµένοι από τον ελληνικό λαό που ζητά δη-
µοκρατία και δικαιοσύνη.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν στέκεστε στο
ύψος που αρµόζει σε κάθε Υπουργό, σε κάθε Βουλευτή, σε κάθε
πολιτικό, αυτό της πολιτικής ευθύνης, της ανάληψης ευθύνης,
της υπεράσπισης των δηµοκρατικών θεσµών και του κράτους δι-
καίου, της υπεράσπισης της δηµοκρατίας. Δεν στέκεστε στο
ύψος της πολιτικής ηθικής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μα ακόµα και αν όλα όσα πράξατε -και κλείνω µε αυτή τη
σκέψη- µε την καταπάτηση του Συντάγµατος, µε την παραβίαση
του κράτους δικαίου, µε την εξυπηρέτηση συµφερόντων, µα
ακόµα και αν δεν διερευνηθούν ποτέ οι ευθύνες σας για αυτά και
αν αυτά τα αντέχετε ηθικά, πολιτικά, αξιακά, ακόµα και τότε στην
υπόθεση των Τεµπών πώς µπορείτε -πώς µπορείτε;- όταν ολό-
κληρη η ελληνική κοινωνία γονατίζει µπροστά στο δράµα των
συγγενών των θυµάτων, υποκλίνεται µπροστά στον µεγαλειώδη
αγώνα που δίνουν οι συγγενείς των θυµάτων για δικαιοσύνη, για
αλήθεια και ζητά µαζί τους τη διερεύνηση του εγκλήµατος, πώς
εσείς µπορείτε να αποφασίζετε να µη διερευνηθούν οι ευθύνες
των Υπουργών σας; Πώς εσείς µπορείτε να κρύβεστε πίσω από
διαχρονικές ευθύνες όταν ήσασταν στο τέλος της κυβερνητικής
σας θητείας όταν συνέβη το τραγικό δυστύχηµα;

Κύριοι συνάδελφοι, όσα και αν κουκουλώσετε, όσα και αν µπα-
ζώσετε, όσα και αν µοντάρετε, να γνωρίζετε πως η αλήθεια θα
βγει στο φως, στην επιφάνεια και είµαστε εδώ για να υπερασπι-
στούµε την αλήθεια. Για την αλήθεια, την ελπίδα του ελληνικού
λαού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Νοτοπούλου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα
εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 1ο Γυµνάσιο Ορεστιάδας, δεύτερο τµήµα.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Θεοφάνη Παπά.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, από τις εθνικές
εκλογές πέρασαν οκτώ µήνες. Η Αντιπολίτευση της χώρας µας
ακόµη ψάχνει το αφήγηµά της και είναι προφανές ότι βιάζεται,
διότι από τις ευρωεκλογές µας χωρίζουν µόλις εβδοµήντα πέντε
ηµέρες.

Είναι, επίσης, προφανές ότι το σύνολο των κοµµάτων της Αν-
τιπολίτευσης δεν έχουν βρει το αφήγηµά τους, δεν καινοτοµούν,
δεν προτείνουν κάτι το οποίο θα βοηθήσει να πάµε την Ελλάδα
ακόµα πιο µπροστά, ακόµα ψηλότερα. Περιορίζουν το όραµά
τους σε µίζερους υπολογισµούς και µικροκοµµατικούς τακτικι-
σµούς. Αναµοχλεύουν τις ίδιες συζητήσεις. Τα ίδια ζητήµατα που
υπήρχαν συζητήθηκαν κατά κόρον και έχουν κριθεί ήδη από τον
ελληνικό λαό. Βλέπω στις δηµοσκοπήσεις κατακερµατισµένα πο-
σοστά και αλληλοπροσπεράσεις µεταξύ τους.

Ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, παίζοντας πιθανόν τα τελευταία του
πολιτικά χαρτιά µέχρι τις ευρωεκλογές, προσπαθεί να κερδίσει
ξανά τις εντυπώσεις. Από τη µία, απορρίπτει νοµοσχέδιο τα
οποία ήταν στον πυρήνα της ιδεολογίας του κόµµατός του. Από
την άλλη, πιάνεται από ένα δηµοσίευµα, το περιεχόµενο του
οποίου επίσης έχει συζητηθεί πριν έναν χρόνο, που ο ίδιος, όµως,
βλέπει ως µεγάλη ευκαιρία επαναφοράς.

Ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, βέβαια, το «τερµάτισε» ήδη. Ζητά
παρατηρητές στις εκλογές, παίζει µε το ίδιο το πολίτευµα. Μιλάει
για χειραγώγηση µέσων µαζικής ενηµέρωσης και της δικαιοσύ-
νης, την ώρα που δύο Υπουργοί της διακυβέρνησης Τσίπρα
έχουν καταδικαστεί για τέτοιου είδους ζητήµατα. Μάλιστα, ο
ένας είναι ο βασικός εισηγητής της πρότασης δυσπιστίας που
συζητάµε. Δεν είναι κάπως οξύµωρο; 

Τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης συµπαρασύρονται σε
αυτή την τοξική αναµόχλευση αναζήτησης αφηγήµατος. Η µεγα-
λύτερη, όµως, υποκρισία όλων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης
είναι η εκµετάλλευση του πόνου και της οργής µιας ανείπωτης
τραγωδίας. 

Τον περασµένο Νοέµβριο ορίστηκα από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας µέλος εξεταστικής επιτροπής για
τη διερεύνηση του δυστυχήµατος των Τεµπών και των πτυχών
που σχετίζονται µε αυτό. Συµµετείχα σε αυτή µε ιδιαίτερη ευθύνη
και ηθικό χρέος απέναντι στις ψυχές που έφυγαν στο τραγικό-
τερο σιδηροδροµικό δυστύχηµα που συνέβη στα χρονικά της
χώρας µας.

Ευθύνη και χρέος απέναντι στους οικείους, απέναντι στον
πόνο των συγγενών τους, απέναντι στους τραυµατίες και όσους
επέζησαν, οι οποίοι βίωσαν και βιώνουν τον δικό τους εφιάλτη.
Όπως όλη η ελληνική κοινωνία έτσι και ο καθένας µας ξεχωριστά
είµαστε συγκλονισµένοι από αυτή την ανείπωτη τραγωδία, την
οδύνη και τη θλίψη. 

Ιδιαίτερα ως γονέας, από εκείνη τη µοιραία νύχτα και καθ’ όλη
τη διαδικασία των συνεδριάσεων της επιτροπής, ένιωθα και εξα-
κολουθώ να νιώθω το ίδιο βάρος και την ευθύνη, το βάρος να
απαντηθούν όσο το δυνατόν περισσότερα ερωτηµατικά, το
βάρος του γονέα που έχει ευθύνη απέναντι στα παιδιά του, το
βάρος του κοινοβουλευτικού ανδρός που έχει ευθύνη απέναντι
στην κοινωνία.

Το έργο της επιτροπής ήταν εξαιρετικά πιεστικό, επίπονο και
αρκετές φορές συναισθηµατικά φορτισµένο. Αναζητήσαµε και
εξετάσαµε διαχρονικά αποτυπώµατα και ίχνη σε όλα τα επίπεδα,
από τη βάρδια των σιδηροδροµικών εκείνης της αποτρόπαιης νύ-
χτας που τελούσε σε απόλυτη σύγχυση, τις αστοχίες στην επο-
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πτεία -επιλογή, εκπαίδευση και αξιολόγηση προσωπικού- τις πα-
θογένειες, τις διαχρονικές πράξεις ή παραλείψεις φορέων, προ-
σώπων, διοικήσεων ή αναδόχων αναφορικά µε τον σχεδιασµό και
την υλοποίηση έργων σιδηροδροµικής υποδοµής, την προµήθεια
υλικοτεχνικού εξοπλισµού, τη συντήρηση ή την ανάταξη αυτο-
µατοποιηµένων συστηµάτων του ελληνικού σιδηροδρόµου. 

Είναι ξεκάθαρο ότι το πόρισµα της εξεταστικής επιτροπής δεν
περιορίζεται µόνο στα ανθρώπινα λάθη. Αναδεικνύει όλες τις
πτυχές, τις διαχρονικές παθογένειες και τα συστηµικά προβλή-
µατα που οδήγησαν στο δυστύχηµα των Τεµπών. Γιατί θεσµικό
και ηθικό χρέος όλων µας είναι να εργαστούµε µε υγιείς και ειλι-
κρινείς προθέσεις, ώστε να µην κρυφτεί τίποτα κάτω από το
µαύρο πέπλο αυτής της συγκλονιστικής τραγωδίας. Να διερευ-
νηθεί κάθε πτυχή που οδηγεί µε ρεαλισµό στην αλήθεια. Η αλή-
θεια είναι συγκεκριµένη, δεν µπορεί να κρυφτεί πίσω από
µικροκοµµατικές κορώνες και τακτικισµούς εκµετάλλευσης της
θλίψης, του πόνου και της δικαιολογηµένης οργής των οικείων
θυµάτων αυτής της τραγωδίας.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, είναι
ξεκάθαρο ότι όλοι αναζητούµε την αλήθεια, όλοι επιθυµούµε τη
δικαίωση των θυµάτων. Είναι υποκριτικό να δείχνετε ότι σε εσάς
και µόνο ανήκει η ευαισθησία και η ανθρωπιά. Είναι υποκριτικό
να εµφανίζεστε δύσπιστοι, διότι διαφαίνεται τελικά ότι η πρότασή
σας δεν είναι πρόταση δυσπιστίας για δήθεν συγκάλυψη της
υπόθεσης, έχει να κάνει µε συγκάλυψη της δική σας αδυναµίας
να αντιπολιτευτείτε µε επιχειρήµατα απέναντι σε µία ισχυρή Κυ-
βέρνηση, µια Κυβέρνηση η οποία έχει θωρακίσει πολυεπίπεδα τη
χώρα µας, µε αναγνώριση όσον αφορά την οικονοµική και ανα-
πτυξιακή της εξέλιξη µέσα σε ένα δύσκολο παγκόσµιο περιβάλ-
λον.

Ελπίζω, µετά από τη διαφαινόµενη αποτυχία σας να αποστα-
θεροποιήσετε την Κυβέρνηση, να επανέλθετε την επόµενη µέρα
στην πραγµατικότητα και στον θεσµικό σας ρόλο, να αρχίσετε
κάποια στιγµή να ασκείτε επιτέλους µία σοβαρή και δηµιουργική
αντιπολίτευση.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη δεν µπορεί να σας περιµένει. Θα συνεχίσει το µεταρρυθµι-
στικό της έργο και θα αντιµετωπίζει µε σθένος τα καθηµερινά
προβλήµατα των πολιτών της. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η κ.
Λιάνα Κανέλλη. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγαπητοί συνά-

δελφοι, η συζήτηση έχει εκτροχιαστεί. Λυπάµαι που θα σας το
πω αλλά έχει εκτροχιαστεί. Παίζουµε µε τις λέξεις. Θα σύστηνα
σε όποιον αγαπάει τις λέξεις να ακούσει το «θα αργήσω απόψε»,
το τραγούδι των κοινών θνητών. Όταν βγείτε, παίξτε λίγο µε τα
κινητά σας, βάλτε το να το ακούσετε. Θα ευχόµουν στον Κανονι-
σµό να υπήρχε ενός λεπτού σιγή ντροπής. 

Ντέρµπι! Εδώ έγινε ντέρµπι πάνω στους νεκρούς απ’ όλες τις
πλευρές. Τιµητικά θα το πω, µε εξαίρεση το ΚΚΕ. Δεν µπήκαµε
σε αυτή τη µάχη. Δεν αποφασίσαµε να κάνουµε ντέρµπι µεταξύ
«Βήµατος» και «Πρώτου Θέµατος». Δεν το κάναµε. Μείναµε στην
πραγµατικότητα. Είπαµε ότι η δική µας πρόταση δυσπιστίας είναι
διαφορετική από τις άλλες. Και είναι διαφορετική, γιατί κρίνονται
πολλά πράγµατα, και είναι συνολική απέναντι στην κυβερνητική
πολιτική, οκτώ µήνες µετά από αυτές τις εκλογές, δεκαετίες
άσκησης αυτής της πολιτικής µε τη σύµπραξη όλων. Και παί-
ζουµε και µε τη λέξη ενσυναίσθηση. 

Θα σας πω κάτι από καρδιάς. Εγώ έχω είκοσι τέσσερα χρόνια
εδώ µέσα, πάω στα είκοσι πέντε. Υπάρχει µια πολύ µεγάλη αλή-
θεια. Οι γονείς θυµάτων, όπως οι γονείς των παιδιών στα Τέµπη,
έχουν το δικαίωµα να λένε ό,τι θέλουν, να ζητάνε ευθύνες απ’
όποιον θέλουν, να ξεφεύγουν ακόµα και µε την πεπατηµένη της
ευπρέπειας. Είναι τέτοιος ο πόνος που κανένας από εσάς και από
εµάς εδώ µέσα δεν µπορεί να καµωθεί ότι τον νιώθει µεγαλύτερο
και άρα θα χρησιµοποιήσει βαρύτερες λέξεις για να εκφραστεί.
Κανένας όφειλε να µην τολµάει να το κάνει. 

Εδώ µέσα, όµως, που είναι Βουλή δεν µπορεί ο καθένας να

λέει ό,τι θέλει. Και µη µου το λέτε αυτό ως αντικείµενο ελευθε-
ρίας. Δεν µπορεί, επειδή είναι αντιπροσωπευτική αυτή η πά-
σχουσα δηµοκρατία -πάσχουσα στην ουσία της- να µιλάει για την
ηθική, να χρησιµοποιεί τις λέξεις, να ξεπερνάει τα εσκαµµένα
µόνο και µόνο για τα προσωρινά προεκλογικά οφέλη. Πάω στοί-
χηµα ότι αν δεν είχαµε µπροστά µας ευρωεκλογές, δεν θα γινό-
ταν αυτή η συζήτηση, ούτε θα γινόταν έτσι. Υπάρχει αντίτιµο το
οποίο πρέπει να εκφραστεί. Ο αγώνας είναι καθηµερινός. Η
µοµφή είναι καθηµερινή. Είµαστε µπροστά σε πόλεµο. 

Μια και µιλάµε για την Ευρώπη, στο ΝΑΤΟ και την Ευρώπη ήδη
έχει ανοίξει η συζήτηση αν θα ρίχνουν σκάφη ή βλήµατα ή οτι-
δήποτε άλλο ή θα αντιδράσουν µε το που πλησιάζει εχθρικό σκά-
φος. Οι µισοί µας σύµµαχοι δίνουν όπλα στους µισούς.
Υπάρχουν και οι έξυπνοι που δίνουν και στους µεν και στους δε. 

Συζητάµε εν όψει ευρωεκλογών αν θα στείλουµε ή δεν θα στεί-
λουµε και σε ποια οµάδα της Ευρώπης της σπαρασσόµενης από
συµφέροντα, µε το κεφάλαιο να συγκρούεται µε το άλλο µισό
κεφάλαιο µέσα στην Ευρώπη, οι κεφαλαιοκράτες να παίζουν
«µπάλα» και να κάνουµε δι’ αντιπροσώπου πόλεµο µε τα κεφάλια
της νεολαίας. Και έρχεστε εδώ και µου λέτε ότι κόπτεστε για τη
νεολαία που πέθανε και µιλάτε για ενσυναίσθηση; 

Δεν σηκώνεται η τρίχα; Αυτοί που µας ακούνε δεν έχουν κοκ-
κινίσει; Δεν λέµε να κοκκινίσετε ως ΚΚΕ, αλλιώς να κοκκινίσετε,
το µέσα σας, το αίµα σας, να καταλάβετε πού είµαστε, τι λέµε,
πώς το λέµε, γιατί το λέµε. 

Μου µιλάτε για υποκλοπές σε έναν κανονισµό όπου οι µισοί
που έχουν αποκαλύψει µυστικά είναι στις φυλακές και κλεισµένοι
αριστερά και δεξιά; Όπου, όπως στις διαφηµίσεις, διαφηµίζονται
κατασκοπευτικά; Όπου τα drones είναι από φονιάδες µέχρι, µε
το πρόσχηµα ότι θα παρακολουθήσουν τα βαφτίσια του ενός και
του άλλου, κατάσκοποι της ζωής του ενός και του αλλουνού;
Όπου τα προσωπικά δεδοµένα διαλύονται από τα µαιευτήρια
που βγαίνεις µε τα παιδιά σου για διαφηµιστικούς λόγους; Και
σας έχει πιάσει υπερευαισθησία υπέρ ανθρωπίνων δικαιωµάτων; 

Είναι δυνατόν να ακούω τον Υπουργό εδώ µέσα να λέει ότι ο
καπιταλισµός κατήργησε τη δουλεία; Πώς λέγονται αυτά τα
πράγµατα εδώ µέσα; Ποια δουλεία κατήργησε; 

Εδώ κάνετε συµβάσεις για να κουβαλάτε εργαζόµενους φτη-
νούς µετανάστες, τους διαπραγµατεύεστε. Είτε απειλείτε οι προ-
ηγούµενοι ότι θα τους στείλετε στην Ευρώπη για να τους
δυσκολέψετε πάρα πολύ, στα τρένα, στην Ειδοµένη, µε 2 ευρώ
το σάντουιτς τότε. Μην το ξεχνάµε. Εδώ ήµασταν. Βοµβαρδιζό-
ταν η Γιουγκοσλαβία κι αν δεν ήταν και το ΚΚΕ στον κάµπο και οι
Κνίτες της και ο λαός που ακολούθησε αυτή την πραγµατική αν-
τιστασιακή πορεία στη διάλυση µιας χώρας και στις παράπλευ-
ρες απώλειες, τι θα είχε γίνει;

Ευκαιρία για επένδυση είναι αυτή τη στιγµή ακόµα και η Ου-
κρανία και συζητάµε αν θα στείλουµε στρατεύµατα ή όχι. Η Ευ-
ρώπη! Αυτή για την οποία θα παλέψετε στις ευρωεκλογές µετά
από λίγους µήνες! Δεν τα λέτε αυτά. 

Δεν λέτε και αλήθειες οικονοµικές. Εµείς θα σας µεµφθούµε.
Η Γερµανία βρίσκεται στα χειρότερά της. Η πρώτη, η πρωτο-
πόρα, αυτή που µας στρίµωξε βρίσκεται στα χειρότερά της. Η
αστική τάξη που κυβερνά τη χώρα το ξέρει πολύ καλά και ξέρει
και για ποιον λόγο στρατιωτικοποιείται ολόκληρη η πολιτική στην
Ευρώπη.

Καθίσαµε να συζητήσουµε γι’ αυτά; Υπάρχει συναίσθηση,
υπάρχει κουβέντα γι’ αυτά, για το σε ποια κατάσταση βρίσκεται
η οικονοµία; Καθόµαστε να συζητήσουµε σε ποια κατάσταση βρί-
σκεται πραγµατικά η ελληνική οικονοµία, πραγµατικά η αγροτική
παραγωγή στην Ευρώπη και εδώ; Ποιος είναι ο πρωτογενής,
ποιος ο δευτερογενής και ποιος ο τριτογενής τοµέας; Αν έχει
αποβιοµηχανιστεί η χώρα; Καθίσαµε να τα συζητήσουµε αυτά;
Όχι. Μιλάµε για το 41%, το 15%, το 17%, το 13%, το 5%, το 3%,
το γιατί δεν παίρνετε ποσοστό. Εµείς είµαστε στον δρόµο. Εκεί
εκδηλώνονται κάθε µέρα η µοµφή. 

Θα σας πω κάτι για την αλαζονεία του 41% και παρακαλώ πολύ
να µε ακούσετε. 

Πήγε ο Πρωθυπουργός σας σε ένα µεγάλο εργοστάσιο στην
Ήπειρο, το οποίο είναι από τα µεγαλύτερα της Ευρώπης και είπε
ότι τι ωραίο που είναι αυτό το εργοστάσιο! Λαµπρό!.

13542 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ξέρετε πώς το εξέλαβε ο ιδιοκτήτης κεφαλαιοκράτης του ερ-
γοστασίου εµφιαλωµένου νερού αυτό; Έστειλε απειλητικά µηνύ-
µατα στο συνδικάτο και γραπτά ότι «θα δεις τι θα γίνει», γιατί από
Δευτέρα θέλει να εφαρµόσει παράνοµα επταήµερη εργασία. Ας
το κάνει! Να µιλήσουµε για πραγµατικά ποσοστά για πολιτική
που υπάρχει στην Ευρώπη. Θέλει να τους βάλει να δουλεύουν
εφτά µέρες την εβδοµάδα και τους απειλεί. Και στέλνει και το
µήνυµα γραπτά, εκεί που πήγε ο Πρωθυπουργός. 

Να σας πω τι πάει να πει αντίσταση και γιατί το ΚΚΕ λέει «ναι»
στη µοµφή, αλλά κάθε µέρα στον αγώνα; Θα σας το πω. Ποιο
είναι το µεγαλύτερο, που καυχάσθε, εργοτάξιο στην Ευρώπη
αυτή τη στιγµή; Στην Ευρώπη ολόκληρη ποιο είναι; Το εργοτάξιο
του Ελληνικού! Να µιλήσουµε για συνδικαλισµό; Μία απόπειρα
πήγε να γίνει, τρεις απολύσεις! Μπροστάρης το ΚΚΕ! Φτιάχνεται
σωµατείο των οικοδόµων, παίρνει πίσω τις τρεις απολύσεις. Και
υπάρχει επιτέλους σωµατείο οικοδόµων στο µεγαλύτερο εργο-
τάξιο της Ευρώπης, που είναι το Ελληνικό. 

Αυτό είναι µοµφή! Αυτό είναι αντίσταση! Αυτή είναι αντιµετώ-
πιση των απειλών του κεφαλαίου στην καθηµερινότητα. Εκεί σας
θέλω. Ελάτε εκεί. Όχι να πηγαίνουµε όλοι µαζί να υπογράφουµε
χαρτάκια. Αλλά, να πηγαίνουµε όλοι µαζί να υπερασπιζόµαστε
αυτά τα δικαιώµατα των έσχατων, που οφείλουν να είναι πρώτοι,
για να µην πουλάµε εύκολα ιδεοληψίες, ιδεολογίες, ακριβές λέ-
ξεις, µίντια, συµφέροντα, αλλά στην πράξη να τα υπηρετούµε και
µε τη συζήτηση. Δεν είναι ντέρµπι. Σε κανένα ντέρµπι στον κόσµο
δεν υπάρχει. Είναι ταξική αντιπαράθεση. Και η ταξική µοµφή δια-
φέρει από τη µοµφή για τα µάτια του κόσµου. 

Ενός λεπτού σιγή! Μακάρι να είχα παραπάνω λεπτά, για να
σας τη διαθέσω. Δυστυχώς, τα έφαγα κι εγώ στην πεπατηµένη
ενός κοινοβουλευτικού διαλόγου ο οποίος γίνεται µε τον τύπο,
µέχρι να σπάει ο τύπος και µαζί να σπάνε και τα νεύρα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Κανέλλη.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, τον

κ. Νίκο Δένδια.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα κατ’

αρχάς να συνοµολογήσουµε το αυτονόητο, ότι ουδείς σε αυτή
την Αίθουσα διαθέτει µονοπώλιο καρδιάς, η γνωστή φράση του
Βαλερί Ζισκάρ ντ' Εστέν στον Φρανσουά Μιτεράν. Επίσης, το
έχω επαναλάβει πολλές φορές, ουδείς έχει µονοπώλιο πατριω-
τικών αισθηµάτων και ουδείς, βεβαίως, έχει µονοπώλιο κοινωνι-
κής ευαισθησίας, ιδιαίτερα όσον αφορά τη βαθύτατη θλίψη που
προκαλεί µια τεράστια καταστροφή, µια τραγωδία, όπως αυτή
των Τεµπών. 

Στεκόµαστε όλοι, το σύνολο της ελληνικής Αντιπροσωπείας,
µε συντριβή µπροστά στις οικογένειες των θυµάτων. Και συµµε-
τέχουµε όλοι µε συντριβή στην οδύνη που έχει προκαλέσει το
τραγικό δυστύχηµα. Αντιλαµβανόµαστε, νοµίζω, όλοι πλήρως την
απαίτηση του συνόλου της ελληνικής κοινωνίας για την πλήρη
διερεύνηση των συνθηκών του δυστυχήµατος, για την απόδοση
ευθυνών, για την απόδοση ποινικών ευθυνών, τελικά για την απο-
νοµή δικαιοσύνης. 

Το ερώτηµα που καλούµαστε να απαντήσουµε σήµερα, στο
πλαίσιο αυτής της συζήτησης για την πρόταση δυσπιστίας, είναι
εάν η πρόταση δυσπιστίας αποτελεί ένα βήµα ικανοποίησης
αυτής της απαίτησης του συνόλου της ελληνικής κοινωνίας για
δικαιοσύνη. Και µου επιτρέπετε να σας απαντήσω ευθέως στο
ρητορικό ερώτηµα δεν είναι ένα τέτοιο βήµα η υποβολή και η συ-
ζήτηση αυτής της πρότασης. Η υποβληθείσα πρόταση δυσπι-
στίας είναι κατ’ αρχάς, κατά την κρίση µου βεβαίως, πολιτικά
εσφαλµένη, αλλά είναι και κάτι βαρύτερο είναι και θεσµικά επι-
κίνδυνη. 

Εξηγώ. Κατ’ αρχάς στο επίπεδο του θεσµικού πλαισίου, η πρό-
ταση δυσπιστίας αµφισβητεί ευθέως θεµελιώδεις κανόνες που
διέπουν τη λειτουργία του κράτους, τη λειτουργία των θεσµών.
Δευτερογενώς, στο πολιτικό πλαίσιο δεν διατυπώνει οιαδήποτε
πρόταση, οιαδήποτε εναλλακτική πρόταση στα ζητήµατα τα
οποία θίγει. Θα έρθω, όµως, σε αυτό µετά. Επαναλαµβάνω, επί-

σης, µια γενική µου τοποθέτηση ότι θεωρώ a priori αυτονόητο
ότι όλοι σε αυτή την Αίθουσα θέλουµε να απονεµηθεί δικαιοσύνη
και ότι σε αυτό δεν µπορούν να χωρέσουν εκπτώσεις, δεν µπο-
ρούν να παρεισφρήσουν πολιτικοί τακτικισµοί και δεν είναι
σωστό να παρεισφρήσει κοµµατική εκµετάλλευση. Τι χρειάζεται;
Να αφεθεί η δικαιοσύνη να επιτελέσει απερίσπαστη το έργο της,
να αποδώσει ευθύνες το συντοµότερο δυνατόν όπου αναλογούν,
διότι αυτή είναι η συνταγµατική της υποχρέωση. 

Ποια είναι η δική µας συνταγµατική υποχρέωση, η ευθύνη των
µελών του Κοινοβουλίου; Είναι, κατ’ αρχάς, το αυτονόητο, να αν-
τιληφθούµε τον ρόλο του θεσµικού αντιπάλου που συνιστά ο θε-
σµός της δικαιοσύνης σε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή δηµοκρατία,
σε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα. Να συνειδητοποιήσουµε, δη-
λαδή, ότι το σύγχρονο φιλελεύθερο ευρωπαϊκό κράτος είναι ο
πολιτικός εγγυητής της απρόσκοπτης λειτουργίας των θεσµών
και της δικαιοσύνης. Να συνειδητοποιήσουµε ότι οι θεσµοί δεν
λειτουργούν στο σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος µε όρους πλει-
οψηφίας ή µειοψηφίας. Δηλαδή να συνειδητοποιήσουµε ότι
χωρίς την αυθεντία των θεσµών, χωρίς την αυθεντία του κράτους
δικαίου, δεν υφίσταται δηµοκρατία. 

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία θα µου επιτρέψετε να πω ότι δια-
χρονικά πιστεύουµε στην εµβάθυνση των θεσµών, στην εµβά-
θυνση της αυθεντίας του κράτους δικαίου. Δεν µπόρεσα παρά
να θυµηθώ ότι στην επιστολή µου εδώ και πάνω από µία δεκαετία
στην εισαγγελέα του Αρείου Πάγου για τη συνένωση των δικο-
γραφιών της Χρυσής Αυγής, ακριβώς σε αυτήν την αυθεντία του
κράτους δικαίου αναφέρθηκα. Επίσης, δεν πάσχουµε εµείς –µιλώ
τώρα για εµάς στη Νέα Δηµοκρατία- από ηθική δυσχρωµατοψία
ώστε να διακρίνουµε καλή και κακή απονοµή δικαιοσύνης. Και
δεν το αγνοεί η Αντιπολίτευση, δεν το αγνοεί η πρόταση δυσπι-
στίας ότι το ζήτηµα αυτό είναι ζήτηµα το οποίο χειρίζεται η δι-
καιοσύνη. Αν σας παραπέµψω στη σελίδα 9 λέει επί λέξει: «Στην
αιτιώδη σχέση µεταξύ της µη ολοκλήρωσης της σύµβασης…» -
τάδε- «…και της τραγωδίας που διερευνά η αρµόδια ανακριτική
αρχή». 

Υπάρχει η κατανόηση ότι το ζήτηµα το οποίο θίγεται, ερευνά-
ται κατ’ ουσίαν από τη δικαιοσύνη. Μου δηµιουργείται, λοιπόν,
το ερώτηµα: τι προσθέτει σε αυτή τη δικαστική έρευνα η πρό-
ταση δυσπιστίας, αν µη την έµµεση αλλά νοµίζω σαφή σε όλους
µας αµφισβήτηση της επάρκειας της δικαιοσύνης; Ή για να το
πούµε απλά και όχι µε λογικά σχήµατα: Εάν η δικαιοσύνη έχει
την εµπιστοσύνη µας και µπορεί να κάνει τη δουλειά της στο
θέµα το οποίο ήδη ερευνά, τότε προς τι η πρόταση δυσπιστίας
έως προς αυτό το σκέλος; Νοµίζω ότι εδώ δηµιουργούνται και
άλλα ερωτήµατα, αλλά επί της ουσίας, εάν χειριζόµαστε έτσι τα
θέµατα ακυρώνουµε τον ρόλο της δικαιοσύνης. Στην πραγµατι-
κότητα επιχειρούµε, έστω και αν δεχτώ ότι δεν είναι αυτή η πρό-
θεση, την εργαλειοποίησή της. Και αυτό νοµίζω ότι µόνο ένα
αποτέλεσµα έχει στο τέλος, τον βαρύτατο τραυµατισµό της δη-
µοκρατίας.

Υπάρχουν συγκεκριµένες ευθύνες για την τραγωδία των Τεµ-
πών. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει άλλη όψη σε αυτό. Το είπε πρώτος
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης -δεν µίλησε για τυ-
χαίο συµβάν- και το λέει, νοµίζω, και συνολικά η Κυβέρνηση, οι
Υπουργοί του όσοι µίλησαν σήµερα εδώ. Και, βεβαίως, υπάρχουν
και συγκεκριµένες και διαχρονικές παραλείψεις και αστοχίες που
συνέτειναν σε αυτή την τραγωδία. Όµως, οι κινητροδοτούµενες
εν όψει, πράγµατι, ευρωεκλογών –λέχθηκε πριν- κοµµατικές αν-
τεγκλήσεις περί επιµερισµού ευθυνών οδηγούν κάπου; Νοµίζω
ότι αν οδηγούν σε ένα πράγµα, είναι ότι οδηγούν σε ένα θεσµικό
αδιέξοδο. Και,, βεβαίως κουράζουν την κοινωνία. Κουράζουν
τους πολίτες. Αποδυναµώνουν στο σύνολό του το πολιτικό σύ-
στηµα. Δεν πρέπει να υπάρχουν ψευδαισθήσεις ότι υπάρχει κά-
ποιος ο οποίος βγαίνει κερδισµένος από µια τέτοια συζήτηση
αυτού του αντικειµένου και κάποιος χαµένος.

Η αντιπαράθεση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να είναι
γόνιµη -και έρχοµαι τώρα στο πολιτικό κοµµάτι της πρότασης δυ-
σπιστίας- χρειάζεται ρεαλισµό, χρειάζεται υπευθυνότητα, αλλά
προφανώς χρειάζονται προτάσεις. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει
ένα µεταρρυθµιστικό αφήγηµα. Μπορεί να έχει λάθη αυτό το
αφήγηµα, µπορεί να έχει παραλείψεις αλλά δεν διατυπώνεται
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κάτι τέτοιο σε αυτήν την πρόταση δυσπιστίας η οποία κατατέ-
θηκε. Δεν αποτελεί εναλλακτική πρόταση διακυβέρνησης της πα-
τρίδας µας. Δεν σηµειώνει µε ποιον τρόπο θα πρέπει να
διορθωθούν ή να συµπληρωθούν λάθη και παραλείψεις στο µε-
ταρρυθµιστικό αφήγηµα και τη µεταρρυθµιστική προσπάθεια
αυτής της Κυβέρνησης. Ή το αίτηµα το οποίο διατυπώνεται είναι
επί λέξει: «Να µην αφεθεί άλλο στα χέρια της Κυβέρνησης η δια-
κυβέρνηση της χώρας». Μάλιστα, να µην αφεθεί άλλο στα χέρια
της Κυβέρνησης η διακυβέρνηση της χώρας. Να πάει πού; Να
γίνει τι; 

Δεν είναι το αυτονόητο; Τι προτείνει η πρόταση δυσπιστίας;
Κενό εξουσίας; Δεν διατυπώνεται σε παρόντα χρόνο;

Βεβαίως, δεν είµαι εγώ που δικαιούµαι να κρίνω την Αντιπολί-
τευση. Η κοινωνία το κάνει αυτό. Όµως, οφείλω να διατυπώσω
την άποψη ότι µια τέτοιας αντίληψης πρόταση δεν βοηθά τη
χώρα και δεν προάγει τα συµφέροντά της, γιατί η ανέξοδη κρι-
τική είναι το πιο εύκολο πράγµα στον κόσµο. Το ξέρουµε όλοι. Η
καταγγελία είναι η πιο απλή διαδικασία. Η πρόταση έχει τη δυ-
σκολία.

Και, βεβαίως, επαναλαµβάνω για να µην παρεξηγούµαι: Δεν
ισχυρίζοµαι ότι η Κυβέρνηση είναι αλάνθαστη. Το αντίθετο.
Έχουµε υποχρέωση να δεχόµαστε την κριτική και τη δεχόµαστε.
Όµως, αποζητούµε την πρόταση και το επιχείρηµα. Και αυτή η
πρόταση και αυτό το επιχείρηµα µαζί µε την κριτική συνιστά το
σύνολο της συνταγµατικής υποχρέωσης της Αντιπολίτευσης. 

Εµείς από την πλευρά µας πάντα είµαστε απέναντι στην πολι-
τικάντικη ηθικολογία. Το έχουµε ξεκαθαρίσει πολλά χρόνια τώρα.
Είµαστε, επίσης, απέναντι σε έναν πολιτικό διάλογο που µετα-
τρέπει τη συζήτηση σε αυτή την Αίθουσα σε ένα κυνήγι µαγισ-
σών. Και, βεβαίως, είµαστε απέναντι διαχρονικά στις πολύ
επικίνδυνες απλουστεύσεις. Είµαστε απέναντι στον αυταρχισµό
που κρύβει η µη κατάθεση προτάσεων. Και είµαστε -το ξέρετε
αυτό πολύ καλά- πάντοτε απέναντι σε κάθε λαϊκισµό. 

Πιστεύουµε ότι η στοιχειοθέτηση ενός λαϊκίστικου αφηγήµα-
τος είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα υπονόµευσης των θεσµών.
Το ζήσαµε. Δεν κοµίζουµε γλαύκας εις Αθήνας. Το έζησε συνο-
λικά η ελληνική κοινωνία. 

Κυρίες και κύριοι, εάν υπάρχει ένα µεγάλο επίτευγµα της Με-
ταπολίτευσης στο οποίο έχει κεντρικό ρόλο το κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας, αλλά συµµετοχή το σύνολο του πολιτικού συστή-
µατος, είναι ότι η Ελλάδα έχει καταστεί µια ευρωπαϊκή δηµοκρα-
τία. Τέλεια; Όχι, αλλά δεν υπάρχουν τέλειες δηµοκρατίες σε
αυτόν τον πλανήτη. Με προβλήµατα; Βεβαίως. Όµως, στην ιστο-
ρία του νεοελληνικού κράτους είναι νοµίζω η καλύτερη περίοδος
λειτουργίας των θεσµών και -λέω ξανά- µε συµµετοχή σε αυτό
του συνόλου του πολιτικού συστήµατος αλλά µε κεντρικό ρόλο
της Νέας Δηµοκρατίας.

Πρέπει αυτό το µεγάλο κέρδος, αυτή τη µεγάλη θεσµική κα-
τάκτηση να τη διαφυλάξουµε, να την προστατέψουµε, να µην την
ενυποθηκεύσουµε στην προτεραιότητα της ανάγκης ή της εσω-
τερικής διαµάχης στο πλαίσιο της Αντιπολίτευσης. Να προσλά-
βουµε µε σοβαρότητα, µε απόλυτη σοβαρότητα, µε απόλυτο
σεβασµό στη µνήµη των θυµάτων τον θεσµικό µας ρόλο ως κοι-
νοβουλευτική παρουσία και να κάνουµε αυτό που το Σύνταγµα
και η κοινωνία περιµένει από εµάς, να αφήσουµε τη δικαιοσύνη
να κάνει τη δουλειά της απονέµοντας αυτό που αξίζει ως από-
λυτο σεβασµό στη µνήµη των θυµάτων της τραγωδίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Δένδια.

Παρακαλώ, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επειδή είχατε ένα ανειληµµένο ταξίδι στο εξω-

τερικό, δεν ήσασταν χτες εδώ παρών για να δείτε την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας να καταχειροκροτεί τον
κ. Καραµανλή στην τοποθέτησή του, µια τοποθέτηση, κατά την
άποψη τη δική µας και όχι µόνο, αµετροεπή και αλαζονική. 

Και ίσως, επειδή λείπατε στο εξωτερικό, να µην προλάβατε να
ενηµερωθείτε ότι σήµερα το πρωί έτερη έγκριτη εφηµερίδα απο-
καλύπτει πως λίγα λεπτά, λίγες ώρες µετά την τραγωδία των Τεµ-

πών κάποιοι µπήκαν και πήραν τα ηχητικά των συνοµιλιών µεταξύ
του σταθµάρχη, των µηχανοδηγών και τα διοχέτευσαν σε πέντε
mail. Το λέει σήµερα η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», όπως το αποκάλυψε το
«Βήµα της Κυριακής», γιατί εσείς πίσω από όλα αυτά βλέπετε συ-
νωµοσίες, βλέπετε σκευωρίες, βλέπετε ένα ολοκληρωµένο σχέ-
διο επίθεσης κατά της Κυβέρνησης. Όµως, η αλήθεια
αποκαλύπτεται και αποδεικνύει ότι κάποιοι -και όχι αυτοβούλως-
λίγα λεπτά µετά την τραγωδία µόνη τους αγωνία ήταν το πώς θα
διαχειριστούν επικοινωνιακά αυτή την τραγική κατάληξη της σύγ-
κρουσης των δύο αµαξοστοιχιών. 

Δεν είναι, όµως, µόνο το θέµα της τραγωδίας των Τεµπών και
της συγκάλυψης που επιχείρησε η δική σας Πλειοψηφία µέσα
από την εξεταστική επιτροπή που κατέληξε στα γνωστά αποτε-
λέσµατα. Είναι η ίδια πρακτική στο θέµα των υποκλοπών που επί-
σης διερευνά η δικαιοσύνη και περιµένουµε να δούµε πότε θα
ολοκληρωθεί αυτή η διερεύνηση, είναι το θέµα της διαρροής
ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων εκλογέων του εξωτερικού,
που αναγκαστήκατε να παραδεχτείτε ότι ένας µηχανισµός µε-
ταξύ Νέας Δηµοκρατίας, Υπουργείου Εσωτερικών, υποψηφίων
Ευρωβουλευτών σας πήρε αυτά τα δεδοµένα για να τα χρησιµο-
ποιήσει για συγκεκριµένες λογικές και στρατηγικές. Όλα, λοιπόν,
αυτά συνιστούν ευθεία κατάλυση των αρχών του κράτους δι-
καίου και, βεβαίως, θεσµική υποβάθµιση της χώρας. 

Και επειδή είπατε για τη δηµοκρατία και συµφωνώ ότι δεν πρέ-
πει να κινδυνεύει και δεν κινδυνεύει, κύριε Υπουργέ, η δηµοκρατία
δεν κινδυνεύει όταν η δηµοσιογραφία κάνει καλά τη δουλειά της
και αυτό δεν σας αρέσει, η δηµοκρατία δεν κινδυνεύει όταν οι ανε-
ξάρτητες αρχές αίρονται στο ύψος των περιστάσεων και επιτε-
λούν το καθήκον τους και αυτό δεν σας αρέσει, η δηµοκρατία δεν
κινδυνεύει όταν τα κόµµατα επικρίνουν, διαφωνούν και αµφισβη-
τούν την Κυβέρνησή σας και αυτό, επίσης, δεν σας αρέσει. 

Και επειδή µιλάτε για καταγγελία και όχι για πρόταση, ακριβώς
για αυτό εµείς αµφισβητούµε ευθέως την Κυβέρνησή σας και για
αυτό καταθέσαµε µαζί µε τα υπόλοιπα κόµµατα του δηµοκρατι-
κού τόξου την πρόταση δυσπιστίας προς µια Κυβέρνηση που αµ-
φισβητεί, υποβαθµίζει και, δυστυχώς ηθεληµένα, ευτελίζει τους
θεσµούς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κατρίνη.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, δεν θα σας απαντήσω µε οξύ-
τητα, διότι τότε θα πέσω εγώ ο ίδιος στην παγίδα αυτού που προ
ολίγου θεώρησα ως θεσµικό λάθος, θεσµικό ατόπηµα, παρ’ ότι
η κατηγορία, την οποία εκπέµπετε κατά µιας Κυβέρνησης, ότι
συγκαλύπτει στην πραγµατικότητα -διότι αυτό είπατε- είναι βαριά
κατηγορία. Επαναλαµβάνω ότι είναι βαριά κατηγορία. 

Εγώ θα ρωτήσω κάτι άλλο. Πράγµατι, ήµουν στο εξωτερικό σε
εκτέλεση των υπουργικών µου καθηκόντων. Αυτό δεν σηµαίνει
ότι δεν παρακολουθώ τις συζητήσεις στη Βουλή. Άλλωστε από
την εµπιστοσύνη αυτού του Σώµατος συναρτάται η διατήρηση
της ιδιότητάς µου ως Υπουργού. Άρα, έχω θεσµική υποχρέωση
να παρακολουθώ τι γίνεται. Δεν κάνω κάποια χάρη στην Εθνική
Αντιπροσωπεία. Ρωτώ, λοιπόν: Τι από ό,τι ελέχθη εδώ στην Αί-
θουσα αυτή, αυτές τις δύο µέρες, είναι εκτός του κύκλου ερεύ-
νης της δικαστικής εξουσίας σε οποιοδήποτε θέµα, ακόµα και
στο θέµα των υποκλοπών που θίξατε τώρα; Τι προσέθεσε, δη-
λαδή, η συζήτηση αυτή στην αρµόδια δικαστική έρευνα; Διότι αν
ουδέν προσέθεσε, πέραν οξύτητος και αντεγκλήσεων, πέραν αν
θέλετε, κοµµατικοποίησης ενός διαλόγου περί του τι συνέβη και
ποιος είναι ο υπεύθυνος, εάν ουδέν προσέθεσε, τότε αυτό το
οποίο εγώ ισχυρίζοµαι, ότι κακώς υπεβλήθη η πρόταση δυσπι-
στίας και δυσχεραίνει και δεν διευκολύνει τη δικαιοσύνη, είναι
σωστό. 

Εάν πάλι αποδειχτεί ότι εδώ κατετέθησαν πράγµατα εκτός της
δικαστικής έρευνας, θα προκύψει ένα δεύτερο ερώτηµα: Γιατί
αυτά τα νέα στοιχεία εµφανίζονται στη Βουλή και δεν έχουν κα-
τατεθεί ενώπιον των αρµοδίων ανακριτικών αρχών;

Εάν υπάρχουν και δεν κατατέθηκαν εκεί, τότε αυτό συνιστά
πάλι αυτό το οποίο είπα προηγουµένως: έργω αµφισβήτηση της
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αυθεντίας του κράτους δικαίου ή, για να το πω απλά και κατα-
νοητά έλλειψη εµπιστοσύνης στη δικαιοσύνη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Εκεί είναι όλο το θέµα!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Εγώ πρέπει να πω το εξής: Υπάρχει η γνωστή φράση.
Ελέχθη στη Γερµανία απέναντι σε έναν βασιλιά αιώνες πίσω. Θα
την παραφράσω για να την επαναλάβω ενώπιον της Εθνικής Αν-
τιπροσωπείας: Υπάρχουν δικαστές στην Αθήνα και υπάρχουν δι-
καστές στη Λάρισα και να τους αφήσουµε να κάνουν τη δουλειά
τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Δένδια. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε
Ξανθόπουλε. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, η αναφορά σας
στον µυλωνά του Πότσδαµ ειλικρινά διήγειρε τα αντανακλαστικά
µου και θέλω να σας πω ότι και έχουµε και οφείλουµε να έχουµε
εµπιστοσύνη στην ελληνική δικαιοσύνη και οφείλουµε, κυρίως,
να παίρνουµε τα µέτρα για την ελευθεροφροσύνη των δικαστών. 

Όµως, εδώ εµείς δεν ενισχύουµε, η λειτουργία της πρότασης
δυσπιστίας δεν είναι επικουρική, επιβοηθητική της δικαστικής
διερεύνησης. Η λειτουργία της πρότασης δυσπιστίας είναι µια
αµιγώς πολιτική διαδικασία. Και µου κάνει εντύπωση ότι η συζή-
τηση που γίνεται στη Βουλή –και αυτό λέγαµε προηγουµένως µε
τον κύριο συνάδελφο- επικεντρώνεται ειδικά στο θέµα του πρω-
τοσέλιδου του «Βήµατος» και ό,τι αυτό δροµολόγησε στην πολι-
τική ζωή και δεν απαντάται στην αλυσίδα των γεγονότων τα
οποία ώθησαν στην κατάθεση της πρότασης δυσπιστίας.

Έχουµε πολλαπλά ζητήµατα παραβίασης του κράτους δι-
καίου, είτε αυτό αφορά το θέµα των υποκλοπών είτε αυτό αφορά
το θέµα της διαρροής των προσωπικών δεδοµένων είτε αυτό
αφορά το θέµα των ανεξάρτητων αρχών και είτε αυτό αφορά µία
αδιανόητη παρέµβαση στο ηχητικό υλικό των ανθρώπων που
έχασαν τη ζωή τους και του σταθµάρχη ο οποίος κρατείται προ-
σωρινά, για να εξυπηρετηθεί η πρωθυπουργική στρατηγική που
µιλάει για ανθρώπινο λάθος. 

Αυτή είναι η αγωνία όλων όσων υπερασπιζόµαστε την πρόταση
µοµφής. Διότι το βράδυ της σύγκρουσης κάποιος –εννοώ κά-
ποιος από τους έχοντες πρόσβαση, από τα διευθυντικά στελέχη
του ΟΣΕ- αντί να κοιτάξει το τι ακριβώς συνέβη, πήγε πήρε το
υλικό και ή έκανε ο ίδιος την κοπτοραπτική είτε ο ίδιος το νό-
θευσε ή το έδωσε σε κάποιους να το νοθεύσουν, το διέρρευσε
σε ένα µέσο µαζικής ενηµέρωσης και ενισχύθηκε η αρχική επι-
λογή της Κυβέρνησης περί ανθρώπινου λάθους. 

Για να είµαι ειλικρινής υπήρξε ένα σχόλιο δηµοσιογράφου της
ΕΡΤ η οποία έθεσε το θέµα ότι αυτό πιθανόν να µην είναι το αυ-
θεντικό. Όµως στον ορυµαγδό και στην πίεση των γεγονότων,
αυτό πήγε στην άκρη και όλη η δηµόσια συζήτηση προσανατο-
λίστηκε µε βάση τα ηχητικά ντοκουµέντα. 

Κλείνω. Κύριε Υπουργέ, τα προβλήµατα είναι πολύ σοβαρά και
επειδή είστε ένας Υπουργός ο οποίος έχετε διακριτό στίγµα και
στην Κυβέρνηση και στην κοινωνία, σας απευθύνω το λόγο γιατί,
ακριβώς, αισθανόµαστε µια αγωνία για την ποιότητα της δηµο-
κρατίας, για την καταστρατήγηση των αρχών του κράτους δι-
καίου, για την καθεστωτική αντίληψη που διέπει την Κυβέρνηση
και τους συνεργάτες της. 

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, είναι µία κραυγή αγωνίας και σε
αυτό το σηµείο ακριβώς η πρόταση µοµφής που κάνουµε λέει
ότι δεν πάει άλλο. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Δεν θα καταναλώσω τον πολύτιµο χρόνο της ελληνικής Αν-
τιπροσωπείας.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ που µου δώσατε τον λόγο. 
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, είπατε και θίξατε δύο διαφορετικά

ζητήµατα. Κατ’ αρχάς είπατε –και νοµίζω αυτό θα το συνοµολο-
γήσω- ότι δεν επιθυµείτε διά της πρότασης δυσπιστίας την ανά-
µειξη στο έργο της δικαιοσύνης. Άλλωστε είστε έγκριτος
λειτουργός της Θέµιδος, δεν θα λέγατε κάτι άλλο. Είµαι απολύ-
τως βέβαιος γι’ αυτό. 

Όµως, εφόσον µιλάµε για µια πολιτική διαδικασία, είµαι αναγ-
κασµένος να επαναλάβω το δεύτερο στοιχείο της επιχειρηµατο-
λογίας µου κατά την οµιλία µου. Απαξιώνετε –και το λέω µε κάθε
επιείκεια- την Κυβέρνηση µε την πρόταση δυσπιστίας. Διάβασα
προηγουµένως τον τρόπο µε τον οποίο αναφέρεστε σε αυτήν. 

Ποια είναι η δική σας πρόταση διακυβέρνησης; Πάµε τώρα στο
πολιτικό επίπεδο. Ζητάτε από την Εθνική Αντιπροσωπεία, στην
πραγµατικότητα, να άρει την εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση. Αυτό
ζητάτε. Αυτό σηµαίνει πρόταση δυσπιστίας. Ωραία. Ποια είναι η
δική σας κυβερνητική πρόταση εδώ; Τι είναι αυτό από αυτή την
πρόταση, την οποία συνυπογράφετε, που συνιστά πρόταση δια-
κυβέρνησης της χώρας, εναλλακτική της πρότασης της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας; Πείτε µας. Διότι τότε, εφόσον
µετατρέπετε την Εθνική Αντιπροσωπεία σε κριτή της επάρκειας
της Κυβέρνησης, πρέπει να πάτε και στη δεύτερη φάση και να
εξηγήσετε ποια είναι η επόµενη µέρα την οποία εσείς προτείνετε
στην Εθνική Αντιπροσωπεία και στην ελληνική κοινωνία και αυτό
δεν το πράττετε. Το µόνο που πράττετε εδώ είναι να απαξιώνετε
την Κυβέρνηση. Αυτό είναι κοινοβουλευτικά έωλο. Αυτό έθιξα
προηγουµένως. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
σαράντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 76ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Βασιλειάδη. Στη συνέχεια θα µιλή-
σει ο κ. Μουλκιώτης, ο κ. Λιάκος, η κ. Τζούφη και στη συνέχεια ο
Υπουργός, ο κ. Σκρέκας. 

Ορίστε, κύριε Βασιλειάδη. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, λίγο

πάνω από ένα χρόνο πριν ήµασταν πάλι σε αυτήν εδώ την Αί-
θουσα συζητώντας για µία ακόµη φορά πρόταση –τότε- δυσπι-
στίας κατά της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του
Κυριάκου Μητσοτάκη, µε πρόφαση τότε το θέµα το οποίο είχατε
κάνει σηµαία: τις παρακολουθήσεις. 

Όλο αυτό το διάστηµα δεν έχετε σταµατήσει να χαρακτηρίζετε
την Κυβέρνηση ως καθεστώς, ως κράτος παρακράτος και άλλα
παρόµοια που αναµφίβολα δεν ταιριάζουν σε µία υπεύθυνη Αν-
τιπολίτευση δυτικής δηµοκρατίας. Και επειδή µάλλον δεν έχετε
κατανοήσει τη συνέπεια των λόγων σας, αυτό που λέτε είναι ότι
µία δηµοκρατικά εκλεγµένη Κυβέρνηση είναι όµοια µε αυταρχικά
καθεστώτα. 

Μάλιστα, ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ τις προηγούµενες µέρες το
προχώρησε παραπάνω και ζήτησε να παραιτηθεί ο Πρωθυπουρ-
γός που έχει τη συνταγµατική και κοινοβουλευτική νοµιµοποίηση
αλλά και την αποδοχή της κοινής γνώµης, όπως βλέπουµε δηµο-
σκοπικά. Δηλαδή, τι πιο αντιδηµοκρατικό από µία τέτοιου είδους
δήλωση; Και ο κ. Κασσελάκης µάλιστα δεν σταµατάει σε αυτό
θέλει –λέει- να έρθουν διεθνείς παρατηρητές στις εκλογές που
προφανώς και υπάρχουν, αλλά η ουσία της δήλωσης είναι να αµ-
φισβητήσει σίγουρα το δηµοκρατικό πολίτευµα και τις δηµοκρα-
τικές διαδικασίες. 

Θεωρείτε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολί-
τευσης, ότι το µόνο όπλο για να κερδίσετε ξανά την εξουσία είναι
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η σπορά ψεύδους, η αµφισβήτηση και ο αρνητισµός. Αλλά όλα
αυτά τα άκρως προβληµατικά στοιχεία τα καταδίκασε ο ελληνι-
κός λαός σε, ουσιαστικά, δύο εκλογικές αναµετρήσεις τον Μάιο
και τον Ιούνιο του περασµένου έτους. Και ξέρετε, αν αφήσουµε
στην άκρη το ότι δεν µπορείτε να δεχτείτε το µάθηµα που σας
έδωσε η ίδια η ελληνική κοινωνία, θα έπρεπε τουλάχιστον να πο-
ρεύεστε στο πλαίσιο µιας υπεύθυνης αντιπολίτευσης. Αντ’
αυτού, το µόνο στο οποίο ποντάρετε είναι ο διχασµός η διχόνοια,
η τοξικότητα, στοιχεία τα οποία απ’ όσο ξέρω ακόµη και η αρι-
στερή ιδεολογία τα καταδικάζει. 

Ας δούµε όµως το έργο σας ως Αντιπολίτευση. Όλο αυτό το
διάστηµα τίποτα το ουσιαστικό, τίποτα το θετικό δεν έχετε να
επιδείξετε. Καµµία συµµετοχή σε σχέδια νόµου που, πραγµατικά,
βοηθάνε την πατρίδα µας. Ψάχνετε να βρείτε µία φράση, έστω
µία λέξη για να διαφωνήσετε και να καταψηφίσετε. Πολλές
φορές ακόµα και σε σχέδια νόµου που συµφωνούσατε, προσπα-
θούσατε να βρείτε τρόπους να διαφωνήσετε. Καµµία, λοιπόν, εν-
συναίσθηση για την πρόοδο της χώρας, αρκεί να φύγει η σηµε-
ρινή Κυβέρνηση που µάλλον σας ταράζει µε την υπευθυνότητα,
µε τη σταθερότητα και την εµπιστοσύνη που εµπνέει. 

Και ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας εµπνέει και εµπι-
στοσύνη και αξιοπιστία, γιατί απέχει από τον τοξικό αυτό διάλογο
–ίσως παραπάνω από όσο πρέπει, δυστυχώς, όπως αποδεικνύε-
ται- στοχεύει στη σταθερότητα µε τη σοβαρή και µετρηµένη
στρατηγική της για την ανάταξη της χώρας, µε την ενεργητική
εξωτερική πολιτική, µε ουσιαστικές παρεµβάσεις και προτάσεις
στους διεθνείς οργανισµούς, όπως το ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή
Ένωση, που βρίσκουν πραγµατική απήχηση στους εταίρους µας
µε οραµατική οικονοµική πολιτική.

Και αντί µε παραγωγική κριτική να προσπαθείτε να βελτιώ-
νουµε την εικόνα της χώρας διεθνώς, αντί να προσπαθείτε να
φτιάξουµε επιτέλους προβληµατικές καταστάσεις που χρόνιζαν,
επιδιώκετε στρατηγικά να υπονοµεύσετε το έργο αυτό, επιτιθέ-
µενοι πλέον στους ίδιους τους θεσµούς της χώρας, τους πυλώ-
νες της δηµοκρατίας µας. Υποκινείτε ψηφίσµατα στο Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο κατά της χώρας µας και προσπαθείτε µε κάθε
τρόπο να υπονοµεύσετε τη διεθνή µας εικόνα λέγοντας ότι δεν
έχουµε κράτος δικαίου. Δεν υπάρχουν όρια πλέον.

Όλο το προηγούµενο διάστηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
απέφευγα να κατακρίνω την Αντιπολίτευση στις οµιλίες µου, διότι
πίστευα ότι εκείνη τη στιγµή βρισκόταν σε µία κατάσταση ανα-
σύνταξης και έπρεπε να υπάρχει ο χρόνος που θα έπρεπε να
δοθεί απαραιτήτως για να βρει τον ρυθµό της. Φαίνεται, όµως,
πως η διολίσθηση στο σκοτάδι και την τοξικότητα δεν τους
βοηθά και πλέον αυτό δεν βοηθάει και την ίδια µας τη χώρα. Σε
µία εποχή όπου ο κλοιός των αυταρχικών, αντιδυτικών δυνάµεων
στην άµεση και έµµεση γειτονιά µας σφίγγει όλο και περισσό-
τερο και το βλέπουµε αυτό, σε µία εποχή όπου οι ίδιοι οι δηµο-
κρατικοί θεσµοί γίνονται αντικείµενο επίθεσης υπονοµευτικών
κέντρων, είναι άκρως επικίνδυνες και προβληµατικές συµπερι-
φορές που ενισχύουν τις πρακτικές αυτές.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πέντε χρόνια τώρα προ-
σπαθεί µε όσα µέσα διαθέτει να ισχυροποιήσει ξανά τη χώρα µας
στο εξωτερικό και να φτιάξει όσα καταστράφηκαν ή δεν έγιναν
τα δέκα χρόνια της οικονοµικής κρίσης στο εσωτερικό. Προχώ-
ρησε σε τολµηρές µεταρρυθµίσεις που έφεραν την Ελλάδα πιο
κοντά στις προηγµένες χώρες της Ευρώπης και της Δύσης µε
πρόγραµµα, µε σύνεση, µε τόλµη. Ποτέ δεν κρυφτήκαµε από τα
προβλήµατα ή τυχόν λάθη αλλά και ποτέ δεν επιτρέψαµε σε αυτά
να µας πάνε πίσω. Βγήκαµε µπροστά, τα διορθώσαµε και προ-
χωρήσαµε. Αυτό θα γίνει και τώρα. Αυτό γίνεται, λοιπόν, και
τώρα.

Η δίκη των Τεµπών θα γίνει και η δικαιοσύνη θα αποδοθεί και
είναι θέληση όλων µας -ακούσαµε χθες και τον πρώην Υπουργό
που τόσο πολύ κατηγορείται ότι κρύβεται πίσω από τη βουλευ-
τική του ασυλία- κανένας δεν έχει τη διάθεση για καµµία συγκά-
λυψη. Όλοι είµαστε γονείς, έχουµε παιδιά και σε αυτό µέτρο
σύγκρισης δεν δέχοµαι από κανέναν. Δεν µπορούµε και δεν
έχουµε το δικαίωµα, όµως, να επιβάλουµε το πότε θα γίνει αυτή
η δίκη και το τι πρέπει να γίνει σε αυτή τη δίκη. Δεν εργαλειοποι-

ούµε και δεν εκµεταλλευόµαστε ούτε τον πόνο και τη λύπη αυτών
των ανθρώπων. Περιµένουµε υποµονετικά, λοιπόν, τους χρόνους
της δικαιοσύνης και επιθυµούµε, πραγµατικά, όλα τα στοιχεία
αυτά να βγουν στο φως και οι υπεύθυνοι, φυσικά, να λογοδοτή-
σουν. Δεν δηµιουργούµε, όµως, εντυπώσεις, δεν δηµιουργούµε
σύγχυση στους ανθρώπους που πονάνε ούτε τους εκµεταλλευό-
µαστε. Θέλουµε η αλήθεια να λάµψει και θα λάµψει παρά την οµί-
χλη του σκότους που κάποιοι θέλουν να δηµιουργήσουν
κατηγορώντας τους ίδιους τους θεσµούς και τη δηµοκρατία.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα καταψη-
φίσω, λοιπόν, την πρόταση δυσπιστίας, διότι η Κυβέρνηση αυτή
του Κυριάκου Μητσοτάκη έχει τη δική µου εµπιστοσύνη, διότι τε-
λικά είναι η µόνη δύναµη που εγγυάται το φως και την ίδια τη δη-
µοκρατία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βασιλειάδη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Γεώργιο Μουλκιώτη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Να υπενθυµίσω στην Κυβέρνηση, να υπενθυµίσω στην Πλει-

οψηφία ότι η παρούσα συζήτηση λαµβάνει χώρα σύµφωνα µε
την άσκηση συνταγµατικού δικαιώµατος και απορώ για όλα αυτά
τα οποία ακούω τόσες µέρες, γιατί ήρθατε εδώ και είπατε αυτά
τα πράγµατα.

Αλήθεια, κύριοι Υπουργοί, αλήθεια; Σοβαρά µιλάµε; Γιατί η Αν-
τιπολίτευση ασκεί συνταγµατικά δικαιώµατα; Είναι γραµµή αυτή
που έχετε δώσει στους Βουλευτές να έρχονται σήµερα µε ένα
καρµπόν συνολικά και συγκεντρωτικά –καρµπόν!- οµιλίας και αν-
τιπαράθεσης πάνω σε αυτή την έκθεση; Αποτελεί πρόταση µοµ-
φής, αποτελεί πρόταση δυσπιστίας και όχι µόνο αυτών που
υπέγραψαν. Αποτελεί και µια πρόταση δυσπιστίας του 88%,
αυτών οι οποίοι έχουν αναφέρει ότι όσα έχουν σχέση µε τα
Τέµπη είναι λάθος χειρισµοί και δεν συµφωνεί ο λαός. Είναι το
88%! Να γίνει και αυτό αντιληπτό; Σε αυτό, λοιπόν, υπάγεται και
αυτό συνεισφέρεται και σε αυτή την Αίθουσα.

Πλείστα θέµατα κυβερνητικής διαχείρισης και πρακτικής αιτιο-
λογούν πλήρως την υπογραφή αυτής της αίτησης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Το ίδιο και στις Πρέσπες, αλλά…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Είναι πάρα πολύ ωραία να διακό-

πτετε, να µιλάτε έτσι, να πετάτε την µπάλα στην εξέδρα για τα
συγκεκριµένα θέµατα που είναι πολλά, δεν είναι ένα, τα Τέµπη
µόνο! Διαβάστε τα λίγο και µετά να απαντάτε! Διαβάστε! Και
απορώ και η Κυβέρνηση ακόµα δεν έχει ασχοληθεί, µόνο για τα
Τέµπη, γιατί αυτή είναι η γραµµή. Το «non paper Μαξίµου» και
λοιπά αυτή είναι! Ασχοληθείτε µε τα θέµατα που λέµε εδώ και
µετά να απαντήσετε, να µιλάµε, όµως, σωστά και µη µιλάτε
δήθεν επικοινωνιακά, «είχαµε δυστύχηµα, είχαµε θρήνο». Ο τότε
Υπουργός Μεταφορών παραιτήθηκε µετά από λίγο, ο κ. Μητσο-
τάκης τι δήλωσε αµέσως; «Όλα δείχνουν ότι το δράµα οφείλεται
σε τραγικό ανθρώπινο λάθος». Σοκ στην κοινωνία! Και αναγκά-
στηκε µετά από λίγο να έρθει και τι να πει; «Στην Ελλάδα δεν γί-
νεται δυο τρένα να κινούνται αντίθετα στην ίδια γραµµή και να
µην το έχει αντιληφθεί κανένας, δεν µπορεί. Δεν θέλουµε και δεν
πρέπει να κρυφτούµε πίσω από το ανθρώπινο λάθος». Έπρεπε
να το διορθώσει ο κ. Μητσοτάκης και έκανε αγωνιώδη προσπά-
θεια, την οποία την έκανε γιατί; Για να απορροφηθεί η οργή του
λαού.

Τι έκανε, όµως και στη συνέχεια ο κ. Μητσοτάκης; Επιβρά-
βευσε την όποια παράλειψη ή τις όποιες παραλείψεις ή τις
όποιες ευθύνες είχε ο κ. Καραµανλής και τον πρότεινε πάλι στο
ψηφοδέλτιο των Σερρών να εκλεγεί Βουλευτής. Αυτό έκανε!

Το ΠΑΣΟΚ, πρότεινε συγκρότηση προανακριτικής επιτροπής
για διερεύνηση και απόδοση ευθυνών σε υπαίτιους για το έγ-
κληµα των Τεµπών. Ο κ. Βορίδης ήδη είχε προειδοποιήσει –ενη-
µερώνω και υπενθυµίζω σε εσάς, συνάδελφοι- πριν τη συζήτηση
ότι θα απορριφθεί η πρόταση προανακριτικής και επιλέγεται η
εξεταστική. Ο κ. Μητσοτάκης, λοιπόν, επέλεξε την εξεταστική
επιτροπή και όχι η Πλειοψηφία, ήταν εντολή και γραµµή Μαξί-
µου.
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Να υπενθυµίσω και κάτι άλλο; Ο κ. Γεωργιάδης Άδωνις, «ΝΑΥ-
ΤΕΜΠΟΡΙΚΗ», 9-11-2023: «Άλλο πράγµα η εξεταστική επιτροπή
που το κίνητρό της είναι να µην ξαναγίνει ένα τέτοιο δυστύχηµα»
-ακούστε δικαιολογία!- «άλλο πράγµα είναι µια προανακριτική
που ο µοναδικός της λόγος και στόχος θα είναι η Αντιπολίτευση».
Και ο ίδιος επαναλαµβάνει: «REAL FM», 12-11-2023, «Δηλαδή σή-
µερα πόσοι πιστεύετε από τους εκατό συµπολίτες µας, άµα τους
ρωτήσετε, ενδιαφέρονται για εξεταστική ή προανακριτική;». Αυτό
το είπε για τα Τέµπη. «Τους ενδιαφέρει η ακρίβεια, για να βρει
το παιδί δουλειά και λοιπά». Και µετά ανακάλεσε και αυτός ο
ίδιος.

Και να υπενθυµίσω και κάτι άλλο πρόσφατο; Ακούσατε: Ρωµα-
νός Νικόλαος: «Βαρεθήκαµε να λέµε συλλυπητήρια», Σοφία
Βούλτεψη: «Τα Τέµπη είναι ένα µπαγιάτικο θέµα», προχθές, Τα-
µήλος: «Δεν θα πάρουν τα µαντίλια να κλαίνε όλα τα Τρίκαλα».
Σοβαρά µιλάµε; Ε, αυτή είναι η αντιµετώπιση! Αυτή είναι η αντι-
µετώπιση της Νέας Δηµοκρατίας σε αυτό το ζήτηµα, είτε σας
αρέσει είτε δεν σας αρέσει. Αυτά τα έχετε πει!

Πάµε στην εξεταστική επιτροπή να τα πούµε. Τι έγινε εκεί στην
εξεταστική επιτροπή; Μεθοδευµένη συζήτηση και τρόπος, πλή-
ρης µεθόδευση! Θα εξεταστούν µάρτυρες µέχρι ένα ορισµένο
σηµείο, µετά στοπ οι µάρτυρες. Δεν είναι η πρώτη φορά, το ίδιο
είχε γίνει και στην υπόθεση των υποκλοπών. Ξέρετε ότι στην υπό-
θεση των υποκλοπών δεν εξετάστηκε µάρτυρας που ήταν στην
Κύπρο, δεν του ζητήθηκε να έρθει στην Ελλάδα, δεν δέχθηκε η
Πλειοψηφία να εξεταστεί ούτε µε τηλεδιάσκεψη και δέχτηκε να
εξεταστεί µέσω e-mail, να δίνουν ερωτήµατα µέσω e-mail και να
απαντήσει µέσω e-mail; Αυτό ήταν το είδος εξέτασης στην εξε-
ταστική επιτροπή για τις υποκλοπές, για να αντιληφθείτε, δη-
λαδή, πώς δουλεύετε και πώς λειτουργεί η ιστορία. Γι’ αυτό
θέλετε εξεταστικές επιτροπές απόλυτα ελεγχόµενες.

Και, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, ναι, όλοι συµφωνήσαµε
να υπάρξει πράγµατι στο Σύνταγµα διάταξη που η Μειοψηφία να
προτείνει και να γίνεται δεκτό το αίτηµα για επιτροπές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Τι µας
το λες;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Συµφωνήσαµε όλοι, κύριε
Υπουργέ. Ρωτάω, λοιπόν, γιατί δεν δέχεστε και η Μειοψηφία να
επιλέγει τους µάρτυρες για να τους εξετάσει και γιατί απαγο-
ρεύεται στη Μειοψηφία να εξετάζει µάρτυρες. Αυτό πού θα κα-
ταλήξει; Αλυσιτελές το θέµα, εποµένως, κύριε Υπουργέ,
αλυσιτελέστατο!

Ποινική δίωξη ασκήθηκε στον κ. Αγοραστό. Πότε εκλήθη ο κ.
Αγοραστός; Αφού είχε ήδη ασκηθεί ποινική δίωξη, «είµαι κατη-
γορούµενος, δεν µιλάω».

Ο κ. Τριαντόπουλος ας έρθει να πει κάτι στην εξεταστική επι-
τροπή. Όχι, να µην εξεταστεί ο κ. Τριαντόπουλος. Ποιος το είπε
αυτό; Η Πλειοψηφία. Γιατί το είπε αυτό η Πλειοψηφία; Πού είναι,
λοιπόν, το άπλετο φως που θέλει η Πλειοψηφία; Και αυτό το λέω,
για να δείτε ποια είναι τα έργα και οι ηµέρες της Πλειοψηφίας
σε αυτά τα θέµατα.

Και θα πω και κάτι ακόµα για τη διευθέτηση του χώρου εκεί,
για το µπάζωµα ή όπως αλλιώς θέλετε να το πείτε. Κύριε
Υπουργέ της Δικαιοσύνης, υπάρχει άρθρο στον νόµο για τα απλά
εργατικά ατυχήµατα; Πάει και πέφτει ένας εργαζόµενος και
σπάει ή στραµπουλάει το χέρι του µέσα στο εργοστάσιο. Τι γίνε-
ται; Απαγόρευση µεταβολής πάσης καταστάσεως µέσα στον
χώρο. Ναι ή όχι; Ναι! Εδώ τι είχαµε, κύριε Υπουργέ; Να φύγουν
τα πάντα από εκεί που ήταν. Μα, µιλάµε σοβαρά; Και έρχεστε να
µας πείτε ότι συντηρείτε τον νόµο και ασχολείστε µε τον νόµο;
Σε ένα απλό εργατικό ατύχηµα ένα χεράκι έσπασε και το εργο-
στάσιο έµεινε δύο µέρες κλειστό γιατί έτσι λέει ο νόµος και όχι
εγώ. Τι κάνατε, λοιπόν, εσείς εκεί πάνω; Για να ξεκαθαρίσουµε
τα πράγµατα και να καταλάβετε τι έγινε. 

Όσον αφορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όχι τα Τέµπη,
αλλά τα e-mails, υπήρξε διαρροή από το Υπουργείο Εσωτερικών;
Υπήρξε διαρροή από το επιτελικό κράτος; Υπήρξε επίκληση για
τα εσωτερικά θέµατα ελέγχου του Μαξίµου; Προέκυψε ότι δήθεν
υπάρχει µετακλητός υπάλληλος; Υπήρξε διαρροή προσωπικών
δεδοµένων; Και τι έχουµε φτάσει να λέµε σήµερα; Ε, δεν έγινε
και τίποτα. Παραιτήθηκε ο γενικός γραµµατέας και ο κοµµατικός

γραµµατέας του Απόδηµου. Αλήθεια; Απαντήσατε ποτέ µέχρι σή-
µερα; Ποιος είναι ο υπεύθυνος εκτελών την επεξεργασία, σύµ-
φωνα µε το GTPR των προσωπικών δεδοµένων του Υπουργείου
Εσωτερικών; Ποιος είναι ο υπεύθυνος εκτελών, ποιος διασφαλί-
ζει, δηλαδή, και µπορεί να αποδεικνύει ότι η επεξεργασία είναι
σύµφωνη µε τον γενικό κανονισµό προστασίας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ποιος χειρίζεται τη βάση δεδοµένων και ποιες είναι οι εισηγή-
σεις του αρµόδιου DPO; Υπάρχει άραγε DPO από τον υπεύθυνο
επεξεργασίας; Ρωτώ τον κύριο Υπουργό Δικαιοσύνης αν υπάρχει
στο Υπουργείο Εσωτερικών DPO που να εκτελεί αυτή τη διαδι-
κασία και αφορά το να προστατεύει τα δεδοµένα. Ποιες είναι οι
δικλίδες ασφαλείας; Υπάρχει εκτίµηση κινδύνου; Αυτά τα λέει ο
νόµος και όχι εγώ. Ποιος έδωσε τη λίστα στη µετακλητή υπάλ-
ληλο; Μόνη της την πήρε; Από ποιο IP στάλθηκαν σε σαράντα χι-
λιάδες αποδέκτες «ν» e-mails; Από πού; Υπήρξε κάποια
απόδειξη; Να µην τα ρωτάµε αυτά; Τα απαντήσατε; Να µην κά-
νουµε κριτική, αφού δεν τα απαντήσατε και δεν έχετε πει τίποτα;
Γι’ αυτό σας µεµφόµαστε, κύριοι Υπουργοί! Δεν µπορούµε να
πούµε τίποτα άλλο αν δεν πούµε και αυτά. 

Επαναλαµβάνω και πάλι, το Υπουργείο Εσωτερικών όρισε
υπεύθυνο προστασίας δεδοµένων; Όχι! Ποια ήταν η βάση δεδο-
µένων; Ποια ήταν η πλατφόρµα; Εξακριβώθηκε από την πλατ-
φόρµα πώς έφυγε το στικάκι, αν έφυγε στικάκι και πού πήγε; Και
πώς εξακριβώθηκε η χρονική περίοδος; Πού τη βρήκατε τη χρο-
νική περίοδο και την ειδοποιήσατε σε ένα µεσοδιάστηµα µη Κυ-
βέρνησης; Ποιος το είπε αυτό; Ο κ. Βορίδης; Ο κ. Θεοδωρικάκος;
Είχαν τότε υπεύθυνους επεξεργασίας δεδοµένων; Απαντήστε,
γιατί ο Γενικός Κανονισµός Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού
Χαρακτήρα είναι πολύ συγκεκριµένος και είστε απόντες από
αυτή την απάντηση. 

Όσον αφορά τώρα την ακρίβεια, κύριε Υπουργέ, θα πω δύο
πράγµατα. Η Ένωση Εργαζοµένων Καταναλωτών Ελλάδος λέει
ότι τα τελευταία δυόµισι χρόνια, λίγο πριν την Ουκρανία, έχετε
εκδώσει είκοσι πέντε αποφάσεις σε σχέση µε την ακρίβεια και η
ακρίβεια καλπάζει. Αλήθεια ή ψέµατα; Και πώς εξηγείται να
έχουν εκδοθεί είκοσι πέντε αποφάσεις και να µην έχει γίνει τίποτα
και η ακρίβεια να καλπάζει; 

Να πω στην Κυβέρνηση για τη φοροδιαφυγή και για το λα-
θρεµπόριο; Να ξέρετε ότι κρίνεστε και γι’ αυτό. Τι έχετε κάνει;
Πόσα χρόνια έχουν τοποθετηθεί στις αντλίες τα συστήµατα εισ-
ροών-εκροών; Τι έχει γίνει µε αυτό; Τίποτα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Μουλκιώτη,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε. 
Γιατί δεν έχει γίνει τίποτα; Γιατί δεν υπάρχει διασυνδεσιµό-

τητα. Άρα, το λαθρεµπόριο ανθεί. Και τι κάνατε για τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες, τους δικηγόρους, τους αυτοαπασχο-
λούµενους; Υπάρχει, λέει, φοροδιαφυγή 600.000 ευρώ. Τι κά-
νατε; Οριζόντια διαδικασία για τα 10 δισεκατοµµύρια. Και ερωτώ
το εξής: Τι κάνατε για να εισπράξετε τα 9.400.000.000 ευρώ φο-
ροδιαφυγής; Απολύτως τίποτα! Να µη σας τα πούµε, λοιπόν; 

Και θα σας πω και κάτι ακόµα όσον αφορά τον έλεγχο τροφί-
µων. Ο ΕΦΕΤ λειτουργεί; Ακούσατε ότι στην Περιφέρεια Στερεάς
Ελλάδος δεν υπάρχει Ενιαίος Φορέας Ελέγχου Τροφίµων. Δεν
υπάρχει γενική διεύθυνση! Δεν υπάρχει γενική διεύθυνση στη δυ-
τική Μακεδονία! Άρα, δεν υπάρχει ΕΦΕΤ, άρα δεν υπάρχει έλεγ-
χος τροφίµων. Πείτε µου, λοιπόν, να µη µεµφόµαστε την
Κυβέρνηση; Τόσο καλή είναι; 

Αυτά είναι τα έργα και οι ηµέρες σας, κύριοι Υπουργοί, αυτά
είναι τα έργα και οι ηµέρες της Πλειοψηφίας. Γι’ αυτόν τον λόγο
θεωρούµε ότι συντρέχουν όλες οι προϋποθέσεις για να υπάρξει
αυτό το αίτηµα και η πρότασή µας για µοµφή και για πρόταση
δυσπιστίας και υπερψηφίζουµε την πρόταση. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω
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δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Μαρκο-
πούλου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, µε δεδοµένο ότι ήδη έχω ανακοινώσει ότι ο κύκλος
των πρωτολογιών ή δευτερολογιών των Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων θα εκκινήσει περίπου γύρω στις 13.00’, ο κατάλογος
θα εξαντληθεί µέχρι την κ. Νίνα Κασιµάτη, δηλαδή µέχρι το νού-
µερο εκατόν είκοσι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Οι υπόλοιποι, κύριε Πρόεδρε;
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Δηλαδή οι υπόλοιποι απλά δεν θα µιλή-

σουµε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έχω ήδη ανακοινώ-

σει ότι οι πρωτολογίες ή οι δευτερολογίες των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων θα εκκινήσουν γύρω στις 13.00’. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όµως, η διαδικασία, κύριε Πρό-
εδρε, λέει µέχρι τη δωδεκάτη βραδινή. Δεν καταλαβαίνω γιατί γί-
νεται αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Θυµίζω ότι όσον
αφορά την πρόταση του κυρίου Προέδρου, είχαµε συναποφασί-
σει οµοφώνως ότι η ονοµαστική ψηφοφορία θα διεξαχθεί γύρω
στις 20.00’- 21.00’.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Ο Κανονι-

σµός λέει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Είχαµε αποφασίσει

οµοφώνως. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εδώ είναι Βουλή

και τον πρώτο λόγο τον έχουν οι Βουλευτές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Είχαµε αποφασίσει

οµοφώνως. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, δεν είχαµε

αποφασίσει οµοφώνως. Ο κύριος Πρόεδρος είχε αναφέρει
σωστά ότι η προσπάθεια που θα γίνει θα είναι να γίνει η ψηφο-
φορία στις 21.00’. Όµως, ο Κανονισµός της Βουλής λέει ότι µπο-
ρούµε να πάµε έως τις 24.00’. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Όµως, ο Κανονισµός της Βουλής λέει
να µιλάµε και όλοι στον χρόνο µας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Με συγχωρείτε, κύριε συνά-
δελφε.

Και δεν καταλαβαίνω τον λόγο για τον οποίον κόβετε οµιλη-
τές-Βουλευτές οι οποίοι έχουν δηλώσει τη διάθεση να µιλήσουν
και εσείς λέτε ότι θα πάµε µέχρι τις 21.00’. Εγώ λέω να βάλουµε
το θέµα σε ψηφοφορία τώρα και να πάµε µέχρι τις 24.00’, όπως
ορίζει ο Κανονισµός της Βουλής, κύριε Πρόεδρε και να το σεβα-
στούµε αυτό το πράγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Αυτά είχαν συναπο-
φασιστεί. 

Σας ευχαριστώ. 
Ορίστε, κύριε Λιάκο, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι Υφυπουργοί, αφού ξεκίνησε έτσι η συ-

ζήτηση, θα ήθελα να πω πως όντως κάποια στιγµή πρέπει να
ανοίξει το θέµα για το πώς συµπεριφερόµαστε όλοι µας ανεξαρ-
τήτως πτέρυγας σε αυτή την Αίθουσα, όσον αφορά την τήρηση
των χρόνων, γιατί νοµίζω ότι αυτό είναι το πρόβληµα που δεν
υπάρχει σεβασµός τόσο προς εµάς τους ίδιους αλλά και γενικό-
τερα προς την κοινωνία.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Αυτό είναι απίστευτο! Οι µισοί Βουλευτές
δεν θα µιλήσουν!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Μπαίνοντας τώρα στη συζήτηση και
έχοντας µπει ουσιαστικά στην τελευταία µέρα της πρότασης δυ-
σπιστίας που κατέθεσε η Αντιπολίτευση -και χρησιµοποιώ συνει-
δητά τον αθροιστικό όρο Αντιπολίτευση, γιατί πραγµατικά πλέον
δεν διαφέρετε πουθενά- και έχοντας ακούσει το σύνολο σχεδόν
των οµιλιών, έχω καταλήξει στο συµπέρασµα ότι ήρθατε για
µαλλί και βγήκατε κουρεµένοι. 

Και εξηγούµαι. Από την πρώτη µέρα που ανέλαβε ο Κυριάκος
Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία τη διακυβέρνηση της χώρας,
προσπαθείτε συνειδητά να δηµιουργήσετε µια παραπλανητική
εικόνα στη συνείδηση των πολιτών. Ποια είναι η εικόνα αυτή;
Είναι η εικόνα µιας κυβερνητικής πλειοψηφίας η οποία έχει ως
µοναδικό λόγο ύπαρξης την εξυπηρέτηση οικονοµικών σκοτει-
νών συµφερόντων µε όρους και λογική µαφίας. Χρησιµοποιείτε
τεχνηέντως αναπόδεικτες ειδήσεις και πολλές φορές ειδήσεις
που ουδεµία σχέση έχουν µε την πραγµατικότητα, για να κατα-
λήξετε στα δικά σας συµπεράσµατα.

Το µοντέλο έχει πλέον σχηµατοποιηθεί. Αρχικά ξεκινούν να
αφήνουν υπονοούµενα κάποια ανώνυµα τρολ στα µέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης που είναι γνωστό τοις πάσι ότι ανήκουν στην Αν-
τιπολίτευση. Τη σκυτάλη, όµως, στη συνέχεια παραλαµβάνουν
κάποιες από τις κοµµατικές σας εφηµερίδες που εµφανίζουν κά-
ποιο ρεπορτάζ ή κάποια δήθεν αποκάλυψη που φαίνεται να επα-
ληθεύει τις αρχικές φήµες.

Τέλος, η Αντιπολίτευση χρησιµοποιεί αυτές τις δήθεν αποκα-
λύψεις για να κάνει πολιτική και να πλήξει την Κυβέρνηση. 

Αυτό το µοντέλο, εάν παρατηρήσετε, έχει ακολουθηθεί σε όλα
τα θέµατα που µέχρι σήµερα έχουν χαρακτηριστεί ως σκάνδαλα
από εσάς. Σε όλα εκτός από ένα, οι απαντήσεις της Κυβέρνησης
ήταν θεσµικές, σαφείς, άµεσες και µε επιµονή. Μόνο σε ένα ζή-
τηµα δεν υπήρξε επιµονή για όλα αυτά τα τερατώδη που έχουν
ακουστεί από εσάς, για το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών. Και
ο λόγος που δεν υπήρξε είναι πολύ απλά γιατί έχουµε πραγµα-
τικό σεβασµό στη µνήµη των θυµάτων και στις οικογένειές τους,
στους τραυµατίες αλλά και απέναντι σε κάθε Έλληνα πολίτη. Ο
σεβασµός αυτός µας οδήγησε να εργαστούµε σκληρά έναν
χρόνο τώρα µε έναν και µόνο στόχο, να κάνουµε όλες εκείνες τις
ενέργειες έτσι ώστε να πέσει άπλετο φως στην υπόθεση. 

Αυτές τις ηµέρες, λοιπόν, παίρνετε µία- µία όλες εκείνες τις
απαντήσεις και αποδεικνύεται πλέον περίτρανα πως όχι µόνο δεν
υπήρχε συγκάλυψη αλλά αντίθετα υπήρχε και υπάρχει ανεξάντ-
λητη θέληση, για να αποδοθεί δικαιοσύνη. 

Άκουσα πριν και τον κ. Ξανθόπουλο, που πάλι επανέφερε τα
ίδια πράγµατα, λες και δεν έχουµε συζητήσει εδώ και δύο µέρες,
λες και δεν έχουν δοθεί απαντήσεις από τους αρµόδιους Υπουρ-
γούς εδώ και δύο µέρες. Ακούµε και πάλι τα ίδια πράγµατα
ακούµε για συγκάλυψη. Γιατί το πρόβληµά σας δεν είναι ότι δεν
υπάρχουν απαντήσεις, αλλά ότι οι απαντήσεις αυτές δεν σας
αρέσουν. Και δεν σας αρέσουν γιατί χαλάνε το αφήγηµά σας και
ταυτόχρονα αυτό που κάνετε είναι να το θεωρείτε συγκάλυψη. 

Θα µπορούσα να σταµατήσω εδώ τη σκέψη µου για το ύποπτο
παιχνίδι το οποίο παίζετε µέσω του µοντέλου που σας προανέ-
φερα, αλλά δεν θα το κάνω και θα τη συνεχίσω. Και θα συνεχίσω,
διότι είναι πασιφανές πως έτσι θα συνεχίσετε να πορεύεστε γιατί
πολύ απλά δεν έχετε άλλο λόγο ύπαρξης. Δεν έχετε άλλο λόγο
ύπαρξης, γιατί οι ιδέες και η ιδεολογία σας έχουν προ πολλού
χρεοκοπήσει και αδυνατείτε να ακολουθήσετε τις εξελίξεις και
να εκσυγχρονιστείτε. Προτιµάτε, λοιπόν, να βυθίζεστε κάθε
ηµέρα όλο και περισσότερο στον βούρκο. Δεν έχετε πλέον κα-
νένα φραγµό. Έχετε υιοθετήσει άκριτα τα πάντα όσα πιστεύετε
πως µπορούν να βλάψουν την Κυβέρνηση. Υιοθετήσατε µέχρι και
τη δήθεν µικρή Μαρία στον Έβρο. Ψηφίσατε ή µάλλον ακόµα χει-
ρότερα συντάξατε ψήφισµα το οποίο θέτει σε κίνδυνο τη χρηµα-
τοδότηση της χώρας από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Αµφισβητείτε
κεκτηµένα δεκαετιών που κάποιοι έχασαν τη ζωή τους για να τα
κερδίσουµε, όπως είναι το αδιάβλητο της εκλογικής διαδικασίας. 

Υιοθετείτε, λοιπόν, άκριτα τα πάντα εκτός από ένα πράγµα, τα
αντικειµενικά γεγονότα. Δεν διστάσατε µέχρι και να εκµεταλλευ-
τείτε τον πόνο των συγγενών των θυµάτων από το τραγικό δυ-
στύχηµα των Τεµπών. Τον τελευταίο καιρό δε έχει αρχίσει µια
συστηµατική προσπάθεια δηµιουργίας νέων αγανακτισµένων.
Μόνο που τώρα δεν τους ωθείτε να µουντζώνουν τη Βουλή, τους
ωθείτε να µουντζώνουν τη δικαιοσύνη. Σας έχω νέα, όµως. Ο κό-
σµος σας ξέρει, γνωρίζει πολύ καλά ποιοι είστε και αυτό το γνω-
ρίζουµε όλοι. Επίσης, ο κόσµος γνωρίζει και ποια Κυβέρνηση
είναι δίπλα του τεσσεράµισι χρόνια τώρα και παλεύει, µε όποια
λάθη, να κάνει τις  ζωές των πολιτών καλύτερες. Γνωρίζει ποια
Κυβέρνηση µειώνει συνεχώς την ανεργία και πλέον έχει φτάσει
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σε µονοψήφια νούµερα. Γνωρίζει ποια Κυβέρνηση ανέλαβε τον
κατώτατο µισθό στα 650 ευρώ και τον αυξάνει συνεχώς και τον
Απρίλιο θα φτάσει πάνω από 800 ευρώ. Γνωρίζει ποια Κυβέρνηση
µεγεθύνει συστηµατικά και αισθητά κάθε χρόνο την οικονοµία
της χώρας µας. Γνωρίζει ποια Κυβέρνηση µείωσε δεκάδες φό-
ρους. Γνωρίζει ποια Κυβέρνηση δυναµώνει τη δηµόσια παιδεία
και τη δηµόσια υγεία. Γνωρίζει ποια Κυβέρνηση θωρακίζει τη δι-
καιοσύνη. Γνωρίζει ποια Κυβέρνηση έχει αναβαθµίσει την άµυνα
της χώρας και την έχει αναβαθµίσει διεθνώς. Και επειδή ακριβώς
τα γνωρίζει αυτά ο λαός, να είστε σίγουροι, πως όταν θα έρθει η
ώρα ο λαός θα επιλέξει να πάει η χώρα µας µπροστά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού αναφέρω προφανώς ότι
καταψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας, θέλω να κλείσω µε την
εξής διαπίστωση: Αναφέρθηκε πολλές φορές σε αυτή την Αί-
θουσα, ειδικά από την Αντιπολίτευση, η φράση «πως έπεσαν οι
µάσκες». Πράγµατι έπεσαν αλλά όχι οι δικές µας, οι δικές σας.
Αποκαλύφθηκε ξεκάθαρα ποιο είναι το µοναδικό σας άγχος. Και
δεν είναι άλλο από το εκλογικό αποτέλεσµα, από το τι θα έχει και
τι θα γραφεί ως τόπο προορισµού το εισιτήριο χωρίς επιστροφή
που θα βγει τη 10η Ιουνίου, εάν θα είναι για το Μαϊάµι ή για την
Κρήτη. 

Ειλικρινά, ως νέος άνθρωπος λυπάµαι. Και λυπάµαι γιατί το
δηλητήριο το οποίο ρίχνετε στην κοινωνία, για να αποκοµίσετε
κάποια πρόσκαιρα συµφέροντα ιδίως εκλογικά συµφέροντα, θα
έχει συνέπειες και τις συνέπειες αυτές θα τις πληρώσουν και πάλι
η γενιά µου και οι γενιές που ακολουθούν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Λιάκο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ο σεβασµός στους οµιλητές
είναι να µιλήσετε πάνω από οκτώ λεπτά;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΛΙΑΚΟΣ: Αφού µε διακόψατε τέσσερις φορές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η κ.

Τζούφη.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κύριοι συνάδελφοι, τα γε-

γονότα παραµένουν. Είναι επίµονα, δεν έχουν διαψευσθεί και δεν
έχουν απαντηθεί, παρά τις επίµονες ερωτήσεις. Παρά τις κορώ-
νες και τις κραυγές το ηχητικό που διοχετεύτηκε στα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης την ηµέρα της σύγκρουσης των τρένων στα
Τέµπη ήταν µονταρισµένο και βεβαίως είχε πολιτικό δόλο. Όποιοι
το µόνταραν -και δεν ακούσαµε ποιοι είναι αυτοί, περιµένουµε-
προφανώς το έκαναν για να ενισχύσουν το µονοδιάστατο αφή-
γηµα του ανθρώπινου λάθους. Το αφήγηµα το θεµελίωσε, µάλι-
στα, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, στο
διάγγελµά του το απόγευµα της επόµενης ηµέρας πριν καν ανα-
συρθούν και ταυτοποιηθούν τα θύµατα, πριν καν ξεκινήσουν οι
έρευνες. 

Με αυτό, λοιπόν, το µονταρισµένο υλικό, ο Πρωθυπουργός και
η Κυβέρνηση έκαναν τα πάντα για να αποποιηθούν τις ευθύνες,
να διαχειριστούν δηλαδή επικοινωνιακά την τραγωδία και τον
χαµό πενήντα επτά συµπολιτών µας, αλλά κυρίως για να συγκα-
λύψουν -αυτή είναι η λέξη- το έγκληµα κόντρα στην κοινωνική
απαίτηση να διερευνηθούν στο βάθος τα αίτια και να αποδοθεί
δικαιοσύνη. 

Όλο αυτό το διάστηµα, η Κυβέρνηση έκανε ό,τι µπορούσε για
να παίξει µε τη νοηµοσύνη των πολιτών. Για τη σύγκρουση των
τρένων τη µια έφταιγε ο σταθµάρχης, τη µια ο µηχανοδηγός, την
άλλη έφταιγαν ο ΟΣΕ, η ΤΡΑΙΝΟΣΕ, η «Hellenic Train», οι συνδι-
καλιστές οι εργαζόµενοι, έφταιγαν οι κυβερνήσεις του παρελ-
θόντος και σήµερα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης που κάνουν
λαϊκισµό, ζητώντας να µην υπάρξει συγκάλυψη. Μέχρι και το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο έφταιξε που ασχολήθηκε µε την υπόθεση.
Και, βεβαίως, αποκορύφωµα του κυβερνητικού κυνισµού είναι η
στάση και η υπόκωφη προπαγάνδα απέναντι στους επιζώντες και
στους γονείς των αδικοχαµένων παιδιών που ζητούν δικαιοσύνη,
ότι έχουν άλλες σκοπιµότητες. 

Πριν λίγες ηµέρες ολοκληρώθηκε η εξεταστική επιτροπή της

Βουλής, δυστυχώς µια επιτροπή-παρωδία, όπου η δεδοµένη κυ-
βερνητική πλειοψηφία έκανε επίσης τα πάντα για να συνεχιστεί
η συγκάλυψη. Το πόρισµα, λοιπόν, συνεχίζει να υφαίνει το µονο-
διάστατο αφήγηµα του ανθρώπινου λάθους, αποµακρύνοντας
κάθε στοιχείο και συζήτηση για τις διαχρονικές πολιτικές ευθύ-
νες και τις συστηµατικές αδυναµίες των σιδηροδροµικών µετα-
φορών στη χώρα µας, των τρένων που πριν από έναν χρόνο ο
αρµόδιος Υπουργός, ο κ. Κώστας Καραµανλής, διαβεβαίωνε ότι
είναι ασφαλή. Μάλωνε, µάλιστα, την Αντιπολίτευση για το πώς
τολµούσε να θέτει τέτοια ερωτήµατα. 

Ο Υπουργός, που µετά τη σύγκρουση πήγε για λίγο στον πάγκο
αλλά τοποθετήθηκε ξανά στα ψηφοδέλτια της Νέας Δηµοκρατίας,
δεν είπε τίποτα ουσιαστικό στην επιτροπή και συνεχίζει να προ-
στατεύεται µε νύχια και µε δόντια από την Κυβέρνηση αλλά και
από τους Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψηφίας όπως παρα-
κολουθήσαµε χθες. Δυστυχώς, ακόµη αλαζονικός, χωρίς ενοχές,
δεν τόλµησε να αναλάβει την ευθύνη και να παραιτηθεί επί της ου-
σίας από αυτό για το οποίο διερευνάται και να θέσει τον εαυτό
του υπό έλεγχο, αλλά τόλµησε να µιλήσει για θυρωρούς συµφε-
ρόντων. Και έχουµε και τον Υπουργό Δικαιοσύνης που τόλµησε να
αποκαλέσει όσους µιλούν για µπάζωµα ότι είναι για τα µπάζα. 

Προχωρώ, λοιπόν, γιατί σήµερα θα έχουµε και τη στάση του
Πρωθυπουργού, του κ. Μητσοτάκη, που απουσίαζε από τη συ-
ζήτηση του πορίσµατος της εξεταστικής. Κρύφτηκε πίσω από
τους Υπουργούς και σήµερα θα έρθει να τοποθετηθεί. 

Βεβαίως δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι κοινός στόχος και
του κ. Μητσοτάκη και του κ. Καραµανλή και της κυβερνητικής
πλειοψηφίας, είναι η συγκάλυψη των ευθυνών τους. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε: Ως εδώ! Η συγκάλυψη δεν θα περάσει και
το δίκαιο θα νικήσει. Αυτή είναι η έννοια της πρότασης µοµφής.
Και, βεβαίως, δεν αφορά µόνο το έγκληµα των Τεµπών. Το κρά-
τος δικαίου στη χώρα µας βρίσκεται σε κρίση, µε την έλλειψη εµ-
πιστοσύνης των πολιτών στην Κυβέρνηση, στη δικαιοσύνη και
συνολικά στους θεσµούς να εντείνεται. 

Δεν ξεχνάµε ότι ένα από τα µεγαλύτερα σκάνδαλα παραµένει
χωρίς ουσιαστική διερεύνηση και χειροπιαστά αποτελέσµατα
δύο και πλέον χρόνια µετά. Αναφέροµαι φυσικά στις υποκλοπές,
στις παρακολουθήσεις πολιτικών, δηµοσιογράφων, στρατιωτι-
κών, επιχειρηµατιών, µέσα από ένα σύµπλεγµα που καταλήγει
στο περιβάλλον του ίδιου του Πρωθυπουργού. 

Προηγήθηκαν και άλλα σοβαρά περιστατικά σε βάρος των δι-
καιωµάτων των πολιτών, φαινόµενα ακραίας και ανεξέλεγκτης
αστυνοµικής βίας που έχουν πληθύνει, από τον ξυλοδαρµό του
σκηνοθέτη Δηµήτρη Ινδαρέ και των παιδιών του στην ταράτσα
του σπιτιού τους και την πολιτική διαστρέβλωση των γεγονότων
στη συνέχεια µέχρι την άγρια δολοφονία των τριών αγοριών
Ροµά, µεταξύ αυτών και του Νίκου Σαµπάνη. Ο κατάλογος είναι
µακρύς. Αναφέρω, χωρίς να πω τίποτε περισσότερο, την περί-
πτωση της δεκαεννιάχρονης που έπεσε θύµα trafficking στην Ηλι-
ούπολη, την αντιµετώπιση της δωδεκάχρονης από τον Κολωνό,
τις διεθνείς καταγγελίες για επαναπροωθήσεις µεταναστών και
προσφύγων, µε αποκορύφωµα το θλιβερό ναυάγιο της Πύλου
και τον θάνατο εξακοσίων ανθρώπων. 

Κάθε περιστατικό και µια υποχώρηση, έκπτωση στα δικαιώ-
µατα των πολιτών και ζωές που τελικά αξίζουν λιγότερο, θεσµική
ακινησία και συγκάλυψη. Αυτό είναι το νήµα που ενώνει τα πε-
πραγµένα µιας αλαζονικής διακυβέρνησης που δεν διστάζει να
τιµωρήσει όποιον και όποια τολµήσει να ζητήσει διαφάνεια, δι-
καιοσύνη και απόδοση ευθυνών. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Παρόµοια η στάση απέναντι στους θεσµούς και τη συνταγµα-
τική νοµιµότητα ειδικά όταν πρόκειται για δηµόσια αγαθά και
υπηρεσίες στα οποία έχει πρόσβαση η µεγάλη κοινωνική πλει-
οψηφία. 

Πριν λίγες εβδοµάδες η Κυβέρνηση νοµοθέτησε την ίδρυση
ιδιωτικών πανεπιστηµίων ποδοπατώντας πλήρως το άρθρο 16
του Συντάγµατος, µια ρύθµιση πλήρως ταξική και αγοραία, µε
την Κυβέρνηση να λειτουργεί σαν ντίλερ συµφερόντων ιδιωτικών
funds που λειτουργούν µε µοναδικό σκοπό την κερδοσκοπία. 

Τι και αν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης κατήγγειλαν την αν-
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τισυνταγµατικότητα του νοµοσχεδίου; Τι και αν τοποθετήθηκαν
δεκάδες έγκριτοι συνταγµατολόγοι; Τι και αν διαµαρτυρήθηκαν
οι πανεπιστηµιακοί και το φοιτητικό κίνηµα και η Επιστηµονική
Υπηρεσία της Βουλής; Ο Πρωθυπουργός συνεχίζει σε αυτήν την
κατεύθυνση λέγοντας ότι ιδρύει τα ιδιωτικά πανεπιστήµια για να
σταµατήσουν οι καταλήψεις και ο συνδικαλισµός στα δηµόσια
πανεπιστήµια. Περιφρόνηση, λοιπόν, κάθε τεκµηριωµένης κριτι-
κής, περιφρόνηση της νοηµοσύνης της Βουλής και των πολιτών. 

Παρόµοια, η δηµόσια υγεία βρίσκεται σε καθεστώς ιδιωτικο-
ποίησης, µε την Κυβέρνηση να ετοιµάζεται να καταργήσει την
ιδρυτική συνθήκη, την αποκλειστική απασχόληση των γιατρών
του δηµοσίου, και να τους µετατρέψει σε εργαζόµενους µε µπλο-
κάκια, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται και για τους ίδιους αλλά κυρίως
για την ποιότητα των υπηρεσιών προς τους ασθενείς.

Γι’ αυτά και άλλα πολλά, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
συνυπογράφουµε την πρόταση δυσπιστίας, γιατί πρέπει να ανα-
λάβετε τις ευθύνες σας, πρέπει να σταµατήσετε να είστε ανεξέ-
λεγκτοι, πρέπει επιτέλους να δώσετε απαντήσεις όχι στα
κόµµατα αλλά στους ίδιους τους πολίτες, στα θύµατα και στους
συγγενείς. Τραυµατίζετε καθηµερινά τη δηµοκρατία και το κρά-
τος δικαίου στη χώρα µας. Έχετε κάνει σηµαία την περιφρόνηση,
τον κυνισµό, την αλαζονεία του 41%. Ασκείτε πολιτική και µικρο-
πολιτική µε τακτικισµούς, περιφρόνηση, αυταρχισµό, αυθαιρεσία
και ασυλία από κάθε ευθύνη που σας βαραίνει. 

Είµαστε εδώ για να υπερασπιστούµε την αξιοπρέπεια όλων
των πολιτών, για να δώσουµε φωνή σε κάθε αδικηµένο και απο-
κλεισµένο. Είµαστε εδώ για να θεµελιώσουµε ξανά το κράτος δι-
καίου, µε διαφάνεια, πλουραλισµό, λογοδοσία, αποτελεσµατική
δικαστική προστασία και σαφή διάκριση των εξουσιών, όλα όσα
έχετε στραπατσάρει τα τελευταία χρόνια, όλα όσα ζητούν οι πο-
λίτες για να πάρουν ξανά ανάσα. 

Το κράτος δικαίου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιβάλλει
την ισότιµη προστασία για όλες και όλους. Εξασφαλίζει την προ-
στασία και τον σεβασµό των δικαιωµάτων και των ελευθεριών,
αλλά και αποτρέπει την αυθαίρετη χρήση εξουσίας από κυβερ-
νήσεις, όπως αυτή της Νέας Δηµοκρατίας, που δυστυχώς µετα-
τρέπουν µέρα τη µέρα τη χώρα µας σε Ουγγαρία της Μεσογείου. 

Κοιτάξτε, η νέµεση των χαροκαµένων γονιών, των συγγενών
αλλά και της ευρύτερης κοινωνίας έρχεται και θα επέλθει η τίση,
δηλαδή η τιµωρία σας. Το δίκιο στο τέλος θα νικήσει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Υπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Σκρέκας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς η τραγωδία των Τεµ-
πών έχει σηµαδέψει ανεξίτηλα την ψυχή ολόκληρης της Ελλά-
δας, έχει συγκλονίσει ολόκληρο τον ελληνικό λαό. Θα ήθελα εδώ
σήµερα από το Βήµα της Βουλής για ακόµη µια φορά να εκ-
φράσω τα πιο βαθιά συλλυπητήριά µου στις οικογένειες των θυ-
µάτων.

Είναι επίσης προφανές ότι οφείλουµε όλοι να χαµηλώνουµε
µε σεβασµό το βλέµµα µπροστά στην ανείπωτη οδύνη. Η ύψιστη
όµως τιµή προς τα θύµατα και τις οικογένειές τους είναι η από-
δοση της δικαιοσύνης -και νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε σε αυτό-
, αλλά και η υπόσχεση ότι θα δουλέψουµε αποτελεσµατικά,
σκληρά, υπεύθυνα ώστε να αποτρέψουµε παρόµοιες τραγωδίες
στο µέλλον.

Πρέπει να συµφωνήσουµε σε ένα σηµείο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι Βουλευτές, ότι τα λάθη πρέπει να αναγνωρίζονται και
ότι όταν τα λάθη αποκρύπτονται, όταν τα λάθη κρύβονται κάτω
από το χαλί, τότε δυστυχώς διογκώνονται και µας πνίγουν. Και
αυτό είναι κάτι το οποίο ο ελληνικός λαός το έχει ζήσει, το έχει
βιώσει πολλές φορές κατά το παρελθόν και κατά το πρόσφατο
παρελθόν. 

Το ερώτηµα είναι όµως για ποιον λόγο κατατέθηκε η πρόταση
δυσπιστίας κατά της Κυβερνήσεως από το ΠΑΣΟΚ, µαζί µε το
οποίο βεβαίως συνυπογράφουν ο ΣΥΡΙΖΑ, η Πλεύση Ελευθερίας
και η Νέα Αριστερά. 

Είναι, πραγµατικά, κύριε συνάδελφε, γιατί ενδιαφέρεστε για

τη γρήγορη απονοµή της δικαιοσύνης, για τη γρήγορη διερεύ-
νηση του τραγικού δυστυχήµατος που στοίχισε τη ζωή σε αγγε-
λούδια, σε αθώες ψυχές ή είναι γιατί όπως έχετε διαπιστώσει,
προφανέστατα έχει συγκλονιστεί όλο το πανελλήνιο και αυτό
ίσως είναι µία ευκαιρία για εσάς για να αποκοµίσετε µικροπολι-
τικά οφέλη. Και πώς προσπαθείτε να το κάνετε αυτό; Αποδίδον-
τας κατηγορίες αλλά και έωλα επιχειρήµατα, προσπαθώντας να
πλήξετε την Κυβέρνηση αλλά και τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, τον
Κυριάκο Μητσοτάκη. 

Για ποιον λόγο καταθέσατε, κύριε συνάδελφε του ΠΑΣΟΚ,
πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβερνήσεως, αν πραγµατικά θέ-
λετε να φανεί η αλήθεια; Βεβαίως πρέπει να πω ότι η πρόταση
δυσπιστίας θα πετύχει αυτόν τον στόχο, δηλαδή να φανεί η αλή-
θεια, γιατί δίνετε τη δυνατότητα να απαντήσουµε σε όλα τα ερω-
τήµατα, τα οποία έχετε θέσει και σε όλα τα έωλα επιχειρήµατα
µε τα οποία προσπαθείτε να αποδώσετε ευθύνες και να κατηγο-
ρήσετε τη Νέα Δηµοκρατία, την Κυβέρνηση, αλλά και τον Πρω-
θυπουργό. Και ,πραγµατικά, είναι µία ευκαιρία που δίνεται να
ακούσει ο ελληνικός λαός τι πραγµατικά έχει συµβεί, αλλά και
πώς εµείς, πράγµατι, θα βοηθήσουµε για να διερευνηθεί αυτή η
υπόθεση και να αποδοθούν ευθύνες.

Υπάρχει ζήτηµα, κύριε συνάδελφε, αλλοίωσης της δικαστικής
έρευνας; Έχετε θέσει τέτοια στοιχεία; Υπάρχουν δηµοσιεύµατα,
όπως αυτό το δηµοσίευµα το οποίο απ’ ό,τι φαίνεται στάθηκε η
αφορµή να καταθέσετε πρόταση δυσπιστίας, τα οποία αναφέ-
ρουν ότι σήµερα  ο θεσµός της δικαστικής εξουσίας δεν έχει στα
χέρια του τα απαραίτητα στοιχεία για να διερευνήσει το δυστύ-
χηµα, ότι υπάρχουν κάποιοι που εµποδίζουν τη δικαιοσύνη να
έχει τις απαραίτητες πληροφορίες ώστε να διερευνήσει τις συν-
θήκες του δυστυχήµατος; Όχι. Ακούστηκε από κανέναν από
εσάς; Όχι. Έχει αναφερθεί σε κάποιο δηµοσίευµα; Όχι. Άρα πώς
υπάρχει συγκάλυψη; Για να υπήρχε συγκάλυψη σηµαίνει ότι ο
θεσµός, το όργανο, το οποίο είναι αρµόδιο για να διερευνήσει
την υπόθεση δεν έχει πρόσβαση στα στοιχεία. Ακούστηκε αυτό
στην Αίθουσα αυτή; Όχι.

Υπήρχε λόγος, λέτε, να χειραγωγηθεί η κοινή γνώµη τις πρώ-
τες ώρες ή τις πρώτες µέρες του δυστυχήµατος και γι’ αυτό χρη-
σιµοποιήθηκε δήθεν, λέει το δηµοσίευµα στο οποίο εσείς
αναφέρεστε, ένα ηχητικό ντοκουµέντο, ένα ηχητικό απόσπασµα
το οποίο έστρεψε την κοινή γνώµη προς λάθος κατεύθυνση,
προς το ανθρώπινο λάθος. 

Και ρωτάω, κύριοι συνάδελφοι, πόσα ηχητικά ντοκουµέντα,
πόσα ηχητικά αποσπάσµατα έχετε ακούσει, πόσα σχόλια στην
τηλεόραση εκείνες τις ηµέρες, εκείνες τις εβδοµάδες και τους
επόµενους µήνες που ακολούθησαν, πόσα σχόλια, πόσα ρεπορ-
τάζ από δηµοσιογράφους που περιέγραφαν τι έγινε εκείνη την
τραγική βραδιά, τι είπε ο ίδιος ο σταθµάρχης, τι είπε ο δικηγόρος
του τις πρώτες εκείνες ώρες. Γιατί δεν τα λέτε αυτά; Γιατί προ-
σπαθείτε να δηµιουργήσετε εντυπώσεις, δυστυχώς, εκµεταλ-
λευόµενοι ένα θέµα το οποίο επαναλαµβάνω ότι έχει συγκλονίσει
όλους;

Και τελοσπάντων έχουν µείνει µήπως ψευδείς εντυπώσεις
µήπως τελικά εκείνη η συνοµιλία, στην οποία αναφέρεστε τόσο
πολύ και την οποία αναπαρήγαγαν τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης,
είναι αυτή η οποία έχει δηµιουργήσει µια εικόνα στην κοινή
γνώµη η οποία είναι λανθασµένη; Μα αυτό, ούτως ή άλλως, έχει
ξεκαθαρίσει από τις πρώτες ηµέρες, έχουν βγει δηµοσιογράφοι,
έχει η ίδια η ΕΡΤ αναφέρει ότι αυτή η αµαξοστοιχία που αναφε-
ρόταν στη συγκεκριµένη συνοµιλία δεν ήταν η µοιραία αµαξο-
στοιχία, έχουν συζητηθεί όλα αυτά, συζητήθηκαν τις επόµενες
εβδοµάδες του δυστυχήµατος, τους επόµενους µήνες, έγιναν
εκλογές, προέκυψε νέα Κυβέρνηση και έρχεστε τώρα ξανά να
καλύψετε αυτά τα οποία τότε είχαν συζητηθεί και νοµίζω τα γνω-
ρίζει πάρα πολύ καλά ο ελληνικός λαός. 

Αλλά συνεχίζετε όµως να µιλάτε για απόπειρα συγκάλυψης.
Και σας ρωτάω πώς γίνεται αυτή η απόπειρα συγκάλυψης. Ανέ-
φερε κάποιος εδώ, κατέθεσε κάποιο στοιχείο στη Βουλή κάποιος
Βουλευτής από εσάς; Εσείς που υπογράψατε πρώτος την πρό-
ταση δυσπιστίας ή δεύτερος από το ΠΑΣΟΚ, έχετε καταθέσει κά-
ποιο στοιχείο που να δείχνει ότι αυτή τη στιγµή υπάρχουν κάποιοι
που προσπαθούν να συγκαλύψουν και να εµποδίσουν τη δικαιο-
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σύνη να διαλευκάνει και να διερευνήσει την υπόθεση; Σας
ρωτάω. Υπάρχει κάποιο στοιχείο που έχει κατατεθεί και δεν το
γνωρίζουµε;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τρεις µέρες σας

τα λέµε. Έναν χρόνο σας τα λέµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Και

αφού λοιπόν δεν υπάρχει ή αφού πιστεύετε ότι προσπαθεί να
υπάρξει κάποια συγκάλυψη και αναφέρετε, βεβαίως, πολύ συχνά
και το όνοµα του τότε Υπουργού Μεταφορών και Υποδοµών
Κώστα Καραµανλή, να σας ρωτήσω κάτι; Εσείς δεν έχετε τη δυ-
νατότητα, σύµφωνα µε τον Κανονισµό, σύµφωνα µε το Σύνταγµα,
να καταθέσετε πρόταση για διενέργεια εξεταστικής επιτροπής
για να αποδοθούν τυχόν ποινικές ευθύνες σε υπουργό; Δεν
πραγµατοποιήθηκε η εξεταστική επιτροπή των πραγµάτων; Δεν
είχατε όλα τα στοιχεία; Δεν είδατε τα πορίσµατα, το πόρισµα των
επτακοσίων είκοσι τριών σελίδων που κατατέθηκε και δικά σας
πορίσµατα;

Για ποιον λόγο, όταν έχετε τη δυνατότητα, δεν καταθέσατε
πρόταση; Διότι για να καταθέσεις µια τέτοια πρόταση, πρέπει να
προκύπτουν αδικήµατα συγκεκριµένα, πρέπει να προκύπτουν
ποινικές ευθύνες για συγκεκριµένα αδικήµατα και πώς προκύ-
πτουν αυτές οι ευθύνες. Και προφανώς για να µην έχετε κατα-
θέσει, δεν βρήκατε ούτε εσείς οι ίδιοι στο υλικό που είχατε τη
δυνατότητα να µελετήσετε τέτοιες ενδείξεις.

Και τέλος πάντων η δικαιοσύνη έχει όλα τα στοιχεία και η δι-
καιοσύνη είναι εκείνη που θα αποφασίσει, είναι εκείνη που θα δι-
κάσει, ο φυσικός δικαστής που θα ερευνήσει τα πάντα. Και
βεβαίως χρειάζεται να δοθούν απαντήσεις για τα πάντα και θα
δοθούν απαντήσεις για τα πάντα.

Και ποιο είναι το άλλο το επίδικο θέµα, το οποίο αναφέρετε
πάρα πολύ συχνά; Η Σύµβαση 717. Αν είχε ολοκληρωθεί η Σύµ-
βαση 717, δεν θα είχε αποφευχθεί το δυστύχηµα, κύριε συνά-
δελφε; Και ρωτάω: Τριάντα χρόνια πριν υπήρχε Σύµβαση 717;
Είκοσι χρόνια πριν υπήρχαν ηλεκτρονικά συστήµατα, υπήρχε
εξοπλισµός, υπήρχαν συστήµατα παρακολούθησης της κίνησης
των τρένων πάνω στις ράγες; Δεν υπήρχε. Υπήρχαν κάθε µήνα,
κάθε εβδοµάδα, κάθε χρόνο, κάθε πέντε χρόνια, κάθε δέκα χρό-
νια δυστυχήµατα; Έγινε ποτέ τέτοιο δυστύχηµα; Όχι. 

Φταίει η Σύµβαση 717; Προφανώς αν έχεις περισσότερο εξο-
πλισµό, αν έχεις µέσα, µπορείς να συµβάλεις ακόµα περισσότερο
στην ασφάλεια της κίνησης των τρένων, αλλά παραβιάστηκαν
επτά κανόνες του γενικού κανονισµού κινήσεως εκείνη τη βραδιά.
Παραβιάστηκε το «Ευαγγέλιο», παραβιάστηκαν οι κανόνες ασφα-
λείας, µε βάση τους οποίους λειτουργούσαν τα τρένα για δεκαε-
τίες που δεν υπήρχε ηλεκτρονικός εξοπλισµός, που δεν υπήρχαν
ηλεκτρονικά συστήµατα και που δεν είχαν συµβεί τέτοια δυστυ-
χήµατα ευτυχώς -δυστυχώς όµως για εκείνη τη βραδιά. 

Παραβιάστηκαν κανόνες, υπήρξαν λάθη, έγιναν λάθη, προφα-
νώς κάποιοι δεν έκαναν καλά τη δουλειά τους και φυσικά αυτό
διερευνάται αυτή τη στιγµή. Από που και ως που συνδέετε µε ένα
λογικό άλµα τον τότε Υπουργό Κώστα Καραµανλή µε αυτό κα-
θαυτό το δυστύχηµα το οποίο κόστισε βεβαίως τη ζωή και χάθη-
καν πενήντα επτά αδικοχαµένα παιδιά, άνθρωποι, νέοι άνθρωποι,
αγγελούδια; 

Όλοι βεβαίως µπαίνουµε στη θέση -προσπαθούµε µάλλον, για
να είµαι πιο σωστός- αυτών των οικογενειών και κατανοούµε ότι
δεν µπορεί να υπάρξει µέρα από αυτό το διάστηµα και µετά που
να µπορούν αυτοί οι άνθρωποι να χαµογελάσουν. Και γι’ αυτό
οφείλουµε να διερευνήσουµε µέχρι τέλους και η Κυβέρνηση να
βοηθήσει να διερευνηθεί. 

Δεν είναι η Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
κόµµα ή η Κυβέρνηση που προσπαθεί να συγκαλύψει. Η Νέα Δη-
µοκρατία πάντα λέει την αλήθεια ακόµα και όταν η αλήθεια πολ-
λές φορές δεν αρέσει, ακόµα και όταν αυτή η αλήθεια µπορεί να
είναι κόντρα σε αυτό που νοµίζει ή πιστεύει µεγάλη µερίδα της
κοινής γνώµης. 

Το είδαµε αυτό το 2015 που κάποιος άνθρωπος έλεγε «Υπάρ-
χει τρόπος, υπάρχει εύκολος δρόµος, υπάρχει άλλος δρόµος,
υπάρχει καλύτερος δρόµος, υπάρχει ένας νόµος και ένα άρθρο
που εγώ θα αλλάξω τα πάντα» και η Νέα Δηµοκρατία έλεγε ότι

δεν είναι τα πράγµατα έτσι, τα πράγµατα είναι δύσκολα και ο κό-
σµος πίστεψε εκείνον τον άνθρωπο που έλεγε τα ωραία λόγια,
που µίλαγε για δήθεν αλήθειες και τις πλήρωσε στη συνέχεια ο
ελληνικός λαός οικτρά και ξέρουµε όλοι ποιο είναι το αποτέλε-
σµα. 

Άρα, η συγκάλυψη για την οποία αναφέρεστε αυτή τη στιγµή
είναι κάτι το οποίο προσπαθείτε να χρησιµοποιήσετε για να πε-
τύχετε µόνο ένα πράγµα. Δυστυχώς προσπαθείτε να εκµεταλ-
λευτείτε µια τραγική υπόθεση, ένα τραγικό δυστύχηµα, για να
αποκοµίσετε µικροκοµµατικά οφέλη, για κερδίσετε µερικές ψή-
φους δηλαδή. Αυτός είναι µόνο ο στόχος για τον οποίο καταθέ-
σατε την πρόταση δυσπιστίας.

Αλλά η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει κρυφτεί και δεν κρύφτηκε
ποτέ και εµείς προχωράµε µε πραγµατικό σεβασµό και εµπιστο-
σύνη στη δικαιοσύνη, ώστε να χυθεί άπλετο φως και µε προσπά-
θειες άοκνες, αλλά και για την ουσιαστική αντιµετώπιση των
προβληµάτων της καθηµερινότητας των πολιτών. 

Κι εµείς είµαστε εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε έργα,
όχι µε λόγια, όχι µε κούφιες υποσχέσεις και λαϊκισµούς και είµα-
στε εδώ µε πραγµατικές πολιτικές προς όφελος όλων ανεξαιρέ-
τως των Ελλήνων, µε σχέδιο, µε όραµα και µε αυτοπεποίθηση
για το µέλλον. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό.

Ζήτησε τον λόγο για µια παρέµβαση ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος από τη Νίκη, ο κ. Βρεττός. Έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή και σύνεση

να αναφέρεστε πολλές φορές στην έννοια της αλήθειας. Ξέρετε
πολύ καλά ότι η αλήθεια είναι πολύ ακριβή υπόθεση και ως
Υπουργός της ακρίβειας, που κάνετε αγώνα εναντίον της ακρί-
βειας, ξέρετε πόσο µεγάλο κόστος έχει και πόσο µεγάλες συνέ-
πειες έχει και πόσο ο αγώνας αυτός πρέπει να είναι συνεχής γιατί
είχατε µια απορία γιατί τώρα. 

Γιατί, όπως είπατε, οι ψυχές όλων αυτών των νέων ανθρώπων
δεν είναι θύµατα, είναι δολοφονηµένοι και είναι δολοφονηµένοι
γιατί η 717 αν είχε υλοποιηθεί, δεν θα γινόταν σύγκρουση ό,τι
και αν πείτε, όσες παραδοξολογίες και αν επικαλεστείτε. Δεν
υπήρχε περίπτωση να γίνει µετωπική σύγκρουση ανάµεσα σε
δύο τρένα που βρίσκονται στην ίδια γραµµή, αν είχατε υλοποι-
ήσει εσείς την 717. 

Δεν το έκαναν οι προηγούµενοι, αλλά τους κατήγγειλε ο ελλη-
νικός λαός και τους έστειλε στην αντιπολίτευση µε έναν τρόπο
που δεν µπορεί να ξανασυνέλθει η Αντιπολίτευση. Εσείς όλα
αυτά τα χρόνια της διοίκησης δεν ξέρατε ότι αυτά τα µέτρα, που
είναι πληρωµένα από τον κόπο και τον ιδρώτα του ελληνικού
λαού, ας έρχονται ως πόροι από την Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι
για την ασφάλειά τους; 

Άρα ο σεβασµός στη µνήµη των νεκρών δεν είναι µια λεκτική
παραδοχή, τυπική, είναι µια ουσιαστική, µε πράξεις και µε έργα.
Γι’ αυτό είστε διοίκηση, γι’ αυτό αναλαµβάνετε την ευθύνη. Αλλά
επειδή θέσατε κι άλλα ερωτήµατα και µιλήσατε για ύψιστη τιµή
απέναντι στους νεκρούς να αποδοθεί δικαιοσύνη, εσείς, ως ανε-
ξάρτητη η Κυβέρνηση, η οποία ακριβώς είναι µια ανεξάρτητη
αρχή, διοικητική αρχή, γιατί παρεµποδίζετε µε τα στελέχη σας
τη διερεύνηση; 

Συγκεκριµένα, ο µεταβατικός πρόεδρος, που ήταν εκλεκτός
φίλος του κ. Καραµανλή και έχαιρε της εκτιµήσεως, όπως έχει
κατατεθεί στην εξεταστική επιτροπή -από δικούς σας Βουλευτές
έχει επιβεβαιωθεί- εκτός αν δεν διαβάζετε την εξεταστική και
µόνο τα δηµοσιεύµατα που σας ωφελούν, κατέθεσε ότι διαγρά-
φησαν τα αρχεία που έδειχναν τι είχε φορτωθεί στη Θεσσαλο-
νίκη. 

Εσείς δεν συγκινείστε, αφού αναζητείτε την αλήθεια, να τον
παραιτήσετε έναν άνθρωπο που λέει ψέµατα συστηµατικά, δια-
λύει κάθε αρχή και κάθε νοµοθεσία; Γιατί τον κρατάτε; Τόσο ση-
µαντικό στέλεχος; Ένας σύµβουλος ήταν απλώς, που ξέρει τους
σιδηροδρόµους. Παρά ταύτα παραιτήθηκε ο κ. Καραµανλής για
λόγους ευθιξίας. 
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Εποµένως και εµποδίζετε τη δικαιοσύνη συστηµατικά. Δεν της
επιτρέπετε να έχει πρόσβαση στα στοιχεία, γιατί τα διαγράφετε.
Δεν επιτρέπετε να υπάρχουν βοήθειες από ανεξάρτητους οργα-
νισµούς κατά τη στιγµή του ατυχήµατος. Και όχι µόνο αυτό, αλλά
και για να µην τυχόν βρεθεί κανένα στοιχείο µετά, φροντίσατε να
εξαφανίσετε κι οποιοδήποτε υλικό θα µπορούσε να διερευνηθεί
στον χώρο των στοιχείων.

Εποµένως είπατε και κάτι για τις συνοµιλίες και τη «µοντα-
ζιέρα». Είχε λόγο η Κυβέρνηση να διαθέσει αυτά τα στοιχεία µον-
ταρισµένα; Προφανώς είχε, γιατί έπρεπε να κάνει τη διαχείριση
αυτού του µεγάλου ατυχήµατος και έπρεπε να την κάνει κατά τέ-
τοιον τρόπο, γιατί αναγκαστήκατε πόσες φορές να αλλάξετε τον
χρόνο των εκλογών. Αν δεν είχατε λόγο να επηρεάσετε την κοινή
γνώµη, ακριβώς για τις επερχόµενες εκλογές, τότε ποιος είχε
λόγο; Και είχατε και λόγο, και τρόπο, και τη δυνατότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Βρεττέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Κλείνω.
Εποµένως και λόγο είχατε να διακινήσετε τα στοιχεία, τα στε-

λέχη σας. Εσείς έχετε υποχρέωση να τα βρείτε και κυρίως να τα
στείλετε αυτά τα στελέχη στη δικαιοσύνη, αλλά κυρίως έχετε ευ-
θύνες και για τα ηχητικά υλικά, τα οποία δεν µαγνητοφωνήθηκαν
και δεν ήρθαν στην εξεταστική επιτροπή για να τα ακούσουµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύριε

συνάδελφε, µπορείτε να µου πείτε πότε είχε οριστεί η ηµεροµη-
νία των εκλογών που στη συνέχεια µεταβλήθηκε; Καταλαβαίνετε
λοιπόν, όταν µιλάτε για αλήθεια και έρχεστε εδώ και προασπίζε-
στε την αλήθεια αναφερόµενος µε ένα ψέµα σε αυτό το οποίο
έχει συµβεί τότε, µε µια αναλήθεια, καταλαβαίνετε ότι δεν γίνε-
στε πιστευτός. Είχαν οριστεί ποτέ εκλογές οι οποίες µεταφέρθη-
καν; Όχι. Ωραία. Άρα παρακαλώ να διορθώσετε και να πείτε «Δεν
είναι αλήθεια αυτό το οποίο είπα». 

Έτσι λοιπόν κρίνονται κι όλα τα υπόλοιπα τα οποία είπατε και
τα οποία κάποιος µπορεί να κρίνει. Προφανώς αν είχε ολοκλη-
ρωθεί η 717, θα είχε συµβάλει στην αύξηση της ασφάλειας της
κίνησης των τρένων. Προφανέστατα. Είναι µια σύµβαση την
οποία την παρέλαβε ο τότε Υπουργός στο 17% και την παρέδωσε
στο 80%. Προφανώς δεν ήταν αρκετό. Δυστυχώς. 

Αλλά θέλω να σας πω κάτι. Ο κ. Καραµανλής ανέλαβε την πο-
λιτική ευθύνη και όταν αναλαµβάνει κάποιος την πολιτική ευθύνη
αναλαµβάνει και κάποια πράγµατα, τα οποία δεν έγιναν σωστά
κατά τη διάρκεια της θητείας του. Αλλά πείτε µου, ποιος άλλος
το έκανε, όπως το έκανε ο κ. Καραµανλής, στον χρόνο που το
έκανε ο κ. Καραµανλής, πριν κλείσει το εικοσιτετράωρο, και µε
τον τρόπο που έγινε; 

Θέλω να σας πω λοιπόν ότι ο κ. Καραµανλής ανέλαβε την πο-
λιτική ευθύνη. Υπάρχει κάτι άλλο; Έχετε καταθέσει εσείς κάποια
άλλη πρόταση; Γιατί δεν γνωρίζω. Εσείς, το κόµµα σας, κατέθεσε
κάποια άλλη πρόταση; Έχετε καταλήξει κάπου; 

Αυτή τη στιγµή υπάρχει η δικαιοσύνη, η οποία ελέγχει τα
πάντα, τα πάντα και θα δώσει απαντήσεις για τα πάντα, για όλα,
και για τα ντοκουµέντα, και για τα ηχητικά, και βασικά και πέρα
και πάνω απ’ όλα -γιατί αυτό έχει σηµασία- για τα αίτια και γι’ αυ-
τούς που ευθύνονται για το τραγικό εκείνο δυστύχηµα. Γιατί θα
πρέπει να δοθούν απαντήσεις, για τους γονείς, για τον ελληνικό
λαό, για τις ψυχές εκείνων των αδικοχαµένων παιδιών. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τη δεύτερη παρέµ-
βασή µου για να απαντήσω παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα πρέπει να προ-
χωρήσουµε στους οµιλητές, κύριε Βρεττέ, ας µη δώσουµε συ-
νέχεια.

Καλούµε στο Βήµα τώρα τον κ. Τσιρώνη, οµιλητής από την Κοι-
νοβουλευτική σας Οµάδα είναι.

Κύριε Πρόεδρε, θέλετε να µιλήσετε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Κύριε Πρόεδρε, θα µιλήσω µετά
τον κ. Τσιρώνη για µια σύντοµη παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Τσιρώνη, πα-

ρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι βέβαιο

ότι η πρόταση δυσπιστίας είναι ένα επικοινωνιακό πυροτέχνηµα
του ΠΑΣΟΚ, αν όχι δώρο στη στριµωγµένη για πρώτη φορά µέχρι
σήµερα Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Άπαντες, βέβαια,
γνωρίζουν ότι η Κυβέρνηση έχει και την πλειοψηφία και τους συ-
σχετισµούς, ώστε να µην κινδυνεύει να υπερψηφιστεί η πρόταση
του ΠΑΣΟΚ. 

Ανεξάρτητα µε τους λόγους για τους οποίους καταθέτετε
τώρα, αυτό που τελικά θα πετύχετε είναι να συσπειρώσετε τη
Νέα Δηµοκρατία και σήµερα το βράδυ να τους δούµε όλοι µαζί
εδώ όρθιους να χειροκροτούν τον Πρωθυπουργό. Να ξέρετε
εσείς αλλά και όλος ο κόσµος ότι το βραδινό χειροκρότηµα έχει
χορηγό και αυτός ο χορηγός είστε εσείς. Είναι δική σας προ-
σφορά στην Κυβέρνηση. 

Οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, υποταγµένοι στις κοµ-
µατικές εντολές, δεν υπάρχει περίπτωση να ψηφίσουν υπέρ της
πρότασης και να ρίξουν την Κυβέρνηση, αφού όπως έδειξαν και
µε το νοµοσχέδιο για τους γάµους των οµοφυλοφίλων η φωνή
του κόµµατος είναι πολύ πιο δυνατή από τη φωνή της συνείδη-
σης. 

Τότε όµως ήταν η ευκαιρία να δείξετε ότι βάζετε πάνω από τη
ροζ ατζέντα του ψευτοπροοδευτισµού και του δικαιωµατισµού
τα οµολογουµένως πολλά προβλήµατα που βιώνει ο ελληνικός
λαός από τη σηµερινή Κυβέρνηση. Δεν το κάνατε όµως. 

Η πρόταση µοµφής είναι πραγµατικό αυτογκόλ του ΠΑΣΟΚ,
το οποίο, αν κοιτάξουµε τη µεγάλη εικόνα, ασπάζεται και στηρίζει
πλήρως την ατζέντα της Νέας Δηµοκρατίας, ψηφίζοντας την
πλειοψηφία των νοµοσχεδίων που φέρνει η Κυβέρνηση. 

Κάνετε όµως, εκτός από το δώρο της συσπείρωσης, µε αυτή
την πρόταση µοµφής, άλλο ένα δώρο και µας προβληµατίζει για
έναν πολύ σηµαντικό λόγο. Όπως γνωρίζουµε όταν κατατίθεται
µια πρόταση δυσπιστίας, για να υπάρξει µια νέα πρέπει να πα-
ρέλθει ένα εξάµηνο. Αυτό σηµαίνει ότι ξοδεύουµε το συγκεκρι-
µένο δηµοκρατικό όπλο, σε µια περίοδο ύποπτη και επικίνδυνη,
καθώς ανακοινώθηκε ότι τον Μάιο θα µεταβεί ο Πρωθυπουργός
στην Τουρκία για συνάντηση µε τον Τούρκο πρόεδρο, µε ατζέντα
την επίλυση των θεµάτων του Αιγαίου. Μήπως ετοιµάζονται σε
εµάς οι Πρέσπες του Αιγαίου; Γιατί να µην έχουµε τότε αυτό το
όπλο στη φαρέτρα µας, αυτό το όπλο που µας δίνει η κοινοβου-
λευτική διαδικασία να το χρησιµοποιήσουµε; 

Δεν γνωρίζουµε ακόµα τι ακριβώς έχει συζητηθεί µε τον Ερντο-
γάν, ο οποίος ουσιαστικά χλευάζοντας την Κυβέρνηση τις τελευ-
ταίες ηµέρες έχει απασφαλίσει και βρίσκεται σε ένα εθνικιστικό
παραλήρηµα. Όχι πως σταµάτησε κάποια στιγµή να βρίσκεται,
αλλά αυτό ήθελε να περάσει η Κυβέρνηση ότι συµβαίνει. 

Οι άνθρωποι της Νέας Δηµοκρατίας γνωρίζουν καλά ότι όπως
ο λαός έστειλε στο χρονοντούλαπο της ιστορίας το ΠΑΣΟΚ για
τα καταστρεπτικά µνηµόνια που έφερε στην πατρίδα µας, όπως
επίσης έστειλε τον ΣΥΡΙΖΑ γιατί ξεπούλησε τη Μακεδονία, αυτός
ο λαός ετοιµάζεται να στείλει και το δικό τους κόµµα στο χρο-
νοντούλαπο της ιστορίας για τον πόλεµο, που κάνουν στα ιερά
και τα όσια του έθνους και στον ιερό θεσµό της οικογένειας. 

Από την άλλη όµως πρέπει να πέσει αυτή η Κυβέρνηση; Βε-
βαίως και πρέπει. Διότι η Νέα Δηµοκρατία, όπως έχουµε τονίσει
επανειληµµένως, το κάθε νοµοσχέδιο που φέρνει προς ψήφιση
είναι ένας κρίκος µιας αλυσίδας που οδηγεί στην ελλειµµατική -
για να µην πω πιο βαριά λέξη- δηµοκρατία της πολιτικής ορθό-
τητας, την οποία εφαρµόζει κατά γράµµα, χτυπώντας την πίστη
µας στην πατρίδα και την οικογένεια. 

Προφανώς και συµφωνούµε επί της ουσίας στα θέµατα που
αναφέρει η πρόταση δυσπιστίας προς την Κυβέρνηση.

Γι’ αυτό τον λόγο θα στηρίξουµε την πρόταση µοµφής εναν-
τίον της Κυβέρνησης, όπως θα στηρίξουµε κάθε προσπάθεια να
γκρεµιστεί το κοµµατικό κράτος και η διαφθορά που υπάρχει σ’
αυτή τη χώρα οποιοδήποτε πολιτικό χρώµα και να έχει. Κυρίως
όµως συµφωνούµε και για τα Τέµπη, τόσο για τις συνθήκες που
οδήγησαν στο δυστύχηµα όσο και στις προσπάθειες συγκάλυ-
ψης των πραγµατικών ευθυνών αλλά και της προστασίας συγκε-
κριµένων προσώπων. Η στάση της Κυβέρνησης για την τραγωδία
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των Τεµπών καταδεικνύει ξεκάθαρα πώς αντιλαµβάνεται η Κυ-
βέρνηση το κράτος δικαίου και τη δηµοκρατία. 

Προφανώς όλα αυτά έρχονται σε συνέχεια των αντιδηµοκρα-
τικών µέτρων της υποχρεωτικότητας των εµβολιασµών, το σκάν-
δαλο των υποκλοπών και τις παρακολουθήσεις, της επίθεσης σε
ανεξάρτητες αρχές. Προφανώς και έρχεται σε συνέχεια µε την
παράνοµη διαρροή και χρήση προσωπικών δεδοµένων χιλιάδων
Ελλήνων ψηφοφόρων του εξωτερικού προς το κυβερνών κόµµα
και συνυποψήφιων του. Κοινός παρονοµαστής όλων των παρα-
πάνω είναι η προσπάθεια ανεύρεσης εξιλαστήριων θυµάτων
ώστε να αποφύγουν να συρθούν στη δικαιοσύνη και να πληρώ-
σουν οι πραγµατικοί ένοχοι, οι οποίοι σύµφωνα µε όλες τις εν-
δείξεις τυγχάνει να είναι και πρωτοκλασάτα στελέχη του
κυβερνώντος κόµµατος. 

Παράλληλα δεν µπορούµε να ξεχάσουµε ότι η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας είναι η Κυβέρνηση της παρατεταµένης ακρί-
βειας και αισχροκέρδειας, η Κυβέρνηση της ασυδοσίας των πα-
ρατραπεζικών funds, των ιδιωτικοποιήσεων σε υγεία και παιδεία,
που καταστρέφει τη ζωή των ήδη από δεκαετίας δοκιµαζοµένων
χαµηλόµισθων και χαµηλοσυνταξιούχων. 

Δυστυχώς η χώρα βρίσκεται σε αυτόµατο πιλότο. Η Κυβέρ-
νηση εξαντλεί το ρόλο της απλά σε µια επικοινωνιακή διαχείριση
των καταστροφικών συνεπειών της πολιτικής της. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, ανεξάρτητα από την έκβαση της πρό-
τασης δυσπιστίας, ανεξάρτητα από τη συνήθως πετυχηµένη επι-
κοινωνιακή διαχείριση της καταστροφικής πολιτικής, στην
περίπτωση των Τεµπών -όπως θα έλεγε και η νεολαία µας- την
πατήσατε πανηγυρικά. Ο λόγος; Δεν µπορείτε πλέον να χρησι-
µοποιήσετε µε αποτελεσµατικότητα τον µηχανισµό προπαγάν-
δας σας, τον µηχανισµό που βγάζει γραφικούς, τοξικούς,
επικίνδυνους όσους σας αντιπολιτεύονται µε σοβαρότητα και
επιχειρήµατα, ούτε να πείτε ότι εργαλειοποιούν ή εκµεταλλεύον-
ται πολιτικά την κατάσταση. Δυστυχώς για εσάς η µονταζιέρα
κάηκε.

Και αυτό για δύο λόγους. Πρώτον, γιατί ήδη διαφαίνεται ότι η
συµπόρευση και οι συναλλαγές µε τους µιντιάρχες και τα οικο-
νοµικά συµφέροντα ξηλώνεται µέρα µε τη µέρα. Το γιατί το ξέ-
ρετε εσείς. Ένα όµως είναι σίγουρο, ότι οι συµµαχίες που
στηρίζονται σε µαταιόδοξα συµφέροντα έχουν ηµεροµηνία
λήξης ανεξάρτητα από όποιο επικοινωνιακό τρικ. Και η ηµερο-
µηνία λήξης αυτής της σχέσης αποτελεί και την ηµεροµηνία
λήξης της Κυβέρνησής σας. 

Ο δεύτερος όµως λόγος είναι ο πιο σηµαντικός. Είναι αυτός
που δεν θα µπορούσατε ποτέ να φανταστείτε, γιατί είναι ο
αστάθµητος παράγοντας. Είναι η θεία δίκη στην επικοινωνιακή
σας τελειότητα και έπαρση, γιατί δεν είχατε υπολογίσει ότι απέ-
ναντί σας, απέναντι στην αποσύνθεση των δηµόσιων υποδοµών
και οργανισµών µε όποιες τραγικές συνέπειες είδαµε, θα βρί-
σκατε ως αντίπαλο όχι έναν πολιτικό ή ένα πολιτικό κόµµα, αλλά
τον Σύλλογο των συγγενών των πενήντα επτά θυµάτων των Τεµ-
πών και µαζί τους σύσσωµη την ελληνική κοινωνία, µια κοινωνία
αηδιασµένη µε την πολιτική την οποία πρεσβεύετε. Και αυτόν τον
αντίπαλο δεν τον νικά κανένα επικοινωνιακό τρικ. 

Η δίκαιη οργή και ο πόνος των συγγενών αλλά και η απαίτηση
της κοινωνίας για απονοµή δικαιοσύνης δεν ξεπερνιέται. Έρχεται
η θεία δίκη και έρχεται µε φόρα στα κεφάλια σας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο τώρα, για µια σύντοµη παρέµβαση, στον Πρόεδρο της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας Νίκη, τον κ. Νατσιό. Κύριε Πρόεδρε, θα
σας παρακαλούσα εντός των πέντε λεπτών που θα σας δώ-
σουµε. Γιατί κοιτάξτε, σε µιάµιση ώρα περίπου θα ξεκινήσουν οι
οµιλίες των πολιτικών αρχηγών ούτως ή άλλως.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ξέρετε ότι τηρούµε απόλυτα τους
χρόνους, δεν υπερβαίνουµε. Θα είναι πολύ σύντοµη παρέµβαση. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλουµε να
συγχαρούµε τον Πρωθυπουργό και τους Υπουργούς που επιτέ-
λους βρήκαν το δρόµο για το Κοινοβούλιο και είναι παρόντες σε

µια συζήτηση για τα Τέµπη. Έπρεπε να κατηγορηθούν, έπρεπε
να αντιµετωπίσουν τον κίνδυνο της πτώσης και της απώλειας της
καρέκλας τους µε την πρόταση µοµφής για να συγκινηθούν και
να έρθουν σήµερα µέχρις εδώ να µας κάνουν την τιµή. 

Διότι, την προηγούµενη εβδοµάδα που συζητήθηκε το πόρι-
σµα της εξεταστικής, ήταν άφαντοι. Τους ψάχναµε και τους εν-
τοπίσαµε να περιφέρονται ξένοιαστοι για τουρισµό στην όαση
Σίβα. Με συνέπεια σε µια χρονιά που εορτάζουµε τα πενήντα
χρόνια από την αποκατάσταση της δηµοκρατίας, να συµβεί το
αδιανόητο, να είναι γεµάτα τα θεωρεία από τους συγγενείς των
αδικοχαµένων παιδιών και άδεια τα έδρανα από Βουλευτές,
Υπουργούς και Πρωθυπουργούς. Εύγε σας!

Αλλά πάρτε το απόφαση όσο είναι νωρίς. Όπως είπε και ένας
σπουδαίος ιερέας την ηµέρα που γινόταν το τρισάγιο για το
χρόνο, αν τα παιδιά δεν δικαιωθούν οι τάφοι τους θα παραµεί-
νουν πάντοτε ανοικτοί. Θα σας καταδιώκει το κρίµα. 

Μετά την κατάθεση της πρότασης µοµφής όµως συνέβη και
κάτι ακόµη πιο αδιανόητο. Η Κυβέρνηση θεώρησε απαράδεκτη
την κατάθεση πρότασης µοµφής που βασίζεται, όπως είπε, σε
ένα δηµοσίευµα µε γεγονότα γνωστά και κατήγγειλε την αποστα-
θεροποίησή της από εξωθεσµικά κέντρα. Να µας συγχωρείτε
πολύ, κύριοι συνάδελφοι, αλλά είναι δείγµα καθεστωτικής νοο-
τροπίας να διαµαρτύρεστε, γιατί ο πολιτικός κόσµος χρησιµο-
ποιεί εργαλεία που του δίδει ο Κανονισµός της Βουλής για να
ελέγξει µια Κυβέρνηση. 

Εντάξει, δεν αντέχετε τη δηµοσιογραφική κριτική. Σύµβουλος
έκδοσης των συµφερόντων σας, σας αποκάλεσε αχάριστους και
κακοµαθηµένους. Αλλά δεν το αντέχει ούτε αυτό, ούτε τη Βουλή,
ούτε την υποβολή πρότασης δυσπιστίας; Πρίγκιπες πορφυρο-
γέννητοι είστε και απαγορεύεται να σας αγγίξουµε; Τι περιµέ-
νατε, να σας ραίνουµε µε ροδοπέταλα; Και τι άλλο να είµαστε,
αγαπητοί µου, απέναντί σας εκτός από δύσπιστοι, όταν ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης αποκαλύπτει ότι ο ανακριτής παρέλαβε το ηχο-
γραφηµένο υλικό του ΟΣΕ το καλοκαίρι του 2023 µετά από
ψήφιση ειδικού νόµου, ενώ κάποιοι άγνωστοι βιαστές της δηµο-
κρατίας το παρέλαβαν και το χάλκευσαν την τρίτη µέρα µόλις
από το δυστύχηµα τον Φεβρουάριο; Τι θέλετε να σας κάνουµε
ως πολιτικός κόσµος; Πρόταση ευπιστίας; Πρόταση δυσπιστίας
θα σας κάνουµε. Πόσο µάλλον όταν ισχυρίζεστε κάτι, που ούτε
ως ανέκδοτο δεν στέκει, ότι σας πολεµούν τα συµφέροντα! Μα
είστε ένα µε τα συµφέροντα, θυγατρική των συµφερόντων είστε.
Εσείς τους δώσατε τηλεοράσεις. Εσείς τους επιτρέπετε να ελέγ-
χουν τη διανοµή του Τύπου. Εσείς κάνετε τα στραβά µάτια σε
όλα όσα συµβαίνουν στα γήπεδα. Και έχετε το θράσος να τα κα-
ταγγέλλετε; Σε αφελείς απευθύνεστε;

Σας έχει πάρει είδηση ο ελληνικός λαός. Κορυφαίοι Υπουργοί
σας που τα έχουν καλά µαζί µε τα συµφέροντα, απέφυγαν χθες
να υιοθετήσουν τη ρητορεία σας κατά της διαπλοκής. Συµπερι-
φέρεστε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µε όλα όσα ισχυρί-
ζεστε σε σειρά δηµοσίων υποθέσεων, σα να είστε περαστικοί
από τον τόπο, σα να προεδρεύετε απλώς. Χαρακτηρίζετε χυδαίο
όποιον σας κάνει κριτική, αλλά χυδαία είναι αυτά που κάνετε
κάθε µέρα και δεν πρόκειται να σας ξεπλύνει ούτε ο ποταµός
Ιορδάνης. 

Απαντήστε: Ποιος χάλκευσε και αλλοίωσε και µοντάρισε προ-
σωπικά δεδοµένα σε αρχεία στα οποία δεν είχε πρόσβαση η δι-
καιοσύνη λίγες µέρες πριν κάνει διάγγελµα ο Πρωθυπουργός για
να υποστηρίξει τη θεωρία του ανθρώπινου λάθους, ότι είναι ένο-
χος ο σταθµάρχης και αθώοι όλοι εσείς; Απαντήστε! Είναι δυνα-
τόν να ήταν το µυαλό σας στις ψήφους όταν έκαιγε ακόµα η
φωτιά στα Τέµπη και ήταν διάχυτη ακόµα η µυρωδιά του καµένου
από τα καρβουνιασµένα σώµατα των παιδιών; Τι σόι άνθρωποι,
τι σόι Έλληνες είστε εσείς; Απαντήστε σε αυτούς τους γονείς,
που δεν πήραν ούτε τη στάχτη των παιδιών τους, στους γονείς
που ψάχνουν και κοσκινίζουν ακόµη τα µατωµένα χώµατα και βρί-
σκουν κόκαλα ιερά -ναι ιερά! των παιδιών τους. Και εµφανίζεται
ο προκλητικότατος κ. Φλωρίδης -ο άνθρωπος που µας χαρακτή-
ριζε διαβόλους προεκλογικά στη Νίκη- να λέει αδιάντροπα µε
φτηνά λογοπαίγνια «όσοι µιλούν για µπαζώµατα, είναι για τα
µπάζα». Να εµφανιστεί µπροστά στους χαροκαµένους γονείς και
να το επαναλάβει αυτό. Έπρεπε να εκπαραθυρωθεί για την ανή-
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κουστη ασέβειά του, αν βέβαια υπήρχε ακόµη µία σταγόνα φιλό-
τιµο και ξέρανε τι σηµαίνει η λέξη ευθιξία.

Επανέρχοµαι στα ερωτήµατα. Έκανε λαθρεµπόριο καυσίµων
η εµπορική αµαξοστοιχία; Αγαπητοί µου, είµαι γονέας, έχω παι-
διά, έχω εγγόνι και διερωτώµαι κάθε βράδυ από τότε που µπήκα
στη Βουλή: Κοιµάστε ήσυχα, κύριε Πρωθυπουργέ; Τι ψυχή,
άραγε, θα παραδώσετε µε όλα όσα κάνετε; Λυπούµεθα πολύ,
αλλά η πεποίθησή µας είναι πλέον εδραία.

Ακούτε τις συνοµιλίες άλλων µε τις υποκλοπές. Υποκλέπτετε
τα προσωπικά δεδοµένα πολιτών, που θα ψηφίσουν µε επιστο-
λική ψήφο. Ψηφίζετε και πανηγυρίζετε για τα νοµοσχέδια που
προσβάλλουν απροκάλυπτα την παράδοση του λαού µας, την τε-
λευταία µεγάλη σχολή του γένους µας που είναι η οικογένεια, µε
νοµοσχέδια όπως ο ψευτογάµος των οµοφυλοφίλων. Και το χει-
ρότερο; Συγκαλύπτετε τα εγκλήµατα στα Τέµπη, χωρίς να κοκ-
κινίζετε.

Δεν είστε Κυβέρνηση εσείς, καθεστώς είστε και τα καθεστώτα
στην πατρίδα µας έχουν γνωστή τύχη. Θα πέσετε, κύριε Μητσο-
τάκη, αν και είστε ήδη ηθικά πεσµένος. Θα πέσετε και θα φύγετε.
Να ετοιµάζεστε. Δεν θα σας ρίξουµε εµείς. Θα σας ρίξουν οι
ψυχές που µας παρακολουθούν από ψηλά και αναζητούν δικαιο-
σύνη. Ό,τι και να κάνετε, όσα µπαζωµένα και µατωµένα ψεύδη
και αν επιστρατεύσετε, στο τέλος η δικαιοσύνη θα λάµψει.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σταύρος Καλαφάτης από την Νέα Δη-
µοκρατία.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πενία
τέχνας κατεργάζεται. Είναι φανερό πως η πρόταση δυσπιστίας
που συζητάµε σε αυτό κυρίως οφείλεται: Στην απέλπιδα προσπά-
θεια των αντιπολιτευόµενων να βγουν από την πολιτική αφάνεια.
Στην εκτίµησή τους ότι µπορούν -όπως το ξαναέκαναν-να επεν-
δύσουν στην τοξικότητα και τη λάσπη. Στην επιδίωξή τους να
µπει σε αµφισβήτηση η πολιτική σταθερότητα, να προκληθεί
κλίµα πολιτικής αβεβαιότητας, να µπουν αναχώµατα στην ανο-
δική πορεία της χώρας. Ξέρουν, άλλωστε, πως όσο καλύτερα πη-
γαίνει η χώρα, τόσο περισσότερο παγώνουν τα κοµµατικά τους
συµφέροντα. Και δεν διστάζουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα γεγονότα µιλούν από µόνα
τους. Ο κ. Ανδρουλάκης -«πατώντας» σ’ ένα δηµοσίευµα που δεν
έλεγε τίποτα καινούργιο- έσπευσε να ανακοινώσει απόφαση για
πρόταση δυσπιστίας. Προσποιήθηκε άγνοια, για να ισχυριστεί
πως ανακάλυψε συγκάλυψη. Προσποιήθηκε πως δεν ξέρει ότι η
αστυνοµία έστειλε στις ανακριτικές αρχές όλα τα ηχητικά του
ΟΣΕ και όχι µόνο τα αποσπάσµατα που δηµοσιοποιήθηκαν. Επέ-
δειξε ασχετοσύνη για να βγει µπροστά από κάθε ακραία έκ-
φραση λαϊκισµού, καπηλείας και τυµβωρυχίας. 

Την ίδια στιγµή- βλέποντας τον άλλον να παίρνει θέση µπρο-
στινού- ο κ. Κασσελάκης, µε έναν ΣΥΡΙΖΑ στο 12%, έσπευσε να
ζητήσει εθνικές εκλογές, αλλά και να θέσει θέµα διαβλητότητας,
ζητώντας διεθνείς παρατηρητές για την επιτήρησή τους. Έφτασε
στο σηµείο να αµφισβητεί το δηµοκρατικό κεκτηµένο µισού
αιώνα. Να εµφανίζει τη χώρα ως τριτοκοσµική, να την εκθέτει,
να τη διασύρει διεθνώς. Να λειτουργεί σαν υπονοµευτής του πο-
λιτεύµατος. Να προσβάλει την ίδια τη δηµοκρατία.

Όπως αποδεικνύεται από τη χθεσινή δήλωση του κ. Παππά, η
συνεννόηση µεταξύ ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ για την πρόταση δυσπι-
στίας έγινε πριν το δηµοσίευµα. Συνεπώς, ήξεραν τι επρόκειτο
να δηµοσιευθεί. Ετοιµάζονταν µαζί, αποδεικνύοντας ότι δεν τους
ενδιαφέρει ούτε ο πόνος των συγγενών των θυµάτων, ούτε να
διερευνηθεί και να µάθει ο κόσµος τι ακριβώς έχει γίνει, ούτε βε-
βαίως και τι πρέπει να γίνει ώστε να µην γίνει ποτέ κάτι αντίστοιχο
στο µέλλον. Τους ενδιαφέρει µόνο µε ποιον τρόπο θα ρίξουν τη
Νέα Δηµοκρατία, αδυνατώντας να µπορέσουν να την αντιµετω-
πίσουν πολιτικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κοινά αντιληπτό πως η
πρόταση δυσπιστίας αποβλέπει στην εκµετάλλευση του ανθρώ-
πινου πόνου. Πατά στο γεγονός ότι δεν υπάρχει Ελληνίδα ή Έλ-
ληνας που να µην συγκλονίστηκε από την τόσο άδικη, την τόσο

φρικτή απώλεια συµπολιτών µας -νέων κυρίως παιδιών-, την απο-
φράδα εκείνη νύχτα στις 28 Φεβρουαρίου 2023. Αποδεικνύει πως
ενώ δεν έχει χρώµα η ανθρώπινη ευαισθησία, έχει χρώµα -και
είναι ευδιάκριτο-η η απόπειρα καπηλείας και τυµβωρυχίας. Έχει
χρώµα η προσπάθεια πολιτικοποίησης -κοµµατικοποίησης ακρι-
βέστερα- ενός ανθρώπινου δράµατος. Και αυτό δεν είναι απλά
και µόνο λάθος. Είναι πολιτική αθλιότητα. Είναι θλιβερό κατάν-
τηµα.

Ισχυρίζεται η Αντιπολίτευση ότι υπάρχει απόπειρα συγκάλυ-
ψης των ευθυνών στην εθνική τραγωδία των Τεµπών.

Ρωτάµε: Υπάρχει κάτι που ψάχνει η δικαιοσύνη και το κρύβει
η Κυβέρνηση; Υπάρχει κάτι που ζήτησε η δικαιοσύνη και το αρ-
νήθηκε η Κυβέρνηση; Και έπειτα, πώς µπορούν ακόµη και Βου-
λευτές να προβάλλουν ζήτηµα βουλευτικής ασυλίας; Δεν
γνωρίζουν ότι η βουλευτική ασυλία αφορά στην έκφραση γνώ-
µης, την ψήφο, την πολιτική δραστηριότητα κάθε Βουλευτή και
τίποτα παραπάνω; Ότι η βουλευτική ασυλία δεν αφορά στη συγ-
κεκριµένη υπόθεση και δεν καλύπτει κανένα; Δεν γνωρίζουν ότι
εφόσον η δικαιοσύνη εντοπίσει εµπλοκή Υπουργού σε µια υπό-
θεση, οφείλει να στείλει αµελλητί τον φάκελο στη Βουλή; Δεν
γνωρίζουν ότι µπορούν, αν έχουν στοιχεία, να καταθέσουν προ-
σωποποιηµένο κατηγορητήριο στη Βουλή;

Προφανώς το ξέρουν, αλλά δεν το κάνουν. Και δεν το κάνουν,
γιατί πρέπει πρώτα να πάρουν ξεκάθαρη θέση:.

Υπάρχουν ποινικές ευθύνες εξαιτίας της καθυστέρησης στην
υλοποίηση µιας σύµβασης για τον ΟΣΕ; Υπάρχει ποινική ευθύνη
για ανθρωποκτονία, επειδή δεν εγκαταστάθηκε πριν την τραγω-
δία στο Μάτι το «112»; Έχουν ποινικές ευθύνες οι Υπουργοί όταν
συµβαίνει δυστύχηµα σε δρόµο που µπορούσε να είναι, αλλά δεν
είναι ασφαλέστερος; Έχουν ποινικές ευθύνες οι Υπουργοί για
τους νεκρούς σε τροχαία δυστυχήµατα, επειδή δεν ολοκληρώ-
θηκαν τα έργα σε µεγάλους αυτοκινητόδροµους;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συµπέρασµα είναι ξεκάθαρο.
Κόντρα στην προσπάθεια της Αντιπολίτευσης για χυδαία εργα-
λειοποίηση του πόνου των ανθρώπων, η δική µας θέση είναι ξε-
κάθαρη.

Από την πρώτη στιγµή συγκροτήσαµε ειδική επιτροπή από εµ-
πειρογνώµονες, η οποία σε πολύ σύντοµο χρόνο παρέδωσε το
πόρισµά της. Από την πρώτη στιγµή ζητήσαµε την αναβάθµιση
και την απόλυτη προτεραιοποίηση της έρευνας. Ο Πρωθυπουρ-
γός Κυριάκος Μητσοτάκης, η Κυβέρνηση και η Κοινοβουλευτική
µας Οµάδα εµπιστευόµαστε τη δικαιοσύνη και διευκολύνουµε σε
ό,τι µας αφορά το έργο της. Υπερασπιζόµαστε το κράτος δικαίου
και τολµούµε τη σύγκριση µε τα έργα και τις ηµέρες αυτών που
τώρα παριστάνουν τους κατήγορους.

Συνεχίζουµε, παράλληλα, τις πολιτικές, τις µεταρρυθµίσεις και
τις παρεµβάσεις που πάνε την Ελλάδα πιο ψηλά, που αντιµετω-
πίζουν χρόνιες παθογένειες και σύγχρονες προκλήσεις, που βελ-
τιώνουν την καθηµερινότητα του κάθε πολίτη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καλαφάτη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµητροκάλλης από τους Σπαρτιά-
τες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Διασφαλίζουµε την ασφάλεια, έλεγε ο αρµόδιος Υπουργός

Μεταφορών Κώστας Καραµανλής στη Βουλή λίγες µέρες πριν
την τραγωδία. Κουνούσε το δάχτυλο, τίναζε το κεφάλι, χτυπούσε
το µικρόφωνο λες και τον έπνιγε το δίκιο.

Έναν χρόνο µετά κατά την απολογία του στην εξεταστική επι-
τροπή, αναφερόµενος στο εξώδικο που είχε στείλει η Πανελλήνια
Ένωση Προσωπικού Έλξης, δήλωνε πως το εξώδικο δεν έλεγε
ότι ο σιδηρόδροµος δεν ήταν ασφαλής αλλά ότι υπάρχουν ζητή-
µατα ασφάλειας, προκαλώντας το πανελλήνιο.

Στον χρόνο που πέρασε δεν αποδόθηκε δικαιοσύνη. Αλλοιώθη-
καν στοιχεία από το µπάζωµα του χώρου της τραγωδίας, εξαφα-
νίστηκαν µυστηριωδώς ολόκληρα βαγόνια, βρέθηκαν εκρηκτικές
ουσίες που δεν θα έπρεπε να υπάρχουν στο σηµείο. 

Είδαµε µάρτυρες στην εξεταστική να κουνούν το δάχτυλο στα
θύµατα και στις οικογένειές τους, ενώ άλλοι δεν κατέθεσαν, επι-
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καλούµενοι το δικαίωµα της σιωπής. Και η εξεταστική επιτροπή
ολοκληρώθηκε µε ένα πόρισµα παρωδία της Νέας Δηµοκρατίας,
που ρίχνει όλη την ευθύνη για το δυστύχηµα των Τεµπών απο-
κλειστικά και µόνο στον σταθµάρχη και στους δύο νεκρούς µη-
χανοδηγούς. 

Σε αυτό το σηµείο, όµως, έρχεται µια αποκάλυψη από ρεπορτάζ
εφηµερίδας, αποκαλύπτοντας πως υπήρχε οργανωµένο κυβερνη-
τικό σχέδιο για την επικοινωνιακή διαχείριση της τραγωδίας από
τις πρώτες ώρες του δυστυχήµατος. 

Τι µας λέει το ρεπορτάζ; Ότι πραγµατοποιήθηκε αλλοίωση συ-
νοµιλιών του σταθµάρχη µε µηχανοδηγούς στη Λάρισα, που ξε-
ριζώθηκαν παράνοµα από το σύστηµα καταγραφών επικοινωνιών
του ΟΣΕ. Είναι ένα µοντάζ που αναδείκνυε µόνο το ανθρώπινο
λάθος του σταθµάρχη της Λάρισας. Δηλαδή, επρόκειτο για συρ-
ραφή συνοµιλιών του σταθµάρχη µε δύο διαφορετικά τρένα. Η
«µονταζιέρα» φαίνεται ότι λειτούργησε αµέσως µετά το τραγικό
συµβάν και αποτελεί δείγµα της σπουδής να προβληθεί µόνο η
θεωρία του υπαρκτού ανθρώπινου λάθους. 

Πώς ανασύρθηκαν και δηµοσιοποιήθηκαν µονταρισµένα τα
ηχητικά αρχεία µε τις συνοµιλίες του σταθµάρχη της Λάρισας
µόλις λίγες ώρες µετά τη σύγκρουση των τρένων, µε κύριο ζη-
τούµενο το ποιος αφαίρεσε βιαστικά τις εν λόγω µαγνητοφωνή-
σεις από το σύστηµα καταγραφών του ΟΣΕ, που είναι
ελεγχόµενης πρόσβασης, και µε προφανές βασικό µέληµα να
εστιαστεί το ενδιαφέρον της κοινής γνώµης µόνο στο πρόσωπο
του σιδηροδροµικού και όχι στη διαχρονική έλλειψη των ηλε-
κτρονικών συστηµάτων ασφαλείας; 

Είναι ερωτήµατα στα οποία ακόµη και σήµερα η Κυβέρνησή
σας δεν έχει απαντήσει και αντ’ αυτού αρέσκεται να κατηγορεί
την Αντιπολίτευση ότι χρησιµοποιεί το έγκληµα των Τεµπών για
επικοινωνιακούς λόγους. 

Ερχόµαστε στην πρόταση δυσπιστίας που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ
και συνυπέγραψε ο ΣΥΡΙΖΑ, η διάσπαση του ΣΥΡΙΖΑ και µια πα-
λαιότερη διάσπαση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Από τη µεριά µου, έχω να δηλώσω πως εάν και δεν συνυπέ-
γραψα την πρόταση δυσπιστίας διότι δεν µου ζητήθηκε, σήµερα
ενώπιον του ελληνικού λαού ζητώ απαντήσεις από την Κυβέρ-
νηση για όσα αναφέρονται για την προσπάθεια συγκάλυψης του
εγκλήµατος στα Τέµπη, τις υποκλοπές µε το «Predator», την πα-
ράνοµη διαρροή και χρήση προσωπικών δεδοµένων χιλιάδων Ελ-
λήνων ψηφοφόρων του εξωτερικού και το κράτος δικαίου, για το
οποίο πρόσφατα η χώρα µας καταδικάστηκε µε ψήφισµα από την
ολοµέλεια του Ευρωκοινοβουλίου. 

Τα ανωτέρω έχουν υπογραφές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης και πολλών άλλων Βουλευτών, αλλά δεν γνωρίζουµε κατά
πόσο τα πιστεύουν. 

Σηµειώνουµε πως ο κ. Κασσελάκης, µε άρθρο του σε εφηµε-
ρίδα, υποστηρίζει ότι οι συζητήσεις που θα γίνουν είναι κοκορο-
µαχίες. Μάλιστα, ο κ. Κασσελάκης κατά τον Σεπτέµβριο του 2023
έκανε αναφορές τόσο σε δηµόσιες καταγγελίες του ανώτατου
δικαστή κ. Τζανερίκου, ο οποίος κατήγγειλε απόπειρα επηρεα-
σµού από το Μέγαρο Μαξίµου, όσο και στις προσωπικές επιθέ-
σεις που δεχόταν ο Πρόεδρος της ΑΔΑΕ, ο κ. Ράµµος, που
προσπαθούσε να κάνει τη δουλειά του για το σκάνδαλο των υπο-
κλοπών. 

Σήµερα, όµως, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση τα ξέχασε όλα
αυτά, αποδεικνύοντας πως υπάρχουν επικοινωνιακά παιχνίδια
πίσω από την πρόταση δυσπιστίας, την οποία µάλιστα κατέθεσε
ο κ. Ανδρουλάκης όταν άρχισε ο κ. Κασσελάκης να τον περνάει
στις δηµοσκοπήσεις. 

Και ενώ νέα σοβαρά στοιχεία έχουν έρθει στο φως της δηµο-
σιότητας, το ΠΑΣΟΚ, αντί να προτείνει σε όλα τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης να συνεργαστούν και συντεταγµένα να εξετά-
σουν τα καινούργια στοιχεία, προτιµά να ακολουθεί τον δρόµο
της διαίρεσης και του διχασµού, αναφερόµενο σε δηµοκρατικά
και µη δηµοκρατικά τόξα. 

Με ποιο δικαίωµα όµως εµφανίζεται ως θεµατοφύλακας της
δηµοκρατίας το κόµµα του Μαντέλη, του Παπαντωνίου, του Τσο-
χατζόπουλου, της «SIEMENS» και του «λεφτά υπάρχουν», των
εξοπλιστικών και των «µαύρων» ταµείων; Και για να περάσουµε
και στο σήµερα, είναι το κόµµα του οποίου η τέως Ευρωβουλευ-

τής Καϊλή συνελήφθη πριν από ενάµιση χρόνο και οδηγήθηκε
στις φυλακές του Βελγίου κατηγορούµενη για συµµετοχή σε εγ-
κληµατική οργάνωση, ξέπλυµα χρήµατος και διαφθορά.

Τι ακριβώς έκανε ο κ. Ανδρουλάκης µε τις δηµοκρατικές του
ευαισθησίες όταν πριν από έναν ακριβώς χρόνο ο Υπουργός της
Κυβέρνησης Βορίδης έφερε σε αυτή εδώ την Αίθουσα ειδικό νο-
µοσχέδιο µε το οποίο στοχοποιούσε έναν ανώτατο δικαστικό, τον
αντιπρόεδρο του Αρείου Πάγου, καταργώντας ουσιαστικά τη διά-
κριση των εξουσιών, θεµέλιο λίθο του δηµοκρατικού πολιτεύµα-
τος; Θα σας υπενθυµίσω εγώ. Ήταν ο µόνος πολιτικός αρχηγός
που έβαζε «πλάτη» στο συνταγµατικό πραξικόπηµα που επιχει-
ρούσε η Κυβέρνηση. 

Πού ήσασταν, κύριε Ανδρουλάκη, όταν ο Αντιπρόεδρος του
Αρείου Πάγου κ. Τζανερίκος κατήγγειλε απόπειρα δωροδοκίας
του από ανώτατους κυβερνητικούς παράγοντες; Γνωρίζετε πού
βρίσκεται τη στιγµή αυτή ο κ. Τζανερίκος, ο οποίος, όταν ανέ-
φερε την προσπάθεια να αποκαλύψει τα ονόµατα επιχειρηµατιών
και κυβερνητικών παραγόντων που επιχείρησαν να τον δωροδο-
κήσουν, χάθηκε δια παντός και µε τρόπο εντελώς ξαφνικό από
τη δηµόσια σφαίρα; 

Ακόµα και σήµερα πρωτοστατείτε στο να γίνουν δεκτές από
το ανώτατο δικαστήριο διασταλτικές ερµηνείες, µε σκοπό την
αποποµπή από τη Βουλή ενός νόµιµα εκλεγµένου κόµµατος και
το µοίρασµα των εδρών αυτού σε άλλα κόµµατα. Όταν χρησιµο-
ποιείτε το Σύνταγµα αλά καρτ, «σπέρνετε ανέµους και θα θερί-
σετε θύελλες». 

Για να κλείσω λοιπόν τη µικρή αυτή παρένθεση, πράγµατι, καµ-
µία σχέση δεν έχουµε και δεν επιθυµούµε να έχουµε µε τόξα στα
οποία ηγείται το επονοµαζόµενο και ως «κόµµα της κλεπτοκρα-
τίας», το κόµµα της µίζας και της αρπαχτής, της διαφθοράς και
των «µαύρων» ταµείων, το κόµµα που οδήγησε τη χώρα στη χρε-
οκοπία και εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες µας στην εξα-
θλίωση. 

Εµείς ανήκουµε στο τόξο που έχει µέσα του κλεισµένη την Ελ-
λάδα, τη θρησκεία και την οικογένεια. Είστε το χθες και τα πα-
τριωτικά κόµµατα τόσο στην Ευρώπη όσο και στην Ελλάδα
είµαστε το αύριο. 

Καλώ τους Έλληνες ψηφοφόρους στις ευρωεκλογές του Ιου-
νίου να αγκαλιάσουν τα πατριωτικά κόµµατα που θα συµµετέ-
χουν, για να φτιάξουµε ένα ισχυρό πατριωτικό τόξο που θα
κρύβει µέσα του την Ελλάδα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον
λόγο στον επόµενο οµιλητή, επιτρέψτε µου να κάνω µία ανακοί-
νωση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, δέκα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Καρπάθου. 

Σάς καλωσορίζουµε. Μακρινό ταξίδι! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Χρήστος Μπουκώρος από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
επιχειρήσω να συνεισφέρω σε αυτόν τον κοινοβουλευτικό διά-
λογο -την κοινοβουλευτική αντιπαράθεση, αν προτιµάτε-, µε ψυ-
χραιµία, η οποία έλειψε αυτές τις ηµέρες, χωρίς φραστικές
ακρότητες. Και θα προσπαθήσω να µην ενσπείρω και εγώ από
την πλευρά µου πολιτικό µίσος, γιατί είναι το τελευταίο που χρει-
άζεται η χώρα αυτές τις ώρες. 

Ακούστηκαν πολλά και ακραία κατά τη διαδικασία. Θα µείνω
στο χειρότερο όλων. Κάποιοι συνάδελφοι Βουλευτές ως µη όφει-
λαν µιλούν για δολοφόνους και για δολοφονίες. 

Για να συνεννοούµαστε σε αυτή την Αίθουσα, και µε απόλυτο
σεβασµό -πραγµατικό σεβασµό, όχι υποκριτικό σεβασµό-, δολο-
φονία σηµαίνει φόνος µε δόλο. Και εκείνος που αποδίδει µια τέ-
τοια κατηγορία, οφείλει να είναι και έτοιµος να την αποδείξει.
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Γιατί η δολοφονία, ο φόνος µε δόλο, σηµαίνει ότι πράττω τα συγ-
κεκριµένα ή παραλείπω να πράξω τα συγκεκριµένα, προκειµένου
να χάσουν τη ζωή τους αυτοί οι συγκεκριµένοι άνθρωποι. 

Όποιος λοιπόν δεν είναι έτοιµος να αποδείξει τη βαρύτερη
όλων των κατηγοριών, καταλήγει τελικά στην τελευταία σκάλα
του δηµοσίου διαλόγου και της δηµόσιας ζωής, στο σκαλοπάτι
του κοινού συκοφάντη. 

Αυτή η Κυβέρνηση εδώ, ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης, ο τότε αρµόδιος Υπουργός, ο Κώστας Καραµανλής, οι ση-
µερινοί Υπουργοί, ουδέποτε είπαν ότι όλα έγιναν σωστά,
ουδέποτε ισχυρίστηκαν ότι δεν υπήρξαν λάθη ή παραλείψεις.
Όχι µε δόλο. 

Δεν είδαµε δηλαδή τα σκηνικά που είδαµε σε παρόµοιες ή µε-
γαλύτερες τραγωδίες, να βγαίνουν Υπουργοί και να ισχυρίζονται:
«Κοιτάζω γύρω µου και δεν βλέπω κανένα λάθος», «Πάλι τα ίδια
θα έκανα», όπως έγινε µετά το Μάτι όπου κάηκαν ζωντανοί εκα-
τόν δύο άνθρωποι. Κάηκαν ζωντανοί εκατόν δύο άνθρωποι και
Υπουργοί έλεγαν: «Θα έκανα τα ίδια. Δεν βλέπω λάθος». Πόση
διαφορά;

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βλέπω έναν ελλειµµατικό
προβληµατισµό. Πώς φτάσαµε σε αυτή την τραγωδία, που εξα-
κολουθεί να αποτελεί χαίνουσα πληγή στα στήθη της ελληνικής
κοινωνίας; Σε ποιο περιβάλλον; Σε ποιον οργανισµό; Γιατί αυτός
ο οργανισµός δεν απέκτησε ποτέ τη θεµελιώδη ικανότητα να
αξιοποιεί τους πόρους, ανθρώπινους και οικονοµικούς, ώστε να
εκσυγχρονίζεται; Ποιος πακτωλός δισεκατοµµυρίων ευρωπαϊκών
και εθνικών πόρων στον συγκεκριµένο οργανισµό δαπανήθηκε ή
και σπαταλήθηκε τις δεκαετίες του ’80, του ’90 και του 2000, αγ-
γίζοντας διαχρονικά το πολιτικό σκηνικό, και δεν κατόρθωσε
ποτέ να εκσυγχρονιστεί και να αποκτήσει διαδικασίες και λει-
τουργίες σύγχρονες, ώστε να µην φτάνουµε σε αυτά τα αποτε-
λέσµατα;

Συζητάµε όλοι για τη Σύµβαση 717 και την αδυναµία δύο ή
τριών κυβερνήσεων να την υλοποιήσουν µέσα σε µία δεκαετία.
Για ποιο επιχειρησιακό περιβάλλον, όµως, µιλάµε; Για ποιον ορ-
γανισµό µιλάµε; Πόσοι άνθρωποι χάθηκαν αυτές τις τρεις τελευ-
ταίες δεκαετίες στις αφύλακτες διαβάσεις του ΟΣΕ; Χάθηκαν
εκατό άνθρωποι; Χάθηκαν διακόσιοι άνθρωποι; Χάθηκαν τριακό-
σιοι άνθρωποι; Ουδείς γνωρίζει. Κανείς δεν έκλαψε για αυτούς.
Οι οικογένειές τους µάζεψαν τα συντρίµµια τους και θρήνησαν
µόνοι τους. Καµµία πολιτεία, καµµία αντιπολίτευση, κανένα
κόµµα δεν ενδιαφέρθηκε για το ότι την ώρα που ο οργανισµός
δαπανούσε δισεκατοµµύρια για τον εκσυγχρονισµό του, εγκατέ-
λειπε έργα, υπερκοστολογούνταν έργα, δεν τηρούσε καµµία δια-
δικασία, σκοτώνονταν άνθρωποι στις αφύλακτες ή και στις
φυλασσόµενες διαβάσεις. Δεν απολογήθηκε ποτέ κανένας. Ήταν
µοιραίο να φτάσουµε κάποια στιγµή σε µια τέτοια τραγωδία. 

Και τέτοιες ριζωµένες αντιλήψεις δεν ξεριζώνονται εύκολα από
καµµία κυβέρνηση. Απαιτείται το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας
και το σύνολο του πολιτικού κόσµου για να εµπεδώσουµε όλοι
ότι θα φτάσουµε στο «ποτέ ξανά». Δεν είναι εύκολο να φτάσουµε
στο «ποτέ ξανά», όσο χρησιµοποιούµε τέτοιες αφορµές, όχι για
να δικαιωθούν τα θύµατα, αλλά για να δικαιωθούν αυτοί που κα-
τέθεσαν την πρόταση µοµφής. Αυτή η ετερόκλητη πολιτική συµ-
µαχία που ξεκινάει από διαφορετικές αφετηρίες και έχει σαφώς
διαφορετικές στοχεύσεις και ενώνεται για να κάνει µια πρόταση
µοµφής για ένα ζήτηµα, ενδιαφέρεται αλήθεια για τη δικαίωση
των θυµάτων ή για τη δική της πολιτική δικαίωση; Θα έλεγα λοι-
πόν ότι απαιτείται µεγαλύτερη ενσυναίσθηση. 

Δεν είναι αυτή η Αίθουσα που θα κρίνει ποιοι είναι οι ένοχοι,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Και ευτυχώς που δεν είναι αυτή η
Αίθουσα. Είναι η δικαιοσύνη, η οποία όταν, κατά τις διαδικασίες
της, φτάνει σε πολιτικά πρόσωπα, παραπέµπει τον φάκελο στη
Βουλή, και τότε θα κριθούµε όλοι µας. Κατηγορήθηκαν οι Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας ότι χειροκρότησαν τον πρώην
Υπουργό Μεταφορών. Και αποκρύπτετε ότι τον χειροκρότησαν
όταν είπε δύο φορές ότι δεν θα κρυφτεί πίσω από τη βουλευτική
ασυλία. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν κρύφτηκε; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η µισή αλήθεια καταλήγει πάντα,

κύριε Πολάκη, ένα µεγάλο ψεύδος.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Στον Καραµανλή πες τα. Μην τα λες σε
εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πολάκη, µην
διακόπτετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν πειράζει. Είναι καλές οι διακο-
πές, δίνουν ζωντάνια στον διάλογο. Εγώ τις δέχοµαι και απαντώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν θέλουµε ζων-
τάνια, κύριε συνάδελφε. Ζωντάνια έχουµε όλοι. Αλλά τέτοιου
τύπου ζωντάνια δεν τη θέλουµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Λέω, λοιπόν, ότι είναι δύσκολο για
την Αντιπολίτευση να κρύψει την πραγµατική της στόχευση.
Θέλω να πιστεύω ότι όλοι στο τέλος θα αφήσουµε τη δικαιοσύνη
να κάνει τη δουλειά της και να χυθεί άπλετο φως. 

Δεν φτάνουµε, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και αυτό
είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να εµπεδωθεί στην Αίθουσα- σε τέ-
τοιες τραγωδίες χωρίς προηγουµένως να έχουν µεσολαβήσει
άλλα γεγονότα τα οποία δεν αντιµετωπίστηκαν. Το µόνο που
θέλω ως Έλληνας Βουλευτής είναι να γίνεται ένας σοβαρός διά-
λογος εδώ και να αφήνεται η ανεξάρτητη δικαιοσύνη να καταλή-
ξει στις δικές της αποφάσεις. Τότε πραγµατικά θα έχει δικαιωθεί
η µνήµη των πενήντα επτά θυµάτων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Σκέρτσος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κόψτε και κανέναν
Υπουργό, κύριε Πρόεδρε. Κόψατε όλους τους Βουλευτές. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Κόψατε τους Βουλευτές και έµειναν
µόνο οι Υπουργοί.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κόψατε εξήντα Βουλευτές
και αφήσατε τους Υπουργούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κάνετε λες και δεν
τα ξέρετε ή λες και δεν ξέρετε πώς είναι η διαδικασία.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιος φταίει; Το Προ-
εδρείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην φωνάζετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Δεν είναι κακό να το τονίσουµε,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τα γνωρίζατε, τα

γνωρίζετε και ξέρετε πώς είναι η διαδικασία.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Δεν έχει ξαναγίνει αυτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ενδεχοµένως να

έχετε ενστάσεις επειδή κάποιοι δεν θα µιλήσουν. Αυτό το κατα-
λαβαίνω και προσωπικά.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Δεν είναι «κάποιοι», είναι εξήντα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι ένας αριθµός,

αλλά µην τα βάζετε µε εµένα. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Μιλάµε για εξήντα άτοµα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε

πάρα πολύ, δεν είναι προσωπικό το ζήτηµα.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Δεν είπαµε ότι είναι προσωπικό.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τον κ. Τασούλα φωνάξτε. Τον βρήκα και

έξω από την Αίθουσα και του το είπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για να µη χάνουµε

χρόνο, να δώσουµε τον λόγο στον Υπουργό.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι στα θεωρεία

της Βουλής, που θέλω και πρέπει να σας κοιτάµε στα µάτια µε
τη δύναµη της αλήθειας, µε ανυπόκριτο σεβασµό, διότι εκπρο-
σωπείτε όλους τους πολίτες που βρίσκονται εκτός αυτής της Αί-
θουσας, θα ξεκινήσω από το ατοµικό και το ανθρώπινο, για να
περάσω στο πολιτικό και στο συλλογικό, διότι αυτά είναι αλλη-
λένδετα, και θα µοιραστώ µαζί σας ένα προσωπικό βίωµα. Απο-
τελεί έναν από τους βασικούς λόγους, ίσως τον σηµαντικότερο,
που επέλεξα εγώ να ασχοληθώ µε την πολιτική. 

Η φωτογραφία αυτή είναι θολή, αλλά οι µνήµες είναι νωπές.
Είναι η φωτογραφία η δική µου, του αδερφού µου, της µητέρας
µας σε µικρή ηλικία, τον αδερφό που έχασα σε τροχαίο δυστύ-
χηµα, λόγω υψηλής, υπερβολικής ταχύτητας, στα είκοσι οκτώ
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του χρόνια. Είναι κάτι που µας στιγµάτισε οικογενειακά. Ζήσαµε
τον πόνο. Ζήσαµε την απόγνωση. Ζήσαµε τον θυµό επί δικαίων
και αδίκων. Ζήσαµε την απόγνωση. Και καταλαβαίνω και νοιώθω
απόλυτα τον πόνο των ανθρώπων, των οικογενειών που έχουν
χάσει τα παιδιά τους, τα αδέρφια τους, τους συγγενείς, τους συ-
ζύγους σε αυτό το τραγικό δυστύχηµα.

Ξέρω από πρώτο χέρι πώς είναι να ζεις µια τέτοια τραγωδία.
Έχω ακόµη ζωντανή τη µάνα µου που δίνει καθηµερινά τη µάχη
µε αυτά τα συναισθήµατα. Και θεωρώ πως δεν είναι δίκαιο να
ισχυρίζεται κάποιος εδώ µέσα ότι υπάρχουν κάποιοι λιγότερο ή
περισσότερο άνθρωποι, Βουλευτές στελέχη της Κυβέρνησης
που δεν αντιλαµβάνονται τον πόνο των ανθρώπων.

Γιατί ξεκινώ µε αυτό το προσωπικό βίωµα; Το κάνω για δύο λό-
γους. Ο πρώτος λόγος είναι για να δείξω ότι υπάρχουν άνθρωποι
και σε αυτή την Κυβέρνηση και σε αυτή την παράταξη µε βιώ-
µατα αντίστοιχα µε τα θύµατα, µε τους επιβάτες, µε τους συγγε-
νείς, µε τις οικογένειες αυτών των ανθρώπων. Δεν είµαστε
τέρατα ασυνειδησίας ή τέρατα αναισθησίας που προσπαθούµε
να χειραγωγήσουµε αυτή τη µεγάλη τραγωδία. Είναι πέρα για
πέρα άδικο. Είναι πέρα για πέρα προσβλητικό. Εγώ προσωπικά
αισθάνοµαι προσβεβληµένος και δεν δέχοµαι αυτή την κατηγο-
ρία. 

Ο δεύτερος λόγος είναι για να ερµηνεύσω την πορεία κάποιων
από εµάς εδώ µέσα. Για εµένα προσωπικά -και δεν προσπαθώ
να κάνω κήρυγµα σε κανέναν- ο µεταβολισµός του πόνου, του
προσωπικού µου πόνου, σε δύναµη για αλλαγή, σε δύναµη να
φτιάξουµε καλύτερους δρόµους, καλύτερη εκπαίδευση για την
οδική ασφάλεια για τα παιδιά µας, περισσότερους ελέγχους, αυ-
στηρότερες ποινές, εφαρµογή όλων όσων πρέπει για να µην
έχουµε τέτοια άδικα τροχαία δυστυχήµατα, είναι ένας από τους
σκοπούς της ζωής µου, είναι ένας από τους λόγους που βρίσκο-
µαι σε αυτή την Κυβέρνηση και θα συνεχίσω να δίνω αυτή τη
µάχη µέχρι να φτάσουµε τα ευρωπαϊκά δεδοµένα, τους ευρω-
παϊκούς δείκτες, από τους οποίους απέχουµε και απέχουµε µε
συλλογική ευθύνη, όχι µε ευθύνη αυτής της Κυβέρνησης. 

Δεν αποδέχοµαι, εποµένως, και επαναλαµβάνω ότι µε προ-
σβάλλει προσωπικά και ηθικά η υπόνοια της συγκάλυψης. Στα
πρόσωπα των θυµάτων των Τεµπών βλέπουµε τα αδέρφια µας,
βλέπουµε τους συγγενείς µας, βλέπουµε τους πατεράδες µας,
τις µανάδες µας. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στα Τέµπη το κοινω-
νικό συµβόλαιο µεταξύ των οποίων εγγυάται την ασφάλεια των
πολιτών έσπασε και αυτό αποτελεί ένα τραύµα το οποίο είναι
συλλογικό και ατοµικό ταυτόχρονα για τον καθέναν από εµάς,
ένα τραύµα που θα κουβαλάµε όλοι σε όλη µας τη ζωή.

Για αυτό και η τριήµερη αυτή συζήτηση µε αφορµή την πρό-
ταση δυσπιστίας τεσσάρων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης µπο-
ρεί να λειτουργήσει και σα µια µικρή κάθαρση µέχρι η
δικαιοσύνη, η οποία είναι και η µόνη η οποία µπορεί και πρέπει
να πάρει αποφάσεις και να δείξει τους ενόχους, να κάνει τη δου-
λειά της. 

Η συζήτηση αυτή έρχεται έναν χρόνο µετά από το τραγικό δυ-
στύχηµα σε µια πάρα πολύ κρίσιµη στιγµή, σε µια στιγµή που η
µνήµη παλεύει µε τη λήθη, σε µια στιγµή που η αλήθεια παλεύει
µε το ψέµα, το κράτος δικαίου µε τα λαϊκά δικαστήρια και η δη-
µοκρατία µε τις θεωρίες συνωµοσίας και µας δίνει αυτή η πρό-
ταση δυσπιστίας την ευκαιρία να αποδείξουµε και ποιοι είµαστε,
αλλά και µε ποιον είµαστε. Είµαστε µε την αλήθεια, µε τη µνήµη,
µε τη δηµοκρατία, µε το κράτος δικαίου ή είµαστε µε τα λαϊκά
δικαστήρια, µε τις θεωρίες συνωµοσίας, µε την οχλοκρατία και
µε τη λήθη; Αυτά τα γνωρίζουµε και τα ζήσαµε την προηγούµενη
δεκαετία και τα πληρώσαµε πάρα πολύ ακριβά. 

Πονέσαµε, τροµάξαµε και εξοργιστήκαµε µε το δυστύχηµα
των Τεµπών γιατί όλοι νοιώσαµε ότι θα µπορούσαµε να είµαστε
µέσα σ’ αυτό το τρένο εµείς και τα παιδιά µας, θα µπορούσε να
χτυπήσει και τη δική µας πόρτα και για αυτό δεν έχουµε δικαίωµα
ούτε να ξεχάσουµε ούτε να αφήσουµε κάποιον ο οποίος ευθύ-
νεται να µην πληρώσει για αυτές τις ευθύνες ούτε και να ξανα-
συµβεί κάτι τέτοιο. Για το τελευταίο, δυστυχώς, δεν ακούω
τίποτα από την Αντιπολίτευση. 

Προσωπικά πιστεύω πως δεν υπάρχει άνθρωπος µε στοιχει-

ώδη συνείδηση στην Κυβέρνηση, στη δικαιοσύνη και εδώ µέσα
στο Κοινοβούλιο που µπορεί να αποδεχθεί ότι δεν θα αποδοθεί
δικαιοσύνη για το δυστύχηµα των Τεµπών. Διότι αν δεν υπάρξει
παραδειγµατική και αυστηρή τιµωρία των πραγµατικών ενόχων,
αλλά και πραγµατική αλλαγή στη διοίκηση και την ασφάλεια των
σιδηροδρόµων, τότε η λογική λέει πως νοµοτελειακά θα έχουµε
και νέο δυστύχηµα και πείτε µου ποιος αντέχει κάτι τέτοιο εδώ
µέσα ή στην Κυβέρνηση, ποιος µπορεί καν να το διανοείται ή να
το επιθυµεί. 

Έχουµε ηθικό χρέος, εποµένως, απέναντι στους νεκρούς, στις
οικογένειές τους, έχουµε όµως και προσωπικό ατοµικό συµφέ-
ρον να µη συµβεί ξανά αυτό το πράγµα. Επαναλαµβάνω ότι µπο-
ρεί να χτυπήσει ξανά την πόρτα µας και κανείς δεν το αντέχει
αυτό. Όταν υπάρχει έγκληµα χωρίς τιµωρία, τότε νοµοτελειακά
µπορεί να επαναληφθεί αυτό το έγκληµα. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να απαντήσω σε δέκα ψέµατα µε δέκα αλή-
θειες που έχουν πλέξει έναν πυκνό ιστό συνωµοσιολογίας γύρω
από τα Τέµπη τον τελευταίο χρόνο και λυπάµαι πάρα πολύ για
αυτή την εξέλιξη. 

Ψέµα πρώτο: Η Κυβέρνηση και η δικαιοσύνη συγκαλύπτουν
και καθυστερούν τη διερεύνηση της υπόθεσης. Η αλήθεια είναι
ότι η Κυβέρνηση µόνο να χάσει έχει πολιτικά από τη συγκάλυψη
και την καθυστέρηση. Η δίκη για το Μάτι ξεκίνησε έξι χρόνια µετά
από αυτή τη µεγάλη τραγωδία. Η δίκη για το πολύνεκρο σιδηρο-
δροµικό δυστύχηµα στην Ισπανία το 2013 ξεκίνησε εννέα χρόνια
µετά το 2013. Η απόφαση ακόµα δεν έχει βγει από την ισπανική
δικαιοσύνη. Η δίκη για τα Τέµπη ξεκινάει εντός του 2024, ενάµιση
χρόνο από το δυστύχηµα. Για ποια συγκάλυψη µιλάµε και για
ποια καθυστέρηση;

Ψέµα δεύτερο: Το δήθεν µπάζωµα του χώρου του δυστυχή-
µατος µε πολιτικές εντολές για απόκρυψη ενοχοποιητικών στοι-
χείων. Η αλήθεια είναι ότι πρόκειται περί θεωρίας συνωµοσίας
που επιµένει να αγνοεί τον ανθρώπινο παράγοντα, το οµολογη-
µένο λάθος που έχει ήδη οδηγήσει σε προφυλακίσεις από τη δι-
καιοσύνη, αλλά και το ότι στο σηµείο του δυστυχήµατος
εφαρµόστηκε από την Αστυνοµία και από την Πυροσβεστική και
την Πολιτική Προστασία το ειδικό πρωτόκολλο για τα µαζικά ατυ-
χήµατα που προβλέπει ειδικές κατασκευές και αντιστηρίγµατα,
προκειµένου να µπορεί να γίνει το έργο της έρευνας και διάσω-
σης. 

Θυµίζω µια άλλη θεωρία συνωµοσίας, γιατί έχουµε την τάση
να ξεχνάµε, εκείνων των ηµερών, που µιλούσε για πολλαπλάσι-
ους νεκρούς από τους πενήντα επτά και υπό την πίεση αυτή οι
αρχές έκαναν µε βάση τη συνείδησή τους, αλλά και το πρωτό-
κολλο το οποίο προβλέπει αυτές τις ενέργειες, το αναγκαίο και
το υποχρεωτικό. Έπρεπε να ανασυρθούν επιζώντες κάτω από
βαριά οχήµατα. Σε αυτό οφείλεται η απόφαση αυτή που λήφθηκε
και σε τίποτε άλλο.

Ψέµα τρίτο: Η Κυβέρνηση επιχειρεί να φορτώσει το έγκληµα
µόνο στον σταθµάρχη. Ποια είναι η αλήθεια; Η Κυβέρνηση ποτέ
µα ποτέ δεν µίλησε µόνο για ευθύνες του σταθµάρχη, τις οποίες
άλλωστε µόνος του ο ίδιος οµολόγησε. Πάντοτε από την αρχή
σταθερά έως σήµερα µιλάµε για διαχρονικές και συστηµικές πα-
θογένειες των σιδηροδρόµων, που πρέπει όλες να διερευνηθούν
και διερευνώνται. Μάλιστα, έχουν προφυλακιστεί ήδη δύο κατη-
γορούµενοι και έχουν απαγγελθεί διώξεις σε τριάντα τέσσερις,
ενώ η προανάκριση παραµένει ανοιχτή. 

Ξέρετε πόσοι έχουν προφυλακιστεί για το έγκληµα στο Μάτι
έως σήµερα; Ξέρετε; Κανείς. Ξέρετε πόσοι ήταν οι κατηγορού-
µενοι για το πολύνεκρο δυστύχηµα στην Ισπανία, όπου ογδόντα
άνθρωποι χάθηκαν εκεί; Δύο, ο οδηγός και ο υπεύθυνος ασφα-
λείας και αυτή η δίκη επαναλαµβάνω δεν έχει λήξει ακόµα.
Μήπως δεν λειτουργεί το κράτος δικαίου και στην Ισπανία, την
οποία πολλές φορές η Αντιπολίτευση επικαλείται επειδή διοικεί-
ται από σοσιαλιστική κυβέρνηση; Η ευρωπαϊκή πραγµατικότητα
λέει άλλα ως προς τη διαχείριση αυτών των πολύ κρίσιµων δυ-
στυχηµάτων και οφείλετε να είστε πολύ πιο υπεύθυνοι όταν λέτε
ότι θέλετε να γίνει η Ελλάδα Ευρώπη µε αυτά τα οποία υποστη-
ρίζετε. 

Ψέµα τέταρτο: Η καθυστέρηση της Σύµβασης 717 ευθύνεται
για το δυστύχηµα και όχι για το ανθρώπινο λάθος. Η αλήθεια
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είναι ότι ολοκληρωµένα ψηφιακά συστήµατα τηλεδιοίκησης, ση-
µατοδότησης, πέδησης και επικοινωνιών λειτουργούν µόλις στο
15% των ευρωπαϊκών σιδηροδρόµων. Τα κράτη-µέλη έχουν προ-
θεσµία να τα εγκαταστήσουν έως το 2030. Η Σύµβαση 717 ολο-
κληρώθηκε και παραδόθηκε από αυτή την Κυβέρνηση τον
Σεπτέµβριο του 2023, δυστυχώς µετά το δυστύχηµα, ενώ έπρεπε
να έχει παραδοθεί από το 2016 από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα ήταν πιο ασφαλής ο σιδηρόδροµος αν λειτουργούσε το
σύστηµα αυτό; Φυσικά και θα ήταν. Όµως, ας σκεφτούµε και
γιατί επί δεκαετίες οι σιδηρόδροµοι λειτουργούσαν χωρίς αυτά
τα συστήµατα και δεν συνέβαιναν πολύνεκρα δυστυχήµατα ή αν-
τίστοιχα γιατί αυτό δεν συµβαίνει στο 85% των ευρωπαϊκών σι-
δηροδρόµων, που επίσης δεν έχουν ακόµη αυτά τα συστήµατα.
Διότι εφαρµόζεται ο γενικός κανονισµός κυκλοφορίας και στα
Τέµπη αυτός ο κανονισµός δεν εφαρµόστηκε επτά φορές µε
βάση τα ευρήµατα της δικαιοσύνης.

Ψέµα πέµπτο: Δεν αφήνουµε την Ευρωπαία εισαγγελέα να
ερευνήσει τις ποινικές ευθύνες του εγκλήµατος. Σεβόµαστε από-
λυτα τον ρόλο της ευρωπαϊκής εισαγγελίας. Το ευρωπαϊκό κρά-
τος δικαίου, όµως, ορίζει ότι οι αρµοδιότητες της ευρωπαϊκής
εισαγγελίας εξαντλούνται στη διερεύνηση της οικονοµικής ζη-
µίας, που προκύπτει ή όχι από την εκτέλεση συµβάσεων που χρη-
µατοδοτούνται µε ευρωπαϊκούς πόρους. Οποιαδήποτε άλλη
παρέµβαση ή ακτιβισµός εκ µέρους της ευρωπαϊκής εισαγγελίας
προσκρούει σε αυτό που εσείς λέτε ότι προστατεύετε, στο κρά-
τος δικαίου, στο ευρωπαϊκό κράτος δικαίου και αποτελεί εισπή-
δηση στην ανεξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη. 

Η δε επίκληση σε τυχόν ατασθαλίες γύρω από την εκτέλεση
της σύµβασης υπονοεί ότι αυτή θα έπρεπε να έχει καταγγελθεί
και το έργο θα έπρεπε να έχει σταµατήσει, ενώ ταυτόχρονα κα-
τηγορούµαστε γιατί το έργο άργησε να εκτελεστεί. Τελικά τι θέ-
λετε; Πείτε µας. Δεν γίνεται να συντρέχουν ταυτόχρονα και τα
δύο. Υπάρχει θεµελιώδης αντίφαση στις αιτιάσεις της Αντιπολί-
τευσης.

Ψέµα έκτο: Η Ελλάδα είναι κάτι σαν µπανανία, διότι έχει δια-
κριτό καθεστώς δικαστικής µεταχείρισης των Υπουργών και των
Βουλευτών από τους υπόλοιπους πολίτες. Ποια είναι η αλήθεια;
Η υπαρκτή διακριτή µεταχείριση των πολιτικών προσώπων δεν
αποτελεί ελληνικό προνόµιο, δεν αποτελεί ελληνική εξαίρεση.
Αποτελεί κοινή ευρωπαϊκή και διεθνή πρακτική σε πολλές χώρες.
Διασφαλίζει ανάλογα µε τη θεσµική κουλτούρα και παράδοση
κάθε χώρας ότι δεν θα ασκούνται καταχρηστικές διώξεις σε πο-
λιτικά πρόσωπα µε συνέπεια την πολιτική παράλυση και την ακυ-
βερνησία, αυτό που µάλλον επιθυµείτε εσείς ως Αντιπολίτευση.

Ψέµα έβδοµο: Δεν έχει γίνει καµµία προσπάθεια ανάταξης της
ασφάλειας των σιδηροδρόµων από τα Τέµπη. Η αλήθεια είναι ότι
το Υπουργείο Μεταφορών έχει εφαρµόσει ήδη δεκαπέντε µέτρα
για την ενίσχυση της ασφαλέστερης µετακίνησης των τρένων
στη χώρα µας. Έχουµε, βεβαίως, πολλά ακόµη να κάνουµε. Δεν
το κρύβουµε. Ο Υπουργός Μεταφορών έκανε αναλυτική ανα-
φορά και σε αυτά τα οποία έγιναν και σε αυτά τα οποία θα γίνουν
από εδώ και πέρα. 

Ψέµα όγδοο και πιο ύπουλο των υπολοίπων: Η Ελλάδα είναι
µια σχεδόν δικτατορία µε χειραγωγούµενη δικαιοσύνη, µε ατρο-
φικούς θεσµούς, µε ανελεύθερα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, µε
περιστολή βασικών δικαιωµάτων. Η αλήθεια είναι ότι οι κανονικές
εκθέσεις -όχι αυτές που προσκοµίζετε εσείς- για την κατάσταση
του κράτους δικαίου στην Ελλάδα, οι εκθέσεις δηλαδή που εκδί-
δονται από την Κοµισιόν, από το Συµβούλιο της Ευρώπης, από
την Παγκόσµια Τράπεζα, από τον ΟΟΣΑ, από τον «ECONOMIST»
δείχνουν παράλληλα µε την ταχεία οικονοµική ανάπτυξη, ταχύ-
τερη της υπόλοιπης Ευρώπης, σε συνθήκες πάρα πολύ δύσκο-
λες διεθνούς κρίσεως και πολυκρίσεων, και σταθερή βελτίωση
της ποιότητας του κράτους δικαίου στην Ελλάδα µε βάση τις συ-
στάσεις που µας γίνονται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Γνωρίζουµε ποια είναι τα προβλήµατα, συµµορφωνόµαστε σε
αυτές τις συστάσεις, βελτιωνόµαστε µέρα µε τη µέρα. Μην ακυ-
ρώνετε τις κατακτήσεις της χώρας. Μη διαβάλλετε τη χώρα στο
εξωτερικό. Δεν είναι υπεύθυνη εθνική συµπεριφορά αυτή. 

Το λέει άλλωστε, πέρα από τις εκθέσεις, η βιωµένη πραγµατι-
κότητα της διεύρυνσης των δικαιωµάτων, της καθολικής ψήφου
στους αποδήµους, της επιστολικής ψήφου, της κατοχύρωσης δι-
καιωµάτων των ΛΟΑΤΚΙ, των ατόµων µε αναπηρία, των γυναικών
που υφίστανται ενδοοικογενειακή βία, των γυναικών που υφί-
στανται σεξουαλική παρενόχληση ή κακοποίηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, να
ολοκληρώνουµε παρακαλώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Να µου δώσετε λίγα λεπτά ακόµα. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, κύριε

Υπουργέ, να σας δώσω. Σας έδωσα ήδη πέντε λεπτά επιπλέον.
Υπάρχει ένας ελάχιστος αριθµός Βουλευτών ακόµα. Έχουν γίνει
περικοπές µε βάση τον προγραµµατισµό. Δείξτε κι εσείς µια κα-
τανόηση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα ολοκληρώσω σύντοµα. 

Η βιωµένη πραγµατικότητα, πέρα από τη διεύρυνση των δι-
καιωµάτων, µαρτυρά και τις αστοχίες αυτής της Κυβέρνησης, τις
οποίες πρώτοι εµείς αναγνωρίζουµε και αναλαµβάνουµε την ευ-
θύνη τους: τις αστοχίες των υποκλοπών, τις αστοχίες των e-
mails, τις αστοχίες των Τεµπών. 

Ποια είναι η διαφορά µας; Ότι εµείς δεν κρυβόµαστε. Εµείς
όµως έχουµε και το αίσθηµα της ευθύνης και της ντροπής να
σκύβουµε το κεφάλι όταν κάνουµε ένα λάθος και να διορθώ-
νουµε αυτό το λάθος. Εσείς κάνετε το αντίθετο: Φορτώνετε µε
ενοχές ανθρώπους οι οποίοι δεν έχουν καµµία απολύτως ευθύνη
γι’ αυτά. 

Ψέµα ένατο: Η πολιτική ευθύνη ισοδυναµεί και µε ποινική ευ-
θύνη. 

Η αλήθεια: Αν ισχύει αυτό, τότε πρέπει όλοι οι Υπουργοί Υπο-
δοµών να πάνε κατηγορούµενοι µε ποινικές ευθύνες για τα εκα-
τοντάδες τροχαία δυστυχήµατα σε δρόµους στην Πατρών-
Πύργου, στην Κρήτη στον ΒΟΑΚ που δεν έχουν ολοκληρωθεί.
Έχουν ποινικές ευθύνες; Θέλετε να πάµε εκεί; Θα πρέπει και ο
Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και ο Υπουργός
Δηµόσιας Τάξης επίσης να κατηγορηθεί µε ποινικές ευθύνες γιατί
δεν ολοκλήρωσε το «112» και είχαµε το Μάτι. Εκεί θέλετε να πάµε;

Θα πρέπει, µε βάση το σκεπτικό της Ευρωπαίας εισαγγελέως,
η Πρόεδρος της Κοµισιόν ή ο αρµόδιος Επίτροπος επειδή συνυ-
πέγραψαν και συµφώνησαν στις επεκτάσεις της Σύµβασης 717
να είναι και οι ίδιοι υπεύθυνοι ποινικά. Αυτό λέτε; Εκεί θέλετε να
πάµε;

Η αιτιώδης συνάφεια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

δεύτερη υπενθύµιση. Σας παρακαλώ πολύ ολοκληρώστε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ολοκληρώνω. 
Η αιτιώδης συνάφεια λείπει. Και η αιτιώδης συνάφεια στον νο-

µικό µας πολιτισµό είναι απαραίτητη για να µπορεί να προκύψει
συσχέτιση και ευθύνη για την τέλεση ενός αδικήµατος, που αφαι-
ρεί ζωή µε δόλο ή από αµέλεια και αυτά είναι στοιχειώδη. Δεν
περιµένουµε να σας κάνουµε µάθηµα γι’ αυτά, αλλά φαίνεται ότι
τα ξεχνάτε. Οι ευθύνες είναι και συστηµικές, είναι και ατοµικές,
είναι και διαχρονικές. 

Ψέµα δέκατο: Η Κυβέρνηση χειραγώγησε την κοινή γνώµη µε
µονταρισµένα αρχεία συνοµιλιών -για να έρθω και στο επίδικο
ζήτηµα της πρότασης δυσπιστίας. 

Η αλήθεια: Καταφεύγετε δυστυχώς σε δίκη προθέσεων και
αγνοείτε τα πραγµατικά γεγονότα. Αυτό κι αν είναι ύβρις για το
κράτος δικαίου. Όλες αυτές οι δήθεν αποκαλύψεις θα είχαν εν-
δεχοµένως νόηµα, αν δεν είχε οµολογήσει ο σταθµάρχης το
λάθος του, αν δεν είχαν προσκοµιστεί τα ακριβή ηχητικά αρχεία
στη δικαιοσύνη ώστε να κάνει απρόσκοπτα τη δουλειά της και να
απαγγείλει κατηγορίες, αν ήδη από τις 2 Μαρτίου του 2023 δεν
υπήρχε ενηµέρωση σε όλα τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ότι οι
αρχικές οµιλίες και συνοµιλίες αναφέρονταν και σε άλλο δροµο-
λόγιο. 

Όµως αυτά έγιναν πριν από έναν χρόνο. Δεν τα ανακαλύψαµε
προχθές µε το δηµοσίευµα. Άνθρακες λοιπόν ο θησαυρός της
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αποκάλυψης και της δήθεν µονταζιέρας, αλλά πραγµατική απο-
κάλυψη των πραγµατικών υπόγειων διαδροµών µεταξύ οικονο-
µικών συµφερόντων, µεταξύ δυστυχώς του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ ήδη προ του δηµοσιεύµατος, όπως οµολόγησε και ανα-
κάλεσε ο κ. Παππάς χθες, που αντί να αφήσουν τη δικαιοσύνη
να κάνει τη δουλειά της όπως πρέπει για να µην ξαναζήσουµε
ένα τέτοιο δυστύχηµα, ενδιαφέρονται µόνο να κοντύνουν την Κυ-
βέρνηση, τον Πρωθυπουργό, να οδηγήσουν σε αποσταθεροποί-
ηση. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Είκοσι λεπτά! Μια χαρά! Εξήντα Βουλευ-

τές εκτός!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): …Δεν µπορούµε να

συνεννοηθούµε. Από τη στιγµή που δεν µπορούµε να συνεννοη-
θούµε, ο καθένας κάνει ό,τι θέλει. Έτσι την έχουµε δει! Ε, µε συγ-
χωρείτε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό είναι κατάχρηση! Κό-
βουµε εξήντα Βουλευτές και βάζουµε τον Υπουργό να µιλάει πα-
ραπάνω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν θα έχω εγώ κα-
νένα ραβδί από εδώ πάνω να χτυπάω τον οποιοδήποτε οµιλητή
παραβαίνει τον χρόνο! Ε, µε συγχωρείτε! Ευγενικά έκανα δύο
παρεµβάσεις έως τώρα στο τέλος του Υπουργού να ολοκληρώ-
σει. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Και ευγενικά «µας φτύνει» ο κύριος
Υπουργός! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Φτάσαµε στα δε-
καεννέα λεπτά, ο Υπουργός συνεχίζει ακάθεκτος και οι Βουλευ-
τές περιµένουν. Η διαδικασία πάει πίσω και µετά θα φωνάζουν
όλοι. Τι άλλο να σας πω; 

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
Αυτό που θέλω να πω κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι

πληρώσαµε πάρα πολύ ακριβά την προηγούµενη δεκαετία θεω-
ρίες συνωµοσίας, τερατολογίες, ψευδολογίες. Κάποιοι το 2015
επιλέξαµε τη σωστή πλευρά της ιστορίας, επιλέξαµε την ευθύνη,
την αλήθεια, τη µνήµη, το κράτος δικαίου, τη δηµοκρατία και δί-
νουµε αυτή τη µάχη ακόµα και σήµερα. Οι υπόλοιποι δυστυχώς
είστε απέναντι. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία)

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ντρέπεστε, κύριε
Υπουργέ; Είναι θεωρία συνωµοσίας αυτό; Μπράβο!

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο για
να απευθυνθώ στον Υπουργό. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα το λόγο για τον Υπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να ανακοινώσω το
σχολείο και µετά ζήτησαν και θα πάρουν το λόγο οι δύο Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι, του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, για µια πα-
ρέµβαση σε ό,τι αφορά τα λεγόµενα του Υπουργού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 14ο Γενικό Λύκειο Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Σκέρτσος είναι εδώ. 
Κύριε Ξανθόπουλε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά. Το ίδιο µετά

και ο κ. Κατρίνης.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ειλικρινά είµαι

πιο ανήσυχος τώρα που ολοκληρώσατε την οµιλία σας, απ’ ό,τι
ήµουν πριν ξεκινήσετε. Το γεγονός ότι δεν είναι κανείς προφυ-
λακισµένος για το Μάτι είναι απόφαση της ελληνικής δικαιοσύ-
νης. Το γεγονός ότι για τα Τέµπη είναι προφυλακισµένοι κάποιοι

άνθρωποι είναι, επίσης, απόφαση της ελληνικής δικαιοσύνης. Και
δεν καταλαβαίνω… 

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Εµείς σεβόµαστε, αλλά εσείς σέβεστε αλά καρτ. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Συγνώµη δηλαδή επιµένετε σε
αυτόν τον ολισθηρό δρόµο, ότι δηλαδή για το Μάτι, εφόσον είναι
απέξω, ευθύνεται ο ΣΥΡΙΖΑ και για τα Τέµπη, εφόσον είναι µέσα,
το πιστώνεται η Νέα Δηµοκρατία; Τώρα είναι επίπεδο αντιπαρά-
θεσης, κύριε Υπουργέ; Σας παρακαλώ να αναρωτηθείτε σε τι
δρόµους οδηγείτε την κουβέντα. Ένα το σηµαντικό. 

Δεύτερον, συζητήσαµε προ ελάχιστων εβδοµάδων την πρό-
ταση της Ευρωπαίας εισαγγελέως η οποία διέγνωσε ψήγµατα-
ίχνη ευθύνης, κακουργηµατικής ευθύνης για τον κ. Καραµανλή
και πληµµεληµατικής για τον κ. Σπίρτζη και η πλειοψηφία της
Βουλής, η Νέα Δηµοκρατία, είπε «όχι, δεν θα ελεγχθεί». Θεσµικό,
σωστό; Ναι. Ισχύει; Ναι. Αλλά η πολιτική ευθύνη σας βαρύνει
απόλυτα. Μη λέτε λοιπόν «δεν εµποδίσαµε κανέναν». Είπατε «όχι,
δεν θα πειράξετε τον Καραµανλή». 

Τρίτον και τελειώνω. Κύριε Υπουργέ, να µαλώνουµε, να δια-
φωνούµε και να αντιπαρατιθέµεθα για τα ουσιώδη. Ως προς το
ζήτηµα του κράτους δικαίου υπάρχει ένα ψήφισµα του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου µε τριακόσιες τριάντα ψήφους θετικές από ευ-
ρύτερες πολιτικές οµάδες και σε αυτό αντιπαραθέτετε την
Κοµισιόν, αντιπαραθέτετε τα επίσηµα όργανα του ευρωπαϊκού
οικοδοµήµατος. Και µου βάζετε και το δηµοσίευµα του «ECON-
OMIST». Δηλαδή τώρα από τη µια το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και
από την άλλη ένα δηµοσίευµα µιας έγκυρης -ό,τι θέλετε- εφηµε-
ρίδας ή ιστοσελίδας; Δεν είναι συγκρίσιµα, κύριε Υπουργέ, και
αυτό δείχνει την αµηχανία και την αδυναµία σας. 

Με αυτή την έννοια λοιπόν και µε τα τρία που προανέφερα,
δεν κάνω κριτική στα εννέα-δέκα σηµεία -αυτό είναι απόλυτα
αναφαίρετο δικαίωµά σας και αναφαίρετο δικαίωµά µου να αντι-
παρατεθούµε-, αλλά αυτά που είπατε µας κάνουν εξαιρετικά ανή-
συχους γι’ αυτή την καθεστωτική νοοτροπία που σας διαπερνά
και δυστυχώς δηµιουργεί προβλήµατα στη λειτουργία του κρά-
τους δικαίου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να πάρω το λόγο επί της διαδικασίας γιατί γι’ αυτό µπήκα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συγνώµη, κύριε Κα-
τρίνη. 

Έχουν ζητήσει το λόγο για µια σύντοµη παρέµβαση προς τον
Υπουργό οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να το κρατήσουµε ως έχει, κύριε Πρό-
εδρε, µην το χαλάσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και µετά είπαµε ότι
θα πάρει τον λόγο ο κ. Παπανδρέου. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Εγώ θέλω να
θέσω ένα ζήτηµα για ένα λεπτό επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει. 
Ορίστε, κύριε Κατρίνη, συνεχίστε. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Σκέρτσο, πραγµατικά -φαντάζοµαι ερµηνεύω το συναί-

σθηµα όλων των παρισταµένων στην Αίθουσα- συµπάσχω και
συµπάσχουµε µε την προσωπική σας τραγική περίπτωση, το
χαµό του αδελφού σας -αυτό είναι βέβαιο- όπως πάσχουν και
συµπάσχουν µαζί σας -είµαι βέβαιος- και οι γονείς πενήντα επτά
θυµάτων στα Τέµπη.

Ξέρετε ποια είναι διαφορά, κύριε Σκέρτσο; Ότι αυτοί δεν
έχουν τη δύναµη να ανέβουν σε αυτό το έδρανο και να τοποθε-
τηθούν ούτε έχουν τη δύναµη που έχετε εσείς ως Υπουργός να
αλλάξουν τα κακώς κείµενα, ακριβώς -και το πιστεύω ότι το πι-
στεύετε- για να µην ζήσουµε παρόµοιες τραγικές καταστάσεις.

Σκεφθείτε, όµως, πώς νιώθουν αυτοί οι γονείς, όταν ακούν τον
υπεύθυνο συντονισµού κυβερνητικού έργου της τετραετίας Μη-
τσοτάκη 2019 - 2023 -επί της οποίας δεν ολοκληρώθηκε η Σύµ-
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βαση 717, αλλά όλως τυχαίως λίγους µήνες µετά το τραγικό δυ-
στύχηµα, την τραγωδία των Τεµπών, ολοκληρώθηκε τον Σεπτέµ-
βρη του 2023- ποια εµπιστοσύνη µπορεί να έχουν σε εσάς, στην
Κυβέρνησή σας και στον Πρωθυπουργό που εκπροσωπείτε ως
υπεύθυνος συντονισµού ενός κυβερνητικού έργου, που ποτέ δεν
συντονίστηκε και ποτέ δεν ολοκληρώθηκε, µε ό,τι αυτό συνεπά-
γεται.

Δεύτερον, είπατε στην τοποθέτησή σας -δεν ξέρω αν σας ξέ-
φυγε, έχετε περιθώριο να το διορθώσετε- για το θέµα της ταχύ-
τητας της απονοµής της δικαιοσύνης ότι η Κυβέρνηση δεν το
κάνει, γιατί έχει να χάσει πολιτικά από αυτό. Δηλαδή, δεν κατά-
λαβα η ταχύτητα απονοµής της δικαιοσύνης εξαρτάται από τα
πολιτικά οφέλη της Κυβέρνησης, που είπατε εσείς σήµερα, ή τα
επικοινωνιακά, που είπε χθες ο κ. Γεωργιάδης; Αυτό µας λέτε;

Τρίτον, είπατε για προφυλακίσεις ως ένδειξη λειτουργίας του
κράτους δικαίου επί της δικής σας Κυβέρνησης. Μήπως ασπά-
ζεστε αυτό που είπε ο οµόλογός σας, ο κ. Βορίδης, «γιατί κρα-
τάµε ακόµα τον σταθµάρχη µέσα;»; Ποιοι κρατάτε;
Δικαιοσύνη-κυβέρνηση, κυβέρνηση και δικαιοσύνη;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Έλα, ρε, παιδιά!
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τέταρτον…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και να κλείνουµε,

κύριε Κατρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είπατε για οικονοµικά συµφέροντα, κύριε Σκέρτσο. Σας ρώ-

τησε χθες ευθέως ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ αν οι δύο Υπουργοί
Επικρατείας -µαζί είστε, στον ίδιο χώρο είστε, µιλάτε κάθε µέρα-
ήταν την Κυριακή το βράδυ στην οικία γνωστού ιδιοκτήτη µέσων
ενηµέρωσης, τον οποίο εσείς καταγγείλατε -το είπατε και εσείς
και ο κ. Καλαφάτης- ότι ενορχήστρωσε αυτή την ιστορία.

Σας ρωτάω, λοιπόν, ευθέως, επειδή εµείς δεν ήµασταν εκεί και
επειδή εσείς είστε Υπουργός Επικρατείας, όπως και οι δύο
Υπουργοί Επικρατείας που φέρεται ότι ήταν σε αυτή την οµή-
γυρη µε αυτόν που καταγγέλλετε: Μπορείτε να µας πείτε ευθέως
αν οι συνάδελφοί σας Υπουργοί Επικρατείας ήταν µε αυτούς που
καταγγέλλετε, µε αυτούς που σας στηρίζουν και µε αυτούς τους
οποίους σήµερα δήθεν βλέπετε ως εχθρούς;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, θέ-

λετε τον λόγο;
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ  -ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ πρόβληµα το γεγονός ότι σε αυτή την
Αίθουσα εισέρχονται και συζητούνται παραπολιτικά µυθεύµατα,
πράγµατα τα οποία ατεκµηρίωτα κυκλοφορούν από εδώ και από
εκεί, χωρίς να µπορεί κάποιος να τα επιβεβαιώσει.

(Θόρυβος - γέλωτες από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, παρα-
καλώ, ησυχία!

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Αυτό είναι και το πρόβληµα που καλούµαστε να διαχειριστούµε
σε αυτή την υπόθεση, το γεγονός ότι επιτρέψατε εσείς ως κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης να εισέλθουν µέσα στη Βουλή, στον
επίσηµο πολιτικό και αντιπολιτευτικό λόγο, οι θεωρίες συνωµο-
σίας. Αυτό θεωρώ ότι είναι πρόβληµα το οποίο κατατρώει την εµ-
πιστοσύνη των πολιτών.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πες το στα θύµατα αυτό,
στους συγγενείς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, παρα-
καλώ, µην διακόπτετε! Δεν καταγράφεται τίποτα.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Θέλω να πω ότι εµείς έχουµε δείξει ότι εµπιστευόµαστε τη δι-
καιοσύνη, η δικαιοσύνη κατά το Σύνταγµα είναι η µόνη η οποία
είναι υπεύθυνη και αρµόδια να κρίνει αυτή την υπόθεση. Κανένα

προσωπικό ή συµφεροντολογικό όφελος δεν έχει η Κυβέρνηση
παρά να λάµψει η αλήθεια, να αποκατασταθεί η εµπιστοσύνη
στην ικανότητα του κράτους να υπηρετεί το κοινωνικό συµβό-
λαιο, την ασφάλεια των πολιτών, την ισότητα, τη δικαιοσύνη.
Αυτό κρίνεται σε αυτή την υπόθεση που πλήγωσε πάρα πολύ
βαθιά τα συναισθήµατα των πολιτών και την εµπιστοσύνη τους -
εύλογα- προς το κράτος. Χρειάζεται πάρα πολύ µεγάλη προσοχή
να µην ξανακυλήσουµε σε εποχές οι οποίες προκάλεσαν πάρα
πολύ µεγάλα προβλήµατα, τοξικότητα, διχασµό και µας πήγαν
πολύ πίσω.

Διαµαρτύρεστε από την Αντιπολίτευση για τα επίπεδα της οι-
κονοµικής ανάπτυξης, των εισοδηµάτων, της ακρίβειας. Έχετε
αναρωτηθεί όλες αυτές οι πολιτικές επιλογές που κάνατε την πε-
ρίοδο 2015 - 2019 πόσο πίσω µας κράτησαν σε σχέση µε την ανά-
πτυξη της υπόλοιπης Ευρώπης και γιατί τρέχουµε τώρα και
πρέπει να αναπτύσσεται η ελληνική οικονοµία µε διπλάσιο ρυθµό
για πολλά χρόνια για να καλύψουµε το χαµένο έδαφος; Έχετε
το θράσος και αναζητάτε και ευθύνες για αυτό;

Πραγµατικά πρέπει εδώ να συµφωνήσουµε µέσα σε αυτή την
Αίθουσα ότι µαζί µε την οικονοµική ανάπτυξη πρέπει να έχουµε
και µεγαλύτερη εµπιστοσύνη και καλύτερη λειτουργία των ίδιων
των θεσµών. Δεν πάει το ένα χωρίς το άλλο. Εµείς δεν υπηρετούµε
ένα τέτοιο πρότυπο ανάπτυξης µόνο της οικονοµίας, χωρίς καλή
λειτουργία των θεσµών. Αυτά πάνε µαζί. Για εµάς αυτό αποτελεί
προτεραιότητα και ελπίζω να γίνει κάποτε και για σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Ζήτησε ο κ.
Φάµελλος για ένα λεπτό τον λόγο και µετά θα πάρει τον λόγο ο
κ. Παπανδρέου.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ
πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ και τον Πρόεδρο για την παραχώρηση.
Κύριε Πρόεδρε, όπως σας ενηµέρωσα προηγουµένως και κυ-

ρίες και κύριοι Βουλευτές, ο λόγος για τον οποίο τοποθετούµαι
επί της διαδικασίας έχει να κάνει µε το χρονοδιάγραµµα της ση-
µερινής συζήτησης. Από ό,τι έχω ενηµερωθεί από το Προεδρείο,
έχουν εγγραφεί εκατόν εβδοµήντα εννέα Βουλευτές και όπως
βλέπετε, η συζήτηση είναι πάρα πολύ σηµαντική. Ενηµέρωσα και
τον Πρόεδρο της Βουλής περίπου πριν από µία ώρα αρµοδίως.
Η επιλογή που έγινε είναι να διακοπεί η συνεδρίαση στο νούµερο
«120». Αυτό σηµαίνει ότι πενήντα εννιά Βουλευτές µένουν εκτός
τοποθετήσεων και αυτό αφορά όλα τα κόµµατα και όλες τις κοι-
νοβουλευτικές δυνάµεις. Και η πρόβλεψη που έχει θέσει το Προ-
εδρείο είναι να µιλήσουν οι πολιτικοί Αρχηγοί και να ολοκληρωθεί
η διαδικασία µεταξύ 8.00’ µε 9.00’ το βράδυ.

Νοµίζω ότι αυτό, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να αποφασίσουµε να
αλλάξει. Και επειδή ο κύριος Πρόεδρος µε ενηµέρωσε ότι αυτή
η απόφαση ελήφθη οµοφώνως στην αρχή της διαδικασίας, θέτω,
λοιπόν, ζήτηµα επί της διαδικασίας και παρακαλώ να αποφασί-
σουµε τώρα ως Ολοµέλεια ότι θα παραταθεί τουλάχιστον για δύο
ώρες -µπορεί και τρεις- η διαδικασία και ότι θα δοθεί η δυνατό-
τητα στην πραγµατική δηµοκρατία, που είναι οι τοποθετήσεις
όλων των Βουλευτών όλων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, να
τοποθετηθούν για ένα µείζον πολιτικό ζήτηµα, γιατί είναι η πρό-
ταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, δεν είναι κάτι απλό.

Προτείνουµε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, όπως ο Πρόεδρος µε
ενηµέρωσε ότι συνολικά αποφασίσαµε στην αρχή, αλλαγή τώρα
της διαδικασίας και παράταση κατά τρεις ώρες των τοποθετή-
σεων των Βουλευτών. Παρακαλώ πολύ να τεθεί στο Σώµα, έτσι
είναι η δηµοκρατία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Πα-

φίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Παρά το γεγονός ότι συµφωνώ µε

αυτή την πρόταση, συµφωνούµε να µιλήσουν και άλλοι Βουλευ-
τές, ωστόσο θέλω να επισηµάνω -το έχω πει ήδη και στον Πρό-
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εδρο της Βουλής- ότι αυτή η κατάσταση που δηµιουργήθηκε de
facto -για να το πω έτσι- και όχι de jure -ποια κατάσταση;-να µι-
λάνε τρεις φορές οι πολιτικοί Αρχηγοί κάθε µέρα και τρεις φορές
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κάθε µέρα τέσσερις φορές!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Εµείς δεν το
αξιοποιήσαµε αυτό.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Συµφωνούµε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώσατε; Ευχαριστώ πολύ.
Ναι, µπορείτε να τα πείτε µετά.
Λέω ότι το να µιλούν τρεις φορές οι πολιτικοί Αρχηγοί υποτί-

θεται για τρία λεπτά, τα οποία µπορεί να γίνουν και δεκαπέντε
και να µιλούν και τρεις φορές οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
αυτό είναι απαράδεκτο, διότι όταν µιλάει ο Αρχηγός, αυτό ση-
µαίνει ότι οι τρεις παρεµβάσεις που έχουµε αφαιρούνται από
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, είναι πάρα πολύ απλό
αυτό το πράγµα. Και έτσι, λοιπόν, αν κανένας καθίσει να δει τον
χρόνο των πολιτικών Αρχηγών, τον χρόνο των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων που είναι επί δυο, τρεις και τρεις, έξι είναι οι πα-
ρεµβάσεις…

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Των Υφυπουργών, των Υπουργών. Είναι
διπλάσιος ο χρόνος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Οι Υπουργοί το δικαιούνται έτσι και
αλλιώς τώρα, δεν αλλάζει, είναι θέµα Κανονισµού. Δεν θέλω
διορθώσεις, την ουσία κοιτάτε και όχι τα παραπολιτικά, όπως
λένε άλλοι.

Η ουσία είναι, λοιπόν, ότι µε όλες αυτές τις παρεµβάσεις φτά-
νουµε σε ένα δύσκολο σηµείο πλέον -εµείς συµφωνούµε να πάει
και να γίνει η ψηφοφορία στις 12.00’, δεν έχουµε καµµία αντίρ-
ρηση και να µιλήσουν όλοι οι οµιλητές- όµως, καθένας πρέπει να
βλέπει τον εαυτό του στον καθρέφτη συνολικά και πρέπει τελικά
να παρθεί και µια απόφαση από τη Βουλή. Δεν µπορεί να συνε-
χιστεί αυτή η κατάσταση, 3/4 του χρόνου τρώγονται, άµα έχεις
έξι παρεµβάσεις -υποτίθεται τρίλεπτες, που δεν είναι τρίλεπτες-
πότε θα µιλήσουν οι υπόλοιποι;

Άρα, λοιπόν, να δεσµευτούµε όλοι ότι αυτό θα το τηρήσουµε,
γιατί αυτό είναι κανονισµός. Όταν µιλάει ο Κοινοβουλευτικός,
είναι αναπληρωτής του Αρχηγού του κόµµατος. Έτσι δεν είναι;

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Έτσι είναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Από τη στιγµή που µιλάει ο Αρχηγός,

κόβεται ο Κοινοβουλευτικός. Γίνεται αυτό; Όχι, µε το «έτσι θέλω»
δηλαδή και γίνεται και φασαρία καµµιά φορά. Νοµίζω ότι αυτό
πρέπει να το λύσουµε, ή να αλλάξουµε τον Κανονισµό, αλλά να
το αλλάξουµε όλοι µαζί, όµως.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Τα έχουµε πει στη Διάσκεψη των
Προέδρων δύο φορές.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επ’
αυτού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι συνο-
λικό το αίτηµα να παραταθεί ο χρόνος της συνεδρίασης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Αυτό δεν γίνεται!
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όχι, γίνεται, κύριε Καλαφάτη, κάνετε

λάθος!
Γίνεται και τουλάχιστον να υπολογιστεί ο επιπλέον χρόνος

υπέρβασης των Υπουργών, αυτός ο χρόνος εµείς ζητάµε να προ-
στεθεί ως επιπλέον χρόνος της συνεδρίασης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Δεν µπορεί να έρχεται εδώ µια Κυβέρνηση να κάνει κατάχρηση
του χρόνου και µετά να λέει ότι δεν γίνεται, όπως είπε ο κ. Καλα-
φάτης. Δεν µπορεί ο γραµµατέας της Νέας Δηµοκρατίας, της φι-
λελεύθερης παράταξης που δέχεται τον διάλογο, να λέει ότι δεν
γίνεται και µάλιστα να το λέει µε ύφος. 

Εδώ, λοιπόν, θα πρέπει να ληφθεί µία απόφαση δηµοκρατικά,
εκτός αν η Κυβέρνηση δεν θέλει να αφήσει στελέχη της, όπως
είναι ο κ. Σκέρτσος, να εκτίθενται, γιατί ο κ. Σκέρτσος είπε ότι
δεν έγινε συνάντηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επί του διαδικαστι-
κού, κύριε Κατρίνη.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ:…ενώ ο κ. Μαρινάκης χθες επιβεβαίωσε
ότι έγινε συνάντηση σε φιλικό επίπεδο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατρίνη, µην
επεκτείνεστε σε άλλα ζητήµατα. Μιλήστε για το διαδικαστικό
θέµα το οποίο µπήκε στη συζήτηση. Σας παρακαλώ!

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Λέω, κύριε Πρόεδρε, ότι µάλλον γι’ αυτό
δεν θέλει η Κυβέρνηση.

Εµείς, λοιπόν, συµφωνούµε µε αυτό το αίτηµα και ζητούµε ως
ελάχιστη ένδειξη σεβασµού όχι της Κυβέρνησης, αλλά της Βου-
λής προς αυτή την κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία να
προστεθεί ο επιπλέον χρόνος υπέρβασης του χρόνου οµιλίας
των Βουλευτών στη συνεδρίαση που έγινε σήµερα. Δεν είναι καν
απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων αυτό το οποίο εµφανί-
ζεται σήµερα ως οµόφωνη απόφαση.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα ζητούν τον

λόγο και οι υπόλοιποι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου για

δέκα δευτερόλεπτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυτό φυσικά ισχύει και για τους

Υπουργούς. Αυτό είναι δεδοµένο. Δεν µπορεί να µιλάει ο Υπουρ-
γός είκοσι λεπτά και να σου λέει «εσύ µίλα πέντε λεπτά». Αυτό
είναι σωστό. Άρα, λοιπόν, είναι συνολικό το πρόβληµα και αφορά
και τους πολιτικούς Αρχηγούς και τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους και οπωσδήποτε τους Υπουργούς, για να είµαστε δί-
καιοι. Αυτό είναι κάτι που θεωρούµε δεδοµένο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Πέρκα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι γίνεται;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πάω µε τη σειρά

που δηλώσατε ότι θέλετε να µιλήσετε. Θέλετε να πάµε µε την
κοινοβουλευτική σειρά; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αποφασίστε τι κάνετε, κύριε Πρό-
εδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, κύριε Χήτα,
έχετε τον λόγο µε βάση την κοινοβουλευτική δύναµη του κάθε
κόµµατος.  

Κυρία Πέρκα, θα σας δώσω τον λόγο µετά. 
Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εγώ νοµίζω ότι κυνηγάµε την ουρά

µας εδώ µέσα και αν δεν µπορέσουµε να λύσουµε λειτουργικά
θέµατα του Κοινοβουλίου, αναρωτιέµαι πώς καλούµαστε να λύ-
σουµε προβλήµατα της κοινωνίας και των πολιτών. Την ίδια συ-
ζήτηση κάνουµε και στη Διάσκεψη των Προέδρων και σε κάθε
νοµοσχέδιο εδώ στην Ολοµέλεια της Βουλής. Όλοι όσοι παρα-
πονιούνται ότι τελικώς δεν θα µιλήσουν -και οι οποίοι κάθε φορά
είναι και διαφορετικοί, σχεδόν το σύνολο των Βουλευτών- υπερ-
βαίνουν τον χρόνο. Δεν το συζητώ ότι το ίδιο συµβαίνει και µε
τους πολιτικούς Αρχηγούς. 

Εµείς προσήλθαµε και σε αυτή τη διαδικασία µε πολύ σεβα-
σµό. Ίσως, κύριε Πρόεδρε, να είµαι και ο µοναδικός Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος αυτές τις τρεις µέρες, που δεν έκανα
χρήση όλων των παρεµβάσεων που είχα δικαίωµα, γιατί έκρινα
ότι έπρεπε να παρεµβαίνω εκεί που πρέπει σεβόµενος τη διαδι-
κασία και όχι να κάνω ντε και καλά και τις τρεις παρεµβάσεις τις
οποίες έχω δικαίωµα, για να µε γράψει µια εφηµερίδα, ένα site ή
οτιδήποτε άλλο. Το ίδιο ισχύει για τους Υπουργούς, το ίδιο και
για τους πολιτικούς Αρχηγούς. Ο κ. Βελόπουλος έκανε µία -µία!-
παρέµβαση σε τρεις µέρες και θα κάνει την κεντρική του οµιλία
σήµερα.

Άρα, λοιπόν, ας κοιταχτούµε όλοι στον καθρέφτη. Φτάσαµε
πάλι στο παραπέντε να λέµε ότι δεν θα µιλήσουν εβδοµήντα συ-
νάδελφοι. Πρόκειται για την ίδια ατέρµονη συζήτηση η οποία δεν
τελειώνει ποτέ. Το ίδιο θα πούµε και τη Δευτέρα στη Διάσκεψη
των Προέδρων και τα ίδια θα λέµε συνεχώς. 
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Φυσικά και συµφωνούµε να παραταθεί η διαδικασία και µέχρι
τις 24.00’ και µέχρι τη 1.00’. Εµείς δεν έχουµε κανένα πρόβληµα.
Συµφωνούµε. Εκεί, όµως, που δεν συµφωνούµε είναι ότι δεν λύ-
νουµε το πρόβληµα. Δεν σεβόµαστε τους συναδέλφους, δεν σε-
βόµαστε τη διαδικασία, δεν σεβόµαστε κανέναν. Πρόεδροι,
Υπουργοί, Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, Βουλευτές όλοι µιλούν
όσο θέλουν και το Προεδρείο βρίσκεται πάντα σε δύσκολη θέση.
Εγώ καταλαβαίνω τη θέση σας. Τι να κάνετε; Να κλείσετε τα µι-
κρόφωνα; Ίσως, όµως, κάποια στιγµή να πρέπει πραγµατικά να
φτάσουµε και σε αυτό το σηµείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία Πέρκα,
έχετε τον λόγο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί
προσωπικού. Αναφέρθηκε σε µένα ο κ. Κατρίνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ας ολοκληρώσουµε
τον κύκλο των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων για το διαδικα-
στικό θέµα και µετά θα σας δώσω τον λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πολιτική µοµφή ήταν, κύριε Καλαφάτη. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Δεν µπορεί να εµφανίζεστε εδώ και να

κάνετε τον κήνσορα εδώ πέρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ησυχία, κύριοι συνά-

δελφοι. 
Ορίστε, κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Εδώ το θέµα δεν είναι ποιος πα-

ραβιάζει -και θα συµφωνήσω µε πολλά από αυτά που ειπώθηκαν-
αλλά ότι πάµε να παραβιάσουµε τον Κανονισµό, ο οποίος περι-
γράφει ότι η Ολοµέλεια τελειώνει στις 24.00’ της τρίτης µέρας.
Έτσι δεν είχαµε πει; Είχαµε πει υποχρεωτικά µέχρι τις 24.00’. Και
όποιος δεν έχει προλάβει να µιλήσει, θα κόβεται στις 24.00’ και όχι
οποιαδήποτε άλλη ώρα. Και αυτό είναι κάτι στο οποίο επιµένουµε.
Ή θα τηρούµε τον Κανονισµό ή όχι. 

Σας ευχαριστώ. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Καζα-

µία, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η Πλεύση Ελευθε-

ρίας συµφωνεί µε την πρόταση. Θεωρούµε ότι αυτή η πρόταση
είναι δίκαιη για τους Βουλευτές που δεν µίλησαν. Επίσης, συνάδει
και µε το σχετικό άρθρο του Κανονισµού της Βουλής. Τέλος, θε-
ωρούµε ότι το Προεδρείο δεν µπορεί να ανακοινώνει, χωρίς να
έχει υπάρξει προηγουµένως ευρεία συζήτηση, ότι θα κοπεί ο κα-
τάλογος έτσι ξαφνικά. Άρα, είναι θετικό το ότι συζητάµε αυτό το
θέµα και υποστηρίζουµε την πρόταση.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Βρεττός από την Κοινοβουλευτική Οµάδα Νίκη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς είµαστε µία νέα

Κοινοβουλευτική Οµάδα και όλοι οι Βουλευτές µας είµαστε χωρίς
προηγούµενη κοινοβουλευτική εµπειρία. Εποµένως, έχουµε πολύ
µεγάλο σεβασµό στον θεσµό, γιατί πιστεύαµε ότι τουλάχιστον η
νοµοθετική εξουσία µπορεί να διαχειρίζεται τα του οίκου της µε
έναν τρόπο κατά τον οποίο αποδίδει δικαιοσύνη, αλλά κυρίως απο-
δίδει αυτό το πνεύµα της δηµοκρατίας. Άρα, είναι υποχρεωτικό να
δοθεί η δυνατότητα να µιλήσουν όλοι οι συνάδελφοι που προετοι-
µάζονται µε πολύ µεγάλη αγωνία -εγώ µπορώ να µιλήσω τουλάχι-
στον για τους δικούς µας Βουλευτές- και µε µεγάλη αίσθηση
ευθύνης. 

Όµως, δεν είναι δυνατόν για άλλους λόγους να κόβονται Βου-
λευτές από το να µιλήσουν. Δεν ξέρω, για τους κυβερνητικούς
Βουλευτές µπορεί να υπάρχει ένα κλίµα επιβολής της κυβερνητι-
κής άποψης. Όµως, εδώ ο κάθε Βουλευτής είναι ελεύθερος και
αυτόνοµος να υπερασπιστεί τις απόψεις του και κυρίως να τις εκ-
θέσει εν όψει των πολιτών. Εποµένως, εµείς θέλουµε να παραταθεί
η διαδικασία για όλους τους Βουλευτές, κάτι που δεν αποτελεί µια
δοκιµασία για την Κυβέρνηση, αλλά µια ευλογία για τη δηµοκρα-
τία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Κόντης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Να

δευτερολογήσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να τοποθετηθούν
για το διαδικαστικό, κύριε Πρόεδρε, εφόσον το ζητούν. 

Ορίστε, κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το διαδικα-

στικό, εµείς σεβόµενοι ότι υπάρχει πλήθος Βουλευτών που θέλει
να εκφραστεί, αυτές τις δύο µέρες κάναµε χρήση µόνο µίας τρί-
λεπτης παρέµβασης, ενώ η δωδεκάλεπτη οµιλία µου πήγε στα
έντεκα λεπτά. 

Ανεξάρτητα, λοιπόν, από το αν θα παραταθεί η διαδικασία ή
όχι, εγώ θα ζητούσα από τους συναδέλφους να µένουµε µέσα
στον προβλεπόµενο χρόνο και ει δυνατόν να περιοριζόµαστε σε
αυτόν, γιατί πολλές φορές υπάρχει διπλασιασµός χρόνου. Αυτό
είναι το θέµα. Πάντως, για όποια απόφαση παρθεί, είµαστε µαζί. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε

Τσιάρα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, από την πρώτη

µέρα που ξεκίνησε η συζήτηση για την πρόταση δυσπιστίας έγινε
γνωστή από τον Πρόεδρο της Βουλής η διαδικασία σε σχέση µε
τις δυνατότητες του χρόνου που θα είχαν τόσο οι πολιτικοί Αρ-
χηγοί όσο και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Είναι δεδοµένο
ότι µια πρόταση δυσπιστίας συνιστά προφανώς τον πλέον εµφα-
τικό τρόπο άσκησης ελέγχου απέναντι στην Κυβέρνηση. Άρα,
είναι δεδοµένο ότι σε αυτές τις περιπτώσεις οι Υπουργοί είναι
υποχρεωµένοι να έρθουν και να απαντήσουν. 

Πραγµατικά µου κάνει µεγάλη εντύπωση η αναφορά των συ-
ναδέλφων στον χρόνο ή την παρουσία πολλών Υπουργών, µιας
και νοµίζω ότι είναι αυτονόητο πως αυτοί που ελέγχονται αυτή
τη στιγµή µέσα από τη συγκεκριµένη κοινοβουλευτική διαδικασία
είναι η Κυβέρνηση και οι Υπουργοί. Αν δεν έρχονταν οι Υπουργοί,
προφανώς θα λέγατε ότι δεν είναι εδώ οι Υπουργοί. Όµως, τι να
κάνουµε; Οι Υπουργοί είναι εδώ αυτή τη στιγµή. 

Για να ξεκαθαρίσουµε κάτι, όµως, ο Κανονισµός της Βουλής
προβλέπει συγκεκριµένα ότι κάθε πρόταση δυσπιστίας συζητεί-
ται επί τριήµερον µε ανώτατο χρόνο ολοκλήρωσης αυτής της συ-
ζήτησης τη δωδεκάτη βραδινή. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Προφανώς το 24.00’ δεν είναι δεσµευτικό, αλλά η αλήθεια είναι
ότι µιλάµε για συζήτηση τριών ηµερών. 

Τέλος, είµαι ο µόνος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µεταξύ
όλων, που, σεβόµενος τον χρόνο των συναδέλφων που περίµε-
ναν, πήρα τον λόγο µόνο για ένα λεπτό αυτές τις τρεις ηµέρες
και κάποιοι άλλοι έκαναν κατάχρηση αυτού του χρόνου. Άρα, λοι-
πόν, ας µην συζητούµε για το τι κάνει ο καθένας από εµάς εδώ.
Όλοι κρινόµαστε γι’ αυτό που κάνουµε και γι’ αυτό που λέµε.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Ωστόσο, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι υπάρχουν σαφείς διαδι-
κασίες. Υπάρχουν συνάδελφοι, οι οποίοι αναγκάστηκαν να µιλή-
σουν στις 2:30’ και στις 3:00’ µετά τα µεσάνυχτα και υπάρχει µια
κοπιώδης διαδικασία. Εάν κάποιος πιστεύει, πραγµατικά, ότι δεν
έχουν ακουστεί οι απόψεις µετά από τόσο µεγάλη και εκτεταµένη
συζήτηση, προφανώς µιλάµε για κάτι άλλο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Προφανώς, όλα λειτουργούν µε βάση τον Κανονισµό
της Βουλής και το Προεδρείο και όλοι µας θα αποφασίσουµε σε
σχέση µε αυτό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Να γίνει ψηφοφορία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει ψηφο-

φορία, κύριε Μπάρκα. Τι λέτε τώρα; Τι είµαστε, γενική συνέλευση
σε σωµατείο; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Καλά θα ήταν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο κ. Καλαφάτης

έθεσε ένα ζήτηµα επί προσωπικού.
Σε τι συνίσταται το προσωπικό, κύριε Καλαφάτη; Έχετε τον

λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Αναφέρθηκε ότι εγώ ισχυρίστηκα ότι

δεν γίνεται αυτό. Αναφέρθηκε, µάλιστα, στη φιλελεύθερη Νέα
Δηµοκρατία, υπονοώντας και αµφισβητώντας, εάν θέλετε, και το
δηµοκρατικό µου αίσθηµα. Γι’ αυτό σηκώθηκα.

Ήθελα να πω κάτι και να ενηµερώσω το Σώµα, γιατί εδώ κά-
ποια στιγµή πρέπει να πάρουµε όλοι τις ευθύνες µας. Ο Γενικός
Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρα-
τίας, της φιλελεύθερης Νέας Δηµοκρατίας, στη Διάσκεψη των

13562 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Προέδρων έχει θέσει δύο φορές -και το ξέρουν οι συνάδελφοι
που συµµετέχουν στη διάσκεψη- το ζήτηµα του αυτόµατου κλει-
σίµατος ηλεκτρονικά, σε συγκεκριµένο χρόνο που θα αποφασί-
σουµε, για Βουλευτές, Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και
κυρίαρχα για Υπουργούς. 

(Χειροκροτήµατα)
Το λέω, για να το γνωρίζετε. Η θέση της Νέας Δηµοκρατίας,

όπως το έχουµε θέσει, είναι εάν έχει χρόνο δώδεκα λεπτά ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος, στα δεκατέσσερα να σταµατάει να
ακούγεται και από τα Πρακτικά και ηλεκτρονικά. Ο Βουλευτής
έχει, για παράδειγµα, έξι λεπτά; Στα επτά λεπτά θα γνωρίζει ότι
σταµατάει ο χρόνος. Δεν θα έχουµε τη διαδικασία να παρακα-
λούµε για την εύνοια του Προεδρείου και να υπάρχει µια διακρι-
τική µεταχείριση, ενδεχοµένως. Ακόµα και αν αποφασίσουµε
τώρα, πάλι τριάντα Βουλευτές δεν θα µιλήσουν από τους εκατό.
Άρα, θέλω να σας πω ότι δεν είναι το θέµα για σήµερα. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Σήµερα τι κάνουµε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Και σήµερα, δηλαδή, ακόµα και αν

αποφασίσουµε να πάµε µέχρι τη δωδεκάτη, πιθανότατα…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Για σήµερα,
όµως, τι λέτε; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Η πρότασή µου είναι να το θέσετε
όλοι και να συµφωνήσουµε, να πάρουµε µια απόφαση στη Διά-
σκεψη των Προέδρων, να πάµε σε αυτή την καινοτόµο διαδικα-
σία. Είναι, όµως, πράγµατι καινοτόµος; Στην Ευρώπη έτσι
λειτουργούν τα πράγµατα. Πρέπει να εκπαιδευτούµε όλοι, οι
Βουλευτές, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι Υπουργοί, να
µιλάµε σε συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα. Το βάζω αυτό το
θέµα, για να τεθεί στη Διάσκεψη των Προέδρων και να το γνωρί-
ζουν οι γενικοί γραµµατείς των Κοινοβουλευτικών Οµάδων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε Κα-
λαφάτη.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ήρεµα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ήρεµα, ήρεµα πα-

ρακαλώ! δεν χρειάζεται να νευριάζετε, ηρεµήστε. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Εγώ, απλώς, ήθελα να ενηµερώσω

το Σώµα ότι αυτή η πρόταση υπάρχει στο τραπέζι, για να το γνω-
ρίζουν οι συνάδελφοι. Τίποτα παραπάνω.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Καλαφάτη,

αυτή είναι µια πρόταση, που την είχατε διατυπώσει…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Παρακαλώ! 
Κύριε Καλαφάτη, εν τάχει λέω ότι αυτό είναι αντικείµενο συ-

ζήτησης στη Διάσκεψη των Προέδρων. Ακούστηκε η πρότασή
σας…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Για να µην αντιπαρατιθέµεθα εδώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην µε διακόπτετε. 
Αυτή την πρόταση την είχατε εκφράσει στη Διάσκεψη των

Προέδρων. Προφανώς, έχουν ενηµερωθεί οι Κοινοβουλευτικές
Οµάδες, καθώς είχατε αναλάβει πρωτοβουλία. Το επαναφέρετε
τώρα, καλώς, αλλά αυτό είναι ένα άλλο θέµα, που δεν µας απα-
σχολεί σήµερα. Πάµε παρακάτω. 

Ακούστηκαν όλες οι απόψεις. Εάν θέλετε και την προσωπική
µου, ναι βεβαίως, και εγώ θα ήθελα να µιλήσουν και οι εκατόν
εβδοµήντα οκτώ οµιλητές. Δεν µας φτάνει, βέβαια, η δωδεκάτη
νυχτερινή. Ήδη, µε αυτή την διαδικασία και στην ώρα που
έχουµε φθάσει αυτή τη στιγµή, που κανονικά θα έπρεπε τώρα να
µιλούν οι Κοινοβουλευτικοί, όπως είχαµε αποφασίσει, να θυµίσω,
τελικά οι Κοινοβουλευτικοί θα ξεκινήσουν περίπου µετά από µία
µε µιάµιση ώρα. Εάν προσθέσετε τους χρόνους και µε την ανοχή
και όλα αυτά που λέµε, συν τους χρόνους των Προέδρων των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων, ήδη από τώρα που µιλάµε, έχουµε
φτάσει µάλλον στην εντεκάτη βραδινή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Μια ώρα ακόµα είναι µέχρι τη
δωδεκάτη, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Άρα, η πρόταση δεν
έχει πρακτικό αποτέλεσµα για σήµερα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Έχει, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Γενικότερα, όµως,
αυτή είναι η κατεύθυνση, που όλοι -νοµίζω- συµφωνούµε, και για
τους χρόνους και για το πόσο πρέπει να µιλάνε οι Αρχηγοί και
για τις παρεµβάσεις τους και για τα υπόλοιπα, για τους Κοινο-
βουλευτικούς ενδεχοµένως, για τους Βουλευτές και για τους
Υπουργούς. Τώρα, όµως, µε συγχωρείτε, αλλά δεν µπορούµε να
το εφαρµόσουµε. Δεν είναι άλλος Υπουργός να µιλήσει από εδώ
και πέρα. 

Περιµένει στωικά εδώ και ώρα ο πρώην Πρωθυπουργός να µι-
λήσει. Περιµένουν άλλοι επτά Βουλευτές να µιλήσουν. Ο χρόνος
που θα χρειαστούµε για αυτές τις οµιλίες είναι τουλάχιστον µιά-
µιση ώρα και στις 15:00’ θα ξεκινήσουν να µιλούν οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι, ενώ ήταν να µιλήσουν από τις 13:00’. Αυτό
είχαµε αποφασίσει από προχθές και το επαναλάβαµε και σήµερα
το πρωί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, να πάµε µέχρι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εγώ λέω για τη δια-

δικασία. Δεν λέω, εάν συµφωνώ ή διαφωνώ. Ας πάµε και µέχρι
το Σαββατοκύριακο. Δεν το προβλέπει αυτό, όµως, ο Κανονι-
σµός. Ο Κανονισµός το ξέρετε -ακούστηκε- προβλέπει µέχρι τις
12 τα µεσάνυχτα και τελειώνουµε. 

Πριν δώσω τον λόγο στον πρώην Πρωθυπουργό, θα ανακοι-
νώσω την επίσκεψη ενός σχολείου, γιατί περιµένουν τα παιδιά
και πρέπει να φύγουν.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Μέχρι τις 4.00’...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να καλωσορίσουµε
τα παιδιά και µετά θα µιλήσουµε. Δεν φεύγουµε από εδώ εµείς,
τα παιδιά όµως πρέπει να φύγουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα µαθήτριες και µα-
θητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 14ο Γενικό
Λύκειο Αθήνας (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο πρώην Πρωθυπουργός κ. Γιώργος Παπαν-
δρέου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, και εγώ θα συµ-
φωνήσω µε όσα άκουσα από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους, ότι και λόγω της σηµασίας της πρότασης δυσπιστίας και
λόγω της ανάγκης να ακουστούν όλες οι φωνές -όσες µπορούν-
των οµιλητών για το θέµα αυτό, η επέκταση, σύµφωνα και µε τον
Κανονισµό, όχι µόνο επιτρέπεται, αλλά επιβάλλεται. Ας επεκταθεί
ο χρόνος, για να υπάρξει όσο το δυνατόν µεγαλύτερη συµµετοχή
Κοινοβουλευτικών σε αυτή τη συζήτηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε τα λόγια µιας
µάνας που εξέφρασε ένα ηχηρό ερώτηµα, µια βαθιά απορία, το
µεγάλο γιατί. Το εξέφρασε µε πόνο ψυχής η Μαρία Καρυστιανού,
όταν στην εξεταστική επιτροπή αναρωτήθηκε: Τι κατάντια, τι
ντροπή, είναι έτσι η χώρα µου; 

Δεν νοµίζω να υπάρχει πολίτης αυτής της χώρας, άνθρωπος
µε λίγη έστω ανθρωπιά, που να µην δάκρυσε -το οµολογώ, και
εγώ- ακούγοντας να εξιστορούν το δράµα τους οι γονείς και οι
συγγενείς που έχασαν δικούς τους ανθρώπους στα Τέµπη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρα από τη συµπόνια, τον
πόνο που ο καθένας µπορεί να αισθάνεται, έχουµε ένα καθήκον.
Έχουµε καθήκον να τιµήσουµε, να ακούσουµε, ακόµα και να µας
καθοδηγήσουν αυτές οι φωνές όσων έζησαν και ζουν την ανα-
πάντεχη αυτή περιπέτεια. Γιατί, πέρα από τον πόνο για τα παιδιά
τους, για τους συγγενείς τους, έθεσαν τόσο καθαρά, µακριά από
κοµµατικές σκοπιµότητες, τα πραγµατικά ζητήµατα, τα πραγµα-
τικά διλήµµατα που ανέδειξε η τραγωδία των Τεµπών, τα οποία
συµπυκνώνονται σε δύο λέξεις: κράτος δικαίου. 

Με τις υπογραφές ενός εκατοµµυρίου τριακοσίων χιλιάδων πο-
λιτών τέθηκε καίρια το αίτηµα του κράτους δικαίου και της δικαιο-
σύνης. Είπε η εκπρόσωπός τους: Μιλάω ως ενεργός πολίτης. Μας
ενδιαφέρει να τιµωρηθούν οι ένοχοι, να ζούµε σε ένα κράτος δι-
καίου, χωρίς ασυλίες, µε αδέσµευτη λειτουργία της δικαιοσύνης,
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µε ελευθερία του Τύπου, ώστε να βγαίνουν όλα στο φως. 
Τι ζητούν; Τα αυτονόητα σε µια δηµοκρατία. Και το µεγάλο

ερωτηµατικό είναι: Γιατί αυτά στην Ελλάδα δεν είναι αυτονόητα;
Γιατί δεν είναι αυτονόητη η απόδοση δικαιοσύνης; Γιατί δεν είναι
αυτονόητη η ανεξαρτησία και η ελευθερία του Τύπου; Γιατί δεν
είναι αυτονόητη η προστασία των προσωπικών δεδοµένων και
της ιδιωτικότητας; Γιατί δεν είναι αυτονόητη η διαφάνεια στη δια-
χείριση και κατανοµή των κονδυλίων; 

Όσα βιώνουµε καθηµερινά προσβάλλουν την αξιοπρέπεια του
κάθε πολίτη, την αξιοπρέπεια του λαού µας. Μας πληγώνουν
όλους. Εµένα προσωπικά µε πληγώνουν για έναν ακόµα λόγο,
γιατί βάλαµε πλάτη το 2009 για να µην χρεοκοπήσει η χώρα λόγω
των δικών σας ασυλλόγιστων πολιτικών επιλογών. Σηκώσαµε το
βάρος των δικών σας αµαρτηµάτων µόνο εµείς, η παράταξή µας
µαζί µε τον ελληνικό λαό για να αποφύγουµε τη χρεοκοπία.

Όµως δεν ήταν µόνο η οικονοµική χρεοκοπία που αντιµετωπί-
σαµε. Χειρότερη ήταν η ηθική χρεοκοπία της χώρας µας. Η ανα-
ξιοπιστία αποτέλεσε το µεγάλο έλλειµµα. Με ρώτησε ο Πέερ
Στάινµπρουκ, Υπουργός Οικονοµικών της Γερµανίας: «Ξέρεις
ποιο είναι το συντοµότερο αστείο στην Ευρώπη; Είναι τα greek
statistics». Tα ελληνικά στατιστικά στοιχεία.

Να ξέρετε, κύριοι συνάδελφοι, ότι οι θυσίες του ελληνικού
λαού δεν έγιναν µόνο για να ανορθώσουµε την ελληνική οικονο-
µία. Έγιναν για να ανορθώσουµε την εικόνα του Ελληνισµού, την
αξιοπιστία της Ελλάδας, που είχε τρωθεί βαρύτατα από τον θε-
σµικό εκτροχιασµό παντού. Το επισηµαίνω γιατί πρέπει να ξέρετε
εσείς της Νέας Δηµοκρατίας που αυτοπαινεύεστε για την προ-
σήλωσή σας στην Ευρώπη και στις αρχές της, ότι µε το πρό-
σφατο ψήφισµα στην Ευρωβουλή, ένα ψήφισµα που µιλά για την
έλλειψη ελευθερίας του τύπου, την παραβίαση ατοµικών δικαιω-
µάτων µε το «Predator», τη διαφθορά, αλλά και τη χρήση υπερ-
βολικής βίας από την Αστυνοµία, τη συνολική υποχώρηση του
κράτους δικαίου, δεν είναι η πρώτη φορά που η εικόνα της Ελ-
λάδας έχει πάρει την κατιούσα. 

Υπήρξε τότε και ένα άλλο ψήφισµα της Ευρωβουλής, που εί-
χατε εσείς ζητήσει µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ για την κρίση του 2009.
Εκεί αναφέρεται ξεκάθαρα ότι η αναξιοπιστία της χώρας οφεί-
λετο στη στατιστική απάτη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Γι’ αυτό εξαφανίσατε το ψήφισµα εκείνο, γι’ αυτό έκανε και
ότι δεν είδε τίποτα και η δικαιοσύνη. Και επειδή άκουσα και τον
Υπουργό να µιλάει περί συνωµοσιολογιών, επειδή υπηρέτησε και
στην κυβέρνησή µας, να ξέρει πολύ καλά ότι τις στατιστικές εκεί-
νες τις εποχές τις υπογράφουν όλες οι κυβερνήσεις-και της Νέας
Δηµοκρατίας-, αλλά ο κ. Γεωργίου κυνηγιέται διότι υπάρχει συ-
νωµοσιολογία της Νέας Δηµοκρατίας ότι αυτός ο άνθρωπος, που
ανέδειξε τα στατιστικά στοιχεία τα σωστά, προσπάθησε να τα
πειράξει για να µπούµε στα µνηµόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Εσείς είσαστε οι συνωµοσιολόγοι, αγαπητοί συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας, και αυτή η αναξιοπιστία κόστισε τότε, κοστί-
ζει και σήµερα στον ελληνικό λαό. Και τότε και τώρα µε δική σας
ευθύνη, µε τις δικές σας επιλογές, δεν λειτούργησαν και δεν λει-
τουργούν τα αυτονόητα της δηµοκρατίας: έλεγχος, διαφάνεια,
λογοδοσία, αλήθεια.

Περίµενα από την τότε κρίση να βγουν κάποια συµπεράσµατα
για τη λειτουργία της δηµοκρατίας µας, του ελληνικού κράτους,
των θεσµών και της πολιτικής µας ζωής. Ήλπισε ένα σηµαντικό
µέρος του ελληνικού λαού ότι η παράταξη που σήµερα κυβερνά,
θα είχε αλλάξει, θα είχε εκσυγχρονιστεί, θα είχε απαλλαγεί από
τα σύνδροµα της πελατειακής µας ιστορίας, ότι θα είχε µάθει
από τα λάθη στη διαχείριση που η ίδια έκανε και µας οδήγησε
στα πρόθυρα της χρεοκοπίας το 2009. 

Αναδεικνύεται, όµως, και σήµερα µε µεγάλη ένταση ότι το µε-
γάλο πολιτικό δίληµµα της εποχής µας είναι το ζήτηµα της δη-
µοκρατίας. Και για εµάς τους πολιτικούς, η µεγάλη δηµοκρατική
πρόκληση της εποχής µας είναι αν εµείς οι πολιτικοί θα εκφρά-
σουµε χωρίς εξαρτήσεις και χωρίς ιδιοτέλεια τα ευρύτερα συµ-
φέροντα του λαού ή θα είµαστε έρµαια, αιχµάλωτοι ή και µέτοχοι
στα πάρτι των µεγάλων συµφερόντων, αν θα υπερασπιστούµε
την αυτονοµία της πολιτικής. 

Και αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, αποτελεί και σήµερα τη µεγάλη
διαχωριστική γραµµή των πολιτικών µας µπροστά στις µεγάλες
αλλαγές της εποχής µας, την κλιµατική αλλαγή, τη ραγδαία εξέ-
λιξη στην τεχνολογία, την τεχνητή νοηµοσύνη, αλλά και τις γεω-
πολιτικές αλλαγές, αν θα έχει λόγο και δύναµη ο πολίτης, ώστε να
διασφαλιστεί συλλογικά η σωστή αξιοποίηση όλων των χρηµατι-
κών και ανθρώπινων πόρων, των γνώσεων, των τεχνολογιών, ώστε
να ελέγχονται οι αποφάσεις για το κοινό καλό, για το συµφέρον
των πολιτών, αν σε αυτή τη µετάβαση την τεχνολογική, την κλιµα-
τική, µε τις αλλαγές παντού, στην παραγωγή, στις πόλεις, στην
αγροτιά, στις συγκοινωνίες, στην κατανάλωση, στην ενέργεια, θα
κληθεί ο πολίτης να συνδιαµορφώσει την πορεία της χώρας του
και του µέλλοντος του ή αν θα µείνει στο περιθώριο της ιστορίας,
θύµα εκµετάλλευσης σε έναν κόσµο όπου ο πλούτος, η γνώση, η
εξουσία ολοένα και περισσότερο θα συγκεντρώνεται στα χέρια
των λίγων, σε παλιά και σε νέα κατεστηµένα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα όσα βιώνουµε, όλα όσα
ανέφερα όλα όσα αποτελούν θέµατα της υπό συζήτηση πρότα-
σης δυσπιστίας, η τραγωδία των Τεµπών, οι υποκλοπές, η υπε-
ξαίρεση προσωπικών δεδοµένων, η αδιαφάνεια και η διαφθορά,
όλα δείχνουν ότι ο αγώνας µας είναι αγώνας για τη δηµοκρατία. 

Ο αγώνας αυτός δεν είναι σηµερινός, είναι διαχρονικός. Ο Αδα-
µάντιος Κοραής, διανοητής και πρωτεργάτης του αγώνα για ελεύ-
θερη Ελλάδα, γράφει στις σηµειώσεις του για το πολίτευµα: «Με
υπερβάλλοντα ζήλο πρέπει να ασκείται ο έλεγχος των δαπανών
του δηµοσίου, επειδή οι πληρώνοντες τους φόρους πολίται έχουν
το δίκαιον να ερευνώσιν αδυσωπήτως διά των αντιπροσώπων το
πού και το πώς ξοδεύονται οι φόροι των». Προάγγελος της «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑΣ» ο Αδαµάντιος Κοραής. Ζητούσε επίσης την κατάργηση
της εσωτερικής επιτήρησης και κατασκοπείας. Σαν να ήξερε για
το «Predator»! Η παραβίαση της ιδιωτικής σφαίρας είναι τελικά πα-
ραβίαση της ελευθερίας του ανθρώπου. 

Ίσως µία από τις σηµαντικότερες όµως παρατηρήσεις του ήταν
αυτό που θεωρούσε σηµαντικό για την Ελλάδα: η οικοδόµηση της
ηθικής ενότητας του έθνους, δηλαδή η ηθική βάση της εθνικής
οµοψυχίας. Φιλελεύθερος διανοητής της Ελληνικής Επανάστα-
σης, στον δήθεν φιλελευθερισµό της Νέας Δηµοκρατίας θα έβαζε
πολύ κάτω από τη βάση σήµερα. Μιλούσε για µια Ελλάδα αξιών.
Αυτή την Ελλάδα πρέπει να οραµατιζόµαστε, Ελλάδα αξιών και
όχι υπεραξιών των σουπερµάρκετ, υπεραξιών των ενεργειακών
κολοσσών, υπεραξιών των ιδιωτικών νοσοκοµείων, υπεραξιών
στην αγοραπωλησία γης, επιχειρήσεων και κατοικιών για τους ξέ-
νους και τα funds που αφελληνίζουν την ελληνική οικονοµία. 

Τη δραµατική αυτή κατάσταση επιβεβαιώνει σήµερα και ο δι-
οικητής της Τράπεζας της Ελλάδος. Λέει συγκεκριµένα: «Υπάρ-
χουν κλάδοι οι οποίοι σαφώς έχουν ολιγοπωλιακή δοµή και αυτό
αποδεικνύεται από τα spreads και margins. Η Ελλάδα χρειάζεται
περισσότερο ανταγωνισµό, διότι όπως προκύπτει από τις µελέ-
τες της Τράπεζας της Ελλάδος έχουµε ολιγοπώλια στα τρόφιµα,
στα καύσιµα, στις τράπεζες και στην ιδιωτική νοσοκοµειακή πε-
ρίθαλψη». 

Πού είναι, λοιπόν, οι ισχυροί δηµοκρατικοί θεσµοί που θα προ-
στατέψουν τον πολίτη από την αυθαιρεσία των ισχυρών; 

Πού είναι οι δηµοκρατικές διαδικασίες και ο πολιτισµός που θα
προστατεύσουν και θα απελευθερώσουν τον Ελληνισµό από τις
δικές σας καθεστωτικές αντιλήψεις, αντιλήψεις που αναγορεύουν
σε αξία την εξουσία και αποδέχονται ως πρακτική το «κονέ», την
«µπάζα», τη «µαγκιά» και τελικά το «µπάζωµα» της αλήθειας. 

Η υποβάθµιση των δηµοκρατικών θεσµών και διαδικασιών στη
χώρα µας, πανθοµολογούµενη σε όλη την Ευρώπη πια, πάει χέρι
χέρι µε την ανέχεια, τη φτώχεια, την ανισότητα, την ακρίβεια, οδη-
γώντας τους Έλληνες, την Ελλάδα, σύµφωνα µε την πρόσφατη
έρευνα του Ινστιτούτου Γερµανικής Οικονοµίας, στην ίδια θέση µε
τις φτωχότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης των είκοσι επτά.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φωνή των συγγε-
νών των θυµάτων της τραγωδίας των Τεµπών πρέπει να αποτελεί
για όλους µας παράδειγµα, είναι µια φωνή που µας έχει συγκλο-
νίσει βαθύτατα, γιατί εκπέµπει ένα εκκωφαντικό µήνυµα δικαιο-
σύνης και κράτους δικαίου, µήνυµα ενάντια στην παραίτηση και
την ιδιώτευση που ναρκοθετούν δικαιώµατα και υπονοµεύουν το
µέλλον µας. 
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Εκπέµπει ένα µήνυµα µέσα στη δυστυχία όµως ανάτασης, διε-
ξόδου από ένα περιβάλλον τέλµατος, πολιτισµικού, κοινωνικού
και πολιτικού αδιεξόδου, αδιεξόδου που διαµορφώνεται από µια
ιδεολογικοπολιτική αντίληψη και πρακτική που αδιαφορεί για τη
συνεχώς γιγαντούµενη ανισότητα και αγνόηση των ανθρώπινων
δικαιωµάτων. 

Όχι, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, δεν µας
οδήγησε εδώ στην πρωτοβουλία του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής που στήριξαν και τα άλλα τρία κόµµατα καµµία διαπλοκή.
Εσείς της Νέας Δηµοκρατίας µάς οδηγήσατε εδώ, γιατί εσείς
υπηρετείτε τους ισχυρούς της ελίτ, γιατί εσείς υπονοµεύετε τα
αυτονόητα µιας δηµοκρατικής πολιτείας, συγκαλύπτοντας τις
δικές σας αθέµιτες πρακτικές, στην περίπτωση των Τεµπών, για
ένα έγκληµα που ήταν προβλέψιµο, όπως γνωρίζουµε πια από
τις εκθέσεις, γιατί ήταν προϊόν ρουσφετιών, πελατειακής διαχεί-
ρισης, αδιαφάνειας και διαφθοράς. 

Αλλά µας φέρατε εδώ και γιατί υπάρχει και νέο έγκληµα εν εξε-
λίξει. Γιατί αν το πρώτο ήταν προβλέψιµο, το δεύτερο έγκληµα
ήταν προαποφασισµένο. Είναι το έγκληµα της συστηµατικής
συγκάλυψης, ένα έγκληµα που συνεχίζεται εις βάρος της δικαιο-
σύνης, της διαφάνειας, της δηµοκρατίας και τελικά των συµφε-
ρόντων και της οµοψυχίας του ελληνικού λαού. 

(Χειροκροτήµατα)
Αφυπνίσατε δηµοκρατικά αντανακλαστικά, αναδείξετε άθελά

σας µε τις επιλογές σας την καθοριστική σηµασία της δηµοκρα-
τίας για την ασφάλεια, την ευµάρεια, την προκοπή, την ισότητα,
για ένα κράτος δικαίου που θα περιφρουρεί την αξιοπρέπεια
κάθε πολίτη, του κάθε Έλληνα, αλλά και του Ελληνισµού ολό-
κληρου. Αυτό ίσως αποτελεί το µόνο, αλλά σηµαντικό συµπέρα-
σµα από αυτή την τραγωδία και τη συνεχιζόµενη περιπέτεια. 

Η παράταξή µας, η δηµοκρατική παράταξη έφερε θεσµούς
που ενίσχυαν την αξιοκρατία, τη διαφάνεια στη διαχείριση των
χρηµάτων του ελληνικού λαού, την αποκέντρωση της εξουσίας,
ώστε να ελέγχεται από το λαό, ένα κοινωνικό κράτος που στόχο
έχει τη σιγουριά, την ασφάλεια του κάθε αδύναµου, τη δηµοκρα-
τική διαβούλευση και συµµετοχή για αποτελεσµατικές και ελεγ-
χόµενες από το λαό αποφάσεις, τη διάκριση των εξουσιών για
να ελέγχεται η αυθαιρεσία και η απληστία, το κράτος δικαίου. 

Σε αυτόν τον αγώνα µένουµε πάντα πιστοί. 
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Δουδωνή από το ΠΑΣΟΚ. 
Λοιπόν, µε αυτά και µε αυτά, µεταξύ των άλλων, επειδή είχαµε

και την κουβέντα προηγουµένως, θέλουµε µία ώρα για να ολο-
κληρωθεί η συζήτηση από τους οµιλητές. Άλλος Υπουργός δεν
υπάρχει. Άρα θα πάµε από το αίτηµα των δύο επιπλέον ωρών
που ζητήθηκε -και λογικό είναι- ήδη θα το υπερβούµε, γιατί θα
ξεκινήσουν τώρα οι οµιλίες των κοινοβουλευτικών που θα διαρ-
κέσουν ένα δίωρο. Οπότε οι αρχηγοί µετά τις 17.00’.

Κύριε Δουδωνή, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, στις 26 Μαρτίου του 2008 από αυτό εδώ το Βήµα ο
άνθρωπος που µίλησε µόλις πριν, ο Γιώργος Παπανδρέου, κατέ-
θεσε πρόταση µοµφής του ΠΑΣΟΚ κατά της κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας. Είµαστε πολύ περήφανοι γιατί δεκαέξι χρό-
νια µετά ξανακαταθέτουµε µαζί µε όλη τη δηµοκρατική Αντιπο-
λίτευση πρόταση µοµφής η οποία θα πιέσει και θα καλέσει τον
Πρωθυπουργό να λογοδοτήσει στο Κοινοβούλιο. Γιατί αυτός
είναι ο ιστορικός ρόλος της δηµοκρατικής παράταξης. Και αν τον
έχετε ξεχάσει, κύριε Σκέρτσο, τον θυµόµαστε εµείς.

Αλλά, ξέρετε, κύριε Σκέρτσο, συµφωνούµε σε κάτι. Είναι σπά-
νια ευκαιρία, οπότε θέλω να το επισηµάνω ότι συµφωνούµε σε
κάτι. Είπατε ότι εισάγονται -και είναι πολύ προβληµατικό- στην
Αίθουσα µυθεύµατα και παραπολιτικά. Ναι, συµφωνούµε, πράγ-
µατι, ότι εισάγονται µυθεύµατα στην Αίθουσα. Κι επειδή τα χα-
ρακτηρίσατε µυθεύµατα, µύθευµα είναι ότι τα χαρακτηρίσατε
µυθεύµατα. Είναι ένα µεταµύθευµα, ξέρετε. 

Διότι ο κυβερνητικός εκπρόσωπος χθες µίλησε για την περί-
φηµη συνάντηση των δύο Υπουργών Επικρατείας σε σπίτι συµ-
φερόντων. Έτσι το λέµε; Συµφερόντων το λέµε. Δεν έχει ονοµα-

τεπώνυµο, το ξέρετε. Είναι σπίτι συµφερόντων. Είπε λοιπόν ο
Υπουργός Επικρατείας, Υφυπουργός και κυβερνητικός εκπρό-
σωπος: «Για αντιπερισπασµό προσπάθησε ο κ. Ανδρουλάκης να
χρησιµοποιήσει δηµοσιεύµατα και κοινωνικές συναντήσεις».
Αυτό είναι από τα Πρακτικά, δεν το καταθέτω.

Αυτό όµως που ξαναείπε σήµερα είναι ότι το ΠΑΣΟΚ έφερε
στη Βουλή ως επιχείρηµα για µια συνάντηση, η οποία ήταν σε φι-
λικό επίπεδο, δεν είχε καµµία σχέση. Άρα έγινε ή δεν έγινε; Έγινε
λέει ο κ. Μαρινάκης. Άρα το ότι λέτε ότι είναι µύθευµα, είναι µύ-
θευµα ότι το αρνείστε, κύριε Σκέρτσο. 

Και για να µένει καµµιά φορά, γιατί µιλήσατε για δέκα αλήθειες
και δέκα ψέµατα -σας κόψαµε στην ένατη- πάρτε ένα ψέµα
ακόµα. Κατατίθεται στα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα)
Και λέτε γιατί καταθέτουµε πρόταση µοµφής και πώς τολµή-

σαµε! 
Θέλω να σας θυµίσω ότι έχουν µαζευτεί ένα εκατοµµύριο τρια-

κόσιες πενήντα χιλιάδες υπογραφές εναντίον της συγκάλυψής
σας. Αν το Κοινοβούλιο δεν εκφράζει το λαϊκό αίσθηµα, αν δεν
εκφράζει τα αισθήµατα του ελληνικού λαού απέναντι στο έγ-
κληµα που συντελείται, το δεύτερο έγκληµα της συγκάλυψης,
ποιος θα το εκφράσει, κύριε Σκέρτσο; Ποιος θα το εκφράσει, κυ-
ρίες και κύριοι της Κυβέρνησης; 

Αυτή δεν είναι η λειτουργία της αντιπροσωπευτικής δηµοκρα-
τίας, να λειτουργεί το Κοινοβούλιο ως εκφραστής της σκέψης,
των αισθηµάτων, της αντίδρασης, της έλλογης και όχι παράλο-
γης, του ελληνικού λαού; Δεν είναι η ουσία του κοινοβουλευτι-
σµού αυτή; Ή µήπως είναι να αφήσουµε την οργή και την
αγανάκτηση να πηγαίνει σε άλλες ακραίες κατευθύνσεις, όπως
εσείς θέλετε; Εσείς που προσπαθείτε µε κάθε κόπο να κατα-
σκευάσετε την ακροδεξιά στη χώρα, ο µεγάλος χορηγός της
ακροδεξιάς.

Κι επίσης, επειδή ακούω «συµφέροντα, συµφέροντα», θα πείτε
ονοµατεπώνυµα; Ο κ. Βορίδης που ήρθε εδώ και µίλαγε πάλι για
συµφέροντα, αν δεν θυµάται τα ονοµατεπώνυµα, ας κοιτάξει το
άλµπουµ των φωτογραφιών του. Σίγουρα στην κατηγορία «αγα-
πηµένα» θα ξαναβρεί κάνα δυο φωτογραφίες τέτοιες και θα θυ-
µηθεί τα ονοµατεπώνυµα που ξεχνάει. 

(Χειροκροτήµατα)
Και αν δεν τα θυµηθεί ο κ. Βορίδης, να τα θυµηθούν οι δύο

Υπουργοί Επικρατείας που τα έχουν και φρέσκα τα ονοµατεπώ-
νυµα. 

Γι’ αυτό έχετε τελικά πέντε Υπουργούς Επικρατείας στην Κυ-
βέρνηση, για να έχουµε πέντε διαφορετικές εκδοχές της αλή-
θειας. Άλλες πέντε εκδοχές της αλήθειας µαζί µε τις δέκα που
είπατε πριν.

Τώρα ακούµε το εξής παράλογο επίσης. Η δικαιοσύνη, λέτε,
επιλαµβάνεται. Μάλιστα. Η δικαιοσύνη επιλαµβάνεται επί πολιτι-
κών προσώπων και δεν το θυµάµαι; Η δικαιοσύνη δύναται να επι-
ληφθεί επί υπουργικής ευθύνης κατά την άσκηση των αρµοδιο-
τήτων του υπουργού; Όχι. Τι κάνει το Σύνταγµα στο άρθρο 86,
για το οποίο µάλιστα ο κύριος Πρωθυπουργός όταν ήταν αρχη-
γός αξιωµατικής αντιπολίτευσης είπε ότι πρέπει να αναθεωρηθεί;
Εγώ λέω ας το αφήσουµε έτσι ή ας το αλλάξουµε, δεν έχει σχέση
µε τη συζήτηση. Θα τα συζητήσουµε στη συνταγµατική αναθεώ-
ρηση. Είµαστε πολύ χαρούµενοι που θα το συζητήσουµε αυτό. 

Αλλά πείτε µου τι λέει το άρθρο 86. Λέει ότι όταν κάποιος είναι
Υπουργός, απαλλάσσεται των ευθυνών του; Λέει ότι κάποιος
όταν είναι Υπουργός, είναι υποχρεωµένη η Βουλή να µην το πα-
ραπέµψει σε προανακριτική; Όχι, το άρθρο, κύριε Σκέρτσο και
κύριοι της Κυβέρνησης, λέει ότι η Βουλή αποφασίζει για τη σύ-
σταση προανακριτικής επιτροπής. Πότε µόνο µπορεί η Βουλή να
αποφασίσει να µην γίνει προανακριτική επιτροπή; Όταν η κατη-
γορία είναι προδήλως αβάσιµη. 

Προδήλως αβάσιµη λοιπόν για τους εκατόν πενήντα οκτώ Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας η κατηγορία του Ευρωπαίου ει-
σαγγελέα.
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Αυτό δεν λέτε στον ελληνικό λαό. Κανένα Σύνταγµα, κανένας
Κανονισµός της Βουλής δεν εµποδίζουν τη δίωξη του κ. Καρα-
µανλή. Τη δίωξη του κ. Καραµανλή την εµποδίζουν οι εκατόν πε-
νήντα οκτώ Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, που ενθουσια-
σµένοι τον χειροκροτούσαν χθες, παίρνοντας στο ακέραιο συλ-
λογική πολιτική ευθύνη για τη συγκάλυψη του εγκλήµατος των
Τεµπών! Αυτή είναι η πραγµατικότητα! Εκατόν πενήντα οκτώ
υπογραφές συγκάλυψης και εκατόν πενήντα οκτώ ψήφοι συγκά-
λυψης σήµερα κατά την πρόταση µοµφής. 

(Χειροκροτήµατα)
Αλλά επειδή λέτε και ξαναλέτε για συµφέροντα, έχω κι άλλα

συµφέροντα εδώ. Η εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» -τα µάθατε;- σή-
µερα δηµοσιεύει άρθρο, το υπογράφει ο κ. Σουλιώτης: Ποιοι
πήραν τα ηχητικά αρχεία; Ένας υπάλληλος του ΟΣΕ στις 4.00’
το πρωί, εκτελώντας εντολή προϊσταµένου του και ενώ όλη η Ελ-
λάδα θρηνούσε τους νεκρούς των Τεµπών, µπήκε, πήρε το αρ-
χείο, το έδωσε στον προϊστάµενό του και αυτός το έδωσε σε τρία
ανώτατα στελέχη του ΟΣΕ, ενός ΟΣΕ και µιας «ΕΡΓΟΣΕ» που
είναι γεµάτες κοµµατικά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας. Και το
έχουµε αναλύσει από πολλές, πολλές φορές. 

Ο κ. Τερεζάκης, ο µεταβατικός πρόεδρος του ΟΣΕ, ήρθε στην
Εξεταστική Επιτροπή και κατέθεσε ότι αυτός πήρε το ηχητικό αρ-
χείο. Τώρα έντροµος λέει ότι δεν ήταν το ηχητικό αρχείο, λέει,
ήταν το αρχείο σηµατοδότησης. Ο κ. Τερεζάκης είναι ένας ψευ-
δοµάρτυρας ενώπιον της εξεταστικής επιτροπής. Κατατίθεται
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Δουδωνής κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και το ερώτηµα είναι: Ο εκλεκτός σας για τον ΟΣΕ, εκτελών-
τας εντολές ποίου είναι ψευδοµάρτυρας; Ποιος είναι ο ηθικός
αυτουργός στην ψευδοµαρτυρία; Είναι η αόρατος χειρ του Με-
γάρου Μαξίµου, η αόρατος χειρ που έκανε τις υποκλοπές, η αό-
ρατος χειρ η οποία έφερε τα αρχεία µε τα e-mail των ψηφο-
φόρων από το Υπουργείο των Εσωτερικών στην υποψήφιά σας,
η αόρατος χειρ που και τώρα οδηγεί στη συγκάλυψη.

Χρέος λοιπόν της δηµοκρατίας, χρέος της δηµοκρατικής αν-
τιπολίτευσης, χρέος της δηµοκρατικής παράταξης και του
ΠΑΣΟΚ είναι αυτή την αόρατο χείρα να την καταστήσει ορατή
και διάφανη στο σύνολο του ελληνικού λαού και να απολογη-
θείτε. Γιατί αυτό είναι το χρέος σας απέναντι στο Κοινοβούλιο! 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος από το ΠΑΣΟΚ. 

Μετά τον κύριο αντιπρόεδρο θα πάρει τον λόγο ο κ. Παναγιω-
τόπουλος, ο κ. Μηταράκης, ο κ. Κουκουλόπουλος, ο κ. Σπάνιας
και η κ. Κασιµάτη. Αυτοί είναι οι οµιλητές που έχουν αποµείνει.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δηλαδή µέχρι το εκατόν είκοσι θα πάµε,
ρε κουµπάροι; Τι συζητάµε τότε µια ώρα εδώ πέρα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν ξέρω τα νού-
µερα, κουµπάρε. Έτσι ειπώθηκε από τον Προεδρεύοντα. 

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, θέλω
να ενηµερώσω την Κυβέρνηση ότι η πρόταση δυσπιστίας είναι
µια νόµιµη διαδικασία, µια διαδικασία που έχει στο φέρετρό της
η Αντιπολίτευση…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Στη φαρέτρα της!
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Έτσι όπως µιλάµε για φέρετρα σή-

µερα…
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Στη φαρέτρα της, µε συγχωρείτε, και µπορεί να την
αξιοποιήσει οποιαδήποτε στιγµή. 

Όλα κατά την Κυβέρνηση ξεκίνησαν από ένα δηµοσίευµα, το
οποίο είδε το φως της δηµοσιότητας περίπου το Σάββατο το
βράδυ, αν καταλαβαίνω καλά. Όλη την Κυριακή η Κυβέρνηση
έβγαλε οκτώ ανακοινώσεις, στις οποίες έλεγε ότι ο επιχειρηµα-
τίας, που βρίσκεται πίσω από την εφηµερίδα είναι αυτός που το
έστησε µαζί µε τον Ανδρουλάκη για να ρίξουν την Κυβέρνηση. 

Πρέπει να έγιναν, τουλάχιστον, δέκα δελτία τύπου από την Κυ-
βέρνηση, λέγοντας µάλιστα στο off the record ότι γνωρίζετε και
άλλα στοιχεία, τα οποία οδηγούν στο ότι υπάρχει σχέδιο. Και το
βράδυ, αφού έχει γίνει ένας χαµός και λέτε ότι υπάρχει ένας
σκληρός αντίπαλος, δύο Υπουργοί του Μαξίµου πάνε να τον χαι-
ρετήσουν, να του πούνε χρόνια πολλά…

(Χειροκροτήµατα)
Όπως λέει και ο κ. Βορίδης δεν παράγει κάποιο πολιτικό απο-

τέλεσµα, αλλά εν πάση περιπτώσει πρέπει να απαντήσετε σε δύο
θέµατα. Τι τους οδήγησε να πάνε το βράδυ και δεν παίρναν ένα
τηλέφωνο, να στείλουν ένα µήνυµα; 

(Γέλωτες)
Κοιτάξτε, εγώ να ξέρετε µιλάω πολύ καθαρά και πιστεύω ότι

µε τους Έλληνες επιχειρηµατίες πρέπει να έχουµε σχέσεις µε
καθαρό τρόπο, να µιλάει η κυβέρνηση, η αντιπολίτευση, όλοι.
Αλλά θέλω να σκεφτείτε κάτι. Και τυχαίνει να είναι µε τον ίδιο επι-
χειρηµατία. Θυµάστε την επίθεση του κ. Τσίπρα στον ίδιο επιχει-
ρηµατία και τι λέγατε τότε; Η χώρα οδηγείται σε λάθος δρόµο,
σε πολύ µεγάλο λάθος δρόµο. 

Όταν κάθε φορά -και µάλιστα ένα δηµοσίευµα που λέτε ότι δεν
έχει και µεγάλη αξία και θα µπορούσε να γίνει µια απλή διά-
ψευση- γίνεται όλη αυτή η παραφιλολογία -σήµερα σας έχουν
και εσάς στα δηµοσιεύµατα, σας βάζουν και εσάς και όλους,
οποιονδήποτε µπορούν να τον βάλουν- και καταλήγουµε όλο το
πολιτικό σύστηµα µε ευθύνη σας, µε δική σας ευθύνη, να δου-
λεύει και να ρίχνει νερό στο µύλο των ακραίων. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. 

Χθες παρακολούθησα την οµιλία του κ. Καραµανλή. Θέλω να
σας πω ότι στέκοµαι µε σεβασµό σε έναν άνθρωπο, αν και δεν
συµφωνώ µε αυτά που είπε, αλλά στέκοµαι µε σεβασµό στο ότι
είναι ένας πιεσµένος άνθρωπος από όλα αυτά που έχουν συµβεί.
Έχει κι αυτός οικογένεια, τα είπατε όλα αυτά. 

Δεν στέκοµαι µε σεβασµό στο απίστευτο χειροκρότηµα των
Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. Και ξέρετε γιατί; Γιατί ένιωσα
πως όλα όσα έλεγε ο κ. Καραµανλής τα αποδεχτήκατε στο 100%
και αναλάβατε, µια παράταξη ιστορική, την ευθύνη πια από χθες
-δεν χρειάζεται να έρθει η ψηφοφορία- όλων των λαθών του κ.
Καραµανλή. Ότι ήταν σε αυτό το Βήµα -σε αυτό το βήµα ήταν-
όταν απαντούσε στους Βουλευτές και έλεγε «Δεν υπάρχει κα-
νένα πρόβληµα, στείλτε τα παιδιά σας µε τα τρένα». 

Και έρχεστε σήµερα εσείς σε όλη αυτή τη διαδικασία, η οποία
έχει χαρακτηριστικά συγκάλυψης, απόκρυψης της αλήθειας, να
στείλετε ένα µήνυµα και να πείτε «ξέρετε, το ΠΑΣΟΚ και ο Αν-
δρουλάκης είναι πίσω από αυτά». 

Να σας πω κάτι, κύριε Σκέρτσο; Είµαστε τώρα δέκα χρόνια
που τρώµε το απίστευτο ξύλο. Όπως είπε και ο Καρακούσης,
έχετε τροµοκρατηθεί απίστευτα. Σας γλύφανε τρία χρόνια, σας
βάλανε ένα δηµοσίευµα και έχετε πέσει στα πατώµατα. Αυτή
είναι η αλήθεια. Εµείς τώρα από ξύλο στα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης δεν µπορείτε να φανταστείτε πόσο έχουµε φάει. 

(Γέλωτες)
Θέλω να σας πω ότι το τρώω από το 2012. Ποιο 2012; Από το

2009. Θέλω να σας θυµίσω ότι υπήρχαν άνθρωποι που έλεγαν
ότι ο Παπανδρέου παίζει µε τα cds, ότι ήµασταν άνθρωποι της
Μέρκελ κ.λπ., και σταµατάω εδώ. Άρα δεν πιάνει αυτό. Βρείτε
κάτι άλλο. 

Και λυπάµαι πάρα πολύ, συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, που σε αυτόν τον µύλο και στον σχεδιασµό της Νέας
Δηµοκρατίας, σύντροφοί σας βρέθηκαν να πουν ότι υπάρχει
προσυνεννόηση. Δεν υπάρχει καµµία προσυνεννόηση, καµµία
απολύτως προσυνεννόηση. Και από αυτό καταλαβαίνω ότι µε
αυτή την πρωτοβουλία δεν µπορείτε να πάρετε το όλο κέρδος
εσείς. Το καταλαβαίνω, πολιτικά. Το παίρνει το ΠΑΣΟΚ. Όµως
από τη στιγµή που αποφασίσατε να συνυπογράψετε είναι άδικο
να ρίχνετε νερό στον µύλο της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία θέλει
να απαξιώσει αυτή την προσπάθεια.

(Χειροκροτήµατα)
Και τελειώνω µε δύο πράγµατα. Αν θέλετε, κύριε Σκέρτσο, να

δείτε για συµφέροντα, θα σας πω εγώ δύο συγκεκριµένα. Εσείς
τα ξέρετε κιόλας από την προηγούµενη. Οι τράπεζες κέρδισαν
1,4 δισ. στο εννιάµηνο από χρεώσεις. Ακούω τον κ. Στουρνάρα
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να λέει ότι υπάρχουν ολιγοπώλια και ολιγοπώλια στις τράπεζες,
αλλά δεν ακούω να κάνουµε απολύτως τίποτα. Εκεί δεν υπάρχει
απόκρυψη και συγκάλυψη; Σας το λέει στην πρόταση δυσπι-
στίας.

Θα σας πω και ένα δεύτερο. Μπορεί η Κυβέρνηση να βάζει
πρόστιµο σε εταιρείες χωρίς να λέει το όνοµα του αγαθού;
Έχουµε πρόταση ως ΠΑΣΟΚ να ανακοινώνεται το όνοµα του
αγαθού, το οποίο αισχροκερδεί και κλέβει τους Έλληνες πολίτες.
Δεν µπορείτε να κάνετε ούτε αυτό; 

Άρα, κύριοι συνάδελφοι, αν θέλετε πραγµατικά από αυτή την
πρόταση δυσπιστίας να βγάλετε κάτι και να το αξιολογήσετε
σωστά -γιατί αυτό έχει αξία, ξέρουµε ότι δεν θα πέσει η Κυβέρ-
νηση, ίσως και κερδίσει και κάποιους απ’ ό,τι καταλαβαίνω, µε το
γνωστό µεταγραφικό παζάρι των καιρών που γίνεται και το έκα-
ναν και οι προηγούµενοι- είναι να αλλάξει ρότα η Κυβέρνηση
προς όφελος της κοινωνίας. Και αυτό που θέλει να κάνει το
ΠΑΣΟΚ είναι να καταδείξει µέσα από αυτή τη διαδικασία όλα
αυτά τα ζητήµατα που σας αναφέραµε στο κράτος δικαίου, στην
αγορά. 

Εµείς τη δικιά µας πρόταση θα την καταθέσουµε στην κοινω-
νία. Και να ξέρετε -όπως λέω πάντα- ότι το µόνο κόµµα που µπο-
ρεί να κερδίσει τη Νέα Δηµοκρατία είναι το ΠΑΣΟΚ. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Ανδρέας Παναγιωτόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατόπιν τόσης αναµονής, θέλω να ξεκινήσω την οµιλία µου

διαλύοντας τη θολούρα και τα παραµύθια, που προσπαθούν να
διαχύσουν στην ελληνική κοινωνία και την κοινή γνώµη τα στε-
λέχη της Κυβέρνησης και οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
περί αποσταθεροποίησης της χώρας. Είναι νοµίζω να γελάνε και
οι πέτρες µε αυτά. Υπενθυµίζω από αυτό εδώ το Βήµα ότι η πρό-
ταση δυσπιστίας αποτελεί κοινοβουλευτικό µέσο και µάλιστα
υψηλού συµβολισµού και αξίας. Ή µήπως δεν είναι έτσι; Γιατί αν
έχετε άλλη άποψη, τότε τα πράγµατα είναι πολύ σοβαρά και επι-
βεβαιώνετε µε τα λόγια και τη στάση σας αυτά για τα οποία γι-
νόµαστε αρνητικό πρώτο θέµα στους ευρωπαϊκούς θεσµούς και
ότι βλέπετε τον κοινοβουλευτισµό αλά καρτ. 

Πάµε τώρα στους λόγους της πρότασης δυσπιστίας, αν και το
παραπάνω που είπα, εντάσσεται στον πυρήνα της. 

Αποδεχόµενος ο Υπουργός Επικρατείας κ. Βορίδης για λογα-
ριασµό της Κυβέρνησης την πρόταση δυσπιστίας, µας εγκάλεσε
αγανακτισµένος πλέον ότι δεν καταλαβαίνει για ποιο λόγο γίνεται
τώρα και άλλα τινά. Και η µόνη λογική συγκρότηση ,που µπορεί
να βρει κανείς στα λόγια του, είναι το δικηγορικό του ύφος που
είναι άφθονο και ότι ο τσεκουράτος τόνος που χαρακτηρίζει τον
λόγο του. Και σας απαντάµε σε αυτό. 

Γιατί, κύριε Μητσοτάκη, κύριε Βορίδη, και κυρίες και κύριοι της
Κυβέρνησης, «µπαζώσατε» την αλήθεια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Μεθοδεύσατε έτσι τα πράγµατα στην εξεταστική επιτροπή µε
έναν πρόεδρο που χωρίς την παραµικρή ντροπή και ενσυναί-
σθηση την αποκάλεσε γουρλίδικη -τι χιούµορ είναι αυτό, της κα-
κιάς ώρας, λέει ο λαός!- επειδή δύο µέλη της υπουργο-
ποιήθηκαν. Αλλά και από την άλλη µεριά αρνούνταν πεισµατικά
στις επίµονες προτάσεις της Αντιπολίτευσης να καλέσει σηµαν-
τικούς µάρτυρες, όπως ο κ. Γενιδούνιας, που ειρήσθω εν πα-
ρόδω είχε δηλώσει µόλις µία µέρα µετά την τραγωδία: «Είναι
δυνατόν οκτώ µε δέκα ώρες µετά το τραγικό δυστύχηµα να
υπάρχει συνοµιλία σταθµάρχη-µηχανοδηγού, που αποτελεί αντι-
κείµενο προανακριτικής έρευνας, στο YouTube;», θέτοντας το
µεγάλο ερώτηµα, ποιος διέρρευσε τα ηχητικά, την ώρα που οι
αρχές αναζητούσαν και µετρούσαν τα πτώµατα των πενήντα
επτά συνανθρώπων µας, όταν ο άνθρωπος εκείνος -θα θυµάστε-
είχε στείλει τα εξώδικα στον Υπουργό, τις αναφορές στον
Υπουργό για το τι µέλλει γενέσθαι µε αυτό το σιδηροδροµικό δί-
κτυο; Θα θυµάστε τον Υπουργό τότε που σήκωνε το δάχτυλο

µέσα και έλεγε ότι αµφισβητείτε -στον Μεϊκόπουλο θαρρώ απευ-
θυνόταν- την ασφάλεια των σιδηροδρόµων. Αλλά δεν έχουµε
ντροπή και σεβασµό καθόλου. Ήρθε και χθες και ξανασήκωσε
το δάχτυλο! Ντροπή, ντροπή, ντροπή!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Όταν λοιπόν ο κ. Γενιδούνιας είχε κάνει πρώτος λόγο για «κο-
πτοραπτική», δεν µπήκατε καν στον κόπο έστω και για να απαν-
τήσετε στους συµπολίτες µας που είχαν χάσει τα παιδιά τους,
για τους ανθρώπους τους, να δώσετε µια πειστική απάντηση, να
απαλύνετε έστω και µε αυτόν τον τρόπο τον βαρύ και βαθύ πόνο
τους. Και ακόµη και σήµερα µετά τη συνέχεια των αποκαλύψεων,
αποφεύγετε να απαντήσετε. Και όχι µόνο αυτό, αλλά δεκαπέντε
µήνες µετά επειδή καυχάτο ο Υπουργός για το τι έχουν κάνει,
µετά την ίδρυσή του ο Εθνικός Οργανισµός Διερεύνησης Αερο-
πορικών και Σιδηροδροµικών Ατυχηµάτων είναι άφαντος. Διορί-
σατε διοίκηση, ανακηρύξατε τα Τέµπη πρώτη προτεραιότητα,
αλλά το αποτέλεσµα µηδέν στο πηλίκο, λέει ο λαός.

Αλλά αντ’ αυτού επιδίδεστε τώρα σε ένα κυνήγι µαγισσών, κα-
τηγορώντας την Αντιπολίτευση για σχέσεις µε συµφέροντα και
άλλα επινοήµατα της φαντασίας σας. Αλλά εσείς ήσασταν που
νύχτα κάνατε τις συναντήσεις µε όλα αυτά τα άνοµα συµφέροντα
και τις σχέσεις τις οποίες λέτε. Ποιοι ήσαν; Να πάτε να τα βρείτε
εσείς. Τι κουβέντιασαν; Να τα πείτε εσείς. Δεν είναι δική µας δου-
λειά. Εµείς θα φωνάζουµε από την αρχή, αλλά εσείς εθελοκω-
φεύατε, για να µη χαθεί ούτε µία µονάδα επικοινωνιακής
αποδοχής για τον αρχιερέα των υποκλοπών, τον κ. Μητσοτάκη.
Όλα για την επικοινωνία κατ’ εντολή του Γκρίνµπεργκ και των πα-
ράκεντρων, που έχετε στρατολογήσει για να χειραγωγείτε την
κοινή γνώµη και να αµαυρώνετε την εικόνα της χώρας στο εξω-
τερικό. 

Αλλά ξέρετε, η ιστορία και η ζωή απαντούν αµείλικτα και φα-
νερώνουν την αλήθεια. Όση επικοινωνία και αν ξοδέψετε, έρχον-
ται οι άνθρωποι που έχασαν τα παιδιά τους και τους δικούς τους
ανθρώπους και οι ενάµισι εκατοµµύριο συνάνθρωποί µας, που
υπέγραψαν το ψήφισµα για να απαιτήσουν το αυτονόητο σε µια
ευνοµούµενη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης: Αλήθεια και δι-
καιοσύνη!

Και εµείς τι κάναµε; Μεταφέραµε την κοινωνική αυτή δυσπι-
στία στο Κοινοβούλιο για να την κάνουµε κοινοβουλευτική δυ-
σπιστία απέναντι στην Κυβέρνησή σας. 

Επανέρχοµαι στα ζητήµατα δηµοκρατίας που ευλόγως θέτει
η πρόταση δυσπιστίας. Είναι, πραγµατικά, αδιανόητο το πώς η
Κυβέρνηση υποβαθµίζει τα µείζονα και τα κουκουλώνει µε τα
ελάσσονα, πώς δηλαδή διαστρεβλώνετε την εικόνα και αυτά που
βλέπει κάποιος µε γυµνό µάτι -για να µιλήσω και εγώ όπως ο πα-
ρακολουθούµενος από τον Πρωθυπουργό Υπουργός Οικονοµι-
κών- χάνονται ως διά µαγείας από µπροστά µας. Μα είναι
δυνατόν σε µια ευνοµούµενη πολιτεία να έχει αποδειχθεί ένα
τόσο µεγάλο σκάνδαλο διαρροής προσωπικών δεδοµένων µέσα
από το Υπουργείο Εσωτερικών για ψηφοθηρικούς λόγους, το
σκάνδαλο Άννα - Μισέλ Ασηµακοπούλου και να παραιτούνται
µόνο δύο γενικοί γραµµατείς, που δεν τους ξέρει ούτε η µάνα
τους, όπως λέει ο λαός µας;

Πού είναι η πολιτική ευθιξία της Υπουργού να αναλάβει την πο-
λιτική ευθύνη που της αναλογεί και να παραιτηθεί; Αλλά ποιος
την έχασε για να τη βρει η κ. Κεραµέως και οι Υπουργοί αυτής
της Κυβέρνησης, που δέχονται να τους παρακολουθεί ο Πρωθυ-
πουργός και δεν λένε κουβέντα για να µη χάσουν την καρέκλα
τους;

Αυτά βλέπουν και οι «κουτόφραγκοι» -όπως προφανώς θεω-
ρείτε τους Ευρωπαίους εταίρους µας- και τριακόσιοι τριάντα Ευ-
ρωβουλευτές υπερψήφισαν το ψήφισµα σχετικά µε την
κατάσταση για το κράτος δικαίου και την ελευθερία του Τύπου
στην Ελλάδα αλλά και άλλες αποφάσεις της Κοµισιόν. Ή µήπως
είναι και αυτοί εµµονικοί, για να δανειστώ τον εύστοχο τίτλο άρ-
θρου εφηµερίδας που διάκειται φιλικά προς την Κυβέρνηση;

Τέλος, άκουσα αργά προχθές το βράδυ την Αναπληρώτρια
Υπουργό Υγείας την κ. Αγαπηδάκη να λέει και αυτή ότι η πρό-
ταση δυσπιστίας αποσταθεροποιεί µε συνωµοσιολογικές θεω-
ρίες τη χώρα, τώρα που όλα πηγαίνουν καλά, όπως στην υγεία,
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οµνύοντας φυσικά στο όνοµα του κ. Γεωργιάδη, που προχωρούν
οι µεγάλες µεταρρυθµίσεις και τα άλλα παραµύθια της αγοράς
που µας λένε. 

Το µόνο που κάνετε -και θα τα συζητήσουµε αναλυτικά την
επόµενη εβδοµάδα µε το νοµοσχέδιο που έχετε καταθέσει- είναι
να υλοποιείτε το σχέδιο που απεργάζεται το ξεπούληµα του ΕΣΥ
σε ιδιώτες, για να δηµιουργήσετε έτσι υγεία, παιδεία, ενέργεια
ιδιωτικού χαρακτήρα, µια κοινωνία άµεσων και έµµεσων πληρω-
µών, µε τους πολλούς να σηκώνουν το µεγάλο βάρος σε ένα
ορµπανικού χαρακτήρα πλαίσιο λειτουργίας της δηµοκρατίας
µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε,
συγγνώµη.

Όµως, να είστε σίγουροι ότι όπως γίνεται και µε το έγκληµα
των Τεµπών, έτσι θα γίνει και µε όλα τα ζητήµατα που άπτονται
του πυρήνα της δηµοκρατίας και της ελευθερίας. Η αλήθεια θα
βγει στο φως και θα λάµψει.

Είµαι πραγµατικά περήφανος που συνυπέγραψα και υπερψη-
φίζω την πρόταση δυσπιστίας, γιατί πρώτιστο µέληµά µας και κα-
θήκον µας ως πολιτικών είναι η δικαιοσύνη και η δηµοκρατία,
χωρίς να λογαριάζουµε µικροπολιτικά κέρδη ή ζηµιές. Είναι
χρέος µας την κοινωνική αυτή δυσπιστία να τη µεταφέρουµε στη
Βουλή.

Όσο για εσάς, κύριε Πρωθυπουργέ και κυρίες και κύριοι της
Κυβέρνησης και του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας, κλείνον-
τας, να σας υπενθυµίσω έναν στίχο από την Αντιγόνη του Σοφο-
κλή: «Ου γαρ εκπέλει φρονείν µέγα όστις δούλος εστί των
πέλας». Δεν το µεταφράζω, το καταλαβαίνετε, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Μη-
ταράκη, έχετε τον λόγο. 

Ο κ. Μηταράκης θα είναι εντός του χρόνου. Θα το δείτε.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Εννοείται.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε συζη-

τήσει πολλές αιτήσεις δυσπιστίας σε αυτή την Αίθουσα στη Με-
ταπολίτευση. Η σηµερινή έχει προφανείς ιδιαιτερότητες.

Πέραν του σαφούς γεγονότος ότι δεν υπάρχει κανένα θέµα
δυσπιστίας, δηλαδή µη στήριξης του Πρωθυπουργού και της Κυ-
βέρνησης από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, πέραν
του γεγονότος ότι σαφώς δεν υπάρχει δυσαρµονία µεταξύ της
Κυβέρνησης και της λαϊκής βούλησης, όπως θα φανεί και στις
ευρωεκλογές, η συγκεκριµένη πρόταση δυσπιστίας έρχεται το
Σαββατοκύριακο στο οποίο η Κυβέρνηση δέχεται µια επίθεση
από έναν κορυφαίο όµιλο µέσων µαζικής επικοινωνίας και σύµ-
φωνα µε Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, υπήρχε προσυνεννόηση για την
κατάθεση πρότασης δυσπιστίας.

Η πρόταση αυτή έρχεται σε χρόνο που το ΠΑΣΟΚ, που την κα-
ταθέτει, προφανώς έχει την αγωνία της απώλειας, της δηµοσκο-
πικής απώλειας της δεύτερης θέσης στις επικείµενες
ευρωεκλογές. Ο κ. Ανδρουλάκης πρέπει να παλέψει µε αυτά τα
αρνητικά δηµοσκοπικά δεδοµένα.

Παρακάµπτω το γεγονός ότι η πλειοψηφία των υπογραφόν-
των, αυτών που υπογράφουν τη σηµερινή αίτηση δυσπιστίας,
στήριξαν την Κυβέρνηση σε δύο εµβληµατικές µεταρρυθµίσεις
τις προηγούµενες εβδοµάδες. Στην πράξη, δηλαδή, στηρίξατε
αυτή την Κυβέρνηση και αναγνωρίσατε τον ηγετικό ρόλο του
Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη.

Η συγκεκριµένη πρόταση δυσπιστίας δεν προσθέτει κανένα
νέο στοιχείο σε όσα έχουν εκτενώς συζητηθεί και απαντηθεί και
την προηγούµενη εβδοµάδα, ειδικά για το θέµα του δυστυχήµα-
τος των Τεµπών. Είναι εµφανές σε αυτή την Αίθουσα ότι η πρό-
ταση δυσπιστίας έχει ήδη καταπέσει.

Το τραγικό, όµως, είναι ότι στόχος αυτής της πρότασης είναι
να αναµοχλεύσει τα συναισθήµατα των πολιτών για ένα, πράγ-
µατι, τραγικό δυστύχηµα, το οποίο κόστισε τη ζωή σε πενήντα
επτά συνανθρώπους µας. Η Αντιπολίτευση εκµεταλλεύεται τον
πόνο, τον ανείπωτο πόνο, τον απόλυτα δικαιολογηµένο πόνο των
συγγενών των θυµάτων, οι οποίοι αναζητούν απαντήσεις. Δυστυ-

χώς, όµως, στη ζωή αυτή η αναζήτηση ποτέ δεν αναπληρώνει
την απώλεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Κώστας Καραµανλής τοποθε-
τήθηκε ξανά χθες στην Ολοµέλεια µε ταπεινότητα και σεβασµό,
µε το τεράστιο βάρος ενός τραγικού δυστυχήµατος, για το οποίο
ανέλαβε την πολιτική ευθύνη άµεσα.

Εν µέσω µιας συνεχιζόµενης προσπάθειας πολιτικής εκµετάλ-
λευσης ενός πραγµατικού δυστυχήµατος, η Αντιπολίτευση επι-
χειρεί να εκµεταλλευθεί τον πόνο των συγγενών των θυµάτων και
όλων των πολιτών που παραµένουν και θα παραµείνουν συγκλο-
νισµένοι από την τραγωδία, εν όψει των ευρωεκλογών του Ιου-
νίου, την ώρα που βλέπει πως η συνολική πολιτική της
Κυβέρνησης αποτελεί, σύµφωνα µε τους πολίτες, τη µοναδική
πολιτική εναλλακτική διακυβέρνησης.

Συζητήσαµε τα Τέµπη προ ολίγων ηµερών και κανένα κόµµα
της Αντιπολίτευσης δεν κατέθεσε πρόταση σύστασης προανα-
κριτικής επιτροπής, πρόταση που θα απαιτούσε να περιγράψετε
µε ακρίβεια, να ονοµατίσετε ευθύνες πολιτικών προσώπων και
να παρουσιάσετε επαρκή στοιχεία. Αν κάτι, λοιπόν, εµποδίζει τη
δίωξη πολιτικών προσώπων είναι η έλλειψη στοιχείων που
έπρεπε να κατατεθούν στη Βουλή ως πρόταση σύστασης προ-
ανακριτικής επιτροπής! Αντίστοιχα, καταδείχτηκαν επτά σαφείς
παραβάσεις του Γενικού Κανονισµού Κίνησης. Έχουν προφυλα-
κιστεί στελέχη του ΟΣΕ.

Ως προς τη σύµβαση 717, σύµφωνα µε τον κ. Σπίρτζη, δεν
υπάρχει αιτιώδης συνάφεια ανάµεσα στη µη εκτέλεση της σύµ-
βασης και στην τραγωδία των Τεµπών, µια σύµβαση που υπο-
γράφηκε από τη Νέα Δηµοκρατία το 2014, εγκαταλείφθηκε από
τον ΣΥΡΙΖΑ την περίοδο 2015 - 2019 και ολοκληρώθηκε, τελικά,
τον Σεπτέµβριο του 2023 από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας. Αλλά και η ολοκλήρωσή της δεν προέκυψε στην εξετα-
στική επιτροπή ότι θα έχει αποτρέψει το δυστύχηµα, αν είχαν
γίνει πάλι ανθρώπινα λάθη.

Ο κ. Καραµανλής, προφανώς, δεν καλύπτεται από καµµία βου-
λευτική ασυλία. Αυτή τη δήλωσή του χτες, χειροκρότησαν οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι δεν είναι Βουλευτής, η
διαδικασία του άρθρου 86 είναι αυτή η οποία καθορίζει την ευ-
θύνη των Υπουργών. 

Να τονίσω ότι η πρόταση του ΠΑΣΟΚ τον Νοέµβριο του 2023,
στηριζόµενη στο πόρισµα του Ευρωπαίου εισαγγελέα, δεν σχε-
τίζεται µε το έγκληµα των Τεµπών. Σχετίζεται µε το αντίθετο. Κα-
τηγορείται η Κυβέρνηση, γιατί τελικά ολοκλήρωσε τη διαδικασία
και τελικά, υπήρξε τον Σεπτέµβριο του 2023 το σύστηµα που
προέβλεπε η 717. Το ζήτηµα, λοιπόν, βρίσκεται στη δικαιοσύνη.

Η επιµονή µε την πρόταση δυσπιστίας φανερώνει όχι µια ανα-
ζήτηση για την αλήθεια αλλά µια πολιτική εκµετάλλευση ενός
τραγικού δυστυχήµατος, όπου αναλήφθησαν πολιτικές ευθύνες
πολιτικών προσώπων και αβάσιµα λέτε, χωρίς να έχετε καταθέσει
πρόταση, ότι υπάρχει και ποινική ευθύνη. 

Σε όλη αυτή τη συζήτηση προστίθεται προ ηµερών και το έν-
στολο τελεσίγραφο του κ. Κασσελάκη, το οποίο προετοιµάζει
ένα µετεκλογικό αφήγηµα µετά από τις ευρωεκλογές, προκατα-
λαµβάνοντας τα εκλογικά αποτελέσµατα. 

Τι βλέπουµε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Βλέπουµε
το ΠΑΣΟΚ να αγωνιά για τη δεύτερη θέση. Βλέπουµε τον ΣΥΡΙΖΑ
να αγωνιά για τα αποτελέσµατα των ευρωεκλογών. Βλέπουµε
τον κ. Τσίπρα, σύµφωνα µε δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΠΡΩΤΟ
ΘΕΜΑ», να αγωνιά για τη δική του εικόνα και να ετοιµάζει το δικό
του rebranding και πιθανόν στο µυαλό του ή στο µυαλό συντρό-
φων του, το δικό του come back.

Την ίδια στιγµή που εσείς κοιτάτε το rebranding των κοµµάτων
σας, o Κυριάκος Μητσοτάκης έχει τελέσει το rebranding της
χώρας, ενισχύοντας τη διεθνή µας αξιοπιστία, ανακτώντας την
επενδυτική βαθµίδα, στηρίζοντας την ελληνική οικονοµία σε τρο-
χιά ανάπτυξης και ξένων επενδύσεων, αντιµετωπίζοντας πολλα-
πλές προκλήσεις µε αποτελεσµατικότητα, στηρίζοντας την
κοινωνία στα δύσκολα. 

Για όλους αυτούς τους λόγους ο λαός εµπιστεύεται τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, η Κοινοβουλευτική Οµάδα σύσσωµη, και γι’
αυτό καταψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας.

Σας ευχαριστώ.

13568 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Μητα-

ράκης ήταν εντός του χρόνου. Επτά λεπτά και ένα δευτερόλε-
πτο. Περιµένουµε να κάνει το ίδιο και ο κ. Κουκουλόπουλος από
το ΠΑΣΟΚ.

Έχετε τον λόγο, κύριε Κουκουλόπουλε.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

πριν δεκατρείς µήνες, καθηλωµένοι όλοι µας στους τηλεοπτι-
κούς δέκτες και στα έξυπνα κινητά, παρακολουθήσαµε τις πρά-
ξεις ενός δράµατος της τραγωδίας των Τεµπών. Την ίδια στιγµή
εκατοντάδες οικογένειες, συγγενείς επιβατών και εργαζοµένων
στη µοιραία αµαξοστοιχία, ζούσαν στιγµές πραγµατικά δραµα-
τικής αγωνίας, προκειµένου να µάθουν τι έχει γίνει µε τους δι-
κούς τους. 

Αρκετοί από αυτούς βίωσαν το απόλυτο δράµα της απώλειας,
τελικά. 

Εκείνες ακριβώς τις στιγµές, όπως αποκαλύπτεται πλήρως
πλέον και µε το σηµερινό δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ», κάποιοι, µε απόλυτο κυνισµό, έµπαιναν στις πλατφόρ-
µες του ΟΣΕ, γιατί είχαν τη δυνατότητα, παραποιούσαν
συνοµιλίες και τις πλάσαραν, µε τη βοήθεια των µέσων ενηµέρω-
σης, στην κοινή γνώµη, για να τεκµηριώσουν µια συγκεκριµένη
γνώµη, ένα συγκεκριµένο αφήγηµα, όπως λένε. 

Ακριβώς αυτό που περιέγραψα µε λίγα και απλά λόγια είναι η
κεντρική ιδέα της πρότασης δυσπιστίας που κατέθεσαν τέσσερα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης µε πρωτοβουλία του Νίκου Ανδρου-
λάκη. 

Από µόνο του το γεγονός του κυνισµού που αποπνέει όλη αυτή
η ενέργεια, µαζί µε τις ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες υπο-
γραφές που είχαν συλλεγεί ήδη πριν µία εβδοµάδα από τους πο-
λίτες, αποτελούν σαφή αιτιολογική βάση για την ενέργειά µας.
Και δεν χρειάζεται, νοµίζω, περαιτέρω να αιτιολογήσουµε γιατί
κάνουµε αυτή την πρόταση. Ήταν χρέος µας δηµοκρατικό να κά-
νουµε αυτή την πρόταση, να πάρουµε αυτή την πρωτοβουλία. 

Η Κυβέρνηση από τη µεριά της, αµυνόµενη, πρόταξε τρία επι-
χειρήµατα. Και χαίροµαι πολύ -για το τρίτο ειδικά- που παραµένει
στην Αίθουσα ο κ. Σκέρτσος. 

Το πρώτο επιχείρηµα της Κυβέρνησης ήταν η κατηγορία περί
συµφερόντων: Από την «AEGEAN» και τα δωράκια µέχρι το αε-
ροδρόµιο του Ελληνικού. Από τις τράπεζες µε τα υπερκέρδη
µέχρι το ολιγοπώλιο της ενέργειας. Με κορυφαία βέβαια και
άκρως αντιληπτή απ’ όλους τους πολίτες, την παντελή αδυναµία
αυτής της Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει τους µηχανισµούς που
οδηγούν στην ακρίβεια, ερχόµενη σε σύγκρουση µε συγκεκρι-
µένα συµφέροντα. Όταν η σηµερινή Κυβέρνηση µας κουνάει το
δάχτυλο περί συµφερόντων, λέµε πολύ απλά ότι στο σπίτι του
κρεµασµένου, κύριε Υπουργέ, δεν µιλάνε για σχοινί. Αυτό! Δεν
χρειάζεται να µείνω άλλο σε αυτό το ζήτηµα των συµφερόντων. 

Δεύτερη θεωρία, που ξετυλίχθηκε ιδιαίτερα χθες από τον
έχοντα το βασικό βάρος των επιχειρηµάτων, τον Υπουργό Επι-
κρατείας, τον κ. Βορίδη, ο οποίος είπε: «Συµφωνούµε όλοι σε
αυτή την Αίθουσα σε δύο διαπιστώσεις. Πρώτον, ότι υπήρξε αν-
θρώπινο λάθος». Φυσικά, συµφωνούµε. Δεν άκουσα κανέναν συ-
νάδελφο να αρνείται ότι υπήρξαν και ανθρώπινα λάθη. Είπε
επίσης: «Δεύτερον, συµφωνούµε όλοι ότι υπάρχουν συστηµικά
προβλήµατα διαχρονικά στον ΟΣΕ». Προφανώς συµφωνούµε
επίσης όλοι σε αυτό. 

Παρέλειψε τεχνηέντως και προκλητικά ένα τρίτο σηµείο στο
οποίο συµφωνούν επίσης άπαντες και όχι µόνο στην Αίθουσα,
αλλά όλοι οι Έλληνες πολίτες, ότι αν η 717 είχε υλοποιηθεί, δεν
θα γινόταν ποτέ το ατύχηµα, γιατί αφαιρούσε τον παράγοντα του
ανθρώπινου λάθους. Τόσο απλό! 

Εγώ θα κάνω, µάλιστα, µια υπέρβαση από τη θέση του ΠΑΣΟΚ
στην πρόταση για σύσταση προανακριτικής επιτροπής και θα πω
ότι δεν χρειαζόταν καν για εµένα το πόρισµα της Ευρωπαίας ει-
σαγγελέα. Δεν χρειαζόταν καν! 

Όταν έχεις έναν διαγωνισµό που βγαίνει στον αέρα το φθινό-
πωρο του 2014 και η σύµβαση τελικά, αφού έχει µεσολαβήσει
και η τραγωδία των Τεµπών, φτάνει να υλοποιηθεί το φθινόπωρο
του 2023, µε εννιά χρόνια καθυστέρηση -ακριβώς εννιά χρόνια
µετά, δεν πρέπει να ψάξει η Βουλή αν υπάρχει αιτιώδης συνά-

φεια; Δεν είναι ετυµηγορία η σύσταση εξεταστικής επιτροπής.
Είναι πρόταση για να διερευνήσει. Δεν ποινικοποιεί ούτε στοχο-
ποιεί κανέναν. Αυτό το απλό ζητήσαµε και καταθέσαµε. 

Και µόνο αυτός ο λόγος, τα εννιά χρόνια που έκανε να υλοποι-
ηθεί µία σύµβαση, από το φθινόπωρο του 2014 µέχρι το φθινό-
πωρο του 2023, είναι επαρκής για να συστήσουµε αξιοπρεπώς
µια προανακριτική επιτροπή. Τόσο απλά! Και σε αυτό έρχεται βέ-
βαια να συµβάλει, όπως είπαµε, και η απαίτηση ενός εκατοµµυ-
ρίου τριακοσίων χιλιάδων πολιτών και βέβαια, το πόρισµα της
ευρωπαϊκής εισαγγελίας. Τελεία! 

Ποια άλλα στοιχεία πρέπει να προσκοµίσουµε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι; Και έρχοµαι στο τρίτο επιχείρηµα της Κυβέρ-
νησης: «Ας αφήσουµε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της»,
υπονοώντας ότι κι εµείς οι υπόλοιποι να κάνουµε τη δουλειά µας. 

Είπα ότι χαίροµαι που είναι ο κ. Σκέρτσος στην Αίθουσα, γιατί
µιλώντας για ένα προσωπικό οικογενειακό δράµα, µε το οποίο
προφανώς ο καθένας µας συγκινήθηκε ακούγοντάς τον, µας είπε
ότι ως πολιτικός αυτό που στο δια ταύτα βγάζει ως συµπέρασµα
µε αυτό το δράµα είναι τι κάνουµε για την ασφάλεια. 

Ακριβώς αυτό δεν είπατε, κύριε Υπουργέ; Για τον δρόµο και
όλα τα υπόλοιπα. 

Τι έχει κάνει η Κυβέρνηση για την υπόθεση των σιδηροδρόµων
από την τραγωδία των Τεµπών και µετά, σε µια περίοδο µάλιστα
που η χώρα έχει πρωτοφανή στην πρόσφατη ιστορία της χρηµα-
τοδοτικά µέσα, µαζί µε το Ταµείο Ανάκαµψης, προκειµένου να
κάνει µια µεγάλη τοµή στις µεταφορές, καθιστώντας τον σιδη-
ρόδροµο ένα βασικό µέσο µεταφοράς και όχι όπως ήταν τη δε-
καετία του 1950; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε ότι έχει να στρωθεί και-
νούργια γραµµή, πλην της διπλής γραµµής Αθηνών – Θεσσαλο-
νίκης, πριν από τον πόλεµο; Μεταπολεµικά δεν στρώθηκε ούτε
ένα µέτρο σιδηροδροµικής γραµµής σε αυτή τη χώρα. 

Απ’ ό,τι µας λένε οι παλιότεροι, τη δεκαετία του 1950, µε την
παράταξη για την οποία τόσους ύµνους ακούσαµε χθες, της
Νέας Δηµοκρατίας, για την οποία είστε υπερήφανος, κύριε
Υπουργέ, που την υπηρετείτε εδώ και ένα, δύο, τρία χρόνια -δεν
ξέρω πόσα-, το µεγαλύτερο ρουσφέτι ήταν µια άδεια φορτηγού
δηµόσιας χρήσης. Είστε το κόµµα της ρόδας γενικά και συνεχί-
ζετε ακόµα και σήµερα. Στο Ταµείο Ανάκαµψης ψάχνουµε να
βρούµε ΟΣΕ και δεν βρίσκουµε πουθενά. 

Θα σας διαβάσω κάτι και θα το καταθέσω, κύριε Πρόεδρε, στα
Πρακτικά. 

Ακούστε. Λίγες µέρες πριν τα Τέµπη, ο Πρωθυπουργός ανα-
κοινώνει νέα γραµµή «Λαγκαδάς – Καλαµπάκα». Το ‘40 έχει πάει
το πρόγραµµα λίγους µήνες µετά. «Η επόµενη δεκαετία θα είναι
η δεκαετία των µεγάλων σιδηροδροµικών έργων», λέει ο κ. Μη-
τσοτάκης. 

Μετά το ατύχηµα: «Ο σιδηρόδροµος είναι το πιο φιλοπεριβαλ-
λοντικό µέσο». Είµαστε πολύ πίσω από την Ευρώπη, αλλά έτσι
θα γίνει και στην πατρίδα µας». 

Στις 14 Μαρτίου είπε: «Η ανάταξη του σιδηροδρόµου είναι
προσωπικό µου στοίχηµα». 

Συνέντευξη στον Σταύρο Θεοδωράκη: «Πώς θα πετύχουµε
αυτά που ήδη έχω πει πριν τις εκλογές, µα µε αναθεώρηση του
Ταµείου Ανάκαµψης». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τα πλήρη πρακτικά των δηλώ-
σεων του Πρωθυπουργού τα καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Πάρις Κουκουλόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ψάχνουµε στο Ταµείο Ανάκαµψης και δεν βρίσκουµε τίποτα.
Ένα έργο 112 εκατοµµύρια ευρώ συν τα 180 εκατοµµύρια για
την αποκατάσταση των ζηµιών από τον «Ντάνιελ» στη Θεσσαλία!
Τίποτα άλλο! Με συναδέλφους ψάχνουµε να βρούµε το πρό-
γραµµα που ενέκρινε το Υπουργικό Συµβούλιο πριν λίγο, τρένο
δεν υπάρχει πουθενά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε παρακαλώ. 
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ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Με αυτό τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε. 

Την ίδια ώρα η Ελλάδα –προσέξτε- και στις επιβατικές µετα-
φορές και στις εµπορευµατικές µεταφορές είναι ακριβώς στο
ένα δέκατο των ποσοστών που έχει κατά µέσο όρο η Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Η αβελτηρία σας, λοιπόν, στο ζήτηµα του σιδηροδρόµου και
η µη αξιοποίηση µιας τέτοιας τραγωδίας σε µια τέτοια κατεύ-
θυνση είναι το δεύτερο µεγάλο έγκληµα των Τεµπών και έχει την
υπογραφή της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Ο κ. Σπάνιας έχει τον λόγο και µετά η κ. Κασιµάτη. Και κλεί-

νουµε µε τους συναδέλφους Βουλευτές και µπαίνουµε στους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 

Ορίστε, κύριε Σπάνια. 
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα για
την πρόταση δυσπιστίας, µια ενέργεια από την Αντιπολίτευση,
που επιχειρεί τη δηµιουργία σύγχυσης και αποπροσανατολισµού
του ελληνικού λαού. Πρόκειται για µια συστηµατική προσπάθεια
της Αντιπολίτευσης, που, λασπώνοντας, µηδενίζοντας και απα-
ξιώνοντας τα πάντα, την υγεία, την πολιτική, την παιδεία, την οι-
κονοµία, ακόµα και την ανθρώπινη ύπαρξη µε την εκµετάλλευση
του ανθρώπινου πόνου, αποσκοπεί να ανατρέψει την Κυβέρνηση. 

Ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ µε λεξιλόγιο που τον αντιπροσω-
πεύει, αποκαλεί την εκλεγµένη προ εννέα µηνών Κυβέρνηση
«αδίστακτη αγέλη εξουσίας». Ενώ από τη Θήβα ο Αρχηγός του
ΣΥΡΙΖΑ κάλεσε τον κ. Μητσοτάκη να παραιτηθεί ήρεµα. Τον κά-
λεσε να παραιτηθεί ήρεµα! Δεν ξέρω τι ακριβώς µπορεί να ση-
µαίνει αυτό. Ζήτησε εκλογές µε διεθνείς παρατηρητές, όπως
συµβαίνει και στα κράτη της Αφρικής, που ίσως λόγω της ηµέ-
ρας, ίσως λόγω της παρέλασης, ίσως λόγω του χακί, ίσως «τα
λόγια του παπά» επηρεάστηκε ο Αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ.

Για την υπόλοιπη Αντιπολίτευση δεν ετίθετο θέµα. Από τη
στιγµή που υπάρχει συνωµοσιολογία, είναι παρών, προσπαθώντας
να επιβάλλουν τα θέλω τους, και, το χειρότερο, χρησιµοποιώντας
τον ανθρώπινο πόνο, µαχόµενοι ποιος το είπε πρώτος και ποιος
πονάει περισσότερο. Όλα αυτά ακούγονται µέσα σε αυτή την Αί-
θουσα. Η Βουλή των Ελλήνων ζει µεγάλες στιγµές, αλλά όχι µο-
ναδικές στιγµές. Μας θυµίζει κάτι αυτό; Μας θυµίζει την περίοδο
2019 - 2023. Είναι η συνταγή των θεωριών συνωµοσίας χωρίς στοι-
χεία, ουσία καµµία, λαϊκισµός, παραπληροφόρηση, υπερβολή, λε-
κτικές ακρότητες, θεωρίες συνωµοσίας, ασυγκράτητος λαϊκισµός
και δηµαγωγία. Πρόκειται για µια επιλογή που δοκίµασαν οι πολί-
τες τα χρόνια του 2015 και σας απάντησαν καταλλήλως. 

Το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών θα διερευνηθεί µέχρι τέ-
λους. Αν κάποιοι νοµίζουν ότι µπορούν να παίξουν το οποιοδή-
ποτε παιχνίδι εκµετάλλευσης του ανθρώπινου πόνου σε
οποιοδήποτε επίπεδο, είναι γελασµένοι. Όπως γνωρίζετε, βάσει
του νόµου, µόλις µια εισαγγελική έρευνα βρεθεί µπροστά σε πι-
θανές ευθύνες πολιτικών προσώπων, τότε χωρίς περισσότερη
διερεύνηση και χωρίς καν τεκµηρίωση, ενεργοποιείται το άρθρο
86 του Συντάγµατος. 

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν έχετε κανένα υπό-
βαθρο στην ελληνική κοινωνία. Η δικαιοσύνη ήταν πάντα δίπλα
σε όλους αυτούς που πραγµατικά αδικήθηκαν. Η δικαιοσύνη
είναι αυτή η οποία θα δικαιώσει τον πόνο όλων των ανθρώπων
και θα φτάσει εκεί που πρέπει, χωρίς να τη σταµατήσει κανείς.
Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν µπορείτε να πείσετε
τον ελληνικό λαό να σας ψηφίσει, και κάνετε οτιδήποτε, εκµεταλ-
λευόµενοι ιδεολογικά, πολιτικά, οικονοµικά, θρησκευτικά ιδεώδη,
και τώρα φτάσατε και στην εκµετάλλευση του ανθρώπινου
πόνου. Συνεχίζετε να χρησιµοποιείτε αυτό για το οποίο σας κα-
ταδίκασε ο ελληνικός λαός πολλές φορές: λάσπη παντού, τοξι-
κότητα στο έσχατο σηµείο, µέχρι και εκλογές µε διεθνείς
παρατηρητές.

Δεν θα αφήσουµε και δεν θα ξεχάσουµε τίποτα έως ότου απο-
δοθεί δικαιοσύνη, µε ταπεινότητα στον πόνο των ανθρώπων, και
δεν πρόκειται να επιτρέψουµε την πολιτική σας επιβίωση, εκµε-
ταλλευόµενοι τον πόνο των συµπολιτών µας. Αυτή η Κυβέρνηση
επιλέχτηκε για πολλοστή φορά να πάρει την τύχη της χώρας στα
χέρια της, µε εκλογές που κανένας ποτέ δεν τις αµφισβήτησε,
µε πίστη στο δηµοκρατία, που εµείς τη διδάξαµε στον κόσµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έργο µας και η απόφαση του
ελληνικού λαού είναι να κυβερνήσουµε τον τόπου µε σταθερό-
τητα, µε δικαιοσύνη, µε µεταρρυθµίσεις και διεκδικήσεις σε παγ-
κόσµιο πλέον επίπεδο, δηµιουργώντας και διορθώνοντας λάθη,
µε πάντα στόχο την ασφάλεια και τον Έλληνα πολίτη. 

Κλείνοντας, πιστεύω ατράνταχτα στη δικαιοσύνη, την από-
φαση της οποίας περιµένουµε, όπως πάντα πράττουµε, όπως
οφείλουµε να κάνουµε, γνωρίζοντας, ισχυροποιώντας και νοµι-
µοποιώντας µε το νοµοθετικό µας έργο τις συνθήκες για το αδιά-
βλητο της ανεξαρτησίας της. Δεν θα σας ακολουθήσουµε στον
καταστροφικό δρόµο του λαϊκισµού. 

Θα κλείσω µε το εξής. Τελικά, τι είναι αλήθεια από όλα αυτά
που λέµε εδώ µέσα; Ποιος µπορεί να απαντήσει; Η δικαιοσύνη,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ας την αφήσουµε επιτέλους
να βρει την αλήθεια.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Κασιµάτη. 
Σας παρακαλώ, κυρία Κασιµάτη, να µείνετε και εσείς εντός του

χρόνου, για να περάσουµε στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους. Έχετε τον λόγο.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώ την οµιλία µου, εκφράζοντας πρώτα από όλα την οδύνη

µου για τον θάνατο του Μιχάλη Χαραλαµπίδη. Από του Βήµατος
της Βουλής των Ελλήνων κλίνω το γόνυ µε σεβασµό µπροστά
στην εθνική και κοινωνική απώλεια του µεγάλου αυτού οικουµε-
νικού Έλληνα αγωνιστή, πολιτικού και διανοούµενου από τον
Έβρο, που έδωσε το είναι του στον αντιδικτατορικό αγώνα από
τις γραµµές του ΠΑΚ Ιταλίας για την αποκατάσταση της δηµο-
κρατίας στην πατρίδα µας. Και στη συνέχεια µε την πολιτική
στάση, το παράδειγµα και τη διανοητική απειρόβαθη εργασία
του αντανάκλασε χειροπιαστά τα ιδανικά του σοσιαλισµού, του
περιφερειακού διεθνισµού, της αυτονοµίας, του ανθρωπισµού
και του πολιτισµικού ελληνικού τρόπου, µε σκοπό την πρόοδο,
την αυτοδιάθεση και την κοινωνική απελευθέρωση του λαού µας
και των λαών της Ανατολικής Μεσογείου. Με ρεαλισµό ανέδειξε
το τουρκικό πρόβληµα ως αιτία της µακραίωνης αποσταθεροποί-
ησης στην περιοχή. Και βέβαια προέταξε την πολιτική της µνή-
µης, µεταξύ άλλων εισηγούµενος στον Ανδρέα Παπανδρέου την
αναγνώριση της Γενοκτονίας του Ποντιακού Ελληνισµού που ψή-
φισε το ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Ο Μιχάλης Χαραλαµπίδης στην πολιτεία των ιδεών και του
ήθους θα µείνει άπτωτος πυλώνας και σηµατωρός. Και επειδή οι
Πολιτικοί – µε «π» κεφάλαιο- έχουν πάντα ολοκληρωµένη οπτική
των πραγµάτων, οφείλω να καταθέσω πως µε οξυδέρκεια είχε
στηλιτεύσει το δήθεν εκσυγχρονιστικό -στα αλήθεια- τουρκοµ-
παρόκ µοντέλο ανάπτυξης των ελίτ του Αθηνοκεντρικού κρά-
τους, που µας οδήγησε στη χρεοκοπία το 2010, µε ιδιαίτερη
έµφασή του και εκτενείς αναλύσεις για τη συνειδητή αποεπέν-
δυση στον ελληνικό σιδηρόδροµο και τις πολύπτυχες συνέπειές
της, πράγµα που µας εισάγει και στη σηµερινή συζήτηση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, δια-
νύουµε την τρίτη ηµέρα της συζήτησης επί της πρότασης δυσπι-
στίας κατά της Κυβέρνησής σας, έναντι της οποίας δυσπιστεί
σύσσωµη σχεδόν η Αντιπολίτευση, αντιπροσωπεύοντας, όπως
έχει καθήκον, την ελληνική κοινωνία. Θα ξέρετε πως εννέα στους
δέκα πολίτες, σύµφωνα µε τις δηµοσκοπήσεις, δυσπιστούν
έναντι της Κυβέρνησης ρητά και κατηγορηµατικά για το σιδηρο-
δροµικό έγκληµα στα Τέµπη, για τις αιτίες, τους υπαιτίους και
τις πράξεις συγκάλυψης που διαφαίνεται πως ενήργησε η δική
σας Κυβέρνηση ήδη από τις πρώτες ώρες µετά το δυστύχηµα
στις 28 Φεβρουαρίου 2023, το µεγαλύτερο και πιο πολύνεκρο
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στην ιστορία της πατρίδας µας, που καταφάσκει µε τον πιο οδυ-
νηρό, κορυφαίο και τραγικό τρόπο την κατάπτωση του κράτους
σε όλα τα επίπεδα επί των ηµερών σας. 

Όµως, για την πολύπλευρη ύβρη που έχετε διαπράξει έναντι
του κράτους δικαίου µε ορµητήριο το Μέγαρο Μαξίµου, όχηµα
το λεγόµενο «επιτελικό κράτος», που εξελίχθηκε σε ωµό παρα-
κράτος αλά παλαιά, και διαφαινόµενο εγκέφαλο τον Πρωθυ-
πουργό κ. Μητσοτάκη, έµελλε δυστυχώς τη δική σας Νέµεση να
πληρώσουν πενήντα επτά αθώες ψυχές, που έδειξαν εµπιστο-
σύνη στην ευνοµούµενη –νόµιζαν- πολιτεία σας ότι θα προστα-
τέψει το αγαθό της ανθρώπινης ζωής. Οι αρχές και οι αξίες -που
εσείς ξεκάθαρα δεν διαθέτετε- το καθήκον της µνήµης και της
δικαιοσύνης το κοµίζουν οι οικογένειές τους, ο µεγαλύτερος
εφιάλτης σας, µαζί µε τα αιµατοβαµµένα ονόµατά τους στο Σύν-
ταγµα, που θελήσατε να σβήσετε, όπως άλλωστε και τα ίχνη σας. 

Καθήκον της πολιτείας -γιατί η πολιτεία δεν µπορεί να είστε
εσείς- είναι να επέλθει η κάθαρση, όχι µε µεταφυσικό τρόπο,
αλλά πολιτικά και δικαιϊκά. Τα γεγονότα είναι αδυσώπητα, όπως
και ο κυνισµός σας να τα αλλοιώσετε, να αλλοιώσετε τον τόπο
του εγκλήµατος, τα στοιχεία, να αποκλείσετε µαρτυρίες, για να
πλέξετε το αφήγηµα του ανθρώπινου λάθους ως αποκλειστικού
αιτίου και ταυτόχρονα να χειραγωγήσετε την κοινή γνώµη εν
όψει των επερχόµενων εκλογών, µε το ανθρώπινο λάθος, τα µον-
ταρίσµατα και ούτω καθεξής. Και συνεχίζετε. Η όλη σας παρου-
σία στην Ολοµέλεια, χειροκροτώντας τον Κώστα Αχιλλέα
Καραµανλή χθες, µε Υπουργούς στα έδρανα να χασκογελάνε,
ενώ οι γονείς των νεκρών παιδιών παρακολουθούν, µε το περιε-
χόµενο των λόγων σας και το συνολικό µη ήθος που εκπέµψατε
ήδη από την εξεταστική, έχει προκαλέσει πολύ. 

Και αναρωτιέµαι ως πλειοψηφούσα έκφραση του πολιτικού συ-
στήµατος δεν ορρωδείτε µπροστά στην ακεραιότητα των γο-
νέων, της µάνας, της παιδιάτρου κ. Καρυστιανού, που µέσα στο
πένθος της λέει: «Αισθάνοµαι τύψεις γιατί σαν κοµµάτι αυτής της
κοινωνίας επέτρεψα και εγώ να συµβεί αυτό»; Αναλαµβάνει τις
δικές σας ευθύνες. Δεν σας ενδιαφέρει να αποκαλυφθεί η αλή-
θεια, όχι µόνο για την τιµωρία των υπαιτίων, αλλά για να µην ξα-
νασυµβεί; Ισχυρίζοµαι και καταγγέλλω πως δεν σας ενδιαφέρει. 

Θέλω, λοιπόν, να έρθω στο σήµερα για να σας αποδείξω πόσο
επικίνδυνοι παραµένετε, πέραν όλων όσων έχουµε εκθέσει για
τα γεγονότα και για τη συγκάλυψη. Και περιµένω τον Υπουργό
τον αρµόδιο και τον Πρωθυπουργό να µας απαντήσει. 

Σήµερα που µιλάµε υπάρχει σύµβαση πρόσβασης της «HEL-
LENIC TRAIN» στο δίκτυο του ΟΣΕ; Ο διαχειριστής του δικτύου
της σιδηροδροµικής υποδοµής, ο ΟΣΕ, έχει εκδώσει δήλωση δι-
κτύου για το 2024, όπως προβλέπεται από τον ERA, τον Euro-
pean Railway Agency, το οποίο είναι αναπόσπαστο µέρος κάθε
σύµβασης πρόσβασης που περιγράφει τι παρέχει ο ΟΣΕ ως υπο-
δοµή στις σιδηροδροµικές εταιρείες; Η δήλωση που ορίζει λε-
πτοµερώς τους γενικούς κανόνες, τις προθεσµίες, τις
διαδικασίες και τα κριτήρια για τα συστήµατα κατανοµής χωρη-
τικότητας, που εµπεριέχει το είδος συστηµάτων κυκλοφορίας,
δηλαδή της ασφάλειας, τις τεχνικές προδιαγραφές, το ισχύον
πλαίσιο ασφάλειας, την τηλεδιοίκηση, τη φωτεινή σηµατοδότηση
υπάρχει; 

Έχουµε µόνο τη δήλωση δικτύου του 2023. Τίποτα άλλο δεν
µπορούµε να βρούµε για το 2024, γιατί άλλωστε γνωρίζουµε ότι
ο διευθυντής γραµµών του ΟΣΕ και ο διευθυντής ηλεκτροµηχα-
νολογικών συστηµάτων αρνούνται να υπογράψουν. Δεν υπάρχει
δήλωση δικτύου. Γιατί; Για να µην αναλάβουν τις ευθύνες της µη
τηλεδιοίκησης που εσείς διατείνεστε ψευδέστατα ότι έχετε ολο-
κληρώσει.

Και φέρτε µας τα πρωτόκολλα καταστροφής εγγράφων που
πήραν φωτιά χτες οι µηχανές στον έκτο όροφο του ΟΣΕ και χά-
λασαν και άρχισαν κάποιοι να σκίζουν µε τα χέρια.

Πόσα κρύβετε; Πόσο κινδυνεύουµε σήµερα; Πόσους θα θρη-
νήσουµε; Πόσο κινδυνεύουµε µπαίνοντας σήµερα στα τρένα;

Αβελτηρία, διαφθορά, παράνοµη µεταφορά εύφλεκτου υλικού,
µεταφορά τριακοσίων κυβικών χώµατος, επιχωµατώσεις, µπά-
ζωµα, συγκάλυψη, µοντάρισµα, διαπλοκή, κίνδυνος θάνατος,
διαρκές έγκληµα. 

Η άρνησή σας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµο-

κρατίας, σε αυτή τη µαζική δυσπιστία στην Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη από την κοινωνικά µονήρη και πελιδνή πλειοψηφία σας θα
αποδείξει µε τον πλέον κρυστάλλινο τρόπο αυτό που ο ελληνικός
συνταγµατισµός ονοµάζει δυσαρµονία λαϊκής βούλησης και κυ-
βερνητικής πλειοψηφίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κυρία συνάδελφε, παρακαλώ.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, εσείς οι ίδιοι οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας µε την ψήφο

σας σε αυτή την Κυβέρνηση θα πιστοποιήσετε τη δυσαρµονία,
µια δυσαρµονία µε τη λαϊκή βούληση που δεν σας επιτρέπει
πλέον να κυβερνάτε.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ξεκινάµε µε τον κ. Καζαµία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Να βοηθήσω λίγο τη διαδικασία.

Δέκα δευτερόλεπτα θα χρειαστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πώς να

µας βοηθήσετε;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Να καταστεί δυνατό να καταθέ-

σουµε την τοποθέτησή µας σε εσάς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να το σκε-

φτούµε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Όσοι συνάδελφοι θέλουν να σας

παρακαλέσω να τους πείτε να καταθέσουν στα Πρακτικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα το

δούµε και θα σας πούµε.
Σας παρακαλώ οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι στον χρόνο

που τους έχει αποµείνει να είναι εντός του χρόνου. Ο κ. Καζαµίας
έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά. Ακολουθεί ο κ. Βρεττός µε έξι
λεπτά και ο κ. Δηµητριάδης µε έξι λεπτά.

Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλοι

οι Βουλευτές της Πλεύσης Ελευθερίας υπογράψαµε προχθές
την πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, διότι έχει ξεπε-
ραστεί ένα κρίσιµο όριο ή αλλιώς έχουν παραβιαστεί κάποιες
κόκκινες γραµµές, που πιστεύουµε ότι καµµία κυβέρνηση σε καµ-
µία στιγµή και µε κανέναν τρόπο δεν νοµιµοποιείται να παραβιά-
ζει. 

Η πρώτη κόκκινη γραµµή που έχει παραβιαστεί είναι η συστη-
µατική και ενορχηστρωµένη επιχείρηση συγκάλυψης ενός τερά-
στιου εγκλήµατος που στοίχισε τις ζωές τουλάχιστον πενήντα
επτά ανθρώπων, στην πλειονότητά τους νέων, και επέφερε τον
τραυµατισµό εκατόν ογδόντα τουλάχιστον ανθρώπων, εκ των
οποίων πολλοί µε βαρύτατους τραυµατισµούς. Μια κυβέρνηση
που χειραγωγεί τους θεσµούς για να συσκοτίζει ένα έγκληµα τέ-
τοιων διαστάσεων και χρησιµοποιεί την εξουσία για να παρεµπο-
δίζει αντί να διευκολύνει τη διερεύνησή του είναι µια Κυβέρνηση
που, κατά τη γνώµη µας, δεν πρέπει να απολαµβάνει την εµπι-
στοσύνη της Βουλής. 

Την περασµένη εβδοµάδα σε αυτή την Αίθουσα συζητήσαµε
το πόρισµα που κατέθεσε η Πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας
µε τα δικά της συµπεράσµατα για την έρευνα της εξεταστικής
επιτροπής των Τεµπών. Δυστυχώς, όµως, η Πλεύση Ελευθερίας
ανέδειξε µε λεπτοµερείς αναφορές σε πλήθος στοιχείων ότι τα
συµπεράσµατα αυτού του πορίσµατος δεν προσέφεραν απολύ-
τως τίποτα καινούργιο από όσα ήδη έλεγε η Κυβέρνηση προτού
συσταθεί η εξεταστική επιτροπή. Το πόρισµα αυτό περιέχει τα
υπερασπιστικά επιχειρήµατα µιας Κυβέρνησης που βρίσκεται σε
δύσκολη θέση στη συνείδηση όλων των πολιτών, διότι είναι
εκείνη που κατηγορείται για το έγκληµα των Τεµπών και οφείλει
να απολογηθεί.

Όπως είχα την ευκαιρία να τονίσω την περασµένη βδοµάδα
από αυτό το Βήµα, όποιος διαβάσει τα εννέα γενικά συµπερά-
σµατα του πορίσµατος έχει την αίσθηση ότι αυτά θα µπορούσαν
να είχαν γραφεί και στις αρχές Νοεµβρίου, προτού αρχίσει η εξε-
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ταστική επιτροπή τις εργασίες της. Γιατί; Διότι το αποτέλεσµα
της έρευνας ήταν προκαθορισµένο από τη Νέα Δηµοκρατία.

Στο πρώτο και δεύτερο συµπέρασµα του πορίσµατος της
Νέας Δηµοκρατίας διαβάζουµε ότι για όλα έφταιξαν µόνο ο µοι-
ραίος σταθµάρχης, ο µηχανοδηγός και η αποτυχία της πιστής
εφαρµογής του γενικού κανονισµού κίνησης από τους υπαλλή-
λους των σιδηροδρόµων. 

Στο πέµπτο συµπέρασµα διαβάζουµε ότι για τη µη εφαρµογή
της περιβόητης σύµβασης 717 για την τηλεδιοίκηση όχι µόνο δεν
υπάρχουν ευθύνες από τον κ. Καραµανλή, τον οποίο η Κυβέρ-
νηση συνεχίζει να προστατεύει, αλλά µετά το 2019 έγινε –λέει-
τεράστια πρόοδος. Χθες βράδυ, µάλιστα, είδαµε άφωνοι τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να αποθεώνουν τον κ. Καρα-
µανλή µε ένα παρατεταµένο χειροκρότηµα ως και να ήταν ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός! 

Η συσκότιση της αλήθειας µέσα από το πόρισµα της Πλειοψη-
φίας δεν είναι η µόνη κόκκινη γραµµή που παραβίασε η Κυβέρ-
νηση. Η όλη διαδικασία συγκρότησης και λειτουργίας της
εξεταστικής επιτροπής εκ µέρους της υπήρξε ένα µνηµείο προ-
σβολών, αυταρχισµού και αντικοινοβουλευτικής συµπεριφοράς. 

Κατά συνέπεια, µια δεύτερη κόκκινη γραµµή που παραβιά-
στηκε από τον Πρόεδρο της επιτροπής και αρκετούς Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας ήταν οι κατά συρροή επιθέσεις, προσβο-
λές και ύβρεις σε όποιον δεν ήθελε να ξεχάσει, σε όποιον έκανε
ουσιαστικές ερωτήσεις και επέµενε να µιλά τη γλώσσα της αλή-
θειας, όπως, για παράδειγµα, η επικεφαλής µας, η κ. Κωνσταν-
τοπούλου και η Βουλευτής µας, η κ. Καραγεωργοπούλου. Τη
συστηµατική εφαρµογή αυτής της τακτικής την είδαµε όταν
µέσα από ανυπόστατα επιχειρήµατα και περίεργες διαδικασίες
εξαιρέθηκε η επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας από την εξε-
ταστική επιτροπή για τα Τέµπη µε το πρόσχηµα ότι είναι συνή-
γορος τριών οικογενειών θυµάτων, τις οποίες ως γνωστόν
υπερασπίζεται αφιλοκερδώς. Η συµµετοχή της στην επιτροπή
παρουσιάστηκε ως µια δήθεν σύγκρουση συµφερόντων, ωσάν ο
σκοπός της εξεταστικής επιτροπής να ήταν αντίθετος ή διαφο-
ρετικός από τη δικαίωση των οικογενειών των θυµάτων. Όµως,
από ό,τι φαίνεται, για την Κυβέρνηση ήταν. 

Αργότερα, βεβαίως, χωρίς καµµία συναίσθηση του τι ερευνά
ο Πρόεδρος της εξεταστικής επιτροπής, ο κ. Μαρκόπουλος, απο-
κάλεσε την επιτροπή «γουρλίδικη» και µετά, βεβαίως, αναγκά-
στηκε να ζητήσει συγγνώµη.

Όµως, και όταν η Πλεύση Ελευθερίας αναφερόταν ήδη από την
εποµένη των εκλογών στην κυβερνητική σιωπή που περιβάλλει το
έγκληµα των Τεµπών, ο Αντιπρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, ο
κ. Γεωργιάδης, κατηγορούσε τα Κόµµατα της Αντιπολίτευσης –
τον Νοέµβριο αυτά- ότι ασχολούνται µε πράγµατα που δεν αφο-
ρούν κανέναν και προσέθετε: «Δηλαδή, σήµερα στην Ελλάδα
πόσοι πιστεύετε από τους εκατό συµπολίτες µας…» -έλεγε- «…
άµα τους ρωτήσουµε ενδιαφέρονται για την εξεταστική ή την προ-
καταρκτική επιτροπή για τα Τέµπη;». 

Είναι βεβαίως ο ίδιος ο κ. Γεωργιάδης ο οποίος χθες βράδυ,
αφού συνειδητοποίησε πλέον ότι η κοινή γνώµη βοά µε τους χει-
ρισµούς παρεµπόδισης, χειραγώγησης και συγκάλυψης του εγ-
κλήµατος από την Κυβέρνηση, άρχισε να φωνάζει από αυτό το
Βήµα κοκκινίζοντας και χτυπώντας τα µικρόφωνα για να υποστη-
ρίξει ότι τάχα δεν υπήρξε έγκληµα και ότι η στάση του κ. Καρα-
µανλή αξίζει επαίνους και συγχαρητήρια.

Όµως και στη διάρκεια της συζήτησης για τα Τέµπη την περα-
σµένη εβδοµάδα ο κ. Μητσοτάκης επέλεξε να µην παραβρεθεί
στη Βουλή, προφανώς για να υποβαθµίσει ξανά την υπόθεση και
να συµβάλει έτσι στο να ξεχαστεί-αυτή η υπόθεση, που δυστυ-
χώς ούτε ξεχνιέται και ούτε πρόκειται να ξεχαστεί. 

Άκουσα προχθές τη Γραµµατέα της Πολιτικής Επιτροπής της
Νέας Δηµοκρατίας να εξηγεί στο ραδιόφωνο της ΕΡΤ ότι ο Πρω-
θυπουργός –λέει- δεν παραβρέθηκε την περασµένη εβδοµάδα
στη Βουλή για να µην επηρεάσει την αµεροληψία της διαδικα-
σίας. Όλο το επίσηµο πόρισµα στηρίζεται µόνο από Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας και ο Πρωθυπουργός απείχε από τη συ-
ζήτηση για να µη δώσει τάχα κοµµατικό χρώµα στη διαδικασία.
Μα, αλήθεια, πού τα βρίσκετε αυτά τα συγκλονιστικά επιχειρή-
µατα;

Μια τρίτη κόκκινη γραµµή που παραβιάστηκε τις τελευταίες
µέρες είναι οι αλυσιδωτές αποκαλύψεις περί παρεµβάσεων στον
τόπο του εγκλήµατος µε προφανή σκοπό την παραποίηση στοι-
χείων και η αδιάκοπη προσπάθεια της Κυβέρνησης να υποβαθ-
µίσει τη σηµασία των αποκαλύψεων αυτών. Είχαµε από την αρχή
τη γνωστή υπόθεση του µπαζώµατος, για την οποία το πόρισµα
της εξεταστικής επιτροπής λέει µε απίθανη αοριστία ότι «ελήφθη
µε απόφαση των αρµοδίων επιχειρησιακών συλλογικών οργά-
νων». Να τη θυµάστε τη φράση αυτή: «Απόφαση των αρµοδίων
επιχειρησιακών συλλογικών οργάνων». Διότι πρόσφατα, όπως
γνωρίζουµε, ασκήθηκε δίωξη για το θέµα αυτό κατά του πρώην
Περιφερειάρχη Θεσσαλίας Κώστα Αγοραστού. 

Επιπλέον, είχαµε το Σαββατοκύριακο το πρωτοσέλιδο ρεπορ-
τάζ της εφηµερίδας «ΤΟ ΒΗΜΑ» για την παραποίηση των µαγνη-
τοφωνηµένων διαλόγων ανάµεσα στον σταθµάρχη και τους
µηχανοδηγούς.

Χθες ήρθε εδώ τα µεσάνυχτα ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, ο
κ. Μαρινάκης, να κάνει την πρώτη εµφάνισή του στη Βουλή από
τις εκλογές του περασµένου Ιουνίου. Μόλις τον είδαµε, περιστοι-
χισµένο µάλιστα από καµµιά δεκαριά Υπουργούς στα κυβερνη-
τικά έδρανα, τη στιγµή που δεν είχαν αποµείνει στα βουλευτικά
έδρανα της Νέας Δηµοκρατίας παρά πέντε-έξι Βουλευτές, κατα-
λάβαµε πόσο σκοτείνιασαν τα πράγµατα για την Κυβέρνηση.
Ακόµη και παλαιότεροι Βουλευτές δεν είχαν ξαναδεί τέτοια ει-
κόνα. 

Ο κ. Μαρινάκης λοιπόν που ήρθε εδώ να σώσει την κατάσταση
–και βεβαίως δεν έσωσε τίποτα- µας είπε ότι το µοντάζ του ηχη-
τικού υλικού µε τους διαλόγους του σταθµάρχη και του µηχανο-
δηγού λίγο πολύ δεν άλλαξε τίποτα και άρα δεν πρέπει να µας
απασχολεί –µας είπε. 

Εκείνο όµως που δεν µας απάντησε είναι ποιος παραποίησε
αυτό το ντοκουµέντο και γιατί η Κυβέρνηση δεν διερευνά ποιος
έκανε το µοντάζ στο ηχητικό υλικό, ώστε να µάθουν οι πολίτες
την αλήθεια. 

Παράλληλα, εδώ και δεκατρείς µήνες το έγκληµα των Τεµπών
έχει διαµορφώσει ένα διογκούµενο κοινωνικό κίνηµα αµφισβήτη-
σης της ειλικρίνειας και αξιοπιστίας της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.
Η πιο χειροπιαστή απόδειξη της ύπαρξης αυτού του ισχυρού κοι-
νωνικού ρεύµατος είναι το ψήφισµα της εκπροσώπου των οικο-
γενειών των θυµάτων της κ. Μαρίας Καρυστιανού, µε το οποίο
1,4 εκατοµµύριο πολίτες ζητούν την εκκίνηση διαδικασιών για
την απόδοση ευθυνών σε κυβερνητικά πρόσωπα, καθώς και την
κατάργηση της ασυλίας για τις ποινικές ευθύνες των πολιτικών
προσώπων. 

Ο αριθµός αυτός ισοδυναµεί µε τα 2/3 των πολιτών που εξέ-
λεξαν την Κυβέρνησή σας στις τελευταίες εκλογές. Όλοι αυτοί
οι πολίτες θεωρούν ότι η κυβερνητική πλειοψηφία δεν άρει την
ασυλία του κ. Καραµανλή και τον καλύπτει, ακριβώς διότι πι-
στεύει ότι αν ο πρώην Υπουργός Μεταφορών οδηγηθεί στο δι-
καστήριο, είναι πολύ πιθανόν να βρεθεί ένοχος και να
καταδικαστεί. Ως τώρα ο εντυπωσιακός αριθµός του 1,4 εκατοµ-
µυρίου πολιτών αναδεικνύει το ψήφισµα αυτό ανάµεσα σε εκείνα
που έχουν λάβει την ευρύτερη λαϊκή υποστήριξη σε όλη τη σύγ-
χρονη ελληνική Ιστορία και το αγνοείτε φυσικά. 

Την ίδια στιγµή, έρευνες της κοινής γνώµης δείχνουν όλο και
πιο ξεκάθαρα ότι οι πολίτες θεωρούν πως δεκατρείς µήνες µετά
δεν έχει γίνει καµµία πρόοδος στη διερεύνηση του εγκλήµατος
των Τεµπών. Πρόσφατη δηµοσκόπηση στις 22 Μαρτίου δείχνει
ότι το 88% των πολιτών, δηλαδή εννιά στους δέκα ερωτηθέντες,
δεν θεωρούν ότι το δικαστικό και πολιτικό σύστηµα έχουν κινηθεί
αποτελεσµατικά για να αποδοθούν ευθύνες στο σιδηροδροµικό
δυστύχηµα των Τεµπών, ενώ σπανίως έχουµε δει τόσο συντρι-
πτική πλειοψηφία να εκδηλώνεται στην ελληνική κοινωνία για
οποιοδήποτε άλλο θέµα. 

Τα δεδοµένα αυτά, δηλαδή το ψήφισµα της κ. Καρυστιανού –
που συζητείται τώρα σε δύο επιτροπές του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου-, αλλά και τα συντριπτικά ευρήµατα των ερευνών κοινής
γνώµης δείχνουν ξεκάθαρα πως έχουµε να κάνουµε µε µια γενι-
κευµένη απονοµιµοποίηση των χειρισµών της Κυβέρνησης σε µια
τεράστιας σηµασίας εθνική υπόθεση. 

Εποµένως, µία ακόµη «κόκκινη» γραµµή που παραβιάζει η Κυ-
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βέρνηση και θα µας οδηγήσει σήµερα στην υπερψήφιση της
πρότασης δυσπιστίας είναι ότι πυροδοτεί µια κραυγαλέα αναν-
τιστοιχία ανάµεσα στο δηµόσιο αίσθηµα περί δικαίου, αφ’ ενός,
και στους ευσεβείς πόθους της για την πολιτική συγκάλυψη της
υπόθεσης, αφ’ ετέρου. 

Όµως, το έγκληµα των Τεµπών δεν είναι µια µεµονωµένη υπό-
θεση. Είναι η κορύφωση µιας σειράς σκανδάλων πολιτικής δια-
φθοράς και παραβιάσεων του κράτους δικαίου στη χώρα µας
που έχει ενταθεί ιδιαίτερα επί κυβερνήσεων Μητσοτάκη. Εδώ και
δύο χρόνια υπάρχει το σκάνδαλο των τηλεφωνικών παρακολου-
θήσεων πολιτικών Αρχηγών, δηµοσιογράφων, Υπουργών της Κυ-
βέρνησης ακόµα, το οποίο δεν έχει µέχρι τώρα διαλευκανθεί. 

Μάλιστα, όταν τον περασµένο Σεπτέµβριο η ΑΔΑΕ, η Αρχή
Διασφάλισης του Απορρήτου των Επικοινωνιών, φάνηκε πως
ετοιµαζόταν να διερευνήσει σε βάθος την υπόθεση, η Διάσκεψη
των Προέδρων της Βουλής, σε µια συνεδρίαση στην οποία πα-
ραβρέθηκα και διαµαρτυρήθηκα εντόνως µαζί µε την κ. Κωνσταν-
τοπούλου, άλλαξε µε επιλήψιµες διαδικασίες τη σύνθεση της
ανεξάρτητης αρχής ώστε να µη γίνει στο τέλος τίποτα. 

Επίσης, το περασµένο δίµηνο το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, κα-
τόπιν έκθεσης-κόλαφο από την Ευρωπαϊκή Κοµισιόν που διοικεί-
ται από πλειοψηφία πολιτικών της κεντροδεξιάς, κύριοι της
Κυβέρνησης, υιοθέτησε ψήφισµα κατά των παραβιάσεων του
κράτους δικαίου από την ελληνική Κυβέρνηση. Η έκθεση της Κο-
µισιόν και το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού…

(Στο σηµείο αυτό κτυπά προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ
σε ένα λεπτό να ολοκληρώσετε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η
Πλεύση Ελευθερίας µε βάση όσα είπα µέχρι τώρα θα ψηφίσει
την πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης για όλους αυτούς
τους σοβαρούς λόγους: την παρακώλυση και συγκάλυψη της
υπόθεσης των Τεµπών, την παραγνώριση της κοινωνικής κατα-
κραυγής γι’ αυτούς τους κυβερνητικούς χειρισµούς, την υποβάθ-
µιση σειράς νέων αποκαλύψεων περί σοβαρής παραποίησης των
στοιχείων και την προσπάθεια κατασίγασης των φωνών που ζη-
τούν δικαιοσύνη και ένα τέλος στις πρακτικές της κυβερνητικής
διαφθοράς. 

Τα σύγχρονα κοινοβουλευτικά συστήµατα στηρίζονται στη θε-
µελιακή αρχή της νοµιµότητας της εκάστοτε κυβέρνησης, ακόµη
και µιας πρόσφατα εκλεγµένης Κυβέρνησης. Ύστερα όµως από
όσα συνέβησαν και επιβεβαιώθηκαν µε τη στάση σας στη Βουλή
το τελευταίο διήµερο, θεωρούµε ότι η Κυβέρνηση οδήγησε µε
τα ίδια της τα χέρια στο να διαρραγεί η νοµιµότητά της σοβαρά.
Γι’ αυτό δεν φταίει κανένας άλλος εκτός από την αλαζονεία σας
απέναντι στην κοινωνία, την καλή σχέση σας µε το ρουσφέτι και
τη διαφθορά και την πολύ κακή σχέση σας µε την αλήθεια. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
δεκατέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Κουφαλίων Θεσσαλονίκης,
καθώς και δεκαπέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο Ξηρολόφου Θεσπρωτίας
«Αρχαία Ελέα». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Βρεττός, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νίκης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, συζητήσαµε αυτές τις τρεις µέρες την πρό-

ταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης. Κάθε πρόταση δυσπι-
στίας αποτελεί µια σηµαντική στιγµή για τον κοινοβουλευτισµό.

Προφανώς, δεν είναι και η πιο ευχάριστη στιγµή για την οποιαδή-
ποτε κυβέρνηση βρεθεί σε αυτή τη δεινή θέση της αµφισβήτη-
σης, πόσω µάλλον για αυτή την Κυβέρνηση των εννέα µηνών που
αλλιώς έδειχνε ο βηµατισµός στην εκκίνησή της και στα πανηγύ-
ρια της εκλογής της, µε κατατροπωµένη βέβαια την Αντιπολί-
τευση.

Όµως ο λαός, από την αρχαιότητα, λέει «µηδένα προ του τέ-
λους µακάριζε» και στα νεοελληνικά παραλλαγµένο «τα στερνά
τιµούν τα πρώτα». Και τα στερνά σας τα σύντοµα είναι συνώνυµο
του απεχθέστερου ποινικά και ηθικά εγκλήµατος, του εγκλήµα-
τος της συγκάλυψης των αρµόδιων κυβερνητικών και υπηρεσια-
κών στελεχών που ευθύνονται για το φρικτό, βίαιο θάνατο
πενήντα επτά αµέριµνων, νέων κυρίως, ανθρώπων και στο σο-
βαρό τραυµατισµό άλλων εκατόν ογδόντα συµπολιτών µας. 

Και επειδή προκληθήκαµε για τη µη συγκεκριµενοποίηση των
προσώπων και των πράξεων ενοχής τους, σας απαντούµε:
Επειδή εσείς φοβηθήκατε την προσωποποίηση των κατηγοριών,
γι’ αυτό και διακόψατε άµεσα και βιαστικά αφού δεν µπορέσατε
να ελέγξετε όπως επιθυµούσατε την εξεταστική επιτροπή, προ-
τού έρθει σε γνώση της η δικογραφία που σχετίζεται µε το ολέ-
θριο αυτό έγκληµα. 

Όµως, πρόλαβε αυτή η εξεταστική επιτροπή µε τη δηµοσιό-
τητά της να εκθέσει την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
τις δολερές για εµάς ενέργειές της. Πρόλαβε αυτή η εξεταστική
επιτροπή να ευαισθητοποιήσει την κοινωνία, να δώσει δύναµη
και ελπίδα στους οικείους των νεκρών, ώστε να αγωνιστούν για
τη δικαίωση της µνήµης των αδικοχαµένων παιδιών τους και
αδελφών µας. Και αυτή η δύναµη των οικείων τους σάς εξέθεσε
στην Ευρώπη, όπου εκεί ο σεβασµός στην ανθρώπινη ζωή είναι
αδιαπραγµάτευτο δηµοκρατικό δικαίωµα. Αυτή η δύναµη των οι-
κείων και συγγενών υποχρέωσε και µερίδα του Τύπου να αφουγ-
κραστεί αυτό το δηµοκρατικό αίτηµα του ενός εκατοµµυρίου
τετρακοσίων χιλιάδων πολιτών που δεν ανέχεται αυτή τη συγκά-
λυψη και άρχισαν κάποια ΜΜΕ να υπηρετούν το καθήκον τους,
δειλά µεν, περιορισµένα και λίγα –να το παραδεχτούµε άλλωστε-
αλλά άρχισαν. Άρχισαν να παρουσιάζουν, ναι, αυτά που αρχικά
είχαν ακουστεί –σωστά λέτε-, είχαν αναφερθεί στην εξεταστική,
είχαν κατατεθεί, αλλά είχαν συγκαλυφθεί και είχαν αποσιωπηθεί. 

Εποµένως, η Κυβέρνηση κατάλαβε πολύ καλά πως ο πολιτικός
χρόνος της βιωσιµότητάς της µετράει αντίστροφα στην κλεψύ-
δρα της. Το παραδέχεται η ίδια, όταν επικαλείται την επίθεση
συµφερόντων. Στατιστικά είναι απόλυτα βέβαιο ότι η φθορά µιας
Κυβέρνησης οφείλεται πάντα στα συµφέροντα τα οικονοµικά,
που τελικά αποσύρουν την προηγούµενη υποστήριξή τους. 

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, η
απόδοση δικαιοσύνης δεν είναι εργαλειοποίηση του πόνου, αλλά
συνταγµατική επιταγή και η τήρηση του Συντάγµατος είναι υπο-
χρέωση και καθήκον όλων των πολιτών και κυρίως όλων εµάς των
Βουλευτών. Και αυτό υπηρετεί η πρόταση δυσπιστίας, έστω και
αν έχει διαφορετικές προσεγγίσεις. Και αυτό το γνωρίζει πρωτί-
στως η ίδια η Κυβέρνηση καλύτερα από όλους. Γιατί γνωρίζει η
ίδια την πραγµατική δεινή οικονοµική και κοινωνική κατάσταση.

Γιατί η ίδια γνωρίζει και υπηρετεί την ενδοτική εξωτερική πο-
λιτική που πλήττει σοβαρά την εθνική κυριαρχία και αξιοπρέπεια.
Γιατί η ίδια η Κυβέρνηση γνωρίζει και εφαρµόζει πολιτικές προ-
κλητικά υπέρ του τραπεζικού κατεστηµένου. Γιατί γνωρίζει η ίδια
η Κυβέρνηση και προκρίνει πολιτικές υπέρ της ακρίβειας, υπέρ
της αύξησης άµεσων, έµµεσων φόρων, τελών, κρυφών, φανε-
ρών, περιβαλλοντικών δήθεν. Γιατί γνωρίζει η ίδια η Κυβέρνηση
και αδυνατεί να περιορίσει την αύξηση του εξωτερικού δανει-
σµού σε απόλυτους αριθµούς. Γιατί γνωρίζει η Κυβέρνηση,
εσείς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και δεν µπορεί να αν-
τιστρέψει τις πολιτικές που βυθίζουν τον λαό σε βαριά ύφεση,
φτάνοντας στην τραγική φάση το ΑΕΠ σε απόλυτα αριθµητικά
µεγέθη να είναι χαµηλότερο από τα «κόκκινα» εσωτερικά χρέη.
Γιατί γνωρίζει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και επιβάλλει
τη διάλυση των παραδοσιακών ελληνικών αξιών, όπως του ιερού
θεσµού της οικογένειας, υπέρ της «woke κουλτούρας» και της
διαλυτικής για την κοινωνία ΛΟΑΤΚΙ ατζέντας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ένα λεπτό
έχετε ακόµα, κύριε συνάδελφε.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά και άλλα τόσα δεινά που

µόλις εννιά µήνες επέφερε η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη δεν
ήταν ικανά να ενεργοποιήσουν το κοινωνικό µέτωπο αντίδρασης
και αντίστασης σε αυτές τις εθνοκτόνες πολιτικές. Έτσι, αυτό το
ολέθριο, οδυνηρό έγκληµα των Τεµπών πυροδότησε αυτό το κοι-
νωνικό µέτωπο, γιατί όλα µπορεί να τα αντέξει ένας λαός που
έχει αποδεχτεί τη σήψη ενός πολιτικού συστήµατος, που έχει την
ίδια µούρη, εκτός από ένα, την τιµή και τον σεβασµό στους
αθώους νεκρούς του.

Και αυτό δεν γίνεται µε λόγια, δεν γίνεται µε εργαλειοποίηση,
γίνεται µε έργα και αυτό µπορεί να γίνει πρακτικά µόνο µε την τι-
µωρία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη για τη συγκάλυψη του εγκλή-
µατος των Τεµπών. Και ζητάει ο λαός και υποστηρίζουµε εµείς
στη Νίκη την απόδοση δικαιοσύνης στη µνήµη ακριβώς των
αδελφών µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

Ο κ. Δηµητριάδης έχει τον λόγο.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά και

εσείς. Σας παρακαλώ να είστε εντός του χρόνου.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, θα

ξεκινήσω λέγοντας τα εξής: Εννιά µήνες µετά τις εκλογές του
Ιουνίου του 2023 η Κυβέρνηση έχει αποτύχει παταγωδώς σε
όλους τους τοµείς. Έχουµε ακρίβεια, δεν λειτουργεί τίποτα
σωστά, είχαµε τη χειρότερη πυρκαγιά στην Ευρώπη τα τελευταία
πενήντα χρόνια στον Έβρο, πληµµύρισε η Θεσσαλία και γενικώς
βλέπουµε µια πάρα πολύ κακή εικόνα της Ελλάδος. Και δυστυ-
χώς, ο ελληνικός λαός φτωχοποιείται συνεχώς, ενώ οι πλειστη-
ριασµοί πρώτης κατοικίας συνεχίζονται αµείωτοι.

Σε όλα αυτά έρχεται να προστεθεί και η απαράδεκτη για εµάς
κυβερνητική στάση στο έγκληµα των Τεµπών, όπου παρά τις µε-
γαλεπήβολες υποσχέσεις περί διαλεύκανσης, παρά τα µεγάλα
λόγια του Πρωθυπουργού και τις υποσχέσεις ότι θα έρθουν όλα
στο φως, δυστυχώς, στην εξεταστική επιτροπή όχι µόνο δεν
ήρθαν όλα στο φως, αλλά αντιθέτως απαραδέκτως και χωρίς να
υπάρχει καµµία αιτιολογία στις 20 Φεβρουαρίου σταµάτησαν εν-
τελώς οι διαδικασίες της επιτροπής και ουσιαστικά δεν εκλήθη-
σαν ποτέ ουσιώδεις µάρτυρες. Και όλα αυτά εδώ, ενώ όλοι µας
είχαµε πει ότι πρέπει να έρθουν όλα στο φως, διότι είχαµε ιερό
χρέος στους πενήντα επτά νεκρούς των Τεµπών, στους εκατόν
ογδόντα τραυµατίες και σε όλες τις οικογένειές τους.

Δυστυχώς -και λυπάµαι που το λέω αυτό εδώ- η Κυβέρνηση
δεν ήρθη στο ύψος των περιστάσεων. Δεν προσπάθησε καν να
καλέσει ουσιώδεις µάρτυρες. Έτσι, λοιπόν, σταµάτησε η εξετα-
στική επιτροπή και ακόµα και σήµερα δεν γνωρίζουµε για την
πυρκαγιά, δεν γνωρίζουµε τίποτα για το µπάζωµα, δεν γνωρί-
ζουµε για ουσιώδεις πτυχές του εγκλήµατος των Τεµπών, οι
οποίες, δυστυχώς, ακόµα και σήµερα έχουν µείνει στο σκοτάδι.

Και µάλιστα, η κυβερνητική πλειοψηφία έβγαλε ένα πόρισµα-
ντροπή, κατά την άποψή µου, το οποίο αντί να εστιάσει στις ου-
σιώδεις παραλείψεις του κ. Καραµανλή και στα ουσιώδη λάθη
που έγιναν επί διακυβερνήσεως της Νέας Δηµοκρατίας, εστίασε
µόνο στον σταθµάρχη και εστίασε και στους νεκρούς µηχανοδη-
γούς. Φτάσαµε στο σηµείο να αποδίδονται ευθύνες σε νεκρούς
µηχανοδηγούς.

Τώρα, επί του προκειµένου, θα έρθω στην πρόταση δυσπι-
στίας. Με αφορµή, λοιπόν, ένα δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΤΟ
ΒΗΜΑ» την Κυριακή, το ΠΑΣΟΚ µαζί µε άλλα κόµµατα κατέθεσαν
µια πρόταση δυσπιστίας. Να πω ότι όταν καταθέτουµε µία πρό-
ταση δυσπιστίας, θα πρέπει να ελέγχουµε εάν υπάρχουν τα εχέγ-
γυα επιτυχίας, τα οποία δεν υφίστανται διότι η Νέα Δηµοκρατία
έχει εκατόν πενήντα οκτώ και όλη η Αντιπολίτευση έχουµε εκατόν
σαράντα δύο. Εποµένως, λοιπόν, ήταν ένα εγχείρηµα καταδικα-
σµένο σε αποτυχία. Όταν, λοιπόν, η πρόταση δυσπιστίας γίνεται
χωρίς εχέγγυα επιτυχίας, τότε αυτό το όπλο που έχει η Αντιπο-
λίτευση µετατρέπεται σε µπούµερανγκ και γυρνάει εναντίον µας
και σήµερα, δυστυχώς, το βράδυ, αντί να πέσει η Κυβέρνηση,

όπως ψευδώς έλεγαν πάρα πολλοί, όχι µόνο δεν θα πέσει, αλλά
θα βγει και ενισχυµένη. Κανονίσαµε να τους συσπειρώσουµε.

Και µάλιστα, δράττοµαι της ευκαιρίας να πω και το εξής: Πριν
από λίγες εβδοµάδες είχε σηµειωθεί ένα ρήγµα στην Κυβέρνηση
µε αφορµή τον γάµο των οµοφυλοφίλων. Τότε, λοιπόν, ενώ εί-
χατε ένα χρυσό παράθυρο ευκαιρίας, µια ιστορική ευκαιρία να
κάνετε πρόταση δυσπιστίας και µπορεί να πετύχαινε, επιλέξατε
να στηρίξετε τον νόµο και να σας χειροκροτήσουν οι ΛΟΑΤΚΙ.
Προείχαν, λοιπόν, οι ΛΟΑΤΚΙ από το να πέσει η Κυβέρνηση. Μην
βγαίνετε, λοιπόν και µας λέτε σήµερα για πτώση, µπορούσατε
να τους είχατε ρίξει λίγες βδοµάδες πριν. Αυτά τα λέω για να
λέµε την αλήθεια, να µην κοροϊδευόµαστε.

Να ξέρει, λοιπόν, ο ελληνικός λαός ότι αυτή η πρόταση δυσπι-
στίας είναι καθαρά προσχηµατική. Δεν θα πέσει καµµία Κυβέρ-
νηση, αντιθέτως θα βγει ενισχυµένη. Αυτά πρέπει να τα δούµε
κάποτε, διότι κάποια στιγµή, πέρα από τα προσχήµατα, ή πέρα
από το θέατρο το επικοινωνιακό, πρέπει να βλέπουµε και την
ουσία των πραγµάτων. Και δεν µπορεί –ξέρετε- να βλέπω κόµ-
µατα τα οποία έχουν κυβερνήσει στο παρελθόν και τα οποία
έχουν ψηφίσει µνηµόνια και έχουν οι πολιτικές τους αναγνωρι-
στεί σαν λάθος σήµερα να διαχωρίζουν την Αντιπολίτευση µε το
λεγόµενο «δηµοκρατικό τόξο». Φτάσαµε πάλι να είµαστε οι δη-
µοκράτες και οι µη δηµοκράτες!

Και ήθελα να κάνω µια ερώτηση: Με ποια κριτήρια γίνεται
αυτό; Γιατί µας προσβάλλετε έτσι και τα κόµµατα και τους ψη-
φοφόρους; Έχετε κάποια απόδειξη ότι είµαστε αντιδηµοκράτες;

Και µάλιστα, να σας πούµε και κάτι άλλο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι: Εµείς είµαστε άκρως υπερήφανοι που δεν συµµετέ-
χουµε σε τόξα τα οποία υποθήκευσαν το µέλλον της Ελλάδας µε
µνηµόνια και µε δανειακές συµβάσεις. Εµείς είµαστε υπέρ της
εθνικής ανεξαρτησίας, η οποία θα πρέπει να υπάρξει κάποτε σε
αυτή τη χώρα, για να πάµε µπροστά ως έθνος. Αυτό πιστεύουµε
και τίποτα παραπάνω και είµαστε άκρως υπερήφανοι. Δεν θέ-
λουµε να µας συµπεριλάβετε στο τόξο σας. Εµείς είµαστε υπέρ
του ελληνικού εθνικού τόξου και τίποτε άλλο.

Τελειώνοντας, θα πω το εξής: Θα ήθελα να πω ότι εµείς δεν
θα δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, δεν θα παί-
ξουµε το παιχνίδι. Όµως, δεν µπορώ παρά να στηλιτεύσω την
άκαιρη -κατά την άποψή µου- και τελείως αδικαιολόγητη πρό-
ταση δυσπιστίας, µια πρόταση δυσπιστίας, η οποία, δυστυχώς,
όχι µόνο δεν θα επιφέρει το αποτέλεσµα που θέλουµε, αλλά θα
επιφέρει τα αντίθετα αποτελέσµατα και κυρίως -το χειρότερο
από όλα!- επί ένα εξάµηνο απενεργοποιείται αυτό το όπλο που
έχουµε και θα µπορεί να κοιµάται ήσυχη η Κυβέρνηση, δηλαδή
ουσιαστικά τίποτα δεν πετυχαίνουµε.

Εµείς, λοιπόν, δυσπιστούµε προς την Κυβέρνηση, δεν της δί-
νουµε ψήφο εµπιστοσύνης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι, θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, να γνωρίζουν όλοι ότι εµείς είµαστε της ουσίας και όχι

της επικοινωνίας και των προσχηµάτων, αυτό να το ξέρουµε. Και
επίσης, θεωρούµε απαράδεκτο όταν ένα κόµµα ή µια Κοινοβου-
λευτική Οµάδα καταθέτει µια πρόταση δυσπιστίας, αντί να κάτσει
να απευθυνθεί σε όλες τις δυνάµεις της Αντιπολιτεύσεως, ανε-
ξαρτήτως των ιδεολογικών διαφορών, αρχίζει τους διαχωρι-
σµούς. Αυτό για µας είναι απαράδεκτο. Δεν µπορεί να διασπάµε
την Αντιπολίτευση µε αυτού του είδους τους όρους.

Γι’ αυτό, λοιπόν, αυτά τα λέω µε σοβαρότητα, να τα έχετε υπ’
όψιν την επόµενη φορά που θα καταθέσετε πρόταση µοµφής
µετά, βέβαια, από ένα εξάµηνο και να ξέρετε ότι το πρόβληµα
δεν είναι µόνο να κάνουµε ένα επικοινωνιακό σόου και να δεί-
ξουµε ότι είµαστε αντίθετοι µε την Κυβέρνηση, γιατί και εµείς εί-
µαστε αντίθετοι. Είµαστε αντίθετοι, για παράδειγµα, στις
πολιτικές και το δείχνουµε στις επιτροπές, το δείχνουµε παντού.
Το θέµα είναι όταν κάνεις κάτι, να έχει κάποια επιτυχία. Δυστυ-
χώς, αυτή η επιτυχία δεν θα υπάρξει και δυστυχώς, πολύ φοβά-
µαι ότι σήµερα το βράδυ η Κυβέρνηση πάλι θα πανηγυρίζει και
εµείς θα κλαίµε.
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Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η κ. Πέρκα
έχει τον λόγο.

Ορίστε, κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά, σας παρα-
καλώ, εντός του χρόνου. Θα σας ενηµερώσω όταν φτάσετε τα
πέντε λεπτά.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Θα κάνω ό,τι µπορώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι θα κά-

νετε ό,τι µπορείτε και εγώ θα κάνω ό,τι µπορώ, να κάνουµε µαζί
ό,τι µπορούµε, γιατί µετά έχουµε και τους πολιτικούς Αρχηγούς
και πρέπει να ολοκληρώσουµε.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ πολύ.
Ειπώθηκαν πολλά, άλλωστε, τόσες µέρες.
Πολύ επιγραµµατικά, λοιπόν, ξεκινώ από τις απαράδεκτες δη-

λώσεις Υπουργών και στελεχών της Νέας Δηµοκρατίας. Ο κ.
Φλωρίδης είπε ότι όποιος ασχολείται µε το µπάζωµα είναι µπάζο,
δηλαδή οι οικογένειες των θυµάτων, δικαστικοί λειτουργοί, εµ-
πειρογνώµονες, εµείς. Πώς τα λένε αυτά τα πράγµατα; Ο δε κ.
Σκέρτσος µάς µίλησε για θεωρίες συνωµοσίας.

Και όµως, ακόµα µένει το ερώτηµα, το έχουµε θέσει και θα το
ακούτε και θα το έχετε συνέχεια µπροστά σας: Ποιος έδωσε την
εντολή για το µπάζωµα; Είναι µία ορφανή εντολή που κυκλοφο-
ρεί.

Και βέβαια, στην εξεταστική επιτροπή αποκλείστηκαν όλοι
αυτοί που θα µπορούσαν λίγο να µας διαφωτίσουν για αυτή την
περίεργη πυρκαγιά. Οι εµπειρογνώµονες των οικογενειών, ο κ.
Τριαντόπουλος, ο κ. Αγοραστός όταν ήρθε ήταν ήδη στον ανα-
κριτή, εποµένως έκανε χρήση του δικαιώµατος της σιωπής.

Εµείς ξέρουµε από τους πραγµατογνώµονες ότι εξεσκάφη µε-
γάλος όγκος χωµάτων, χωρίς να ξέρουµε πού τοποθετήθηκε -
και µάλιστα µε πέντε εταιρείες, εκ των οποίων η µία συστάθηκε
µετά το έργο που ολοκλήρωσε- και παρ’ όλα αυτά, βρέθηκαν και
ίχνη ξυλόλιου, αλλά και ανθρώπινοι ιστοί, βιολογικά υπολείµµατα
στη θέση «Κουλούρι» που είναι του ΟΣΕ. Αυτά, δηλαδή, τα πή-
γατε εκεί. Συγχρόνως, εξαφανίστηκαν τρία βαγόνια. Ισχύουν
αυτά ή δεν ισχύουν; Θα απαντήσει κανείς; Προφανώς µαύρα,
έτσι; 

Σήµερα, όµως, έχουµε το θέµα του µοντάζ. Το δεύτερο κρί-
σιµο ερώτηµα, λοιπόν, που πλανάται είναι το εξής: Ποιος µπήκε
παράνοµα στο σύστηµα καταγραφών του ΟΣΕ και ποιοι ήταν
αυτοί που έκαναν τη συρραφή των συνοµιλιών; Αυτό κανονικά
σε µια ευνοµούµενη πολιτεία θα έπρεπε να απασχολεί τον ίδιο
τον Πρωθυπουργό, ο οποίος επικαλέστηκε µάλιστα το µοντάζ
στο πρώτο Υπουργικό Συµβούλιο. Όµως, δεν έκανε καµµία κί-
νηση. Είναι µείζον πολιτικό και θεσµικό θέµα που χτυπά στην
καρδιά του κράτους δικαίου, αλλά δεν ασχολήθηκε κανείς. 

Ο κ. Τερεζάκης -ακούστε τώρα τι έχει γίνει, πρέπει να είναι ο
αρχιερέας της συγκάλυψης που δίνει τον τόνο- ήταν απλός υπάλ-
ληλος µιας εταιρείας συµβούλων που συµβούλευε τον ΟΣΕ. Την
επόµενη µέρα του δυστυχήµατος εµφανίστηκε ως σύµβουλος
του ΟΣΕ για διάφορα θέµατα και έχει αναλάβει πάνω του όλο το
θέµα της συγκάλυψης. Ήρθε στην εξεταστική επιτροπή και είπε
ότι εγώ πήγα και πήρα τα ηχογραφηµένα στοιχεία µε διαπιστευ-
µένο υπάλληλο του ΟΣΕ και τα παρέδωσα στη δικαιοσύνη, στην
ΕΛΑΣ κ.λπ.. Ψέµατα! Αποδεικνύεται ότι είναι ψέµατα. Δεν σας
απασχολεί, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας και χειροκροτάτε
µε τόσο ενθουσιασµό τον κ. Καραµανλή και συµµετέχετε κι εσείς
διά της σιωπής ή διά του χειροκροτήµατος σ’ αυτή τη συγκά-
λυψη; Δεν σας απασχολεί! 

Βεβαίως η Κυβέρνηση έχει πολύ κακό προηγούµενο και µε το
κράτος δικαίου και µε τη δηµοκρατία. Τι να πρωτοθυµηθούµε
τώρα; Τις νόµιµες επισυνδέσεις της ΕΥΠ -στην πραγµατικότητα
έχει κάνει κουρελόχαρτο το κράτος δικαίου- ή τις παρεµβάσεις
στην ανεξαρτησία των ανεξάρτητων αρχών; Σηµειώνουµε το ψή-
φισµα-ράπισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, τη θέση «107»
στην ελευθερία του Τύπου, τα άρθρα του Συντάγµατος που δεν
µπορεί η Ελλάδα, λέει, να τα περιµένει, όπως αν ήταν το άρθρο
16. Έτσι είπε ο Υπουργός. Υπάρχουν κι άλλα άρθρα τα οποία δεν
µπορεί να περιµένει η Ελλάδα και θα τα καταργούµε; Επίσης,

έχουµε και τη διαρροή προσωπικών δεδοµένων. Σε άλλη χώρα
θα είχε παραιτηθεί η κ. Κεραµέως. Επιπλέον, έχουµε και την κακή
νοµοθέτηση, για να µην πω κι άλλα. Με κάθε πράξη, µε κάθε νο-
µοθέτηµα αποµακρύνει την Ελλάδα από αυτό που λέγεται «κρά-
τος δικαίου» και πλήττει βάναυσα τη δηµοκρατία µας. Τίποτα δεν
είναι απόρρητο, προκειµένου να εγκαθιδρυθεί η κυριαρχία του
κ. Μητσοτάκη.

Τα υπόλοιπα δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, θέλω να ασχοληθώ
µε τον κ. Καραµανλή, ο οποίος χθες µας είπε ότι θέλει να λάµψει
η αλήθεια. Εγώ αυτό άκουσα. Έτσι είπε και στην επιτροπή. Γιατί
δεν κάνουµε µια προανακριτική επιτροπή; Γιατί; Γιατί, αγαπητοί
συνάδελφοι, απορρίψατε τις πρώτες και από το χειροκρότηµά
σας υποθέτω ότι θα απορρίψετε και αυτή; Εµείς µε το πόρισµά
µας έχουµε καταθέσει ένα τέτοιο αίτηµα. Επίσης, µας είπε ότι
κάνουµε µικροπολιτική εκµετάλλευση, επειδή απλώς ζητάµε να
διερευνηθούν όλα τα αίτια και όλες οι παθογένειες όλου αυτού
του συστήµατος, ενώ εσείς χειροκροτάτε. 

Και το χειρότερο είναι -αυτό το έκανε σήµερα και ο κ. Σκέρ-
τσος, αλλά το έκανε και ο κ. Καραµανλής- είναι ότι όταν δεν λένε
απολύτως ψέµατα, απαντάνε σε λάθος ερώτηµα. Όσον αφορά
τη σύµβαση 717, είπε ο κ. Σκέρτσος -το είπε και ο κ. Καραµαν-
λής- το εξής: Τι να κάναµε; Να την ακυρώναµε; Θα χάναµε τα
λεφτά. Και βέβαια όχι. Προφανώς και δεν του λέµε να την ακυ-
ρώσει. Θα µπορούσε, όµως, να κλείσει από τον Οκτώβρη του
2019. Και γι’ αυτό έχουµε καταθέσει στοιχεία. Και αυτά είναι επί-
σηµα στοιχεία. Μπορούσε να υπογράψει τη συµπληρωµατική
σύµβαση που είχε χρονοδιάγραµµα δεκατεσσάρων µηνών και να
έχει τελειώσει. 

Όσον αφορά τον κ. Καραµανλή, τον ρωτάω το εξής: Ποιες
είναι αυτές οι δυσκολίες που αντιµετώπισε; Διότι υπήρχαν δυ-
σκολίες οι οποίες είχαν λυθεί. Η σύµβαση πέρασε και από το
Ελεγκτικό Συνέδριο, ενώ την παρέλαβε και στο 72%. Όσον
αφορά το 72%, ο κ. Βίνης το λέει µε επίσηµη υπογραφή. Έχουµε
καταθέσει τα στοιχεία. Το 74% υπήρχε τον Οκτώβρη του 2019.
Τι έγινε µετά και έγινε 30%; Είναι παράδοξο αντί να προχωράει
µία σύµβαση, να πηγαίνει στο 30% από το 74% και να µην ανοίγει
ρουθούνι. Ούτε ρήτρες στους εργολάβους ούτε ενηµέρωση
προς τις ελληνικές και ευρωπαϊκές αρχές. Η απάντηση ήταν ότι
ξηλώσαµε. Πώς ξηλώσατε; Με τι τιµή και µε ποια απόφαση; Αδα-
πάνως. Και βγαίνει ο Πρόεδρος της Επιτροπής Διαιτησίας ETCS
και παραιτείται καταγγέλλοντας κακοδιαχείριση της σύµβασης
και ότι κακώς αποξηλώθηκαν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κυρία Πέρκα. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Συγχρόνως, ο κ. Καραµανλής θεώρησε πάρα πολύ λογικό να

αποζηµιώσει τους αναδόχους για εκείνο το διάστηµα. Έδωσε 3,3
εκατοµµύρια -500.000 η «ΕΡΓΟΣΕ» και τα υπόλοιπα ο ίδιος µε
υπογραφή του- για το διάστηµα που αυτή η κοινοπραξία τελούσε
υπό καθεστώς ειδικής πρόσκλησης, δηλαδή ήταν ένα βήµα πριν
την έκπτωση. Συγχρόνως, παραιτήθηκε και ο Γενικός Γραµµα-
τέας Μεταφορών και συγχρόνως προσλαµβάνεται σύµβουλος
του ΟΣΕ αυτός που είπε ότι ο κ. Κατσιούλης είχε άδικο. Και όλοι
αυτοί οι µάρτυρες, Κατσιούλης, Σταθόπουλος, εµπειρογνώµο-
νες, Γεννιδούνιας και ο κ. Σπηλιόπουλος, ο πρώην Πρόεδρος του
ΟΣΕ που επίσης κατήγγειλε και τον έχει καλέσει η ανακρίτρια µε
την επιστολή του, δεν θεωρήθηκαν κρίσιµοι µάρτυρες για να έρ-
θουν στην επιτροπή και να καταθέσουν. Αυτό είναι συγκάλυψη
και θα σας ακολουθεί στην υπόλοιπη ζωή σας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πριν δώσω
τον λόγο στον κ. Χήτα από την Ελληνική Λύση, θα ήθελα να σας
ενηµερώσω, κύριοι συνάδελφοι, ότι όταν ξεκίνησε η διαδικασία,
ο κύριος Πρόεδρος έθεσε το θέµα ότι στις 21.00’ πρέπει να γίνει
η ονοµαστική ψηφοφορία. Κινούµαστε, λοιπόν, µε βάση αυτό το
πρόγραµµα, για το οποίο έχει γίνει δέσµευση στην Ολοµέλεια
και νοµίζω ότι µπορούµε να τα καταφέρουµε.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
«Δείξε µου τον φίλο σου, να σου πω ποιος είσαι»! Πώς µπορεί

να περιγράψει κανείς αυτό που ζήσαµε εδώ σήµερα το πρωί; Τι
να πω; Πώς µπορεί να το περιγράψει κανείς; Πρόκειται για τη
µάχη των κοµµάτων διά των εκπροσώπων τους για το ποιος είναι
ο πιο κολλητός του ολιγάρχη, ποιος έχει την καλύτερη φωτογρα-
φία, ποιος έχει την πιο πονηρή φωτογραφία, ποιος έχει την κα-
λύτερη πόζα µε τον ολιγάρχη ή τον µιντιάρχη; Είδαµε να σκούζει
το ΠΑΣΟΚ, το οποίο κατηγόρησε χθες η Νέα Δηµοκρατία ότι το
κάνει λόγω του µιντιακού συστήµατος, του ΒΗΜΑΤΟΣ κ.λπ., και
να λέει «ναι, αλλά δύο δικοί σας Υπουργοί επισκέφθηκαν τον
Υπουργό προχθές και έχουµε φωτογραφίες» και τους άλλους να
λένε «ναι, κι εµείς έχουµε φωτογραφίες». Είδαµε τη µάχη αυτών
των κοµµάτων για το ποιος είναι πιο κολλητός ή ποιανού κολλη-
τός ολιγάρχη είναι και ποιος έχει την καλύτερη φωτογραφία. 

Και όλα αυτά µε φόντο τη φρίκη των πενήντα επτά νεκρών! Και
όλα αυτά γίνονται, αντί να συζητάµε για την ουσία και να αποκα-
λύπτουµε πράγµατα εδώ µέσα. Θα έρθει σε πολύ λίγη ώρα ο
Πρόεδρός µας να απαντήσει στα ερωτήµατα που έχετε όλοι,
γιατί όλοι ρωτάτε ποιος είναι αυτός που έβαλε χέρι στα ηχητικά
και ποιος είναι αυτός που πήρε. Θα τα µάθετε όλοι σήµερα, όπως
κάνετε ούτως η άλλως. Εµείς ανοίγουµε τον δρόµο, εµείς απο-
καλύπτουµε και µετά όλοι σας σχολιάζετε. Θα τα µάθετε, λοιπόν,
όλα και σήµερα. 

Εµείς απέχουµε συνειδητά από τα φωτογραφικά ενσταντανέ.
Δεν έχουµε άλµπουµ ούτε µε ολιγάρχες ούτε µε µιντιάρχες. Αν-
τίθετα, έχουµε πολλές φωτογραφίες µε τους Έλληνες πολίτες,
τις Ελληνίδες και τους Έλληνες και µε κανέναν ολιγάρχη από αυ-
τούς µε τους οποίους συνδιαλέγεστε εσείς και κάνετε µάχη εδώ
µέσα για το ποιος συνάντησε ποιον. Ο κόσµος, η κοινωνία τα βλέ-
πει όλα αυτά. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα να βγάλουµε ένα απόσταγµα. Πάµε να
στραγγίξουµε λίγο τι έγινε τρεις µέρες εδώ και να βγάλουµε ένα
απόσταγµα. Τι έχουµε σήµερα εδώ και τρεις µέρες; Μία πρόταση
δυσπιστίας. Να ενηµερώσουµε τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ,
του ΣΥΡΙΖΑ και των άλλων κοµµάτων που υπογράφουν ότι οι
προτάσεις δυσπιστίας κατατίθενται για να ρίξουν κυβερνήσεις
και όχι για να συσπειρώσουν κυβερνήσεις. Τα έχετε µπερδέψει. 

Ερώτηση: Γίνεται µία πρόταση δυσπιστίας να ρίξει µια Κυβέρ-
νηση; «Βεβαίως» είναι η απάντηση. Εάν λοιπόν έναν, ενάµιση
µήνα πριν αντιδρούσε το πολιτικό σύστηµα της Αντιπολίτευσης,
όπως αντέδρασε τώρα, και συσπειρώνονταν γύρω από την πρό-
ταση της Ελληνικής Λύσης για πρόταση δυσπιστίας στην Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη µε αφορµή τον γάµο των
οµοφυλόφιλων, αυτή η Κυβέρνηση θα είχε πέσει. 

Θα είχε πέσει, γιατί δεν θα είχε τη δεδηλωµένη. Τι έκανε, όµως,
η Αντιπολίτευση τότε, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ και τα υπόλοιπα κόµµατα,
τουλάχιστον κάποια αριστερά; Στηρίξατε εσείς οι ίδιοι που ζη-
τάτε σήµερα να πέσει η Κυβέρνηση πριν από ενάµιση µήνα την
Κυβέρνηση µε την ψήφο σας και της δώσατε ένα σωσίβιο. Αυτό
κάνατε! Αυτό κάνατε και γι’ αυτό λέµε ότι είναι τελείως υποκρι-
τικό αυτό που κάνετε σήµερα εδώ και ότι το κάνετε για µικρο-
κοµµατικούς σκοπούς πολιτικής επιβίωσης. Αυτός είναι ο στόχος
σας, το µεν ΠΑΣΟΚ να βγει λίγο προς τα πάνω και να σύρει τον
ΣΥΡΙΖΑ προς τα πίσω. Ο δε ΣΥΡΙΖΑ βρίσκεται σε µια κατάσταση
λίγο µπερδεµένη. Συµµετέχει µεν, το θεωρεί όµως ότι είναι ένα
τσίρκο ή ένα σόου, όπως το είπε, κ.λπ.. 

Δεν ξέρουν ούτε και αυτοί τι θέλουν, αλλά η «Ρόδος και το πή-
δηµα» ήταν πριν ενάµιση µήνα, όταν σας είπαµε, πάµε να τους
ρίξουµε. Η ίδια Κυβέρνηση ήταν, µε τα ίδια χάλια ήταν και πριν
από ενάµιση µήνα, δεν έχει αλλάξει κάτι. Δεν µεσολάβησε κάτι
σε ενάµιση µήνα, τα ίδια χάλια είχαν οι κύριοι εδώ. Γιατί δεν τους
ρίξαµε; Ελάτε, σας είπαµε. 

Άρα, προτιµήσατε να βάλετε πάνω από το καλό του τόπου,
που πρέπει να φύγει αυτή η Κυβέρνηση, ένα νοµοσχέδιο για το
γάµο των οµοφυλοφίλων και δεν τους ρίξατε. Και έρχεστε σή-
µερα να τους ρίξετε. Τους συσπειρώνετε, αυτό κάνετε, γιατί η
πρόταση του ΠΑΣΟΚ σήµερα δεν έχει κανένα αντίκρισµα. Αντί-
θετα, συσπειρώνει τη Νέα Δηµοκρατία λίγο πριν τις εκλογές.
Τόσο απλά! Δεν το βλέπετε; 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, η Ελληνική Λύση, όπως ξεκαθάρισε

εξαρχής µε επίσηµη ανακοίνωση, µε δήλωση του Προέδρου µας
και εδώ µέσα, θα στηρίξει την πρόταση, επισηµαίνοντας όµως
ότι είναι άλλο πράγµα η επικοινωνία και άλλο πράγµα η πολιτική
µε ουσία. Σήµερα είναι η επικοινωνία και πριν από ενάµιση µήνα,
που καταθέσαµε εµείς την πρόταση δυσπιστίας και ζητήσαµε τη
στήριξή σας, για να ρίξουµε την Κυβέρνηση, ήταν πολιτική ουσία.
Σήµερα είναι απλά επικοινωνία, κατά το κοινώς λεγόµενο που
λέει ο λαός µας, να ’χαµε να λέγαµε. 

Υπάρχει ένα πολιτικό ανέκδοτο, το οποίο διακινείται στον χώρο
χρόνια τώρα, από τη δεκαετία του ’80. Είναι ένα πολιτικό ανέκ-
δοτο, το οποίο χρησιµοποιείται σε διάφορες περιστάσεις. Νο-
µίζω ότι η θέση, στην οποία βρίσκεται πλέον πολιτικά ο κ.
Μητσοτάκης, ταιριάζει µε το περίφηµο πολιτικό ανέκδοτο των
τριών φακέλων. Είναι το ανέκδοτο των τριών φακέλων. 

Σύµφωνα µε το ανέκδοτο, ο απερχόµενος Πρωθυπουργός
άφησε στον επόµενο τρεις φακέλους, για να τους χρησιµοποι-
ήσει, όταν αυτός θα αντιµετώπιζε πολιτική κρίση. Κάποια στιγµή,
λοιπόν, υπήρξε µια έντονη αναταραχή στην υπογραφή σκληρών
µέτρων, περικοπών δαπανών κ.λπ. και ο Πρωθυπουργός άνοιξε
τον πρώτο φάκελο. Σου λέει, δύσκολα περνάω, ας ανοίξω τον
πρώτο φάκελο. «Ρίξε το φταίξιµο σε εµένα και στους προηγού-
µενους», έλεγε ο φάκελος. Αυτός ήταν ο πρώτος φάκελος. 

Μετά από λίγο καιρό έρχεται µια νέα αναταραχή, πάλι στα δύ-
σκολα ο Πρωθυπουργός και λέει, «θα ανοίξω και τον δεύτερο
φάκελο». Τι έλεγε ο δεύτερος φάκελος; «Ρίξε το φταίξιµο στη
διαπλοκή, στα συµφέροντα, στα µέσα ενηµέρωσης, στον ξένο
δάχτυλο». 

Εδώ είναι ακριβώς το σηµείο που βρίσκεται η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Τώρα του
φταίνε τα µέσα της διαπλοκής, τα οποία αυτός εξέθρεψε όλα
αυτά τα χρόνια και τα περισσότερα ήταν µαζί του. Τώρα του
φταίνε τα µέσα, η διαπλοκή και όλα αυτά. Σε λίγο θα φτάσει στον
τρίτο φάκελο. Ξέρετε τι έγραφε ο τρίτος φάκελος; «Ετοίµασε
τρεις φακέλους, για να παραδώσεις στον επόµενο, έρχεται το
τέλος σου». Μέχρι στιγµής, προς το παρόν, ο κ. Μητσοτάκης βρί-
σκεται στον δεύτερο φάκελο.

Πάµε τώρα σε ένα άλλο συµπέρασµα του τριηµέρου. Τι έγινε
και τι ακούστηκε εδώ µέχρι στιγµής; Γιατί ακολουθεί η οµιλία του
Κυριάκου Βερόπουλου και πιστέψτε µε, έχει πολύ µεγάλο ενδια-
φέρον να την παρακολουθήσετε. Για όλα έχει η Κυβέρνηση µια
δικαιολογία. Προσέξτε ποιο είναι το θέµα µε εσάς. Μέχρι να απο-
καλύψουµε εµείς αυτά που κάνετε, δεν τρέχει κάστανο, τίποτα,
είναι όλα καλά. Μόλις σας ξεσκεπάζουµε, βρίσκετε µία δικαιολο-
γία να πείτε, εντάξει, δεν έγινε και κάτι. Χώµατα ήταν, είπε χθες
ο κ. Φλωρίδης. Έλα, µωρέ, χώµατα ήταν και σιγά, τι κάναµε; Χώ-
µατα ήταν. Ήταν, λέει, σιλικόνη και πήρε φωτιά -τα θυµάστε;-
µέχρι να αποκαλύψουµε ότι ήταν το ξυλόλιο κ.λπ.. Τώρα το πα-
ραδέχεστε και αυτό και τι λέτε; Θα αποφανθεί η δικαιοσύνη.
Μέχρι να το αποκαλύψουµε, όµως, τι λέγατε; Ακτινίδια και µπύ-
ρες και πήρε φωτιά η σιλικόνη που είχαν τα φρένα. Αυτά λέγατε
και για όλα έχετε µια δικαιολογία! 

Ξεχνάτε, όµως, το εξής, ότι δεν βρέχει. Δεν βρέχει, µάλλον
φτύνουν, ο λαός, η κοινωνία, οι πολίτες, γιατί οι οκτώ στους δέκα
θεωρούν τη συµπεριφορά της Κυβέρνησης ενοχική και συγκα-
λυπτική. Δεν σας ενδιαφέρει η άποψη του κόσµου; Το τι λέτε
εσείς εδώ είναι δικό σας θέµα. Δεν πάει να ουρλιάζει ο κάθε
Υπουργός εδώ πάνω, ο Άδωνις, να βγαίνει η φλέβα κ.λπ., ό,τι θέ-
λετε να λέτε, ο κόσµος έξω έχει άλλη άποψη. Η κοινή γνώµη σας
έχει καταδικάσει, ό,τι και αν λέτε εσείς. 

Τι είπε χθες, µεταξύ άλλων, ο κ. Γεωργιάδης; Πέρασε, λέει, η
λέξη και επιτρέψαµε ως Κυβέρνηση να περάσει στην κοινωνία η
λέξη «έγκληµα», ενώ ήταν δυστύχηµα. Εάν ήταν δυστύχηµα, βρε
παιδιά, και δεν ήταν έγκληµα, τι τους έχετε φυλακισµένους τους
άλλους µέσα; Βγάλτε τους έξω, εάν δεν ήταν έγκληµα. Γιατί, για
να υπάρξει τιµωρία, υπάρχει έγκληµα. Και η δεύτερη λέξη, λέει,
είναι η «συγκάλυψη». Επιτρέψαµε τις δύο αυτές λέξεις, είπε, να
επιβληθούν στην κοινωνία: έγκληµα και συγκάλυψη. 

Τι να πω πραγµατικά; Υπάρχει έγκληµα, υπάρχει συγκάλυψη.
Εάν είχαν γίνει όλα όσα έπρεπε, ενδεχοµένως οι πενήντα επτά
αυτοί άνθρωποι θα ήταν εν ζωή. Όµως, επειδή άκουσα τους προ-
ηγούµενους συνοµιλητές να ρωτάνε ποιος πήρε τα ηχητικά,
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ποιος έκανε εκεί, ποιος µπήκε στο δωµάτιο, πώς έγινε το µοντάζ,
µου αρέσει που έχετε απορίες. Θα λυθούν οι απορίες σήµερα,
πού και πώς και από ποιους έγινε η εκµάστευση των συνοµιλιών,
µε ονόµατα και διευθύνσεις. Θα λυθούν σε κανένα δίωρο από
τώρα, κάντε υποµονή, θα έρθει η ώρα του Προέδρου µας. Το
ντοκουµέντο της µεταφοράς της εκρηκτικής ύλης µε εικόνα, οι
βρώµικες σχέσεις Κυβέρνησης, επιχειρηµατιών και επίορκων λει-
τουργών που προσπάθησαν να συγκαλύψουν το έγκληµα, όλα
σήµερα, στα προσεχώς, σε δύο ώρες από τώρα. 

Πάµε και στο άλλο θέµα για αυτή την έντιµη Κυβέρνηση, γιατί
νοµίζω ότι υπήρχε και ενότητα µέσα στην πρόταση για τη νοθεία
ή το σκάνδαλο «Ασηµακοπούλου gate». Όταν ψηφιζόταν ο νόµος
για την επιστολική ψήφο και ήµασταν οι µόνοι που λέγαµε ότι οι
κύριοι από εδώ θα κάνουν νοθεία, ότι θέλουν να καλύψουν το χα-
µένο έδαφος µε τη νοθεία, µε εξακόσιους χιλιάδες νεκρούς αν-
θρώπους µέσα στους εκλογικούς καταλόγους. Ενώ οι εκλογές
είναι τον Ιούνιο, νοµοθετούν να γίνει η εκκαθάριση των εκλογικών
καταλόγων το Νοέµβριο. Να γίνουν, δηλαδή, οι εκλογές και µετά
θα κάνουν εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων. Φοβερά πράγ-
µατα! Η έντιµη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας! Όταν κάποιοι
εδώ µέσα ψηφίζατε αυτό τον νόµο, βλέπατε το τυρί και δεν βλέ-
πατε τη φάκα. 

Πήγαν, λοιπόν, απόδηµοι Έλληνες να γραφτούν. Οι άνθρωποι
γράφτηκαν, για να ψηφίσουν στις εκλογές του 2023. Μιλάµε
τώρα ότι έδωσαν αριθµό εκλογέα, φύλο, ονοµατεπώνυµο, πα-
τρώνυµο, µητρώνυµο, όνοµα συζύγου, ηµεροµηνία, πόλη, χώρα
γέννησης, ταχυδροµική και ηλεκτρονική διεύθυνση, τα πάντα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε ένα
λεπτό ακόµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι, έχω άλλα τρία λεπτά. Έχω και
τη δευτερολογία µου, συνολικά δεκαπέντε λεπτά. Θα µειώσω,
πάντως.

Άρα, λοιπόν, αυτούς τους ανθρώπους που πήγαν να γραφτούν
να ψηφίσουν τους κρεµάσατε στα «µανταλάκια». Και κάπου εδώ
εµφανίζεται ο πρόεδρος του Εδεσσαϊκού: Δεν ήµουν εγώ, δεν τα
έδωσε το Υπουργείο, τα έδωσε ο προηγούµενος Υπουργός, όχι
ο Υπουργός εκείνος, όχι η κ. Κεραµέως. Δεν καταλάβαµε τίποτα
και έρχεται χθες η κ. Ασηµακοπούλου, η οποία επανήλθε και
έστειλε ξανά mail σε όλους αυτούς τους ανθρώπους, για να τους
ζητήσει συγγνώµη, η οποία είπε ότι «πηγή αποτελεί το αρχείο
αποδήµων 2023, το οποίο περιήλθε στα χέρια µου στα τέλη Γε-
νάρη του 2024». 

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δίνει στεγνά την κ. Κεραµέως, η οποία συνελήφθη ψευδόµενη
για άλλη µια φορά. Κράτος-λάφυρο, αυτό νοµίζετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό για τον επίλογο, κύριε Πρόεδρε. 
Κράτος-λάφυρο, αυτό νοµίζετε ότι είναι η Ελλάδα για εσάς.

Ένα κράτος, το οποίο έχετε κάνει λάφυρο εσείς και νοµίζετε ότι
είστε ο Λουδοβίκος ο 14ος που έλεγε «Το κράτος είµαι εγώ». Ε,
όχι, λοιπόν, το κράτος δεν είστε εσείς! Το κράτος είναι οι Ελλη-
νίδες και οι Έλληνες και στις 9 του Ιούνη θα δείτε τι συγκάλυψη
έχει να γίνει στις κάλπες. Εκεί δεν θα είναι συγκάλυψη, θα είναι
µια σκληρή πραγµατικότητα για εσάς. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, το πρωί συµφωνήθηκε οµόφωνα να γίνει η
ονοµαστική ψηφοφορία µεταξύ 20.00 και 21.00. Καταλαβαίνω και
θέλω πάρα πολύ να σας βοηθήσω. Από τη στιγµή που υπήρξε
αυτή η απόφαση, πρέπει όλοι να βοηθήσουµε. Ο κ. Λαµπρούλης
που ήταν, πριν ανακοίνωσε τον τρόπο και τώρα προσπαθούµε να
τον υλοποιήσουµε. Σας παρακαλώ βοηθήστε µας όλοι να ολο-
κληρωθεί η διαδικασία χωρίς να έχουµε εντάσεις. 

Σας παρακαλώ όλους να είµαστε εντός του χρόνου.
Κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα εκ των προ-

τέρων να ζητήσω µια ανοχή µικρή γιατί ο Γενικός Γραµµατέας
του κόµµατός µας είναι στην Κύπρο, δεν µπορούσε να αναβάλει
προγραµµατισµένη επίσκεψη και συνάντηση µε τον Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας, µε όλα τα κόµµατα κ.λπ..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν θα
είναι εδώ;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Φυσικά και δεν θα είναι εδώ, αφού δεν
µπορούσε να τα ακυρώσει αυτά. Τα ξέρετε πολύ καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κατα-
νοητό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Επίσης, θα έλεγα ότι είµαστε αυτοί
που χρησιµοποιήσαµε τον λιγότερο χρόνο.

Και ο Γενικός Γραµµατέας του κόµµατός µας, ο Δηµήτρης
Κουτσούµπας και οι οµιλητές της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας
έκαναν φύλλο και φτερό πάρα πολλά από τα επιχειρήµατα που
χρησιµοποιήσατε, παρουσίασαν τη δική µας θέση και πρόταση
ολοκληρωµένα. Κανένας δεν µπήκε στον κόπο να τα σχολιάσει
ούτε να µας επιτεθεί αυτήν τη φορά. Τυχαίο; Δεν νοµίζω. 

Αγνοώντας τις δικές µας θέσεις, νοµίζετε ότι δεν τις ακούει
κανένας. Κι όµως είµαστε έναν χρόνο και έναν µήνα κυριολεκτικά
-28 Μαρτίου σήµερα- από το προδιαγεγραµµένο έγκληµα -και θα
εξηγήσω και παρακάτω- και όχι ατύχηµα των Τεµπών και η λαϊκή
οργή και αγανάκτηση φουντώνει ακόµα περισσότερο. Γιατί
άραγε; Γιατί τώρα, µετά το ίδιο το έγκληµα, αντιλαµβάνεται ότι
διαπράττετε και ένα δεύτερο που έχει τον τίτλο «Συγκάλυψη». Γί-
νεται συγκάλυψη µε την απαράδεκτη και άθλια προσπάθεια από
την πλευρά της κυβερνητικής παράταξης και της Κυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας -και όχι µόνο- που προσπαθεί να φορτώ-
σει τις ευθύνες στο ανθρώπινο λάθος. Καταλήγουν τελικά ότι όλα
αυτά έγιναν για ένα ανθρώπινο λάθος. Όχι ότι δεν υπάρχει πάντα
κάποιο ανθρώπινο λάθος, αλλά γι’ αυτό υπάρχει τεχνολογία, γι’
αυτό υπάρχουν επιτεύγµατα σήµερα που πριν πολλά χρόνια θε-
ωρούσαµε ασύλληπτα, ώστε να µπορεί να προληφθεί -και εδώ
είναι η ουσία- το ανθρώπινο λάθος. Εδώ είναι και το ζουµί. 

Να θυµίσουµε, όµως, και κάτι, χωρίς να µπω σε λεπτοµέρειες.
Για ανθρώπινο λάθος µίλησαν τότε όχι µόνο η Νέα Δηµοκρατία,
αλλά και εκπρόσωποι άλλων κοµµάτων, κρυπτόµενοι βέβαια
πίσω από τη φράση «το ρουσφέτι της Νέας Δηµοκρατίας». Στην
ουσία κατέληγαν πάλι στο ανθρώπινο λάθος και σήµερα διαρρη-
γνύουν τα ιµάτιά τους. 

Μόνο το ΚΚΕ από την πρώτη στιγµή µίλησε για προδιαγεγραµ-
µένο έγκληµα.

Μόνο το ΚΚΕ -για να θυµάται ο λαός και να µην ξεχνά- κάλεσε
τον λαό να βγει στους δρόµους, όταν οι εκπρόσωποι του ΣΥΡΙΖΑ
-ενιαίος τότε, πριν τις σηµερινές εξελίξεις- και του ΠΑΣΟΚ έλε-
γαν ότι «τώρα πενθούµε». Φυσικά ο λαός δεν τους άκουσε και
βγήκε στον δρόµο. 

Μόνο το ΚΚΕ όλα αυτά τα χρόνια προειδοποιούσε και ήταν αν-
τίθετο µε την πολιτική απελευθέρωσης των σιδηροδρόµων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε το σπάσιµο του ΟΣΕ, µε τη δραµατική
µείωση των εργαζοµένων του ΟΣΕ, την ιδιωτικοποίηση, που υπο-
νοµεύει -και αποδείχθηκε όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά και στην
Ευρωπαϊκή Ένωση που πίνετε νερό στο όνοµά της και δεν ξέρω
τι έχετε πάθει, τύφλα κυριολεκτικά!- εκτός των άλλων και την
ασφάλεια των επιβατών. Προδιαγεγραµµένο έγκληµα.

Λένε: Μα τι είναι αυτά που λέει το ΚΚΕ; Στις 7 Φλεβάρη 2023
η συνδικαλιστική παράταξη του ΚΚΕ στους σιδηροδρόµους, που
όλα τα προηγούµενα χρόνια µάχονταν ενάντια στη ΔΑΚΕ και
στην ΠΑΣΚΕ και στους άλλους εργατοπατέρες που στήριζαν -
όχι όλοι- αυτήν την πολιτική που ακολουθήθηκε, προειδοποιούσε
και έλεγε: «Έρχεται µεγάλο ατύχηµα και δεν θα δεχτούµε κρο-
κοδείλια δάκρυα». Αυτό είναι που αποδεικνύει απόλυτα ότι ήταν
προδιαγεγραµµένο έγκληµα. Και υπήρχαν και άλλα πριν τα οποία
έχουν αναφερθεί.

Ποια είναι η βασική αιτία; Είναι µόνο σταθµάρχης; Φυσικά µπο-
ρεί να φταίει και αυτός και κάποιος άλλος. Η βασική όµως αιτία
είναι η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κυβερνήσεων
που υπηρετούν τον νόµο του καπιταλισµού που υπερασπίζεστε
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όλοι -και να το ξέρει ο λαός- κυριολεκτικά: ποιο είναι το κέρδος.
Το κέρδος προηγείται όλων και σε όλα αυτά τα χρόνια αυτό γι-
νόταν και όχι µόνο εκεί, αλλά και σε όλους τους τοµείς και σή-
µερα σε βάρος και της ανθρώπινης ζωής. Γι’ αυτό ένα
εκατοµµύριο οκτακόσιες χιλιάδες, σύµφωνα µε εκτίµηση και κυ-
βερνητική, που βγήκαν στους δρόµους είχαν κεντρικό σύνθηµα:
Τα κέρδη τους ή η ζωή µας!

Και σας ρωτάµε εσάς που έχετε βγει στα κεραµίδια: Ποιος από
εσάς χρησιµοποίησε αυτό το σύνθηµα; Ποιος µίλησε εδώ στη
Βουλή τρεις µέρες και άλλες δεν ξέρω πόσες πριν και στην εξε-
ταστική και παντού και ανέδειξε αυτήν τη βασική αιτία; Κανένας,
ακριβώς γιατί δεν αµφισβητείτε τη στρατηγική και µπαίνετε σε
λεπτοµέρειες προσπαθώντας να γλιτώσετε. Δεν γλιτώνετε όµως. 

Αυτά, λοιπόν, και πολλά άλλα βέβαια αποτελούν την πρώτη πο-
λιτική συγκάλυψη που έχει σφραγίδα από τη Νέα Δηµοκρατία,
από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το ΠΑΣΟΚ. Αυτό θα πει πολιτική συγκά-
λυψη. 

Δεύτερο µέρος του ίδιου έργου της συγκάλυψης: Το ΚΚΕ
παίρνει την πρωτοβουλία συγκρότησης εξεταστικής επιτροπής.
Ρουά µατ, είπαν ορισµένοι, γιατί όλοι οι υπόλοιποι µαγειρεύατε
τι θα κάνετε και προσπαθήσατε να βρείτε διέξοδο. Με συγκεκρι-
µένο σκεπτικό -και κόφτε τις συκοφαντίες- µας λέγατε ότι δεν
αναζητούµε ποινικές ευθύνες, χωρίς να έχετε διαβάσει καν την
πρόταση για τη σύσταση της εξεταστικής επιτροπής και ότι πάµε
να αθωώσουµε, ότι είµαστε δεκανίκια της Νέας Δηµοκρατίας.
Ποιοι, αλήθεια, τα λέτε αυτά; Το ΠΑΣΟΚ που έχει ψηφίσει το 70%
των νόµων της Νέας Δηµοκρατίας και ο ΣΥΡΙΖΑ που έχει ψηφίσει
το 50%;

Εµείς, λοιπόν, αναγκάσαµε τη Νέα Δηµοκρατία µε αυτήν την
πρόταση να το αποδεχτεί. Γιατί; Διότι η δική σας πρόταση ήταν
προσχηµατική. Ζητήσατε προανακριτική. Ξέρατε εκ των προτέ-
ρων ότι η δική µας πρόταση θα περνούσε, ακόµα και αν δεν συµ-
φωνούσε η Νέα Δηµοκρατία. Η δική σας δεν θα περνούσε. Τι
θέλατε να κάνετε; Να µην γίνει τίποτα και να καταγγέλλετε τη
Νέα Δηµοκρατία ότι τα κουκουλώνει γιατί δεν δέχεται την πρό-
ταση για προανακριτική επιτροπή.

Αλήθεια, αφού προανακριτική σηµαίνει συγκεκριµένες κατη-
γορίες, στο πόρισµά σας, εσείς του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, που
δεν καταθέσατε, πού είναι οι ποινικές ευθύνες; Μόνο το ΚΚΕ κα-
τέθεσε συγκεκριµένες ποινικές ευθύνες, κατέθεσε συγκεκριµένο
κατηγορητήριο, θα το πω, στηριζόµενο σε όλες τις εξελίξεις. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Απαράδεκτο!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εµείς δεν είχαµε αυταπάτες. Το ξέ-

ρετε πολύ καλά. Εµείς συµµετέχουµε σε όλες τις διαδικασίες. Το
κριτήριό µας δεν είναι το ότι υπάρχει κυβερνητική πλειοψηφία.
Και αν δεν υπήρχε, όλοι µαζί θα τα βρίσκατε. 

Ωστόσο υπάρχει ένα ερώτηµα και το απευθύνουµε στον κόσµο
να το κρίνει: Βοήθησε η συγκρότηση της εξεταστικής επιτροπής
ή όχι για την υπόθεση των Τεµπών; Βοήθησε. Αυτό δεν το λέµε
µόνο εµείς, το λένε και οι συγγενείς των θυµάτων. Βοήθησε στο
να ανοίξει η συζήτηση, να κρατηθεί ζωντανή, να καταγραφούν οι
πολιτικές και οι ποινικές ευθύνες ανεξάρτητα αν παίξατε παιχνί-
δια δεύτερης συγκάλυψης στην εξεταστική. Τι γινόταν στην εξε-
ταστική; 

Εµείς βάζαµε τις βασικές αιτίες γενικότερα. 
Τι έγινε; Έχουµε πρόβληµα; Γιατί βλέπω ανακάτεµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ, κύριε Παφίλη. Υπάρχει µια αναστάτωση. Σας παρακαλώ
να ολοκληρώσετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, θα ολοκληρώσω.
Εµείς λοιπόν χωρίς να έχουµε αυταπάτες παλέψαµε και προβά-

λαµε µε επιχειρήµατα πολιτικά, αλλά και νοµικά τις ευθύνες που
υπήρχαν. Τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ; «Φταίει ο Καραµανλής». Τι έκανε το
ΠΑΣΟΚ; Δεν είπε κουβέντα. Φταίει πάλι ο Καραµανλής. Τι λέγαµε
εµείς; Φταίνε όλοι όσοι ακολούθησαν αυτήν τη στρατηγική. 

Και µας είπατε εδώ ότι θα πάµε στον Χαρίλαο Τρικούπη. Τι
λέτε; Σοβαρολογείτε; Εσείς δεν έχετε ευθύνη; Ποιος υλοποίησε
το σπάσιµο του ΟΣΕ; Ποιος υλοποίησε, κύριε Μπάρκα, την ιδιω-
τικοποίηση, που έχετε το θράσος και µιλάτε και σήµερα που που-
λήσατε το κερδοφόρο κοµµάτι που είναι η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και
κρατήσετε µε χάλι µαύρο, µε εργαζόµενους απολυµένους, να το

πληρώνει ο ελληνικός λαός; Εσείς δεν τα κάνατε; Και βγαίνετε
υποκριτικά και εσείς και η Νέα Αριστερά και µας λέτε τώρα κατά
της ιδιωτικοποίησης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ, κύριε Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σας παρακαλώ κι εγώ. Σας ζήτησα µια
µικρή ανοχή. Έχω έξι και τρία, δηλαδή εννέα λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Φτάσατε
τα δέκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ε, αφήστε µε τώρα. Εντάξει, δέκα
είναι. Τόση ώρα θα είχα τελειώσει.

Εποµένως, να γνωρίζει ο ελληνικός λαός τι παιχνίδι παίζεται. 
Εµείς λοιπόν πρόταση µοµφής και δυσπιστίας την κάνουµε

από την εποµένη των εκλογών. Πού την κάνουµε; Εκεί που έχει
αξία. Γιατί η δική σας είναι άσφαιρα πυρά και κοκοροµαχίες,
όπως λέει και ο κ. Κασσελάκης µέσα στη Βουλή. 

Εµείς λοιπόν λέµε Τέµπη, Μάτι, Εύβοια, Δαδιά, Θεσσαλία είναι
φυσική συνέπεια της γενικότερης πολιτικής που όλοι σας υπε-
ρασπίζεστε: κέρδος, όφελος, πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Εµείς λοιπόν κάνουµε µοµφή σε όλη την αντιλαϊκή πολιτική της
Νέας Δηµοκρατίας και όσων την στηρίζουν, για τους εργαζόµε-
νους, για τους αγρότες και λοιπά και λοιπά και λοιπά. Και απο-
δείξαµε σαν ΚΚΕ, µπαίνοντας στην πρώτη γραµµή, ότι αυτό έχει
φέρει και έχει στριµώξει κυριολεκτικά την Κυβέρνηση. 

Τελειώνω λοιπόν για µια µοµφή που έχει µεγάλη σηµασία και
αυτό είναι ευαίσθητο.

Υπάρχει το θέµα της «ΛΑΡΚΟ». Σήµερα στις 17.00’ υπάρχει
άλλη µια διαδήλωση. Κλείνουν τη «ΛΑΡΚΟ», τη ναυαρχίδα, όπως
λέγανε όλοι, της ελληνικής βιοµηχανίας. Θα σας διαβάσω την
επιστολή των µαθητών του Γυµνασίου της Λάρυµνας και θα την
καταθέσω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Παφίλης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Παφίλη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Με αυτό θα τελειώσω.
«Προς τον Πρωθυπουργό κ. Κυριάκο Μητσοτάκη, τους Υπουρ-

γούς της Κυβέρνησης και τους Βουλευτές. 
Σας στέλνουµε τη συγκεκριµένη επιστολή, γιατί σκεφτήκαµε ότι

ίσως έτσι καταφέρουµε να ακουστούµε. Ελπίζουµε να φτάσει σε
εσάς, να τη διαβάσετε». Σε όλους τους παραπάνω, σας αφορά και
εσάς. «Ξέρετε δεν είναι εύκολο για έναν µαθητή να ζει τα τελευ-
ταία τέσσερα χρόνια της ζωής του µε προθεσµίες, περιµένοντας
επενδυτές και ηµεροµηνίες, αναµένοντας κάθε φορά αποφάσεις.
Την ίδια στιγµή που ο καθένας µας έχει τα δικά του άγχη στην πιε-
στική καθηµερινότητα για τα µαθήµατά του, τα φροντιστήρια για
να καταφέρουµε να τελειώσουµε το σχολείο µας, να περάσουµε
στις σχολές που επιθυµούµε αύριο µεθαύριο. Μεγαλώσαµε περι-
µένοντας να µάθουµε από τους άλλους τι πρόκειται να γίνει µε τις
ίδιες µας τις ζωές και έχουµε ακούσει πάρα πολλά. Τώρα να µας
κάνετε τη χάρη να µας ακούσετε και εσείς, κύριε Πρωθυπουργέ,
κύριοι Υπουργοί και κύριοι Βουλευτές. Αγαπάµε τον τόπο µας, τις
γειτονιές που µεγαλώσαµε και τις θέλουµε ζωντανές και όχι µα-
ραζωµένες. Δεν αντέχουµε να βλέπουµε τους γονείς µας και τους
συγγενείς µας µέσα στο άγχος και την ανασφάλεια, επειδή απο-
φασίσατε να τους ανακοινώσετε χωρίς καµµιά προειδοποίηση ότι
από την επόµενη εβδοµάδα δεν θα έχουν δουλειά έτσι απλά. Από
εµάς τι ζητάτε ακριβώς; Να εγκαταλείψουµε το σχολείο µας; Να
εγκαταλείψουµε τον τόπο στον οποίο γεννηθήκαµε και µεγαλώ-
σαµε; Να εγκαταλείψουµε τους φίλους µας και τις παρέες µας;
Σε λίγο καιρό θα πρέπει να δώσουµε εξετάσεις. Από ποιο σχολείο;
Πού θα µένουµε; Πώς θα συνεχίσουµε τα µαθήµατά µας; Οι µε-
γαλύτεροι συµµαθητές µας σε λίγους µήνες θα πρέπει να δώσουν
πανελλαδικές εξετάσεις σε αυτές τις συνθήκες. Οι καθηγητές µας
µας λένε ότι δεν ξέρουν τι ακριβώς πρόκειται να γίνει µε το σχο-
λείο µας. Αλήθεια, ποιος ξέρει; Πώς είναι δυνατόν να παίρνετε
αποφάσεις χωρίς να σκέφτεστε µια ολόκληρη περιοχή, τους ερ-
γαζόµενους, χιλιάδες κατοίκους και εκατοντάδες µαθητές; Όλα
αυτά τα χρόνια πήραµε ένα πολύ σηµαντικό µάθηµα από τους γο-
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νείς µας. Μάθαµε να αγωνιζόµαστε για να κατακτάµε το δίκιο µας.
Αυτό που µας έµαθαν θα κάνουµε και τώρα. Θα αγωνιστούµε µε
ψηλά το κεφάλι. Το χρωστάµε στους παππούδες µας και στους
πατεράδες µας που έχτισαν τη «ΛΑΡΚΟ» µε τον ιδρώτα τους,
ακόµη και µε την ίδια τους τη ζωή». Ογδόντα σκοτωµένοι σε ατυ-
χήµατα, υποτίθεται. «Το χρωστάµε στις οικογένειές µας που σε
αυτές τις δύσκολες συνθήκες παλεύουν να µας µεγαλώσουν. Νιώ-
θουµε την ευθύνη απέναντί τους και την αναλαµβάνουµε. Θα αγω-
νιστούµε µέχρι τέλους. Σας προτρέπουµε να αναλάβετε και εσείς
τη δική σας ευθύνη, να µην προχωρήσετε σε αυτό το έγκληµα». 

Τα σχόλια περιττεύουν. Σεβασµός στα µικρά παιδιά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε κύριε Παφίλη.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κατρίνης.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Καζαµία. Τι θέλετε να πείτε;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Επί της διαδικασίας, κύριε Κων-

σταντινόπουλε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Θέλω να διαµαρτυρηθώ εντόνως

για τη µνηµειώδη ασυνέπειά σας στον τρόπο µε τον οποίο διευ-
θύνετε αυτήν τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Καθόλου ωραία. Είναι πάρα πολύ

άσχηµα για εσάς, φοβάµαι. 
Όταν εγώ µιλούσα µε προειδοποιήσατε και ήταν η πρώτη

φορά που γίνεται αυτό, ένα λεπτό πριν τελειώσει ο χρόνος µου,
ότι δεν θα πάρω δευτερόλεπτο. Το ίδιο κάνατε και στους άλλους.
Αυτό που λέω δεν έχει καµµία σχέση µε το ΚΚΕ. Εγώ θέλω πολύ
να ακούσω και τον κ. Παφίλη κι έκατσα και τον άκουσα και
καλώς. Αλλά µιλώ για τον τρόπο µε τον οποίο φέρεστε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Όχι, δεν τελείωσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, παρακαλώ. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Λοιπόν εγώ δεν έκανα δευτερολο-

γία, δεν έκανα παρεµβάσεις σήµερα, για να διευκολύνω την κα-
τάσταση, και δεν πήρα ούτε ένα δευτερόλεπτο και µου
διακόψατε την οµιλία. Στον κ. Παφίλη, καλά κάνατε, δώσατε
εννέα λεπτά επιπλέον. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Μα, δεν θα µιλήσει ο Γραµµατέας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Μίλησε χθες όµως.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μίλησε η Κωνσταντοπούλου για

όλους!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Καµµία αντίρρηση.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Έλεος δηλαδή!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Εγώ µιλώ για µένα ως Κοινοβου-

λευτικό Εκπρόσωπο. Είπα ότι θέλω να σας ακούσω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σας λέω ότι λείπει ο Πρόεδρος του

κόµµατός µας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Δεν το σέβεστε;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Εγώ το σέβοµαι και λέω καλά

έκανε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Γι’ αυτό πήρε λίγο παραπάνω.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Εγώ ζήτησα να µιλήσω ένα λεπτό

παραπάνω και µας ενηµέρωσε ο Πρόεδρος ότι θα υπάρχει η κα-
θιερωµένη ανοχή και δεν υπήρξε στην περίπτωσή µου, γι’ αυτό
µιλώ. Δεν µιλάω για εσάς.

Λοιπόν, δεν το κάνετε αυτό. Είστε ασυνεπής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Όχι. Ξέρετε τι µου είπατε; Μου εί-

πατε ότι ο κ. Μπαγιώκος σας είπε να µην υπάρχει. Κάνετε αυτό
που σας είπε ο κ. Μπαγιώκος. Αυτό είναι προσβλητικό για εσάς.
Έτσι µου είπατε στην Έδρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε, µην
θέλετε να µιµηθείτε. Καταλαβαίνω ότι…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Δεν καταλαβαίνετε, γιατί αν κατα-
λαβαίνατε, δεν θα το κάνατε. Κι αυτό είναι ένα σοβαρό θέµα. Πα-
ρακολουθώ πώς διευθύνετε τη συζήτηση. Ασυνεπέστατος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Η συζήτηση γίνεται µε βάση αυτό που αποφασίστηκε το πρωί. 
Θέλω να εξηγήσω ότι οι πολιτικοί Αρχηγοί -γιατί εκεί είναι το

πρόβληµα- θα µιλήσουν µε τη σειρά η οποία υπάρχει κοινοβου-
λευτικά. Δεν υπάρχει περίπτωση να αλλάξει τίποτε άλλο, όπως
µε ενηµέρωσε ο Πρόεδρος της Βουλής που ήρθε και σε συνεν-
νόηση και µίλησε µε όλους τους υπόλοιπους Προέδρους. Συνε-
χίζουµε τη διαδικασία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ζητώ και άλλη παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το Δηµοτικό Σχολείο Μήλου καθώς και δεκαεννέα µα-
θήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 12ο

Δηµοτικό Σχολείο Πόλεως Ρόδου. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Έχετε τον λόγο, κύριε Κατρίνη.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ζητώ άλλη παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν έχετε

τον λόγο. Καθίστε κάτω, σας παρακαλώ.
Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Αµετανόητος και αλαζόνας, χωρίς αί-

σθηση ντροπής και ευθύνης, χωρίς καµµία ενσυναίσθηση ο κ.
Καραµανλής ήρθε χθες στη Βουλή και έδωσε µια κακοστηµένη
παράσταση σε πλήρη συνεννόηση και ταύτιση µε τον κ. Μητσο-
τάκη. 

Αλλά πραγµατικά αναρωτιέµαι και δεν ξέρω τι είναι αυτό που
προκάλεσε µεγαλύτερη εντύπωση στους πολίτες που είδαν αυτό
το θέαµα.

Η θλιβερή εικόνα του κ. Καραµανλή ή η εικόνα των Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας που καταχειροκροτούσαν τον κ. Καρα-
µανλή;

Η τραγωδία στα Τέµπη, το κρατικό έγκληµα στα Τέµπη -και θα
σας το λέµε, όσο και αν σας ενοχλεί- απογυµνώνει την πολιτική
φύση, την πολιτική ταυτότητα και την πραγµατική ηθική της Κυ-
βέρνησης, µιας Κυβέρνησης που βάζει τον εαυτό της πάνω από
το δηµόσιο και κοινωνικό συµφέρον, που έχοντας χάσει εντελώς
το µέτρο, µας λέει ότι, τελικά, µόνο αυτή κατέχει την αλήθεια.

Γι’ αυτούς τους λόγους αντιµετώπισε την τραγωδία των Τεµ-
πών ως ένα τρέχον ζήτηµα, σαν µια υπόθεση, όπως όλες οι
άλλες. Μίλησε απαξιωτικά, αδιαφόρησε, παραποίησε, διαστρέ-
βλωσε, συγκάλυψε.

Η πρόταση δυσπιστίας που καταθέσαµε µαζί µε τα υπόλοιπα
κόµµατα, τον ΣΥΡΙΖΑ, τη Νέα Αριστερά και την Πλεύση Ελευθε-
ρίας, είναι ακριβώς απέναντι σε όλα αυτά. Απέναντι στην απα-
ξίωση, ο σεβασµός. Απέναντι στην αδιαφορία, η µέριµνα.
Απέναντι στην επιθετικότητα, τα επιχειρήµατα. Απέναντι στη συγ-
κάλυψη, η φανέρωση και η αλήθεια.

Απέναντι σε όλα αυτά, που εσείς επιµελώς θελήσατε να δια-
γραφούν από τη µνήµη, απέναντι λοιπόν σε όλα αυτά, η δικαιο-
σύνη. Γιατί; Διότι για τη δικαιοσύνη και την αλήθεια είµαστε εδώ,
ως ένδειξη έµπρακτου σεβασµού στους συµπολίτες µας που
έχασαν τη ζωή τους, ως δηµοκρατική πράξη υπεράσπισης µιας
πολιτείας που θα λέγεται, που θα µπορεί να λέγεται δηµοκρα-
τική, όταν θα ψάχνει επίµονα τη δικαιοσύνη και την αλήθεια.

Το ΠΑΣΟΚ ανέλαβε πρωτοβουλία για την κατάθεση πρότασης
δυσπιστίας για υπαρκτά ζητήµατα που σχετίζονται µε την παρα-
βίαση ως και την κατάλυση του κράτους δικαίου αλλά και µε την
εικόνα που πλέον αποπνέει η χώρα. Μια εικόνα -και αυτό δεν σας
αρέσει να το ακούτε- που δεν ταιριάζει σε ένα σύγχρονο ευρω-
παϊκό κράτος.

Η πρωτοβουλία του ΠΑΣΟΚ προκάλεσε επιθέσεις από την
πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας, που για µία ακόµα φορά τι κάνει;
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Επιβεβαιώνει την καθεστωτική λογική της, τη δυσανεξία της
προς οτιδήποτε είναι επικριτικό, προς οτιδήποτε εκφράζει την
αντίθετη άποψη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός ότι η Κυβέρνηση
του κ. Μητσοτάκη παραβιάζει και καταλύει τους κανόνες του
κράτους δικαίου δεν σηµαίνει ότι εµείς θα αποδεχτούµε τη
διαρκή θεσµική υποβάθµιση της Ελλάδας. Αντίθετα, εµείς αγω-
νιζόµαστε και θα συνεχίσουµε να αγωνιζόµαστε, ώστε να λει-
τουργούν οι θεσµοί, γιατί τελικά η λειτουργία των θεσµών είναι
αυτή που χαρακτηρίζει µια ευνοµούµενη χώρα, κάτι που η Κυ-
βέρνηση σαφώς και επιδεικτικά δείχνει να το αγνοεί, Κυβέρνηση
η οποία βρίσκεται σε σύγκρουση µε την πραγµατικότητα.

Η σκόνη που σήκωνε το βαρύγδουπο, κατά τα άλλα, αφήγηµά
της, υποχώρησε και πλέον αναδύθηκε η πραγµατική εικόνα, που
βρίσκεται ακόµα και στις εκθέσεις των διεθνών οίκων αξιολόγη-
σης, που δεν είναι αυτές που περιµένατε. Η έκθεση του οίκου
Moody's αναδεικνύει ζητήµατα που η Κυβέρνηση προσποιείται
ότι δεν τα βλέπει: την ευάλωτη οικονοµία, την επιβράδυνση της
ανάπτυξης, το δυσθεώρητο ιδιωτικό χρέος, ακόµα και τους ανί-
σχυρους θεσµούς και την καθυστέρηση στην απονοµή της δι-
καιοσύνης. Φαντάζοµαι, κύριε Τσιάρα, σας ενδιαφέρει και σας
αφορά αυτό ως απερχόµενος Υπουργός Δικαιοσύνης.

Την ίδια στιγµή στο πεδίο της κοινωνικής πολιτικής και ιδιαί-
τερα στον τοµέα της δηµόσιας υγείας, η κατάσταση ποτέ δεν
ήταν σε τόσο οριακό επίπεδο. Η υποστελέχωση νοσοκοµείων στα
νησιά αλλά και συνολικά στην περιφέρεια χτυπάει κόκκινο µε εµ-
πορευµατοποίηση όχι της υγείας -προσέξτε!-, αλλά µε εµπορευ-
µατοποίηση της δηµόσιας υγείας που είναι επιλογή σας και
οδηγεί, βεβαίως, σε ακόµα πιο οριακές καταστάσεις.

Είµαι βέβαιος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, ότι ανεξαρτήτως από αυτά που λέτε εδώ και τρεις
µέρες, όλοι αντιλαµβάνεστε τις συνέπειες από την κατάλυση των
αρχών του κράτους δικαίου.

Το ότι η συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών δηλώνει πως δεν
εµπιστεύεται την ελληνική δικαιοσύνη, αλήθεια αυτό δεν σας λέει
τίποτα; Πώς έγινε αυτό; Έγινε αυτόµατα; Έγινε από µόνο του;
Μήπως ευθύνεται η Αντιπολίτευση; Δεν τροφοδοτήθηκε από τις
κακές, τις προκλητικές πρακτικές σας; Επειδή δεν έχετε απάν-
τηση στα ερωτήµατα που προκύπτουν από αυτές τις πρακτικές,
καταφεύγετε -σε τι άλλο;- σε θεωρίες συνωµοσίας. 

Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος µιλά γενικώς και αορίστως για
συµφέροντα που πολεµούν την Κυβέρνηση και θα ήταν ίσως το
πιο σύντοµο ανέκδοτο µετά το επόµενο που λέει ότι διαπλοκή τα
έχει βάλει µε την Κυβέρνηση. Καταγγελίες, λοιπόν, πάντα χωρίς
ονόµατα, γενικώς και αορίστως. Γιατί; Τι φοβάστε; Καταγγελίες
λάσπης ανεµιστήρα κατά του ΠΑΣΟΚ, κατά του Προέδρου του
ΠΑΣΟΚ. Γιατί; Διότι τόλµησε πριν καν καταθέσει πρόταση δυσπι-
στίας, γιατί τόλµησε να αναλάβει την πρωτοβουλία να καταθέσει
πρόταση δυσπιστίας. Βέβαια, χτες βράδυ αλλάξατε γραµµή.
Τώρα ανακαλύπτετε προς συνεννόηση µε κόµµατα, µε συµφέ-
ροντα, άλλα την Τρίτη, άλλα την Τετάρτη, άλλα την Πέµπτη, µόνο
και µόνο να πέφτει λάσπη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση είναι πολλαπλώς
εκτεθειµένη, γιατί το περίφηµο επιτελικό κράτος του κ. Μητσο-
τάκη αποδείχθηκε επιτελικό παρακράτος. Γιατί επιτελικό παρα-
κράτος είναι αυτό που εδώ και δύο χρόνια παρεµποδίζει µε κάθε
τρόπο την έρευνα για τις υποκλοπές. Θέτει εµπόδια στη δικαιο-
σύνη, επιτίθεται σε ανεξάρτητες αρχές που απλά κάνουν το κα-
θήκον τους, που αναζητούν την αλήθεια και αποµακρύνει, µε τη
βοήθεια, βεβαίως -να το πούµε και αυτό- του κ. Βελόπουλου, µη
ελεγχόµενα από αυτή πρόσωπα στην ΑΔΑΕ απλά και µόνο γιατί
κάνουν τη δουλειά τους.

Αρκείται, όµως, µόνο σε αυτό; Όχι. Συστήνει εξεταστικές επι-
τροπές παρωδία. Στην εξεταστική επιτροπή για τις υποκλοπές
δεν κλήθηκαν ποτέ να καταθέσουν οι ιδιοκτήτες της «IN-
TELLEXA» και της «KRIKEL», που εµπλέκονται µε το παράνοµο
λογισµικό «Predator». Όχι µόνο αυτό, αλλά τους αφήσατε και
άπλετο χρόνο, για να εξαφανίσουν στοιχεία και δεδοµένα. Πρό-
σφατα, µάλιστα, το Υπουργείο Οικονοµικών των Ηνωµένων Πο-
λιτειών επέβαλε κυρώσεις στην εταιρεία «INTELLEXA» και σε
πρόσωπα όχι µόνο για τη χρήση του λογισµικού «Predator», αλλά

και για το γεγονός ότι µέσω Ελλάδας, µε υπογραφή του Γενικού
Διευθυντή της Νέας Δηµοκρατίας και τότε Γενικού Γραµµατέα
του Υπουργείου Εξωτερικών, κ. Σµυρλή έγινε εξαγωγή αυτού του
λογισµικού σε αυταρχικά καθεστώτα. Για όσους αναρωτιούνται
πότε συνέβη αυτό που λέµε, να σας θυµίσω ότι έγινε πρόσφατα,
έγινε την παραµονή της αιφνιδιαστικής επίσκεψης του κ. Μητσο-
τάκη στην Ουκρανία.

Βεβαίως, πανοµοιότυπες πρακτικές είδαµε να εξελίσσονται και
στο ζήτηµα της εξεταστικής για τα Τέµπη. Διερεύνησε ποτέ η
εξεταστική επιτροπή το µπάζωµα και το τσιµέντωµα στον χώρο
του δυστυχήµατος; Κάλεσε, µήπως, τους εµπλεκόµενους για να
απαντηθεί το ερώτηµα ποιος έδωσε τη σχετική εντολή; Και όµως,
ούτε ο κ. Τριαντόπουλος ούτε ο κ. Καραγιάννης κλήθηκαν ποτέ
στην εξεταστική επιτροπή. Όπως καθυστέρησε -όχι τυχαία- η
κλήση του κ. Αγοραστού, για να µην µπορέσει να απαντήσει,
όπως δεν κλήθηκαν στελέχη του ΟΣΕ, όπως δεν κλήθηκαν ανε-
ξάρτητοι εµπειρογνώµονες και πραγµατογνώµονες που βρήκαν
πρόσθετα στοιχεία, τα οποία δεν σας βολεύουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ίδια ηµέρα που ο κ. Μητσο-
τάκης θα εγκαινίαζε το σύστηµα τηλεδιοίκησης που δεν λειτουρ-
γούσε, την ίδια ηµέρα, δηλαδή την εποµένη της τραγωδίας των
Τεµπών, η Κυβέρνηση υιοθέτησε τη λογική του ανθρώπινου λά-
θους ως µοναδικής αιτίας για την τραγωδία των Τεµπών. Την ίδια
ηµέρα δηµοσιοποιήθηκε το παραποιηµένο ηχητικό απόσπασµα
που ενίσχυε την κεντρική στρατηγική περί µοναδικού και µόνου
ανθρώπινου λάθους. Βεβαίως, για όλα αυτά υπήρχε το αδιάσει-
στο στοιχείο σε µια εµβρόντητη κοινή γνώµη που άκουσε και πί-
στεψε εκείνη την ηµέρα ότι για όλα φταίει το ανθρώπινο λάθος.
Η εξεταστική επιτροπή λειτούργησε ως «πλυντήριο», όπως και η
προηγούµενη εξεταστική για τις υποκλοπές. 

Φυσικά, η Κυβέρνηση απέρριψε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ για
τη σύσταση προανακριτικής επιτροπής, γιατί ήθελε να απλώσει
ένα πέπλο προστασίας για τους δικούς της ανθρώπους. Μόνο
που στο κάδρο των ευθυνών δεν είναι πια µόνο ο κ. Καραµανλής.
Μπαίνουν και ο κ. Τριαντόπουλος, ο κ. Καραγιάννης, όπως και
αυτοί που απέκτησαν πρόσβαση πριν την Ελληνική Αστυνοµία
και την ελληνική δικαιοσύνη στις ηχητικές καταγραφές τη νύχτα
του τραγικού δυστυχήµατος. 

Υπάρχει κανείς µετά από αυτά που να αναρωτιέται γιατί το
80% του ελληνικού λαού πιστεύει ότι έχετε απλώσει ένα πέπλο
συγκάλυψης; 

Η Κυβέρνηση στερείται πλέον ηθικής νοµιµοποίησης, είναι έκ-
θετη. Η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη υπονοµεύει το κράτος δι-
καίου, υπονοµεύει τους θεσµούς. Έχει ταυτιστεί µε ανεπίτρεπτες
πρακτικές και καταστάσεις που συνιστούν κατάλυση του κρά-
τους δικαίου. 

Δηµοκρατία χωρίς δικαιοσύνη δεν υπάρχει και δηµοκρατία
χωρίς την εµπιστοσύνη πολιτών απέναντι στους θεσµούς δεν λει-
τουργεί. 

Το ΠΑΣΟΚ στέκεται ανυποχώρητα απέναντι σε αυτές τις πρα-
κτικές. Ανέλαβε πρωτοβουλία για την κατάθεση πρότασης δυ-
σπιστίας. Γιατί; Γιατί δεν πάει άλλο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα το βράδυ η κυβερνητική πλειοψηφία, ενισχυµένη, θα

απορρίψει την πρόταση δυσπιστίας. Η κοινωνία, όµως, έχει άλλη
άποψη. Και αυτή η κυβερνητική πλειοψηφία να είστε βέβαιοι ότι
δεν θα υπάρχει για πάντα. Γιατί η αλαζονεία σας φτάνει µέχρι
εκεί. Νοµίζετε ότι θα κυβερνάτε για πάντα και ότι θα είστε ανε-
ξέλεγκτοι. 

Και κάτι ακόµα για όσους θέλουν να το καταλάβουν. Για το
ΠΑΣΟΚ καµµία υπόθεση δεν κλείνει. Για το ΠΑΣΟΚ καµµία ευ-
θύνη δεν παραγράφεται. Καµµία ανοχή στην συγκάλυψη! Μία
µόνο λέξη ηχεί παντού εντός και εκτός αυτής της Αίθουσας: Δι-
καιοσύνη! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. Ο κ. Ξανθόπουλος έχει τον λόγο και ολοκληρώνουµε µε
τον κ. Τσιάρα. 

13580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ησυχία, κύριοι συνάδελφοι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συγγνώµη,

αλλά θέλει να µιλήσει ο κ. Ξανθόπουλος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κανονίζουµε κάτι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τον κ.

Κατρίνη να κανονίσετε έξω. 
Κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές, ολοκληρώνεται η διαδικασία της πρότασης δυ-
σπιστίας, η οποία παρήγαγε ήδη πολιτικά αποτελέσµατα και
συντονίστηκε µε την κοινωνία και το αίτηµα για να χυθεί άπλετο
φως σε αυτή την τραγική υπόθεση, στο έγκληµα των Τεµπών.
Και χρησιµοποιώ τον όρο «έγκληµα» ενσυνειδήτως, διότι αυτό
ήταν το αντικείµενο της εξεταστικής επιτροπής και αυτό δείχνει
και η πορεία των ανακρίσεων. Διότι άνθρωποι κρατούνται προ-
σωρινά εξαιτίας της συµµετοχής τους -θα φανεί στην ακροαµα-
τική διαδικασία- στο έγκληµα των Τεµπών. 

Θα κάνω δύο παρατηρήσεις για να βάλουµε τα πράγµατα στη
σειρά τους. 

Πρώτον, εδώ και τρεις µέρες επαίρονται οι συνάδελφοι της
κυβερνητικής πλειοψηφίας για το πόσο γρήγορα θα φτάσει στο
ακροατήριο η δίκη. Κάνετε αντιδιαστολή µε το Μάτι. 

Μάλιστα, ο κ. Φλωρίδης έκανε και µία απρέπεια, τη δεύτερη.
Μια µεγάλη έκανε, µε την οποία εισέπραξε τη µήνη και την αντί-
δραση όλης της κοινωνίας, µε εκείνη την απαράδεκτη έκφραση
για τα µπάζα και το µπάζωµα. Δεν θέλω καν να την επαναφέρω.
Όµως, έκανε και µια λαθροχειρία επί του νοµικού. Διότι λέει ότι
οι ποινικοί κώδικες του ΣΥΡΙΖΑ εµπόδισαν την παράδοση των
αποσπασµάτων στη δικαιοσύνη και ο ίδιος µε µία νοµοθετική
πρωτοβουλία ξέµπλεξε το κουβάρι και τα παρέδωσε. 

Η αλήθεια είναι ότι µε έναν νόµο του 2022 επί Νέας Δηµοκρα-
τίας, που αφορούσε την ασφάλεια των συγκοινωνιών, δεν δικαιο-
λογούσαν την άρση του απορρήτου για το συγκεκριµένο ζήτηµα
και µε τον ν.5046 του 2023 επανάφεραν τα άνω άρθρα, έτσι ώστε
να επιτρέπεται η άρση του απορρήτου και για αυτά. Ουσιαστικά
δηλαδή, νόµο της Νέας Δηµοκρατίας διόρθωσε ο κ. Φλωρίδης. 

Δεύτερον, θα θέσω ένα θέµα όχι νοµικό, αλλά βαθιά πολιτικό.
Θέλω να το επαναλάβω στο κλείσιµο της οµιλίας µου, διότι ειλι-
κρινά τρόµαξα µε την προσέγγιση του κ. Σκέρτσου, ο οποίος
έθεσε στη συζήτηση στη Βουλή το γεγονός ότι για το Μάτι δεν
προφυλακίστηκε κανείς, ενώ για τα Τέµπη είναι προφυλακισµένοι
τρεις, αν δεν απατώµαι, και στην Ισπανία είναι δύο, κάνοντας µια
αδιανόητη σύγκριση των διαφορετικών περιστατικών για πράγ-
µατα τα οποία αποφαίνεται η δικαιοσύνη και εµείς εδώ δεν
έχουµε ή δεν πρέπει να έχουµε κανέναν λόγο. Και αυτό ακριβώς
είναι εξαιρετικά ανησυχητικό, διότι δείχνει την καθεστωτική νοο-
τροπία. 

Ας µπούµε στην ουσία. Τι µας ωθεί στην κατάθεση της πρότα-
σης δυσπιστίας; Υπάρχει µία σειρά γεγονότων τα οποία βάλλουν
ευθέως κατά αυτού που ονοµάζουµε «κράτος δικαίου» και -θα το
επεκτείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- κατ’ αυτού που έχουµε
συµφωνήσει ως µεταπολιτευτικό σύµβολο της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας. 

Άρχισε αυτή η ιστορία µε τις υποκλοπές. Και όταν λέω «υπο-
κλοπές», δεν εννοώ ότι είναι µια πολιτική κριτική ή ένα δηµοσί-
ευµα. Υπάρχει το πόρισµα της κατά το Σύνταγµα αρµόδιας
αρχής, η οποία έβγαλε απόφαση και λέει ότι υπεκλάπησαν συ-
νοµιλίες του κ. Ανδρουλάκη, µελών του Υπουργικού Συµβουλίου,
στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και όλο αυτό έχει αφετηρία το
παράνοµο λογισµικό και το πρωθυπουργικό Γραφείο. 

Σε οποιαδήποτε άλλη χώρα της Ευρώπης, στην οποία καµα-
ρώνουµε ότι ανήκουµε, ο Πρωθυπουργός θα είχε παραιτηθεί σε
είκοσι τέσσερις ώρες. Εδώ δεν συµβαίνει κάτι τέτοιο. 

Δεύτερο ανησυχητικό επεισόδιο, η ιστορία των ανεξάρτητων
αρχών. Παρεµβαίνει ως µη όφειλε η Κυβέρνηση στη δοµή και τη
λειτουργία των ανεξάρτητων αρχών, βεβαίως µε τη βοήθεια και
άλλων κοινοβουλευτικών κοµµάτων. Και ουσιαστικά δείχνει ότι
στόχος της είναι να ελέγξει κάθε µορφή της δηµόσιας ζωής, έτσι
ώστε να µην συµβεί το απευκταίο γι’ αυτή.

Τρίτο, διέρρευσαν προσωπικά δεδοµένα πολιτών που ενεγρά-

φησαν στην πλατφόρµα για την ψήφο των εκλογέων για επιστο-
λική ψήφο. Και παρ’ όλες τις προσπάθειες της κ. Κεραµέως και
παρ’ όλη τη µιντιακή υπεροπλία της Νέας Δηµοκρατίας, αποδείχ-
θηκε σήµερα το πρωί ότι ουσιαστικά τα στοιχεία ήρθαν αρχές
του 2024 και δεύτερον, ήρθαν από τον κοµµατικό µηχανισµό της
Νέας Δηµοκρατίας. Άλλο ένα στοιχείο ταύτισης και κράτους! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και φτάνουµε τέλος στα Τέµπη. Εδώ υπάρχει ένα αδιανόητο

γεγονός. Την ώρα που η χώρα είναι σοκαρισµένη από τον θάνατο
άγνωστο πόσων ανθρώπων τις πρώτες πρωινές ώρες της 1ης

Μαρτίου του 2023, κάποιος άνθρωπος που έχει διαπίστευση
µπαίνει και παίρνει τα στοιχεία των συνοµιλιών, τα οποία παρα-
δίδει σε κάποιον άλλον. Και δεν ξέρουµε ποιος χαλκεύει τα στοι-
χεία αυτά, κάνει «κοπτοραπτική», έτσι ώστε η συνοµιλία που
δηµοσιεύεται σε µέσο µαζικής επικοινωνίας να ενισχύει ουσιω-
δώς το αφήγηµα, την επιχειρηµατολογία της Κυβέρνησης περί
ανθρώπινου λάθους. 

Όλα αυτά τα στοιχεία αθροιζόµενα -δεν µπαίνω στα ζητήµατα
της οικονοµίας, δεν µπαίνω στα ζητήµατα της παιδείας ή της δη-
µόσιας διοίκησης, αναπτύχθηκαν από άλλους οµιλητές. Μπαίνω
στα αµιγώς θεσµικά- δείχνουν ότι πρέπει το πολιτικό σύστηµα να
αντιδράσει. 

Έχουµε µία σύµφυση εκτελεστικής εξουσίας και δηµοσίου, τέ-
τοια που είναι αντίθετη και µε τις αρχές του κράτους δικαίου και
µε ό,τι έχουµε συνοµολογήσει ως µεταπολιτευτικό συµβόλαιο.
Αυτή τη διάσταση έχει η κατάθεση της πρότασης δυσπιστίας.
Αυτή την ανάγκη της κοινωνίας έρχεται να εξυπηρετήσει. Και βε-
βαίως, το ότι η προοδευτική Αντιπολίτευση συνοµολογεί ένα κεί-
µενο το οποίο αποτελεί προάσπιση, υπεράσπιση και απόπειρα
κατοχύρωσης του κράτος δικαίου είναι αυτό που ανησυχεί εξαι-
ρετικά την Κυβέρνηση. 

Οι απαντήσεις θα δοθούν σε λίγο, αλλά νοµίζω ότι η κοινωνία
µπορεί ασφαλώς να βγάλει τα συµπεράσµατά της. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κλείνουµε τώρα µε τον κ. Τσιάρα από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξα-

ναβρέθηκα στο Βήµα της Ολοµέλειας του ελληνικού Κοινοβου-
λίου και έχω ξανακαταθέσει την άποψη ότι µπροστά σε εθνικές
τραγωδίες, µπροστά σε γεγονότα τα οποία αφορούν σε απώ-
λειες ανθρώπινων ζωών, πρέπει να στεκόµαστε όλοι µε υψηλή
ενσυναίσθηση και µε τεράστιο σεβασµό και στη µνήµη των αδι-
κοχαµένων ανθρώπων, αλλά και στον πόνο των οικογενειών που
έχασαν τα παιδιά τους. 

Αυτή η άποψη πίστευα πάντα ότι έπρεπε να διατρέχει και τη
γενικότερη αντίληψη των κοµµάτων και του πολιτικού συστήµα-
τος, όχι γιατί ενδεχοµένως δεν υπάρχει ο λόγος της πολιτικής
αντιπαράθεσης, αλλά γιατί κυρίως ο ανθρώπινος πόνος δεν µπο-
ρεί ποτέ να µπαίνει στη διελκυστίνδα της µικροκοµµατικής και
µικροπολιτικής αντιπαράθεσης, ούτε πολύ περισσότερο να ερ-
γαλειοποιείται, ούτε να αναδεικνύεται ενδεχοµένως ως ο βασικός
λόγος, η βασική αιτία για την οποία τα πολιτικά κόµµατα κάθε
φορά µπορεί να αντιπαρατίθενται. 

Αντίθετα οι εθνικές τραγωδίες είναι λόγος αναστοχασµού,
επαναπροσδιορισµού, ανασυγκρότησης, επανεκκίνησης, λόγος
πραγµατικά για να δούµε την ουσία και την αιτία που µπορεί να
µας οδηγεί εκεί, αλλά βεβαίως και λόγος για να αναληφθούν σο-
βαρές πρωτοβουλίες, ώστε να µην επαναληφθούν ποτέ ξανά. 

Δυστυχώς, απέναντι σε αυτή την άποψη βρίσκεται αυτή η πρω-
τοβουλία, ναι, µε θεσµικά χαρακτηριστικά. Προφανώς κάθε κα-
τάθεση πρότασης δυσπιστίας είναι ουσιαστικά η υψηλότερη
κοινοβουλευτική διαδικασία αµφισβήτησης µιας Κυβέρνησης.
Ωστόσο, όταν ο λόγος για τον οποίον προφασίζεται ή προτείνε-
ται µια πρόταση δυσπιστίας είναι τελικά µια εθνική τραγωδία, εν-
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δεχοµένως όλη αυτή η συζήτηση µάς µεταφέρει κάπου αλλού. 
Και το λέω αυτό διότι υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα τα

οποία το προηγούµενο χρονικό διάστηµα εξελίχθηκαν µε έναν
τόσο συγκεκριµένο τρόπο που πιστεύω ότι αρκετούς από εµάς,
και ενδεχοµένως και τη µεγάλη πλειοψηφία της ελληνικής κοινω-
νίας, µπορούν εύκολα να µας οδηγήσουν σε συγκεκριµένα συµ-
περάσµατα. Διότι όταν τελικά ενώνονται τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης για να καταθέσουν µια πρόταση δυσπιστίας µε
κυρίαρχο ζήτηµα το τραγικό δυστύχηµα των Τεµπών, βάζοντας
ο καθένας ενδεχοµένως εκ των συναδέλφων της Αντιπολίτευσης
τον εαυτό του σε ρόλο δικαστή ή σε έναν ρόλο που σε καµµία
περίπτωση δεν ταυτίζεται µε την ιδιότητα του Βουλευτή ή του
πολιτικού, αντιλαµβάνεται κανείς ότι υπάρχουν πολλά ζητήµατα.

Και το λέω αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί όντως
όλοι εσείς οι οποίοι αυτή τη στιγµή έρχεστε και καταθέτετε την
πρόταση δυσπιστίας, λέγοντας ότι υπάρχουν ποινικές ευθύνες
σε συγκεκριµένα πολιτικά πρόσωπα, έχετε όντως άποψη επ'
αυτού; Δεν υπάρχει θεσµοθετηµένη διαδικασία στην ελληνική
πολιτεία, µε βάση το Σύνταγµα, η οποία προφανώς µέσω της δι-
καιοσύνης καταλήγει σε τέτοιου είδους συµπεράσµατα; Η δικαιο-
σύνη µπορεί όντως να υποκατασταθεί, ή να αντικατασταθεί
ακόµη χειρότερα, µέσα από διαδικασίες που ενδεχοµένως κά-
ποιοι από εµάς θέλουν να µετέρχονται, προκειµένου να δηµιουρ-
γήσουν την πολιτική αντιπαράθεση;

Όλα αυτά είναι ερωτήµατα τα οποία δυστυχώς από κανέναν
εκ των συναδέλφων της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν απαν-
τήθηκαν. Όταν πρέπει ουσιαστικά να ανακαλύψει κανείς το τι
ακριβώς συνέβη, το ποιος είναι ο πραγµατικά υπεύθυνος, το ποια
ήταν ενδεχοµένως τα λάθη τα οποία καταγράφηκαν και βεβαίως
για αυτόν τον λόγο να καταδειχθούν οι πραγµατικά υπεύθυνοι,
αυτή είναι µια διαδικασία που µπορεί να γίνει σε οποιονδήποτε
χώρο εκτός από τη δικαιοσύνη; Διότι αν κάποιος ισχυριστεί κάτι
τέτοιο, προφανώς µια ανεξάρτητη συνταγµατική κατοχυρωµένη
αρχή, στην οποία βασίζεται το δηµοκρατικό πολίτευµα, τίθεται
σε αµφισβήτηση. 

Αν θέλετε βεβαίως να σας πω την άποψή µου, θα σας πω ειλι-
κρινά ότι πιστεύω πως ειδικά η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αµφι-
σβητεί τη δικαιοσύνη και τον ρόλο της. Και την αµφισβητεί όχι
γιατί υπάρχουν δηλώσεις του τύπου περί «αδιάβαστων δικα-
στών», ούτε γιατί ενδεχοµένως υπάρχουν στο παρελθόν απόψεις
που έχουν εκφραστεί και που λένε ότι «πρέπει να κάνουµε και
ένα παράλληλο σύστηµα δικαστών για να δικάζουν σωστά, µιας
και αυτοί δεν δικάζουν σωστά», ούτε ακόµη γιατί στο σχετικά
πρόσφατο παρελθόν υπήρχε µια οµολογία πρώην Υπουργού Δι-
καιοσύνης του ΣΥΡΙΖΑ που είπε ότι «είχε δηµιουργηθεί µια φάµ-
πρικα που έπρεπε να στοχοποιεί και να ενοχοποιεί τους δικούς
τους πολιτικούς αντιπάλους», αλλά γιατί µια ουσιαστική διαδικα-
σία, η οποία αναφέρεται στην αποκάλυψη της αλήθειας και στην
απόδοση ευθυνών, δεν µπορεί να γίνει από κανένα λαϊκό δικα-
στήριο και από κανένα πρόσωπο που κατά µόνας οραµατίζεται
τον εαυτό του ως δικαστή ή ως εισαγγελέα. 

Αυτή είναι η δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αν δεν
τη σεβόµαστε, προφανώς βρισκόµαστε σε µια άλλη κατεύθυνση.
Και δεν αναφέροµαι στη δηµοκρατία του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ,
του κ. Κασσελάκη, ο οποίος ζητάει από τον νόµιµα, δηµοκρατικά
εκλεγµένο Πρωθυπουργό να αποχωρήσει ήρεµα και να κάνει
εκλογές. Γιατί για αυτά δεν ακούσαµε τίποτα. Είναι ζητήµατα τα
οποία έχουν να κάνουν µε τον πυρήνα και µε την ουσία του δη-
µοκρατικού µας πολιτεύµατος, και τα αµφισβητεί ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Αν πρέπει κανείς να δεχθεί ότι µέσα από µια τέτοια λογική ή
µια τέτοια επιχειρηµατολογία µπορούµε πραγµατικά µέσα στο
ελληνικό Κοινοβούλιο να προασπίσουµε το µεγαλύτερο αγαθό
για το οποίο πραγµατικά αγωνίστηκαν οι πρόγονοί µας και που
εδώ και πενήντα χρόνια το απολαµβάνουµε στην καλύτερή του
µορφή και στην καλύτερή του διάσταση, προφανώς τα κόµµατα
του ελληνικού Κοινοβουλίου σκέφτονται κάτι άλλο, για αυτό και
προφανώς υπάρχουν κόµµατα εντός και εκτός δηµοκρατικού
τόξου, κατά την άποψη κάποιων.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µιλάµε για εθνικές
εκλογές και όταν µιλάµε για κόµµατα τα οποία επιλέγονται από

τους Έλληνες πολίτες, όποια και να είναι η άποψη του καθενός
από εµάς, σε σχέση µε το τι πιστεύουν, τι εκφράζουν και ποιες
είναι οι απόψεις τους, δεν µπορεί κανείς να µην δέχεται το απο-
τέλεσµα µιας δηµοκρατικής διαδικασίας. Αλλά αυτό βεβαίως
είναι δικό σας θέµα, δεν αφορά εµάς. 

Κρύφτηκε, άραγε, ποτέ η Κυβέρνηση πίσω από τα γεγονότα;
Έκανε η Κυβέρνηση αυτό που έκανε σε προηγούµενα αντίστοιχα
περιστατικά, λυπηρά δυστυχώς, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ;
Μήπως έστησε επικοινωνιακά σόου, παριστάνοντας ότι δεν κα-
τάλαβε τι έγινε; Ή µήπως από την άλλη πλευρά δεν ανέλαβε την
πολιτική ευθύνη; Ποια πολιτική ευθύνη ανελήφθη στο τραγικό
περιστατικό της απώλειας εκατό και πλέον ανθρώπινων ζωών στο
Μάτι ή στη Μάνδρα; Θα µας απαντήσει κανείς εκ των συναδέλ-
φων της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; Ποιος θα αναλάβει την πο-
λιτική ευθύνη; Θα µας το πείτε για να το καταλάβουµε και εµείς;
Οι Έλληνες πολίτες και βλέπουν και καταλαβαίνουν και πολύ πε-
ρισσότερο έχουν τη δυνατότητα να συγκρίνουν.

Όποιος πραγµατικά πιστεύει ότι µέσα από αυτό που υποτίθεται
ότι ήταν ο λόγος για να συγκροτηθεί µια οµάδα κοµµάτων της Αν-
τιπολίτευσης για να καταθέσει πρόταση δυσπιστίας ήταν το δη-
µοσίευµα της κυριακάτικης εφηµερίδας, προφανώς είναι αφελής.
Διότι θα σας ρωτήσω, κύριε Κατρίνη, είχατε συνεννοηθεί αλήθεια;
Είχε συνεννοηθεί ο κ. Ανδρουλάκης µε τον κ. Κασσελάκη; Αυτό
είπε ο κ. Παππάς σε µια συνέντευξή του. Γιατί αυτό πρέπει να το
ξέρουµε τουλάχιστον, και πρέπει να το γνωρίζουν και οι Έλληνες
πολίτες. Διότι αν είχατε συνεννοηθεί νωρίτερα και ήρθε η Κυριακή
µε ένα δηµοσίευµα απλά και µόνο για να σας δώσει τον λόγο ή
την αφορµή -αν δεν ήταν τελικά η δηµιουργούµενη αφορµή το
συγκεκριµένο δηµοσίευµα- προφανώς µιλάµε για κάτι άλλο. Πρέ-
πει να το απαντήσετε. Και πρέπει να το πείτε. Διότι εδώ υπήρξε
τουλάχιστον µια εκφρασµένη δηµόσια άποψη ότι για αυτό το
οποίο τελικά κάνατε, είχατε συνεννοηθεί νωρίτερα. 

Δεν πρέπει να το ξέρουν οι Έλληνες πολίτες; Διότι αν ο καθέ-
νας από εµάς εδώ, µπορεί µε το δικό του τρόπο να προβάλλει
µια θέση η οποία σε δεύτερη ή τρίτη, αν θέλετε, ανάλυση µπορεί
τελικά να υποκρύπτει κάτι εντελώς διαφορετικό από αυτό το
οποίο ισχυρίζεται, µάλλον δεν λέει την αλήθεια και δεν είναι η
πραγµατικότητα. Άρα, και αυτό είναι ένα σηµείο το οποίο εύκολα
µπορεί να το κρίνει κανείς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα, όσο και αν κάποιοι δεν
το βλέπουν και αν κάποιοι δεν το κρίνουν, προχωράει. Και επειδή
έγιναν πολλές αναφορές στο κράτος δικαίου, θέλω να σας πω
ως πρώην Υπουργός Δικαιοσύνης ότι το κράτος δικαίου έχει
κάνει τεράστια βήµατα τα τελευταία χρόνια στην Ελλάδα. Αν δεν
το έχετε εσείς αντιληφθεί, θα σας ζητήσω να ανατρέξετε και στις
εκθέσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αλλά και στις εκθέσεις των
µεγάλων ευρωπαϊκών και διεθνών οργανισµών. 

Είναι η πρώτη φορά που υπάρχει έκθεση της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής θετική για το κράτος δικαίου για την Ελλάδα µε πολύ λι-
γότερες παρατηρήσεις συγκριτικά µε τις περισσότερες µεγάλες
ευρωπαϊκές χώρες. Είναι η πρώτη φορά µετά από πολύ καιρό. 

Να µη σας θυµίσω τι συνέβη την πρώτη µέρα που βρέθηκα στο
Υπουργείο Δικαιοσύνης το 2019. Είναι η πρώτη φορά που µετά
από καιρό η GRECO, που στην πραγµατικότητα κρίνει τα βήµατα
τα οποία έγιναν προκειµένου να αµβλυνθούν ζητήµατα δηµοκρα-
τίας, αλλά και ζητήµατα διαφάνειας, κρίνει ότι η Ελλάδα έχει
κάνει τα απαραίτητα βήµατα και πλέον βρίσκεται στο πλέον θε-
τικό σηµείο και στο πλέον υψηλό επίπεδο. 

Αν για εσάς η ρητορική, η οποία µπορεί να κλιµακώνεται από
εδώ και να φτάνει µέχρι τις Βρυξέλλες, µε τους δικούς σας εκ-
προσώπους Ευρωβουλευτές δηµιουργεί µια άλλη εικόνα, µια
άλλη άποψη, είναι κάτι το οποίο θα το δούµε πολύ σύντοµα, διότι
οι εκθέσεις των αρµοδίων οργάνων θα υπάρξουν πάλι σύντοµα. 

Υπήρξαν θέµατα, βεβαίως. Δεν θα το αρνηθεί κανείς. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Υπήρξαν θέµατα σοβαρά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Υπήρξαν θέµατα, κύριε Καζαµία.

Εγώ δεν θα κρυφτώ πίσω από το δάχτυλό µου. 
Υπήρξαν θέµατα, τα οποία, βεβαίως, δηµιούργησαν ζητήµατα

και δηµιούργησαν ερωτηµατικά. Όµως, αυτά είναι ο πραγµατικός
λόγος για να θωρακίσουµε και το κράτος δικαίου και να κάνουµε
τα απαραίτητα βήµατα ως πολιτεία.
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Διότι µη µου πείτε ξαφνικά ότι το ζήτηµα των προσωπικών δε-
δοµένων αρχίζει και καίει την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, όταν το
2019 η εκκρεµότητα που είχε η Ελλάδα απέναντι στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή ήταν ότι ήταν η µόνη χώρα που δεν είχε υιοθε-
τήσει τον Κανονισµό Προστασίας των Προσωπικών Δεδοµένων
και που έπρεπε ουσιαστικά να κάνουµε άµεσα βήµατα προκειµέ-
νου να µην υπάρχει αυτή η εκκρεµότητα της χώρας. Ούτε από
την άλλη πλευρά να παραβλέπουµε το γεγονός ότι το πρώτο
χαρτί που βρήκα στο γραφείο µου ήταν η σύσταση της GRECO
γιατί η ενεργητική δωροδοκία είχε µετατραπεί σε πληµµέληµα.
Αυτά µην τα ξεχνάµε. Αν θέλετε να τα ξεχάσουµε, σας διαβεβαι-
ώνω ότι θα τα θυµούνται οι Έλληνες πολίτες. 

Είναι, δυστυχώς, για άλλη µια φορά προσχηµατική η πρόταση
µοµφής εναντίον της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Είναι η στιγµή που η χώρα
κάνει τα µεγάλα γενναία θετικά της βήµατα. Είναι η στιγµή που
έχει αναβαθµίσει την παρουσία της διεθνώς. Είναι η στιγµή που
η άµυνα επιτέλους θωρακίζεται. Είναι η στιγµή που η οικονοµία
κάνει άλµατα και θεωρείται ως η πλέον αναπτυσσόµενη οικονο-
µία µεταξύ των ευρωπαϊκών χωρών. Είναι η στιγµή που οι πολίτες
βλέπουν ότι το κράτος αρχίζει και τους αντιµετωπίζει µε έναν δια-
φορετικό τρόπο, µε την ψηφιοποίηση, µε την ενίσχυση των θε-
σµών, µε τις εξελίξεις οι οποίες είναι απολύτως θετικές. 

Και, βεβαίως, είναι η στιγµή που για άλλη µια φορά οι πολίτες
καλούνται να µας κρίνουν και νοµίζω ότι ούτως ή άλλως από τη
στιγµή που είχαµε τη σχετικά πρόσφατη κρίση των εθνικών εκλο-
γών η ανάγκη σας να αναδείξετε την παρουσία σας στον πολιτικό
χάρτη, µιας και οι µετρήσεις ήταν τέτοιες που δεν δηµιουργού-
σαν αισιοδοξία, σας οδήγησαν στην κατάθεση της συγκεκριµέ-
νης πρότασης δυσπιστίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Όπως είπα -και κλείνω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε- η συζήτηση τού να αλλάζει µια διαδικασία, η
οποία έχει προαποφασιστεί, και όταν οι περισσότεροι εκ των συ-
ναδέλφων που είχαν τη δυνατότητα να µιλήσουν -µιλάω για το
αίτηµα που ετέθη, κύριε Πρόεδρε, σχετικά µε το ότι δεν κατα-
φέρνουν να µιλήσουν όλοι οι Βουλευτές- µίλησαν υπερβάλλον-
τας, στο διπλάσιο του χρόνου τόσες φορές, µας βάζει
αντιµέτωπους µε τον εαυτό µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όπως αντιλαµβάνεστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κύριε Μπάρκα, είχα τη δυνατό-

τητα, για να σας απαντήσω, να µιλήσω τρία τρίλεπτα κάθε µέρα
εκτός συνεδριάσεων. Μίλησα ένα λεπτό εχθές.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Άρα, αν µου ζητάτε να κρατήσω εγώ αυτό τον χρόνο, σας δια-

βεβαιώνω ότι µπορείτε να το ψάξετε στα πρόσωπα των δικών
σας συναδέλφων και όλων αυτών που κατέθεσαν την πρόταση
δυσπιστίας. Δεν υπάρχει αµφιβολία. 

Οι Έλληνες πολίτες βλέπουν, µας κρίνουν, ξέρουν ποιοι είναι
αυτοί που πάνε την Ελλάδα µπροστά. Είναι αυτή η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας, είναι ο Κυριάκος Μητσοτάκης. Τη δική
τους εµπιστοσύνη ζητάµε και, από εκεί και πέρα, θα πάµε την Ελ-
λάδα εκεί που πρέπει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, θα υπάρξει µικρή ολιγόλεπτη διακοπή και θα
συνεχίσουµε σε λίγο.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση. 

Αρχικά, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-

νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι οκτώ µαθή-
τριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο

Δηµοτικό Σχολείο Φιλιππιάδας Πρέβεζας. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ξεκινάει η συζήτηση µε την κοινοβουλευτική σειρά των πολιτι-

κών Αρχηγών. Θα ευχαριστήσω τον κ. Νατσιό όµως, διότι διευ-
κόλυνε τη διαδικασία και θα είναι ο πρώτος οµιλητής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
Προέκυψε ένα επείγον ζήτηµα στην κ. Κωνσταντοπούλου που

ήταν η πρώτη να µιλήσει αυτή τη στιγµή. Έτσι, κατόπιν συνεν-
νοήσεως, η κ. Κωνσταντοπούλου, η Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας», θα µιλήσει περίπου στις
18.00’ και ευχαριστούµε τους πολιτικούς Αρχηγούς για την κα-
τανόηση. 

Κύριε Νατσιέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελευταία µέρα που εµείς συ-

νεδριάζουµε κάνοντας συζητήσεις –εντός εισαγωγικών- «ρουτί-
νας» για πράγµατα τα οποία είναι πλέον στην κυριολεξία
ζητήµατα ζωής και θανάτου για τον απλό πολίτη, άλλη µια µέρα
τραγικής συνειδητοποίησης της κοινωνίας ότι το κράτος έχει µε-
ταφερθεί σε άλλη διάσταση αδιαφορίας και αναισθησίας, διά-
σταση που ξεπερνά κάθε φαντασία. 

Κάποτε λέγαµε το κράτος δεν υπάρχει, το κράτος είναι ανορ-
γάνωτο, το κράτος προσπαθεί και δεν µπορεί. Κάποτε η κοινωνία
λύγιζε µε τις υποτιθέµενες ταπεινές συγγνώµες, τις κενές υπο-
σχέσεις, τα κροκοδείλια δάκρυα και τη φαινοµενική εξάντληση
της Κυβέρνησης. Ο σοφός λαός λέει «στερνή µου γνώση να σ’
είχα πρώτα», αλλά λέει επίσης «κάλλιο αργά παρά ποτέ». 

Έστω και τώρα κατάλαβε ότι πράγµατι κράτος υπάρχει, ζει
όµως στη δική του φούσκα, σε έναν δικό του κόσµο, µια εικονική
πραγµατικότητα που οµοιάζει περισσότερο µε παράλληλο σύµ-
παν παρά τον πραγµατικό κόσµο. Το άσπρο είναι µαύρο, το κρύο
είναι ζεστό, ο ουρανός είναι κόκκινος και η γη ξαφνικά επίπεδη.
Είναι απερίγραπτη η διαστροφή της αλήθειας. 

Η δολοφονία πενήντα επτά ψυχών στα Τέµπη βαπτίστηκε τρα-
γικό δυστύχηµα λόγω ανθρώπινου λάθους και όχι έγκληµα. Χυ-
δαιότητα είναι η συγκάλυψη αυτού του δολοφονικού εγκλήµατος
από τον κ. Καραµανλή, όχι η οµολογία της αλήθειας από την Αρ-
χηγό πολιτικού κόµµατος που έσπασε τα νεύρα του Προέδρου
της Βουλής. Βλέπετε, ο Πρόεδρος ενοχλήθηκε από την κ. Κων-
σταντοπούλου και όχι από την απεγνωσµένη και απολύτως απρό-
σφορη προσπάθεια της Κυβέρνησης να µας πείσει ότι όντως
αποφάσισε η δικαιοσύνη και όχι η κυβερνητική πλειοψηφία. 

Οι πληµµύρες στη Θεσσαλία, οι φωτιές σε όλη την Ελλάδα
είναι απρόβλεπτη κλιµατική αλλαγή, όχι έλλειψη πάσης φύσεως
υποδοµής. Ο αγώνας για την ανθρώπινη ζωή περιορίζεται στο
γάµο των οµοφυλοφίλων και στην επικράτηση της τεκνοθεσίας
έναντι της υιοθεσίας. Θα σας λέµε όπου σταθούµε και βρεθούµε:
Είστε το κόµµα που ώθησε χαιρέκακα ξένες εφηµερίδες να πα-
νηγυρίζουν γιατί ηττήθηκε η Ορθοδοξία και η Εκκλησία. Έτσι δια-
βάσαµε, έτσι γράφτηκε.

Ταλαίπωροι άνθρωποι, ηττάται η Εκκλησία; «Και πύλαι Άδου
ουκ κατισχύσουσιν αυτής». 

Ούτε λόγος για την πείνα, την αρρώστια και την οικονοµική
εξαθλίωση, την απελπισία που εσείς οι ίδιοι φέρνετε στους συµ-
πολίτες µας. Το δικαίωµα στην οικογένεια έχουν περισσότερο τα
αγαπηµένα ζευγάρια οµοφυλοφίλων από ό,τι οι συγγενείς των
θυµάτων της ανευθυνότητας αυτού του κράτους, που αφήνει τα
παιδιά του έρµαια της φύσης και του κάθε υποτιθέµενου ανθρώ-
πινου λάθους. 

Παιδεία είναι να µαθαίνετε στα παιδιά µας την όποια σάπια θε-
ωρία κυκλοφορεί στον ακατάστατο κόσµο µας και όχι την ελλη-
νική µας Ιστορία και τον αγέραστο πολιτισµό µας. Καταντήσατε
τα σχολεία κέντρα γραµµάτων, τα παιδιά µας µουρµουρίζουν
σπασµένες σκέψεις από ξένες γλώσσες, όπως θα έλεγε και ο Σε-
φέρης. 

Παρελάσεις είναι τα καρναβάλια και οι αλλόκοτες της υπερη-
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φανείας φορώντας κέρατα και φούστες και όχι οι παραδοσιακές
µας στολές και οι τσολιάδες περήφανοι για τους απελευθερωτές
ήρωες µας. 

Αγάπη είναι η αγάπη που µας συµφέρει και όχι η αληθινή
αγάπη του Χριστού. 

Αλήθεια είναι η αλήθεια που συµφέρει εσάς, όχι η αλήθεια του
Χριστού, όχι η αλήθεια των πραγµατικών γεγονότων. Όλα κοµ-
µένα και ραµµένα στα µέτρα ενός κράτους που καταδιώκει απρο-
σχηµάτιστα και απροκάλυπτα και την πίστη και την πατρίδα και
την παραδοσιακή οικογένεια. 

Δηµοκρατία και ελευθερία όσο συµφωνούµε µε τα δικά σας
αξιοθρήνητα πιστεύµατα. 

Δικαιοσύνη όσο σας δικαιώνει αντί να σας καταδικάζει για τα
λάθη σας ή, σωστότερα, ζούµε τη δικαιοσύνη των εκατόν πε-
νήντα οχτώ ψήφων.

Υπευθυνότητα και υποχρέωση να έχει ο πολίτης και όχι το κρά-
τος. Ευθύνη να έχει ο πολίτης που παίζει κάθε µέρα εν αγνοία
του την ζωή του κορώνα γράµµατα, όχι εσείς που µας διαβεβαι-
ώνετε ότι είµαστε ασφαλείς, ενώ γνωρίζετε ότι ισχύει ακριβώς
το αντίθετο. 

Τι προσόντα κατέχετε, για να µπορείτε να κυβερνάτε αυτή την
κοινωνία; Τι έχετε να προσφέρετε στον πολίτη αυτής της χώρας,
στον οικογενειάρχη, στο παιδί του, στον νεαρό φοιτητή, στον ερ-
γαζόµενο, στον αγωνιστή, στον µεροκαµατιάρη της καθηµερινό-
τητας;

Μπροστά σε αυτό τον κόσµο οµιλείτε, κύριοι Υπουργοί, κύριοι
συνάδελφοι Βουλευτές. Απέναντι σε αυτή την κοινωνία στέκεστε,
κύριε Πρωθυπουργέ και µε κατεβασµένο βλέµµα ζητάτε συγ-
γνώµη, ενώ ταυτόχρονα µε περίσσιο θράσος ισχυρίζεστε ότι τί-
ποτα δεν είναι δικό σας λάθος. 

Τι σχέση έχετε µε τον απλό κόσµο και τι ακριβώς κάνετε για
να τον καταλάβετε; Πώς θα εξυπηρετήσετε τον σκοπό σας ως
Κυβέρνηση, εάν βλέπετε µόνο µέχρι εκεί που φτάνει το χέρι σας;
Λυπάστε και απολογείστε υποκριτικά, διαβάζετε τα λόγια σας
χωρίς καν να τα κατανοείτε µε µοναδική επιδίωξη να ζήσετε άλλη
µια µέρα για να επιστρέψετε στην καθηµερινή σας συνεδρίαση.

Η λέξη «Υπουργός», κύριοι, σηµαίνει υπηρέτης και βοηθός από
τα συνθετικά «υπό» και «έργον». Η δε λέξη «Πρωθυπουργός» ση-
µαίνει ο πρώτος βοηθός και υπηρέτης από τα συνθετικά «πρώ-
τος» και «Υπουργός». Τα αξιώµατα δεν σας ανήκουν, δεν µας
ανήκουν. Είναι περιουσία του λαού που µας τα προσφέρει και
σας τα προσφέρει. Αυτή είναι η ιδιότητά σας, που παγκοσµίως
θεωρείται λειτούργηµα και όχι επάγγελµα. Πώς, όµως, ακριβώς
την υπηρετείτε την ιδιότητα του Πρωθυπουργού; Τι έργο επιτε-
λείτε και για ποια κοινωνία δουλεύετε;

Μια Κυβέρνηση, µια οποιαδήποτε αρχή που δεν αφουγκράζε-
ται τον παλµό του λαού της και προσπαθεί µε µανία να ρίξει τα
θεµέλιά της είναι καταδικασµένη σε αποτυχία. Μια κοινωνία
χωρίς αρχές, µια κοινωνία που αµφισβητεί τα πάντα και δεν έχει
κανένα σηµείο αναφοράς δεν έχει µέλλον και εσείς µια τέτοια
κοινωνία παλεύετε να φτιάξετε.

Θα σας τα µεταφέρω, όπως θα σας τα έλεγε ένας εικοσάχρο-
νος νέος που τρέµει να ονειρευτεί την πρόοδο, την πραγµατική
πρόοδο και την εξέλιξή του µέσα σε αυτή τη χαοτική ατµό-
σφαιρα, που η αδιαφορία και η ανευθυνότητά σας έχει δηµιουρ-
γήσει:

Δεν είναι πλέον ζήτηµα ιδεολογίας και φιλοσοφίας. Τα προβλή-
µατα της χώρας αυτή τη στιγµή είναι τόσο βιοτικής σηµασίας που
κανείς δεν µπορεί να διαπραγµατευτεί ή να διαφωνήσει µε τη λύση
που απαιτείται. Ο πατέρας, η µητέρα, ο φοιτητής και ο εργαζόµε-
νος που πηγαίνουν στο σουπερµάρκετ µε ένα εικοσάευρο στην
τσέπη κοιτούν τα ράφια και επιλέγουν αν θα αγοράσουν ψωµί ή
γάλα και καθηµερινά πληρώνουν, βέβαια, το ρεύµα ή το νερό ή το
ενοίκιο. Ο ταξιδιώτης κλείνει εισιτήριο χωρίς να γνωρίζει αν θα επι-
βιώσει στη διαδροµή. Ο αγρότης δουλεύει από το πρωί ως το
βράδυ χωρίς να γνωρίζει αν τελικά η σοδειά του θα καταστραφεί
από µια κακοκαιρία µε φανταχτερό όνοµα. Το µόνο που αλλάξατε
στην αντιµετώπιση των θεοµηνιών είναι ότι τις ονοµατοδοτήσατε.
Ο απλός πολίτης κυκλοφορεί κάθε µέρα στον δρόµο σκεπτόµενος
ότι από τύχη δεν κατέρρευσε πάνω του κάποια κολώνα της ΔΕΗ,
κάποια γέφυρα, ή ένα εγκαταλελειµµένο κτήριο.

Ο πολίτης που χρήζει ιατρικής περίθαλψης, αντί να έχει ελπίδα
και δύναµη για να γίνει καλά, έχει στο µυαλό του το πώς θα κα-
ταφέρει να πληρώσει το φακελάκι που απαιτείται µέχρι και για
ένα χειρουργείο ρουτίνας. Απεγνωσµένος ο πολίτης, ο απλός πο-
λίτης, ο ασθενής συνάνθρωπος αναµένει πότε και σε πόσους
µήνες θα µπει σε χειρουργείο για µια απαραίτητη επέµβαση, µια
επέµβαση που η καθυστέρησή της ίσως είναι ζήτηµα ζωής και
θανάτου για αυτόν.

Όλα αυτά είναι έτη φωτός µακριά από τις ψευτοϊδεολογίες και
φιλελεύθερες προοδευτικές απόψεις σας περί ζωής, θανάτου,
Θεού και κοσµοθεωρίας. Κανείς δεν ενδιαφέρεται για το τι θεω-
ρείτε εσείς ισότητα και αξιοπρεπή ζωή. Αν πραγµατικά ενδιαφε-
ρόσασταν για την κοινωνία που ισχυρίζεστε ότι εκπροσωπείτε και
προστατεύετε, δεν θα είχατε τη δική σας προσωπική και εγωι-
στική ατζέντα ούτε θα εφαρµόζατε την στρατηγική που ακολου-
θείτε. Πήρατε από τον κόσµο το ψωµί, του δίνετε ψίχουλα και
µιλάτε για πρόοδο. Τραγική σύµπτωση ότι αυτό δεν είναι στοιχείο
ούτε της δηµοκρατίας, ούτε της Δεξιάς, ούτε της Αριστεράς,
ούτε της παγκοσµιοποίησης.

Εποµένως και η ιδεολογική µάχη που δίνετε, ορίζοντας την
αµαρτία, την αγάπη, τη ζωή και την ελευθερία, απώτερο σκοπό
έχει την επικράτηση των καθαρά δικών σας προσωπικών συµφε-
ρόντων. Δυστυχώς, επτωχεύσαµεν!

Η κοινωνία υπέστη παντός είδους εξαθλίωση και βλέπουµε τις
συνέπειες αυτού µέρα µε τη µέρα. Η βία όλο και αυξάνεται. Τα
παιδιά µας ξεσπούν αγριεµένα, τα εγκλήµατα αµέτρητα, η κοι-
νωνία διχάζεται µε το παραµικρό. Νυχθηµερόν πορείες και δια-
µαρτυρίες, ο κόσµος αγανακτεί και το αναγνωρίζει µέχρι και η
Ευρώπη, αλλά εσείς δεν ακούτε.

Πώς να ακούσετε, κύριε, όταν µόνο τα ροδάκια της πανάκρι-
βης καρέκλας σας ακούτε; Πού να ακούσει ο κ. Καραµανλής που
τόσο τον έχει θολώσει αυτή η αδικαιολόγητή του έπαρση και
αλαζονεία η οποία ακόµα να καταλάβουµε από πού προκύπτει.
Σίγουρα δεν προκύπτει από το ανύπαρκτο έργο του εκτός και αν
πραγµατικά ήθελε να µείνει στην ιστορία ως ανίκανος σε βαθµό
κακουργήµατος. Στην κυριολεξία κακουργήµατος όντας υπεύ-
θυνος για τον θάνατο πενήντα επτά ανθρώπων. Ευτυχώς δεν
κρύφτηκε και ένα µήνα µετά την παραίτησή του υπέβαλε υποψη-
φιότητα ξανά. Τόσο τίµιος που ενώ ωρυόταν για την ασφάλεια
του σιδηροδρόµου και διερρήγνυε τα ιµάτιά του ότι είναι εντάξει,
δέχτηκε να καταθέσει ως µάρτυρας µπροστά στην εξεταστική
επιτροπή στην οποία πλειοψηφούσε το κόµµα του. Ευτυχώς η
ανάκριση ήταν επαρκέστατη και αυστηρότατη και ο κ. Καραµαν-
λής µας έλυσε όλες τις απορίες. Πάλι καλά που οι συνάδελφοι
του δεν τον προστατεύουν και δεν τον κρύβουν και συνειδητά
καταψήφισαν τη σύσταση προανακριτικής επιτροπής. Συνειδητά
τα χειροκροτήµατα, οι χειραψίες και τα συγχαρητήρια µετά τις
γραφικές του ατάκες περί κατανόησης και πόνου λόγω της τρα-
γωδίας, όπως συνειδητά και ο κ. Καραµανλής ο οποίος απέφυγε
να κοιτάξει οπουδήποτε αλλού πέρα από τους θερµούς υποστη-
ρικτές του. Ίσως αυτό να είναι και µια άλλη τρανή απόδειξη της
ενοχής του. Κύριε Καραµανλή, µην ωρύεστε άλλο, µας πείσατε.
Μήπως θέλετε να σας ζητήσει και συγγνώµη ο ελληνικός λαός
που πληρώνει τα «όρθια λάθη» που τον κυβερνάνε; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έναν χρόνο τώρα -αναφέρθηκα
πιο αναλυτικά το πρωί εξάλλου στο έγκληµα των Τεµπών- η θύ-
µηση αυτών των ανθρώπων σκεπάστηκε και από έναν ωκεανό
πληροφοριών, δηλώσεων, εκτιµήσεων και αναλύσεων. Καλό
όµως είναι να γυρίζουµε στη βάση της τραγωδίας, στο σηµείο
µηδέν, στα θύµατά της, βλέποντας την κάθε φωτογραφία, το
κάθε ηλιόλουστο πρόσωπο ξεχωριστά, το κάθε χαµόγελο που
έσβησε, το κάθε όνοµα που χαράχτηκε σε ένα µάρµαρο, τον
κάθε νέο, την κάθε νέα που έφυγαν στην αυγή της ζωής τους. 

Έχουµε και εµείς χρέη απέναντί τους. Την προσευχή µας και
τον αγώνα µας δίπλα στις οικογένειες. Να επανορθώσουµε για
όσα δεν κάναµε για να τους σώσουµε. Και βάζω πρώτο πληθυν-
τικό πρόσωπο. Πρέπει όλοι µας απευθυνόµενοι στα παιδιά που
η κρατική ανικανότητα έκοψε τη δροσιά τους στα Τέµπη, να
πούµε: «Δεν προλάβαµε να σας πούµε συγνώµη γι’ αυτή την Ελ-
λάδα που σας ετοιµάσαµε. Δεν προλάβαµε να σας πούµε συγ-
γνώµη για την αµετανοησία µας και την πνευµατική τύφλωσή µας
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που µετά από δεκαετίες λαθών και παθών έκαναν οι τελευταίες
Κυβερνήσεις αυτό το κράτος τριτοκοσµικό και επικίνδυνο. Δεν
σταθήκαµε ούτε σωστοί πολίτες, ούτε σωστοί πολιτικοί, ούτε σω-
στοί άνθρωποι απέναντί σας. Υποδεχθήκαµε τα τρυφερά νιάτα
σας στη χώρα του «πάµε και όπου βγει». Δεν έχουµε ανάγκη από
καµµιά άνωθεν τιµωρία. Γιατί φτάσαµε να κατασκευάζουµε τις
µάστιγες και τα αναθέµατα µόνοι µας. 

Σε µια Ελλάδα που οι τελευταίες Κυβερνήσεις την κατάντησαν
τόσο διεφθαρµένη, ώστε να σκοτώνει τα παιδιά της ένα µόνο
θέλω να πω ως δάσκαλος, ως γονέας. Μια ευχή και µια προ-
σευχή. Η Παναγία µας να έχει αυτά τα παιδιά και τις οικογένειές
τους στην αγκαλιά της. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών, κ.
Βασίλειος Στίγκας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, τι θα κάνουµε σήµερα εµείς οι Σπαρτιάτες
στην ψηφοφορία για την πρόταση δυσπιστίας που κατατέθηκε
και συζητάµε τώρα δύο ηµέρες; Απαντάµε. Πρώτον, δυσπι-
στούµε απέναντι στους δυσπιστούντες. Δεύτερον, αποδοκιµά-
ζουµε και καταδικάζουµε την αντιλαϊκή και αντιελληνική πολιτική
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και τα όσα έχει πράξει µέχρι σή-
µερα. Και εξηγούµαι. 

Θεωρούµε απαράδεκτη και ύβρη προς τους Έλληνες ψηφο-
φόρους τη θεωρία του κ. Ανδρουλάκη και όσων τον ακολουθούν
περί ύπαρξης δηµοκρατικού τόξου. Τι θα πει δηµοκρατικό τόξο,
κύριε Ανδρουλάκη; Τολµάτε να χωρίζετε τους Έλληνες και τις
Ελληνίδες ψηφοφόρους σε κατηγορίες ανάλογα το κόµµα που
ψηφίζουν; Ντροπή σας. Όλοι οι Έλληνες και όλες οι Ελληνίδες
είναι ίσοι ενώπιον του νόµου και µέσα στο ναό της Δηµοκρατίας
ο καθένας δείχνει τον πραγµατικό του χαρακτήρα. Μην ονειρεύε-
στε, λοιπόν, επαναφορά διακρίσεων και διαχωριστικών γραµµών
ανάµεσα στους Έλληνες και στις Ελληνίδες, σε δηµοκράτες ή
µη. Ο υπό αναχώρηση, µετά τις ευρωεκλογές, Αρχηγός του
ΠΑΣΟΚ πώς µετράει τη δηµοκρατία; Δηλαδή, µας λέει ότι αυτός
είναι δηµοκράτης και εµείς δεν είµαστε οι υπόλοιποι; Πώς πρέπει
να συνεννοηθούµε και να συνταχθούµε µε ένα κόµµα όπου το
θράσος περισσεύει, που τόλµησαν τον περασµένο Σεπτέµβριο
και κατέθεσαν και υπόµνηµα οι δηµοκράτες κατά των Σπαρτια-
τών για να µην πάρουν, λέει, οι Σπαρτιάτες την κρατική χρηµα-
τοδότηση. 

Οι υπάλληλοι της «SIEMENS» κάνουν µοµφή προς τους Σπαρ-
τιάτες. Τολµάνε να ανοίξουν το στόµα τους και να σταθούν όρ-
θιοι απέναντι στους Σπαρτιάτες. Είναι πολύ µικροί. Και κατ’
αυτούς αυτό λέγεται δηµοκρατία; Αγνοεί, δηλαδή, τους διακόσι-
ους πενήντα χιλιάδες ψηφοφόρους που µας τίµησαν µε την
ψήφο τους; Οι τυµβωρύχοι και οι πολιτικοί που καταλήστεψαν
την Ελλάδα και βίασαν παρά φύση τον ελληνικό λαό έγιναν τώρα
και δικαστές. Τώρα θυµήθηκαν ότι δεν είναι καλή η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη και πρέπει να κατατεθεί µοµφή εναντίον της. Δεν έχει
ευθύνες το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτή την τραγωδία; Γι’ αυτή
την αθλιότητα του σιδηροδροµικού δικτύου; Είναι ντροπή σή-
µερα το 2024 να µην έχουµε σιδηροδροµικό δίκτυο της προκο-
πής. Τριάντα χρόνια σχεδόν κυβερνούσε το ΠΑΣΟΚ, καµµιά
δεκαπενταριά και παραπάνω η Νέα Δηµοκρατία και τέσσερα ο
ΣΥΡΙΖΑ. Τι έκαναν τα τελευταία πενήντα χρόνια για να έχουµε σι-
δηρόδροµους; 

Την περασµένη εβδοµάδα είχα την ευτυχία να βρίσκοµαι στις
Βρυξέλλες και να ταξιδέψω προς το Παρίσι. Έβγαλα εισιτήριο
σε ένα εκπληκτικό τρένο και όταν µπήκα µέσα νόµιζα ότι ήταν
ένα βασιλικό τρένο. Τέτοια άνεση, τέτοια πολυτέλεια. Αλλά και
απέξω, οι υπάλληλοι που σε υποδέχονταν. Και όταν ξεκίνησε το
ταξίδι µπήκα µε το κινητό σε πραγµατικό χρόνο στην εφαρµογή
της Eurostar και µου έδειξε το εξής εκπληκτικό. Το τρένο αυτό
ταξίδευε µε τριακόσια χιλιόµετρα την ώρα. Φτάσαµε στο Παρίσι
χωρίς να το καταλάβουµε. Χάρηκα πολύ γι’ αυτό το ταξίδι αλλά
µου ήρθαν µνήµες στο µυαλό.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ποιο ταξίδι; Στη Γαλλία; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ναι. 

Μου ήρθαν µνήµες δυσάρεστες πίσω για την πατρίδα µου και
το τραγικό δυστύχηµα. Όλοι όσοι κυβέρνησαν πήραν στο λαιµό
τους πενήντα επτά ψυχές. Πόσο πίσω µπορεί να είµαστε; Πόσο
τριτοκοσµικοί πρέπει να είµαστε. Πώς γίνεται αυτό; Μπήκαµε το
1980 στην Ευρωπαϊκή Ένωση και φαγώθηκαν δισεκατοµµύρια.
Πακέτο 1, Πακέτο 2, Πακέτο 3, Πακέτα Ντελόρ, Κοινοτικά Πλαί-
σια Στήριξης, τα πάντα. Και δεν µπορέσαµε ως λαός, ως έθνος
να φτιάξουµε ένα σιδηρόδροµο; Να φτιάξουµε και άλλα πράγ-
µατα εδώ σε αυτή τη χώρα. Πώς γίνεται αυτό; Και κάθεται τώρα
το ΠΑΣΟΚ µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ -και ειδικά το ΠΑΣΟΚ- να κάνει και
µοµφή. 

Βεβαίως, δεν υποστηρίζω τη Νέα Δηµοκρατία, καθώς έχει τε-
ράστιες ευθύνες και αυτή. Όµως, πριν από ένα µήνα, το ΠΑΣΟΚ
συντάχθηκε µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ και υποστήριξαν το νοµοσχέδιο
των οµοφυλόφιλων, ενώ θα µπορούσαν να εµβολίσουν την Κυ-
βέρνηση -καθώς δεν είχε τη δύναµη για να περάσει το νοµοσχέ-
διο- και να µην αφήσουν να περάσει ο νόµος-έκτρωµα, που
προσβάλει τη χώρα µας. Ούτε αυτό δεν ήταν ικανοί να κάνουν! 

Τώρα, έρχονται ως τιµητές, τι να κάνουν; Να τα βάλουν µε τη
Νέα Δηµοκρατία, γιατί φταίει αυτή για το δυστύχηµα. Βεβαίως
και φταίει κι έχει ευθύνες η Νέα Δηµοκρατία, αλλά όχι να βγαίνει
το ΠΑΣΟΚ και να λέει «εντάξει, εµείς είµαστε οι τιµητές και εµείς
θα τους καθίσουµε στο σκαµνί». Υπάρχει η δικαιοσύνη, υπάρχουν
διαδικασίες. 

Το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία είναι τα τρία κόµ-
µατα που έστειλαν την Ελλάδα στη δίνη των µνηµονίων, του υπέ-
ρογκου χρέους και της απόλυτης καταστροφής! 

Η συµφορά των Τεµπών ήρθε, λοιπόν, να χαράξει µια βαθιά
τοµή στον εµπαιγµό του ελληνικού λαού. Η επί χρόνια κοροϊδία
τους «έπιασε ταβάνι». Τα παραµύθια των «κακών λύκων» έφτα-
σαν να είναι τόσο κραυγαλέα, που πλέον δεν πείθουν κανέναν. 

Δεν είναι, όµως, η εµµονική επαναληψιµότητα των παραπλα-
νητικών τεχνασµάτων, που αυτήν τη φορά «έβγαζαν µάτι» λόγω
του τρόπου πρόκλησης της σιδηροδροµικής τραγωδίας. Αυτήν
τη φορά ήταν κάποιες φοβερές δηλώσεις, που διατυπώθηκαν
από Υπουργούς της Κυβέρνησης, αλλά και κάποιες αδιανόητες
ενέργειες, που έγιναν προφανώς υπό την καθοδήγηση ή έστω
γνώση της Κυβέρνησης µετά την τροµερή συµφορά.

Θα αποτελεί µνηµείο έµµεσης οµολογίας της ποινικής ευθύνης
-που υπάρχει βεβαίως του Υπουργού Μεταφορών- η δήλωση του
κ. Γεωργιάδη: «Αν ο Υπουργός Μεταφορών έλεγε ότι έχουµε
πρόβληµα ασφαλείας στα τρένα, δεν θα έµπαινε κανένας». Άρα
µε αυτή τη λογική δεν λέµε τίποτα και όποιον πάρει ο χάρος,
όπως και έγινε. Δηλαδή, αν ξέρουµε ότι υπάρχει µία ετοιµόρροπη
πολυκατοικία, δεν λέµε τίποτα στους διαµένοντες για να προφυ-
λαχθούν -να φύγουν, δηλαδή- και τους αφήνουµε εκεί, µε απο-
τέλεσµα να χαθούν όλοι. 

Πριν από λίγο καιρό ο κ. Γεωργιάδης, πάλι, είχε πει «ποιος
ασχολείται µε τα Τέµπη;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν είπε αυτό.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Αυτό είπε.

Και συνέχισε το παραλήρηµα του χθες το βράδυ λέγοντας ότι
«το δυστύχηµα στα Τέµπη ήταν δυστύχηµα στα Τέµπη, δεν ήταν
έγκληµα». Έγινε και εµπειρογνώµονας! Είπε, επίσης, ότι «ο κ. Κα-
ραµανλής δεν έχει καµµία ευθύνη για το δυστύχηµα». Έβγαλε
πόρισµα και έγινε και δικαστής! Είπε, επίσης, ότι «κλάψαµε όλοι
για αυτά τα παιδιά». Το είπε εχθές το βράδυ. Το αµφισβητείτε
και αυτό; Δεν νοµίζω. Το είπε.

Εµείς, όµως, θα θέλαµε τα παιδιά να ήταν ζωντανά, όλοι αυτοί
οι άνθρωποι που χάθηκαν σε αυτό το φοβερό δυστύχηµα…

ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Εµείς δεν το θέλαµε; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Και εσείς,

εντάξει. 
Να το δείχνετε, όµως.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Το δείχνουµε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Αγαπητοί

συνάδελφοι, να το δείχνετε. 
Προτιµούσαµε κανένα κλάµα, αλλά να ήταν εδώ σήµερα, ζων-

τανοί και αρτιµελείς στις οικογένειές τους. Νοµίζω συµφωνούµε
όλοι.

Ένα κορυφαίο ζήτηµα, όµως, για µας τους Σπαρτιάτες είναι
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και παραµένει αυτή η µεγάλη τραγωδία που έγινε στα Τέµπη. Η
θλίψη όλων µας είναι βαθιά και δεν κλείνει εύκολα. Όµως, έχετε
κάποιους µέσα στη Νέα Δηµοκρατία, σαν τον Ταµήλο…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Δεν τον έχουµε πια.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τον διαγράψαµε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ε, τον

διαγράψατε τώρα, ναι, αλλά επιτρέπεται να λέγονται τέτοια
πράγµατα;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μην τον πάρετε εσείς.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν τον

χρειαζόµαστε.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Να δείτε εκείνους που τα λένε και δεν

τους διώχνουν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Είµαστε

λίγοι και καλοί. Τέτοιες κοτσάνες και τέτοια προσβλητικά σχόλια
για νεκρούς οι Σπαρτιάτες δεν θα πούνε ποτέ. Αυτό να το ξέρετε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ο κ. Φαραντούρης, για παρά-
δειγµα, είναι ακόµα στον ΣΥΡΙΖΑ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ας το
δουν αυτοί. 

Οι οικογένειες, όµως, που έχασαν τους αγαπηµένους τους δεν
µπορούν ακόµα να συνέλθουν. Και, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν
θα συνέλθουν ποτέ. Μαζί µε τους δικούς τους ανθρώπους που
έφυγαν από τη ζωή στα Τέµπη έφυγαν και αυτοί. Η δικαιοσύνη
δεν έχει ακόµα αποδοθεί. Οι ένοχοι δεν έχουν ακόµα καν προ-
σαχθεί στη δικαιοσύνη. 

Ήθελα να ρωτήσω το εξής την Κυβέρνηση, υπάρχει ένα δηµο-
σίευµα και πραγµατικά δεν ξέρω αν αληθεύει: Ότι τρία στελέχη,
οι τρεις πρώτοι κατηγορούµενοι, είναι ελεύθεροι µε εγγυήσεις -
µαµούθ. Ο ένας έδωσε, λέει, 500.000 ευρώ, ο άλλος 600.000
ευρώ και ο άλλος 700.000 ευρώ. Αληθεύει; Ας µου απαντήσει κά-
ποιος από την Κυβέρνηση αν αληθεύει αυτό το δηµοσίευµα. Γιατί
τα λεφτά είναι πάρα πολλά και ειδικά για κάποιον υπάλληλο. Τα
πλήρωσε η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»; Τα πλήρωσε κάποιος άλλος; Ας µας πει
η Κυβέρνηση αν αληθεύει. Μπορεί να είναι και ψέµατα. 

Δεν είναι τιµητικό, λοιπόν, για τη χώρα µας, κύριε Μητσοτάκη,
κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, να έρ-
χεται το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και µε ψήφισµα να κατηγορεί
την Ελλάδα για το κράτος δικαίου και για την κατάσταση της δη-
µοκρατίας, για τα θεµελιώδη συνταγµατικά δικαιώµατα των πο-
λιτών. 

Εµείς οι Σπαρτιάτες υπερασπιζόµαστε τη δηµοκρατία, δίνουµε
µάχη για ισονοµία και ισοπολιτεία, όµως, καταδικάζουµε και την
ύβρη προς τον ελληνικό λαό και τους Έλληνες ψηφοφόρους µε
την επικίνδυνη θεωρία περί δηµοκρατικού τόξου. Εάν αυτοί θε-
ωρούν τον εαυτό τους και αυτοαποκαλούνται δηµοκράτες, εµείς
τους το χαρίζουµε όλο αυτό. Αλλά, επειδή έχουν κυβερνήσει και
έχουν καταστρέψει την Ελλάδα, τους χαρίζουµε και κάνα δυο ετι-
κέτες ακόµα, ότι είναι ανίκανοι και εθνικά επικίνδυνοι. 

Οι Σπαρτιάτες είναι πρώτα Έλληνες δηµοκράτες, µε πίστη στο
έθνος και στο Σύνταγµα, που εσείς και τα άλλα κόµµατα το έχετε
κάνει κουρελόχαρτο. Η δηµοκρατία για εµάς είναι όπως η ασπίδα
που έδιναν οι µανάδες στα παιδιά τους, µε τα ηρωικά λόγια «ή
ταν ή επί τας».

Δηλώνουµε «παρών» στους αγώνες του λαού και του έθνους
µας. Επειδή όµως υπάρχουν νεκροί που πρέπει να δικαιωθούν,
συντασσόµεθα µε την πρόταση µοµφής και ψηφίζουµε «ναι». 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να σας ενηµερώσω ότι ο επόµενος οµιλητής, που είναι
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς,
δεν βρίσκεται ακόµα εδώ, οπότε θα διακόψουµε για λίγα λεπτά,
µέχρι να φτάσει. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Καλείται στο Βήµα ο επόµενος οµιλητής που είναι ο Πρόεδρος
της Νέας Αριστεράς, ο κ. Αλέξης Χαρίτσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπληρώνονται φέτος τα πε-
νήντα χρόνια, µισός αιώνας, της Γ’ Ελληνικής Δηµοκρατίας και
είναι η ώρα του απολογισµού, να αναλογιστούµε υπεύθυνα σε
ποιο σηµείο βρισκόµαστε σήµερα, να υπερασπιστούµε τις κατα-
κτήσεις αυτής της περιόδου, της περιόδου της Μεταπολίτευσης,
να υπερασπιστούµε τα επιτεύγµατά της, αλλά και να οµολογή-
σουµε το προφανές ότι βιώνουµε σήµερα µια κρίση της δηµο-
κρατίας µας. 

Ξέρουµε, βεβαίως, ότι σήµερα η δηµοκρατία δεν απειλείται
από φαντάσµατα του µακρινού παρελθόντος, δεν απειλείται από
σκοτεινούς πραξικοπηµατίες ούτε από σχέδια βίας και νοθείας.
Απειλείται, όµως, από την αδυναµία του πολιτικού συστήµατος
να πείσει τους πολίτες ότι η δηµοκρατία δεν είναι απλώς και µόνο
η εγγύηση της ελεύθερης προσφυγής στις κάλπες κάθε τέσσερα
χρόνια. Η δηµοκρατία είναι µία καθηµερινή υπόθεση, µια συν-
θήκη που εγγυάται τα κοινωνικά και πολιτικά δικαιώµατα, που οι
πολίτες µπορούν να βρουν το δίκιο τους, που οι κανόνες ισχύουν
για όλους όσο ισχυροί κι αν είναι αυτοί, που η πολιτεία, η κυβέρ-
νηση, οι θεσµοί λογοδοτούν, κοιτάνε τους πολίτες στα µάτια, κα-
τανοούν τις αγωνίες και συνοµιλούν µε τα αιτήµατά τους.

Γι’ αυτή την κρίση της δηµοκρατίας στην οποία αναφέρθηκα
η Κυβέρνηση της Δεξιάς, η σηµερινή Κυβέρνηση έχει καθορι-
στική ευθύνη. Σε αυτά τα πέντε χρόνια πορεύτηκε µε αλαζονεία
και µε έπαρση. Έχει αποφύγει να αναλάβει την ευθύνη για τις
αποτυχίες της, έχει πρωταγωνιστήσει σε διαδοχικά επεισόδια
που κλονίζουν την εµπιστοσύνη των πολιτών κι έχει δηµιουργήσει
µία πρωτοφανή συνθήκη στην οποία η χώρα µας εµφανίζεται
στον ευρωπαϊκό χάρτη ταυτισµένη µε τη συγκάλυψη, την παρα-
κολούθηση πολιτικών προσώπων, την παρέµβαση στο έργο της
δικαιοσύνης, τον ασφυκτικό έλεγχο στα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης, τη συρρίκνωση των θεσµών, την παραβίαση του Συντάγµα-
τος, την καταρράκωση του κράτους δικαίου. 

Είναι, βεβαίως, µια Κυβέρνηση η οποία είναι υπόλογη µε τη
σκανδαλώδη διαχείριση µιας εθνικής τραγωδίας που οδήγησε
στο θάνατο πενήντα επτά ανθρώπων, του εγκλήµατος των Τεµ-
πών. Και είναι ακριβώς αυτή της η επιλογή η οποία µας φέρνει
σήµερα εδώ. Αυτή είναι η επιλογή η οποία οδήγησε µάλιστα για
πρώτη φορά στα πενήντα χρόνια της Γ’ Ελληνικής Δηµοκρατίας
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης στην από κοινού κατάθεση πρό-
τασης δυσπιστίας. 

Αυτή η επιλογή καθιστά προφανές τι πρέπει να συµβεί τώρα.
Η Κυβέρνηση αυτή, η Κυβέρνηση της Δεξιάς, η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας πρέπει να φύγει, πρέπει να πέσει, να τελει-
ώνουµε µε το καθεστώς της ανοµίας και της προσβολής προς τη
δηµοκρατία µας. 

Γελάτε, κύριε Βορίδη. Γελάτε. Εντάξει. Δεν πάει άλλο.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Πώς να πέσει δηλαδή; Ώριµο

φρούτο είναι; 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Πρόταση δυσπιστίας έχουµε, κύριε
Λαζαρίδη. Γι’ αυτό λέω ότι πρέπει να πέσει. Ναι, προβλέπεται
από τη δηµοκρατία. Προβλέπεται από τον Κανονισµό της Βου-
λής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Δεν θέλετε τη δηµοκρατία. Δεν θέλετε να τηρείται ο Κανονι-

σµός της Βουλής. Εντάξει, εσείς έχετε στο µυαλό σας άλλα κα-
θεστώτα φαίνεται. Περάσανε αυτές οι εποχές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Εσείς ήσασταν πιο κοντά σε άλλα,
όχι εµείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μην διακόπτετε παρα-
καλώ.

Συνεχίστε, κύριε Χαρίτση.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Άκουγα την πρώτη µέρα της συζήτη-
σης της πρότασης δυσπιστίας την οµιλία του κ. Βορίδη, η οποία
-όπως το συνηθίζει άλλωστε- συµπύκνωνε την κυβερνητική
γραµµή. Είναι άλλωστε ο άνθρωπος ο οποίος αναλαµβάνει τις
δύσκολες, τις επικίνδυνες αποστολές και εσχάτως έχει αναλάβει
και τον ρόλο του συνηγόρου υπεράσπισης του κ. Καραµανλή και
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του ίδιου του Πρωθυπουργού. Εκεί, στην προσπάθειά του ο κ.
Βορίδης να υπερασπιστεί αυτό το οποίο κατά τη γνώµη µου είναι
µη υπερασπίσιµο, κατέφυγε και σε µια βαρύτατη µοµφή. Είπε ότι
η αριστερή αντιπολίτευση εκµεταλλεύεται τον ανθρώπινο πόνο.
Αυτό και µόνο αρκεί για να πειστούµε ότι δεν έχετε καταλάβει
απολύτως τίποτα.

Δεν έχετε καταλάβει την προσβλητική σας συµπεριφορά, δεν
έχετε καταλάβει την οργή της ελληνικής κοινωνίας, δεν έχετε κα-
ταλάβει τον ανθρώπινο πόνο, τον πόνο των συγγενών των θυµά-
των που χάρη στη δική τους, την ανυποχώρητη στάση τους, το
έγκληµα αυτό δεν ξεχάστηκε, τον πόνο των νέων ανθρώπων που
ένιωσαν ότι σε αυτήν την τραγωδία έχασαν τους δικούς τους αν-
θρώπους, που χάρη στις δικές τους µεγάλες κινητοποιήσεις σε
όλη τη χώρα, σε όλη την Ελλάδα, η διερεύνηση της υπόθεσης
αυτής έγινε υπόθεση όλων µας, τον πόνο µιας ολόκληρης κοινω-
νίας -της ελληνικής κοινωνίας- που γιγαντώθηκε µέσα από την
αλαζονική στάση της Κυβέρνησης, ένας πόνος µιας κοινωνίας
που στάθηκε το συλλογικό εµπόδιο στην επιχείρηση της συγκά-
λυψης.

Επί έναν ολόκληρο χρόνο η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
επιχείρησε να θάψει την υπόθεση των Τεµπών και επιστράτευσε
γι’ αυτό τα πάντα.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Αδικείτε τον εαυτό σας µε αυτά
που λέτε.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Εντάξει και εσείς τον δικό σας αδι-
κείτε µε τη στάση σας, όταν υπερασπίζεστε τα µη υπερασπίσιµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χατζηδάκη, µην
ανοίγετε διάλογο από κάτω, παρακαλώ.

Κύριε Χαρίτση, συνεχίστε.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Επιστράτευσε, λοιπόν, τη θεωρία του
ανθρώπινου λάθους. Ποιος δεν θυµάται το διάγγελµα του Πρω-
θυπουργού την επόµενη κιόλας ηµέρα. Επιστράτευσε τα υποκρι-
τικά δάκρυα. Ποιος δεν θυµάται εκείνο το σκηνοθετηµένο
Υπουργικό Συµβούλιο. Επιστράτευσε το µπάζωµα του χώρου,
µπάζωµα που όπως λέει το πόρισµα των ανεξάρτητων εµπειρο-
γνωµόνων που αναγκάστηκαν να ορίσουν οι συγγενείς των θυ-
µάτων έγινε µέσα σε έξι µόλις ηµέρες. Επιστράτευσε το
κουκούλωµα της αλήθειας. Ποιος δεν θυµάται τις προκλητικές
παρεµβάσεις στο έργο της εξεταστικής επιτροπής. Και όταν όλα
αυτά εξαντλήθηκαν, κατέφυγε στη µεγαλύτερη προσβολή, την
παρουσίαση των ανθρώπων που πρωταγωνιστούν στην αγωνία
για την αλήθεια ως θύµατα κάποιων δήθεν σκοτεινών κέντρων
που εκµεταλλεύονται τον πόνο τους.

Σήµερα, όµως, βρισκόµαστε όλες και όλοι εδώ, γιατί ο πόνος
ξεχείλισε, γιατί ο πόνος έγινε οργή. Τα όσα συνέβησαν εκείνο το
βράδυ έχουν χαραχτεί στη µνήµη µας. Σήµερα, όµως, η Κυβέρ-
νηση βρίσκεται στη δεινή θέση στην οποία είναι όχι µόνο για όσα
έγιναν εκείνο το βράδυ, αλλά κυρίως για όσα ακολούθησαν, για
µια πρωτοφανή επιχείρηση συγκάλυψης που µας αφήνει όλους
άφωνους, ακόµα και όσους νοµίζαµε ότι δεν θα έπρεπε να µας
εκπλήσσουν πλέον τα πεπραγµένα της συγκεκριµένης Κυβέρνη-
σης.

Κανείς µας, όµως, ακόµα και ο πιο κακοπροαίρετος, ακόµα και
ο πιο καχύποπτος -αν θέλετε- δεν θα µπορούσε να φανταστεί ότι
την πρώτη κιόλας µέρα, τη µέρα που όλοι οι Έλληνες και όλες
οι Ελληνίδες διακατέχοντο από το σοκ της τραγωδίας, κάποιοι
φρόντιζαν παρασκηνιακά για την επικοινωνιακή διαχείριση αυτής
της τραγωδίας, ότι κάποιος ή κάποιοι θα έκαναν τότε τις πρώτες
ώρες το αδιανόητο, θα έπαιρναν τους ηχογραφηµένους διαλό-
γους από το κέντρο του ΟΣΕ και θα έκαναν µια βολική κοπτορα-
πτική, για να επιτύχουν έναν και µόνο στόχο, να πείσουν ότι για
τον θάνατο πενήντα επτά ανθρώπων µοναδικός υπεύθυνος είναι
ένας ανεύθυνος σταθµάρχης.

Είναι εξοργιστικό, πραγµατικά, το γεγονός ότι σε µια ευρω-
παϊκή χώρα µια κυβέρνηση εκµεταλλεύτηκε -για να µιλήσουµε
και για εκµετάλλευση, µια φράση που αρέσει και στον κ. Βορίδη
πολύ- µια παραποιηµένη συνοµιλία για να εξυπηρετήσει την πο-
λιτική της επιβίωση. Δεν υπάρχει καµµία δικαιολογία γι’ αυτό, δεν
υπάρχουν λέξεις γι’ αυτό και δεν υπάρχει κανένας τρόπος, κυ-

ρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να ξεφύγετε από τα αµείλικτα
ερωτήµατα που ζητούν απαντήσεις. Αυτές τις µέρες, δυστυχώς,
εδώ, σε αυτή την Αίθουσα, την Αίθουσα της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας, ακούστηκαν απίστευτα πράγµατα. Ακούσαµε Υπουργούς
της Κυβέρνησης να λένε ότι δεν πρόκειται για έγκληµα, ότι πρό-
κειται για δυστύχηµα. Σοβαρά τώρα; Δεν εκκρεµεί η υπόθεση
αυτή στην ελληνική δικαιοσύνη; Δεν έχουν ασκηθεί ποινικές διώ-
ξεις;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Λέτε ότι θέλετε να χυθεί άπλετο φως, ότι η δικαιοσύνη πρέπει

να κάνει το έργο της και ταυτόχρονα έχετε βγάλει εσείς οι ίδιοι
από την πρώτη στιγµή την απόφαση, το πόρισµα ότι δεν είναι έγ-
κληµα και ότι οµολόγησε ο σταθµάρχης και έχει προφυλακιστεί,
άρα όλα καλώς καµωµένα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Είναι δυνατόν να ακούγονται αυτά τα πράγµατα από επίσηµα

χείλη, υπουργικά χείλη, µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο; Ακού-
σαµε βεβαίως και την ανατριχιαστική φράση: «Όσοι µιλάνε για
µπάζωµα είναι για τα µπάζα». Και την είπε ποιος αυτήν τη φράση;
Ο Υπουργός Δικαιοσύνης. Και προσπαθείτε µετά να το µαζέψετε
επικοινωνιακά -όπως είναι η προσφιλή σας τακτική αυτή-, λέγον-
τας ότι δεν αφορά τους συγγενείς αυτό. Κοιτάξτε, επικαλούµενοι
το πένθος των συγγενών των θυµάτων, το οποίο λέτε ότι σέβε-
στε, λίγο πολύ µας λέτε «αφήστε τους συγγενείς να λένε ό,τι θέ-
λουν, αυτοί έχουν περίπου το ακαταλόγιστο». Είναι ντροπή αυτό
το πράγµα.

Οι συγγενείς των θυµάτων κάνουν έναν αγώνα για να δικαιω-
θούν οι δικοί τους άνθρωποι. Ο αγώνας αυτός περιλαµβάνει δύο
πράγµατα: Την τιµωρία των υπευθύνων και να µην υπάρξουν
άλλα παιδιά στα οποία θα ξανασυµβεί αυτό το αποτρόπαιο έγ-
κληµα. Οφείλουµε όλοι µας να σκύβουµε το κεφάλι µε σεβασµό
µπροστά σε αυτόν τον αγώνα.

Εγώ θέλω να ρωτήσω τον Υπουργό Δικαιοσύνης ειλικρινά, τον
κ. Φλωρίδη: Υπήρξε ή όχι έγγραφο της Εισαγγελέως του Αρείου
Πάγου, της κ. Αδειλίνη, προς την προϊσταµένη της εισαγγελίας
εφετών της Λάρισας για να ερευνηθεί κάθε ερώτηµα, καταγγε-
λία, των συγγενών των θυµάτων συµπεριλαµβανοµένου αυτού
που αφορά την αλλοίωση του χώρου του εγκλήµατος και την πι-
θανή απώλεια αποδεικτικών στοιχείων; Υπήρξε τέτοιο έγγραφο,
ναι ή όχι; Έχει ασκηθεί δίωξη σε βάρος του πρώην Περιφερει-
άρχη της Θεσσαλίας για το µπάζωµα, ο οποίος µάλιστα επικαλέ-
στηκε αυτή τη δίωξη για το δικαίωµα της σιωπής του στην
εξεταστική επιτροπή; Ναι ή όχι; Ποιος είναι, λοιπόν, τελικά και τα
µπάζα, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, κύριε Φλωρίδη;

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης παρεµβαίνει σε εν εξελίξει δικαστική
διερεύνηση για την οποία έχει ήδη ασκηθεί ποινική δίωξη και λέει
ότι είναι για τα µπάζα όποιος µιλάει για µπάζωµα. Η συµπερι-
φορά αυτή είναι ανεπίτρεπτη, η συµπεριφορά αυτή είναι αντιθε-
σµική και γι’ αυτό οφείλει ο Υπουργός Δικαιοσύνης να παραιτηθεί
άµεσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Ακούσαµε όµως, χθες και τον πρώην Υπουργό, τον κ. Καρα-

µανλή. Τι µας είπε ο κ. Καραµανλής; Ότι δεν κρύβεται πίσω από
την βουλευτική ασυλία. Ποιος µίλησε για βουλευτική ασυλία; Θα
παίζουµε µε τις λέξεις σε µια τόσο κρίσιµη υπόθεση; Για τον νόµο
περί ευθύνης Υπουργών πρόκειται. Και αυτό ακριβώς είναι το
θέµα. Ότι δεν έχετε καµµία απολύτως πρόθεση να συσταθεί προ-
ανακριτική. Γι’ αυτό και σπεύσατε να συµφωνήσετε σε µια εξε-
ταστική επιτροπή παρωδία. Γιατί αυτό βόλευε. Για να καταλήξετε
βεβαίως στο γνωστό βολικό συµπέρασµα ότι για όλα φταίει ο
σταθµάρχης και οι νεκροί µηχανοδηγοί. Γιατί διαφωνήσατε µε τη
σύσταση της προανακριτικής; Λέτε ότι αφορούσε το πόρισµα
της ευρωπαϊκής εισαγγελίας και για την περίφηµη αµαρτωλή
σύµβαση 717, η οποία δεν έχει σχέση µε το έγκληµα στα Τέµπη.
Μάλιστα. Είπε και ο κ. Βορίδης ως περίπου συνήγορος υπερά-
σπισης ότι δεν συνδέεται αιτιωδώς. Πριν όµως, από αυτό υπάρ-
χει ή δεν υπάρχει µια δικογραφία της ευρωπαϊκής εισαγγελίας
που είναι σε εκκρεµότητα; Γιατί σπεύσατε να καταψηφίσετε την
πρόταση για σύσταση προανακριτικής µε βάση αυτή τη δικογρα-
φία η οποία σας αποδίδει ευθύνες; Τι ακριβώς φοβάστε; Εσείς
που θέλετε κατά τα άλλα να χυθεί άπλετο φως. Και υπάρχει και
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µια δικογραφία από µήνυση που έχει υποβάλει τραυµατίας από
το έγκληµα στα Τέµπη. Τι θα γίνει µε αυτή; Τι θα κάνετε εσείς γι’
αυτό; Κι αν προκύψουν ευθύνες, βάσει της έρευνας που διεξά-
γουν σήµερα οι δικαστικές αρχές, τι θα κάνετε, κύριοι της Κυ-
βέρνησης και της κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας; Εσείς που
χθες το βράδυ, εδώ σε αυτή την Αίθουσα χειροκροτούσατε σθε-
ναρά τον κ. Καραµανλή; 

Και θέλω να απευθυνθώ και στον κύριο Πρωθυπουργό και να
του πω ότι δεν µπορεί να κρύβεται πίσω από τις συνεχείς επικλή-
σεις ότι η ελληνική δικαιοσύνη θα κάνει τη δουλειά της, γιατί γνω-
ρίζει πάρα πολύ καλά ότι η ελληνική δικαιοσύνη δεν µπορεί να
κάνει τη δουλειά της για τον κ. Καραµανλή, γιατί προστατεύεται
από τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Το µόνο που έχετε να κάνετε είναι να ζητήσετε εσείς τη σύ-

σταση προανακριτικής επιτροπής και να αναλάβει πλέον η δι-
καιοσύνη να αποφανθεί για την ύπαρξη ή µη ποινικών ευθυνών
του κ. Καραµανλή. Δεσµευτείτε λοιπόν, σήµερα ότι θα συµφω-
νήσετε σε σύσταση προανακριτικής επιτροπής. Περιµένουµε λοι-
πόν, απόψε από τον Πρωθυπουργό αντί να έρθει εδώ στην
Ολοµέλεια της Βουλής, θα έρθει σήµερα, γιατί την προηγούµενη
εβδοµάδα δεν ήρθε στη συζήτηση του πορίσµατος της εξεταστι-
κής…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ήταν στον Καναδά.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Δεν ήταν στον Καναδά. Στην Ελλάδα
ήταν, ναύαρχε.

Περιµένουµε λοιπόν, σήµερα εδώ από τον Πρωθυπουργό της
χώρας αντί να έρθει, όπως µαθαίνουµε, για να προσβάλει τη νοη-
µοσύνη µας και να µας πει ότι υπάρχουν κάποια σκοτεινά κέντρα
και κάποια οικονοµικά συµφέροντα, τα οποία επιδιώκουν την
ανατροπή της Κυβέρνησής του… Αλήθεια τώρα; Θα το ακού-
σουµε αυτό από τον κ. Μητσοτάκη;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Θα ακούσουµε από τον κ. Μητσοτάκη ότι η Κυβέρνηση που

έχει τη µεγαλύτερη υποστήριξη που είχε ποτέ Κυβέρνηση σε
αυτόν τον τόπο από τη Μεταπολίτευση και µετά από τις οικονο-
µικές ελίτ, κινδυνεύει να πέσει από τα οικονοµικά συµφέροντα;
Ότι η Κυβέρνηση η οποία είχε και έχει τη µεγαλύτερη ασυλία από
τα µέσα ενηµέρωσης, κινδυνεύει να πέσει από σκοτεινούς κύ-
κλους; Αυτά θα ακούσουµε απόψε από τον κ. Μητσοτάκη; Αντί
λοιπόν, να ακούσουµε αυτά, εγώ περιµένω από τον Πρωθυ-
πουργό της χώρας, να έρθει εδώ και να πάρει την πρωτοβουλία
και να ζητήσει ο ίδιος σύσταση προανακριτικής επιτροπής. 

Κάντε το επιτέλους για να αποφασίσει η δικαιοσύνη. Κάντε το
επιτέλους για να αποδοθεί δικαιοσύνη. Μην παραµυθιάζετε άλλο
την ελληνική κοινωνία. Δεν γίνεται πλέον ανεκτή αυτή η υποκρι-
σία, αυτή η προσβολή στη µνήµη των θυµάτων και στις οικογέ-
νειές τους.

Επανέρχοµαι όµως στο ζήτηµα της συγκάλυψης. Και εµείς
εδώ θέτουµε συγκεκριµένα ερωτήµατα στα οποία, κυρίες και κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, και πρώτος βεβαίως ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός, οφείλετε να απαντήσετε. Πρώτον, ποιος έδωσε την εντολή
και ποιος πήρε τα αρχεία από το καταγραφικό του ΟΣΕ και τα
παρέδωσε σε µέσα ενηµέρωσης, µονταρισµένο µάλιστα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Δεύτερον, αφού λέτε ότι αυτό το αδιανόητο µοντάζ την ώρα

που ακόµα στα συντρίµµια -οι πρώτες ώρες ήταν-, έψαχναν ζων-
τανούς και νεκρούς ήταν γνωστό από την αρχή ότι ήταν µοντα-
ρισµένο, γιατί τότε αυτό το παραποιηµένο ηχητικό, αυτό το
µονταρισµένο ηχητικό το επικαλέστηκε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
και µας είπε ότι το άκουσε και ένιωσε ντροπή και οργή; Ποιες
ακριβώς συνοµιλίες άκουσε για τις οποίες ένιωσε ντροπή και
οργή; Τις παραποιηµένες; Τις µονταρισµένες;

Τρίτο ερώτηµα: αφού λέτε ότι ξέρατε ότι έγινε µοντάζ, το αφή-
σατε έτσι; Τι κάνατε εσείς γι’ αυτό; Τι κάνατε εσείς για το µοντάζ;
Ο ΟΣΕ είναι ή δεν είναι εποπτευόµενους φορέας του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών; Τι ενέργειες κάνατε για να διερευνη-
θεί αυτή η παρανοµία, αυτή η λαθροχειρία; Έγινε έρευνα στον
ΟΣΕ; Ποιο ήταν το αποτέλεσµα; Ο κ. Τερεζάκης κατέθεσε στην
εξεταστική επιτροπή ότι πήγε στα γραφεία του ΟΣΕ µε αστυνο-

µικό για να πάρουν το υλικό από το καταγραφικό. Η ΕΛ.ΑΣ. όµως
στην ανακοίνωσή της λέει ότι το υλικό παραδόθηκε µετά από δύο
µέρες και όχι από τα γραφεία του ΟΣΕ. Κάνατε κάτι εσείς γι’
αυτό; Αυτά είναι βασικά ερωτήµατα. Υπάρχουν όµως κι άλλα
ερωτήµατα. Υπήρχε ή δεν υπήρχε επιστολή του διευθύνοντος
συµβούλου της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ’, ο οποίος παραιτήθηκε, η οποία µι-
λούσε για τραγικές ελλείψεις στα συστήµατα ασφαλείας και προ-
ειδοποιούσε για κίνδυνο ατυχήµατος; Υπήρχε ή δεν υπήρχε στο
συρτάρι του Υπουργού εξώδικο των µηχανοδηγών, που επίσης
προειδοποιούσε για κίνδυνο ατυχήµατος; Τι έκανε λοιπόν ο αρ-
µόδιος Υπουργός γι’ αυτά; Εκτός βεβαίως εκείνες τις µέρες,
λίγες µέρες πριν από το να κάθεται σ’ αυτά τα υπουργικά έδρανα
και να µας κουνάει το δάχτυλο σε όσους τολµούσαµε να θέτουµε
ζήτηµα ασφάλειας των σιδηροδρόµων; Εκτός από αυτό, τι άλλο
έκανε; Τι ακριβώς έκανε; Τι έκανε για την κατεστραµµένη τηλε-
διοίκηση στη Λάρισα; Τι έκανε για τη σηµατοδότηση που το φα-
νάρι ήταν χαλασµένο και περνούσαν µονίµως µε κόκκινο τα
τρένα; Τι έκανε για το δευτεροβάθµιο κέντρο της Καρόλου. Τι
έκανε για να υπάρξει αυξηµένη εποπτεία µε δεύτερο σταθµάρχη,
αφού δεν λειτουργούσε τίποτα στα συστήµατα; Και έρχεστε
τώρα και µας λέτε -και το λέει και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός- ότι
το ενιαίο ευρωπαϊκό σύστηµα ασφάλειας, το ERTMS έχει εγκα-
τασταθεί σε ποσοστό κάτω του 20% στα κράτη µέλη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Μάλιστα. Σωστό είναι αυτό. Γιατί όµως µας το
λέτε αυτό; Τι κάνει αυτό το σύστηµα; Το σύστηµα αυτό αντικαθι-
στά τα εθνικά συστήµατα ασφαλείας που δεν είναι διαλειτουρ-
γικά µεταξύ τους στο συνολικό στο διευρωπαϊκό σιδηροδροµικό
δίκτυο. Μάλιστα. Πού είναι το δικό µας το εθνικό σύστηµα ασφα-
λείας; Στην κατεστραµµένη τηλεδιοίκηση; Στην κατεστραµµένη
σηµατοδότηση; 

Και εδώ θα κάνω και µια παρένθεση, κατά τη γνώµη µου ση-
µαντική, γιατί κάποια στιγµή πρέπει να µιλάµε και ολοκληρωµένα
και πολιτικά και να βλέπουµε την ουσία των πραγµάτων. Ξέρετε
µήπως να µας πείτε για ποιο λόγο δεν έχει προχωρήσει η εγκα-
τάσταση του του ενιαίου ευρωπαϊκού συστήµατος ασφαλείας
στην πλειονότητα των κρατών µελών; Πέρα από το γεγονός βε-
βαίως, ότι τα περισσότερα κράτη έχουν τα δικά τους εθνικά συ-
στήµατα ασφαλείας. Και δεν είναι βεβαίως η αιτιολογία ή η
δικαιολογία ή οι καθυστερήσεις λόγω της πανδηµίας κ.λπ.. Το
πρόβληµα έχει ξεκίνησε πολύ νωρίτερα. 

Το λέει σε έκθεσή του το 2017 το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέ-
δριο. Λέει ότι το σύστηµα αυτό έχει ως προϋπόθεση το να υπάρ-
ξουν επενδύσεις, ακριβές επενδύσεις, και στην τροχιά και στις
αµαξοστοιχίες. Από τότε λοιπόν που στην Ευρωπαϊκή Ένωση
απελευθερώθηκε ο σιδηρόδροµος και εισχώρησαν και κυριαρ-
χούν ιδιώτες, όπως καταλαβαίνετε δεν καίγονται και πάρα πολύ
για να γίνουν αυτές οι αναγκαίες επενδύσεις. Εδώ λοιπόν πρέπει
να ανοίξει επιτέλους η συζήτηση και για τις ιδιωτικοποιήσεις, στις
οποίες η σηµερινή Κυβέρνηση οµνύει, ιδιωτικοποιήσεις όλων των
δηµόσιων υποδοµών και υπηρεσιών που θέλουν κέρδος, χωρίς
όµως πολλά έξοδα και χωρίς πολλές επενδύσεις. 

Θα επιστρέψω σε αυτό το ζήτηµα στη συνέχεια. Θέλω όµως
να θέσω ένα ακόµα ερώτηµα, γιατί στις 16 Σεπτεµβρίου του 2020
ο κ. Καραµανλής δήλωνε περιχαρής ότι µέχρι το τέλος του 2021
το δροµολόγιο Αθήνα - Θεσσαλονίκη θα διαρκεί πλέον µόλις
τρεισήµισι ώρες. Μπράβο! Συγχαρητήρια! Με ποιο σύστηµα
ελέγχου θα γινόταν αυτό; Με ποιο σύστηµα ασφαλείας θα γινό-
ταν αυτό; Με το απαρχαιωµένο και κατεστραµµένο σύστηµα;
Χωρίς σύστηµα; Υπάρχουν ή δεν υπάρχουν εδώ εγκληµατικές
ευθύνες;

Είναι πάρα πολλά τα ερωτήµατα και σε αυτά πρέπει να απαν-
τήσετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης. Τα ερωτήµατα αυτά,
όµως, δείχνουν ένα πράγµα, δείχνουν συγκάλυψη, η οποία ξεκι-
νάει από τον Πρωθυπουργό και κατεβαίνει στους Υπουργούς
αυτής της Κυβέρνησης. Είναι ερωτήµατα τα οποία δεν τα θέτει
η Αντιπολίτευση, αλλά η κοινωνία. Εννέα στους δέκα πολίτες µι-
λούν για συγκάλυψη και εκφράζονται µε συναισθήµατα οργής
και ντροπής. Αυτό νιώθει η κοινωνία, οργή και ντροπή, για την
Κυβέρνηση της συγκάλυψης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία εκλέχθηκε
το 2019 κυβέρνηση της χώρας υποσχόµενη µια κοσµογονία. Σή-
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µερα κανείς πια δεν θυµάται αυτή την υπόσχεση, τη διέψευσε η
ίδια µε τον πιο εµφατικό τρόπο. Στην προσδοκία του ελληνικού
λαού για µια νέα εποχή, για µια καλύτερη ζωή µετά το τέλος της
περιόδου των µνηµονίων, απάντησε µε έναν πρωτοφανή συνδυα-
σµό αντικοινωνικής πολιτικής, κυβερνητικής αλαζονείας και θε-
σµικής αυθαιρεσίας. Εξάντλησε και εξαντλεί την αντοχή και τις
αντοχές της κοινωνίας. Διέλυσε και διαλύει τις προοπτικές της
χώρας. Υπονόµευσε και υπονοµεύει τη δηµοκρατία. 

Το έγκληµα των Τεµπών και η διαχείρισή του από την Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη συµπυκνώνει το πού βρίσκεται σήµερα η χώρα
µας, στο σηµείο µηδέν, εκεί που οι άνθρωποι λένε: «Επιβιώνουµε
από τύχη», εκεί που οι πολίτες νιώθουν ότι είναι ανασφαλείς και
απροστάτευτοι, εκεί που η κοινωνία αισθάνεται ότι οι προσπά-
θειές της, οι κόποι της δεν ανταµείβονται αρκετά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Κι αυτό ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αφορά µόνο

την υλική ανταµοιβή, που προφανώς είναι απαραίτητη στους αν-
θρώπους για να ζήσουν, αλλά αφορά και κάτι µεγαλύτερο.
Αφορά την ίδια τη ζωή και την αξιοπρέπεια καθενός και καθεµιάς
από εµάς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Χθες το βράδυ εµείς, η Νέα Αριστερά, εδώ στην Αθήνα, στην

Τεχνόπολη, διοργανώσαµε µια εκδήλωση όπου είχα την τιµή να
συνοµιλήσω, µεταξύ άλλων, και µε τον Βαγγέλη Βλάχο, έναν άν-
θρωπο της δικής µου γενιάς, ο οποίος ζει στην Αργεντινή, στη
µακρινή Παταγονία, όπου έχει αφιερώσει τη ζωή του στην επι-
στηµονική έρευνα. Αυτός ο άνθρωπος ξύπνησε ένα πρωινό και
έµαθε ότι ο αδερφός του και η σύντροφος του αδερφού του σκο-
τώθηκαν επειδή στην πατρίδα του δύο τρένα συγκρούστηκαν
στην κύρια σιδηροδροµική γραµµή της χώρας. Και από εκείνη
την ηµέρα, µαζί µε άλλους συγγενείς των θυµάτων, παλεύει για
την αποκάλυψη της αλήθειας.

Απέναντί του όµως έχει -αυτά µας έλεγε και χθες- ένα ολό-
κληρο σύστηµα εξουσίας που παλεύει ακριβώς για το αντίθετο,
για να µην αποκαλυφθεί η αλήθεια, για να µην έρθει στο φως.
Και αυτή δυστυχώς είναι σήµερα η χώρα µας. Είναι µια χώρα που
νιώθεις ότι δεν µπορείς να βρεις το δίκιο σου, που ακυρώνει τους
ανθρώπους της, που µηδενίζει τον κόπο τους, που σχεδόν µε εκ-
δικητικό τρόπο ορισµένες φορές τους αφαιρεί το δικαίωµα στο
αυτονόητο, σε ένα πλαίσιο ασφάλειας, ώστε να ζουν απαλλαγ-
µένοι από το καθηµερινό άγχος ότι τελικά κάτι θα πάει στραβά
και ότι θα βρεθούν ξαφνικά και βίαια και πάλι στο σηµείο µηδέν.

Η σηµερινή πρόταση δυσπιστίας εδώ στη Βουλή ακριβώς αυτό
αφορά, µια πολιτική που οδηγεί τη χώρα στο σηµείο µηδέν. Εκεί
µας έχει οδηγήσει ο συνδυασµός του οικονοµικού νεοφιλελευ-
θερισµού και του πολιτικού αυταρχισµού της Νέας Δηµοκρατίας,
αυτός ο συνδυασµός που αποτελεί ιστορικά, αν θέλετε, και τον
σκληρό πυρήνα της Δεξιάς. Αυτός ο συνδυασµός έχει επιπτώ-
σεις στην ποιότητα της δηµοκρατίας µας, έχει επιπτώσεις στις
ζωές µας. Είναι το αναπτυξιακό θαύµα της Κυβέρνησης που µας
έχει γυρίσει σε ένα µοντέλο ανάπτυξης πανοµοιότυπο µε αυτό
που µας οδήγησε στη χρεοκοπία. Είναι η οικονοµική πολιτική της
Κυβέρνησης που εντείνει και επιτείνει τις ανισότητες µε την ακρί-
βεια να γίνεται ο καθηµερινός µηχανισµός της αντίστροφης ανα-
διανοµής, από κάτω προς τα πάνω, οι πλούσιοι πλουσιότεροι και
οι υπόλοιποι φτωχότεροι.

Μιλάει και περηφανεύεται η Κυβέρνηση για την ανάπτυξη όταν
µόλις χθες η EUROSTAT µάς έβγαλε στην προτελευταία θέση
ως προς την αγοραστική δύναµη στην Ευρώπη των είκοσι επτά.
Είµαστε δεύτεροι από το τέλος. Περνάµε µόνο για λίγο τη Βουλ-
γαρία. Αυτή είναι η θέση της χώρας ως προς την αγοραστική δύ-
ναµη. Γι’ αυτή την ανάπτυξη πανηγυρίζει η Κυβέρνηση.

Και την ίδια στιγµή, η λατρεία του ιδιωτικού διαλύει τις δηµό-
σιες υποδοµές. Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας δεν έχει φτάσει στα
όριά του, καταρρέει σήµερα που µιλάµε. Η ίδρυση των κρατικών
πανεπιστηµίων συνιστά αποφασιστικό πλήγµα για τη συρρίκνωση
των δηµόσιων πανεπιστηµίων και η αδιαφορία για τα δηµόσια
σχολεία τα µετατρέπει σε χώρους έκρηξης νεανικής βίας και
απελπισίας. 

Και στο ζήτηµα όµως το οποίο συζητάµε, το ζήτηµα των σιδη-
ροδρόµων, το ζήτηµα των υποδοµών είναι ακριβώς η διαχειρι-

στική ανεπάρκεια αλλά και η πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων, της
«σαλαµοποίησης» των δοµών, των υπηρεσιών, των λειτουργιών
που έχει οδηγήσει στη σηµερινή κατάσταση. Εδώ δεν έχουµε ένα
λάθος του συστήµατος, έχουµε ένα λάθος σύστηµα που στηρί-
ζεται στη λογική της ιδιωτικής κερδοφορίας, στην εγκατάλειψη
των δηµόσιων υποδοµών, στην απόσυρση του κράτους από κα-
θοριστικά πεδία που εν τέλει ορίζουν τη ζωή µας. Γι’ αυτό κι εµείς
σήµερα εδώ µιλάµε καθαρά και µε σαφήνεια για έναν σύγχρονο
ενιαίο δηµόσιο φορέα µεταφορών για τους σιδηροδρόµους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Να αντιστραφεί η πολιτική της ιδιωτικοποίησης και της αποθέ-

ωσης της αγοράς. Ενιαίος δηµόσιος φορέας τώρα. Είναι απα-
ραίτητη προϋπόθεση και για την ασφάλεια των µεταφορών αλλά
και για ένα αναπτυξιακό κράτος το οποίο χρησιµοποιεί στρατη-
γικά τις υποδοµές του για την ανάπτυξη και την κοινωνική δικαιο-
σύνη.

Καλούµε και τα κόµµατα της προοδευτικής Αντιπολίτευσης να
στηρίξουν αυτό το δίκαιο αίτηµα. Καλούµε τους εργαζόµενους
του σιδηροδρόµου και την ελληνική κοινωνία να διαµορφώσουµε
ένα µέτωπο για την υλοποίηση αυτής της πολιτικής πρότασης
απέναντι στον σκληρό νεοφιλελευθερισµό της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη. 

Διότι, βεβαίως, στη λογική της Νέας Δηµοκρατίας το κράτος
έχει άλλο ρόλο. Έχει τον ρόλο του να εξυπηρετεί και να επιδοτεί
ιδιωτικά συµφέροντα, αλλά βεβαίως και να κάνει κάτι άλλο, να
υποτάσσεται σε ιδιοτελή συµφέροντα. Γι’ αυτό, αυτό που βιώ-
νουµε τα τελευταία πέντε χρόνια συµβαδίζει µε την υποταγή της
κρατικής µηχανής στις επιδιώξεις του κ. Μητσοτάκη και της Κυ-
βέρνησής του.

Το είδαµε στην υπόθεση του σκανδάλου των υποκλοπών όπου
η ΕΥΠ και κρατικοί λειτουργοί εξυπηρέτησαν ένα σκοτεινό σχέ-
διο παρακολούθησης πολιτικών, δηµοσιογράφων, ακόµα και
ανώτατων στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Το είδαµε στην
πρόσφατη υπόθεση του σκανδάλου, όπου συµπολίτες µας εµπι-
στεύθηκαν στο Κράτος τα προσωπικά τους δεδοµένα για να
ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα και ο κρατικός µηχανισµός,
παραβιάζοντας ευθέως κάθε έννοια δικαίου ακόµη και κανονι-
σµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα προσέφερε σε µια υποψήφια
της Νέας Δηµοκρατίας -πιθανότατα και σε άλλους, δεν το γνω-
ρίζουµε αυτό- για τους δικούς τους κοµµατικούς σκοπούς. 

Το είδαµε, βεβαίως, στη διαχείριση της τραγωδίας των Τεµ-
πών, όπου αποκαλύπτεται ότι ανώτεροι κρατικοί λειτουργοί συµ-
µετείχαν στην απόσπαση κρίσιµου υλικού για να εξυπηρετήσουν
το κυβερνητικό αφήγηµα. Βρισκόµαστε, λοιπόν, σε αυτό το ση-
µείο και είναι σαφές ότι δεν µπορούµε να συνεχίσουµε έτσι. 

Η Κυβέρνηση συστηµατικά αποφεύγει να αναλάβει την ευθύνη
της, συκοφαντεί, προσπαθεί να φορτώσει την ευθύνη σε µεµο-
νωµένα άτοµα, δηµιουργεί ένα πλέγµα αδιαφάνειας και παρεµ-
βαίνει στο έργο των θεσµών για να προστατέψει τα στελέχη της.
Και το µόνο το οποίο καταφέρνει είναι να βυθίζει τη χώρα σε µια
ζοφερή ατµόσφαιρα ανασφάλειας. Κλονίζει τα θεµέλια της εµπι-
στοσύνης των πολιτών στη δηµοκρατία µας και γι’ αυτό είναι µια
Κυβέρνηση, η οποία πρέπει να φύγει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µόνο ίσως ελπιδοφόρο είναι

ότι το τελευταίο διάστηµα στη χώρα µας αρχίζει να αναπτύσσε-
ται µια νέα κοινωνική αντιπολίτευση, µια κοινωνική αντιπολίτευση
η οποία αντιστέκεται, διεκδικεί, µάχεται, απαιτεί δικαιοσύνη, ισό-
τητα, δηµοκρατία συλλέγει υπογραφές, διαδηλώνει, δηµιουργεί
µε το παράδειγµά της έναν αντίπαλο πόλο στην πολιτική της Κυ-
βέρνησης. Αυτή η κοινωνική αντιπολίτευση πρέπει να µετατραπεί
σε πολιτική δύναµη για να αλλάξει τη χώρα και την κοινωνία µας.
Και εµείς θέλουµε η Νέα Αριστερά να είναι καταλύτης γι’ αυτή
την αναγκαία αλλαγή του πολιτικού χάρτη στη χώρα µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Στις 6 Μαρτίου καλέσαµε τα δηµοκρατικά κόµµατα της Αντι-

πολίτευσης σε κοινή πρωτοβουλία για την υποβολή πρότασης
δυσπιστίας. Λίγες µέρες µετά φέραµε στη Βουλή σχέδιο νόµου
που ενεργοποιεί το άρθρο 73, παράγραφος 6 του Συντάγµατος
για τη δυνατότητα της λαϊκής νοµοθετικής πρωτοβουλίας. Δη-
λώσαµε πρώτοι και το δηλώσαµε ξεκάθαρα από την πρώτη
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στιγµή ότι δεν πάει άλλο, ότι αυτή η Κυβέρνηση πρέπει να πέσει.
Είµαστε εδώ για να πούµε ότι η Αριστερά θα είναι πρωταγωνι-
στής των εξελίξεων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Δεν παίζουµε παιχνίδια. Δεν µας ενδιαφέρουν και δεν εµπλε-

κόµαστε σε παρασκηνιακές διαβουλεύσεις. Δεν θεωρούµε την
κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία, όπως είναι αυτή η συζή-
τηση της πρότασης δυσπιστίας, ως µια ανούσια κοκοροµαχία.
Δεν συµµετέχουµε στον εκφυλισµό απολίτικων ρητορικών εκ-
φράσεων και ρητορικών εξάρσεων, όπως αυτές που ακούµε από
τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που στην ουσία το
µόνο που προσφέρουν είναι ένα τελευταίο καταφύγιο, ένα κατα-
φύγιο αποπροσανατολισµού στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη.

Εµείς καλούµε την κοινωνία σε διαρκή αγώνα. Καλούµε να
πάρει την υπόθεση της δικαιοσύνης και της δηµοκρατίας στον
τόπο µας στα χέρια της. Καλούµε τις ζωντανές δυνάµεις στα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης, της δηµοκρατικής και προοδευτι-
κής αντιπολίτευσης να απεγκλωβιστούν από την αδιέξοδη και
φοβική πολιτική των ηγεσιών τους, να δηµιουργήσουµε το αντί-
παλο δέος στην πολιτική της Δεξιάς. Καλούµε σε καθηµερινή
µάχη για τη δηµοκρατία µας, για την επανεκκίνηση της δηµοκρα-
τίας µας, για τη ζωή που µας αξίζει.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Νεάπολης Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είχα ενηµερώσει προ-
ηγουµένως κατόπιν αιτήµατος της κ. Κωνσταντοπούλου είχαµε
αποφασίσει να µιλήσει στις 18.00’. Λυπάµαι για όλο αυτό που
έχει συµβεί σήµερα, υπήρχαν αντικειµενικές δυσκολίες και έτσι
έχει διαταραχθεί και η σειρά των Αρχηγών. Έγινε και άλλη δια-
κοπή και άλλη καθυστέρηση. Και τώρα θα διακόψουµε για λίγα
λεπτά µέχρι να µιλήσει η κ. Κωνσταντοπούλου, η οποία έρχεται.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεχίζεται η συνε-
δρίαση. 

Καλείται στη Βήµα η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ.
Ζωή Κωνσταντοπούλου.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Παρακαλώ µην µου βάζετε τον χρόνο για λίγο, κυρία
Πρόεδρε, µέχρι να τακτοποιήσω τα έγγραφα. Ευχαριστώ θερµά. 

Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κυ-

ρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε Μητσοτάκη, που είστε µε-
γάλος απών, ενώ συµπληρώνονται σαράντα οκτώ ώρες από την
έναρξη της συζήτησης για την πρόταση µοµφής που συνδέεται
µε πράξεις συγκάλυψης δικές σας, της Κυβέρνησής σας, δικές
σας προσωπικά για το έγκληµα των Τεµπών. Χάθηκαν πενήντα
επτά άνθρωποι. Αφαιρέθηκε η ζωή από πενήντα επτά ανθρώ-
πους. Αφαιρέσατε τη ζωή από πενήντα επτά ανθρώπους.

Πενήντα επτά ψυχές ζητούν δικαίωση. Πενήντα επτά ψυχές ζη-
τούν δικαίωση. Πενήντα επτά ψυχές ζητούν δικαίωση και µαζί
τους ζητούν δικαίωση οι γονείς, οι συγγενείς, οι οικογένειες. Ζη-
τούν δικαίωση οι τραυµατίες-θύµατα σας. Ζητεί δικαίωση ο νεα-
ρός που ακόµη, δεκατρείς µήνες µετά, παλεύει µεταξύ ζωής ή
θανάτου. Ζητεί δικαίωση η Εριέττα που δεν βρέθηκε ίχνος της
µέχρι σήµερα. Ζητούν δικαίωση τα κορίτσια που ταξίδευαν αµέ-
ριµνα και κόπηκε το νήµα της ζωής τους, φοιτήτριες. Ζητεί δι-
καίωση ο Ντένις που πήρε το τρένο για καλύτερα και φθηνότερα.
Ζητεί δικαίωση η Μάρθη που καθυστέρησε και πήρε το επόµενο
τρένο. Ζητεί δικαίωση η Έλενα που είχε ένα κακό προαίσθηµα
και είπε: «Θα πάρω το τρένο για µεγαλύτερη ασφάλεια». 

Ζητούν δικαίωση πενήντα επτά άνθρωποι, άνθρωποι, άνθρω-
ποι που βρίσκονταν στην ευθύνη σας, που βρίσκονταν στο έλεός
σας και παραβιάσατε τους ιερούς κανόνες του ανθρώπινου
πρώτα απ’ όλα καθήκοντος και ύστερα του κυβερνητικού, τους
ιερούς κανόνες να µην αφήσετε αυτούς τους ανθρώπους ανυ-
περάσπιστους, να µην πετάξετε τις ζωές τους, τις υπάρξεις τους.

Θα σας παρακαλέσω να προσπαθήσετε να σεβαστείτε αυτούς
τους ανθρώπους, τη µνήµη τους, το βίωµά τους αυτές τις λίγες
ώρες που υποχρεώνεστε να βρίσκεστε µε αίτησή µας εδώ, στη
Βουλή για να απολογηθείτε, πρώτα απ’ όλα ο κ. Μητσοτάκης,
πρώτα απ’ όλα ο κ. Καραµανλής και στη συνέχεια βέβαια όλοι
εσείς, οι λίγοι αυτή τη στιγµή, που αναλαµβάνετε την ευθύνη να
επωµισθείτε µέρος της ποινικής και της πολιτικής ευθύνης, µε
την ψήφο σας απόψε το βράδυ. 

Δεν πρέπει να υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι η αποψινή σας
ψήφος είναι ψήφος που θα σας συνοδεύει για πάντα, όπως για
πάντα έχασαν τη ζωή τους οι πενήντα επτά άνθρωποι. Είναι
ψήφος που θα σας στιγµατίσει για πάντα. Και η παρουσία σας
εδώ, στη Βουλή, είναι εκείνη που ήδη έχει γραφτεί στην ιστορία,
όπως γράφτηκε στην ιστορία η χθεσινή έξαλλη επιβράβευση του
υπόλογου, υπαίτιου και ποινικά υπεύθυνου Υπουργού Κώστα Κα-
ραµανλή από σύσσωµη την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα, που µε
αυτό τον τρόπο ανέλαβε την ευθύνη της συγκάλυψης. 

Ήταν ιερό σας καθήκον, κύριοι της Κυβέρνησης και της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης, που κάθεστε στα Βουλευτικά έδρανα,
να υπερασπιστείτε αυτούς τους ανθρώπους, να µην τους αφή-
σετε απροστάτευτους, να µην πετάξετε τις ζωές τους, να µην πε-
τάξετε τις υπάρξεις τους. Ήταν άνθρωποι ζωντανοί. Σήµερα θα
χαίρονταν µια όµορφη ηλιόλουστη µέρα. 

Κανείς από αυτούς τους ανθρώπους δεν γνώριζε πώς λειτουρ-
γούσε ο σιδηρόδροµος. Κανείς. Κανείς δεν γνώριζε από όλους
αυτούς που πήραν το τρένο πώς λειτουργούσε ο σιδηρόδροµος.
Ακούγανε τις δικές σας διαβεβαιώσεις, τις διαβεβαιώσεις του
Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, ο οποίος τέσσερις και
τρεις µέρες πριν το έγκληµα -το έγκληµα, κύριε Γεωργιάδη, το
έγκληµα, κύριε Μητσοτάκη, το έγκληµα, κύριε Καραµανλή- τρεις
και τέσσερις µέρες πριν το έγκληµα των Τεµπών διαβεβαίωνε ο
κ. Μητσοτάκης για την ανάταξη των σιδηροδρόµων και αλληλο-
συγχαίρονταν µε τον κ. Αγοραστό για την αναβάθµιση, τη χορή-
γηση ηλεκτροκίνησης και άλλα µαγικά, τα οποία µας έβαζαν
δήθεν στο πρώτο βαγόνι της ευρωπαϊκής αµαξοστοιχίας. 

Αυτά διαφηµίζατε. Διαφηµίζατε το έργο σας στο σιδηρόδροµο
και ετοιµαζόσασταν να το διαφηµίσετε εκ νέου. Διαφηµίζατε την
ασφάλεια των σιδηροδρόµων, ενώ γνωρίζατε, γνωρίζατε, γνωρί-
ζατε αυτά που οι απλοί πολίτες, οι φοιτητές, οι απλοί άνθρωποι
δεν γνώριζαν. Γνωρίζατε αυτά τα οποία δεν λέγατε και τα παρα-
σιωπούσατε και τα κουκουλώνατε και τα συγκαλύπτατε, όπως
προσπαθείτε να συγκαλύψετε τις ευθύνες σας. 

Γνωρίζατε για το σιδηρόδροµο και θα µου επιτρέψετε να ανα-
τρέξω στα πάµπολλα και οχληρά στοιχεία και θα µε συγχωρέ-
σετε γιατί προσήλθα εσπευσµένα για την οµιλία µου, αφού ο
Πρόεδρος της Βουλής, ο προερχόµενος από τη Νέα Δηµοκρατία
και δρων κατ’ εντολήν του Πρωθυπουργού, αποφάσισε να κόψει
ξαφνικά εξήντα οµιλητές από τον κατάλογο οµιλητών, µονοµε-
ρώς, χωρίς συνεννόηση µε κανέναν πολιτικό Αρχηγό. Το δια-
σταύρωσα µιλώντας µε τα κόµµατα και τους Αρχηγούς που
υπογράφουν την πρόταση δυσπιστίας. Χωρίς λοιπόν να συνοµι-
λήσει µε κανέναν, έκοψε εξήντα οµιλητές από τον κατάλογο και
αποφάσισε να κλείσει άρον άρον και τη σηµερινή συζήτηση, η
οποία κανονικά κατά τον Κανονισµό της Βουλής ολοκληρώνεται
στις δώδεκα το βράδυ. 

Αποφάσισε άρον άρον να την κλείσει, όπως άρον άρον κλεί-
σατε την εξεταστική επιτροπή και παρίστανε ο Πρόεδρός της ότι
δεν ακούει ποιος διαµαρτύρεται και ποιος µιλάει, όταν διαµαρ-
τυρόµουν, όπως άρον άρον ολοκληρώσατε την εξέταση των µαρ-
τύρων και επί έξι µέρες παριστάνατε ότι δεν έχουν φτάσει τα
στοιχεία της ανάκρισης. 

Από τις 23 Φεβρουαρίου µέχρι τις 28 Φεβρουαρίου, για έξι
µέρες που έφυγαν από τα χέρια του ανακριτή µε υπηρεσιακό τα-
χυδροµείο, κρύβατε τη δικογραφία και παριστάνατε και παρί-
στανε και ο Πρόεδρος της Εξεταστικής Επιτροπής και ο
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Πρόεδρος της Βουλής ότι δεν τα έχει παραλάβει τα έγγραφα και
το ειδικά απεσταλµένο από τον ανακριτή ανακριτικό και απόρ-
ρητο υλικό. Κρύβατε τις ευθύνες σας και κρύβατε τα στοιχεία
που οδηγούν στις ευθύνες σας. 

Γνωρίζατε λοιπόν και είναι ευτύχηµα που µπήκε και ο κ. Γεωρ-
γιάδης πριν από λίγο, γιατί το έχει οµολογήσει ότι γνωρίζατε.
Έχει πει «άµα λέγαµε αυτά που γνωρίζαµε για τα τρένα, άµα λέ-
γαµε σε ποια κατάσταση είναι τα τρένα, δεν θα έµπαινε κανείς
στα τρένα». Υπέρτερο αγαθό για τον κ. Γεωργιάδη να µπαίνει ο
κόσµος στα τρένα ακόµη και αν σκοτωθεί. Υπέρτερο αγαθό το
έσοδο του εισιτηρίου και η απάτη της υποτιθέµενης αναβάθµι-
σης των σιδηροδρόµων από την ανθρώπινη ζωή. 

Σε ποιον από αυτούς τους ανθρώπους θα λέγατε ότι είχαν
υπάρξει διακόσιοι τέσσερις νεκροί στους σιδηροδρόµους τα
προηγούµενα χρόνια; Διακόσιοι τέσσερις νεκροί την τελευταία
δεκαπενταετία, κυρίες και κύριοι, σε δυστυχήµατα µε λιγότερους
νεκρούς, αλλά ήταν και αυτοί άνθρωποι. Τα γνωρίζατε. Τα γνω-
ρίζατε γιατί είστε οι καθ’ ύλην αρµόδιοι. 

Γνωρίζατε ότι δεν είχαν υλοποιηθεί οι συµβάσεις και ότι δίδον-
ταν παρατάσεις και ότι ταΐζατε µε χρήµατα εργολάβους οι οποίοι
εισέπρατταν δηµόσιο χρήµα. Γνωρίζατε ότι συµβάσεις που
έπρεπε να έχουν ολοκληρωθεί από το 2016 δεν είχαν ολοκληρω-
θεί το 2023 και γνωρίζατε -το έχει πει ο κ. Καραµανλής µε τον
πιο απερίφραστο τρόπο- ότι από το 2010, ειδικά εσείς που κοµ-
πάζατε για το πόσο θα υλοποιήσετε τις απαιτήσεις περικοπών
στον δηµόσιο τοµέα και στον σιδηρόδροµο, ειδικά εσείς που
επαιρόσασταν ότι αν δεν υπήρχε η τρόικα έπρεπε να την εφεύ-
ρετε, ειδικά εσείς γνωρίζατε ότι από το 2010 και µετά δεν υπήρχε
καµµία απολύτως ασφάλεια στο σιδηρόδροµο και το έχει πει
απερίφραστα ο Υπουργός σας, ο καταχειροκροτηθείς, ο συν
υµίν, ο κ. Κώστας Καραµανλής. Κρίµα που δεν χειροκροτάτε και
τώρα.

Ποια ήταν η κατάσταση στους σιδηροδρόµους, την οποία γνω-
ρίζατε; Την αποτυπώνει ο κ. Γενηδούνιας: «Εργάζοµαι ως µηχα-
νοδηγός και κάνω τη γραµµή Αθήνα - Θεσσαλονίκη πέντε ή έξι
φορές το µήνα. Το σύστηµα τηλεδιοίκησης έχει τεθεί εκτός εδώ
και τέσσερα χρόνια περίπου. Όσο αυτό λειτουργούσε, οι εντολές
που δεχόµασταν ως µηχανοδηγοί για την αναχώρησή µας αφο-
ρούσαν την αναγνώριση από το σιδηροδροµικό σταθµό Λάρισας
πολλές φορές µε αριθµό τηλεγραφήµατος λόγω της µη λειτουρ-
γίας των φωτοσηµάτων και µετά λαµβάναµε οδηγίες από την τη-
λεδιοίκηση, η οποία λειτουργούσε. Εδώ και περίπου τέσσερα
χρόνια οι οδηγίες δίνονται µόνο από το σταθµάρχη Λάρισας. Το
τελευταίο διάστηµα, από Οκτώβριο 2022 και µετά, είχαµε ενηµε-
ρωθεί από τον εργοδότη µέσω του ΟΣΕ ότι τίθενται σε λειτουργία
τα φωτοσήµατα µεταξύ Λάρισας - Παλαιοφαρσάλου µε κατεύ-
θυνση προς Αθήνα. Ωστόσο, και αυτά παρουσίαζαν πολλά προ-
βλήµατα, µε αποτέλεσµα κάποιες φορές να µας δίνονται εντολές
για υπερβάσεις ερυθρών φωτοσηµάτων είτε µέσω ασυρµάτου είτε
µε υποδείγµατα». Έτσι λειτουργούσε ο σιδηρόδροµος.

«Τι κινδύνους συνεπάγεται η µη λειτουργία της τηλεδιοίκη-
σης;» τον ρωτάει ο ανακριτής και απαντάει. Για ακούστε πώς πα-
ραπλανήσατε ανθρώπους να µπαίνουν στα τρένα. «Δεν µπο-
ρούσε να δει ο διαχειριστής υποδοµής σε ποιο σηµείο και σε
ποια γραµµή ανόδου ή καθόδου βρισκόντουσαν τα τρένα κατά
την πορεία τους». Σύµφωνοι; «Δεν µπορούσε να δει ο διαχειρι-
στής σε ποια γραµµή ανόδου ή καθόδου βρισκόντουσαν τα
τρένα κατά την πορεία τους, ενώ δεν µπορούσαν να γίνουν δια-
σταυρώσεις τρένων σε σταθµούς ούτε να χαράσσεται η πορεία
των τρένων στην ευθεία από σταθµούς όπως αυτός των Νέων
Πόρων, όπου η είσοδος είναι µόνιµα καθηλωµένη στη διαγώνιο
και ο µηχανοδηγός οφείλει να µειώσει την ταχύτητα της αµαξο-
στοιχίας χωρίς να έχει στη διάθεσή του ούτε τις ενδείξεις των
φωτοσηµάτων, καθώς είναι µόνιµα κόκκινα». Τα γνωρίζατε. Τα
γνωρίζατε αυτά. Είναι το περιεχόµενο των περίπου διακοσίων
εξωδίκων οχλήσεων που σας έχουν κάνει οι µηχανοδηγοί και οι
εργαζόµενοι στον ΟΣΕ. 

«Όπως µε ρωτάτε, η λειτουργία του ETCS προλαµβάνει το
λάθος του µηχανοδηγού. Δηλαδή, στην περίπτωση που θέλει να
µειώσει ταχύτητα ή να σταθµεύσει σε κόκκινα φωτόσηµα, υπάρ-
χει κόµβος που προειδοποιεί στην καµπίνα µηχανοδήγησης και

αν δεν υπακούσει σε αυτό, το σύστηµα επενεργεί και ακινητο-
ποιείται η αµαξοστοιχία. Όπως µε ρωτάτε, αυτά τα τρία συστή-
µατα είναι αλληλένδετα. Η µη λειτουργία του ενός µπορεί να
ακυρώσει τα άλλα δύο. Όπως µε ρωτάτε, η λειτουργία αυτού του
τριπλού συστήµατος µετά βεβαιότητας θα απέτρεπε το δυστύ-
χηµα», λέει ο κ. Γενηδούνιας. Τα ξέρετε. Τα ξέρατε και γι’ αυτό
δεν θέλατε ο συγκεκριµένος εργαζόµενος, που έχει καταγγείλει
και ξανακαταγγείλει, να κληθεί στην εξεταστική επιτροπή που
κλείσατε άρον-άρον.

Λέτε -και αυτό είναι το αφήγηµα που καταχειροκροτήσατε χθες,
όταν το είπε και ο κ. Καραµανλής- ότι τελικά έφταιξε ο σταθµάρ-
χης µόνον και οι µηχανοδηγοί της επιβατικής αµαξοστοιχίας
µόνον, οι δύο νεκροί δηλαδή και ο σταθµάρχης-ρουσφέτι  σας.
Ρουσφέτι σας! Ρουσφέτι της Νέας Δηµοκρατίας και της Κυβέρ-
νησής της, για την οποία έγιναν και ειδικές παρεκκλίσεις από τη
νοµιµότητα και παραβιάσεις της νοµιµότητας για να είναι σε αυτή
τη θέση. 

Παραδέχθηκε, µας λέτε, ο σταθµάρχης το σφάλµα του. Ξέρετε
τι παραδέχθηκε ο σταθµάρχης; Ξέρετε τι ανέλαβε; Κύριε Τσιάρα,
ξέρετε τι ανέλαβε, που ήσασταν και Υπουργός Δικαιοσύνης την
κρίσιµη περίοδο; Την αντικειµενική ευθύνη. Την αντικειµενική ευ-
θύνη ανέλαβε ο σταθµάρχης, όπως αναλάβετε και εσείς. Ο σταθ-
µάρχης λέει τα ίδια που λέει ο κ. Καραµανλής και ο κ.
Μητσοτάκης, γιατί ο σταθµάρχης είναι ο κ. Καραµανλής και ο κ.
Μητσοτάκης. 

Ακούστε, λοιπόν, τι λέει ο σταθµάρχης. «Υπάρχουν λυχνίες
στον κεντρικό πίνακα που δείχνουν την πορεία του τρένου για
όσο δείχνει ο πίνακας. Στη γραµµή ανόδου το σηµείο που απο-
τυπώνεται στον ηλεκτρικό πίνακα έχει εµβέλεια µέχρι το ύψος
της 110 Πτέρυγας Μάχης. Εκεί υπάρχει µόνιµο κόκκινο κύκλωµα.
Παρ’ ότι, δε, ότι αριστερά του πίνακα υπάρχουν και άλλες λυ-
χνίες, λαµπάκια δηλαδή, αυτές δεν λειτουργούν λόγω του κόκκι-
νου κυκλώµατος που βρίσκεται στο ύψος της 110 Πτέρυγας
Μάχης. Δεν ξέρω αν καθόταν και οι άλλοι σταθµάρχες έως τις
23.00’, ίσως να µην γινόταν ό,τι έγινε, εάν αποδειχθεί δική µου
αµέλεια. Εάν ο µηχανοδηγός µού έλεγε ότι µπήκε σε γραµµή από
την άνοδο στην κάθοδο, πάλι δεν θα γινόταν τίποτα. Αυτό το επι-
βεβαιώνει και ο προϊστάµενος». 

Και µετά τι λέει; «Ο κάθε σταθµάρχης µετά τη βάρδια του πα-
ραδίδει και παραλαµβάνει ο νέος. Και αυτή η παράδοση-παρα-
λαβή εντυπώνεται εγγράφως στο αντίστοιχο βιβλίο και
καταγράφεται η ώρα έναρξης και λήξης της προηγούµενης βάρ-
διας. Μετά το συµβάν η ώρα παράδοσης-παραλαβής διορθώ-
θηκε µε µπλάνκο στο βιβλίο παράδοσης-παραλαβής που τηρείται
στο γραφείο του σταθµάρχη. Δεν θυµάµαι ποια ήταν η πραγµα-
τική ώρα που υπογράψαµε ότι παρέλαβα. Το συγκεκριµένο βι-
βλίο βρίσκεται πάντα ανοιχτό στο γραφείο του σταθµάρχη. Η
πραγµατική ώρα αναχώρησης του Παυλόπουλου είναι περί
22.20’ και του Χαµηλού περί 22.10’. Αναλαµβάνω την αντικειµε-
νική ευθύνη που µε βαραίνει σαν σταθµάρχη». Την αντικειµενική
ευθύνη αναλαµβάνει και ο σταθµάρχης-ρουσφέτι σας. 

Και επειδή είναι πρόκληση για τα θύµατα, για τους επιζώντες,
για τις οικογένειες να µας λέτε ότι συνέτρεξαν οι παραβιάσεις
του κώδικα των τρένων, γνωρίζατε και θα καταθέσω σχετικά τις
σελίδες 46 και 47 του πορίσµατος Γεραπετρίτη, όπου καταγρά-
φεται ότι οι παραβιάσεις, το απόλυτο µπάχαλο που επικρατούσε
στα τρένα και οι παραβιάσεις του κώδικα ήταν καθηµερινές, συ-
νεχείς. Μόνο την ηµέρα του εγκλήµατος είχε παραβιαστεί καθ’
όλη τη µέρα κατ’ επανάληψη η διαδικασία κίνησης των τρένων.
Χαλούσαν τρένα, αλλάζανε κατευθύνσεις τρένα, αστοχία στην
αλυσοειδή του συστήµατος ηλεκτροκίνησης στο σταθµό Παλαι-
οφαρσάλου. Ενώ βρίσκεται σε στάση, αποκόπτεται ο αγωγός της
εναέριας γραµµής επαφής του συστήµατος και πέφτει επί της
οροφής του συρµού στο σηµείο που βρίσκεται ο παντογράφος
του συρµού και στη συνέχεια επί της σιδηροδροµικής γραµµής. 

Τα «σαπάκια» βαγόνια και τα βαγόνια της «SIEMENS» της δε-
καετίας του ’90, αυτά τα βαγόνια είναι τα µοιραία βαγόνια στα
οποία βάλατε τα παιδιά και τους ανθρώπους που σκοτώσατε. Κα-
τέρρεαν καθηµερινά και το γνωρίζατε, διότι υπήρχαν καθηµερινά
συµβάντα. Την ίδια ηµέρα άλλη αµαξοστοιχία καταργήθηκε. Οι
επιβάτες αποβιβάστηκαν όλοι στις 18.00’ η ώρα. Άλλη αµαξο-
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στοιχία αναχώρησε ως αµαξοστοιχία µε άλλο αριθµό στις 19.05’
µε προορισµό το σταθµό της Λάρισας µε επικεφαλής δύο ντιζε-
λάµαξες και χωρίς επιβάτες και αφίχθη στη Λάρισα κινούµενη
στη γραµµή ανόδου. Άλλη αµαξοστοιχία αναχώρησε 18.54’ από
τη Λάρισα µε προορισµό Θεσσαλονίκη, παρουσίασε πρόβληµα
στην πέδηση, στα φρένα, κύριε Γεωργιάδη, και ακινητοποιήθηκε
από ώρα 19.12’. Ζήτησε µηχανή εφεδρείας. Με τη βοήθεια µη-
χανής που στάλθηκε από Λάρισα επέστρεψε στο σταθµό Λάρι-
σας στις 21.30’. Από ώρα 7.21’ η κυκλοφορία µεταξύ Λάρισας –
Λιτοχώρου γινόταν αµφίδροµα από τη γραµµή καθόδου. 

Όλα πήγαιναν από τη γραµµή καθόδου εκείνη τη µέρα.
Λόγω των επικρατουσών συνθηκών, η επιβατική αµαξοστοιχία

2596, µε προορισµό τη Θεσσαλονίκη, κινήθηκε σε γραµµή καθό-
δου αντί σε γραµµή ανόδου, ως όφειλε και αφίχθη στις 21.22’
στον σταθµό Νέων Πόρων από τη γραµµή καθόδου. Αναχώρησε
στις 21.23’ για Λιτόχωρο από τη γραµµή καθόδου. Στις 21.38’
αποκαταστάθηκε η κυκλοφορία στη γραµµή ανόδου Λάρισας -
Λιτοχώρου και από αυτή τη χρονική στιγµή και µετά λειτουρ-
γούσε η γραµµή ανόδου.

Έκτακτη διακοπή της κυκλοφορίας και φωνητικές καταγρα-
φές. Δύο µόνο σελίδες από το πόρισµα Γεραπετρίτη, τις οποίες
καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τα ξέρετε και τολµάτε να λέτε ότι έφταιξαν οι παραβιάσεις του
κανονισµού; Εσείς παραβιάσατε όλους τους κανονισµούς, όλους
τους νόµους, όλες τις υπαγορεύσεις όχι µόνο της ασφάλειας,
αλλά και της ηθικής και της ανθρωπιάς. Διότι µέσα σε αυτό το
τρένο και στο άλλο τρένο δεν ήταν αντικείµενα. Ήταν άνθρωποι.

Ο κ. Καραµανλής εχθές καταχειροκροτήθηκε από την Κοινο-
βουλευτική σας Οµάδα.

Γιατί, κύριοι; Γιατί; Τι είπε; Ζήτησε συγγνώµη; Ζήτησε συγ-
γνώµη; Όχι. Είπε ότι έκανε λάθος; Όχι. Είπε ότι τα έκανε σωστά.
Ανέλαβε πραγµατική ευθύνη; Όχι. Εξήγησε για ποιον λόγο αγνο-
ούσε τις προειδοποιήσεις των εργαζοµένων; Όχι. Εξήγησε γιατί
κουνούσε το δάχτυλο σε Βουλευτή, τον κ. Μεϊκόπουλο, λέγοντάς
του «ντροπή, ντροπή και ντρέποµαι που θέτετε θέµα ασφάλειας»;
Όχι. Εξήγησε για ποιον λόγο επέτρεπε να παρουσιάζεται ο σιδη-
ρόδροµος ως αναταγµένος, ενώ ήταν σε αυτό το χάλι και σε κα-
θηµερινό κάθε στιγµή κίνδυνο ζωής για τους ανθρώπους; Όχι.
Ενηµέρωσε µήπως για τις συνεννοήσεις που είχε κάνει µε τον κ.
Μητσοτάκη για να εντάξουν σε έργα τον σιδηρόδροµο, από τις
οποίες γνώριζε πολύ καλά το χάλι; Διότι και πολλά έργα δεν εν-
τάχθηκαν ακριβώς λόγω αυτού του χαλιού και πολλά άλλα έργα
εντάχθηκαν µετά κόπων και βασάνων. Το αποτυπώνει στην κα-
τάθεσή του στην εξεταστική επιτροπή. Σας παραπέµπω στα Πρα-
κτικά που έχω ήδη καταθέσει για τα Πρακτικά της συνεδρίασης.

Υπαναχώρησε, έστω λίγο, από την οίησή του, από την αλαζο-
νεία του, την αλαζονεία σας; Όχι. Αποστασιοποιήθηκε και διαχώ-
ρισε τη θέση του από τη σκαιά, χυδαία παρουσία µελών σας και
Υπουργών σας, που όλες αυτές τις µέρες υβρίζουν όποιον ζητά
ευθύνες; Όχι. Ένωσε τη φωνή του µε αυτούς που λοιδορούν και
επιτίθενται σε όποιον τους ζητά ευθύνες; Ναι. Επιτέθηκε σε
όποιον ζητάει ευθύνες; Ναι. Σας είπε ότι το ζήτηµα που κρίνεται
είναι η µεγάλη σας παράταξη, που συµπληρώνει πενήντα χρόνια
και που έφερε και τη δηµοκρατία στη χώρα; Αυτό είπε. Αυτό είπε!
Σας είπε ότι το θέµα είναι η µεγάλη σας παράταξη και τον χειρο-
κροτήσατε σε κατάσταση έξαλλου πανηγυρισµού, που φέρνει σε
αµηχανία ακόµα και εµάς που ξέρουµε πάρα πολύ καλά και πόσο
υπεύθυνοι είστε και υπαίτιοι και πόσο αδίστακτοι είστε.

Ο κ. Καραµανλής χειροκροτήθηκε σαν Πρωθυπουργός. Χειρο-
κροτήθηκε από την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα σύσσωµη σαν
Πρωθυπουργός και αυτό αντικατοπτρίζει τη γραµµή του κ. Μη-
τσοτάκη. Προστατεύστε τον. Χειροκροτούσατε και τον κ. Μητσο-
τάκη στο πρόσωπο του Καραµανλή. Αντικατοπτρίζει, βέβαια και
τον κίνδυνο για τους πολίτες αυτής της χώρας να δούµε ακόµα
και Πρωθυπουργό κάποια στιγµή µε την ευαγή σας υποστήριξη
και τα χειροκροτήµατά σας, τον κ. Καραµανλή, τον υπαίτιο για
την αφαίρεση της ζωής πενήντα επτά ανθρώπων.

Είναι βαρύτατη η ευθύνη σας, κύριοι. Είναι βαρύτατη, βεβαίως
και η ευθύνη του Πρωθυπουργού, ο οποίος έλεγε και διαβεβαί-
ωνε τους πολίτες σε µαγνητοσκοπηµένο µήνυµα ότι δεν θα γίνει
Ελλάδα η χώρα του «µπλάνκο». Και έχετε µετατρέψει κάθε δια-
δικασία σε διαδικασία συγκάλυψης και «µπλάνκο». Έχετε µετα-
τρέψει σε διαδικασία συγκάλυψης και «µπλάνκο» ακόµη και τη
διαδικασία εδώ της Βουλής.

Και επειδή υπάρχουν πάντα πρόθυµοι και πρόθυµα φερέφωνα
-και εγώ τα ξέρω πολύ καλά, τα έχω ζήσει- και σήµερα µε προει-
δοποιούσαν κάποιοι διευθυντές σταθµών από ραδιοφωνικού µι-
κροφώνου ότι πρέπει να προσέχω την πορεία µου, παρέχοντάς
σας φυσικά υπηρεσία. Με προειδοποιούσαν.

Όµως και εγώ καλά γνωρίζω και ότι πρέπει να προσέχω και ότι
δεν υπάρχει καµία περίπτωση -σας το είπα και χθες- να µε στα-
µατήσετε ή να µε κάµψετε µε τα γνωστά σας κόλπα, µε τις γνω-
στές σας µεθοδεύσεις, µε τους γνωστούς τραµπουκισµούς και
µε τις γνωστές παρακρατικές διαδικασίες.

Είναι καταχωρισµένο στα Πρακτικά και της Βουλής και της
Διάσκεψης Προέδρων της Βουλής ότι έχετε παραβιάσει τα γρα-
φεία της Πλεύσης Ελευθερίας και µάλιστα, το γραφείο όπου φυ-
λάσσεται η δικογραφία των Τεµπών. Είναι καταχωρισµένο ότι σε
αυτό δεν υπάρχει καµµία αντίδραση, εξήγηση και αποκατά-
σταση. Είναι καταχωρισµένες όλες οι µεθοδεύσεις και είναι κα-
ταχωρισµένο ακόµη-ακόµη ότι ο κ. Μητσοτάκης, ενώ
διαβεβαίωνε ότι η χώρα δεν θα γίνει η χώρα του «µπλάνκο», επι-
χείρησε µε όλους τους τρόπους προσωπικά όχι να στήσει έναν
τεράστιο προβολέα, όπως έλεγε, αλλά να ρίξει στο απόλυτο σκο-
τάδι την κοινωνία και να συσκοτίσει όσο µπορεί τις έρευνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Πρόεδρε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα µου επιτρέψετε να

σας διακόψω ένα λεπτάκι για να υποδεχθούµε τα παιδιά, να τα
καλωσορίσουµε στη Βουλή.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Βεβαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, σαράντα πέντε µαθήτριες και µαθητές
και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Ευκαρ-
πίας Θεσσαλονίκης.

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Καλωσορίζουµε τα παιδιά.
Εύχοµαι να ζήσετε και να σας βοηθήσουµε να ζήσετε σε έναν

κόσµο καλύτερο και ασφαλέστερο, όπου η ζωή σας µετράει, του
καθενός και της καθεµιάς. Και δεν υπάρχει άνθρωπος και δεν
υπάρχει νέο παιδί που η ζωή του δεν µετράει. Διότι για κάποιους
η εξουσία µετράει πιο πολύ από την ανθρώπινη ζωή, αλλά είµα-
στε πολλοί εκείνοι και εκείνες για τους οποίους η ανθρώπινη ζωή
ούτε θυσιάζεται ούτε υποβαθµίζεται κάτω από προνόµια και
εξουσίες.

Και αν ήµουν στη θέση του κ. Γεωργιάδη -που είπε ότι, αν λέ-
γαµε πως είναι οι σιδηρόδροµοι, δεν θα έµπαινε κανείς στα
τρένα- εγώ θα φώναζα. Αν ήξερα όλα αυτά που ήξεραν, θα φώ-
ναζα: Μη µπαίνει κανείς στα τρένα. Μη βάζετε τα παιδιά σας στα
τρένα. Μη µπαίνετε στα τρένα. Κίνδυνος θάνατος.

Αυτό θα έκανα και αυτό οφείλατε να κάνετε, κύριε Γεωργιάδη.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν τσιµπάει ο κ. Γεωργιάδης.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Χατζηδάκη, ξέρετε, το να λέτε «δεν τσιµπάει» και
άλλες εκφράσεις που χρησιµοποιήθηκαν, όπως «για τα µπάζα»,
άλλος είπε «βάλατε πόντο», «µπαγιάτικα» όλες αυτές οι εκφρά-
σεις πέραν του ότι χαρακτηρίζουν µόνον εσάς και εσάς και µόνο,
εξοργίζουν τους πολίτες, γιατί δείχνουν την απόσταση που έχετε
ακόµη και από αυτό το συγκλονιστικό και τραγικό γεγονός που
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είναι και έγκληµα, που είναι και έγκληµα, που είναι και έγκληµα!
Όσο και αν φωνάζει ο κ. Γεωργιάδης «δεν είναι έγκληµα τα
Τέµπη», όπως έκανε χτες -αν είναι δυνατόν- µε ανοιχτή ανάκριση
και εκατοντάδες κατηγορίες σε βαθµό κακουργήµατος, αν δεν
είναι χιλιάδες οι κατηγορίες σε βαθµό κακουργήµατος, γιατί
κάθε µια ανθρώπινη ζωή και κάθε µια διακινδύνευση είναι ξεχω-
ριστό κακούργηµα. Είπε δεν είναι έγκληµα! 

Αυτό προσπαθείτε να εµπεδώσετε και προσπαθήσατε µε πάρα
πολλούς τρόπους να το επιβάλλετε. Ο πρώτος τρόπος ήταν η
σιγή, να απαγορευθεί η λέξη «Τέµπη» εδώ, µέσα στη Βουλή, και
τη λέγαµε ξανά, και ξανά, και ξανά, και ξανά εµείς, η Πλεύση
Ελευθερίας, και άλλοι Βουλευτές, αλλά εµείς συντεταγµένα, συ-
νέχεια και εγώ προσωπικά πάνω από εξήντα φορές µε οµιλίες
µου, και «Τέµπη» και «έγκληµα των Τεµπών» για να µην υπερι-
σχύσει η παρασιώπηση. 

Στη συνέχεια, µε αυτή την εξεταστική επιτροπή, για την οποία
επελέγη Πρόεδρος αυτό το σκοτεινό πρόσωπο, ο κ. Μαρκόπου-
λος, δηµοσιογράφος στην προηγούµενη θητεία του, του «ΠΡΩ-
ΤΟΥ ΘΕΜΑΤΟΣ», που εξυµνούσε τον Μιχαλολιάκο της Χρυσής
Αυγής ως το πρόσωπο της χρονιάς. Το άρθρο του το συγκεκρι-
µένο σήµερα έχει κατέβει από την ιστοσελίδα του «ΠΡΩΤΟΥ ΘΕ-
ΜΑΤΟΣ». Υπάρχει όµως αναδηµοσιευµένο σε πάµπολλες
ιστοσελίδες. Ο κ. Μαρκόπουλος, αυτό το σκοτεινό πρόσωπο,
που αποδείχθηκε ότι του παρήγγελναν δηµοσιεύµατα οι κατηγο-
ρούµενοι της «NOVARTIS» και του κάνανε στα πρωτόλειά του πα-
ρατηρήσεις. Κατασχέθηκαν από το FBI. Αυτό το πρόσωπο
επιλέχθηκε για τη βρώµικη δουλειά της συγκάλυψης στην εξετα-
στική επιτροπή και την έκανε τη βρώµικη δουλειά µε τον πιο βρώ-
µικο τρόπο. Με τη διαφορά ότι την έκανε σε κοινή θέα. Τον είδε
πλέον το πανελλήνιο. Δεν µπόρεσε στα σκοτάδια, που έχετε συ-
νηθίσει να κινείστε, να ενεργήσει τη συγκάλυψη. Τον κρατήσατε
µέχρι τέλους, τον κράτησε ο κ. Μητσοτάκης µέχρι τέλους, αλλά
σοφά πράττων τον εξαίρεσε από τους οµιλητές της Νέας Δηµο-
κρατίας σε αυτή τη διαδικασία, δικαιώνοντάς µας και δικαιώνον-
τάς µε προσωπικά για τις καταγγελίες που έκανα. 

Όταν στις 24 Νοεµβρίου του 2023 µε εκατόν πενήντα οκτώ ψή-
φους δίνατε κάλυψη και ασυλία στον κ. Καραµανλή και κόµπαζε
ο κ. Βορίδης «δεν υπάρχουν ποινικές ευθύνες», του είπα «κύριε
Βορίδη, θέλετε να κλείσετε το θέµα, αλλά σας εγγυώµαι εγώ
προσωπικά ότι το θέµα θα ανοίγει όλο και περισσότερο κάθε
µέρα, γιατί συνδέεται µε ανθρώπινες ζωές». 

Όταν στις 28 Νοεµβρίου έγινε η πρώτη απόπειρα συγκάλυψης
µε την εξαίρεσή µου, την οποία έφερε υπόλογο πρόσωπο, ο κ.
Πλεύρης, που στη συνέχεια εξαιρέθηκε, σας προειδοποίησα ότι
µε πενήντα επτά ανθρώπους δεν µπορείτε να κάνετε αυτά που
ξέρετε και κάνετε στις γνωστές υποθέσεις διαφθοράς και δια-
πλοκής σας. 

Σήµερα που επιχειρείτε άρον-άρον να κλείσετε την υπόθεση,
για να κλείσετε τις ευθύνες, σας ξαναλέω το έγκληµα αυτό απο-
κλείεται να συγκαλυφθεί όσο είµαι εγώ εδώ, µέσα στη Βουλή,
όσο οι οικογένειες των θυµάτων υπηρετούν το καθήκον τους
προς τους ανθρώπους τους, όσο οι επιζώντες και οι συγγενείς
δεν µπαίνουν στα δικά σας κόλπα και συνεχίζουν να ζητούν δι-
καιοσύνη. 

Μπαζώσατε τον τόπο του εγκλήµατος. Χτες το βράδυ -αν είναι
δυνατόν, το ανήρτησα εκείνη την ώρα- εµφανίστηκε στις τρεις
τα ξηµερώµατα ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Πα-
παθανάσης, στις τρεις τα ξηµερώµατα παρακαλώ, και κατέθεσε
στα Πρακτικά εκείνη την ώρα τα πειστήρια του µπαζώµατος. Πι-
στεύατε ότι δεν θα το πάρει είδηση κανείς; Ότι κοιµάται η κοι-
νωνία και η συνείδηση της δικαιοσύνης; Ότι κοιµούνται οι
συγγενείς; Ότι κοιµόµαστε εµείς; Δεν ξέρω. Τα πειστήρια του
µπαζώµατος όµως αποδεικνύουν ότι το µπάζωµα έγινε µε πλήρη
συνεργασία Αγοραστού και Υπουργείου Οικονοµικών, µε πλήρη
εµπλοκή των δικών σας µηχανισµών χωρίς πουθενά να αναφέ-
ρεται µπάζωµα, δηλαδή µε πλήρη συναίσθηση ότι συγκαλύπτεται
αυτό που πράγµατι έγινε, και αναδροµικά. Δηλαδή πότε; Τον
Απρίλιο, στα τέλη Μαρτίου, στις 31-3-2023, αναδροµικά το νοµι-
µοποιήσατε γιατί δεν βρίσκατε άλλο τρόπο να νοµιµοποιήσετε
700.000 περίπου ευρώ -κάτι λιγότερο, από τα έγγραφά σας- που
δαπανήσατε γι’ αυτόν τον σκοπό. Αναδροµικά, µε παραπλανητι-

κές αναφορές για µίσθωση οχηµάτων και µηχανηµάτων και ούτω
καθεξής µεταξύ σας, υµών της Νέας Δηµοκρατίας, και προσπα-
θώντας να καλύψετε τις ευθύνες σας. 

Γιατί µπαζώσατε τον χώρο; Μπαζώσατε τον χώρο γιατί ξέρατε
τι περιείχε και τι µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία. Ο χώρος
που έχει µπαζωθεί είναι χώρος όπου βρίσκονταν τα συντρίµµια,
όπου µπορεί να έχει διασπαρεί η όποια επιζήµια ύλη. Γνωρίζατε
ότι υπάρχει αυτός ο κίνδυνος και αυτό επιχειρήσατε να καλύ-
ψετε. Ο χώρος που έχει καλυφθεί δεν έχει καµµία σχέση µε στα-
θεροποίηση µηχανηµάτων, ένα από τα ψέµατά σας. Δεν έχει
καµµία σχέση µε αποµάκρυνση συντριµµιών, γιατί έγινε µετά την
αποµάκρυνση των συντριµµιών, αυτήν την άτσαλη και γρήγορη
αποµάκρυνση, που οδήγησε στο να είναι εκτεθειµένα επί µήνες
στις καιρικές συνθήκες τα βαγόνια µε ανθρώπινα υπολείµµατα,
µε ανθρώπινα µέλη, µε προσωπικά αντικείµενα, µε κινητά, µε ταυ-
τότητες, µε πιστωτικές κάρτες, µε σκουλαρίκια, µε ρολόγια, που
τα πετάξατε σα σκουπίδια, σα σκουπίδια! Κάποιοι περιµένουν
ιερά να παραλάβουν αυτά τα αντικείµενα των ανθρώπων τους
που εξαϋλώθηκαν και εσείς τα πετάξατε άρον-άρον σα σκουπί-
δια! Βρέθηκαν από την ειδική οµάδα Anubis εννέα µήνες µετά,
τον Νοέµβριο. Εννέα µήνες µετά, αφού είχαν µεσολαβήσει οι κα-
ταστροφές, οι πληµµύρες, εκτεθειµένα!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Γιατί τα πετάξατε άρον άρον; Γιατί θέλατε να µπαζώσετε το
χώρο κύριοι, γιατί ξέρατε τι έχει η εµπορική αµαξοστοιχία και το
έχει πει και ο Πρωθυπουργός ότι το ήξερε. 

Στη συνέντευξή του στον Σταύρο Θεοδωράκη ρητώς λέει:
«Γνωρίζουµε απολύτως τι περιείχε η εµπορική αµαξοστοιχία. Δεν
είχε τίποτε το εύφλεκτο, δεν είχε τίποτε από όλα αυτά που λέ-
γονται». Αυτά είπε ο κύριος Πρωθυπουργός. 

Χθες, κύριε Γεωργιάδη, µου κάνατε µία σύσταση, µιλώντας εκ
µέρους του πατέρα του µηχανοδηγού της εµπορικής αµαξοστοι-
χίας. Μου επιτεθήκατε κιόλας. Δεν ξέρω, είχατε πράγµατι εξου-
σιοδότηση να µιλήσετε εκ µέρους του ανθρώπου αυτού;
Αναρωτιέµαι. 

Πάντως για το ότι ο Πρωθυπουργός πήγε προσωπικά στην κη-
δεία του µηχανοδηγού της εµπορικής αµαξοστοιχίας -και δεν
πήγε µόνος του, πήγε µε τον κ. Σταϊκούρα και µε τον κ. Οικονό-
µου και µε άλλα στελέχη σας- δώσατε εσείς την πληροφόρηση.
Και υπάρχει και δηµοσίευµα από τα «ΝΕΑ» στις 7-3-2023 που
λέει: «Το παρόν στην κηδεία δίνει ο Πρωθυπουργός, Κυριάκος
Μητσοτάκης, καθώς και ο Χρήστος Σταϊκούρας και o Γιάννης Οι-
κονόµου. Ο άτυχος εργαζόµενος της εµπορικής αµαξοστοιχίας
ήταν εθελοντής στο Γραφείο του Πρωθυπουργού και ο κ. Μη-
τσοτάκης τον γνώριζε προσωπικά, όπως βεβαίως και την οικογέ-
νειά του.». Θα το καταθέσω στα Πρακτικά, όπως θα καταθέσω
και την εισαγωγική τοποθέτηση του Πρωθυπουργού, Κυριάκου
Μητσοτάκη στη συνεδρίαση του Υπουργικού Συµβουλίου, εκεί
που είπε ότι δεν θα γίνουµε η χώρα του «µπλάνκο», που είπε ότι
αναλαµβάνει ευθύνες, που είπε ότι αν είχε ολοκληρωθεί η 717
δεν θα γινόταν το δυστύχηµα. Εκεί επίσης είπε ότι υποσχέθηκε
στη µητέρα, κ. Ιωάννα Βούλγαρη, στην κηδεία του µονάκριβου
γιου της Σπύρου. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Εγώ έχω απόλυτη συναίσθηση, λοιπόν, κύριε Γεωργιάδη και
δεν έχω ποτέ µου προσβάλει τη µνήµη ανθρώπου που χάθηκε.
Η παραποίηση όµως των γεγονότων είναι από µόνη της προ-
σβολή στη µνήµη. Και αυτό το οποίο θα πρέπει να εξηγήσετε
είναι αν αυτές οι πληροφορίες που εσείς δώσατε είναι ανακριβείς
ή αληθείς. Πάντως, η δική µου ενηµέρωση προέρχεται από τα
δηµόσια δεδοµένα που εσείς -επαναλαµβάνω- δώσατε στην δη-
µοσιότητα. 

Και επειδή, λοιπόν, το ανθρώπινο λάθος θελήσατε να το προ-
βάλετε εξαρχής ως αιτιολογία και λόγο για την αφαίρεση των αν-
θρώπινων ζωών και επειδή σας απέδειξα αµέσως προηγουµένως
ότι θα ήταν έκπληξη να µην γίνει ανθρώπινο λάθος σε αυτές τις
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συνθήκες και επειδή αποδεικνύεται ότι ενώ λέγατε ότι δεν θα
γίνει η Ελλάδα η χώρα του «µπλάνκο», αλλά το ρουσφέτι σας
ήταν εκεί µόνος του, σταθµάρχης στην κρίσιµη στιγµή και εξα-
φανίστηκε στη συνέχεια ο επόπτης µε αναρρωτική άδεια για ένα
µήνα και αποκαλύπτονταν το ένα µετά το άλλο τα γεγονότα της
συγκάλυψης και υποτίθεται θα ρίχνατε άπλετο φως, πρέπει να
απαντήσετε και πρέπει να απαντήσει ο κ. Μητσοτάκης. 

Κύριε Μητσοτάκη, τελικά την ώρα που λέγατε δεν θα γίνουµε
η χώρα του µπλάνκο, αφήνατε να γίνονται κινήσεις και µπαζώ-
µατα στον τόπο του εγκλήµατος για να καλυφθεί το τι άλλο
υπήρχε εκεί, εκτός από τα συντρίµµια του τρένου και ό,τι απέ-
µεινε από τους ανθρώπους; Και την ίδια ώρα µας λέτε ότι αφή-
νατε να παρεµβαίνουν στο υλικό του ΟΣΕ, να παρεµβαίνουν στο
υλικό των καταγραφών - αυτό που έπρεπε να έχει διασφαλιστεί
και κατασχεθεί από το πρώτο δευτερόλεπτο- δικά σας πρόσωπα
του ΟΣΕ, διορισµένα από εσάς και να γίνονται και πάλι γκρίζες
διαδικασίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώνετε τη σκέψη σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, σε λίγο ολοκληρώνω. 

Υπάρχει µια κατάθεση, είναι του µάρτυρα Χρυσάγη. Έφυγε ο
κ. Γεωργιάδης. Έχει καταθέσει στην επιτροπή Γεραπετρίτη -και
είναι συγκλονιστική η κατάθεση θα την καταθέσω και στα Πρα-
κτικά- ότι έχει υπόνοιες για την αλλοίωση του υλικού, έχει κατα-
θέσει ότι θα πρέπει να ελεγχθεί. Το ίδιο έχει καταθέσει και ο κ.
Γενιδούνιας. Έχουν καταθέσει ότι έχουν σοβαρές υπόνοιες αλ-
λοίωσης του υλικού. Ο Χρυσάγης σκοτώθηκε σε ένα τροµακτικό
δυστύχηµα στα τέλη Μαρτίου, αν δεν κάνω λάθος, το 2023. Και
έχει καταθέσει -δεν τον έχουµε δυστυχώς ως µάρτυρα- ότι υπάρ-
χει σοβαρή υπόνοια χάλκευσης του υλικού. Όλα αυτά, εσείς κύ-
ριοι -γιατί γι’ αυτό γίνεται η πρόταση δυσπιστίας και µην
υπεκφεύγετε σε άλλα ζητήµατα- δεν αισθανθήκατε την ανάγκη
να τα ερευνήσετε; 

Ο κ. Μητσοτάκης που θα έρθει -πότε άραγε- εδώ δεν αισθά-
νεται την ανάγκη να διατάξει να ερευνηθούν; Όχι βέβαια, είναι η
απάντηση, γιατί γνωρίζει τις απαντήσεις, γιατί γνωρίζει την προ-
σωπική του εµπλοκή και γιατί γνωρίζει την προσωπική του ενοχή. 

Κυρίες και κύριοι, σαν σήµερα, πριν από έναν χρόνο, στις 28
Μαρτίου του 2023 βρέθηκα µαζί µε την Μαρία Καρυστιανού και
µε την οικογένεια του Ντένις Ρούτσι και µε τους γονείς και συγ-
γενείς όλων των θυµάτων στον τόπο του εγκλήµατος. Ήταν το
πρώτο µνηµόσυνο γι’ αυτό το έγκληµα. Μέσα στη µεγάλη οδύνη
της, η Μαρία Καρυστιανού σε κάποια στιγµή, έφυγε από δίπλα
µου σαν να ηλεκτρίστηκε, διότι εντόπισε τον κ. Αγοραστό, τον
περιφερειάρχη σας, το δικό σας παιδί, τον κολλητό του κ. Μη-
τσοτάκη. Τον εντόπισε και θέλησε να του ζητήσει εξηγήσεις. Θέ-
λησε να του ζητήσει εξηγήσεις για το µπάζωµα. Όλη η
στιχοµυθία και τώρα καλώ τους δηµοσιογράφους -τους δηµο-
σιογράφους, όχι τα µέσα ενηµέρωσης- που έχουν καθήκον να
δηµοσιεύουν την αλήθεια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε, µε δύο φράσεις θα ολοκληρώσω.

Καλώ τους δηµοσιογράφους που έχουν καθήκον να µην παίρ-
νουν εντολές παρασιώπησης. Είναι καταγεγραµµένη από τις τη-
λεοπτικές κάµερες ολόκληρη η στιχοµυθία της Μαρίας
Καρυστιανού µε τον Αγοραστό.

Οι υπεκφυγές και οι δικαιολογίες που έδινε, ό,τι απαντούσε
εκείνος που αρνήθηκε να απαντήσει στην εξεταστική επιτροπή
για τα Τέµπη. Αναζητήστε τα, δηµοσιεύστε τα. Όλα αυτά που οι
συγγενείς σήµερα αναζητούν ως στοιχεία και δηµοσιεύουν είναι
σε δηµόσια θέα. Υπάρχουν για το ρεπορτάζ, υπάρχουν διαθέ-
σιµα για να καταρρίψουν την προπαγάνδα, την οποία ηθεληµένα
και µεθοδευµένα οργανώνει αυτή η Κυβέρνηση, η απολύτως εµ-
πλεκόµενη σε ενέργειες συγκάλυψης παρασιώπησης και απόσει-
σης της δικής της ποινικής ευθύνης. 

Έχω ακόµα πάρα πολλά και θα τα πω σε επόµενη οµιλία µου
γιατί είναι υπόσχεση ότι δεν θα κλείσει απόψε το θέµα. Η τελευ-
ταία, λοιπόν, φράση είναι υπόσχεση στους γονείς, στους συγγε-

νείς, στους τραυµατίες, στις οικογένειες των θυµάτων αλλά και
σε όλους τους πολίτες που όλες αυτές τις µέρες επικοινωνούν
µαζί µου και µου λένε ότι παίρνουν δύναµη όταν µπορούν να ελ-
πίσουν ότι η χώρα µας µπορεί να φτιάξει, ότι µπορεί να σταµα-
τήσει να είναι η χώρα του «πάµε και όπου βγει», ότι µπορεί να
σταµατήσει να είναι η κακιά η χώρα που σκοτώνει τα παιδιά της.
Η υπόσχεσή µου, λοιπόν, σε όλους και σε όλες είναι ότι εγώ θα
αντέξω. Ό,τι και να κάνετε, όση λάσπη και αν ρίξετε, όσες επιθέ-
σεις και αν δεχθώ, όσες µεθοδεύσεις και αν ενορχηστρώσετε,
εγώ θα αντέξω. Θα αντέξω. Θα είµαι εδώ. Θα είµαι η φωνή σας.
Θα είµαι η φωνή εκείνων που δεν έχουν πια φωνή. Και είναι υπό-
σχεση να κάνω τα πάντα ώστε να µην υπάρξει άλλο παιδί που θα
µπει ανυποψίαστο στο τρένο και να µην υπάρξει άλλη µάνα που
να υποχρεωθεί να πάρει στις πλάτες της το έργο της δικαιοσύ-
νης, το έργο της αλήθειας, αυτό το έργο, κυρίες και κύριοι και
κυρίως κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, που οφείλουµε να αναλά-
βουµε εµείς και που πρώτοι οφείλετε να αναλάβετε εσείς. Μην
έχετε καµµία αµφιβολία. Είναι µια ιστορική συνεδρίαση και θα
µείνετε στην ιστορία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να αναφερθώ -και είναι υποχρέωσή µου- στον Μι-

χάλη Χαραλαµπίδη. Επιτρέψτε µου. Και αναφέροµαι στον Μιχάλη
Χαραλαµπίδη γιατί ως πόντιος κατά το ήµισυ του χρωστάω τον
αγώνα που έκανε και επέβαλε αυτό το Κοινοβούλιο να αναγνω-
ρίσει την ποντιακή γενοκτονία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Το ΠΑΣΟΚ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Του το χρωστάµε όλοι. Ήταν το πατριωτικό ΠΑΣΟΚ. Αν-
δρέας Παπανδρέου. Όχι το σηµιτικό, το σηµερινό. Ουδεµία
σχέση εκείνο το ΠΑΣΟΚ µε το σηµερινό. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ούτε εσείς έχετε καµµία σχέση µ’ αυτό
το ΠΑΣΟΚ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Μη στεναχωριέστε. Θα πούµε πολλά σήµερα. Μη µε
στενοχωρείτε από τώρα. Στενοχωρείστε µε στη µέση. Να συνε-
χίσω. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεύτερον, ήταν ο οραµατιστής του αγωγού Μπουργκάς
- Αλεξανδρούπολη που υλοποίησε ο Κώστας Καραµανλής. Αυτός
ήταν ο Μιχάλης Χαραλαµπίδης. Γιατί πολλοί ξεχνάτε ποιοι ήταν
οι πραγµατικοί αγωνιστές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για µένα αιωνία του η µνήµη. Τεράστια η παρακαταθήκη του. 
Πάµε τώρα στο θέµα των Τεµπών. Είµαστε εµείς οι κακοί της

Βουλής που αποκαλύψαµε όλα όσα έγιναν σε σχέση µε τη συγ-
κάλυψη. Θέσαµε ερωτήµατα στην Κυβέρνηση. Δεν απαντήθηκαν
ποτέ. Από την πρώτη εβδοµάδα του Μαρτίου 2023 είχα ρωτήσει
την Κυβέρνηση τι µετέφερε το εµπορικό τρένο. Κανένας εδώ
µέσα δεν έδωσε σηµασία. Κανένας. Ήµασταν εµείς που ρωτή-
σαµε αν ήταν δηλωµένο το εµπόρευµά του. Κανένας εδώ µέσα
δεν έδωσε σηµασία. Ήµασταν εµείς που µιλήσαµε για τις εκρή-
ξεις και το µανιτάρι που δηµιουργήθηκε. Κανένας εδώ µέσα δεν
έδωσε σηµασία. Ρωτήσαµε γιατί πήγε το κλιµάκιο της αεροπο-
ρίας εκεί και όχι η Αστυνοµία από την πρώτη στιγµή και απέ-
κλεισε το χώρο. Κανείς εδώ µέσα δεν ευαισθητοποιήθηκε να µας
ακούσει. Ρωτήσαµε πόσοι ήταν οι αγνοούµενοι. Κανείς εδώ µέσα
δεν µας ακολούθησε στη λογική µας. 

Γιατί οι ιατροδικαστές έκαναν αναφορά θανάτου µε πολλα-
πλές κακώσεις και όχι για απανθράκωση ή διαµελισµό που υπήρ-
χαν; Τα είπαµε εδώ µέσα από την πρώτη στιγµή. Κανείς δεν µας
άκουσε. Γιατί οι πυροσβέστες που πήγαν µετά µεταφέρθηκαν
στο νοσοκοµείο µε χηµικά εγκαύµατα; Ρωτήσαµε. Κανείς δεν µας
απάντησε από τον Μάρτιο 2023. Γιατί δεν διορίστηκε χηµικός να
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ελέγξει επιτέλους τον χώρο από την πρώτη στιγµή; Δεν µας
άκουσε κανείς εδώ µέσα. Γιατί δεν εστάλησαν άµεσα στο σηµείο
του δυστυχήµατος ειδικά εκπαιδευµένα σκυλιά για να µυρίσουν,
να δουν τι συνέβη εκεί; Κανείς δεν µας ακολούθησε στη λογική
µας. Γιατί κρύφτηκε η ιδιωτική εταιρεία «HELLENIC TRAIN»; Από
την πρώτη στιγµή το ρωτήσαµε, ενώ έπρεπε να πάει µε βραχιο-
λάκια µέσα ο Ιταλός µαφιόζος που τη διοικεί. Κανείς δε µας ακο-
λούθησε. Γιατί δεν κατασχέθηκε το βιντεοληπτικό υλικό από την
πρώτη στιγµή, από τη διαδροµή του τρένου από τη Θεσσαλονίκη
µέχρι και τη Λάρισα, µέχρι εκεί που έγινε το δυστύχηµα; Γιατί δεν
πήρε η Κυβέρνηση, οι αρµόδιοι φορείς, τα βίντεο από την εθνική
οδό; Τον Μάρτιο 2023 τα λέγαµε αυτά. Γιατί; Γιατί; Γιατί; Γιατί;
Γιατί δυστυχώς αυτή η Κυβέρνηση επιχείρησε να συγκαλύψει την
ιστορία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
Και η επιχείρηση ήταν βάρβαρη. Και θα το εξηγήσουµε τώρα.

Δεν βλέπω κανέναν πρωτοκλασάτο εγώ και δεν µου αρέσει. Πε-
ρίµενα τον Μάκη Βορίδη να µιλήσουµε. Θα τα πούµε σε λίγο. Εύ-
χοµαι να έρθει. Πριν από δέκα µέρες σας ενηµέρωσα ότι
µετέφεραν τριακόσιους τόνους χώµατος σε άλλο σηµείο που
έκρυβαν µέχρι πριν δέκα µέρες. Το είπα εδώ πρώτος στην ελλη-
νική Βουλή. Σας λέω τώρα για ακόµη µια φορά ότι υπάρχει και
τρίτο µέρος που πήγαν κάποια µπάζα. Τα ευρήµατα τα πήγαν σε
τρίτο µέρος. Σήµερα θα πέσουν οι µάσκες. Δεν είναι µόνο το
Κουλούρι που δήθεν έψαξαν από την Κυβέρνηση. Είναι άλλα δύο
σηµεία. Γιατί τα πήγαν εκεί οι εγκληµατίες; Όποιοι κι αν είναι
αυτοί. Γιατί ήθελαν να κρύψουν το έγκληµα. Γιατί δεν πας σε τρία
σηµεία διαφορετικά τον χώρο του εγκλήµατος. Στέλνεις και ελέγ-
χεις επιτοπίως. Έτσι ξέρουµε και από τις ταινίες, εν πάση περι-
πτώσει. Δεν χρειάζεται να είσαι εγκληµατολόγος. 

Υπάρχει και τρίτο σηµείο. Σήµερα θα ακουστούν πολλά. Σή-
µερα θα πέσουν οι µάσκες όλων. Μιλήσαµε για τον ιδιωτικό
χώρο. Που έχετε δει κράτος σοβαρό να στέλνει τριακόσιους τό-
νους χώµα από ξεµπάζωµα σε ιδιωτικό χώρο; Σε ιδιώτη πήγε,
στον Πανδρεµµένο. Σας είπα και που. Το στίγµα σας το έδωσα.
Σε µια ιδιωτική εταιρεία. Ρωτήσαµε γιατί ξεµπαζώθηκε και ξαναµ-
παζώθηκε ο χώρος. Δεν µας απαντάει κανένας. Ρωτήσαµε επί-
σης γιατί κρύψατε τον χώρο απόθεσης των µπαζών και των δύο
σηµείων. Όχι στο Κουλούρι. Τα άλλα δύο, γιατί τα κρύψατε; Δεν
µας απάντησε κανείς. 

Πάµε λοιπόν στα κοµβικά. Πάµε στην µονταζιέρα γιατί έχουµε
και άλλα να πούµε στην πορεία. Το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», λοιπόν,
βρήκε από κάποιον, τους το πήγε κοµιστής -να θυµηθούµε τα
παλιά- ο οποίος γράφεται στον Τύπο ότι είναι Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. Γράφεται. Ακροθιγώς αναφέρεται.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ποιος; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Εγώ ρωτάω ποιος Βουλευτής είναι. Εσείς θα ρωτήσετε
εµένα; Τα µέσα λένε ότι Βουλευτής δικός σας πήγε στο «ΠΡΩΤΟ
ΘΕΜΑ» το µονταρισµένο CD. Και πάµε λοιπόν στην ουσία. Θα
κληθεί το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» να πει ποιος πήγε εκεί το συγκεκρι-
µένο USB; Γιατί δεν κάλεσε ο εισαγγελέας το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ»;
Είναι υποχρεωµένος. Είναι προϊόν εγκλήµατος. Γιατί; Γιατί έγινε
µοντάζ. Αποδείχτηκε µονταρισµένο. Και όλοι κρύβετε την αλή-
θεια από τον ελληνικό λαό, δυστυχώς. 

Θα σας πούµε, λοιπόν, τι έγινε ακριβώς στην ιστορία αυτή.
Γιατί εµείς έχουµε ενηµέρωση. Πρώτη Μαρτίου 2023, τρία στε-
λέχη του ΟΣΕ βρέθηκαν στην οδό Καρόλου, στο γραφείο της δι-
εύθυνσης κυκλοφορίας. Εκεί όπου υπάρχει καταγραφικό
συνοµιλιών. Δεν επέτρεψαν σε κανένα άλλο στέλεχος να είναι
εκεί. Τους έδιωξαν όλους. στις έντεκα το πρωί αναχωρούν µε
µαύρο τζιπ και οι τρεις. Ο ένας εξ αυτών ήταν ο Κώστας Χρυσά-
γης. Ξέρετε ποιος είναι ο Κώστας Χρυσάγης; Ο άνθρωπος που
συµπτωµατικά µετά από λίγες ηµέρες έχασε τη ζωή του στη Βου-
λιαγµένη από ένα τροχαίο δυστύχηµα. Θα σας πω όµως τι είπε
όταν ανακρίθηκε στον ανακριτή. Σε λίγο θα πέσουν οι βόµβες. Ο
άλλος ήταν ο άνθρωπος που διορίσατε µεταβατικό πρόεδρο του
ΟΣΕ εσείς στη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Παναγιώτης Τερεζάκης. Ο
δεύτερος. Βρήκαµε τους δυο. Ψάχνουµε τον τρίτο τώρα. Μισό
λεπτό.  Πώς είναι δυνατόν να έχουν το υλικό από την 1η Μαρτίου
αλλά η ΕΛ.ΑΣ. να το πάρει 4 Μαρτίου, όπως λέει η Κυβέρνηση;

Πείτε µου σε ποια σοβαρή χώρα συµβαίνουν αυτά. Είµαστε µε
τα καλά µας; Ποιον κοροϊδεύετε; 

Το βράδυ της 1η Μαρτίου δηµοσιεύτηκαν µονταρισµένοι οι διά-
λογοι στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ». Μονταρισµένοι οι διάλογοι! Ποιος
έκανε τη διαρροή και το µοντάρισµα; Ρωτώ! Ο Κώστας Χρυσά-
γης, ο αείµνηστος, στις 14 Μαρτίου δίνει κατάθεση στην Επι-
τροπή Εµπειρογνωµόνων. Ακούστε τι λέει. Ακούστε! Εκεί
αποκαλύπτει ότι είχε στην κατοχή του δύο στικάκια µε τις επίµα-
χες συνοµιλίες. Κατονοµάζει, µάλιστα, τον µεταβατικό Πρόεδρο
του ΟΣΕ, Παναγιώτη Τερεζάκη, που εσείς διορίσατε µεταβατικό
Πρόεδρο ενώ ήταν εµπλεκόµενος στο έγκληµα! Ακούστε τώρα:
Ενώ ξέρουνε ότι είναι εµπλεκόµενος σε έγκληµα ο Τερεζάκης,
τον βάζουν στον ΟΣΕ. Τον βάζετε στον ΟΣΕ! Αυτό δεν λέγεται
«συγκάλυψη»; Αφού είναι ύποπτος -είναι ύποπτος- πως τον βά-
ζετε στον ΟΣΕ; Με ποιο δικαίωµα; 

Ο Τερεζάκης ήταν τεχνικός σύµβουλος της διοίκησης, για θέ-
µατα συντήρησης συστηµάτων, αποκατάστασης ζηµιών και τη-
λεδιοίκησης. Το είχα καταγγείλει εδώ, όταν τον κάνατε τον
Απρίλιο. Σας είχα πει ότι «ο Τερεζάκης είναι υπόδικος, µην τον
βάζετε». Το καταγγείλαµε. Και τώρα; Μαθαίνω το εξής, από έγ-
γραφο -θα το καταθέσω στα Πρακτικά- «ο Τερεζάκης σταµάτησε
την εσωτερική έρευνα του ΟΣΕ για τη διαρροή των ηχητικών».
Ο Τερεζάκης! Αυτός που διορίσατε, ενώ ο ίδιος είχε διαβεβαι-
ώσει για τη διενέργειά της. Και σήµερα µαθαίνουµε για τα µον-
ταρισµένα! 

Ας καλέσει, λοιπόν, η δικαιοσύνη -αύριο το πρωί- τον Τερε-
ζάκη, για να πει ποιος του έδωσε την εντολή -ποιος Υπουργός,
ποιος Πρωθυπουργός- για να µοντάρει το συγκεκριµένο βίντεο.
Προκαλούµε τη δικαιοσύνη, για να µάθει ο ελληνικός λαός όλη
την αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στο δεύτερο τώρα, επειδή φοβόσαστε να πείτε ονόµατα

στο ΠΑΣΟΚ. Εδώ θα αρχίσει το γλέντι, τώρα. 
Δόθηκαν 1.800.000 ευρώ -για τους τρεις που συλλάβανε- εγ-

γύηση για να βγούνε έξω. Ρώτησε ο εισαγγελέας, έψαξε ο κ. Πι-
τσιλής, πού τα βρήκαν τα λεφτά αυτά; Γιατί ρωτάω; Το πρώτο
στέλεχος, ο Άνθιµος Αµανατίδης, αφέθηκε µε 600.000 ευρώ εγ-
γύηση. Το δεύτερο στέλεχος, η Λουκία Τουµπανάκη, µε εγγύηση
500.000 ευρώ. Το τρίτο στέλεχος, για τη σύµβαση 717, µε εγ-
γύηση 700 χιλιάδων ευρώ. Πώς εξασφάλισαν τέτοια αστρονο-
µικά ποσά; Πού τα βρήκαν; Ένας υπάλληλος του ΟΣΕ, µπορεί
να έχει 800 χιλιάρικα καταθέσεις; Ποιος κάλυψε τις υπέρογκες
εγγυήσεις; 

Πάµε, λοιπόν, στην αποκάλυψη της σηµερινής «ΕΣΤΙΑΣ». Κοτ-
τάκης: «Μεγαλοεπιχειρηµατίας πλήρωσε την εγγύηση αξιωµα-
τούχου του ΟΣΕ;». Ρωτά η εφηµερίδα, αλλά ο κ. Μαρινάκης και
η Κυβέρνηση δεν απαντούν. Κάνει αποκάλυψη η εφηµερίδα: «Συ-
νεργάτης του Πρωθυπουργού συναντήθηκε µε αξιωµατούχους
του ΟΣΕ; Ναι ή όχι; Τον ενηµέρωσε ότι θα πάει φυλακή, αλλά θα
ανταµειφθεί;». Αυτά γράφτηκαν σήµερα από την παραδοσιακή
δική σας εφηµερίδα, την «ΕΣΤΙΑ». Από αυτή την εφηµερίδα, όχι
εφηµερίδα της Αντιπολίτευσης. Και δεν απαντάτε. Δεν λέτε το
παραµικρό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
«Από την περιγραφή», λέει ο Κοττάκης ότι, «υπάρχουν δύο ονό-

µατα εδώ: Ο Γ.Μ. και ο Χρήστος Β. της «ΕΡΓΟΣΕ»». Ας το διαψεύ-
σουν. Ο ένας τριγυρνάει εδώ µέσα. Ας βγει να το διαψεύσει. Να
το διαψεύδει ο ίδιος! Λέει τα ονόµατά τους. Και δεν το κάνω εγώ
για έναν και µόνον λόγο: Γιατί µέχρι να αποδειχτεί ότι είναι ένοχοι,
είναι αθώοι και για εµένα. 

Εδώ υπάρχει πολύ µελάνι χυµένο, για να καλύψετε τις ποµπές
στα Τέµπη. Ακούστε εδώ: «Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός συναντήθηκε
µε ολιγάρχη»; Καλά είπαµε, ο Αλαφούζος δικός σας άνθρωπος
είναι, γιατί να τον συναντήσει; Γιατί συναντήθηκε ο Πρωθυπουρ-
γός µε τον ολιγάρχη; Πείτε µου τον λόγο-πρεµούρα! Συναντιούν-
ται πρωθυπουργοί µε ολιγάρχες, κατ' ιδίαν; Σε ποια χώρα το έχετε
δει αυτό, χωρίς κάµερες; Τι ήθελε να πει µε τον Αλαφούζο; 

Αληθεύει ότι ο κ. Μπρατάκος, ο κ. Σκέρτσος και ο κ. Παπα-
σταύρου συναντήθηκαν …;

Α, εδώ στο ΠΑΣΟΚ, βρε παιδιά, µισό λεπτό. Ο Αρχηγός σας
χθες µίλησε για τους Υπουργούς. Δεν µίλησε; Μίλησε για τους
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Υπουργούς εδώ, έλεγε ότι συναντήθηκαν κάποιοι Υπουργοί της
Νέας Δηµοκρατίας µε έναν ολιγάρχη. Γιατί φοβάστε να πείτε
όνοµα; Γιατί δεν τόλµησε να πει ο κ. Ανδρουλάκης το όνοµα;
Κάνει «τζιζ» το όνοµα; Βαγγέλης Μαρινάκης. Με αυτόν συναντή-
θηκαν οι Υπουργοί. Γιατί δεν το λέτε; Τι φοβάστε εδώ µέσα; Τι
φοβάστε; Κακό είναι; 

Καλώς τον κι ας άργησε. Σας έψαχνα. Καθίστε, κύριε Υπουργέ,
καθίστε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τι κάνετε,
κύριε Πρόεδρε;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Καθίστε, καθίστε.

Και µάλιστα -ακούστε εδώ- επειδή θέλω να είµαι ξεκάθαρος εγώ
µε το ΠΑΣΟΚ, έχω µπροστά µου ένα πόθεν έσχες ενός υπαλλήλου
του ΟΣΕ. Τα έψαξα. Μηχανοδηγός είναι. Ακούστε, για να δείτε
πώς γίνεται το λαθρεµπόριο. 

Δεν θα πω το όνοµά του. Δεν είµαι ανόητος. Τα ονόµατα πρέπει
να τα ψάξτε εσείς ως Κυβέρνηση και η δικαιοσύνη, όχι εγώ.

Λοιπόν, έχει τριώροφο στην Κηφισιά, δύο σκάφη, εξοχικό, µε
µισθό 1.600 ευρώ το µήνα. Πού τα βρήκε τα λεφτά; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Προίκα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Θα σας πω εγώ τι προίκα έχουν: Λαθρεµπόριο από Θεσσαλονίκη
– Αθήνα οι εµπορικές αµαξοστοιχίες. Και το έχω καταγγείλει άπει-
ρες φορές. Λαθρεµπόριο παράνοµων υλικών, µη νόµιµων. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Και αντί να ψάχνουµε γιατί κάηκαν τα παι-
διά, γιατί κάηκαν οι άνθρωποι -και εγώ έχασα φίλο, κολλητό
τριάντα ετών εκεί µέσα- ασχολείστε µε τη σύµβαση 717, 749, 759,
789. Είναι σηµαντικό θέµα. Κάηκαν, όµως, από την έκρηξη. 

Άλλη αποκάλυψη. Λέµε, λοιπόν, στους Έλληνες, ας σκεφτούν
σοβαρά, ας σκεφτούν λογικά. Και θα το πω για ακόµη µια φορά
στους συναδέλφους εδώ µέσα που φοβούνται να µιλήσουν για
διαπλοκή. Από πού και ως πού, κύριε Υπουργέ µου, πηγαίνουν δυο
υπουργοί σας στον κ. Βαγγέλη Μαρινάκη; Και τι πικρία για εσάς,
πικρός καφές, ο φίλος σας ο Μαρινάκης να αποσταθεροποιεί τη
Νέα Δηµοκρατία και τη χώρα! Εσείς το είπατε. «Αποσταθεροποιεί
ένας ολιγάρχης και το ένα µέσο τη χώρα». Ο φίλος σας ο Βαγγέ-
λης Μαρινάκης. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ποιος το
είπε; Μήπως το είπε το ΠΑΣΟΚ;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Η Κυβέρνησή σας. Όχι, υπάρχει δήλωση Υπουργού ότι αποστα-
θεροποιείται η χώρα. Δήλωση του Μαρινάκη, του Κυβερνητικού
Εκπροσώπου. 

Το ξέρω ότι εσείς δεν πρόκειται να πείτε κακή κουβέντα για τον
Βαγγέλη Μαρινάκη. Εσείς ειδικά, που τρώτε και πίνετε µαζί, δεν
µπορείτε να πείτε κακή κουβέντα. Δεν είναι κακό. Και κανένα
πούρο να κάνουµε. Κακό είναι;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν κα-
πνίζω.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Δίπλα στον Μαρινάκη ήσουν στη Θεσσαλονίκη. Ή να τρως και κα-
νένα ψαράκι µαζί του. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ήρθε ο κ. Μαρινάκης.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ο Βαγγέλης Μαρινάκης λέω. Μην αλλάζετε την κουβέντα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Τόσο πολύ φοβάστε τον Βαγγέλη τον Μαρινάκη εσείς όλοι; Τόσο
πολύ τον φοβάστε αυτόν και τον Αλαφούζο; Και θα κυβερνήσετε
εσείς την Ελλάδα, οι φοβισµένοι, οι δειλοί; Σοβαρολογείτε τώρα;
Ναι ο Βαγγέλης Μαρινάκης συναντήθηκε µε Υπουργούς σας. Το
λέω ξανά. Και πήγαν και στο σπίτι του, για να του πουν χρόνια
πολλά. Άντε, ο Μάκης το καταλαβαίνω, είναι χρόνια φίλοι µε τον
Βαγγέλη Μαρινάκη. Μπορεί να πάει και στο σπίτι του κ. Μαρινάκη.
Είναι φίλοι καλοί. Αλλά να πηγαίνουν οι άλλοι δύο, µε εντολή του
Πρωθυπουργού; Και να το γράφουν οι εφηµερίδες κοροϊδεύοντας
τη Νέα Δηµοκρατία. Πού καταντήσατε µωρέ την παράταξη; Να
παρακαλάτε τον κάθε ολιγάρχη να µην σας κάνει κριτική. 

Θα σας κάνει κριτική όποιος θέλει, όταν θέλει, αρκεί να έχει
δίκιο. Τελεία και παύλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εγώ παρακαλώ τους Έλληνες να γυρίσουν πίσω και να δουν

την αλήθεια, ποιος φταίει για την ιστορία αυτή. Ξέρω ότι ο Πρω-
θυπουργός σε λίγη ώρα θα µιλήσει για «ΨΕΚ», για συνωµοσιο-
λόγους, το ξέρω. Είναι αυτός ο Πρωθυπουργός, ο οποίος
µιλούσε µε τον Υµηττό, µε κάτι εξωγήινους, είχε πει κάτι τέτοιο.
Είναι αυτός ο Πρωθυπουργός ο οποίος έλεγε ότι έχει µελέτες
πως στο λεωφορείο δεν κολλάει κορωνοϊός. Μιλήστε µου για συ-
νωµοσιολόγους και «ΨΕΚ». Είναι αυτός που έλεγε ότι δεν έριξε
αντιπυρικό υγρό στην Πάρνηθα. 

Ακούστε, να απαντήσει ο Πρωθυπουργός σοβαρά, πολύ σο-
βαρά. Θέλει να πάει στις Βρυξέλλες και θα τα κάνει όλα γης µα-
διάµ στη χώρα. Αυτό θέλω να απαντήσει ο Πρωθυπουργός.
Θέλει ο Πρωθυπουργός να φύγει, να πάρει θέση στις Βρυξέλλες
γι’ αυτό και άφησε τη χώρα στον αυτόµατο πιλότο; Γιατί δεν νο-
είται Κυβέρνηση, πραγµατικά, δι’ αυτού του τρόπου. Σας καταγ-
γέλλουµε, λοιπόν και εσάς στο ΠΑΣΟΚ και στον ΣΥΡΙΖΑ ότι
κάνατε ένα οικτρό µεγάλο πολιτικό λάθος. Μια Κυβέρνηση που
καταρρέει δηµοσκοπικά, δεν της κάνετε πρόταση µοµφής για
ένα θέµα που θα συσπειρωθεί και θα τσιµεντωθεί. 

Κύριοι συνάδελφοι, κάνατε µέγα πολιτικό λάθος και εγώ δεν
έχω τη συνήθεια του κ. Ανδρουλάκη, να µε βρίζει όταν λείπω. Θα
πω, όµως, το εξής, γιατί έβαλε και τον εκπρόσωπο Τύπου να πει
ότι δεν θα ψηφίσουµε εµείς πρόταση δυσπιστίας. Ό,τι να' ναι.
Στο ΠΑΣΟΚ τα αυτονόητα δεν καταλαβαίνετε. Λέω, λοιπόν, το
εξής: Στηρίξατε µια παραπαίουσα Κυβέρνηση δηµοσκοπικά, τη
συσπειρώσατε µε την πρόταση αυτή. Ήταν λάθος πολιτικό. Δεν
θέλω να πιστέψω ότι απλά τους στηρίζετε. Τους στηρίξατε,
όµως, σε ένα νοµοσχέδιο που θα µπορούσαµε να τους ρίξουµε,
να είχε απαλλαγεί ο τόπος από αυτή την επάρατη, δυστυχώς, φι-
λελεύθερη όπως οι ίδιοι λένε, ακρονεοφιλελεύθερη παράταξη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα µπορούσαµε να απαλλαγούµε, µε το γάµο των οµοφυλο-

φίλων. Αν εκεί συµφωνούσαµε, θα µπορούσαµε να τους ρίξουµε.
Κάνατε λάθος τότε λοιπόν και τώρα κάνετε και δεύτερο λάθος.
Το δεύτερο λάθος είναι ότι τους στηρίζετε. 

Γιατί κανείς εδώ µέσα δεν µίλησε για το ξεµπάζωµα και το µπά-
ζωµα; Κανένας. Γιατί δεν µας στηρίξατε, φίλες και φίλοι, το 2023,
τον Μάρτιο, τον Απρίλιο, τον Μάιο; Όλοι µιλάτε µε γρίφους. Κά-
ποιος, κάπου, κάποτε είδε τον ολιγάρχη. Κάποιοι υπουργοί συ-
ναντήθηκαν µε τον τάδε. Μιλήστε µε ονόµατα στον ελληνικό λαό
για να µάθουν και αυτοί οι άνθρωποι εκεί πάνω και όλοι οι υπό-
λοιποι Έλληνες την πραγµατικότητα. Γιατί η αλήθεια είναι υπο-
κειµενική. Η αλήθεια η δική µου µπορεί να είναι το ψέµα το δικό
σας. Η πραγµατικότητα είναι µία. Έκαψαν τα παιδιά. Αυτή είναι
η αλήθεια. Καήκαν τα παιδιά, οι µισοί και παραπάνω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, και στα υπόλοιπα. Δεν ψελλίζει κανένας τα ονό-

µατα. Επειδή κάποιοι, όχι όλοι, είστε λίγο φοβισµένοι και λίγο δει-
λοί, φοβάστε τους ολιγάρχες, θα σας πω τι έλεγε ο Αντισθένης
για τους φοβισµένους. «Όποιος φοβάται τους άλλους, γίνεται
δούλος τους χωρίς να το καταλάβει.» Ακούστε αυτό που σας
λέω. Όταν το πολιτικό προσωπικό της χώρας γίνεται δούλος και
δουλικό των ολιγαρχών, παρακαλάνε οι Υπουργοί και Βουλευτές
κάποιον ολιγάρχη σε ένα κανάλι να τους πάει, τότε υπάρχει µε-
γάλο πρόβληµα. Πραγµατικά είναι να γελάει κανείς πολίτης όταν
σκέφτεται ότι οι Βουλευτές παρακαλούν ολιγάρχες για να βγουν
στα κανάλια τους, αν θα ήθελε να κυβερνήσει και πώς να κυβερ-
νήσει. Δεν µπορεί να κυβερνηθεί ο τόπος έτσι παιδιά, µε φόβο.
Είναι τραγική ειρωνεία να πίνεις καφέ µε ολιγάρχη και µετά να
καταγγέλλεις για fake news το «ΒΗΜΑ», κύριε Βορίδη. Καταγγεί-
λατε για fake news το «ΒΗΜΑ» εσείς προσωπικά;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ναι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Μπράβο. Χαίροµαι. Δεν είναι τραγική ειρωνεία, όµως, το µέσο του
φίλου σας να διαδίδει fake news εις βάρος σας, εις βάρος της
Κυβέρνησης, του κ. Μαρινάκη; Κάτι δεν πάει καλά. Εύχοµαι το
καλοκαίρι στα Χανιά που θα ξαναπάτε, γιατί κάθε χρόνο πηγαί-
νετε, να φάτε να πιείτε και να βρείτε και µια γέφυρα επικοινωνίας
καλύτερη. Λέω τώρα εγώ. Ξέρω ότι έχετε αυτή την νηφαλιότητα,
τον κυνισµό να τα δέχεστε όλα. Όµως, ξέρετε ότι η κυνικότητα
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είναι ό,τι χειρότερο για έναν πολιτικό. Αν διαγράψεις την ανθρω-
πιά, τον ανθρωπισµό και πας στον κυνισµό, τότε δεν είσαι άνθρω-
πος, είσαι απλά ένα όργανο συµφερόντων, ένα όργανο µιας
κυβέρνησης. Κι εσείς δεν είστε έτσι. Μην υποδύεστε, λοιπόν, τον
ρόλο που δεν σας αρµόζει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε στα ψέµατα των Υπουργών της Νέας Δηµοκρατίας. «Δεν

υπήρχε δρόµος» λέει ο κ. Φλωρίδης. «Τα φορτηγά µετέφεραν το
χώµα από τη διάνοιξη». Κι εδώ είναι ψέµα. Υπήρχε δρόµος από
το 2019 και το 2020. Φωτογραφίες από drone. Δρόµος υπήρχε.
Πάλι ψέµατα είπε ο Φλωρίδης. Δεν άνοιξαν κανένα δρόµο. Το
2019 ο δρόµος είναι δίπλα. Θα τα καταθέσω για τα Πρακτικά.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πώς τις βρήκατε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Υπάρχουν στο διαδίκτυο. Μπορείς να τις βρεις από ειδική υπηρε-
σία. Google Μaps λέγεται. Επειδή δεν µπορείτε εσείς στο ΠΑΣΟΚ
να βρείτε στοιχεία, ρωτάτε πού τα βρήκαµε εµείς; Google Μaps
και τα βρίσκετε σας λέω. Έχει και από drone φωτογραφίες.

Πάµε στο άλλο. Λέγατε ότι το µπάζωµα έγινε αργότερα. Έτσι
είπατε στην αρχή. Το δελτίο Τύπου, όµως, που έχω µπροστά µου
ξεκάθαρα λέει ότι το µπάζωµα έγινε τη δεύτερη µέρα. Θα το κα-
ταθέσω στα Πρακτικά. 

Βορίδης, ο εκλεκτός φίλος και Υπουργός: «Συκοφαντίες»,
«χαλκεύσεις», «υποψίες», «υπαινιγµοί». Με θεατρικότητα τα
έλεγε εδώ. «Αυτή είναι η πολιτική σας µέχρι σήµερα». Τα έλεγε
σε όλους εδώ. «Την ανθρώπινη ευαισθησία δεν σας την χαρί-
ζουµε», έλεγε ο Υπουργός Μάκης Βορίδης. Ποιος το είπε αυτό;
Αυτός που έλεγε ότι δεν θα χαρίσει τη Μακεδονία στα Σκόπια.
Αυτός και η παρέα του η Νέα Δηµοκρατία που χάρισαν το όνοµα
«Μακεδονία» στα Σκόπια. Πώς να σε πιστέψουµε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άδωνις Γεωργιάδης: «Δεν µπάζωσαν για να πατάνε οι γερανοί,

που πατούσαν και πριν µπαζώσουν, αλλά µπάζωσαν γιατί περνάει
το φυσικό αέριο». Μιλάµε για τραγωδία Κυβέρνηση. Δηλαδή,
λέτε ότι έχει δίπλα στην εθνική οδό αγωγό φυσικού αερίου που
είναι διακόσια πενήντα µέτρα µακριά και θα γινόταν η έκρηξη αν
πατούσαν πάνω οι γερανοί. Από την έκρηξη που έγινε στο τρένο
δεν έγινε έκρηξη. Ακούστε. Δεν είναι σοβαρά πράγµατα αυτά. 

Πάει ο άλλος και λέει το εξής. Υπουργός Δικαιοσύνης: «Η εκ-
σκαφή στα Τέµπη έγινε γιατί ήταν γκρεµοί εκεί». Αν δείτε στη φω-
τογραφία κανένα γκρεµό εδώ εσείς, µάλλον στο Κιλκίς επειδή
έχει πεδιάδες πολλές, δεν ξέρει τι είναι ο γκρεµός. Ε, δεν δικαιο-
λογείται ρε παιδιά διαφορετικά. Τόση ανοησία και τόσο ψέµα;
Τόση ανοησία;

Ακούστε. Βγαίνει εδώ Υπουργός, ο Φλωρίδης και λέει ότι «όσοι
µιλούν για µπαζώµατα είναι για τα µπάζα». Να τ’ ακούν οι άνθρω-
ποι εκεί πάνω. Όσοι µίλησαν για µπαζώµατα πολιτικοί, οι συγγε-
νείς, οι πραγµατογνώµονες είναι για τα µπάζα, κύριε ναύαρχε.
Αν, όµως, µαζεύετε κάθε «µπάζο» του Σηµίτη αυτά θα έχετε.
Αυτά θα έχετε αφού µιλάει για µπάζα ο κ. Φλωρίδης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κάνατε το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας σηµιτικό. Έχετε µα-

ζέψει ό,τι υπάρχει αδέσποτο από τον Σηµίτη στη Νέα Δηµοκρα-
τία. Ντροπή! 

Βγαίνει ο κ. Σκέρτσος πριν από λίγο εδώ. Δεν είναι εδώ ο κ.
Σκέρτσος. Μου βγάζει µια φωτογραφία από τον αδερφό του που
σκοτώθηκε σε τροχαίο δυστύχηµα πριν είκοσι πέντε χρόνια. Λαϊ-
κισµός! Λαϊκισµός αισχίστου είδους! Καταγγέλλει όλους τους άλ-
λους για λαϊκιστές και µας δείχνει τον αδελφό του πριν είκοσι
πέντε χρόνια που κάποιος τον σκότωσε σε ένα τροχαίο δυστύ-
χηµα µε υψηλή ταχύτητα. Τι σχέση έχει το ένα µε το άλλο; Τι
σχέση έχει το σιδηροδροµικό δυστύχηµα µε το τροχαίο του
αδελφού του; Εξηγήστε µου. Τι λαϊκισµός είναι αυτός; Επίκληση
στο συναίσθηµα κάνει; Και καταγγέλλετε όλους τους άλλους για
λαϊκισµό;

Πάµε στα υπόλοιπα τώρα. Τώρα πείτε µας, κύριε Βορίδη, γιατί
παραιτήθηκε ο Πρόεδρος της επιτροπής για Τέµπη, ο κ. Μπίνης;
Δεν ξέρετε ε; Αυτή η Κυβέρνηση δεν ξέρει τίποτα τελικά.  Δεν
είδαν, δεν άκουσαν, δεν ξέρουν. Έχουν θέµα ακοής, όρασης,
όµως άλλα θέµατα συγκάλυψης τα ξέρουν καλά.  

Πάµε στην ιστορία. Φταίει ο σταθµάρχης. Να το δεχτώ εγώ,

κύριε Βορίδη. Φταίει ο σταθµάρχης. Να ξέρω να πω ότι ακούσια
η συµµετοχή της Κυβέρνησης στη συγκάλυψη. Ξέρετε τι είχε πει
ο Μολιέρος; Το διαβάζω αυτούσιο: «Δεν είµαστε υπεύθυνοι µόνο
γι’ αυτό που κάνουµε, αλλά και γι’ αυτό που δεν κάνουµε». Και
δεν κάνατε τίποτα για να αποτρέψετε το δυστύχηµα. Δεν κάνατε
τίποτα όλοι σας για να έχει αξιόλογο σιδηρόδροµο η Ελλάδα. Επί
πενήντα χρόνια ο σιδηρόδροµος είναι της δεκαετίας του 1950
και του 1960 και πρέπει να ντρεπόµαστε όλοι εδώ µέσα για την
κατάντια αυτού του κράτους. Είναι κατάντια, φίλες και φίλοι. 

Ακούστε τώρα, γιατί πιέζει και ο χρόνος και δεν θέλω να πάρω
περισσότερο. Πάµε στην έκθεση του πραγµατογνώµονα. Αρχίζει
το πάρτι. Έκθεση πραγµατογνώµονα. Έκθεση Κοκοτσάκη. Την
καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για το συµβάν, κύριε Βορίδη. Με πραγµατικά περιστατικά, όχι
για φαντασίες. Δεν θέλετε συγκάλυψη, ε; Τι λέει η έκθεση, λοι-
πόν, του πραγµατογνώµονα; Την πρώτη µέρα µετά το δυστύχηµα
άρχισε η µεταβολή του χώρου, χωµατουργικές εργασίες, άκριτα.
Γιατί -λέει- έγινε αποµάκρυνση βαγονιών, συντριµµιών και όλων
των υπολοίπων από τη διαχειρίστρια εταιρεία, ενώ ήταν ύποπτη;
Η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» ανέλαβε να µεταφέρει ό,τι υπάρχει και δεν υπάρ-
χει. Η ύποπτη εταιρεία για πληµµελή άσκηση καθηκόντων, για
ένα σωρό πράγµατα, ανέλαβε να εκκαθαρίσει τον χώρο. Αυτό
δεν λέγεται συγκάλυψη; Βρέθηκαν ανθρώπινα βιολογικά υπο-
λείµµατα. Δεν θα πω τι λέει ακριβώς. Δεν θέλω να επικαλεστώ
την αναφορά του για DNA, για θηρευτές πτηνά που έτρωγαν
µέλη, κοµµάτια ανθρώπων. Το αφήνω αυτό. Επτά µήνες µετά
πήγαν οι πραγµατογνώµονες.

Επίσης, γιατί στη δικαστική έρευνα που κάνει η Κυβέρνηση και
οι δικοί τους πραγµατογνώµονες περιγράφουν τη συµπεριφορά
της πυρκαγιάς -λένε εδώ- µετά τη σύγκρουση, χωρίς να αιτιολο-
γούν πώς έγινε η σύγκρουση. Λένε ότι έγινε µια σύγκρουση και
µια έκρηξη απλή. Δεν λένε οι δικοί τους πώς έγινε. Να σας πω
πώς έγινε; Κύριε Βορίδη, θα ήθελα να παρακολουθήσετε λίγο.
Θα σας πω τώρα πώς έγινε. Να πούµε µόνο αλήθειες εδώ. Έχω
µπροστά µου το πρωτόκολλο που ακολούθησε η Κυβέρνηση. Το
καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το πρωτόκολλο αυτό, λοιπόν, ισχύει µόνο σε περίπτωση σο-
βαρού ατυχήµατος για τη µεταφορά επικίνδυνου εµπορεύµατος.
Το πρωτόκολλο είναι εκεί. Πήγε ο Στρατός και η Αεροπορία, απέ-
κλεισαν τον χώρο, αρνήθηκαν βοήθεια από διασώστες, αρνήθη-
καν από σκυλιά. Άρα, λοιπόν, κάτι δεν πάει καλά. 

Θέλετε αλήθεια; Η αλήθεια είναι εδώ, κύριοι συνάδελφοι, και
σήµερα το πρωί βγήκε. Όλη η αλήθεια. Φωτογραφία από το ένα
κοντέινερ. Δίπλα ακριβώς έχει το φορτίο του ξυλολίου που µε-
ταφέρθηκε. Αυτή είναι η φωτογραφία. Την καταθέτω για τα Πρα-
κτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βρέθηκαν από ένα έως έξι δοχεία τέτοιου καυσίµου, διαλυτών,
µέσα στην περιοχή. Τα µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία. Κα-
θένα από αυτά µπορεί να έχει ένα κυβικό ξυλόλιο µέσα. Απόδειξη
από τους πραγµατογνώµονες, όχι θεωρία. 

Και λέει η έκθεση. Ακούστε. «Στην έκθεση µας περιγράφουµε
ακόµη ότι εντοπίσαµε το κουτί µεταφοράς ξυλολίου κατά τη
διάρκεια των εργασιών. Υπήρχαν κάποιοι που συνέλεγαν αντικεί-
µενα από τα συντρίµµια και τα µετέφεραν σε κενό χώρο, πίσω
από τα δύο βαγόνια της εµπορικής». Συγκάλυψη. «Δεν ξέρουµε
πού τα πήγαν. Καταλάβαµε ότι η χωρητικότητα του κάθε δοχείου
ήταν περίπου ένα κυβικό. Υπολογίζουµε ότι µπορεί να υπήρχαν
έως έξι δοχεία». Αυτά σκότωσαν τα παιδιά, αυτά έκαψαν τα παι-
διά, οι παράνοµοι λαθρέµποροι που δεν θέλετε να αποκαλύψετε.
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Ποιους φοβάστε; Ποιον καλύπτετε; Ποιον ολιγάρχη; Ποιον λα-
θρεµπόρο; Πείτε µας επιτέλους. Πείτε Μας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αν δεν ξέρετε, να βάλουµε πραγµατικά µια ανεξάρτητη αρχή,

να συµφωνήσουµε όλοι, µε πραγµατογνώµονες για να βρούµε
την αλήθεια. Κάντε το για να αποδείξετε ότι δεν ξέρετε τίποτα.
Κάντε το τώρα.

Πού βρέθηκαν αυτά; Βρέθηκαν σε τρίτη περιοχή, όχι στο Κου-
λούρι που είπε η Κυβέρνηση, όχι στον Πανδρεµµένο που πήγατε
τα χωµατουργικά. Αυτά τα επικίνδυνα, τα πήγατε σε τρίτη πε-
ριοχή, λένε οι πραγµατογνώµονες. Μιλάµε για συγκάλυψη αίσχι-
στου είδους. Συγκάλυψη!

Πάµε στα συµπεράσµατα της εταιρείας που έκανε την έρευνα.
Λέγεται «ANUBIW». Πήγε σκυλιά. Ήθελε από την πρώτη µέρα να
πάει τα ειδικά σκυλιά που ερευνούν πτώµατα και αρνήθηκε η Πυ-
ροσβεστική. Γιατί αρνήθηκε; Ρωτώ εσάς. Γιατί δεν δέχτηκε η Πυ-
ροσβεστική να πάει η εταιρεία «ANUBIS» χωρίς λεφτά να ψάξει
ανάµεσα στα συντρίµµια; Πείτε µου τον λόγο. Γιατί; Αφού δεν
έχει η Πυροσβεστική ειδικά σκυλιά για πτώµατα, µόνο για ζων-
τανούς. Γιατί; Ποιος την έδωσε την εντολή; Ποιος συγκάλυψε την
ιστορία; Γιατί δεν απαντάει κανένας σας; Από τη δεύτερη µέρα!

Ακούστε τι βρήκανε, πέρα από τα προσωπικά αντικείµενα.
Βρήκανε ύπαρξη ανθρώπινων µελών µετά από επτά µήνες στη
δεύτερη περιοχή που κρύβατε, στον Πανδρεµµένο. Βρήκανε αν-
θρώπινα µέλη. Πτηνά θηρευτές έτρωγαν ανθρώπινα µέλη. Βρή-
κανε ύποπτα δείγµατα ανθρώπινων βιολογικών υγρών πάνω σε
στερεά. 

Αυτά που σας λέω είναι εδώ, κύριοι συνάδελφοι. Πραγµατο-
γνωµοσύνες, όχι παραµύθια όπως κάνατε εσείς. Κατατεθειµένα
στη δικογραφία είναι αυτά όλα και φωτογραφίες και υλικό που η
Κυβέρνηση δεν γνωρίζει, δεν ξέρει τίποτα γι’ αυτά. Ακούστε, όσο
υπάρχει η Ελληνική Λύση εδώ µέσα, θα σας ξεσκεπάζουµε ό,τι
κι αν κάνετε και να µην θέλετε να αποκαλυφθεί η αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν υπάρχει συγκάλυψη!
Εδώ οι πραγµατογνώµονες έπρεπε να µπουν από την Κυβέρ-

νηση, η οποία δεν τους έβαλε ποτέ τους πρώτους µήνες. Αναγ-
κάστηκαν να πληρώσουν οι άνθρωποι λεφτά από την τσέπη τους
για να βάλουν ανεξάρτητους πραγµατογνώµονες. Το καταλαβαί-
νετε; Αυτή είναι η αλήθεια, γιατί δεν θέλετε να αποκαλυφθεί η
αλήθεια και έχετε και το θράσος από πάνω να διαµαρτύρεστε.
Σας λέω τι συµβαίνει µε στοιχεία, όχι παραµύθια. Τέλος στα πα-
ραµύθια για την ιστορία των Τεµπών. Μόνο αλήθεια, όχι παρα-
µύθια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριε Ανδρουλάκη, χαίροµαι που είστε εδώ. Ποτέ δεν σας εξύ-

βρισα και ποτέ δεν αναφέρθηκα σε εσάς. Θέλω, όµως, να σας
κάνω µία ερώτηση. Εσείς το  συνταγµατικό τόξο, πώς το βλέπετε;
Θα µας το πείτε, γιατί δεν το καταλαβαίνω; Διότι, όταν ήµουν εγώ
στο ΠΑΣΟΚ, εσείς δεν ήσασταν. Εντάξει; Στο πατριωτικό ΠΑΣΟΚ
εσείς δεν ήσασταν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αν µου µιλάτε για συνταγµατικό τόξο, λοιπόν, εγώ δεν είµαι

του Βενιζέλου ούτε του Σηµίτη. Εγώ είµαι του Ανδρέα Παπαν-
δρέου και αυτού του περήφανου ΠΑΣΟΚ το οποίο το έχετε κα-
ταστρατηγήσει εσείς.

Για να µιλήσουµε λίγο για το πατριωτικό -αν θέλετε- ΠΑΣΟΚ.
Γιατί κάνατε το λάθος το πολιτικό και τους συσπειρώσατε σή-
µερα; Τους συσπειρώσατε. Ήταν λάθος. Πολιτικά για εσάς µπο-
ρεί να ήταν και σωστό. Αλλά ήταν λάθος, τους συσπειρώσατε.
Τώρα τους στηρίξατε. Εύχοµαι ακούσια και όχι εκούσια. Και εδώ
θα πάµε στο άλλο θέµα, που δεν µας ακούσατε, κύριε Ανδρου-
λάκη, πάλι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε, κύριε Πρόεδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Κλείνω εδώ.

Νοθεία στις εκλογές. Θα παρακαλέσω λίγο το ΠΑΣΟΚ να µε
ακούσει, έχει περισσότερους Βουλευτές και θέλω ο κ. Ανδρου-
λάκης να µε ακούσει ένα λεπτό. Νοθεία στις εκλογές. Το είχα πει
από την πρώτη στιγµή µετά το ��23. Εξακόσιες χιλιάδες νεκροί

στους εκλογικούς καταλόγους. Πρέπει να βρούµε έναν τρόπο
όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, είτε συνταγµατικό, είτε τυ-
ραννικό, είτε αντισυνταγµατικό τόξο, να επιβληθεί επιτέλους η
πραγµατική, η πλέρια δηµοκρατία σε αυτή τη Βουλή και οι εκλο-
γές να είναι ανόθευτες. Εξακόσιες χιλιάδες νεκροί σας λέω!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μην θυµηθώ την κ. Ασηµακοπούλου. Μας λέγατε «δεν συµβαί-

νει τίποτα». Ξαφνικά µαθαίνουµε η κ. Κεραµέως µπλεγµένη, η
οποία ταξιδεύει δωρεάν µε τον Πρωθυπουργό στη Νέα Υόρκη.
Επέστρεψε; Επέστρεψε, µπράβο. Καλώς να ορίσει.

Άρα, λοιπόν, η πρόταση η δική µας είναι µία: Έλεγχος του λο-
γισµικού της «SINGULAR», η οποία, κύριε Ανδρουλάκη, κύριε
Παππά, εµπλέκεται και αυτή στην ιστορία µε το τσιπ που πήρε η
κ. Ασηµακοπούλου. Το ξέρετε; Δεν το ξέρετε. Θα σας ενηµερώ-
σουµε τώρα, λοιπόν, εµείς, γιατί όπου υπάρχει λύση, υπάρχει και
η Ελληνική Λύση. Θα σας δώσω στοιχεία και πάλι.

Επειδή µας είπε χθες ο Υπουργός, ο Βορίδης, ότι ο ΟΑΣΕ είναι
εδώ, πόσοι είναι οι παρατηρητές του ΟΑΣΕ που έρχονται στις
εκλογές;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όσους
κρίνει ο οργανισµός.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Πόσοι έρχονται; Υπουργέ µου, σας παρακαλώ, αριθµό. Πόσοι
είναι οι εκπρόσωποι του ΟΑΣΕ; Όχι µιας οµάδας του ΟΑΣΕ που
έρχεται παρακλάδι. Άτοµα. Έξι είναι;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν ξέρω.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Δεν ξέρετε. Μάθετε, έξι είναι. Οι παρατηρητές είναι έξι. Δηλαδή
για µια εκλογική αναµέτρηση έχουν έξι παρατηρητές και κοµπορ-
ρηµονευόταν ο Υπουργός εδώ. «Και το κράτος δικαίου», «η Δη-
µοκρατία της Ελλάδος», «ανόθευτες οι εκλογές». Ανόθευτες;
Τώρα θα σας πω εγώ πόσο ανόθευτες είναι Υπουργέ µου.

Γιατί οι δύο στενοί συνεργάτες, αφού είναι ανόθευτες και δεν
φταίγατε τίποτα µε τα e-mail, τους στείλατε άρον άρον; Θα την
πληρώσει πάλι ο σταθµάρχης, ο Θεοδωρόπουλος θα την πληρώ-
σει. Πάλι αυτόν βάζετε στο δόκανο. Γιατί είστε ανεύθυνοι, δεν
αναλαµβάνετε καµµία ευθύνη, δεν παίρνετε καµµία ευθύνη
επάνω σας, γιατί πολύ απλά ψάχνετε εξιλαστήρια θύµατα.

Ας µιλήσουµε, λοιπόν, για τη διαρροή, κύριε Παππά και κύριε
Ανδρουλάκη. «SINGULAR LOGIC». Μόνιµος διαχείριση των εκλο-
γών σαράντα χρόνια. Στις 25-1-2024 το Υπουργείο Εσωτερικών
εγκρίνει πίστωση 1.600.000 ευρώ και την εποµένη µέρα καλεί τη
«SINGULAR LOGIC» να προχωρήσει σε ανάπτυξη λογισµικού για
την εφαρµογή της επιστολικής ψήφου. Ακούσατε τις ηµεροµη-
νίες; Ψάξτε πότε πήρε η Ασηµακοπούλου τα στοιχεία. Γιατί εδώ
υπάρχει ένα άλλο ερώτηµα. Γιατί από την εισαγγελική έρευνα
που λέει η Κυβέρνηση για τις διασφαλίσεις του ψηφιακού περι-
βάλλοντος που έχει δηµιουργηθεί απουσιάζει το όνοµα της «SIN-
GULAR» και της «SPACE HELLAS»; Ξέρετε γιατί; Γιατί είναι ο
Μανωλόπουλος, ο κολλητός του Πρωθυπουργού. Ο ιδρυτής της
εταιρείας ποιος είναι, ξέρετε; Αυτός που βαυκαλίζει και βρίζει το
ΠΑΣΟΚ και βρίζει και τον ΣΥΡΙΖΑ και τα υπόλοιπα κόµµατα, ο
Δρυµιώτης. Ναι, ο Δρυµιώτης, αυτός που λέει τι καλός που είναι
ο Πρωθυπουργός. Μα, λογικό είναι, άµα µου δίνει 1.600.000 σε
µια εταιρεία, στη φιλική µου εταιρεία, µια χαρά είναι ο Πρωθυ-
πουργός. Και χαρακτήρισε µάλιστα -ακούστε λίγο- οπισθοδρο-
µική την έρευνα ο Δρυµιώτης. Γι’ αυτό και λέω, εδώ έχουµε τα
e-mails της «SINGULAR LOGIC» πώς πήρε τη δουλειά. Για να κα-
ταλάβετε πως γίνονται οι νοθείες.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θέλετε, λοιπόν, να ελέγξουµε το λογισµικό; Μαζί σας. Θέλετε
συνταγµατικό, αντισυνταγµατικό τόξο, τυραννικό τόξο; Ό,τι τόξο
και να θέλετε. Σας το είπα και χθες, δεν το άκουσε ο κ. Ανδρου-
λάκης. Κύριε Ανδρουλάκη, συνταγµατικό το τόξο σας; Χωρίς
βέλος, τόξο δεν υπάρχει. Τελεία, παύλα. Το λέω για να ξέρουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνω εδώ, κύριε Πρόεδρε. Κύριε Υπουργέ µου, από επι-

τυχία σε επιτυχία είστε, εξωτερική πολιτική, τεράστια. Τι έγινε, τι
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έµαθα τώρα; Ο Μπελέρης απελευθερώθηκε; Τον Δεκέµβριο έτσι
µου είπες εδώ. Να µην µιλάω για τον Μπελέρη, γιατί εµείς κά-
νουµε διεργασίες να τον βγάλουµε απέξω. Δεύτερον, τι έµαθα;
Ακυρώθηκε το ραντεβού Μπάιντεν - Μητσοτάκη; Τεράστιες επι-
τυχίες. Από αποτυχία σε αποτυχία πάτε. Και το τρίτο και κυριό-
τερο, φαίνεται ότι η σωστή πλευρά της ιστορίας δεν έχει
ραντεβού µε τον Μπάιντεν, για να ξέρουµε και τι λέµε.

Επίσης, ένα θέµα που αφορά τον Υπουργό -εύχοµαι να µην
σας αφορά, κύριε Υπουργέ- η υπόθεση του ΟΠΕΚΕΠΕ. Μαθαίνω
ότι γίνεται χαµός µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Εκδόθηκε πρόστιµο, αλή-
θεια, κύριε Υπουργέ, 280 εκατοµµυρίων ευρώ από την Ευρω-
παϊκή Ένωση για τα δικαιώµατα το �� 20 µέχρι το �� 22; Τα 260
εκατοµµύρια ευρώ αφορούν τα δικαιώµατα της συνδεδεµένης
βάσης έκτασης; Τα 23 εκατοµµύρια αφορούν πρόστιµα για την
πολλαπλή συµµόρφωση; Ισχύουν όλα αυτά;

Κύριε Υπουργέ, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτή η µεγάλη
παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας έγινε µια παράταξη σηµιτικών.
Αν θέλετε πραγµατικά να είστε ειλικρινείς µε τον ελληνικό λαό
που σας ψήφισε, θα λέτε ολόκληρη την αλήθεια. Εµείς λέµε την
αλήθεια. Δεν είµαστε εξαρτηµένοι από τους ολιγάρχες που εξαρ-
τάστε εσείς. Δεν είµαστε ίδιοι. Εµείς θα αλλάξουµε την Ελλάδα,
θέλετε δεν θέλετε. Δεν παρακαλάµε κανέναν ολιγάρχη, λέµε τα
ονόµατά τους, είµαστε απέναντί τους, είµαστε δίπλα στους Έλ-
ληνες, δίπλα στον λαό, τον εργαζόµενο, τον µισθωτό, τον συν-
ταξιούχο, τον δηµόσιο υπάλληλο.

Κύριε Γεωργιάδη, να σας πω τι έλεγε ο Μάρκος Αυρήλιος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Πρόεδρε, ολοκληρώστε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Είστε ιστοριοδίφης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τα

εις εαυτόν.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Ο Άδωνις τα ξέρει, αλλά δεν τα εφαρµόζει. Στη θεωρία είναι
καλός. Στην εφαρµογή έχει κανένα πρόβληµα. Φοβάται κανένας
την αλλαγή, κύριε Γεωργιάδη; Αλλά τι µπορεί να πει κανείς χωρίς
αλλαγή.

Στις 9 Ιουνίου δίνουµε µε τους Έλληνες ραντεβού. Στις 9 Ιου-
νίου δίνουµε ραντεβού µε το µέλλον. Στις 9 Ιουνίου δίνουµε ραν-
τεβού εµείς οι Έλληνες για την Ελλάδα και τους Έλληνες.

Και να πω και κάτι άλλο, για τους ανθρώπους που είναι έξω,
της «ΛΑΡΚΟ». Ξεπουλήσατε τη «ΛΑΡΚΟ» όλοι και οι άνθρωποι
αυτοί ενώ µπορούσαν να έχουν κινητήρια µηχανή της οικονοµίας
η «ΛΑΡΚΟ» πάει στα σκουπίδια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς την Ελλάδα την έχουµε θησαυρό. Εµείς αγαπάµε τους

Έλληνες. Εµείς αγαπάµε την Ελλάδα. Εµείς µιλάµε µε αποδεί-
ξεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ραντεβού 9 Ιουνίου µε το µέλλον της Ελλάδος. Ραντεβού µε

την Ελληνική Λύση για την ιστορία. 
Ευχαριστώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,

τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής, κ. Ανδρουλάκης Νικόλαος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, κύριε συνά-
δελφε. Μόνο οι Αρχηγοί θα µιλήσουν πλέον. 

Ελάτε, κύριε Ανδρουλάκη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
χτες πήρα την πρωτοβουλία να καταθέσουµε πρόταση δυσπι-
στίας κατά της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί µετά
από µια σειρά αποκαλύψεων είναι πλέον εδραιωµένη η πεποί-
θηση του ελληνικού λαού ότι αυτή η Κυβέρνηση λειτουργεί ως
µια καλοκουρδισµένη µηχανή διαφθοράς, συγκάλυψης και προ-
παγάνδας. Αυτό είναι το επιτελικό κράτος. Αυτό µας διαφήµιζαν
εδώ και χρόνια. Ποιο επιτελικό κράτος; Ένα επιτελικό παρακρά-

τος, το οποίο λειτουργεί µε όρους που υπονοµεύουν το δηµόσιο
συµφέρον και το µόνο που θέλουν είναι να διαιωνίζουν την εξου-
σία της Νέας Δηµοκρατίας. Ένα κράτος- λάφυρο. Αυτή είναι η
προτεραιότητα της σηµερινής Κυβέρνησης. 

Ο ελληνικός λαός πέρασε δύσκολα χρόνια µε την οικονοµική
κρίση. Πολύ δύσκολα χρόνια. Ανεργία, φτωχοποίηση, ανισότη-
τες. Τι περίµενε ο απλός πολίτης; Περίµενε αυτές οι νοοτροπίες
που οδήγησαν στη χρεοκοπία και τα µνηµόνια να αποτελέσουν
παρελθόν. Περίµενε ένα πολιτικό σύστηµα που θα λειτουργεί θε-
σµικά µε διαφάνεια, µε αξιοκρατία. Περίµενε ένα άλλο υπόδειγµα
διακυβέρνησης, δηµοκρατικό, συµµετοχικό, δίκαιο. Όµως εσείς
αποδεικνύετε κάθε µέρα ότι είστε αµετανόητοι, άρρηκτα συνδε-
δεµένοι µε τις παλιές κακές νοοτροπίες. Είναι βαθιά ριζωµένες
αυτές οι νοοτροπίες. Ηγεµονεύουν ακόµη στο κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος
Αλλαγής)

Σήµερα, λοιπόν, δεν είµαστε εδώ για την οποιαδήποτε υπό-
θεση. Σήµερα µιλάµε για µια τραγωδία, για ένα έγκληµα που δεν
θα δεχτούµε να επιβάλλετε ένα κλίµα σιωπής και συνενοχής. Αρ-
νούµαστε να αποδεχθούµε, το συνεχές µοτίβο σε πολλές υπο-
θέσεις, όπως και στο έγκληµα των Τεµπών. Διαφθορά,
συγκάλυψη, ατιµωρησία. Ακόµη και σε αυτό το ζήτηµα που συγ-
κλόνισε τον ελληνικό λαό, φερθήκατε απάνθρωπα και µε ασέβεια
και στη µνήµη των πενήντα επτά συνανθρώπων µας και στις οι-
κογένειές τους. 

Από την πρώτη στιγµή το µόνο σας ενδιαφέρον ήταν να επεν-
δύσετε επικοινωνιακά στην κακιά στιγµή και στο ανθρώπινο
λάθος. Άλλωστε, ο κ. Μητσοτάκης το ανέφερε στην πρώτη του
δήλωση. Λίγες ώρες µετά τη φονική σύγκρουση των τρένων απε-
φάνθη: ανθρώπινο λάθος, τελεία και µόνο.

Εµείς από την πρώτη στιγµή προσπαθήσαµε να σπάσουµε τη
σιωπή που πήγε να επιβληθεί από τη Νέα Δηµοκρατία και φιλικά
της µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Προσπαθήσαµε µε νόµιµο και θε-
σµικό τρόπο να γίνουν όλες οι απαραίτητες διαδικασίες, ώστε να
αποκαλυφθεί η αλήθεια και να αποδοθεί δικαιοσύνη. Όταν ήρθε
στη Βουλή, το καλοκαίρι που µας πέρασε, το πόρισµα της Ευ-
ρωπαϊκής Εισαγγελίας για τη σύµβαση 717, που εντόπιζε συγκε-
κριµένες ποινικές ευθύνες στους κ. Σπίρτζη και κ. Καραµανλή
εµείς αµέσως καταθέσαµε αίτηµα για προανακριτική επιτροπή.
Στο πόρισµα αναφέρεται χαρακτηριστικά: 

«Το χειρότερο είναι ότι το 2022 µε τον τρόπο που χειρίζεται τα
έργα η «ΕΡΓΟΣΕ» τα τρένα κυκλοφορούν χωρίς κανένα σύστηµα
ασφαλείας. Ποια ήταν η απάντησή σας σε αυτή µας την κοινο-
βουλευτική πρωτοβουλία; Την απορρίψατε άλλωστε ξεκαθαρί-
ζοντας ο κ. Βορίδης πριν καν ξεκινήσει συζήτηση, ότι δεν υπάρχει
καµµία περίπτωση να τη στηρίξετε. Αθωώσατε τον κ. Καραµανλή
καθώς αποφανθήκατε αλαζονικά ότι «δεν συντρέχουν ποινικές
ευθύνες». Αυτό ακριβώς είχε πει τότε ο κ. Βορίδης ως δικαστής:
Δεν συντρέχουν ποινικές ευθύνες. Υποβαθµίσατε συνειδητά το
πόρισµα, ισχυριζόµενοι ότι «αφορά ευρωπαϊκά δηµοσιονοµικά
στοιχεία, Ευρωπαϊκά χρήµατα». Αφορά και αυτά διότι είχε προ-
νοήσει η Ευρωπαϊκή Ένωση να µας δώσει 54 εκατοµµύρια ευρώ
για να επενδύσουµε στην ασφάλεια των µεταφορών στα τρένα
και αποτύχατε παταγωδώς. Αν η 717 είχε ολοκληρωθεί τα τρένα
δεν θα είχαν συγκρουστεί ποτέ, λέει αυτό το πόρισµα. Αλλά δεν
το λέει µόνο η ευρωπαϊκή εισαγγελία. Το λένε και αυτοί που διο-
ρίσατε, οι εµπειρογνώµονες.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Για να µην κοροϊδευόµαστε, το αδίκηµα της απιστίας δεν είναι
κάτι άλλο από ένα αδίκηµα διαφθοράς. Σηµαίνει διαφθορά, κύριε
Καραµανλή. Διότι λέτε συνεχώς «γιατί µε καταγγέλλετε;» Τι είναι
αυτό το οποίο θεωρείτε ότι πρέπει να συζητήσουµε σε µια προ-
ανακριτική; Μα αυτό που λέει το πόρισµα. Η απιστία είναι δια-
φθορά. Το πόρισµα λοιπόν αφορούσε αυτές ακριβώς τις
αδικαιολόγητες καθυστερήσεις. Εσείς όµως, πονηρά αντί να
πάτε σε προανακριτική, επιλέξατε την εξεταστική επιτροπή. Και
µε το αριθµητικό σας πλεονέκτηµα επιβάλλατε την αποσιώπηση
των ευθυνών σας και το αφήγηµα ξανά «του ανθρώπινου λάθους
και µόνο.» Μια εξεταστική επιτροπή που παρακαλώ έψαχνε ψύλ-
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λους στα άχυρα. Αντί να συζητάµε τους λόγους της τραγωδίας,
συζητούσαµε από το 1997 µέχρι σήµερα. Αντί να έρθουν σηµαν-
τικοί µάρτυρες, παρέλασαν παλιοί Υπουργοί προ εικοσαετίας και
εικοσιπενταετίας. Ήταν αυτά σοβαρά πράγµατα; Αλλά τι θέλατε;
Να επενδύσετε στις χρόνιες παθογένειες. Όποιες και αν είναι
αυτές αν είχε υλοποιηθεί η 717 τα δύο τρένα δεν θα είχαν συγ-
κρουστεί ποτέ. Και αυτή είναι η ευθύνη του κ. Καραµανλή και της
Νέας Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Ο ελληνικός λαός καταλαβαίνει, γιατί µιλάµε απλά. Και τι λέµε;
Όταν δεν υπήρχαν τα συστήµατα ασφαλείας που θα έπρεπε να
υπάρχουν, τότε παίζατε µε τις πιθανότητες. Διότι χωρίς αυτά τα
συστήµατα ασφαλείας το ανθρώπινο λάθος θα µπορούσε να
οδηγήσει σε τραγωδία. Με αυτά τα συστήµατα το ανθρώπινο
λάθος δεν θα µπορούσε να οδηγήσει ποτέ στην τραγωδία. Τόσο
απλά είναι τα πράγµατα όσο κι αν θέλετε µε στρεψοδικίες να δη-
µιουργήσετε µια άλλη αίσθηση στον ελληνικό λαό. 

Μπροστά λοιπόν, στην απόπειρα συγκάλυψης και ατιµωρη-
σίας, εµείς αποχωρήσαµε από αυτή την επιτροπή-παρωδία. Μια,
µόνο εξεταστική επιτροπή κατ’ όνοµα εξεταστική. Κρίσιµοι µάρ-
τυρες δεν υπήρχαν. Είχαµε την απάντηση: Μα, ήλθαν πάρα πολ-
λοί. Πολλοί, ναι. Κρίσιµοι, όχι. Φτάσατε να καλέσετε τον κ.
Αγοραστό όταν ήταν ήδη κατηγορούµενος, µε αποτέλεσµα να
λέει ότι ό,τι είναι να πω, θα το πω στα δικαστήρια. 

Και φτάσαµε βέβαια στην περασµένη Κυριακή. Τι έγινε την
προηγούµενη Κυριακή; Ένα δηµοσίευµα αποκαλύπτει ότι λίγες
ώρες µετά τη φονική σύγκρουση, πριν ακόµη µάθουµε πόσοι
είναι οι νεκροί, πόσοι είναι οι αγνοούµενοι, πόσοι είναι οι τραυ-
µατισµένοι, την ώρα που ακόµη οι οικογένειες αγωνιούσαν για
την τύχη των δικών τους ανθρώπων και εκατοµµύρια Έλληνες
έβαζαν στο µυαλό τους ότι σε αυτό το µοιραίο τρένο θα µπορού-
σαν να είναι τα παιδιά τους, να είναι οι συγγενείς τους, να είναι
οι ίδιοι, τότε ακριβώς, εκείνη την παγωµένη στιγµή για τον ελλη-
νικό λαό, κάποια νοσηρά µυαλά είχαν µια άλλη προτεραιότητα.
Έβαζαν εκείνη τη στιγµή σε εφαρµογή το έγκληµα χειραγώγη-
σης της κοινής γνώµης προ των εθνικών εκλογών.

Όπως χαρακτηριστικά αναφέρει η σηµερινή «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»
-άλλο ένα συγκρότηµα που θα µας πείτε σε λίγο ότι σας πολεµά
κι αυτό, γιατί ψάχνετε φαντάσµατα- στις τέσσερις το πρωί, ούτε
πέντε ώρες µετά τη σύγκρουση, τα γρανάζια της προπαγάνδας
είχαν µπει ήδη σε κίνηση. Μόνη τους αγωνία να ενισχυθεί µε χον-
δροειδή τρόπο το κυβερνητικό αφήγηµα ότι για όλα φταίει ο µοι-
ραίος σταθµάρχης και µόνο αυτός. Ένας σταθµάρχης όµως που
εσείς είχατε διορίσει παράνοµα στη θέση αυτή. Γι’ αυτόν τον
λόγο, από τις οκτώ η ώρα το πρωί της ίδιας ηµέρας, πριν ακόµη
παραλάβουν τις συνοµιλίες η Αστυνοµία και οι δικαστικές αρχές,
κάποιοι τις είχαν στην κατοχή τους. Τις είχαν επεξεργαστεί και
τις είχαν διοχετεύσει σε φιλικό µέσο µαζικής ενηµέρωσης της
Νέας Δηµοκρατίας, το οποίο δηµοσίευσε αυτούσιο ότι δώσατε.

Λέτε, και το άκουσα και από κάποια στελέχη της Νέας Δηµο-
κρατίας: «Μα τι είναι αυτά για τα οποία µας κατηγορείτε; Ήταν
γνωστό τοις πάσι ότι οι συνοµιλίες αυτές δεν ήταν αληθινές.»
Πού ήταν γνωστό τοις πάσι µόνο εσείς το ξέρετε. Λέτε ότι το είχε
δηµοσιεύσει µέχρι και η κρατική ΕΡΤ. Όµως, αν είναι έτσι ακρι-
βώς τα πράγµατα όπως λέτε, τι κάνατε, κύριε Μητσοτάκη, εδώ
και έναν χρόνο για να βρεθεί το αδίστακτο χέρι, το διεφθαρµένο
χέρι της µονταζιέρας, αφού ξέρατε ότι ήταν χαλκευµένες οι συ-
νοµιλίες; Ποιες πρωτοβουλίες πήρε η Κυβέρνησή σας, ώστε να
βρούµε ποιος είναι αυτός ο νοσηρός νους, που την ώρα που θρη-
νούσαµε πενήντα επτά ανθρώπους, είχε την πρωτοβουλία και την
προτεραιότητα να πάρει τις συνοµιλίες πριν τη δικαιοσύνη και
την Αστυνοµία, να τις χαλκεύσει και να τις δώσει στο «ΠΡΩΤΟ
ΘΕΜΑ»; Τίποτα δεν κάνατε, γιατί πολύ απλά αυτό το νοσηρό
χέρι, ο νοσηρός νους είναι ανάµεσά σας, όπως ήταν και στις υπο-
κλοπές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Και αφού ξέρατε ότι είναι χαλκευµένες οι συνοµιλίες, γιατί τις
επικαλεστήκατε στην οµιλία σας στο Υπουργικό Συµβούλιο, αλλά
και στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας στα µέσα µαζικής ενηµέρω-

σης; Άρα µάλλον γνωρίζατε και παραπλανούσατε τον ελληνικό
λαό εν γνώσει σας. 

Απαντήστε, λοιπόν, µε απλές απαντήσεις στον ελληνικό λαό:
Ποιος πήρε τις συνοµιλίες; Ποιος τις χάλκευσε; Και ποιος τις
έδωσε στο συγκεκριµένο µέσο µαζικής ενηµέρωσης; Δεν θα κρύ-
ψετε την αλήθεια πίσω από τη χυδαία και θλιβερή σας προπα-
γάνδα.

Η αποκάλυψη αυτή επιβεβαιώνει στα µάτια του ελληνικού
λαού αυτό που είπα στην αρχή, την ισχυρή και εδραιωµένη πε-
ποίθηση ότι µόνος σας στόχος είναι η χειραγώγηση της κοινής
γνώµης για να κάνετε τα επικοινωνιακά σας παιχνίδια στον βωµό
της εξουσίας. Για να µην κλονίζεται η εικόνα του Πρωθυπουργού
και του Υπουργικού Συµβουλίου, αυτών που δυστυχώς τα τελευ-
ταία χρόνια έχουν εκθέσει, µε συνεχιζόµενα σκάνδαλα, διεθνώς
τη χώρα µας. 

Πάρτε το καλά χαµπάρι σήµερα, δεν µπορείτε να πείσετε την
ελληνική κοινωνία, όπως κάνατε στις υποκλοπές, ότι δεν τρέχει
τίποτα, ότι «σιγά το θέµα». Δεν µπορείτε να πείσετε την ελληνική
γνώµη, την ελληνική κοινωνία. Θέλουµε, λοιπόν, να µάθουµε ποιο
είναι αυτό το επικίνδυνο και αδίστακτο χέρι. Ποιος έδωσε την εν-
τολή στις τέσσερις το πρωί να µπει υπάλληλος του ΟΣΕ, να πάρει
τις συνοµιλίες και να τις περάσει στις 8.00’ στο e-mail ανώτατων
στελεχών του οργανισµού. Εκτός και αν και σε αυτή την περί-
πτωση κάνετε ό,τι κάνατε και στη δική µου περίπτωση και επικα-
λεστείτε το απόρρητο.

Γι’ αυτόν τον λόγο λοιπόν πήραµε τη σηµερινή πρωτοβουλία
να καταθέσουµε πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησής σας
αξιοποιώντας το ύψιστο µέσο κοινοβουλευτικού ελέγχου που
διαθέτουµε. Δεν είναι µια εξωθεσµική διαδικασία, όπως θέλετε
να την παρουσιάζετε. Είναι συνταγµατική µας υποχρέωση η θε-
σµική πρωτοβουλία που πήραµε σήµερα απέναντι στην Κυβέρ-
νησή σας, γιατί όσοι αγωνιούµε για τα ανθρώπινα δικαιώµατα,
για το κράτος δικαίου, για τη διάκριση των εξουσιών στεκόµαστε
απέναντι στο ύφος και το ήθος της διακυβέρνησής σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Πρόκειται για το ύφος και το ήθος που επέδειξε ο Πρόεδρος
της εξεταστικής επιτροπής ακόµη και απέναντι στους συγγενείς
των θυµάτων. Αυτό το ύφος και το ήθος που επέδειξε χθες από
αυτό το Βήµα ο κ. Καραµανλής, που έχει το θράσος να το παίζει
και θύµα, ο άνθρωπος που έλεγε: «Τι είναι αυτά που µου λέτε;
Ντροπή που βάζετε θέµατα ασφαλείας στα τρένα.» Και µετά από
µερικές µέρες είχαµε την τραγωδία, ενώ µας έκανε µαθήµατα
για το πώς θα µιλάµε, τι θα λέµε και πώς θα κάνουµε αντιπολί-
τευση.

Εµείς σήµερα εκφράζουµε µε τη θεσµική µας κίνηση µια γνή-
σια αγωνία του ελληνικού λαού. Ο λαός µας διψά για αλήθεια και
δικαιοσύνη και θα αγωνιστούµε µε όλες µας τις δυνάµεις για να
πετύχουµε και την αλήθεια και τη δικαιοσύνη σ’ αυτό το έγκληµα
των Τεµπών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Εσείς από την άλλη, έχετε βρει τώρα διάφορα σενάρια όπως
η «αποσταθεροποίηση της χώρας». Ταυτίζετε τη σταθερότητα
της Κυβέρνησής σας µε τη σταθερότητα της χώρας. Θέλω να
σας πω ότι η ευρωκοινοβουλευτική µου εµπειρία στις χώρες της
Λατινικής Αµερικής δείχνει ότι αυτό είναι το τελευταίο καταφύγιο
των κυβερνήσεων που είναι απολύτως αποτυχηµένες. Ο κίνδυνος
του ξένου παράγοντα και της εσωτερικής αποσταθεροποίησης
για να σώσουν τις καρέκλες τους. Πάλι αναζητάτε εχθρούς, σκο-
τεινά κέντρα αποφάσεων που µηχανεύονται το κακό σας. Κατα-
φεύγετε στη συνωµοσιολογία για να αποφύγετε τις ευθύνες σας.

Επιτεθήκατε ακόµη και στην ευρωπαϊκή εισαγγελία, όπως κά-
νατε πριν από µερικούς µήνες απέναντι στις εθνικές ανεξάρτητες
αρχές. Επιτεθήκατε ακόµη και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο µε
το ψήφισµά του. Θέλω να πω ότι µε τέτοιες επιθέσεις µας έχουν
συνηθίσει οι αντιευρωπαϊστές ηγέτες της Ένωσης. Εκθέτετε λοι-
πόν µ’ αυτές τις επιθέσεις τη χώρα µας, µια χώρα του σκληρού
πυρήνα της Ένωσης και του Ευρώ.

Κύριε Μητσοτάκη, µην µπερδεύεστε. Στο Μαξίµου είστε ένας
απλός ενοικιαστής. Μόνος ιδιοκτήτης είναι ο ελληνικός λαός.
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Αυτός σας έβαλε κι αυτός θα σας βγάλει. Και µε αυτά που κά-
νετε, να είστε σίγουρος, ότι θα σας βγάλει γρηγορότερα από
όσο νοµίζατε και από όσο σχεδιάζατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Χθες οι Βουλευτές και οι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας µε
το θερµό χειροκρότηµά τους και τις ιαχές τους στον κ. Καρα-
µανλή τι κατάφεραν; Να αποδείξουν τη µηδενική ενσυναίσθηση.
Αιωρείστε από την κοινωνική σηµερινή πραγµατικότητα και από
τα αισθήµατα του ελληνικού λαού που αφορούν αυτή την τρα-
γική και εγκληµατική υπόθεση.

Χθες ο κ. Καραµανλής εµφανίστηκε µε θράσος ως κατήγορος.
Θεώρησε ότι πρέπει να του πούµε συγχαρητήρια που παραιτή-
θηκε από Υπουργός, λες και είχε άλλη επιλογή. Δεν µας είπε
όµως κουβέντα για το πόρισµα της Αρχής Διαφάνειας, κουβέντα.
Το πήρε και δεν έκανε τίποτα. Αντέκρουσε το πόρισµα της ευ-
ρωπαϊκής εισαγγελίας που εντοπίζει ευθύνες και για τον ίδιο και
για τον κ. Σπίρτζη. Αγνόησε πλήρως το πόρισµα των εµπειρογνω-
µόνων που διόρισε η ίδια η Κυβέρνηση και που τονίζει αυτό που
λέµε συνεχώς, ότι η µη υλοποίηση της 717 είναι ένας από τους
βασικούς λόγους σύγκρουσης των τρένων.

Δεν µας είπε τίποτα για το γαλάζιο ρουσφέτι της παράνοµης
µετάταξης του µοιραίου σταθµάρχη, που κατά παράβαση του γε-
νικού κανονισµού προσωπικού του ΟΣΕ, που απαγορεύει την
πρόσληψη ατόµων άνω των σαράντα οκτώ ετών σε ειδικότητες
αιχµής, όπως σταθµάρχες και κλειδούχους. Προσλάβατε έναν
σταθµάρχη έντεκα χρόνια µεγαλύτερο από το προβλεπόµενο
όριο ασφαλείας µόνο και µόνο για να του αυξήσετε τις αποδο-
χές. Αυτή είναι η «γαλάζια αξιοκρατία» της Νέας Δηµοκρατίας
και του κ. Καραµανλή.

Ο πρώην Υπουργός Μεταφορών ξέχασε να αναφερθεί και στις
ευθύνες του για πλήρη εγκατάλειψη της σιδηροδροµικής υπο-
δοµής. Όπως χαρακτηριστικά ανέφερε ο κ. Προφυλλίδης στην
εξεταστική επιτροπή, -µέλος της τριµελούς επιτροπής που είχατε
διορίσει-, ο σιδηρόδροµος µας παρουσιάζει εικόνα της δεκαετίας
του 1960. Δεν είναι τυχαίο ότι όλοι προειδοποιούσαν για τα ζη-
τήµατα ασφαλείας τον Υπουργό, αλλά αυτός τα απέρριψε.

Επίσης ευθύνες φέρουν ο κ. Καραµανλής και η Ρυθµιστική
Αρχή Σιδηροδρόµων, ΡΑΣ, που επέτρεπαν να κυκλοφορούν στο
δίκτυο τρένα ακατάλληλα, που παρουσίαζαν συνεχώς βλάβες.
Αυτό που συµβαίνει και σήµερα. Μάλιστα, την ίδια µέρα της σύγ-
κρουσης των τρένων υπήρχαν δύο βλάβες, οι οποίες τελικά κα-
θυστέρησαν τα τρένα µέσα στο σταθµό της Λάρισας µε
αποτέλεσµα να επέλθει το µοιραίο. Γι’ αυτά όλα που ανέφερα ο
κ. Καραµανλής δεν ανέλαβε ποτέ τις ευθύνες του. Δύο µήνες
µετά την παραίτησή του ήταν υποψήφιος στο ψηφοδέλτιο της
Νέας Δηµοκρατίας για τις εθνικές εκλογές. Χθες, µάλιστα, ανέ-
λαβε χωρίς αιδώ και τον ρόλο του κήνσορα, καταχειροκροτού-
µενος και επειδή τον άκουσα να δηλώνει ότι αν υπάρχουν
κατηγορίες, να τις φέρουµε, να του υπενθυµίσω ότι τον περα-
σµένο Νοέµβριο που συζητούσαµε το αίτηµα για προανακριτική
επιτροπή βάσει του πορίσµατος της ευρωπαϊκής εισαγγελίας
κρύφτηκε ο ίδιος πίσω από την κυβερνητική πλειοψηφία. Δεν θέ-
λησε να συνεχίσει η δικαιοσύνη την έρευνά της. Αυτό ονοµάζε-
ται, κύριε Καραµανλή, «ανάληψη ευθυνών»;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είναι όµως µόνο η συγκά-
λυψη της αλήθειας για την τραγωδία των Τεµπών που µας κάνει
να νιώθουµε ντροπή και οργή για την κατάσταση του κράτους
δικαίου στη χώρα µας. Πρόσφατα µάθαµε ότι το Υπουργείο Εσω-
τερικών είχε µετατραπεί σε εκλογικό κέντρο της Νέας Δηµοκρα-
τίας, σε κέντρο διακίνησης ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων.
Απόρρητα στοιχεία δεκάδων χιλιάδων αποδήµων Ελλήνων βρέ-
θηκαν στο κόµµα σας και στη συνέχεια µέσω του αρµόδιου το-
µεάρχη σας στην Ευρωβουλευτή σας, κ. Ασηµακοπούλου.
Πρόκειται για σκανδαλώδη µεθόδευση για την οποία οφείλει να
λογοδοτήσει και ο Πρωθυπουργός και η Υπουργός Εσωτερικών,
κ. Κεραµέως. Είστε βαθιά εκτεθειµένοι µπροστά και σε αυτό το
σκάνδαλο. Η αποχώρηση της κ. Ασηµακοπούλου από το ευρω-
ψηφοδέλτιο δεν λέει τίποτα. Ούτε η επίρριψη ευθυνών σε έναν
κλακαδόρο της Νέας Δηµοκρατίας δεν συνιστά, κύριε Μητσο-
τάκη, «ανάληψη ευθύνης». Και δεν είναι µόνο αυτό. Να πάµε πα-

ρακάτω; Κλακαδόρος της Νέας Δηµοκρατίας ήταν ο Γραµµα-
τέας Αποδήµου που είχατε, διότι αν βλέπατε τι έγραφε στα social
media για όλους τους προηγούµενους µήνες µετά τις υποκλο-
πές, θα καταλαβαίνατε τι δίκτυο παρακρατικό τοξικότητας έχετε
φτιάξει στα social media. Τους πληρώνει ο ελληνικός λαός για
να γράφουν αθλιότητες εις βάρος των πολιτικών σας αντιπάλων.
Για να σας πω ποιοι είναι οι κλακαδόροι σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Πάµε, λοιπόν, να συµπληρώσουµε το παζλ της ανευθυνότητας,
της διαφθοράς και της ατιµωρησίας. Υποκλοπές. Ακόµα και σή-
µερα ποιες πειστικές απαντήσεις έχετε δώσει; Ποιες; Επιτρέψατε
να διεξαχθεί έρευνα; Η εξεταστική επιτροπή των υποκλοπών
ήταν µία πρόβα για ότι συνέβη µετά στην εξεταστική των Τεµπών.
Οι βασικοί κατηγορούµενοι, οι βασικοί πρωταγωνιστές δεν έχουν
κληθεί ακόµη από τη δικαιοσύνη. Ο κ. Δηµητριάδης, οι επιχειρη-
µατίες του «Predator» έχουν κληθεί όλοι από τη δικαιοσύνη εκτός
από τους πρωταγωνιστές του σκανδάλου. 

Και λέµε γιατί συζητάµε για το κράτος δικαίου στη χώρα µας.
Ακόµα και το απλό, να ταυτοποιηθούν οι στόχοι «Predator» µε
τους υπό παρακολούθηση στόχους της ΕΥΠ, γιατί δεν επιτρέ-
ψατε να γίνει, αφού είστε τόσο άνετοι µε την ιστορία των υπο-
κλοπών; Γιατί δεν επιτρέψετε να γίνει η σύγκριση αυτών των δύο
λιστών, όπως συνέβη µε εµένα µε τον κ. Κουκάκη, µε την κ. Σί-
φορντ, µε τον κ. Χατζηδάκη, µε τον κ. Βορίδη, µε τους µισούς
Υπουργούς της Νέας Δηµοκρατίας, όλους αυτούς τους φιλελεύ-
θερους δηµοκράτες που µας κάνουν µαθήµατα ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων και δεν υπερασπίζονται ούτε τα δικά τους δικαιώ-
µατα, θα υπερασπίζονται αυτοί τα δικά µας και τα δικαιώµατα
του ελληνικού λαού; Τελικά ποιοι ήταν οι εκβιαζόµενοι; Αυτοί που
πήγαν στην ελληνική και την ευρωπαϊκή δικαιοσύνη ή αυτοί που
δίνουν τα ρέστα τους για να ξεπλυθεί η τότε παρέα του Μαξίµου; 

Οι Υπουργοί σας επιτέθηκαν συγκροτηµένα και χυδαία στους
προϊσταµένους των ανεξάρτητων αρχών την ώρα που εκτελού-
σαν το έργο τους, διαδίδουν ψέµατα. Ακούστε. Εφευρίσκουν «δι-
καστικές αποφάσεις» από εφετεία που δεν υπάρχουν. Απο-
κορύφωµα της συγκάλυψης, της παρεµπόδισης η συµφωνία µε
τον κ. Βελόπουλο, που έχει το θράσος και µιλάει για τον Ανδρέα
Παπανδρέου -θα τρελαθούµε, ο κ. Βελόπουλος- ο οποίος µόλις
δυσκολευτήκατε έγινε το αποκούµπι σας, το δεκανίκι σας για να
έχετε τη σχετική απαιτούµενη πλειοψηφία -για να τα θυµηθούµε
όλα- να αλλάξετε τη σύνθεση της ΑΔΑΕ για να µην γίνει αυτό που
λέµε, να αποκαλυφθεί το ενιαίο κέντρο «Predator» και ΕΥΠ. Τα
βρήκατε µε το Βελόπουλο για να φρενάρετε τις έρευνες και µετά
λέτε γιατί το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο καταδικάζει την κυβέρνησή
σας για την παράνοµη χρήση λογισµικών και «Predator», µιλάει
για την υποβάθµιση του κράτους δικαίου.

Δεν θέλετε να µιλήσουµε για την Ευρώπη; Ας µιλήσουµε για
την απέναντι πλευρά του Ατλαντικού. Το Αµερικανικό Υπουργείο
Οικονοµικών επέβαλε κυρώσεις στην «INTELLEXA» για τη χρήση
«Predator» κατά Αµερικανών πολιτών, για την εξαγωγή του από
την Ελλάδα σε τρίτες χώρες και αυταρχικά καθεστώτα και εσείς
αυτόν που υπέγραφε τις εξαγωγές τον κάνατε γενικό διευθυντή
της Νέας Δηµοκρατίας. Αυτός που έστελνε τα λογισµικά σε αυ-
ταρχικά καθεστώτα της Αφρικής, όπου κινδυνεύουν ανθρώπινες
ζωές, εσείς τον κάνατε διευθυντή της Νέας Δηµοκρατίας και σας
πειράζει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Αλλά για να συνεννοηθούµε, όπως και στο σκάνδαλο της 717,
όπως και στο σκάνδαλο του κ. Πάτση, έτσι και στο σκάνδαλο των
υποκλοπών δεν µιλάµε για µια απλή καταπάτηση ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων. Είναι σίγουρα αυτό που είναι κορυφαίο ζήτηµα, αλλά
µιλάµε για ένα βαρύ οικονοµικό σκάνδαλο. Κάποιοι έβγαλαν εκα-
τοµµύρια στην Ελλάδα από τις εξαγωγές του «Predator» στην
Αφρική και πρέπει να αποκαλυφθούν. Πού είναι αυτά τα χρή-
µατα; Σε ποιες τσέπες βρίσκονται;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Εκθέτετε διεθνώς τη χώρα. Γι’ αυτό και στην Ευρώπη και στις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής συζητιέται ακόµη αυτή η πα-
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ρωδία. Ποιος, όµως, µπορεί να σας εµπιστευτεί µετά από όλες
αυτές τις πράξεις; Ποιος µπορεί να εµπιστευτεί ένα κόµµα που
λέει απίστευτα πράγµατα στο δηµόσιο διάλογο χωρίς ντροπή;
Πραγµατικά ακούω Υπουργούς σας βυθισµένους στην αναξιοπι-
στία που περιφρονούν τη νοηµοσύνη του ελληνικού λαού. Βοµ-
βαρδίζετε καθηµερινά µε την εύνοια ισχυρών µέσων µαζικής
ενηµέρωσης, µε fake news και ψέµατα τον ελληνικό λαό. Εκεί
στηρίζετε την πολιτική σας δύναµη.

Θέλω, λοιπόν, να σας δώσω µερικά παραδείγµατα αναξιοπι-
στίας. Ο λαλίστατος κ. Γεωργιάδης δήλωσε ψευδώς ότι ασκήθηκε
ποινική δίωξη στην κ. Βλάχου και αθωώθηκε από κάποιο εφετείο.

Πολλές φορές τις τελευταίες δέκα µέρες που το είπε, λέω: Εάν
δεν δώσει δηµοσίως την απόφαση του εφετείου, είναι ένας πο-
λιτικός απατεώνας.

Πού είναι, λοιπόν, αυτή η απόφαση, κύριε Γεωργιάδη; Στο
πάθος σας και στο µίσος σας να νοµιµοποιήσετε τις υποκλοπές
και να µε απαξιώσετε, κάνατε µία εφεύρεση. Έγινε, λέει, ποινική
δίωξη στην κ. Βλάχου και αθωώθηκε από το εφετείο. Όλα ψέ-
µατα. Όλα αυτά ψέµατα! Την έχετε την απόφαση, κύριε Γεωρ-
γιάδη; Δεν υπάρχει καµµία απόφαση. Είστε ένας ακροδεξιός
συκοφάντης, λοιπόν!

Όµως, το είπα και προχθές, δεν µε εκπλήσσετε. Εδώ είχατε το
θράσος να µε παρουσιάζετε ως πράκτορα ξένων δυνάµεων και
γελούσαν οι πρεσβείες της Αρµενίας, της Ουκρανίας. Τη µία ζη-
τούσατε συγγνώµη και την άλλη το περνάτε πίσω. Την µία ο κ.
Μητσοτάκης δήλωνε ότι δεν έπρεπε να γίνει η παρακολούθησή
µου και την άλλη στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας έλεγαν ότι
καλώς έγινε η παρακολούθηση. Μιλάµε για vertigo, για επικίν-
δυνο τσίρκο.

Έπειτα ήρθε η συζήτηση για τα πανεπιστήµια. Εκεί τι είπατε;
«Η διαπλοκή -λέει- µας έβαλε να έχουµε αυτή τη στάση». Αυτή
τη στάση την έχουµε είκοσι χρόνια, από πριν γίνει Πρωθυπουρ-
γός ο Γιώργος Παπανδρέου. Τι λέγαµε; Λέγαµε: «Μη κρατικά µη
κερδοσκοπικά µε την αναθεώρηση του άρθρου 16». Είναι αυτό,
λοιπόν, προϊόν διαπλοκής, όπως είπατε κάποιοι; Αν ήταν αυτό
προϊόν διαπλοκής, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, που
λέει ότι ο τρόπος που νοµοθετήσατε είναι για κερδοσκοπικά πα-
νεπιστήµια, είναι και αυτή διεφθαρµένη; Μάλλον, ψάχνετε στον
καθρέφτη σας άλλο από αυτά που βλέπετε.

Ποιοι είναι αυτοί οι οποίοι σχεδίασαν για να εξυπηρετήσουν
συµφέροντα; Είναι τυχαίο ότι πριν καν δηµοσιευθεί ο νόµος και
πριν καν ψηφιστεί ο νόµος, ένα fund και ένα κερδοσκοπικό
ίδρυµα της Κύπρου είχαν προχωρήσει σε συνεργασία, όπως φαί-
νεται από την ανακοίνωση της Επιτροπής Ανταγωνισµού; Τα λέω
αυτά για να µην κρίνουµε εξ ιδίων τα αλλότρια.

Ακόµη και η κ. Ασηµακοπούλου πόσες µέρες κορόιδευε τον
ελληνικό λαό; Τι έλεγε η κ. Ασηµακοπούλου; «Δεν υπάρχει κα-
νένα σκάνδαλο. Εγώ τα µάζεψα µόνη µου». Ήµουν εκείνες τις
µέρες στη Ρώµη στο Συνέδριο του PES και συνάντησα είκοσι
πέντε Ελληνόπουλα που είχαν παραλάβει αυτό το e-mail και συ-
νεχίσατε να λέτε ψέµατα. Μα, γιατί λέτε τόσα πολλά ψέµατα; Η
ατιµωρησία είναι που σας κάνει να νιώθετε πανίσχυροι. Ο απλός
πολίτης νιώθει ότι ο νόµος τον ακουµπά. Η οικονοµική ελίτ και η
Νέα Δηµοκρατία νιώθουν µακριά από οποιαδήποτε δικαιοσύνη,
προστατευµένοι, ατιµώρητοι. Αυτός είναι ο στόχος της σηµερι-
νής συζήτησης. Αυτό αναδεικνύει η σηµερινή συζήτηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Αν είχανε πληρώσει εξαρχής αυτοί που έπρεπε για τις υποκλο-
πές, πολλά από τα σκάνδαλα που γίνανε µετά, θα τα είχε απο-
φύγει ο ελληνικός λαός. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Και βέβαια, δεν έλεγε ψέµατα µόνο η κ. Ασηµακοπούλου,
έλεγε το Υπουργείο Εσωτερικών ότι δεν δίνει -λέει- προσωπικά
στοιχεία εκλογέων. Και τελικά έκανε ακριβώς το αντίθετο.

Αλλά να φτάσουµε και στο επίµαχο της διαπλοκής και της δια-
φθοράς. Η φαυλότητά σας, η συλλογική σας φαυλότητα -για να
είµαι δίκαιος και να την επιµερίσω σωστά-, σας έφεραν στο ση-
µείο να µε κατηγορήσετε ότι κίνητρό µου για να προτείνω την
πρόταση δυσπιστίας στα υπόλοιπα κόµµατα είναι η διαπλοκή.
Ποια διαπλοκή; Με ποια µίντια; Με ποια οικονοµικά συµφέροντα
διαπλοκή;

Εσείς, κύριε Μητσοτάκη, κατηγορείτε εµένα για διαπλοκή.
Ποια συµφέροντα καταγγέλλετε; Αυτά που το πρωί της Κυριακής
λέγατε ότι θέλουν να σας ρίξουν και να σας αποσταθεροποι-
ήσουν και το βράδυ της Κυριακής πίνανε ποτάρες µε τους πιο
στενούς σας συνεργάτες;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Τελικά, όπως διάβασα, κάπνιζαν πούρα ο κ. Μπρατάκος και ο
κ. Παπασταύρου ή τους στείλατε να καπνίσουν την «πίπα της ει-
ρήνης» µε τα συγκεκριµένα οικονοµικά συµφέροντα; Να µας
απαντήσετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Όλοι γνωρίζουν ότι είναι αστείο να µε κατηγορείτε για δια-
πλοκή. Το καταλαβαίνουν όλοι οι Έλληνες µε έναν απλό, πολύ
απλό τρόπο: µε ένα τηλεκοντρόλ. Θα πάρουν ένα τηλεκοντρόλ,
θα κάνουν ζάπινγκ στα κανάλια και θα δούνε αν όλη αυτή τη µιν-
τιοκρατία και ολιγαρχία παίζει τη Νέα Δηµοκρατία ή τα υπόλοιπα
κόµµατα; Διαχέεται η προπαγάνδα σας αυτοµάτως στα κανάλια,
στα sites, στις εφηµερίδες. Για να βρούµε µια άποψη και µια
θέση του ΠΑΣΟΚ είναι σαν να ψάχνουµε ψύλλους στα άχυρα.
Και είµαστε εµείς η διαπλοκή και όχι εσείς; Ε, καλά, µην κοροϊ-
δεύετε τους πολίτες. Ούτε καν οι ψηφοφόροι σας, ούτε οι Βου-
λευτές σας δεν το πιστεύουν. 

Αν θεωρείτε ότι όλα αυτά που λέµε δεν σας ακουµπούν, δεν
θα είχαν παραιτηθεί πριν από λίγο οι στενότεροι σας συνεργά-
τες. Τα πράγµατα, κύριε Μητσοτάκη, δυστυχώς για εσάς, είναι
όπως ακριβώς τα λέµε! Πρώτα ο ανιψιός, µετά αυτός που πήρε
τη θέση του ανιψιού, ο κ. Μπρατάκος, και ο κ. Παπασταύρου. Ο
πυρήνας του προβλήµατος, ο πυρήνας της διαφθοράς είναι το
Μέγαρο Μαξίµου και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Όµως, ενώ τα ελέγχετε όλα, ενώ είναι παντού η προπαγάνδα
σας, όταν υπάρχει ένα δηµοσίευµα που σας ασκεί σοβαρή κρι-
τική, τότε έχετε µια υπερ-αντίδραση, µια έκρηξη. Αυτό νοµίζω
πια ότι είναι θέµα χαρακτήρα. Πρέπει να µάθετε να δέχεστε την
κριτική, όπως τη δεχόµαστε και εµείς. Εµείς δεχόµαστε και την
καλόβουλη και την κακόβουλη και τα fake news της Νέας Δηµο-
κρατίας, κύριε Μητσοτάκη. Δεχθήκαµε πολλά τα τελευταία χρό-
νια από το επικοινωνιακό σας σύστηµα, το καθεστωτικό
επικοινωνιακό σας σύστηµα, που στόχευσε τις οικογένειές µας,
τον πατριωτισµό µας, την αξιοπιστία µας. Τουλάχιστον εσείς να
δέχεστε την καλόβουλη κριτική και µάλιστα από έγκριτους δη-
µοσιογράφους.

Η µοµφή, λοιπόν, που µας αποδίδετε είναι απολύτως ψευδής.
Εσείς µε αυτή την υπεραντίδραση θέλετε να στείλετε ένα µήνυµα
στη µιντιοκρατία, να συνεχίσει να σας χαϊδεύει. Το έχουµε κατα-
λάβει και το έχει καταλάβει και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, τρια-
κόσιοι τριάντα Ευρωβουλευτές και επτά Βουλευτές του
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος.

Εγώ, λοιπόν, ξαναφέρνω τη συζήτηση στο επίµαχο σηµείο της.
Την ώρα που εκατοµµύρια Έλληνες θρηνούσαν, θέλουµε να µας
πείτε ποιο είναι το χέρι που πήρε τις συνοµιλίες πριν την Αστυ-
νοµία και τη δικαιοσύνη, χάλκευσε τις συνοµιλίες και τις έδωσε
στο «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ», όταν ακόµα οι λαµαρίνες έκαιγαν; Ποιο
είναι αυτό το διεφθαρµένο χέρι; Αυτή ήταν η σταγόνα που ξεχεί-
λισε το ποτήρι για να καταθέσουµε την πρόταση δυσπιστίας, όσο
και αν δεν µπορείτε να το καταλάβετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Έχουµε, λοιπόν, άλλα µέτρα και άλλα σταθµά. Όµως η υπο-
νόµευση του κράτους δικαίου πάει χέρι-χέρι και µε την υπονό-
µευση του κοινωνικού κράτους στη χώρα µας. Ό,τι κάνετε στη
µία περίπτωση, κάνετε και στην άλλη. Υπονοµεύετε, µειώνετε,
υποβαθµίζετε, ξηλώνετε τα θεµέλια και τις προϋποθέσεις της
αξιοπρεπούς ζωής της µεσαίας τάξης και των πιο αδύναµων Ελ-
λήνων. Απαξιώνετε τη δηµόσια παιδεία. Απαξιώνετε το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας.

Νοµίζετε ότι µε ένα επίδοµα, µε ένα Pass θα ισοφαρίσετε το
ξήλωµα των πυλώνων του κοινωνικού κράτους. Αντί να ενισχύ-
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σετε τη δηµόσια υγεία και τη δηµόσια παιδεία, αντί να προετοι-
µάσουµε τη χώρα για φυσικές καταστροφές λόγω της κλιµατικής
κρίσης, εσείς προτιµάτε να καταστήσετε τη χώρα όµηρο του real
estate, της Golden Visa, που µετατρέπουν ακόµη και το σηµαν-
τικό δικαίωµα στη στέγαση στο να γίνει πολυτέλεια, µια πολύ
ακριβή πολυτέλεια.

Ακόµα και ο οίκος «MOODY’S» διέλυσε πριν από µερικές µέρες
την εικονική πραγµατικότητα που φιλοτεχνείτε. Απέδειξε δηλαδή
ότι η ανάπτυξη δεν θα έρθει µέσω διευθετήσεων, όπως προσπα-
θείτε να µας πείσετε εδώ και καιρό. Το έλλειµµα του ισοζυγίου
πληρωµών παραµένει επίµονα και ανησυχητικά υψηλό. Οι ιδιω-
τικές επενδύσεις παραµένουν πολύ κάτω του ευρωπαϊκού µέσου
όρου. Ακόµη και όσες σχετικά επενδύσεις γίνονται σήµερα είναι
µε λεφτά του ΕΣΠΑ, του Ταµείου Ανάκαµψης.

Να το πω πολύ απλά για να το καταλάβουν οι πολίτες, οι ιδιω-
τικές επενδύσεις, που το µεγαλύτερο κοµµάτι τους γίνεται µε δη-
µόσιο χρήµα, τις κάνουν οι ιδιώτες αλλά µε τα λεφτά του λαού.
Αυτή είναι η ποιότητα των ιδιωτικών επενδύσεων που προβάλ-
λετε ως επιτυχία. Επίσης, αποσιωπάτε ότι το 45% των άµεσων
ξένων επενδύσεων είναι real estate που αφελληνίζει την ελληνική
οικονοµία και δυσκολεύει τη ζωή του ελληνικού λαού.

Ακόµη και η ΕΛΣΤΑΤ, µε τη σειρά της, απέδειξε ότι το «ελλη-
νικό θαύµα» στην οικονοµία µας δεν υπάρχει, παρά µόνο µια συ-
νεχιζόµενη κερδοσκοπία της αγοράς. Σύµφωνα µε την
EUROSTAT η Ελλάδα διαθέτει τη δεύτερη χαµηλότερη αγορα-
στική δύναµη στην Ευρωπαϊκή Ένωση µετά τη Βουλγαρία. Ακρι-
βώς µετά τη Βουλγαρία είµαστε και στο κόστος ιδιωτικών
δαπανών για την υγεία που βαραίνουν τους πιο αδύναµους Έλ-
ληνες. Όλα αυτά αποδεικνύουν ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας έχει κόψει δεσµούς µε τα πραγµατικά κοινωνικά
προβλήµατα. Είναι εκτός τόπου και χρόνου.

Η διακυβέρνησή σας θα αφήσει πίσω της µια χώρα απροετοί-
µαστη σ’ έναν κόσµο απειλών, κρίσεων και ανατροπών. Τι έχει
σήµερα ανάγκη ο ελληνικός λαός; Ένα ισχυρό κράτος δικαίου,
ένα ισχυρό κοινωνικό κράτος, µια αναβαθµισµένη παιδεία και
υγεία, πραγµατική ασφάλεια στην καθηµερινότητά του, αξιο-
πρεπή εισοδήµατα και εργασιακά δικαιώµατα.

Αυτό που έχω να σας πω κλείνοντας είναι ότι η ιστορία περί
σταθερότητας είναι ένα περιτύλιγµα της εξουσίας σας, γιατί στα-
θερότητα χωρίς δικαιοσύνη δεν µπορεί να υπάρξει. Είναι αλλη-
λένδετα. Χωρίς δικαιοσύνη χάνεται η εµπιστοσύνη των πολιτών
στη δηµοκρατία, στους θεσµούς και εν τέλει στην πολιτική και
δεν υπάρχει εµπιστοσύνη χωρίς ειλικρίνεια και υπευθυνότητα.

Η σταθερότητα, την οποία υποκριτικά επικαλείστε, δεν έρχεται
µε το να βάζεις τα προβλήµατα και τα σκάνδαλα κάτω από το
χαλί. Εσείς έχετε επιδοθεί σε µια διαρκή προσπάθεια αποσιώπη-
σης ευθυνών, που προσβάλλει ακόµη και τη µνήµη αυτών των
ανθρώπων.

Το έγκληµα στα Τέµπη εξελίσσεται σε ένα διαρκές έγκληµα
της Νέας Δηµοκρατίας. Γι’ αυτό εµείς από την πλευρά µας δεν
θα σταµατήσουµε τον αγώνα για αλήθεια και δικαιοσύνη µε το
οποιοδήποτε κόστος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Δεν θα κλονιστούµε από τους χαρακτηρισµούς σας, από το
παρασκηνιακό πόλεµο των fake news, από τις δολοφονίες χαρα-
κτήρων. Θα κάνουµε ό,τι µπορούµε για να µπει φραγµός στην
αλαζονεία, τη διαφθορά και την ατιµωρησία της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Έχουµε χρέος να τα καταφέρουµε και θα τα καταφέρουµε.
Αυτό ακριβώς είναι το πνεύµα της πρότασης που κάναµε, της
πρότασης δυσπιστίας απέναντι στην κυβερνητική αλαζονεία της
Νέας Δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής χειρο-

κροτούν ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Επιτρέψτε µου, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κάνω γνωστό στο Σώµα ότι από
τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού

ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» σαράντα έξι µαθή-
τριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο

Γυµνάσιο Ευκαρπίας Θεσσαλονίκης, (δεύτερο τµήµα).
Η Βουλή σάς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Θα ήθελα επίσης να πω, πριν καλέσω στο Βήµα τον κ. Φά-

µελλο, ότι µου εζητήθη από τον κ. Γεωργιάδη ο λόγος επί προ-
σωπικού. Δεν το δέχτηκα και γιατί παραδοσιακά σε αυτή τη φάση
της συνεδριάσεως οµιλούν µόνο οι πολιτικοί Αρχηγοί µε την αν-
τίστροφη σειρά της εκλογικής δύναµης, αλλά και γιατί έκρινα ότι
δεν συντρέχει αυτός ο λόγος.

Παρακαλώ να έρθει στο Βήµα ο κ. Σωκράτης Φάµελλος, Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για την αλλαγή σύνθεσης της Κυβέρνησης θα µας ενη-
µερώσετε;

Παραιτήθηκαν δύο Υπουργοί. Δεν ανακοινώνεται στη Βουλή;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ανακοινώνονται στη Βουλή αυτά;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-

καλώ, παρακαλώ. Όλα θα γίνουν. Ησυχία, ησυχία! Σας έχουµε
καλοµάθει. Σας κάνουµε όλα τα χατίρια και νοµίζετε ότι θα µας
λέτε τι να κάνουµε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και εκεί συγκάλυψη;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ελάτε, ελάτε, εντά-
ξει.

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επι-
τρέψτε µου εισαγωγικά, εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, να αποχαιρετήσουµε και εµείς τον Μιχάλη Χαραλαµ-
πίδη, µε αίσθηµα ευγνωµοσύνης για τους δηµοκρατικούς του
αγώνες, αλλά και γιατί έζησε αρµονικά µε τις αξίες του και έφυγε
υπερήφανος και γιατί του οφείλουµε τη δηµιουργία και την επι-
λογή της ηµέρας µνήµης της ποντιακής γενοκτονίας.

(Χειροκροτήµατα)
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν

είναι εδώ βέβαια ο Πρωθυπουργός -υποθέτω θα γυρίσει γρή-
γορα- αλλά οφείλω να επισηµάνω ότι σήµερα εδώ µας έφεραν
ένα εκατοµµύριο τριακόσιες πενήντα χιλιάδες υπογραφές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Μας έφερε το 90% της κοινωνίας που δεν σας πιστεύει πια και
δεν σας εµπιστεύεται για την αµερόληπτη απόδοση δικαιοσύνης
στο έγκληµα των Τεµπών. Η κοινωνία µάς έφερε εδώ σήµερα, η
κοινωνία και η αλλαγή των κοινωνικών, αλλά και των πολιτικών
συσχετισµών και η ραγδαία πτώση της αποδοχής του κ. Μητσο-
τάκη και των δηµοσκοπικών του ποσοστών. Αυτή η αλλαγή στην
κοινωνία έρχεται σε συνέχεια των κινητοποιήσεων των φοιτητών,
των εκπαιδευτικών, των αγροτών, των επαγγελµατιών και σήµερα
των εργαζοµένων της «ΛΑΡΚΟ» που ήταν εδώ απέξω.

Αυτές οι αλλαγές ώθησαν και πίεσαν και για τη συνεργασία
των δυνάµεων, των προοδευτικών δυνάµεων στο Κοινοβούλιο και
για την υποβολή της πρότασης δυσπιστίας. Αυτές οι αλλαγές, η
αλλαγή στην κοινωνική συνείδηση, οδήγησαν και σε κάτι ακόµα
σήµερα. Λείπει βέβαια ο κ. Μητσοτάκης. Οδήγησαν στις παραι-
τήσεις δύο κορυφαίων Υπουργών. Η κοινωνία πέτυχε να παραι-
τηθούν σήµερα και ο κ. Μπρατάκος και ο κ. Παπασταύρου, γιατί
η κοινωνία έχει απονοµιµοποιήσει την πολιτική της Κυβέρνησης,
ιδιαίτερα απέναντι στο έγκληµα των Τεµπών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και βέβαια µπορεί να λείπει αυτή τη στιγµή ο κ. Μητσοτάκης,
αλλά…
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(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ωραία! Εφόσον ήρθε λοιπόν ο κ. Πρωθυπουργός, θα ήθελα να

τον ρωτήσω εισαγωγικά: Κύριε Πρωθυπουργέ, νοµίζω ότι οφεί-
λετε στην οµιλία σας να µας δώσετε κάποιες απαντήσεις. Γιατί
παραιτήθηκαν δύο κορυφαίοι Υπουργοί; Δεν τα κατάφεραν στην
αποστολή τους; Στράβωσε κάτι ή δεν γνωρίζατε ότι πήγαν σε συ-
νάντηση µεγάλου επιχειρηµατία;

Το ερώτηµα λοιπόν είναι, γνωρίζετε τι γίνεται στο Μαξίµου ή
όχι; Αν γνωρίζατε, ήσασταν υπεύθυνος για την αποστολή. Αν δεν
γνωρίζατε, δεν γνωρίζετε τι κάνει η Κυβέρνηση και είστε επικίν-
δυνος για Πρωθυπουργός, κύριε Μητσοτάκη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Πρέπει βέβαια να σας πούµε την αλήθεια. Εµείς, κύριε Πρω-
θυπουργέ, καταθέσαµε την πρόταση δυσπιστίας για να µετρή-
σουµε την υποστήριξη της Συµπολίτευσης, στο τέλος της
συζήτησης, στην πολιτική σας. Δεν περιµέναµε ότι θα φυλλορ-
ροήσετε πολύ νωρίτερα από τη δική σας τοποθέτηση, γιατί εσείς
έχετε αρχίσει, ήδη, να έχετε παραιτήσεις πριν καν µιλήσετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Όµως, καταφέραµε και κάτι ακόµα σήµερα. Καταφέραµε µε
την πρόταση δυσπιστίας να σας φέρουµε στη Βουλή.

Καταφέραµε να σας φέρουµε στη Βουλή, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, για να απολογηθείτε για σοβαρές παραβιάσεις του κρά-
τους δικαίου, των δηµοκρατικών κανόνων δηλαδή της χώρας
µας. Και λέω «καταφέραµε να σας φέρουµε», γιατί είχατε προ-
σβάλει τη Βουλή µε την απουσία σας κατά τη συζήτηση του πο-
ρίσµατος της εξεταστικής επιτροπής των Τεµπών. Προσβάλατε
και τη Βουλή και την κοινωνία και προσβάλατε και τη µνήµη πε-
νήντα επτά θυµάτων και τους τραυµατίες του µεγαλύτερου και
πιο πολύνεκρου σιδηροδροµικού δυστυχήµατος της χώρας µας,
ενός εγκλήµατος που έγινε επί Κυβερνήσεώς σας. Και δεν υπάρ-
χει καµµία δικαιολογία για έναν Πρωθυπουργό ή κανένας συµ-
ψηφισµός για να απέχει από τη συζήτηση ενός τόσο κρίσιµου
ζητήµατος, εκτός από την προφανή αιτιολογία: Δεν θέλατε να
µπείτε στο κάδρο, κύριε Πρωθυπουργέ. Δεν θέλατε να δώσετε
απαντήσεις. Δεν θέλατε να αναλάβετε ευθύνες. Δεν θέλατε να
αναδειχθούν οι ευθύνες.

Όµως, ήρθε η στιγµή να δώσετε απαντήσεις. Είτε θέλετε είτε
δεν θέλετε, σήµερα, ήρθατε υποχρεωτικά στη Βουλή να εκτε-
θείτε, όπως εκτέθηκε µε τις τοποθετήσεις του χθες ο κ. Τριαντό-
πουλος, αλλά και µε την αλαζονική και κοινωνική του παρουσία
ο κ. Καραµανλής. Τραγική εµφάνιση η χθεσινή, κατώτερη των πε-
ριστάσεων.

Κύριε Πρωθυπουργέ, δεν δυσπιστούµε µόνο εµείς προς την
Κυβέρνησή σας οι υπογράφοντες και συνυποβάλλοντες. Δυσπι-
στεί η συντριπτική πλειοψηφία της κοινωνίας. Σε αυτή την κοινω-
νική πλειοψηφία εµείς ανταποκριθήκαµε και συµµετείχαµε σε
αυτή την κοινή υποβολή, όπως και όλα τα κόµµατα της δηµοκρα-
τικής Αντιπολίτευσης.

Και να ξεκαθαρίσω κάτι: Δεν θα πάρουµε την άδειά σας για να
ασκήσουµε τα δηµοκρατικά µας καθήκοντα. Διότι σήµερα, πρέ-
πει να σας πω, ακούσαµε και από επίσηµα χείλη απειλές. Όχι,
δεν απολογούµαστε σε κανέναν. Εµείς λογαριασµό δίνουµε στην
κοινωνία, σε αυτή απολογούµαστε, από αυτή παίρνουµε εντολές,
όχι από τους Υπουργούς του κ. Μητσοτάκη, που απολογούνται
µόνο σε οικονοµικά συµφέροντα και «ηµετέρους».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Ξέρουµε, βέβαια, ότι για σκοπούς κοµµατικού οφέλους και της
πρωθυπουργικής καρέκλας µπορεί οι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας σήµερα να απορρίψουν την πρότασή µας. Εµείς,
όµως, δεν είχαµε αυτόν µόνο τον σκοπό.

Πρώτα από όλα, εµείς είχαµε σκοπό να τηρήσουµε τον όρκο
µας στο Σύνταγµα. Δεν ξέρω αν το σκέφτεστε εσείς πολύ συχνά.
Διότι, ακόµα και αν λάβει σήµερα την ψήφο εµπιστοσύνης ο κ.
Μητσοτάκης -βέβαια, µε τις παραιτήσεις που εξελίσσονται κανείς
δεν ξέρει τι θα γίνει- αυτό δεν σηµαίνει ότι θα απολαµβάνει και
την εµπιστοσύνη της ελληνικής κοινωνίας.

Και το ξέρετε, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι εκεί γίνεται η τελική

καταµέτρηση. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά, γιατί πέρα από τη
βαθιά πεποίθηση της κοινωνίας…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και εσείς καλύτερα το ξέρετε!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Συνεχίστε αυτή
την αλαζονεία, συνεχίστε! Αυτή η υπεροψία και η αλαζονεία δεν
σας κάνει καθόλου καλό.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ήρεµα!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Τουλάχιστον, θα
κάνει καλό στην κοινωνία, για να ξεφτίσει τελείως το προσωπείο
σας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Φάµελλε, µην
απαντάτε!

Μη διακόπτετε, παρακαλώ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Αυτό έχει, κύριε
Πρόεδρε, µεγαλύτερη σηµασία, να µη µε διακόπτουν. Εγώ είµαι
υποχρεωµένος να απαντήσω, γιατί σέβοµαι τη δηµοκρατία.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεχίστε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Διότι, πέρα από
τη βαθιά πεποίθηση της κοινωνίας για την ύπαρξη πολιτικών ευ-
θυνών στο έγκληµα των Τεµπών, στην κοινωνία υπάρχει και µια
άλλη βαθιά πεποίθηση, ότι υλοποιείται σχέδιο συγκάλυψης. Και
αυτό το σχέδιο συγκάλυψης δεν είναι του κ. Καραµανλή.

Είναι δικό σας, κύριε Μητσοτάκη! Διότι υπάρχει, πρώτα από
όλα -και ήθελα να το ξεκαθαρίσω αυτό, γιατί µας παρακολουθεί
και όλη η Ελλάδα σήµερα- στην κοινωνία και µια µεγάλη αντίθεση
και αντίδραση για τη χθεσινή χυδαία τοποθέτηση του κ. Φλωρίδη.

Εγώ, λοιπόν, θέλω, κύριε Μητσοτάκη, να σας κάνω µια πρό-
ταση, γιατί αφορά όλη την πολιτική, δεν αφορά µόνο την Κυβέρ-
νησή σας: Να θέσετε τον κ. Φλωρίδη ενώπιον των οικογενειών
και των τραυµατιών του εγκλήµατος, να τους κοιτάξει στα µάτια
και να τους πει ότι δεν πρέπει να ασχολούµαστε µε τα µπάζα.
Αυτό πρέπει να κάνω ο κ. Φλωρίδης, αν έχει το ελάχιστο ηθικό
ανάστηµα να αποκαταστήσει την προσβολή που έκανε χθες στην
ελληνική κοινωνία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Υπάρχει, όµως και η αντίδραση στην ελληνική κοινωνία και για
τα χειροκροτήµατά σας χθες στον κ. Καραµανλή. Ήθελα να σας
ρωτήσω και εγώ προσωπικά: Γιατί ακριβώς χειροκροτούσατε;
Γιατί ακριβώς χαιρόσασταν και γελούσατε; Για τα θύµατα και το
έγκληµα που έχει αφήσει αυτό το αποτύπωµα στην ελληνική κοι-
νωνία;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ντροπή!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Είναι δυνατόν
να µην παραµένουµε όλοι σιωπηλοί…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Για όνοµα του Θεού!
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ντροπή!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Επιτρέψτε µου
να σας πω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Λίγο προσοχή, γιατί
και οι προκλήσεις δεν µπορούν να µένουν αναπάντητες.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Θα το διευκρι-
νίσω, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Λίγο προσοχή! Δεν
υπάρχει λόγος να αλληλοπροσβαλλόµεθα. Άλλο πολιτικές από-
ψεις, άλλο προσβολές.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Θέλω, λοιπόν,
να ξεκαθαρίσω, για να το πάρετε ακριβώς όπως θέλω να το πω,
το εξής: Είναι δυνατόν να πανηγυρίζετε, όταν έρχεται ο υπεύθυ-
νος πολιτικός εκείνης της περιόδου να τοποθετηθεί για ένα τρα-
γικό δυστύχηµα, για ένα έγκληµα που έγινε κατά την περίοδό του;
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ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ποιος πανηγύρισε;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Είναι δυνατόν
να µη µένουµε σιωπηλοί απέναντι σε όλο αυτό το αποτύπωµα
στη ελληνική κοινωνία; Το επαναλαµβάνω αυτό: Είναι δυνατόν
να µη µένουµε σιωπηλοί, όταν συζητάµε για ένα τέτοιο τραγικό
αποτύπωµα στην ελληνική κοινωνία; Δεν γνωρίζετε ότι έχει δηµι-
ουργήσει τραγικότατες εντυπώσεις στην κοινωνία το χθεσινό χει-
ροκρότηµα και οι χειραψίες µε τον κ. Καραµανλή, ο οποίος ήρθε
εδώ κατώτερος των περιστάσεων, χωρίς να λάβει καµµία ευθύνη.

Έτσι πιστεύω ότι σιωπηλοί και προβληµατισµένοι πρέπει να
µένετε και απέναντι στις παραβιάσεις του κράτους δικαίου, οι
οποίες συµβαίνουν στην ελληνική κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πέρα από την αντίδραση της κοι-
νωνίας για τη στάση σας, υπάρχει και µια έντονη απαίτηση να
βγουν όλα στο φως και να δοθούν απαντήσεις. Γιατί;

Διότι η κοινωνία, κύριε Μητσοτάκη, πιστεύει ότι υπάρχει συγ-
κάλυψη, ότι αποκρύπτετε τεχνηέντως όλα τα στοιχεία τα οποία
απαιτούνται για να λυθεί και να δοθεί απάντηση σε αυτό το µε-
γάλο πρόβληµα, τα οποία δεν αφορούν µόνο στην τραγωδία των
Τεµπών, αλλά αφορούν και όλα τα θέµατα της πολιτικής. Το µο-
τίβο της πολιτικής σας είναι απλό και επαναλαµβάνεται. Υλοποι-
είτε το οικονοµικό και πολιτικό σας σχέδιο, χωρίς να υπολογίζετε,
θεσµούς, κανόνες, το Σύνταγµα και όταν η Αντιπολίτευση, µια
ανεξάρτητη αρχή, ένας φορέας της κοινωνίας εκφέρει άλλη
άποψη ή κάνει κριτική, τότε επιδίδεστε σε έναν αγώνα λάσπης,
συµψηφισµών και επιθέσεων. Πρέπει κάποιος άλλος πάντα να
φταίει ή κάποιος απ’ έξω να µη θέλει το καλό της χώρας.

Με τέτοια πρωτοφανή επικοινωνιακή υποστήριξη και ασυλία,
σας φαίνεται τελικά αδιανόητο ότι υπάρχουν κάποια µέσα ενη-
µέρωσης που κάποιες στιγµές αποκαλύπτουν κάποια από τα πα-
ραπτώµατά σας και όταν αποκαλύπτονται οι ευθύνες σας, όπως
για τις υποκλοπές, για τη λίστα Πέτσα, για το έγκληµα των Τεµ-
πών, για τη διαρροή προσωπικών δεδοµένων, πρώτα διαψεύδον-
ται όλα όσα βλέπουν το φως της δηµοσιότητας, στη συνέχεια,
δήθεν διερευνώνται. Αν επιµένει η κοινωνία, βρίσκετε και κάποιον
αναλώσιµο ένοχο -τον κ. Δηµητριάδη, την κ. Ασηµακοπούλου-
και µετά, η υπόθεση ξεχνιέται.

Το ποσοστό του 41% των εκλογών εκλήφθηκε από την Κυβέρ-
νησή σας ως µια λευκή επιταγή και αυτό επέτεινε την αλαζονεία
και το θράσος σας. Αυτό φαίνεται στην κοινωνία. Γι’ αυτό αλλά-
ζουν τα δεδοµένα στο κοινωνικό επίπεδο. Όµως, δεν πάει άλλο.

Το άρον-άρον κλείσιµο των εργασιών της εξεταστικής επιτρο-
πής, οι αποκαλύψεις για το µπάζωµα και για την αλλοίωση ηχη-
τικών ντοκουµέντων αποδεικνύει ότι ο πολιτικός αµοραλισµός
της Κυβέρνησης δεν έχει όριο. Και εµάς, αλλά και την κοινωνία
µάς τροµάζει και η ασυδοσία και η αυθαιρεσία σας. Γι’ αυτό ζη-
τάµε σήµερα απαντήσεις.

Η δική σας κυνική µεθόδευση της συγκάλυψης, ο συγκινητικός
αγώνας των γονέων, των οικογενειών, των τραυµατιών του δυ-
στυχήµατος για την αναζήτηση της αλήθειας, η απώλεια τόσων
ζωών είναι γεγονός ότι έχει τροφοδοτήσει την κοινωνική αντί-
δραση. Το βλέπετε. Δεν µπορείτε να το κρύψετε όσο και να αν-
τιδράτε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Και αυτή η κοινωνική αντίδραση, αλλά οφείλω να πω και η θε-
σµική αντίδραση των ευρωπαϊκών φορέων, του Ευρωκοινοβου-
λίου, ώθησε τη συνεργασία των προοδευτικών δυνάµεων µέσα
στη Βουλή. Και να σας πω την αλήθεια, υπάρχει ένα ερώτηµα:
Μπορούµε να περιµένουµε από τον κύριο Πρωθυπουργό να
δώσει απαντήσεις σήµερα;

Πρέπει να σας πω ειλικρινά, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι, επειδή
γνωρίζω ότι έχετε πολλές δεσµεύσεις σε πολιτικά και οικονοµικά
τζάκια, δεν είµαι πολύ αισιόδοξος και θέλω να είµαι ειλικρινής.
Όµως, τώρα πια το θέµα για την Κυβέρνηση είναι ότι οι ευθύνες
δεν µπορούν να πάνε σε άλλα στελέχη. Δηλαδή, ποιο άλλο στέ-
λεχος µπορεί να αναλάβει τον σχεδιασµό της συγκάλυψης του
εγκλήµατος των Τεµπών; Ποιο άλλο στέλεχος µπορεί να αναλά-
βει το µπάζωµα και την παραποίηση στοιχείων, τεκµηρίων και πει-
στηρίων του εγκλήµατος; Ποιο άλλο στέλεχος µπορεί να
αναλάβει το ότι µέσα στη νύχτα του δυστυχήµατος, µέσα σε
λίγες ώρες υπήρχε παρέµβαση στα ηχητικά ντοκουµέντα και πα-

ραποίηση; Ποιο άλλο στέλεχος µπορεί να αναλάβει, αφού παραι-
τήθηκε ο κ. Δηµητριάδης και ο κ. Κοντολέων, τις υποκλοπές ή
την παράνοµη χρήση κακόβουλου λογισµικού και τις εξαγωγές;
Ποιος άλλος µπορεί να αναλάβει την παράνοµη χρήση προσω-
πικών δεδοµένων και να γίνουν κοµµατικός χαρτοπόλεµος τα
προσωπικά δεδοµένα των πολιτών;

Να το ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, και αυτή είναι απόλυτα η δή-
λωσή µας. Όλα αυτά σχεδιάστηκαν, ενορχηστρώθηκαν και εκτε-
λέστηκαν από τον κεντρικό µηχανισµό της Νέας Δηµοκρατίας και
από τον κ. Μητσοτάκη προσωπικά και έχει όλη την ευθύνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Δεν αρκεί πλέον να είναι αποδιοποµπαίος τράγος ο κ. Καρα-
µανλής, που έχει βαρύτατες ευθύνες, γιατί πρέπει να απολογηθεί
και ο κύριος Πρωθυπουργός.

Γι’ αυτό και ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, διά στόµατος
του Προέδρου του, του Στέφανου Κασσελάκη, έθεσε το πρό-
βληµα στη ρίζα του και ζήτησε ως µόνη πολιτική διέξοδο τη διε-
νέργεια εκλογών, εφόσον αµφισβητείται η αξιοπιστία του
Πρωθυπουργού και η λειτουργία συνολικά της Κυβέρνησης,
ώστε να γίνει και µια πραγµατικά αµερόληπτη έρευνα για όλα τα
µεγάλα σκάνδαλα που αποκαλύπτονται.

Θα µου πείτε -και το ακούω- το εξής: Μέσα σε εννέα µήνες
από τις εκλογές; Σωστά, αλλά θέλω να σας ρωτήσω; Φταίει η Αν-
τιπολίτευση για τις αποκαλύψεις εις βάρος της Κυβέρνησης;
Φταίµε εµείς, δηλαδή, γιατί σκάνε όλα αυτά τα σκάνδαλα από τη
λειτουργία σας; Φταίµε εµείς γιατί γίνεται αυτό το φέιγ βολάν
προσωπικών δεδοµένων από την κ. Ασηµακοπούλου και δεν ξέ-
ρουµε από ποιους άλλους από τα Κεντρικά Γραφεία της Νέας
Δηµοκρατίας; Όχι, βέβαια. Φταίµε εµείς, γιατί, ο κ. Σµυρλής, ση-
µερινός Διευθυντής σας, Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου
Εξωτερικών, υπέγραφε για την εξαγωγή του «Predator» σε άλλες
χώρες;

Φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ για όλα αυτά; Φταίει κάποιο άλλο κόµµα της
Αντιπολίτευσης; Φταίνε οι πολίτες; Όχι. Εσείς πρέπει να απολο-
γηθείτε. Τι κι αν ήταν δύο µήνες µετά τις εκλογές, θα κρύβαµε
την αλήθεια γιατί πέρασε λίγος χρόνος; Όχι, βέβαια. Μας κατη-
γορείτε τώρα, ότι εµείς εκθέτουµε τη χώρα, γιατί ανοίγουµε θέ-
µατα τα οποία αµφισβητούν τη λειτουργία της Κυβέρνησης. Ας
µην τα κάνατε, κύριε Μητσοτάκη. Τι σας φταίµε εµείς δηλαδή;
Μας κατηγορείτε ότι εµείς εξυπηρετούµε επιχειρηµατικά συµφέ-
ροντα, αλλά οι δικοί σας Υπουργοί αναγκάζονται να παραιτηθούν
γιατί βρέθηκαν µε επιχειρηµατικά συµφέροντα. Ωραίο αυτό. Επί-
σης, έχετε το θράσος να µας κουνάτε το δάχτυλο. Λοιπόν, ξέρετε
πώς το λέει ο λαός αυτό; Φωνάζει ο κλέφτης για να φοβηθεί ο
νοικοκύρης και ο νοικοκύρης φαίνεται είναι όλη η Αντιπολίτευση
και όλος ο ελληνικός λαός. Δεν είστε εσείς πια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Και επίσης -σας το είπαµε- δεν θα σας πάρουµε την άδεια.
Γνωρίζαµε ότι η πρόταση δυσπιστίας µπορεί να συσπειρώσει τη
Συµπολίτευση και να ψηφίσουν οι Βουλευτές, να δώσουν αρνη-
τική ψήφο στην πρόταση δυσπιστίας. Όµως, πρέπει να σας πω
κάτι. Εµείς δεν υποβάλαµε την πρόταση δυσπιστίας για να δούµε
αν θα συσπειρωθείτε ή όχι. Πρώτα απ’ όλα υποβάλαµε την πρό-
ταση δυσπιστίας για να µάθει άφοβα η κοινωνία τι κρύβεται πίσω
από τις µάσκες σας, γιατί µάσκες φοράτε. Συνυποβάλαµε την
πρόταση δυσπιστίας και γιατί πιστεύουµε στη συνεργασία των
προοδευτικών δυνάµεων. Έχουµε ξεκαθαρίσει ότι τα θέµατα δη-
µοκρατίας και διαφάνειας είναι θέµατα προτεραιότητας για εµάς.
Επιλέξαµε το κράτος δικαίου να είναι το βασικό αντικείµενο της
πρότασης δυσπιστίας, γιατί η επιβεβαίωση της µονταζιέρας στα
Τέµπη ξεχείλισε το ποτήρι και γιατί το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
στις 7 Φεβρουαρίου επιβεβαίωσε µε ψήφισµα κόλαφο τις παρα-
βιάσεις σας, αλλά και για τα θέµατα των Τεµπών, τα θέµατα της
διαρροής προσωπικών δεδοµένων των υποκλοπών, εµπίπτουν
όλα στα µεγάλα προβλήµατα του κράτους δικαίου της χώρας.

Ξέρουµε ότι είναι επιλογή σας η παραβίαση των κανόνων του
κράτους δικαίου και της διαφάνειας. Ξέρετε γιατί το κάνετε; Για
να έχουµε µια αδύναµη πολιτεία και να κάνουν πάρτι τα συµφέ-
ροντα. Έτσι, όµως, θίγεται και η οικονοµική λειτουργία και η αξιο-
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πρέπεια και η αξιοπρεπής διαβίωση και τα βασικά αγαθά, όπως
είναι η υγεία και η παιδεία.

Στο οικονοµικό επίπεδο τα πράγµατα δεν πάνε, όπως λέει το
«success story» της Κυβέρνησης. Η πρόσφατη αξιολόγηση της
«MOODY’S» αρκεί ως διάψευση. Μας λέτε για επενδύσεις στη
χώρα, αλλά αυτές είναι το real estate και τα κόκκινα δάνεια. Δια-
ψεύδονται οι προβλέψεις του οικονοµικού επιτελείου. 

Και να αναφέρω -επειδή µαθαίνω ότι αύριο στο Υπουργικό
Συµβούλιο ο κ. Μητσοτάκης θα ανακοινώσει την ελάχιστη αύ-
ξηση του κατώτατου µισθού- ότι η EUROSTAT πρόσφατα δηµο-
σίευσε ότι ενώ είµαστε στο 67% του µέσου όρου του κατά
κεφαλήν ΑΕΠ στην Ελλάδα, είµαστε στο 88,2% του επιπέδου
τιµών, άρα µισθούς χαµηλούς µε ακριβά όµως αγαθά και σε
όρους αγοραστικής δύναµης, προτελευταίοι στην Ευρώπη, µε
ελάχιστη διαφορά από τη Βουλγαρία. Ξέρετε αυτό δεν καλύπτε-
ται µε ωραία λόγια για την ανάπτυξη. Διότι τα οφέλη της ανάπτυ-
ξης δεν πηγαίνουν σε όλους. Πάνε σε λίγους εκλεκτούς και
ηµετέρους. Ο µέσος µισθός, ξέρετε το 2009 ήταν 1.450 ευρώ και
τώρα είναι 1.250. Και ποιοι ωφελούνται; Τα «γαλάζια» παιδιά.

Η αύξηση των ανισοτήτων πλήττει τη χώρα µας και αποµακρυ-
νόµαστε από την Ευρώπη. Και απέναντι σε όλα αυτά, εσείς τι
έχετε; Και θα ήθελα και µια απάντηση, είτε µετά είτε όποτε θέ-
λετε εσείς κύριε Πρωθυπουργέ. Γιατί δεν έχετε φορολογήσει τα
υπερκέρδη των εταιρειών ρεύµατος και καυσίµων; Γιατί δεν
έχετε εφαρµόσει τον ευρωπαϊκό κανονισµό για να επιστρέψουν
αυτά, η έκτακτη φορολόγηση στην κοινωνία και στους κατανα-
λωτές και στις επιχειρήσεις; Και ελπίζω να έρθετε κάποια στιγµή
να απαντήσετε στην επίκαιρη ερώτηση που έχουµε κάνει και να
µην κρυφτείτε, όπως κρυφτήκατε στη συζήτηση για την εξετα-
στική των Τεµπών.

Σε υγεία και παιδεία δεν ασθενούν µόνο οι δείκτες και οι αριθ-
µοί, όπως το ποσοστό του προϋπολογισµού σε σχέση µε την Ευ-
ρώπη. Απαξιώνονται οι δηµόσιες λειτουργίες, δηλαδή αυξάνεται
το ποσοστό των ιδιωτικών δαπανών και στην παιδεία και στην
υγεία. Νοµοθετήσατε για ιδιωτικά πανεπιστήµια σε πλήρη αντί-
θεση και µε το Σύνταγµα και µε την εκπαιδευτική κοινότητα. Εµ-
πορευµατοποιείτε τις υπηρεσίες υγείας, ακόµη και υπηρεσιών
που παρέχουν τα δηµόσια νοσοκοµεία, απογευµατινά χειρουρ-
γεία, προσωπικός γιατρός, εργαστηριακές εξετάσεις, όπου στα-
θείς και όπου βρεθείς ένα χαράτσι έχει βάλει ο κ. Γεωργιάδης.

Βέβαια, θα µου πείτε, δεν περίµενα και τίποτα διαφορετικό. Το
κακό µε τον κ. Γεωργιάδη είναι ότι δεν κρατά και τα προσχήµατα.
Τα πανεπιστήµια και τα νοσοκοµεία, όµως, µε εσάς γίνονται επι-
χειρήσεις και οι φοιτητές και οι ασθενείς γίνονται πελάτες. Αυτή
είναι η πολιτική σας. Δεν βγαίνει ο µήνας. Οι αµοιβές παραµέ-
νουν χαµηλές. Τα παιδιά φεύγουν στο εξωτερικό για να δουλέ-
ψουν και να πω την αλήθεια, φοβάται ο κόσµος να αρρωστήσει
γιατί δεν έχει να πληρώσει.

Αυτά δε µπορείτε να τα κρύψετε πλέον µε επικοινωνιακή χρυ-
σόσκονη. Και όσον αφορά τα θέµατα δηµοκρατίας, ήρθε το Ευ-
ρωκοινοβούλιο στις 7-2-2024 µε µια ευρεία πλειοψηφία και
επιβεβαίωσε µε ένα ψήφισµα καταπέλτης ότι έχουµε σοβαρές
απειλές κατά της δηµοκρατίας. Αισθάνεστε ευτυχείς να το λένε
τριακόσιοι τριάντα Ευρωβουλευτές αυτό; Τι καταγράφει το ψή-
φισµα; Απειλές κατά δηµοσιογράφων, ακόµα και από υψηλά
ιστάµενους πολιτικούς στο περιβάλλον του Πρωθυπουργού,
απειλές στην πολυφωνία των µέσων ενηµέρωσης, παράνοµη
χρήση λογισµικού παρακολούθησης, έλλειψη προόδου στη δο-
λοφονία Καραϊβάζ, το σκάνδαλο της λίστας Πέτσα, πιέσεις σε
ανεξάρτητες αρχές, εκφοβισµό δικαστικών λειτουργών του κ.
Ράµµου, της κ. Τουλουπάκη, έλλειψη προόδου στο ναυάγιο της
Πύλου, υπερβολική χρήση βίας από την αστυνοµία αλλά και ότι
η τραγωδία και η έρευνα για το έγκληµα των Τεµπών στερείται
αµεροληψίας, σηµειώνοντας ότι είναι κοµβικό ζήτηµα η άρνηση
του Κοινοβουλίου να διεξαγάγει έρευνα για δύο Υπουργούς,
όπως ζήτησε η ευρωπαϊκή εισαγγελική αρχή.

Κατά τα άλλα ο κ. Καραµανλής χθες µας ζήτησε να υποβά-
λουµε αίτηµα προανακριτικής, ενώ απορρίψατε ήδη την πρόταση
που έχουµε υποβάλει και εµείς και το ΠΑΣΟΚ – ΚΙΝΑΛ και η οποία
έχει στηριχθεί σε ένα πολύ ισχυρό έγγραφο, το έγγραφο της ευ-
ρωπαϊκής εισαγγελικής αρχής. Δηλαδή µας λέτε -ενώ έχετε

απορρίψει πρόταση µε το ισχυρότερο νοµικό υπόβαθρο, µε ει-
σήγηση της δικαιοσύνης- να υποβάλουµε νέα πρόταση προανα-
κριτικής. Και γιατί απορρίψατε την προηγούµενη; Δεν σέβεστε
την ευρωπαϊκή εισαγγελική αρχή; Έλεγε ψέµατα; Πείτε µας. Να
τοποθετηθείτε. Ποιον κοροϊδεύετε; Πόσο πιο θεσµική στήριξη
µπορεί να έχει µια πρόταση για τη διαχείριση της 717; Η στάση
απέναντι στην ευρωπαϊκή εισαγγελική αρχή και οι επιθέσεις που
έγιναν, αποδεικνύουν ότι αποµακρυνόµαστε πάρα πολύ από την
Ευρώπη. Εσείς αποµακρύνεστε πάρα πολύ από την Ευρώπη.
Δική µας δουλειά είναι να µην αφήσουµε τη χώρα να αποµακρυν-
θεί από την Ευρώπη.

Επίσης, το Ευρωκοινοβούλιο επισήµανε και το σκάνδαλο των
υποκλοπών. Και θέλω να πω δυο λόγια γι’ αυτά. Έχουν περάσει
µήνες, για να µην πω χρόνια, που περιµένουµε µια απάντηση. Και
πρέπει να πω ότι και την ηγεσία της δικαιοσύνης που επισκεφθή-
καµε τον Νοέµβριο, της είχαµε επισηµάνει ότι απαιτούνται γρή-
γορα απαντήσεις. Δεν είναι απλό πράγµα σε µία χώρα της
Ευρωζώνης να παρακολουθούνται το µισό Υπουργικό Συµβούλιο
και ο Αρχηγός του Στρατού. Και αντί να έχουµε απαντήσεις, ο κ.
Πρωθυπουργός έβαλε στο στόχαστρο τον κ. Ράµµο, αποδίδον-
τάς του, ψευδώς, υποτελή κίνητρα, γιατί απλά έκανε τη δουλειά
του, αλλάζοντας ταυτόχρονα τη σύνθεση της ΑΔΑΕ λίγο πριν συ-
ζητήσει για το πρόστιµο στην ΕΥΠ και στο θέµα των ευθυνών της
ΕΥΠ.

Εδώ στην Ολοµέλεια, ο κ. Μητσοτάκης στην 1η Νοεµβρίου µάς
είπε ότι «επειδή για τα θέµατα του κράτους δικαίου έχω κουρα-
στεί να ακούω την υπαναχώρηση της Ελλάδας και ότι η Ελλάδα
είναι περίπου «Μπανανία» στα θέµατα αυτά, η Ελλάδα στα θέµατα
του κράτους δικαίου, σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ση-
µειώνει διαρκή πρόοδο». Αυτά έλεγε ο κ. Μητσοτάκης. Συµπλή-
ρωσε «τώρα, το τι λέτε εσείς, ο κ. Ράµµος και όποιος άλλος
µπορεί να έχει τη δική του ατζέντα», για πρόεδρο ανεξάρτητης
αρχής το είπε αυτό, «αφορά εσάς και τους συνοµιλητές σας». 

Σας έψεγε, κύριε Μητσοτάκη, το Ευρωκοινοβούλιο λίγους
µήνες µετά την τοποθέτησή σας. Και ξέρετε το Ευρωκοινοβούλιο
είναι το ανώτατο αιρετό όργανο της Ευρώπης. Οι παραβιάσεις
που επιχειρεί η Κυβέρνηση δεν κρύβονται, γιατί στην έκθεση της
ανεξάρτητης αρχής του 2022 αποκαλύφθηκε επιπλέον ότι χιλιά-
δες υποθέσεις παρακολουθήσεων για λόγους εθνικής ασφά-
λειας δεν είχαν αναφερθεί εγκαίρως στην αρχή, όπως έπρεπε
από την ΕΥΠ και την Αντιτροµοκρατική. Δεν γίνονται οι αναφο-
ρές, όπως πρέπει. Ενώ ο Πρόεδρος της ΑΔΑΕ στον πρόλογο της
έκθεσης, αναφέρεται σε σοβαρές αντιθεσµικές παρεµβάσεις και
απειλές κ.λπ..

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι δυσπιστούµε, κύριε Μητσοτάκη.
Ξέρουµε πολύ καλά τις προσωπικές σας ευθύνες για τα ανω-
τέρω, εφόσον και ο κ. Δηµητριάδης και ο κ. Κοντολέων ήταν στη
στενή σας επίβλεψη, εκτός αν πήρατε την ευθύνη για την ΕΥΠ,
τις πρώτες µέρες µόλις ορκιστήκατε, αν δεν κάνω λάθος -άρα
είναι κάτι που είχατε σχεδιάσει πριν ορκιστείτε Πρωθυπουργός-
και µετά αφού πήρατε την ευθύνη, είχατε την εγκληµατική αµέ-
λεια να µην ελέγχετε την ΕΥΠ.

Φανταστείτε, λοιπόν, κάνατε σχέδιο για να την πάρετε στον
έλεγχό σας και πρέπει τώρα να παραδεχτείτε ή ότι δεν ξέρατε τι
γίνεται, άρα κακώς πήρατε τον έλεγχο ή ότι ξέρατε και είστε
υπεύθυνος για όλο αυτό τον σχεδιασµό. Και γι’ αυτό πρέπει να
απαντήσετε. Η άποψή µου είναι ότι ξέρατε πάρα πολύ καλά τι γί-
νεται. Κι  αυτό πρέπει να συζητηθεί εκτενώς και να ολοκληρωθεί
και η έρευνα της δικαιοσύνης για να µας πει ποιος από το Μαξί-
µου έλεγχε τον µηχανισµό αυτόν.

Και µας έχει κάνει ιδιαίτερη εντύπωση το ότι ολοκληρώθηκε η
ΕΔΕ για τον κ. Σµυρλή, έφυγε από το Υπουργείο Εξωτερικών και
τον έχετε τώρα Διευθυντή στη Νέα Δηµοκρατία. Και αυτό είναι
µια απόδειξη των συνδέσεων και των ευθυνών. Πρώτα απ’ όλα
γιατί θεωρείτε το κράτος ιδιοκτησία σας και λάφυρο. Και δεν
έχετε κανένα δισταγµό ηθικό ή δηµοκρατικό. Αυτό απέδειξε και
το σκάνδαλο της διαρροής προσωπικών δεδοµένων. Επιλέξατε
να θυσιάσετε την κ. Ασηµακοπούλου, τον Γενικό Γραµµατέα του
ΥΠΕΣ και τον Γραµµατέα Απόδηµων της Νέας Δηµοκρατίας. Ναι,
αλλά ξέρετε η υπόθεση δεν έκλεισε. Αντιθέτως µε τις παραιτή-
σεις αυτές και τις παραδοχές του κ. Μαρινάκη, άνοιξε.
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Τα ερωτήµατα αυξάνονται µετά και τη νέα επιστολή, πάλι πα-
ράτυπη, της κ. Ασηµακοπούλου στους παραλήπτες του πρώτου
e-mail, όπου παραδέχεται ότι τα δεδοµένα τα πήρε από τον
Γραµµατέα Αποδήµων της Νέας Δηµοκρατίας –προσέξτε, σας
παρακαλώ- τον Ιανουάριο του 2024. Δηλαδή, παραδέχεται µία
Ευρωβουλευτής σας ότι γίνεται αλισβερίσι µε δεδοµένα πολιτών
µέσα στα γραφεία της Νέας Δηµοκρατίας σε αντίθεση µε αυτό
που είπε την πρώτη µέρα. Τότε είπε ότι τα µάζεψε µόνη της. Άρα
υπάρχει µια ισχυρή διάψευση, άρα πρόβληµα αξιοπιστίας συνο-
λικό.

Και θέλετε τώρα εσείς να µας πείσετε ότι αυτό έγινε µόνο για
την κ. Ασηµακοπούλου και όχι για άλλους πολιτευτές υποψηφί-
ους σας, µάλιστα. Επίσης ότι αυτό γίνεται µόνο για τα δεδοµένα
του Υπουργείου Εσωτερικών. Πώς µπορείτε να µας πείσετε ότι
δεν τα πήρε κανένας άλλος ή άλλη; Πώς µπορείτε να µας πείσετε
ότι είναι µόνο για αυτά τα δεδοµένα, αφού αποδείχθηκε και ότι
έλεγε ψέµατα και ότι τα πήρε µέσα στα γραφεία της Νέας Δη-
µοκρατίας; 

Και θέλω να θέσω και ένα άλλο ερώτηµα, κύριε Μητσοτάκη.
Δεν γνωρίζατε τι γίνεται στη ΕΥΠ, δεν γνωρίζετε και τι γίνεται στο
κόµµα σας; Γιατί εσείς είστε ο πολιτικός προϊστάµενος της Νέας
Δηµοκρατίας, εσείς είστε ο Πρόεδρος. Γίνεται µέσα στα στελέχη
σας, ανώτατα στελέχη, να γίνεται τέτοιο αλισβερίσι παράνοµο
και να µην ξέρετε τίποτα; Ο κ. Μαρινάκης, που ήταν Γραµµατέας
Πολιτικής Επιτροπής, επίσης δεν γνώριζε; Τι έκανε; Απλά υπέ-
γραφε, παρίστατο; 

Σκιώδης γραµµατέας ήσασταν, κύριε Μαρινάκη; Το επίµαχο
διάστηµα ήταν γραµµατέας.

Και προσέξτε τώρα, µε βάση τις δηλώσεις του κ. Μαρινάκη και
της κ. Ασηµακοπούλου, τα προσωπικά δεδοµένα των πολιτών τα-
ξίδευαν στα γραφεία της Νέας Δηµοκρατίας επτά µήνες. Ο κ.
Μαρινάκης µάς είπε -δεν έχω λόγο να µην τον πιστέψω- ότι αυτά
διέρρευσαν στην υπηρεσιακή κυβέρνηση τον Ιούνιο. Η κ. Ασηµα-
κοπούλου -γιατί να µην την πιστέψω, διαψεύστε την, δική σας
Ευρωβουλευτής είναι- λέει τον Ιανουάριο του 2024, επτά µήνες.
Από πόσα χέρια πέρασαν, από πόσα γραφεία πέρασαν, σε πό-
σους υποψήφιους έχουν µοιραστεί τα δεδοµένα αυτά;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Και να πω και κάτι, αν απορεί ο κ. Μαρινάκης για ποιον λόγο
δεν έχει κληθεί ακόµα να δώσει εξηγήσεις, οφείλω να του πω,
κύριε Μαρινάκη, αναρωτιέµαι κι εγώ για ποιον λόγο δεν έχετε
κληθεί ακόµα από τη δικαιοσύνη να δώσετε εξηγήσεις. Αναρω-
τιέµαι και εγώ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Θέλω να µοιραστώ την αγωνία του, καταλάβατε, και να του
επισηµάνω επίσης µετά τις σηµερινές του δηλώσεις και κάτι
ακόµα. Εµείς, κύριε Μαρινάκη, ξέρουµε πολύ καλά να κάνουµε
τη δουλειά µας. Το πρόβληµα είναι ότι εσείς δεν έχετε την επάρ-
κεια να ασκείτε τον ρόλο που έχετε αναλάβει έναντι της ελληνι-
κής κοινωνίας, έναντι του Συντάγµατος και έναντι της
προστασίας των δεδοµένων των πολιτών. Αυτό είναι το πρό-
βληµα της ελληνικής κοινωνίας, όχι το πώς ασκεί την κριτική της
η Αντιπολίτευση.

Πώς µπορούµε να εµπιστευτούµε την αξιοπιστία της λειτουρ-
γίας του Υπουργείου Εσωτερικών όταν έχει αποκαλυφθεί αυτή
η µεγάλη διαρροή και δεν έχουν δοθεί ακόµα απαντήσεις; Όταν
ο ίδιος ο κ. Μαρινάκης παραδέχεται ότι τουλάχιστον τρία στε-
λέχη της Νέας Δηµοκρατίας παραβίασαν τον κανόνα προστασίας
προσωπικών δεδοµένων; Εγώ σας ρωτώ τι τρεις, τι δεκατρείς, τι
χίλιοι δεκατρείς; Κάποιος πρέπει να µας απαντήσει. Ποιος θα µας
απαντήσει και πότε;

Και να σας πω γιατί. Γιατί εµείς θέλουµε να πάρουµε πρωτο-
βουλίες για να αποκαταστήσουµε την αξιοπιστία. Αυτή είναι η
διαφορά µας. Εµείς τον έλεγχο τον κάνουµε για να είναι αξιόπι-
στες και οι βάσεις δεδοµένων, και οι εκλογικές διαδικασίες, και
το Υπουργείο Εσωτερικών, και προστατευµένα τα δεδοµένα των
πολιτών. Γιατί δεν έχετε καµµία απόδειξη ότι εµείς δεν τα έχουµε
περιφρουρήσει. Έχουµε όµως απόδειξη για εσάς, που το παρα-
δεχθήκατε οι ίδιοι. Δηλαδή ο κ. Μαρινάκης ήρθε και οµολόγησε

µία σοβαρότατη παραβίαση κανόνων την περίοδο που ο ίδιος
ήταν γραµµατέας. Είναι σαν να αυτοκαταγγέλθηκε, αν έχετε κα-
ταλάβει ακριβώς. Αυτό έκανε ο κ. Μαρινάκης.

Και βέβαια θέλω να ξεκαθαρίσω ότι εµείς οφείλουµε και να µι-
λάµε ελεύθερα και να κρινόµαστε δηµοκρατικά. Και ξέρετε για
ποιον λόγο και ποια είναι η διαφορά µας; Γιατί εµείς δεν χρω-
στάµε σε κανέναν και δεν µας κρατάει κανείς, οπότε µπορούµε,
κύριε Μαρινάκη, να µιλάµε ελεύθερα και δεν θα πάρουµε την
άδειά σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Να ανακοινώσω ένα
σχολείο, κύριε Πρόεδρε; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Βεβαίως, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
δεκαεπτά µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Γιαννιτσών καθώς και εννέα µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµο-
τικό Σχολείο Νέας Πέλλας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κύριος Πρόεδρος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, όσον αφορά το θέµα του εγκλήµατος των Τεµπών που
έχει συνταράξει την ελληνική κοινωνία, κάθε µέρα που περνάει
διαπιστώνουµε τον αµετανόητο κυνισµό και την αυθαιρεσία της
Κυβέρνησης.

Να ξεκαθαρίσουµε κατ’ αρχάς κάτι, υπήρξε έγκληµα στα
Τέµπη. Το παραδέχτηκε και η εξεταστική επιτροπή και η ελληνική
Βουλή διά της συγκρότησης εξεταστικής επιτροπής. Το παρα-
δέχεται η ελληνική δικαιοσύνη, η οποία ήδη έχει απαγγείλει κα-
τηγορίες εναντίον πολιτών. Δεν υπάρχει αµφισβήτηση, υπάρχει
ένα έγκληµα για το οποίο εµείς λέµε ξεκάθαρα, το είπαµε και
στην εξεταστική επιτροπή, ότι υπάρχουν ευθύνες των κ. Καρα-
µανλή και Καραγιάννη, γιατί υπήρχαν έγγραφες προειδοποιήσεις
για την κατάσταση και τους κινδύνους στον σιδηρόδροµο, το
γνώριζαν.

Κατέθεσα χθες πέντε έγγραφα, τα οποία γνώριζε ο κ. Καρα-
µανλής την περίοδο που ήταν Υπουργός και τα αγνόησε επιδει-
κτικά, που όλα λέγανε µε έναν τρόπο κοινό ότι θα γίνει µεγάλο
δυστύχηµα. Ένας µάλιστα, ο διευθύνων σύµβουλος της «ΕΡ-
ΓΟΣΕ», το έγραφε ακριβώς. Υπήρχαν έγγραφα, λοιπόν, που προ-
ειδοποιούσαν για το δυστύχηµα, αλλά και για την προσωπική του
ευθύνη. Απευθυνόταν στον ίδιο και το γνωρίζετε και εσείς γιατί
είχατε λάβει και εσείς έγγραφα, κύριε Καραµανλή.

Υπήρχαν, όµως, ταυτόχρονα και πολλές αποδείξεις και υπάρ-
χουν για την αποδόµηση των συστηµάτων ασφάλειας, δηλαδή
για το κατεστραµµένο κέντρο τηλεδιοίκησης της Λάρισας, για τη
διακοπή λειτουργίας του δευτεροβάθµιου κέντρου στην Καρό-
λου και για την παράνοµη µετάταξη, που νοµιµοποίησε εκ των
υστέρων, του σταθµάρχη στη Λάρισα. Αυτά είναι ονοµατισµένα
στον κ. Καραµανλή. Και προφανώς και για την 717, ήδη, κάναµε
αίτηση προκαταρκτικής για τον κ. Καραµανλή και την 717, να το
επαναλάβω µη τυχόν και ξεχαστεί.

Έχει και άλλες ευθύνες, όµως, ο κ. Καραµανλής για τη µη θέ-
σπιση και τη µη τήρηση εθνικών κανόνων ασφαλείας στο σιδη-
ροδροµικό δίκτυο. Υποχρέωση που προέκυπτε από ευρωπαϊκή
οδηγία και από νόµο που ο ίδιος έφερε, αλλά δεν εφάρµοσε,
ούτε για να τους ορίσει ούτε για να εφαρµοστούν.

Όµως, ξέρετε, όλο αυτό που έχει εξοργίσει την ελληνική κοι-
νωνία είναι το σχέδιο συγκάλυψης που ήρθε στη συνέχεια για το
οποίο έχω ξεκαθαρίσει και έχουµε ξεκαθαρίσει ότι αυτό δεν είναι
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ευθύνη του κ. Καραµανλή. Αυτό είναι ευθύνη του κ. Μητσοτάκη.
Οι µάρτυρες που κόπηκαν δεν ήταν ευθύνη του κ. Καραµανλή.
Το ανακριτικό υλικό που δεν ήρθε στην εξεταστική δεν ήταν ευ-
θύνη του κ. Καραµανλή. Οι απαντήσεις που λείπουν για το εµπό-
ρευµα της εµπορικής αµαξοστοιχίας επίσης δεν είναι
αρµοδιότητα του κ. Καραµανλή να δοθούν οι απαντήσεις. Αλλά
και το µπάζωµα που έγινε από τη δεύτερη µέρα επίσης, αλλά και
η παραποίηση των ηχητικών ντοκουµέντων.

Όσον αφορά το µπάζωµα, χθες ακόµα µία φορά εκτέθηκε ο κ.
Τριαντόπουλος εδώ, στην Ολοµέλεια. Εκτός από τις ευθύνες των
δύο Υπουργών, των πρώην Υπουργών που ανέφερα, υπάρχει το
θέµα της ευθύνης του κ. Τριαντόπουλου. Προσπάθησε να αρνη-
θεί κάθε εµπλοκή. Εµείς τώρα γνωρίζουµε ότι ο κ. Πλεύρης στην
εξεταστική είπε ότι «εγώ δεν ήµουνα σε εκείνες τις συσκέψεις, ο
κ. Τριαντόπουλος ήρθε επικεφαλής του κλιµακίου». Το θυµάµαι
από τα Πρακτικά της τοποθέτησής του. Τον φωτογράφισε επίσης
ο κ. Αγοραστός, αν δεν κάνω λάθος, τον Αύγουστο του 2023. Και
ο ίδιος επαίρετο σε εκποµπές -και έχουµε καταγράψει και αν θέ-
λετε σας το διαβάζω το ηχητικό- ότι ο ίδιος ήταν προσωπικά
υπεύθυνος των εργασιών αποκατάστασης του χώρου από τις 2
έως τις 7 Μαρτίου. Ξέρετε τι σηµαίνει από τις 2 Μαρτίου; Σηµαί-
νει σαράντα οκτώ ώρες µετά το τραγικό δυστύχηµα. Δηλαδή έχει
πει σε δύο εκποµπές, αν δεν κάνω λάθος, ότι ήταν εκεί επιτόπου
υπεύθυνος από τις 2 Μαρτίου, σαράντα οκτώ ώρες µετά και ενώ
δεν είχε γίνει ακόµα όλη η ερευνητική και ανακριτική διαδικασία.

Όµως δεν είναι εξοργιστικό το ότι όλοι αυτοί οι µάρτυρες δεν
έχουν κληθεί στην εξεταστική επιτροπή; Όλοι όσοι σας ανέφερα,
όλοι όσοι συνέταξαν τα έγγραφα προς τον κ. Καραµανλή και τον
κ. Μητσοτάκη δεν ήρθαν στην εξεταστική ποτέ. Δεν χρωστάτε
µία απάντηση για αυτό;

Επίσης εγώ, κύριε Μητσοτάκη, κύριε Πρωθυπουργέ, θέλω να
σας θέσω ένα ερώτηµα. Στις 28-5-2020 ενηµερωθήκατε προσω-
πικά και εµπιστευτικά από τον κ. Σπηλιόπουλο, τον Πρόεδρο και
Διευθύνοντα Σύµβουλο του ΟΣΕ, ο οποίος έλεγε στην ενηµέ-
ρωσή σας και για τη δυσκολία συνεργασίας του µε τον κ. Καρα-
µανλή και για τα προβλήµατα στο δίκτυο. Θα µας ενηµερώσετε
σήµερα τι σας είπε; Έχετε κληθεί για να απολογηθείτε. Θα µας
εξηγήσετε όλα τα προβλήµατα της λειτουργίας; Για ποιον λόγο
ο κ. Σπηλιόπουλος, από εσάς διορισθείς Πρόεδρος και Διευθύ-
νων Σύµβουλος, δεν ήρθε στην εξεταστική; Τι φοβόσασταν; ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν ήταν. Για ποιον λόγο δεν ήρθαν οι πραγµατογνώµονες
των δικαστηρίων, των συγγενών; Για ποιον λόγο έναν χρόνο µετά
επιµένετε να περιορίζετε την έρευνα, να περιορίζετε την αλήθεια;

Οι οικογένειες των θυµάτων, οι τραυµατίες, οι συγγενείς τους,
ζητούν δικαίωση. Έχουν στο πλευρό τους το σύνολο της κοινω-
νίας, πάνω από ένα εκατοµµύριο τριακόσιες πενήντα χιλιάδες
υπογραφές µε ένα ψήφισµα που ζητάει και αναθεώρηση των
προβλέψεων του Συντάγµατος και νόµου για την ευθύνη Υπουρ-
γών. Καταγγέλλουν µια σειρά από παραλείψεις και συγκάλυψη.
Αλλά είναι, δυστυχώς, ξεκάθαρο ότι η Κυβέρνηση έχει επιλέξει
τη συγκάλυψη.

Το ερώτηµα είναι αν θα προλάβετε σήµερα να αλλάξετε
γραµµή.

Παράλληλα µε την προσβολή, λοιπόν, της µνήµης των θυµά-
των, έχουµε από την Κυβέρνηση και την καταπάτηση κάθε έν-
νοιας δικαίου, κάθε έννοιας δικαιοσύνης. Επιχειρείτε να
συγκαλύψετε το έγκληµα και να αθωώσετε τον κ. Καραµανλή,
τον κ. Καραγιάννη, τον κ. Τριαντόπουλο, απορρίπτοντας και τη
δική µας πρόταση για προανακριτική. Γιατί αυτό είναι ένα σο-
βαρό πρόβληµα του Κανονισµού της Βουλής, η πρόβλεψη του
Κανονισµού που λέει ότι αν απορριφθεί ένα αίτηµα προανακριτι-
κής, δεν µπορεί να υποβληθεί για τον ίδιο λόγο. Άρα υλοποιείτε
ένα σχέδιο αθώωσης του κ. Καραµανλή. Το κάνατε ήδη µία
φορά. Το είχε προαναγγείλει ο κ. Βορίδης και το υλοποιήσατε
στην εντέλεια. Απορρίψατε, λοιπόν, ένα κείµενο που συντάχθηκε
µε βάση την ευρωπαϊκή εισαγγελική αρχή, αλλά και άλλα πολλά.
Το να πάει η κατάθεση του κ. Καραµανλή, αν δεν κάνω λάθος,
στην ανακριτική αρχή µε το ερώτηµα της ψευδορκίας το απορ-
ρίψατε.

Οι πρόσφατες, όµως, αποκαλύψεις για τη µονταζιέρα στα ηχη-
τικά ντοκουµέντα αποδεικνύουν κάτι πιο τραγικό. Και σε αυτό

οφείλεται το ότι ξεχείλισε το ποτήρι και υποβλήθηκε και η πρό-
ταση δυσπιστίας. Αποδεικνύουν ότι η Κυβέρνηση τις πρώτες
ώρες της ανείπωτης αυτής τραγωδίας συνέδεσε τις δηλώσεις
του ίδιου του Πρωθυπουργού τις πρώτες ώρες µε τις παραποι-
ηµένες τις πρώτες ώρες ηχητικές συνοµιλίες. Δηλαδή τα ξηµε-
ρώµατα εκείνης της µέρας, κάτι που προκύπτει και από το
ανακριτικό υλικό, υπήρχαν επισκέψεις υψηλόβαθµων στελεχών
στο σηµείο που κρατούνται οι συνοµιλίες. Αφαιρέθηκαν, παρα-
ποιήθηκαν, έγινε µοντάζ και δόθηκε σε µέσα ενηµέρωσης και
χρησιµοποιήθηκε το ίδιο σενάριο της θεωρίας του ανθρώπινου
λάθους και από το στόµα του Πρωθυπουργού. Αυτό είναι πάρα
πολύ σοβαρό και δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να το αναφέ-
ρουµε στη δηµοσιότητα. Και γι’ αυτό θέλουµε απαντήσεις, κύριε
Μητσοτάκη. Η δικαιολογία δηλαδή στην οποία συνηγορούσαν τα
παραποιηµένα ηχητικά ντοκουµέντα είναι αυτή που χρησιµοποι-
ήσατε και στη δήλωσή σας -διάγγελµα- και στο Υπουργικό Συµ-
βούλιο, ακόµα και οκτώ µέρες µετά.

Κύριε Μητσοτάκη, οφείλω να σας θέσω επισήµως ένα ερώ-
τηµα από όλη την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. Ποιος σας ενηµέρωσε τα ξηµερώµατα
εκείνης της µέρας µε βάση παραποιηµένο ηχητικό ντοκουµέντο
για παραποιηµένες πληροφορίες τις οποίες εκφωνήσατε την
εποµένη ώρα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Πρέπει να µας απαντήσετε, γιατί όλη η κοινωνία θέλει να πι-
στεύει αυτό που λέει ο Πρωθυπουργός. Και πρέπει να σας πω
ότι µε βάση αυτή την πληροφορία, το παραποιηµένο ηχητικό ντο-
κουµέντο, παραπλανήθηκε και η εξεταστική επιτροπή. Πολλές
φορές στην εξεταστική επιτροπή, όταν άνοιγε ένα ζήτηµα, έµ-
παινε αυτή η παραποιηµένη συζήτηση µέσα και αποπροσανατο-
λιζόταν η συζήτηση. Δεν χρησιµοποιήθηκε δηλαδή µόνο την
πρώτη µέρα ή τη δεύτερη µέρα και από τον κύριο Πρωθυπουργό,
χρησιµοποιήθηκε πολλές φορές µετά. Για ποιο λόγο; Για τη συγ-
κάλυψη.

Παραπλανήθηκε και η κοινωνία. Και αναρωτιέµαι: Ας εξετά-
σουµε µε βάση τη νοµική αρχή του ποιος ωφελήθηκε. Ποιος
ωφελήθηκε από τη διάδοση παραποιηµένων ηχητικών ντοκου-
µέντων; Εγώ δεν θα βάλω το πρόσωπο του κ. Καραµανλή. Δεν
ωφελήθηκε αυτός ο οποίος θέλει να πιστέψουν όλοι ότι υπάρχει
µόνο ανθρώπινο λάθος στην τραγωδία; Αυτό είναι το αποτέλε-
σµα. Ποιος το εκφώνησε αυτό; Ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης.
Αυτό είναι πάρα πολύ, αν θέλετε, συνταρακτικό και συνηγορεί
στη συνεργασία όλων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Και επι-
βεβαιώνει την κοινωνία η οποία πιστεύει ότι υπάρχει συγκάλυψη.

Γιατί; Διότι ερχόµαστε εκ των υστέρων και αποκαλύπτεται ότι
η κατάθεση του κ. Τερεζάκη στην εξεταστική επιτροπή έρχεται
σε αντίθεση µε αυτά που λέει η Αστυνοµία επισήµως, ότι δύο
µέρες µετά έδωσε τα ηχητικά ντοκουµέντα, ενώ ο κ. Τερεζάκης
είπε άλλα πράγµατα στην εξεταστική. Δεν µας βάζει αυτό στην
υποχρέωση να αµφισβητηθεί όλη η κατάθεση Τερεζάκη στην
οποία στηρίξατε το πόρισµά σας; Δεν πρέπει να το αναιρέσετε
τώρα αυτό; Δεν έχουν αλλάξει τα δεδοµένα; Δεν τα πιστεύετε
τώρα πια αυτά; Δεν πιστεύετε την Αστυνοµία που διέψευσε τον
κ. Τερεζάκη; Κάποιον πρέπει να πιστέψετε. Πρέπει να διαλέξετε.
Σας έχω θέσει πολλά διλήµµατα. Διαλέξτε κάτι απ’ όλα.

Προφανώς, βέβαια, πρέπει να δώσετε απαντήσεις στη δικαιο-
σύνη. Διότι εδώ έχουµε ένα δεύτερο έγκληµα του µπαζώµατος,
ένα τρίτο έγκληµα της παραποίησης ηχητικών ντοκουµέντων και
διασποράς ψευδών ειδήσεων που απαιτείται ανεξάρτητη έρευνα
για όλα αυτά. Ένα πολλαπλό έγκληµα. Όλα, όµως, συνηγορούν
στο ότι υπάρχει δυστυχώς ένα σχέδιο. Το γιατί και ποια συµφέ-
ροντα κρύβονται πίσω από το σχέδιο είναι ένα ερώτηµα που µας
απασχολεί πάρα πολύ, για ποιο λόγο έχει εκπονηθεί και υλοποι-
ηθεί ένα τέτοιο σχέδιο από την Κυβέρνηση. Πρέπει να µας απαν-
τήσετε, κύριε Μητσοτάκη, σήµερα.

Να µας απαντήσετε, επίσης, και για κάτι που προέκυψε τις τε-
λευταίες µέρες. Ξέρετε ότι στη χώρα µας το Διοικητικό Συµβού-
λιο του Οργανισµού Διερεύνησης Αεροπορικών και
Σιδηροδροµικών Ατυχηµάτων διορίστηκε εννιά µήνες µετά τη νο-
µοθεσία τη σχετική και µετά την τραγωδία των Τεµπών και του
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ανατέθηκε να ερευνήσει ένα δυστύχηµα, ενώ δεν υπήρχαν πλέον
πειστήρια και σηµάδια στον τόπο, γιατί είχαν αφαιρεθεί όλα; Μά-
θαµε, όµως, ότι και ο πρόεδρος του οργανισµού για τον έλεγχο
και τη διερεύνηση αεροπορικών και σιδηροδροµικών ατυχηµά-
των παραιτήθηκε την προηγούµενη βδοµάδα. Αυτά, ξέρετε, είναι
τραγικές αποκαλύψεις  των τελευταίων ηµερών που συνηγορούν
στην πρόταση δυσπιστίας.

Οφείλω, όµως, να αναφερθώ και στην παρουσία του κ. Καρα-
µανλή. Προκλητικός και αµετανόητος εµφανίστηκε χθες στη
Βουλή, κατώτερος των περιστάσεων. Δήλωσε…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
…Σας ενοχλεί ε; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-

καλώ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Εµάς να δείτε
πόσο µας ενόχλησε η παρουσία χθες του κ. Καραµανλή, που
ήρθε εδώ αµετανόητος απέναντι σε µια τραγική εξέλιξη της ελ-
ληνικής κοινωνίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Προσέξτε. Δήλωσε ψευδώς ότι δεν κρύβεται πίσω από τη βου-
λευτική ασυλία. Δεν τον προστατεύει η βουλευτική ασυλία, ούτε
κανείς είπε ποτέ ότι είναι η βουλευτική ασυλία εµπόδιο στον
έλεγχο του. Είναι γνωστό ότι τον κ. Καραµανλή τον καλύπτει
άλλη διάταξη, η διάταξη του Συντάγµατος περί ευθύνης Υπουρ-
γών. Να βγει, λοιπόν, να πει ότι «εγώ δεν θέλω να µε καλύπτει η
διάταξη περί ευθύνης Υπουργών και προτείνω να µε παραπέµ-
ψετε στη δικαιοσύνη». Γιατί δεν βγαίνει να το πει, αφού το παίζει
ξεκάθαρος και ισχυρός στις τοποθετήσεις του;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Μας προκάλεσε να υποβάλουµε αίτηµα προκαταρκτικής επι-
τροπής, Προσέξτε, ενώ ο κ. Βορίδης µας έχει πει «θα το απορρί-
ψουµε». Εδώ στη Βουλή το είπε. Το έχει πει επισήµως.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, όχι συ-

ζητήσεις.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Θα σας βρω
λύση και για το Σύνταγµα, µην ανησυχείτε, θα σας βρω λύση. Θα
σας βρούµε λύση και για το Σύνταγµα. Έχουµε έτοιµες λύσεις.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία.

Παρακαλώ, µη διακόπτετε. Κύριε Φάµελλε, πάµε προς….
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Βεβαίως. Ολο-
κληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Μας προκαλεί, λοιπόν, ο κ. Καραµανλής να υποβάλουµε αί-
τηµα προκαταρκτικής, ενώ ο κ. Βορίδης µας έχει πει ότι θα το
απορρίψει. Τι µας έχουν πει δηλαδή; Ότι «αν υποβάλετε σχέδιο
προκαταρκτικής, εµείς θα υλοποιήσουµε σχέδιο αθώωσης». Ξε-
διάντροπα το έχουν πει εδώ από τον Νοέµβριο. Το ίδιο κάνανε
µε την προηγούµενη σύσταση προανακριτικής επιτροπής, παρ’
ότι είχαµε τότε και τα στοιχεία της ευρωπαϊκής εισαγγελικής
αρχής, τι πιο σοβαρό. Πού θα βρούµε κάτι τόσο, αν θέλετε, θε-
σµικό;

Αν είναι ειλικρινής ο κ. Καραµανλής και θέλει να τεθεί στη διά-
θεση της δικαιοσύνης, εµείς του προτείνουµε να µην κρυφτεί
πίσω από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Να συµφωνή-
σουµε όλα τα κόµµατα σε µία προκαταρκτική επιτροπή για τον
κ. Καραµανλή που θα τον παραπέµψει στη δικαιοσύνη. Ένα ξε-
κάθαρο δροµολόγιο που µπορούµε να το συµφωνήσουµε όλα τα
κόµµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Γιατί οφείλω να σας επισηµάνω ότι µόνο η συγκρότηση προ-
καταρκτικής επιτροπής δεν αρκεί. Προσέξτε. Να τα ακούµε όλα
εδώ.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Μόνο η συγκρό-
τηση της προκαταρκτικής δεν αρκεί, γιατί εσείς είστε ικανοί να
συµφωνήσουµε συγκρότηση προκαταρκτικής και να τον αθωώ-
σετε µετά διά του πορίσµατος µετά τις ευρωεκλογές για να κα-
λύψετε και το πολιτικό κόστος. Για όλα είστε ικανοί. Όλα τα
περιµένουµε από εσάς.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ ησυχία. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Να δεσµευτείτε,
λοιπόν, ότι θα επιτρέψετε να ελεγχθεί ο κ. Καραµανλής από τη
δικαιοσύνη για όλα, και µόνο από τη δικαιοσύνη, χρησιµοποιών-
τας όλο το ανακριτικό υλικό, το οποίο επίσης το περιµένουµε,
χωρίς να ανησυχείτε για κοµµατικά, αν θέλετε, κίνητρα, χωρίς να
ανησυχούµε και εµείς για συγκάλυψη, χωρίς περιορισµούς σε
µάρτυρες, χωρίς περιορισµούς στο ανακριτικό υλικό.

Και περιµένουµε µία απάντηση. Κύριε Μητσοτάκη, θα µιλήσετε
αµέσως µετά. Εµείς θέλουµε µία απάντηση σε αυτή την πρόταση. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ ησυχία.
Για να µιλήσει, πρέπει να ολοκληρώσετε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Να συµφωνή-
σουµε όλοι, αξιοποιώντας και το ανακριτικό υλικό. Ξέρουµε ότι
πηγαίνει γρήγορα -µας έχει πει- η δικαιοσύνη στο θέµα αυτό.
Ωραία. Να παραπεµφθεί µέσω προκαταρκτικής στη δικαιοσύνη,
ξεκάθαρα στη δικαιοσύνη, και να ελεγχθεί µόνο από τη δικαιο-
σύνη. Κανένα κοµµατικό κίνητρο, καµµία κοµµατική παρωπίδα.
Θέλετε ή δεν θέλετε; Έτσι δεν θα επιτρέψουµε καµµία αθώωση
µε πολιτική υστεροβουλία, το οποίο έχουµε πει ότι είναι ένα πολύ
µεγάλο δίληµµα για εµάς.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και µε
συγχωρείτε, αλλά η Κυβέρνηση έχει µαζέψει στο βιογραφικό της
πολλές σκοτεινές και µαύρες σελίδες. Το έγκληµα των Τεµπών,
η συγκάλυψη, το µπάζωµα, η παραποίηση ντοκουµέντων, υπο-
κλοπές, διαρροή προσωπικών δεδοµένων, όλα τα σκάνδαλα δεί-
χνουν τον ίδιο τον κ. Μητσοτάκη. Όλα δείχνουν έναν οργανωµένο
µηχανισµό εντός του Μαξίµου και της Νέας Δηµοκρατίας που
παραβιάζει συντονισµένα το κράτος δικαίου στην Ελλάδα.

Πετύχαµε αυτές τις τρεις µέρες να αποκαλυφθεί η κυνικότητα,
αλλά και η συγκάλυψη. Οφείλουµε όλοι να αντιταχθούµε σε αυτή
την ακροδεξιά αντίληψη. Η παραβίαση του κράτους δικαίου είναι
ακροδεξιά αντίληψη. Να αντιταχθούµε στην απαξίωση της πολι-
τικής. Να αντιταχθούµε στη συγκάλυψη της αλήθειας και του δι-
καίου. Να διερευνήσουµε όλες τις παραβάσεις και να
αναδείξουµε όλες τις µεθοδεύσεις της Κυβέρνησης. Και να εί-
µαστε προσεκτικοί για να µην µεθοδευτεί περαιτέρω συγκάλυψη
και αθώωση πολιτικών προσώπων. Οφείλουµε να διεκδικούµε την
ενδυνάµωση του κράτους δικαίου, των θεσµών, των ανεξάρτη-
των αρχών και για τον λόγο αυτό συνυποβάλαµε και υποστηρί-
ξαµε την πρόταση δυσπιστίας.

Να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Για εµάς η προ-
οδευτική πολιτική είναι η µόνη απάντηση που µπορεί να δώσει
προοπτική στους πολίτες και στον τόπο µας. Σε αυτό τον αγώνα
καλούµε όλες τις προοδευτικές δυνάµεις και όλο τον δηµοκρα-
τικό κόσµο της χώρας µας. Έναν κόσµο στον οποίο έχετε εκτεθεί
ανεπανόρθωτα, κύριε Μητσοτάκη.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η τριήµερη συζήτηση επί της υποβληθείσης προτά-
σεως δυσπιστίας ολοκληρώνεται µε την αγόρευση του
Πρωθυπουργού και Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Κυριάκου Μητσοτάκη.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα) 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προσέρχοµαι στη
σηµερινή συζήτηση θεωρώντας την τραγωδία των Τεµπών ένα
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ζήτηµα πολύ µεγαλύτερο, πολύ βαθύτερο από απλή αφορµή για
την κατάθεση έστω και µίας πρότασης δυσπιστίας κατά της Κυ-
βέρνησης. Όπως το θέλησαν, δηλαδή, τα κόµµατα που την προ-
κάλεσαν. Γι’ αυτό και θα µιλήσω περισσότερο για την αλήθεια
γύρω από αυτό το δυστύχηµα το οποίο τόσο πλήγωσε την πα-
τρίδα µας, σύµφωνα τουλάχιστον πάντα µε τη δικιά µου οπτική.

Θα είναι λιγότερες οι αναφορές µου στα πολιτικά ζητήµατα τα
οποία προκύπτουν από τη συγκεκριµένη πρωτοβουλία της Αντι-
πολίτευσης. Στέκοµαι µε σεβασµό και µε ταπεινότητα απέναντι
στη µνήµη των ανθρώπων που χάσαµε, στον πόνο των τραυµα-
τιών, όσο και στη δοκιµασία των µελών των οικογενειών τους.
Άλλωστε µόνο αυτοί από όλους µας έχουν τελικά το δικαίωµα να
κάνουν τη θλίψη τους διαµαρτυρία. Έχοντας βιώσει την αδικία
της απώλειας µπορούν ακόµα και να αδικούν την πολιτεία ανα-
ζητώντας ευθύνες και ενόχους, κάποιες στιγµές ενδεχοµένως
και στα τυφλά, απαιτώντας ωστόσο δικαιοσύνη. Αυτή που θα
αποτελέσει τελικά το βασικό τους στήριγµα σε ολόκληρη τη ζωή
τους. Είµαι σίγουρος πως τώρα θα µας παρακολουθούν. Είµαι
σίγουρος ότι κάποιοι βρίσκονται σήµερα στα θεωρεία της Βου-
λής. Μέσω αυτών, λοιπόν, απευθύνοµαι σε όλες και σε όλους ως
Πρωθυπουργός, ως πολίτης και ως πατέρας. Θέλω να µε ακού-
σετε όχι µόνο µε την καρδιά αλλά και µε το µυαλό. Και δυστυχώς
µέχρι στιγµής απέναντι σε αυτή την τραγωδία δεν έχουµε κατα-
φέρει να βαδίσουµε ενωµένοι σε ένα αύριο µε λιγότερες σκιές,
µε λιγότερες κραυγές και αλληλοκατηγορίες σαν αυτές που
ακούσαµε σήµερα, που τελικά, ξέρετε, οδηγούν τους πολίτες να
κλείνουν τα αυτιά τους και να µην πιστεύουν κανέναν και τίποτα.

Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο κράτησα εξαρχής χαµηλούς
τόνους. Ζήτησα συγνώµη εξ ονόµατος όλων όσοι κυβέρνησαν
τον τόπο επί δεκαετίες χωρίς να µπορέσουν να αλλάξουν τα
κακώς κείµενα των ελληνικών σιδηροδρόµων. Όµως χωρίς και
να πιστέψω ποτέ ότι υπάρχουν Έλληνες που πενθούν πιο πολύ
από τους άλλους υποστηρίζοντας συνεχώς παρά τα όσα επιχει-
ρείτε και σήµερα να διαστρεβλώσετε, κάτι το οποίο πια έχει απο-
δειχθεί σήµερα, ότι στα Τέµπη συγκρούστηκε µετωπικά η
πατρίδα µας µε τον κακό της εαυτό και ότι εκείνο το µοιραίο
βράδυ διαχρονικά κενά του κράτους συνάντησαν το ανθρώπινο
λάθος. Αυτά έλεγα, αυτά λέω και σήµερα.

Δυστυχώς οι πολιτικοί µας αντίπαλοι επέλεξαν µια στάση την
οποία ουδείς διανοήθηκε σε παρόµοιες τραγωδίες, όπως των
εκατόν τεσσάρων πολιτών που κάηκαν στο Μάτι, αυτών που έχα-
σαν τη ζωή τους στη Μάνδρα. Θέλησαν να κάνουν κοµµατικό
τους λάβαρο την πάνδηµη οδύνη. Θέλησαν να µετατρέψουν την
οδύνη, τον πόνο µιας κοινωνίας, σε πολιτικό εργαλείο για να χτυ-
πήσουν την Κυβέρνηση κι εµένα προσωπικά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ε, όχι δα!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ένα συλλογικό δράµα, που θα έπρεπε να γίνει σηµείο εθνικού
αναστοχασµού, διολίσθησε στα µονοπάτια της κοινής αντιπαρά-
θεσης.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Μα, τι λέτε
τώρα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αναρωτιέµαι. Θυµάµαι, ξέρετε, την επέτειο των πρώτων χρόνων
όταν ντύσατε µαύρη την Κουµουνδούρου. Το θυµάστε. Θα µπο-
ρούσαµε κι εµείς να είχαµε κάνει το ίδιο το 2019. Δεν το κάναµε.
Και αυτή είναι η µεγάλη διαφορά αυτής της παράταξης µε τη
δικιά σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Είπατε και πάλι, κύριε Φάµελλε, ότι κρύβοµαι. Είµαι εδώ. Όπως

ήµουν πάντα παρών όταν χρειάστηκε, στον τόπο του δυστυχή-
µατος από τις πρώτες ώρες -θα επανέλθω σε αυτό- και παντού.
Τοποθετήθηκα πολλές φορές σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Απου-
σίασα µόνο σε µία συνεδρίαση για λόγους αρχής. Από την εξέ-
ταση των πορισµάτων της εξεταστικής επιτροπής, όπως πάντα
έκανα σε αντίστοιχες διαδικασίες. Αλλά και γιατί όπως είπα και
στο µήνυµά µου στην πρώτη επέτειο της τραγωδίας, τον λόγο
για την υπόθεση, όπως φάνηκε, δεν µπορούν τελικά να τον έχουν
τα κόµµατα, παρά µόνο η ανεξάρτητη δικαιοσύνη.

Είναι αλήθεια, πάντως, ότι δεν µιλήσαµε από την πρώτη στιγµή
και µε τρόπο συστηµατικό για την τραγωδία και τα αίτιά της. Δεν
µιλήσαµε όσο θα έπρεπε. Ναι, αναγνωρίζω ότι αυτό ήταν ένα
σφάλµα και δικό µας. Και πάνω σε αυτό το κενό πληροφόρησης
φύτρωσαν σταδιακά τα πιο απίθανα σενάρια συνωµοσίας ενώ
µέσα στη γενική σύγχυση κάποιοι επιτήδειοι φρόντισαν να ρίξουν
τον σπόρο της αµφιβολίας όχι µόνο προς την πολιτεία, τους θε-
σµούς και προς την ίδια τη δικαιοσύνη. Κι εσείς το κάνατε σή-
µερα.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ  -Προοδευτική Συµµαχία): Το µοντάζ εµείς
το κάναµε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Φάµελλε, σας
παρακαλώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και
πράγµατι η εκστρατεία που µεσολάβησε υπήρξε κυνική και ανή-
θικη. Βαθιά ανήθικη. Πολιτικές δυνάµεις µεταβλήθηκαν σε εµπό-
ρους του πόνου διοχετεύοντας την οργή των οικογενειών στα
δικά τους κανάλια. Έβαλαν την υπογραφή τους κάτω από εύ-
λογα ερωτήµατα, ώστε να φανεί τάχα ότι η Κυβέρνηση δεν έχει
την ανθρωπιά, τη συναισθηµατική ενσυναίσθηση, όπως το λέτε,
να τα συµµερίζεται. Και όλα αυτά βαδίζοντας σε ένα διπλό αλλά
τυφλό δρόµο. Σεβαστείτε τους ανθρώπους που τουλάχιστον
είναι στα θεωρεία και θέλουν να ακούσουν χωρίς διακοπές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σε µας το λέτε αυτό; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Εσείς δεν τους
σέβεστε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σας παρακαλώ, ησυ-
χία!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ει-
σάγατε µε θράσος στην προπαγάνδα σας ένα λεξιλόγιο άλλων
εποχών που φορτίζει µόνο το θυµικό: µπάζωµα, συγκάλυψη, µον-
ταζιέρα.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ψέµατα είναι; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ήρθε η ώρα σήµερα να διαλύσουµε κάποιους από τους µύθους
γύρω από αυτό το δυστύχηµα. Όσο κι αν φωνάζετε δεν πρόκειται
να µε εκνευρίσετε. Θα επιχειρήσω να το κάνω στη µνήµη των αν-
θρώπων που χάσαµε όσο πιο νηφάλια µπορώ. Αναγνωρίζω ότι
απέναντί µου σήµερα δεν απευθύνοµαι σε εσάς. Απευθύνοµαι σε
µια κοινωνία η οποία είναι καχύποπτη και είναι θυµωµένη. Ανα-
λαµβάνω την ευθύνη στη µνήµη όλων αυτών που χάθηκαν να πω
την αλήθεια όπως εγώ τουλάχιστον την αντιλαµβάνοµαι. Και να
κριθώ γι’ αυτά που θα πω.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ας ξεκινήσουµε µε τον πρόσφατο βα-
θύτατα παραπλανητικό ισχυρισµό του «ΒΗΜΑΤΟΣ» που προκά-
λεσε τελικά -θα επανέλθω σε αυτό- και την πρόταση δυσπιστίας
σας. Αλλοιώθηκαν, λέει, οι διάλογοι εκείνης της βραδιάς, ώστε
όλη η ευθύνη, υποτίθεται, να στραφεί προς τον σταθµάρχη της
Λάρισας. Όλες οι συζητήσεις µεταξύ των µηχανοδηγών και των
σταθµαρχών δεν ήταν εξαρχής στη διάθεση των ανακριτικών
αρχών;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Γιατί, λοιπόν, κάποιος να θέλει να αλλάξει αυτό το δεδοµένο; Και
πραγµατικά, σας άκουγα, κύριε Φάµελλε, και γυρνούσε στο
µυαλό µου εκείνη η τραγική βραδιά όταν ενηµερώθηκα στις δώ-
δεκα το βράδυ για το δυστύχηµα, µέσα στη σύγχυση, τον πόνο
-καταλαβαίναµε ότι πρόκειται για µια µεγάλη τραγωδία, ουδέ-
ποτε κρύψαµε αυτό το οποίο είχε συµβεί, ξέραµε ότι είχε συµβεί
κάτι δραµατικό- άγρυπνος…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το δυστύχηµα θα κρύψετε; 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Όχι, κάποιοι προσπάθησαν να κρύψουν σε άλλες συγκυρίες, γι’
αυτό µην το λέτε σας παρακαλώ πολύ. Μην το λέτε. Μην ξύνετε
πληγές. Δεν θέλω να πάω εκεί.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµ-
µαχία)

Δεν θέλω να πάω εκεί, αλλά µην µε προκαλείτε κιόλας. Δεν
θέλω να πάω εκεί.

13610 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Και πραγµατικά έρχεστε και λέτε –έφυγα µε ένα ελικόπτερο
και πήγα και είδα ό,τι πιο φρικιαστικό έχω δει στη ζωή µου- ότι
εκείνη τη στιγµή το µέληµά µου, η σκέψη µου ήταν να πειράξω
τους διαλόγους. Ε, δεν ντρέπεστε; Δεν ντρέπεστε να τα υπονο-
είτε αυτά τα πράγµατα; 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εµείς να ντραπούµε; Εσύ να ντραπείς.
Έβγαλες και απόφαση ότι ήταν ανθρώπινο λάθος.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αυτή ήταν η έγνοια µου, πώς θα πειράξω τους διαλόγους! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ποιος σας ενηµέρωσε, κύριε Μητσο-
τάκη;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Πείτε µας ποιος
σας ενηµέρωσε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Για
πάµε να δούµε, όµως, και τη διαστρέβλωση την οποία επιχειρείτε
να κάνετε…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Το «δεν ντρέπεστε» το χειροκρότησε η οµάδα σας… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία.
Ησυχία. Ησυχία! 

Δεν ακούγεστε, κυρία Κωνσταντοπούλου. Πιο δυνατά, παρα-
καλώ. Δεν ακούγεστε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …(δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πιο δυνατά, δεν
ακούγεστε, κυρία Κωνσταντοπούλου. Πιο δυνατά.

Συνεχίζουµε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): …

ότι αυτό το οποίο εννοεί το δηµοσίευµα και το οποίο και εσείς
υιοθετήσατε, είναι ότι µε κάποιον τρόπο δεν φταίει ο σταθµάρ-
χης, έτσι δεν είναι; Αυτό εννοείτε, ουσιαστικά. Αυτό εννοείτε. Ότι
πάµε να βγάλουµε –λέει- την ευθύνη.

Εγώ, λοιπόν, ρωτώ, ο άνθρωπος αυτός -τραγική φιγούρα- είναι
προφυλακισµένος µε απόφαση της δικαιοσύνης, διότι δεν αµφι-
σβητείται –και αυτό χωρίς καµµία αµφιβολία- ότι έγιναν επτά πα-
ραβιάσεις του κανονισµού ασφαλείας και ότι, ναι, ένα ανθρώπινο
χέρι έστειλε…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Δεν ήταν απο-
κλειστικά ανθρώπινο λάθος, όµως.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Αφήστε µε να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ήρθε η ώρα των
απαντήσεων τώρα. Πρέπει να δοθούν. Εσείς τις ζητήσατε τις
απαντήσεις.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ένα ανθρώπινο χέρι έστειλε το τρένο -και αυτό ακούγεται στις
συνοµιλίες- στη λάθος γραµµή.

Δεν µου λέτε, υπάρχει έστω και ένας άνθρωπος εδώ µέσα ο
οποίος να πιστεύει ότι αν ο σταθµάρχης είχε κάνει σωστά τη δου-
λειά του, όπως την κάνουν δεκάδες εκατοντάδες σταθµάρχες
κάθε µέρα, θα είχε γίνει το ατύχηµα; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Υπάρχει έστω και ένας άνθρωπος που να το πιστεύει αυτό;

Γιατί λοιπόν αµφισβητείτε κάτι το οποίο η ίδια η δικαιοσύνη, σε
πρώτο βαθµό τουλάχιστον, έχει κρίνει ότι κατά πάσα πιθανότητα
έχει συµβεί;

Επιχείρηµα δεύτερο. Πάµε τώρα στο άλλο τερατούργηµα. Η
Κυβέρνηση συγκαλύπτει την αλήθεια και κρύβει τα στοιχεία του
δυστυχήµατος. Σπεύσαµε λέει συνειδητά να µπαζώσουµε το έδα-
φος…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …(δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεχίζουµε.
Δεν ακούγεστε, κυρία Κωνσταντοπούλου.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Γιατί; Γιατί να το κάνουµε αυτό; Και ότι αυτό –προσοχή- ήταν
απόφαση της Κυβέρνησης, του αρµόδιου Υφυπουργού, του

Πρωθυπουργού προφανώς -γιατί κατά την κρίση σας όλα εδώ
καταλήγουν- για να συγκαλύψουµε, αναρωτιέµαι τι ακριβώς να
συγκαλύψουµε µε το µπάζωµα. Όταν ξέρετε πολύ καλά -και
εσείς και όλοι όσοι διακινείτε αυτές τις αθλιότητες- ότι εκείνη τη
στιγµή το µέληµα των συνεργείων ήταν πώς θα σηκώσουν τα βα-
γόνια των τρένων για να βρούµε ποιοι ήταν από κάτω. Ήταν το
µόνο µας µέληµα εκείνη τη στιγµή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµ-

µαχία)
Εσείς δεν ήσασταν εκεί. Κάποιοι από εµάς ήµασταν εκεί. Και

βέβαια, το γεγονός ότι το µπάζωµα έγινε από τη µεριά της επι-
βατικής και όχι της εµπορικής αµαξοστοιχίας, δεν σας απασχολεί
καθόλου. Γιατί, αυτό µας ένοιαζε εκείνη τη στιγµή. Αυτό ένοιαζε
τους διασώστες.

Και βέβαια, έχετε αποκρύψει το γεγονός ότι όλες αυτές οι πε-
ριβόητες θεωρίες περί ξυλολίου, εκρηκτικών, βαγονιών τα οποία
εξαερώθηκαν µε κάποιο τρόπο, τα οποία κουβαλούσαν εύφλεκτα
υλικά, όλα αυτά -εννοείτε ότι- ήταν σχέδιο της Κυβέρνησης. Ότι
εµείς είχαµε προσθέσει βαγόνια, συγκρούστηκε το τρένο, ανα-
τινάχτηκε το τρένο και για όλα αυτά φταίει η Κυβέρνηση και
έσπευσε να τα συγκαλύψει.

Πραγµατικά, είναι άξιον απορίας, πώς τέτοια τερατουργήµατα
επαναλαµβανόµενα µπορούν τελικά να δηµιουργούν την αί-
σθηση της αλήθειας.

Πάµε, λοιπόν, να δούµε το τι λέει η δικαιοσύνη. Πάµε να δούµε
τι λέει η δικαιοσύνη, ο πραγµατογνώµονας. Γιατί ένας πραγµα-
τογνώµονας υπάρχει. Οι υπόλοιποι -να το ξεκαθαρίσουµε- είναι
τεχνικοί σύµβουλοι. Ένας πραγµατογνώµονας υπάρχει. Δεν επι-
βεβαίωσε ποτέ τίποτα από όλα αυτά τα οποία λέτε.

Και πράγµατι, εδώ η δικαιοσύνη έπραξε σωστά. Επειδή, ξέρετε,
εγώ µπορεί να µην µπορώ να σας πείσω γι’ αυτά που σας λέω. Αν
και εγώ σας κοιτώ στα µάτια και σας λέω ότι ουδέποτε -ουδέποτε-
δόθηκε καµµία εντολή για συγκάλυψη. Σας κοιτώ στα µάτια και
είναι στη δικιά σας κρίση να µε πιστέψετε ή όχι. Δεν ξέρω αν
µπορώ να σας πείσω, αλλά εγώ σας λέω την αλήθεια και αυτή την
αλήθεια, δεν µπορείτε να την αµφισβητήσετε ό,τι και να λέτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επειδή µου είπατε ότι δεν τολµάµε να µιλήσουµε. Εγώ, λοιπόν,

σας κοιτώ στα µάτια…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Αποδείξεις δεν
έχετε.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία, παρακαλώ.

Ησυχία!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Δεν απευθύνοµαι σε εσάς.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μη διακόπτετε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Οι

αποδείξεις, λοιπόν. Ο πραγµατογνώµονας, λοιπόν, της δικαιοσύ-
νης …

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Δεν ήρθε στην
εξεταστική.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Α,
δεν ήρθε. Λοιπόν, λέει ότι τίποτα από αυτά δεν ισχύει. Και σωστά
-πολύ σωστά- η δικαιοσύνη για να µπορέσει να πείσει εσάς, όχι
εµένα -για να πείσει εσάς- και για να αποδοθεί δικαιοσύνη, τε-
λικά, ζήτησε από δεύτερο πραγµατογνώµονα να εξετάσει αυτό
το οποίο θεωρώ παντελώς ανυπόστατες κατηγορίες.

Δεν ήθελα να αναφερθώ στον εθνικό εισαγγελέα, αλλά οφείλω
στη µνήµη όλων των ανθρώπων να το κάνω.

Φτάσατε στο σηµείο, κυρία Κωνσταντοπούλου να επικαλε-
στείτε τον µηχανοδηγό της εµπορικής αµαξοστοιχίας -είχα πάει
στην κηδεία του, έτυχε να τον γνωρίζω, όχι καλά, ήταν εθελοντής
µου, πράγµατι, στη Χαλκοκονδύλη- αφήνοντας ένα ασύλληπτο
υπονοούµενο: Ότι, τάχα, επειδή ήταν εθελοντής µου και τον γνώ-
ριζα, µε είχε ειδοποιήσει για το φορτίο το οποίο είχε µεταφερθεί.
Δεν ντρέπεστε, στη µνήµη αυτών των ανθρώπων, να λέτε αυτά
τα πράγµατα; 
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(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Υπάρχει ένας πατέρας εκεί και µια µητέρα, που σας ακούει να
τα λέτε όλα αυτά τα πράγµατα. Και µπορεί να µην έχει το θάρρος
να βγει και να πει «τι είναι αυτά που λέτε; Πώς τολµάτε να εργα-
λειοποιείτε έτσι τον πόνο του παιδιού»; Και τα λέτε αυτά χωρίς
ντροπή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έρχοµαι τώρα εγώ στο τρίτο σόφισµα: «Η Κυβέρνηση παρεµ-

βαίνει για να µην τιµωρηθούν οι πραγµατικοί ένοχοι, εµποδίζον-
τας την έρευνα της δικαιοσύνης». Δε µου λέτε, πότε έχει κινηθεί
η ελληνική δικαιοσύνη µε µεγαλύτερη ταχύτητα από ό,τι στην
υπόθεση των Τεµπών; Ποτέ!

Ποτέ δεν κινήθηκε µε µεγαλύτερη ταχύτητα. Να µην το συγ-
κρίνουµε µε άλλες υποθέσεις.

Σε τριάντα τέσσερα άτοµα έχει ήδη αποδώσει κατηγορίες. Και
βέβαια, είναι οπλισµένη και µε µια απόφαση, την οποία πήραµε,
να άρουµε το απόρρητο σε υποθέσεις δυστυχηµάτων. Διότι ξέ-
ρετε τι κάνατε εσείς; Όταν ο αρµόδιος Υπουργός Δικαιοσύνης
µε ενηµέρωσε, πράγµατι -διότι δεν είχε προβλεφθεί αυτό από
τον Ποινικό Κώδικα- τι θα γίνει, θα µπορέσουµε να ανοίξουµε τα
τηλέφωνα των εµπλεκόµενων να δούµε τις ιδιωτικές τους συνο-
µιλίες αν θα προκύψει κάτι, εγώ είπα βεβαίως, να φέρουµε διά-
ταξη να το κάνουµε αµέσως. Την καταψηφίσατε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Την καταψηφίσατε τη διάταξη και έρχεστε και λέτε ότι εµείς

δεν διευκολύνουµε τη δικαιοσύνη να κάνει γρήγορα τη δουλειά
της.

Τέταρτο και πολύ κρίσιµο ζήτηµα και πολύ δύσκολο ζήτηµα.
Ίσως το πιο δύσκολο απ’ όλα.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να κοιτάτε εµάς, γιατί εµείς σας φέραµε
εδώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μην ανησυχείτε. Θα σας κοιτάξω µια χαρά µετά. Μην ανησυ-
χείτε, αλλά όχι, δεν απευθύνοµαι σ’ εσάς. Τώρα δεν απευθύνοµαι
σ’ εσάς. Τώρα απευθύνοµαι σε µια κοινωνία η οποία, δυστυχώς,
έχει δηλητηριαστεί από αυτές τις θεωρίες.

Τέταρτο και κρίσιµο ζήτηµα. Εάν είχε ολοκληρωθεί η 717, το
δυστύχηµα δεν θα είχε συµβεί. Ναι, είναι πολύ πιθανό -µπορεί να
είναι σχεδόν βέβαιο, δεν θα το ξέρουµε ποτέ µε απόλυτη βεβαι-
ότητα- ότι αν είχε ολοκληρωθεί η 717 θα ήταν πολύ πιο δύσκολο,
αυτό είναι βέβαιο, να συµβεί αυτό το δυστύχηµα. Δεν ξέρω αν
θα ήταν απολύτως βέβαιο. Θα ήταν πολύ πολύ πιο δύσκολο. Συµ-
φωνώ. Το έχω πει κι εγώ. Τοπικά, όµως, λειτουργούσε σύστηµα
και ο σταθµάρχης έβλεπε ότι το τρένο ήταν στη λάθος γραµµή. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Πώς είναι δυνατόν
να το λέτε αυτό; Στην επιτροπή ήµουν.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία!
Δεν σας διέκοψε κανείς.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Μιας και ήσασταν στην επιτροπή, κύριε συνάδελφε, για πάµε να
δούµε λίγο την περιβόητη ιστορία της σύµβασης 717. Για πάµε
να θυµηθούµε λίγο τι είναι αυτή η 717 η οποία τόσο µας παί-
δευσε. Πότε υπεγράφη η 717; Υπεγράφη το 2014. Πότε έπρεπε
να ολοκληρωθεί; Έπρεπε να ολοκληρωθεί το 2016. Πόσες παρα-
τάσεις έδωσε ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Σπίρ-
τζης; Έδωσε έξι παρατάσεις. Αν είχατε κάνει στοιχειωδώς καλά
τη δουλειά σας, εσείς που τώρα φωνάζετε, η 717 θα έπρεπε να
είχε ολοκληρωθεί.

Δεν κάνατε, δε, µόνο αυτά. Ακούστε τα και να τα ακούσουν και
αυτοί που µπορεί να µην τα έχουν ακούσει. Φροντίσατε να τη
σπάσετε σε δύο κοµµάτια -είναι γνωστή η πρακτική σας, το
Πάτρα - Πύργος το είχατε σπάσει οκτώ κοµµάτια- και µας κλη-
ροδοτήσατε µια σύµβαση µε πάρα πολλά προβλήµατα.

Η Κυβέρνηση, ο Υπουργός, πήρε µια απόφαση εκείνη τη στιγµή.
Ή θα καταργούσε τη σύµβαση τελείως, θα ξεκινούσαµε από την
αρχή ή θα πήγαινε υλοποιώντας απόφαση που εσείς είχατε πάρει
ήδη από το 2018 για τη δυνατότητα επέκτασης της σύµβασης, να
ολοκληρώσουµε την 717. Η απόφαση του Υπουργείου -και σωστά-
ήταν να ολοκληρωθεί η 717 όσο το δυνατόν πιο σύντοµα. Αυτή
ήταν µία απόφαση που πάρθηκε σε πολιτικό επίπεδο.

Άρα δεν µπορείτε να κατηγορείτε για την καθυστέρηση της
717 και ταυτόχρονα να λέτε ότι έπρεπε να γίνει δεκτή η εισήγηση
του Ευρωπαίου εισαγγελέα να ξεκινήσουµε από την αρχή. Δεν
µπορεί να ισχύει το αυτό και το αντίθετο και να κατηγορείτε έναν
άνθρωπο και για τα δύο. Δεν είναι λογικό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, τώρα
είναι η σειρά του Πρωθυπουργού. Η σειρά σας πέρασε. Είναι η
σειρά του. Πρέπει να ακουστεί. Τι τον φωνάξατε να έρθει; Εσείς
δεν λέτε ότι τον φωνάξατε; Και τον φωνάξατε και δεν θέλετε να
τον ακούσετε; Δεν παλεύεται αυτό. Ησυχία παρακαλώ. Είναι η
σειρά του. Πρέπει να ακουστεί.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μη σπάτε τα νεύρα σας τόσο...

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν σας ακούω.
Κυρία Κωνσταντοπούλου, λίγο πιο δυνατά. Μία ντουντούκα στην
κ. Κωνσταντοπούλου. Δεν ακούγεται.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Ισχυρισµός πέµπτος. Η Ευρωπαία εισαγγελέας -γιατί ακούσαµε
και αυτά τα επιχειρήµατα- ενοχοποιεί την Κυβέρνηση για τα
Τέµπη. Συνεπώς λέει η Αντιπολίτευση, η χώρα είναι υπόλογη διε-
θνώς.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι η αρµοδιότητα της ευρωπαϊκής ει-
σαγγελίας περιορίζεται αποκλειστικά και µόνο σε πράξεις που
θίγουν τα οικονοµικά της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το µοναδικό
θέµα το οποίο έπρεπε να απασχολεί την κ. Κοβέσι είναι τα κον-
δύλια της σύµβασης 717 και τίποτα παραπάνω. Και βέβαια, όπως
είπα, εκεί αντιφάσκει. Ξέρει πολύ καλά φαντάζοµαι και η ίδια ότι
αν η σύµβαση 717 δεν είχε προχωρήσει, σήµερα δεν θα είχαµε
τηλεδιοίκηση και δεν θα την είχαµε για αρκετά χρόνια από τώρα.
Βέβαια, για όλα τα υπόλοιπα τα οποία έχει πει πήρε τις αποφά-
σεις της από τον Άρειο Πάγο γιατί αφορούν το Σύνταγµα και την
ελληνική δικαιοσύνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εγώ δεν είµαι νοµικός, αλλά πώς νοείται ένας εισαγγελέας να

κάνει παρέµβαση -προσέξτε, ανοικτή παρέµβαση- σε µια ανοικτή
υπόθεση. Έχει ξεπεράσει το όριο της αρµοδιότητάς της η Ευ-
ρωπαία εισαγγελέας. Βέβαια, σας φάνηκε πολύ χρήσιµη, διότι
εδώ ο υποψήφιος Ευρωβουλευτής σας είπε και την Ευρωπαία ει-
σαγγελέα να φέρουµε, αν χρειάζεται να ρίξουµε την Κυβέρνηση.
Αυτά λένε οι δικοί σας υποψήφιοι Ευρωβουλευτές. Είναι τέτοιο
το µένος σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πάµε τώρα σε ένα άλλο δύσκολο ζήτηµα. Υπουργοί ουσια-

στικά βαρύνονται µε το αδίκηµα της ανθρωποκτονίας. Δεν το
λέτε ανοιχτά -θα έρθω στη συνέχεια για τα ζητήµατα τα οποία
αφορούν την προκαταρκτική επιτροπή- όµως το εννοείτε. Και φυ-
σικά ευθύνονται αυτοί, ο κάθε Υπουργός ευθύνεται για το ό,τι
κακό πιθανώς συµβεί στην περιοχή των ευρύτερων αρµοδιοτή-
των του.

Έχει έρθει η ώρα να κάνουµε µία συζήτηση κι εδώ πέρα σε
αυτή την Αίθουσα για τη διατήρηση της πολιτικής και της ποινι-
κής ευθύνης. Για την πολιτική ευθύνη δεν νοµίζω ότι υπάρχει
καµµία αµφιβολία. Ο Υπουργός παραιτήθηκε αµέσως. Την ανέ-
λαβε την πολιτική ευθύνη. Για να κατηγορηθεί, όµως, κάποιος
για ποινικές ευθύνες, το ξέρετε πολύ καλά, το Σύνταγµά µας
απαιτεί κατηγορητήριο και προανακριτική επιτροπή. Μας είπε ο
κ. Φάµελλος το εξής αµίµητο. Να κάνουµε µία προκαταρκτική
έτσι γενικά, έτσι αφηρηµένα, χωρίς κατηγορητήριο.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό καταλάβατε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Αυτό ακριβώς είπε ο κ. Φάµελλος.
Ξέρετε τι µου θυµίζει αυτό; Μου θυµίζει κάτι. Μου θυµίζει το

κ. Πολάκη ο οποίος έλεγε: «Να βάλουµε φυλακή κάποιον πολι-
τικό µπας και σωθούµε. Δεν µε νοιάζει ποιος». Και µιλάτε για κρά-
τος δικαίου; Αυτό είναι το κράτος δικαίου στη δικιά σας την
αντίληψη; Να στείλετε έναν άνθρωπο φυλακή, αλλά χωρίς κατη-
γορητήριο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κοιτάξτε. Εάν υπάρχει αιτιώδης συνάφεια µεταξύ της µη ολο-
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κλήρωσης µιας δηµόσιας σύµβασης και µιας τραγωδίας, τότε
ρωτώ εγώ: Όταν ο ίδιος ο εισαγγελέας στην αγόρευση για το
Μάτι είπε -το σωστό- ότι πράγµατι αν είχαµε το «112» στο Μάτι,
θα είχαν σωθεί ζωές. Ζητήσαµε εµείς ποτέ να αποδοθούν ποινι-
κές ευθύνες στον κ. Παππά, που ήταν υπεύθυνος ψηφιακής πο-
λιτικής και δεν υλοποίησε ποτέ το «112»;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έλεος!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και

γελάτε κιόλας;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εγώ γελάω; Μα, δεν ντρέπεστε λιγάκι;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και

γελάτε κιόλας!
Όχι, εµείς δεν ζητήσαµε την απόδοση ποινικών ευθυνών.
Προσέξτε τώρα. Πάµε λίγο παραπέρα. Ένας δρόµος δεν ολο-

κληρώνεται. Να πάρουµε ένα συγκεκριµένο παράδειγµα, το
Πάτρα - Πύργος. Γιατί δεν ολοκληρώθηκε; Γιατί την έκανε ο κ.
Σπίρτζης οκτώ κοµµατάκια για να βολέψει τον κ. Καλογρίτσα για
τα βοσκοτόπια και για τα κανάλια τα οποία θέλατε να κάνετε. Γι’
αυτό έγινε οκτώ κοµµατάκια η Πατρών -Πύργου. Μας πήρε πέντε
χρόνια να την ξαναβάλουµε µπροστά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ρωτώ, λοιπόν, εγώ. Γι’ αυτούς οι οποίοι, δυστυχώς, έχασαν τη

ζωή τους σε έναν δρόµο καρµανιόλα σηµαίνει ότι ο κ. Σπίρτζης
που έκανε κοµµατάκια τη σύµβαση έχει ποινική ευθύνη για αν-
θρωποκτονία εξ αµελείας, ναι ή όχι; Η απάντηση είναι όχι.

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προ-
οδευτική Συµµαχία) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, ησυχία!
Ακούµε µε ενδιαφέρον. Είναι η σειρά του. Τι να κάνουµε τώρα;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Επανέρχοµαι στο ζήτηµα του Κώστα Καραµανλή που κρύβεται
πίσω από την ασυλία του. Επαναλαµβάνω ότι αν θέλετε, αν πι-
στεύετε ότι πρέπει να συσταθεί προκαταρκτική επιτροπή για το
αδίκηµα της ανθρωποκτονίας εξ αµελείας  όπως εννοείτε…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Από δόλο ζητάνε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): …

µε ενδεχόµενο δόλο, θα πρέπει αυτό να το τεκµηριώσετε, να το
φέρετε στη Βουλή να το συζητήσουµε.

Αλλά µε γενικές κατηγορίες του τύπου «πάµε να κάνουµε προ-
καταρκτική, να βάλουµε κάποιον φυλακή», δεν έχουµε πραγµα-
τικό κράτος δικαίου.

Να θυµηθούµε λίγο την ιστορία του άρθρου 86 του Συντάγµα-
τος. Το 2007 ήµουν νεοεκλεγµένος Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας που µαζί µε πολύ λίγους άλλους συναδέλφους,
πρωτίστως της Νέας Δηµοκρατίας, έναν τότε του ΠΑΣΟΚ, είχα
καταθέσει πρόταση να αλλάξει το άρθρο 86 και να καταργηθεί η
αποκλειστική προθεσµία, ώστε χωρίς να παρακάµπτουµε τις βα-
σικές διατάξεις, οι οποίες ισχύουν παρεµπιπτόντως σε όλες τις
ευρωπαϊκές χώρες, να µην υπάρχει ο κίνδυνος της παραγραφής.
Κίνδυνος της παραγραφής θυµίζω στον οποίον εµπίπτει ο Υπουρ-
γός της δικιάς σας κυβέρνησης, ο κ. Σπίρτζης.

Εµείς, λοιπόν, µε συνταγµατική Αναθεώρηση που έκανε αυτή
η Κυβέρνηση, αλλάξαµε -ακούστε το αυτό- την παραγραφή και
πήγε στα είκοσι χρόνια, το οποίο σηµαίνει ότι όλοι µας, όλη αυτή
η Κυβέρνηση αν έρθει µια επόµενη Βουλή ή µια µεθεπόµενη
Βουλή και κρίνει ότι πρέπει να µας αποδώσει -ακούστε το- ποινι-
κές ευθύνες, εµείς δεν µπορούµε να κρυφτούµε πίσω από καµµία
παραγραφή. Εµείς το κάναµε αυτό. Δεν το κάνατε εσείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
«Είναι συγκάλυψη». Ακούστε λίγο, κύριε Ανδρουλάκη, µην κοι-

τάτε συνέχεια το κινητό σας. Δεν έχετε να ξαναµιλήσετε, µην αγ-
χώνεστε, δεν χρειάζεται να σας δώσει κανείς κατευθύνσεις.

Ένα από τα εύλογα ερωτήµατα της κοινωνίας -και αυτό είναι
ένα ερώτηµα το οποίο πρέπει να απαντηθεί- είναι το εξής: «Τι
έχετε κάνει µετά το δυστύχηµα των Τεµπών, για να γίνουν τα
τρένα πιο ασφαλή»; Για αυτό, δεν έχετε πει κουβέντα. Τόσο πολύ
σας ενδιαφέρει. Κουβέντα! Άκουσα όλες τις οµιλίες σας. Για το
πώς τα τρένα θα γίνουν πιο ασφαλή δεν είπατε ούτε µια κου-
βέντα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ε, όχι!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Παππά, θα έρθω σε εσάς σε λίγο. Μη συγχίζεστε. Και σε
εσάς στο ΠΑΣΟΚ θα έρθω, µη στεναχωριέστε.

Έχουν γίνει πολλά. Δεν µιλήσαµε πράγµατι γι’ αυτά. Ο κ. Σταϊ-
κούρας παρουσίασε µια σειρά από πρωτοβουλίες για την ασφά-
λεια στο δίκτυο, µε πρώτη φυσικά την ολοκλήρωση της
πολύπαθης σύµβασης 717 για τα συστήµατα σηµατοδότησης και
τηλεδιοίκησης. Αυτή η φωτογραφία είναι το κέντρο διοίκησης
της 717 της Λάρισας.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης, κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Αυτό που κάηκε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Όχι, αυτό που φτιάχτηκε τώρα, αυτό που φτιάχτηκε µε την ολο-
κλήρωση της 717. Πράγµατι, στη συνείδηση όλων και πρώτα από
όλα του Κώστα Καραµανλή, πάντα θα πλανάται αυτό το βάρος,
ότι αν η 717 είχε τελειώσει πριν το ατύχηµα, πιθανώς το ατύχηµα
αυτό να µην είχε συµβεί. Αυτό το αναγνωρίζουµε εµείς πρώτοι.
Αλλά δεν θα µιλήσετε εσείς για την 717, όταν αυτό έπρεπε να
ήταν έτοιµο από το ’16.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία)
Λέτε τόσα ψέµατα που δεν µπορώ να σας παρακολουθήσω

καν.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τα είπατε ήδη. Τα εί-

πατε επί τρεις µέρες. Τώρα πρέπει να κλείσουµε µε τον Πρωθυ-
πουργό.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Δεν θα µιλήσω αναλυτικά για τις παρεµβάσεις που έχουµε κάνει
στα τρένα. Θα πω µόνο ότι το σύστηµα της τηλεδιοίκησης, µε
εξαίρεση το κοµµάτι που καταστράφηκε στον «Ντάνιελ», στο Λά-
ρισα - Δοµοκός, είναι έτοιµο. Θα πω ότι το σύστηµα ETCS εγκα-
θίσταται και µπαίνει τώρα και στα τρένα. Θα πω ότι διπλασιάσαµε
τη χρηµατοδότηση του ΟΣΕ από τα 40 στα 70 εκατοµµύρια
ευρώ, για να καλύψουµε κυρίως ανάγκες σε έργα συντήρησης.
Θα πω ότι έχουν γίνει συµπληρωµατικά έργα ασφαλείας. Έχουν
µπει τριακόσιες κάµερες για τη συνεχή παρακολούθηση των τρέ-
νων. Αποκαταστάθηκαν πλήρως συστήµατα φωτισµού, πυρόσβε-
σης, συναγερµού, επικοινωνίας σε όλες τις σήραγγες.
Δεκατέσσερις γέφυρες παρακολουθούνται real-time µέσω του
συστήµατος Osmos και δηµοπρατήθηκε η εγκατάσταση του συ-
στήµατος GSMR. 

Όµως, θέλω να ακούσετε το εξής, σας παρακαλώ πολύ. Αυτή
τη στιγµή στο ευρωπαϊκό δίκτυο των τρένων -και ξέρετε πολύ
καλά ότι η Ευρώπη έχει πολύ σύγχρονα τρένα- µόλις το 12% των
ευρωπαϊκών τρένων σήµερα έχει εγκατεστηµένα όλα αυτά τα συ-
στήµατα ασφάλειας. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι στο 88% των ευρω-
παϊκών τρένων δεν υπάρχουν αυτά τα συστήµατα και τα τρένα
δεν τρακέρνουν κάθε µέρα ούτε στην Ευρώπη ούτε προφανώς
στην Ελλάδα, ακριβώς επειδή ο γενικός κανονισµός ασφαλείας
τηρείται ευλαβικά. Το λέω αυτό, διότι η τεχνολογία πάντα θα µας
βοηθάει να κάνουµε τις µεταφορές µας ακόµα πιο ασφαλείς, δεν
αποτελεί, όµως, ποτέ την απόλυτη, την τελική, την αποκλειστική,
την καθοριστική ασφαλιστική δικλίδα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Η κατάσταση του ελληνικού δικτύου είναι όπως
το 85% της Ευρώπης; Αυτό λέτε; Έλεος!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Ανδρουλάκη, θα έρθω και σε εσάς.

Κάτι, λοιπόν, αλλάζει στους ελληνικούς σιδηροδρόµους. Απέ-
χουµε, όµως, πολύ από το σηµείο το οποίο θέλουµε να είµαστε.
Ναι, χάθηκαν δεκαετίες και η οικονοµική κρίση µάς κράτησε κα-
θηλωµένους. Οι τεχνολογίες σήµερα αλλάζουν ταχύτατα. Οι δια-
γωνιστικές διαδικασίες ήταν στο παρελθόν βαθιά
προβληµατικές, διαφορετικές προκηρύξεις για υποδοµή, διαφο-
ρετικές για αναδοµή, διαφορετικές για τεχνολογικό εξοπλισµό.
Όλα αυτά εξορθολογίζονται. Είναι ένα µεγάλο έργο το οποίο,
όµως, οφείλουµε να το φέρουµε εις πέρας.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΕ’ - 28 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 13613



Και φτάνουµε τώρα στο σηµερινό παράδοξο. Ενώ και τα Τέµπη
ουσιαστικά πραγµατικό συµπληρωµατικό κατηγορητήριο δεν
έχετε τεκµηριώσει, έρχεστε και λέτε «πάµε να κάνουµε µια προ-
καταρκτική, έτσι, γενικά», τι έρχεται τώρα να προτείνετε στη
Βουλή; Ουσιαστικά να αµφισβητηθεί η δεδηλωµένη. Αυτό σηµαί-
νει η πρόταση δυσπιστίας. Πρόταση δυσπιστίας σηµαίνει ότι έρ-
χοµαι και θέλω ουσιαστικά να ρίξω την Κυβέρνηση. Είναι το
ανώτατο κοινοβουλευτικό εργαλείο το οποίο έχετε στη διάθεσή
σας. Με ποιο όχηµα; Ένα παραπλανητικό τίτλο µιας εφηµερίδας.

Πάµε να δούµε τώρα, λοιπόν, λίγο την αλληλουχία. Πρωί-πρωί
βγαίνει ένα δηµοσίευµα το οποίο διαψεύδεται αµέσως. Φαίνεται
µε απόλυτη σαφήνεια ότι ουσιαστικά το δηµοσίευµα αυτό έχει
αναιρεθεί από το τι βγήκε στη δηµοσιότητα δύο µέρες µετά, όταν
η ίδια η κρατική τηλεόραση αποκάλυψε ότι πράγµατι ο σταθµάρ-
χης µιλούσε µε δύο τρένα. Γιατί αυτό είναι το ζητούµενο εδώ. Ο
σταθµάρχης µιλούσε µε δύο -το ξέρουµε αυτό από τις 2 Μαρ-
τίου- τρένα. Ένα δηµοσίευµα, λοιπόν, το οποίο δεν λέει τίποτα
το καινούργιο διαψεύδεται και ενώ φαίνεται ότι δεν υπάρχει κα-
νένα ουσιαστικό περιεχόµενο, το δηµοσίευµα υιοθετείται αµέσως
από εσάς µε το συνηθισµένο οργισµένο και θυµωµένο σας ύφος
και θέτετε θέµατα δυσπιστίας. Εντυπωσιακά αντανακλαστικά!
Κάποιος καχύποπτος θα σας έλεγε ότι γνωρίζατε το δηµοσίευµα
πριν τυπωθεί η εφηµερίδα. Βλέπατε µπροστά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Ανδρουλάκη, ένα κόµµα το οποίο έχει περάσει την Κυ-

βέρνηση γενεές δεκατέσσερις.
Η άποψή µου βέβαια, είναι σαφής νοµίζω το τι εννόησα εδώ.
Το βέβαιο είναι, για να µιλήσουµε λίγο και για δηµοσιογραφική

δεοντολογία -να το πούµε και αυτό-, ότι µέχρι και εφηµερίδες,
µε τις οποίες έχουµε βρεθεί πολύ σκληρά απέναντι, όπου έχουµε
καταλήξει…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ναι, ναι. Με κάποιες από αυτές έχουµε καταλήξει και στα δι-

καστήρια, κατά κανόνα…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Κατά κανόνα παίρνουν τηλέφωνο δυο, τρεις µέρες πριν να πουν
ποια είναι η άποψη της Κυβέρνησης. Αυτοί µάλλον έκριναν ότι
την Αντιπολίτευση έπρεπε να ενηµερώσουν και όχι την Κυβέρ-
νηση για το συγκεκριµένο δηµοσίευµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επανέρχοµαι. Δεν κάνατε πρόταση δυσπιστίας, κύριε Ανδρου-

λάκη, για τις υποκλοπές. Δεν κάνατε πρόταση δυσπιστίας για το
κράτος δικαίου. Δεν κάνατε δυσπιστία για την ακρίβεια. Δεν κά-
νατε δυσπιστία για την κλιµατική κρίση. Κάνατε πρόταση δυσπι-
στίας για ένα δηµοσίευµα, το οποίο επανέλαβε αυτά τα οποία
γνωρίζαµε εδώ και έναν χρόνο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έχω µπλεχτεί και λίγο. Δεν έχω καταλάβει αν ήσασταν σε συ-

νεννόηση. Ο κ. Παππάς λέει ότι ήσασταν σε συνεννόηση, τα είπε
ξεκάθαρα εξάλλου αυτός, εσείς βγαίνετε και τα διαψεύδετε.
Αλλά έχω την εντύπωση ότι όλα αυτά και όλο αυτό το οποίο βλέ-
πουµε, γίνεται στην υπηρεσία ενός µόνο στόχου. Να πέσει ο Μη-
τσοτάκης. Αυτός είναι ο στόχος. Δεν υπάρχει, λοιπόν, αµφιβολία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Όπως πάτε στο Μαξίµου θα µείνει µόνο ο
Peanut.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Δεν υπάρχει αµφιβολία, όµως, ότι µε νωπή τη λαϊκή ετυµηγορία…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Δεν συνηθίζετε να εκνευρίζεστε, κύριε Ανδρουλάκη. Κρατήστε
την ψυχραιµία σας λίγο.

Φοβάµαι, λοιπόν, ότι µε την συµπεριφορά σας αυτή και µε τις
ακρότητες τις οποίες υιοθετείτε συνολικά και µε το λεξιλόγιο το
οποίο υιοθετήσατε και σήµερα, εσείς ποδοπατείτε το συλλογικό
πένθος. Εσείς ουσιαστικά διαστρεβλώνετε την αλήθεια. Εσείς τε-
λικά µε τη στάση αυτή εµποδίζετε τη δικαιοσύνη από το να κάνει
τη δουλειά της. Γιατί αναρωτιέµαι όλη αυτή η συζήτηση τι έχει
εισφέρει ακριβώς στην έρευνα της δικαιοσύνης, που δεχόµαστε

όλοι µας ότι τελικά αυτή θα κρίνει το ποιος είναι ένοχος και ποιος
είναι αθώος. Πολύ περισσότερο όταν για αιχµή του δόρατος κα-
τασκευάσατε ένα κείµενο που δεν είναι παρά ένα κακέκτυπο
κολάζ από κατηγορίες κάθε είδους. Δεν θα σχολιάσω αναλυτικά
όσα γράφει η πρόταση δυσπιστίας για το κράτος δικαίου. Είναι
όµως λίγο παράξενο, έτσι δεν είναι, εισηγητής σε αυτή την πρό-
ταση να είναι ο κ. Παππάς, 13-0 καταδικασµένος για παράβαση
καθήκοντος…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και προσέξτε, δεν είναι µόνο η καταδίκη της δικαιοσύνης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Και έλεγα ότι µε ξεχάσατε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Πάλι γελάτε. Έχετε πολύ χιούµορ. Οι δέκα πολιτικοί όµως, που
κρεµάσατε στα µανταλάκια µε τη «NOVARTIS» δεν γελούσαν µε
τις αθλιότητες σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και θα έρθετε εσείς να µας µιλήσετε; Θα έλθετε εσείς να µι-

λήσετε για κράτος δικαίου;
Αυτό αφορά και εσάς, κύριε Ανδρουλάκη, που παρουσιάζετε

παντού την Ελλάδα ως µία περίπου τυραννική κυβέρνηση. Οι
δικοί σας Ευρωβουλευτές ήταν αυτοί που ζήτησαν περίπου να
διακοπεί η χρηµατοδότηση, οι δικοί σας Ευρωβουλευτές υποψή-
φιοι…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ψέµα!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ψέµα; Και αυτό ψέµα; Διαβάστε το ψήφισµα καλά.
Για τα θέµατα του κράτους δικαίου θα πω δύο πράγµατα µόνο. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Το

πρώτο είναι ότι σήµερα η ελληνική Κυβέρνηση κατέθεσε αυτό το
κείµενο στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, στο οποίο απαντά σηµείο-
σηµείο στις ανακρίβειες του ψηφίσµατος του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου. Πάρτε το να το διαβάσετε και να το µελετήσετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης Κυριάκος Μη-

τσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ πολύ, δεν

ακούγεστε και δεν γράφεται τίποτα στα Πρακτικά.
Παρακαλώ, ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Γιατί τέτοιος εκνευρισµός, δεν ξέρω. Ίσως, κύριε Ανδρουλάκη,
διαβλέπετε µε προφητικό τρόπο το τι θα πω τώρα. Κράτος δι-
καίου, λοιπόν.

Διαβάζω το σηµερινό άρθρο στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» του κ.
Νίκου Αλιβιζάτου. Εξ όσων γνωρίζω είναι συνεργάτης σας, δια-
κεκριµένο στέλεχος του ΠΑΣΟΚ…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Διαβάστε το
όλο, όµως.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Όλο θα το διαβάσω.

Και κατά τεκµήριο, ενός ανθρώπου, ο οποίος εδώ και δεκαε-
τίες αγωνίζεται για τα ζητήµατα κράτους δικαίου στην πατρίδα
µας.

Διαβάζω λοιπόν, το κείµενο. Ακούστε, κύριε Ανδρουλάκη γιατί
σας αφορά. Σας αφορά το κείµενο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Μιλάτε εσείς σε µένα για το κράτος δικαίου!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-
καλώ! Παρακαλώ, κύριε Ανδρουλάκη.

Ησυχία παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Μα, επειδή το έχετε διαβάσει, γι’ αυτό έχετε κοκκινίσει.
Μπορώ, λοιπόν, να βεβαιώσω, γράφει ο κ. Αλιβιζάτος και ακού-

στε το, ότι µε αυστηρή εφαρµογή των κριτηρίων της επιτροπής
της Βενετίας η χώρα µας δεν αποκλίνει από τους ευρωπαϊκούς
µέσους όρους σε ό,τι αφορά τα περισσότερα από αυτά. Από το
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1974 –ακούστε-, η Ελλάδα είναι κράτος δικαίου, όπως δεν ήταν
ποτέ στη νεότερη ιστορία της. Και µάλιστα –προσέξτε- βελτιώ-
νεται, κάτι που µόνο αφελείς και ανιστόρητοι τολµούν να αµφι-
σβητήσουν.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Ο κ. Αλιβιζάτος µόλις σας αποκάλεσε αφελή και ανιστόρητο.
Αφελή και ανιστόρητο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα το καταθέσει.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Συ-

νεχίζω να διαβάζω.
Γιατί αυτό το οποίο θα διαβάσω τώρα δεν αφορά τον κ. Αν-

δρουλάκη. Αφορά εσάς.
Σε ορισµένα πεδία µάλιστα, όπως για παράδειγµα η ποιότητα

των εκλογών προηγούµαστε. Δεν είναι πολλές οι χώρες στις
οποίες θα µπορούσαν να πραγµατοποιηθούν κυβερνητικές εναλ-
λαγές σε κλίµα τόσο µεγάλης οξύτητας, όπως σε µας το ’89, το
’93, το ’15, το ’19 χωρίς να ανοίξει ρουθούνι. Γιατί το λέω αυτό;
Για να σταµατήσει επιτέλους ο φαντάρος των είκοσι ηµερών, κ.
Κασσελάκης, τις ανιστόρητες ανοησίες περί παρατηρητών, περί
νοθείας εκλογών και περί αποχώρησης Κυβέρνησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό δεν αφορά εσάς. Αυτό αφορά εσάς.
Συνεχίζουµε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Είπατε θα το
διαβάσετε όλο!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεχίζουµε, συνε-
χίζουµε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Να το διαβάσετε
όλο!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Φάµελλε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Επιτέλους, ας µάθει ο κ. Κασσελάκης, ορκίζεται αύριο από ό,τι
καταλαβαίνω…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Απολύεται; Ήταν κουραστική η θητεία, ναι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία! Παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ας

µάθει, λοιπόν, ο κ. Κασσελάκης ότι η δηµοκρατία µας γιορτάζει
πενήντα χρόνια ζωής και ακµής και ότι κανείς δεν έχει διανοηθεί
να αµφισβητήσει το µεγαλύτερο κεκτηµένο της Μεταπολίτευσης,
τις ελεύθερες και δίκαιες εκλογές και την οµαλή µετάβαση της
εξουσίας από τους ηττηµένους στους νικητές. Και αυτό το κε-
κτηµένο, προσέξτε, δεν αµφισβητήθηκε –έχει δίκιο ο κ. Αλιβιζά-
τος- ούτε το 1989-1990 σε εποχές µεγάλης έντασης, δεν
αµφισβητήθηκε ούτε το 2000, όταν η Νέα Δηµοκρατία του Κώστα
Καραµανλή έχασε για εβδοµήντα χιλιάδες ψήφους, για να έρθει
τώρα να το αµφισβητήσει, ποιος. Ποιος; Ο κ. Κασσελάκης.

Κοιτάξτε, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος τον χαρακτήρισε υπο-
νοµευτή του πολιτεύµατος και ορθά. Αλλά αυτή είναι µία όψη του
νοµίσµατος. Η άλλη είναι ότι ο κ. Κασσελάκης είναι απλά φαι-
δρός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και δεν ξέρω πραγµατικά τι είναι χειρότερο. Δεν ξέρω τι είναι

χειρότερο. Κάθε µέρα εξακοντίζει και µία διαφορετική σαχλα-
µάρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μάλλον θέλει να δηµιουργήσει ανοσία στην ανοησία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σιγά, σιγά. Παρα-

καλώ, ησυχία!
Δίνετε την αµυδρή εντύπωση ότι δεν θέλετε να ακουστεί. Άρα

ότι ενοχλήστε. Άρα αυτή η αµυδρή εντύπωση πρέπει να εξαλει-
φθεί. Σας αδικεί. Σας αδικεί αυτή η εντύπωση.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Πα-

ράλληλα, δεν µπορώ να µην παρατηρήσω την προθυµία µε την
οποία ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ µετατάσσει σταδιακά το κόµµα του

σε «πράσινο ΣΥΡΙΖΑ» και σε ουρά δηµοσιευµάτων. Δεν είναι η
πρώτη φορά. Βέβαια, αυτό είναι δικό σας θέµα. Όπως σας
βλέπω, θα καταφέρετε το αµίµητο, να είστε τρίτο κόµµα πίσω
από τον κ. Κασσελάκη. Κι αυτό θα χρειαστεί πραγµατικά µεγάλη
προσπάθεια, αλλά είναι δικό σας θέµα, δεν είναι δικό µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα κάνω όµως µια αναφορά, γιατί µε αίσθηση άγχους αναφερ-

θήκατε στο ζήτηµα των πανεπιστηµίων, επειδή σας ταυτίσαµε µε
το τι µπορεί να γράφουν συγκεκριµένα εκδοτικά συγκροτήµατα.
Λοιπόν, η ταύτισή σας µε το συγκεκριµένο εκδοτικό συγκρότηµα,
το οποίο δηµοσίευσε το άρθρο του «ΒΗΜΑΤΟΣ», το θέµα των
πανεπιστηµίων ήταν πραγµατικά εντυπωσιακή. Τα ίδια έγραφαν
οι εφηµερίδες του συγκροτήµατος για το δήθεν fund το οποίο
θέλουµε να εξυπηρετήσουµε, τα ίδια ακριβώς λέγατε κι εσείς σε
απόλυτη ευθυγράµµιση. Τυχαίο; Ας το κρίνουν αυτοί που µας
ακούνε.

Και µιας και είπατε ότι δεν αλλάξατε ποτέ τη θέση σας…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν γράφεται τίποτα
στα Πρακτικά. Δεν ακούγεστε. Μην κουράζεστε άδικα. Ησυχία.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και
µιας και είπατε ότι εσείς δεν αλλάξατε ποτέ τη θέση σας και ότι
ήσασταν υπέρ της αλλαγής του άρθρου 16, συγγνώµη, αλλά ο
κ. Παπανδρέου και το ΠΑΣΟΚ καταψήφισε το άρθρο 16 το 2008
κι εσείς δεν επιτρέψατε να γίνει αυτή η µεγάλη µεταρρύθµιση.
Να µην τα ξεχνάµε αυτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εδώ θέλω να είµαι σαφής. Το κάθε επιχειρηµατικό συµφέρον

έχει το δικαίωµα να διεκδικεί ό,τι θέλει. Μπορεί ακόµα και να
θέλει να πέσει µια δηµοκρατικά εκλεγµένη κυβέρνηση. Η πολιτική
είναι αυτή η οποία οφείλει να το συγκρατεί στον ρόλο του. Εγώ
πρώτος αναγνωρίζω ότι κοινωνίες αγγέλων δεν υπάρχουν. Ως φι-
λελεύθερος πολιτικός υποστηρίζω τις διακριτές ευθύνες και τα
όρια σε µια ανοικτή οικονοµία, σε µια Κοινοβουλευτική Δηµοκρα-
τία. Οι κυβερνήσεις είναι αυτές που ορίζουν τους κανόνες. Και
αυτό βέβαια οδηγεί ενίοτε σε συγκρούσεις. Αυτό είναι το κόστος
των διαφορετικών ρόλων. Δεν είναι καινούργιο αυτό. Έχουµε
ζήσει στην πατρίδα µας εποχές διαπλεκόµενων, έχουµε ζήσει
σχέσεις νταβατζήδων. Είναι εικόνες µιας παλιάς Ελλάδας. Είναι
σε µια χώρα που έχει γνωρίσει πολλά. Δεν ξεχνά ούτε το Βατο-
πέδι ούτε τους απογόνους του.

Αυτή, λοιπόν, είναι η Ελλάδα την οποία θέλουµε να αλλάξουµε.
Και σε ό,τι αφορά εµένα θα ξαναπώ κάτι το οποίο έχω επαναλά-
βει πολλές φορές: Δεν θα συγκυβερνήσω µε κανένα παράκεν-
τρο. Στο τιµόνι του τόπου είναι αυτοί που ψηφίζουν οι πολλοί και
όχι οι λίγοι ισχυροί.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

Ο Κωνσταντίνος Καραµανλής είχε κάποτε αναρωτηθεί ποιος
κυβερνά αυτόν τον τόπο. Η απάντηση έχει δοθεί. Τον τόπο κυ-
βερνά ο κυρίαρχος λαός δια των εκλεγµένων αντιπροσώπων του
και όχι τα φουσκωµένα πορτοφόλια. Kαι αν νοµίζουν κάποιοι ότι
όλοι και όλα είναι εξαγοράσιµα, είναι βαθιά νυχτωµένοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και κάτι τελευταίο, για να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα πράγµατα.

Κοιτάξτε, αν κάποιος εκδότης, κάποιος µεγαλοεπιχειρηµατίας
έχει πολιτικές βλέψεις ας εµφανιστεί ανοικτά στην πολιτική
αρένα, o ίδιος όµως, όχι µέσω πληρεξουσίων. Και σε άλλες
χώρες, ξέρετε, επιχειρηµατίες θέλησαν να πολιτευτούν. Ενίοτε
έγιναν Πρωθυπουργοί, έγιναν Πρόεδροι. Αν επιθυµούν λοιπόν,
να εµφανιστούν, να κριθούν, να συγκριθούν και να µετρηθούν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όλα τα παραπάνω λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν

είναι τυχαία ούτε ως προς τη µεθόδευση, ούτε και ως προς τον
χρόνο και σίγουρα δηµιουργούν µια οµπρέλα κάτω από την
οποία ευκαιριακά -γιατί βλέπω αυτή την ετερόκλητη συµµαχία
πολύ γρήγορα να σπάει στα εξ ων συνετέθη- µπορεί να ενώνον-
ται οι πιο αντίθετες δυνάµεις της Αντιπολίτευσης.

Και κακά τα ψέµατα, ξέρετε, σε αυτή την πρόταση δυσπιστίας
υπάρχει ένας πραγµατικός συγγραφέας, αλλά είναι αυτός που
δεν την υπέγραψε, διότι υιοθετείτε εσείς όλες τις θεωρίες συνω-
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µοσίας τις οποίες πρώτος διακοίνωσε ο κ. Βελόπουλος. Αυτός
λείπει από την πρότασή σας. Απορώ γιατί δεν τον βάλατε να υπο-
γράψει, αφού αυτός υπήρξε ο πρώτος διακινητής όλων αυτών
των θεωριών. Και αν αυτό το αντιπολιτευτικό µέτωπο προκαλεί
εν πάση περιπτώσει κάποιον προβληµατισµό, αναρωτιέµαι άραγε
πού είναι σήµερα ο κ. Βελόπουλος.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ησυχία, παρακαλώ.

Ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Πού είναι ο κ. Βελόπουλος;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πού ήσασταν όταν ήταν εδώ;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Α,

γι’ αυτό. Εντάξει. Ανταποδίδει.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μία σου και µία µου.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ησυχία, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Έχουµε, όµως, µπροστά µας µια εκλογική αναµέτρηση και είναι
βέβαιο ότι κάποιοι θέλουν να προβάλλεται µια εικόνα πολιτικής
αστάθειας και να περιοριστεί και εκτός της Ελλάδος η δύναµη
εκείνης της παράταξης που έχει αποδείξει ότι έχει και ευρωπαϊκή
γραµµή αλλά και εθνική φωνή. Και είναι µια διπλή πραγµατικό-
τητα την οποία δεν πρόκειται να κρύψω από τις Ελληνίδες και
από τους Έλληνες: Αυτή η Κυβέρνηση πέτυχε να καθιερώσει τα
εθνικά µας σύνορα ως ανατολικά όρια της Ευρώπης, αντιµετώ-
πισε αποτελεσµατικά το µεταναστευτικό, έφερε στην πατρίδα 36
δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης -αναφέροµαι στα θέ-
µατα τα οποία έχουν και ευρωπαϊκή διάσταση-, καλείται τώρα να
συµβάλει στην αµυντική αυτονοµία της ηπείρου, καλείται να διεκ-
δικήσει περισσότερα κονδύλια για τους αγρότες µας και, ναι, το
έργο αυτό προφανώς πρέπει να συνεχιστεί ενισχυµένο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αυτό το ίδιο µήνυµα της συνέχειας και της προόδου πρέπει

να αποτυπωθεί και στην πολιτική σκηνή στο ξεκίνηµα µιας νέας
τετραετίας. Μία Ελλάδα που εµφανίζει από τους υψηλότερους
ρυθµούς ανάπτυξης στην Ευρώπη, µε µονοψήφια πια ανεργία,
µε την ακρίβεια σταδιακά να περιορίζεται, µε µόνιµες αυξήσεις,
όπως τον νέο κατώτατο µισθό τον οποίο ανακοινώνουµε αύριο,
µε την εθνική άµυνα να θωρακίζεται µε όλο και πιο σύγχρονα
αποτρεπτικά µέσα, µε το ψηφιακό κράτος να απλώνεται.

Τον Ιούνιο, λοιπόν, θα έχουµε µια ευρωπαϊκή µάχη πιο κρίσιµη
από κάθε ανάλογη ευρωπαϊκή µάχη στο παρελθόν, µε άµεσες
συνέπειες για το µέλλον της πατρίδας. Κι αυτή δεν θα µας συγ-
χωρέσει κανένα πισωγύρισµα. Οι ευρωεκλογές δεν προσφέρον-
ται για αδιαφορία ούτε για εύκολη διαµαρτυρία.

Όσο για τα περίφηµα µηνύµατα της κοινωνίας, να είστε βέ-
βαιες και βέβαιοι ότι πρώτοι εµείς, κι εγώ προσωπικά, τα εισπράτ-
τουµε. Εµείς αντλούµε πάντα διδάγµατα από τα λάθη µας.
Προσπαθούµε συνέχεια να γινόµαστε όσο καλύτεροι µπορούµε.

Και ακριβώς αυτή η ευαίσθητη συγκυρία είναι που οδηγεί τον
Αρχηγό του ΣΥΡΙΖΑ, σε συντονισµό µε τον Αρχηγό του ΠΑΣΟΚ,
να καταθέσουν αυτή την πρόταση δυσπιστίας σε µια σύµπραξη
στην οποία σήµερα η Βουλή θα απαντήσει θεσµικά, καταψηφί-
ζοντας µια απαράδεκτη και άκαιρη πρόταση δυσπιστίας. Ενώ πι-
στεύω ότι και οι πολίτες έχουν βγάλει συµπεράσµατα από τα
τελευταία γεγονότα, από τα ανέντιµα αντικυβερνητικά χτυπή-
µατα.

Και στις ευρωεκλογές -κοντός ψαλµός, έµειναν εβδοµήντα
πέντε µέρες- οι πολίτες θα στείλουν το δικό τους µήνυµα σε
όσους δεν διστάζουν να χρησιµοποιήσουν κάθε θεµιτό και αθέ-
µιτο µέσο για να αποσταθεροποιήσουν όχι την Κυβέρνηση, αλλά
τελικά την ίδια την χώρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω το πολιτικό κοµµάτι επα-

νερχόµενος από εκεί που ξεκίνησα, γιατί πράγµατι το µεγαλύ-
τερο µέρος της οµιλίας µου αφιερώθηκε σε αυτό το οποίο θα
έπρεπε να είναι το βασικό ζητούµενο αυτής της συζήτησης, η
αλήθεια, όπως την αντιλαµβάνοµαι εγώ, γύρω από την εθνική
τραγωδία στα Τέµπη. Πιστεύω ότι όσοι άκουσαν αυτή τη συζή-
τηση µπόρεσαν ενδεχοµένως -το τονίζω- να ξεχωρίσουν πραγ-

µατικά στοιχεία από µύθους τους οποίους κάποιοι θέλησαν να
σκεπάσουν. Και ελπίζω τουλάχιστον να αντιλήφθηκαν όλοι ότι
δεν ταιριάζει σε αυτή την Αίθουσα η τόσο στυγνή εκµετάλλευση
ενός συλλογικού πένθους για κοµµατικά οφέλη.

Από τη δικιά µας την πλευρά προσπάθησα και σήµερα να πε-
ριγράψω πρωτίστως απευθυνόµενος στους συγγενείς των θυµά-
των, αλλά και στην κοινωνία όσο καλύτερα µπορούσα το τι έγινε
ακριβώς σε αυτό το δυστύχηµα και το τι θα κάνουµε για να µην
έχουµε ποτέ ξανά άλλα Τέµπη, γιατί αυτό τελικά είναι το αίτηµα
της κοινωνίας, να κάνουµε τη δύναµη της θλίψης αυτής της οδυ-
νηρής εµπειρίας µια δύναµη αναδηµιουργίας.

Ένας σπουδαίος ιστορικός, ο Τίµοθι Γκάρτον Ας, έχει γράψει
κάτι το οποίο αξίζει να το επεξεργαστούµε: «Το µεγαλύτερο στοί-
χηµα του πολιτισµού είναι να µαθαίνουµε από το παρελθόν µας
χωρίς να το ξαναζούµε». Αυτό πρέπει να είναι και το δικό µας
στοίχηµα που θα κερδίσουµε.

Σας ζητώ να καταψηφίσετε την πρόταση δυσπιστίας και να
υπερψηφίσετε µια Κυβέρνηση, που παρά τις µεγάλες δυσκολίες
πηγαίνει την πατρίδα σταθερά, τολµηρά µπροστά.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της
προτάσεως δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης που υπέβαλαν οι
Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων «ΠΑΣΟΚ -Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ
ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Σωκράτης Φάµελλος, «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Αλέξαν-
δρος [Αλέξης] Χαρίτσης, «ΠΛΕΥΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» κ. Ζωή Κων-
σταντοπούλου και οι Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών τους
Οµάδων, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του
Κανονισµού της Βουλής.

Υπενθυµίζω ότι την πρώτη µέρα, Τετάρτη 26 Μαρτίου, η συνε-
δρίαση ολοκληρώθηκε στις 3.30’ τα ξηµερώµατα. Η συνεδρίαση
της δεύτερης µέρας, Πέµπτη 27 Μαρτίου, ολοκληρώθηκε σή-
µερα το πρωί επίσης στις 3.35’ και έχουµε καταφέρει να έχουν
µιλήσει εκατόν δεκαοκτώ Βουλευτές εκ του καταλόγου, εννέα
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, είκοσι έξι Υπουργοί, Αναπληρω-
τές Υπουργοί και Υφυπουργοί, ένας πρώην Πρωθυπουργός,
οκτώ Πρόεδροι Κοινοβουλευτικών Οµάδων και ο Πρωθυπουρ-
γός, δηλαδή συνολικά εκατόν εξήντα τρεις οµιλητές σε τριήµερη
συζήτηση που διήρκεσε περισσότερο από σαράντα ώρες. Είναι
η πρόταση δυσπιστίας που διήρκεσε χρονικά περισσότερο από
κάθε άλλη.

Θα ακολουθήσει λήψη απόφασης µε ονοµαστική ψηφοφορία
που θα διεξαχθεί µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 142 παράγραφοι 4 και 5 σε συνδυασµό µε
τις διατάξεις των άρθρων 141 παράγραφος 3 και 72Α του Κανο-
νισµού της Βουλής όπως ισχύουν.

Οι αποδεχόµενοι την πρόταση δυσπιστίας απαντούν «ΝΑΙ». Οι
µη αποδεχόµενοι απαντούν «ΟΧΙ». Οι αρνούµενοι ψήφο απαν-
τούν «ΠΑΡΩΝ». Η σχετική απόφαση, ως γνωστόν, λαµβάνεται µε
την απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών δη-
λαδή µε 150+1, όπως ορίζει το Σύνταγµα και ο Κανονισµός της
Βουλής.

Οι υπόλοιποι συνάδελφοι Βουλευτές, όπως αποφασίσαµε στην
έναρξη της συνεδριάσεως, που δεν µπορούν να µετέχουν µε φυ-
σική παρουσία, θα ψηφίσουν µε επιστολές, που θα αποσταλούν
στο Προεδρείο, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού,
όπως ισχύει. Οι επιστολές θα συνυπολογισθούν στην καταµέ-
τρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

Συνεπώς εισερχόµαστε στην ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφο-
φορία.

Στην οθόνη σας εµφανίζεται ψηφοδέλτιο µε την πρόταση δυ-
σπιστίας κατά του Υπουργού Οικονοµικών και δίπλα οι λέξεις
«ΝΑΙ», «ΟΧΙ», «ΠΑΡΩΝ». Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει. Αφού κα-
ταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε
ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας και
πριν την ανακοίνωση του αποτελέσµατος.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

13616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ήθελα να σας ενη-
µερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές συναδέλφων,
σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε τις
οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους.

Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογιστούν

στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.
Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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13618 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13620 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13628 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13630 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13632 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13634 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13636 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13640 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13642 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13644 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13646 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13652 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Υπάρχουν στην Αί-
θουσα Βουλευτές που δεν ψήφισαν; Κανείς.

Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Εψήφισαν συνολικά 300 Βουλευτές.
Υπέρ της πρότασης δυσπιστίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 141

Βουλευτές.
Κατά της πρότασης δυσπιστίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 159

Βουλευτές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
«Παρών» ουδείς εψήφισε.
Συνεπώς η πρόταση δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης, που

υπέβαλαν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων «ΠΑΣΟΚ
- ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Νικόλαος Ανδρουλάκης, «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟ-
ΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Σωκράτης Φάµελλος, «ΝΕΑ ΑΡΙ-
ΣΤΕΡΑ» κ. Αλέξανδρος [Αλέξης] Χαρίτσης, «ΠΛΕΥΣΗ
ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου και οι Βουλευτές των
Κοινοβουλευτικών τους Οµάδων, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του
Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής, απορρίπτε-
ται.

Οι θέσεις των Βουλευτών, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-
φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:



13654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13656 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13660 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ'
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό, επιτρέψτε µου

να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της
Δευτέρας 1 Απριλίου 2024.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 867/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Αποδέχεται η Κυβέρνηση την
πρόταση της ολλανδικής εταιρείας για σταδιακή αντικατάσταση
του βαµβακιού στη Θεσσαλία;».

2. Η µε αριθµό 855/15-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Σταύρου Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η
δηµόσια υγεία στη Χίο».

3. Η µε αριθµό 876/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ δυτικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Χρήστου Τσοκάνη προς την Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Για την ιατροφαρ-
µακευτική κάλυψη των µη µισθωτών».

4. Η µε αριθµό 858/19-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κων-
σταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα:
«Επίλυση του αδιεξόδου των ηλικιακών ορίων συνταξιοδότησης
των Επαγγελµατιών Οπλιτών (ΕΠ.ΟΠ.)»

5. Η µε αριθµό 865/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Φλώρινας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. «Νέα Αριστερά»
κ. Θεοπίστης Πέρκα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας µε θέµα: «Θα αυξήσει τα τιµολόγια νερού η κυβέρνηση;».

6. Η µε αριθµό 884/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθε-
ρίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς την Υπουργό Εσωτερικών µε
θέµα: «Η διαρροή προσωπικών δεδοµένων πολιτών από το
Υπουργείο Εσωτερικών προς την Ευρωβουλευτή, κ. Άννα-Μισέλ
Ασηµακοπούλου».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 868/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Κοµβικής σηµασίας η οδική
σύνδεση Πλατυγιαλίου-Αγρινίου-Καρπενησίου-Λαµίας».

2. Η µε αριθµό 859/19-3-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ
- Κίνηµα Αλλαγής» κ. Χριστίνας Σταρακά προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Ανάγκη άµεσης
πληρωµής της ειδικής ενίσχυσης βάµβακος στους βαµβακοπα-
ραγωγούς».

3. Η µε αριθµό 877/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Σε κίνδυνο η
ποιότητα ζωής, η ίδια η ζωή των παιδιών/ενηλίκων µε µεσογειακή
αναιµία εξαιτίας της υποµετάγγισης».

4. Η µε αριθµό 863/20-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κων-
σταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα:
«Κατάργηση της δικαστικής δοµής του Ειρηνοδικείου της Νιγρί-
τας, του Δήµου Βισαλτίας, στον Νοµό Σερρών».

5. Η µε αριθµό 866/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» και Βου-
λευτή Μεσσηνίας κ. Αλέξανδρου Χαρίτση προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Τέσσερα χρόνια κυβερνη-

τικής αδράνειας για τα µεγάλα έργα της Μεσσηνίας».
6. Η µε αριθµό 885/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθε-
ρίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη µε θέµα: «Τα εγκλήµατα µίσους κατά των ατόµων ΛΟ-
ΑΤΚΙ και ο ανεπαρκής ρόλος της πολιτείας στην αποτροπή τους».

7. Η µε αριθµό 869/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ.Καλλιόπης Βέττα προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Η εγκατάσταση πλωτών
φωτοβολταϊκών στη λίµνη Πολυφύτου ναρκοθετεί το περιβάλ-
λον, τις παραγωγικές δραστηριότητες και τις προοπτικές της».

8, Η µε αριθµό 860/19-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης µε θέµα: «Παράταση της προθεσµίας υποβολής
εκπρόθεσµων δηλώσεων και αιτήσεων διόρθωσης στο Κτηµατο-
λόγιο και άνιση αντιµετώπιση των πολιτών της Περιφερειακής
Ενότητας (Π.Ε.) Δράµας».

9. Η µε αριθµό 878/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Για την ασφαλή και απρόσκοπτη λειτουργία των
Νοσοκοµείων, του Κέντρου Υγείας, των Περιφερειακών Ιατρείων
και του ΕΚΑΒ της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Λασιθίου Κρή-
της».

10. Η µε αριθµό 870/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης Νοτοπούλου προς την
Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας µε θέµα: «Η κατά-
σταση και η λειτουργία του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περι-
φέρειας Κεντρικής Μακεδονίας, των παραρτηµάτων και των
δοµών του προκαλούν ιδιαίτερη ανησυχία».

11. Η µε αριθµό 861/19-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Αναστασίου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Ανάκληση διαγραφής
φοιτητή από ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα».

12. Η µε αριθµό 879/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων µε θέµα: «Για τα οξυµένα προβλήµατα των καστανοπαρα-
γωγών του Δήµου Αγιάς».

13. Η µε αριθµό 872/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Εκτός εγκεκριµέ-
νου χρονοδιαγράµµατος το έργο Νεάπολη - Άγιος Νικόλαος του
Βόρειου Οδικού Άξονα Κρήτης (ΒΟΑΚ)».

14. Η µε αριθµό 862/19-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηλείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Μιχαήλ Κατρίνη προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρί-
σης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Αγνοείται η τύχη του
σχεδίου για την ανασυγκρότηση της Ηλείας».

15. Η µε αριθµό 880/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας µε θέµα: «Για την αποκατάσταση των σεισµοπαθών
πληγέντων στον Δήµο Τυρνάβου».

16. Η µε αριθµό 873/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου Μαµουλάκη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Τι προτίθεται να
κάνει η Κυβέρνηση για την αναβάθµιση της συγκοινωνιακής σύν-
δεσης µεταξύ της περιοχής της Μεσσαράς και του νέου αερο-
δροµίου Καστελίου;».

17. Η µε αριθµό 864/20-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Χίου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Σταύρου Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
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Μεταφορών µε θέµα: «Κρατικός Αερολιµένας Χίου στη δέσµη πα-
ραβάσεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής».

18. Η µε αριθµό 881/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Λεωνίδα Στολτίδη, προς την Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Για τους παιδικούς σταθµούς του Δήµου
Θερµαϊκού στην Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Θεσσαλονίκης».

19. Η µε αριθµό 874/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Πρεβέζης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Κωνσταντίνου Μπάρκα προς τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Οι Αστυνοµικές Διευθύνσεις
Θεσσαλονίκης εκπέµπουν SOS».

20. Η µε αριθµό 871/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κοζάνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Παρασκευά Κουκουλόπουλου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Σε αδιέξοδο οι
επαγγελµατίες αλιείς της λίµνης Πολυφύτου».

21. Η µε αριθµό 882/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων µε θέµα: «Για τα προβλήµατα των µηλοκαλλιεργητών στο
Δήµο Αγιάς της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Λάρισας».

22. Η µε αριθµό 875/21-3-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Τρικάλων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Μαρίνας Κοντοτόλη προς την Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα: «Να κηρυχθεί η 28η Φεβρουαρίου στα Τρί-
καλα και σε όλη τη Θεσσαλία ως ηµέρα τιµής και µνήµης των πε-
νήντα επτά νεκρών συµπολιτών µας στο δυστύχηµα των
Τεµπών».

23. Η µε αριθµό 883/22-3-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε θέµα: «Να στα-
µατήσει η οµηρία των πληγέντων από τον σεισµό στο Αρκαλο-
χώρι, τον Σεπτέµβριο 2021».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 2436/5-1-2024 ερώτηση της Βουλευτού Α’ Θεσ-
σαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Ουρανίας Θρασκιά προς τον Υπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Κτηριακά
προβλήµατα θέτουν στον αέρα τη λειτουργία του 1ου και του 2ου
Εργαστηρίου Ειδικής Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρ-
τισης (Ε.Ε.Ε.Ε.Κ.), καθώς και του Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου
για παιδιά µε αυτισµό, στον Δήµο Πυλαίας - Χορτιάτη».

2. Η µε αριθµό 2730/22-1-2024 ερώτηση του Ε’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΠΑΣΟΚ -Κίνηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε
θέµα: «Αναγκαία η αντιµετώπιση µε µόνιµο τρόπο των ελλείψεων
σε σχολικούς νοσηλευτές και σε ειδικό βοηθητικό προσωπικό για
να πάψει κάθε σχολικό έτος η αγωνία και η ταλαιπωρία των οι-
κογενειών µε µαθήτριες και µαθητές µε αναπηρία ή/και µε χρόνια
πάθηση».

3. Η µε αριθµό 2744/22-1-2024 ερώτηση του Βουλευτή Α’ Θεσ-
σαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευ-
µάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Να µην προχωρήσει η προτει-
νόµενη συγχώνευση του 4ου και 5ου Γενικού Ενιαίου Λυκείου (ΓΕΛ)
στο Δήµο Καλαµαριάς της Περιφερειακής Ενότητας (Π.Ε.) Θεσ-
σαλονίκης».

4. Η µε αριθµό 2917/30-1-2024 ερώτηση του Ε’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε
θέµα: «Θα εξεταστεί η αξιοποίηση της µεθόδου sliding in για τα
παιδιά µε επιλεκτική αλαλία;».

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 22.55’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 1η Απριλίου 2024 και ώρα 13.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


